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1. ELŐSZÓ

Stefanovits Pál 
egyetemi tanár 

az MTA rendes tagja 
osztályelnök

Az akadémiai törvény megjelenése lényeges változást hozott az Akadémia 
életébe és ennek következményeként a megszokottól eltérően alakult az osztály te
vékenysége is. A lényeges változások között elsőként a "Nagy-Akadémia" megvalósu
lását kell említeni, vagyis az Akadémia munkájába a tudományok doktora fokozattal 
rendelkezők bekapcsolását, választott képviselőinek az osztályok tevékenységében va
ló részvételét. Ez a törvényben meghatározott feladat még fontosabbá tette e Tájé
koztató megjelenését, mert most már nem csak az osztálytagok, a bizottsági tagok 
rendszeres és írásos tájékoztatása vált szükségessé, hanem az Akadémia, mint köz
testület egészének informálása is. Ugyancsak a törvényben foglaltak szerint bővült az 
osztály feladatköre, amihez létre kellett hozni olyan új szervezeti kereteket, amelyek 
biztosítják az új feladatok ellátását.

Mindezekről a szervezeti átalakításokról, bővítésekről tájékoztatni kell a köz
testület agrártudományi érdeklődésű tagjait, hogy a kapcsolat eredményes legyen.

Ezen túlmenően feladatává vált a Tájékoztatónak a más osztályhoz és tudo
mányterülethez tartozó akadémikusok és doktorok informálása is, mert az osztályok, 
illetve tudományterületek közötti együttműködés jelentősége megnőtt.

De nemcsak az akadémiai törvény hozott új feladatokat az osztály és így a 
Tájékoztató számára, hanem a felsőoktatási törvény is. Az agrárfelsőoktatási intéz
mények tudományos kapacitása már nem a Földművelésügyi Minisztérium közvetlen 
irányítása alá tartozik, ugyanakkor tevékenységük nélkülözhetetlen a mezőgazdaság 
fejlődése, az új feladatoknak való megfelelése érdekében. A Tájékoztatónak fel kell 
vállalni az összekötő híd szerepét az akadémiai, az FM tárcához tartozó, valamint az 
agrárfelsőoktatási kutatási intézmények között, hogy a közös érdek jegyében alakul
hasson ki közöttük az összhang és az együttműködés. Ezen belül természetesen csak 
az információk gyors és pontos áramoltatását vállalhatjuk magunkra.

Szélesedett a Tájékoztató feladatköre az osztály által rendezett felolvasó ülé
seken elhangzottak rövid írásos közzététele által, valamint az osztályüléseken elhang
zott tudományos előadások rövidített anyagának megjelentetésével.

Mindezek már önmagukban is sokszorosan indokolttá teszik a Tájékoztató 
rendszeres megjelenését. További indokként szolgál az osztály nemzetközi kapcsola
tainak ismertetése, mint olyan mely a hazai agrártudományok fejlődését szolgálja.

A Tájékoztató jelen feladatait elemezve megállapítható, hogy szükségessége 
nőtt, tudományos életünk vérkeringésének fontos elemévé vált. A szervezeti átalaku
lások befejeztével jelentősége tovább nő, mert akkor már nemcsak a szervezeti ke
retek ismertetése, tevékenységük bemutatása lesz feladata, hanem a tudományos 
munka körülményeinek elemzése is. így kiegészül és teljessé válik az a kör, mely a 
tudományos eredményeknek szakcikkekben, szakkönyvekben való közzétételével kez
dődik, tudományos ismeretterjesztő cikkekkel bővül, majd a kutatás feltételeinek 
elemzésével válik teljessé.
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2. BEVEZETŐ

Kovács Ferenc
főszerkesztő

Zsarnóczai Sándor 
szerkesztő

Sajátos helyzetben bocsátjuk útjára a negyedik Tájékoztatót, minthogy az aka
démiai törvénnyel, az Akadémia tudományos köztestületté válásával a Tájékoztató 
szerkesztésénél az új körülményekhez szükséges igazodni. Ugyanakkor nem kívántuk 
feladni azokat a szerkesztési elveket, amelyek az elmúlt években beváltak, és hasz
nosságukat a Tájékoztató olvasói jelezték számunkra.

A Tájékoztató tartalmának kialakítása során többször felmerült az a kérdés: 
helyes-e -másodközlésben olyan akadémiai eseményekről is beszámolnunk, amelyek a 
Magyar Tudományban, vagy más akadémiai kiadványban is megjelentek. Elfogadtuk 
azon kollégáink javaslatát, akik kérték ezek közlését, arra hivatkozva, hogy több száz 
tudományos fokozattal rendelkező dolgozik olyan vidéki munkahelyen, vagy él nyug
díjasként vidéken, ahol szinte lehetetlen rendszeresen figyelemmel kísérni az akadé
miai kiadványokat. Ezt figyelembe véve vettük át az Akadémia 1994. évi rendes és 
rendkívüli közgyűlésének anyagait, valamint a tudományos bizottságok működéséről 
szóló vitaírásokat a Magyar Tudományból. Előre jelezzük azonban, hogy a követke
zőkben ezt már nem tesszük, minthogy 1994-ben minden akadémiai tudományos fo
kozattal rendelkezőnek nyilatkoznia kellett arról, hogy tagja kíván-e lenni az 
akadémiai köztestületnek. Azok, akik erre a kérdésre igennel válaszoltak nem nélkü
lözhetik, hogy figyelemmel kísérjék az érdeklődési körükhöz tartozó akadémiai kiad
ványokat. A Tájékoztató szerkesztősége tehát csak azokról az Agrártudományok 
Osztálya hatáskörébe tartozó rendezvényekről, és egyéb eseményekről számol majd 
be, amelyekről más kiadványokból nem lehet értesülni.

Először adunk hírt vidéki Akadémiai Bizottság rendezvényéről. Ezúton jelez
zük azt a szerkesztői szándékot, hogy remélhetőleg a jövőben valamennyi vidéki Aka
démiai Bizottság Mezőgazdasági Szakbizottságának munkájáról beszámolhatunk.

A korábbi kiadványaink bevezetőjében megfogalmazott szerkesztési elveket 
a jövőben is igyekszünk alkalmazni. Ismételten hangsúlyozzuk, hogy az csak akkor 
lehetséges, ha a tudományos bizottságok a kért módon és határidőre eljuttatják hoz
zánk a munkájukról szóló beszámolókat. Szerkesztési elveinket sajnos ebben a kiad
ványban sem tudtuk kellően érvényesíteni. Ezért a szerkesztőbizottság az osztályülés 
elé kívánja terjeszteni a Tájékoztató jövőbeni tartalmi, szerkezeti, szövegezési, írás
módbeli kérdéseit, és az osztály döntését következetesen érvényesíteni fogja.

Az 1994. évi Tájékoztatót ismételten annak reményében bocsátjuk útjára, 
hogy benne hasznos információt találnak az olvasók, akiknek észrevételeire, jó szán
dékú javaslataira, kritikai megjegyzéseire a jövőben is számítunk.
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3. TÁJÉKOZTATÓ
A MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIA 

154. ÉVI RENDES KÖZGYŰLÉSÉRŐL

3.1. ÖSSZEFOGLALÓ A KÖZGYŰLÉSRŐL

A Magyar Tudományos Akadémia 1994. május 9-13. között tartotta 154. ren
des közgyűlését. Az esemény jelentőségét fokozta, hogy ez volt az első közgyűlés az 
akadémiai törvény elfogadását követően, egyszersmind az utolsó hagyományos ösz- 
szetételű. A nyitó ülésen Kosáry Domokos rendes tag, az MTA elnöke köszöntötte a 
közgyűlésen megjelent Baross Péter miniszterelnököt, valamint Kádár Béla, Mádl Fe
renc rendes tag, Pungor Ernő rendes tag és Szabó János minisztereket. (Az elnöki 
megnyitót a 3.2. pontban közöljük.) ■

A megnyitás után a résztvevők néma felállással emlékeztek az előző közgyűlés 
óta elhunyt akadémiai tagokra: az MTA elvesztette Benda Kálmán, Ember Győző, 
Fülöp József, Hoch Róbert, Palotás László, Rapcsák András, Törő Imre rendes tagokat, 
Bartha Dénes levelező tagot, Papp István és Pataki József külső tagokat, valamint Ana- 
tolij Petrovics Alexandrov és Vlagyimir Ivanovics Sziforov tiszteleti tagokat.

Ezt követően Kosáry Domokos megnyitó beszédében röviden összefoglalta az 
akadémiai törvény megszületéséhez vezető út állomásait, valamint a törvényből adódó 
új feladatokat. (Az elnöki beszámoló szövege a 3.3. pontban található.)

Ezután Boross Péter emelkedett szólásra. A kormány nevében köszöntötte a 
közgyűlést, és kifejtette, hogy a késedelmes elfogadás ellenére az akadémiai törvényt 
a kormány rendkívül fontos kérdésként kezelte. A törvény autonómiát biztosít, valódi 
autonómiát, az ügyek belső intézésében, döntési lehetőségeket, és sok mindent, ami 
a szervezeti élet önállóságához szükséges. Az Akadémia és a tudomány autonómiája 
a tudósok felelősségére is ráirányítja a figyelmet. Ma a tudomány arra a rangra és 
jelentőségre emelkedett, amikor sorskérdéseket, az emberiség sorskérdéseit határozza 
meg, amikor a világegyetem jövőjébe nemcsak bepillantást nyer és mutat, hanem azt 
- legalábbis meghatározott határok között - befolyásolni tudja. Az emberiség veszély
tudatának csökkentése érdekében a kutatási eredményeket meg kell ismertetni a hét
köznapi emberekkel. Most mérhetetlen a szakadék az egyszerű ember befogadóké
pessége és a tudomány eredményei között. Magyarország joggal tekint büszkén az 
elmúlt másfél évszázad tudományos eredményeire. Ezek az eredmények nem hirtelen 
és nem látványosan jelennek meg, hanem a tudomány folyamatos fejlesztése, a tudó
sok sok évig tartó fáradságos ténykedése az, ami hat az emberi civilizáció alakulására. 
A miniszterelnök kifejezte azon reményét, hogy az új kormány elősegíti az Akadémiát 
érintő, függőben maradt pénzügyi kérdések megoldását.

A miniszterelnök üdvözlő szavai után Halász Béla rendes tag, alelnök ismer
tette az Akadémiai Aranyérem, az Akadémiai Díjak és az Akadémiai Újságírói Díjak 
odaítélésére vonatkozó elnökségi határozatot. A díjakat az MTA elnöke nyújtotta át.
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A közgyűlés nyitó ülése Kiefer Ferenc levelező tag A magyar nyelv mint a 
modern kommunikáció eszköze című előadásával zárult. (Az előadás szövege a Ma
gyar Tudomány júniusi számában olvasható.)

A tudományos előadás vitája
A közgyűlés első napjának délutáni ülése - Michelberger Pál rendes tag, alel

nök elnökletével - a tudományos előadás vitájával telt el, s a hozzászólások nagy 
száma is igazolta a közgyűlési előadás témájának égető aktualitását.

Először két korreferátum hangzott el. Csurgay Árpád rendes tag a műszaki 
tudományok és az informatika szemszögéből vázolta, hogy az idő lelke milyen próbára 
teszi anyanyelvűnket a 21. század küszöbén. Az Európai Közösséghez való tartozás 
elképesztő mennyiségű dokumentum lefordítását kívánja meg valamennyi tagország 
nyelvére. E munka akár egy évtizednél is tovább tarthat, s a most kidolgozandó for
dítási technológiák időközben folyamatosan avulnak. A nyelvi infrastruktúra kiépítése 
közben tekintetbe kell venni a műszaki infrastruktúrát. Ami az egész folyamat során 
invariáns marad, az a kicsiny szilíciumlapka. Sőt, a belátható időben (10-15 év) töret
lenül halad tovább az a folyamat, melynek eredményeképpen egyre kisebb méretű, 
egyúttal nagyobb komplexitású funkciót ellátó, ugyanakkor olcsóbb eszközöket hoz
nak létre. A méretcsökkenés során már nanométer vonalszélességű rajzolatokig lehet 
eljutni.

A következő generációk számára ez az életminőség megváltoztatását jelenti. 
Geostacionárius műholdak segítségével három globális mobiltelefon-hálózat kiépítése 
kezdődött el. A telefonbeszélgetés percenként egyetlen centbe kerül, a távolságtól 
függetlenül. Ez a civilizált világot egyetlen globális faluvá alakítja. A másik következ
mény, hogy ugyanakkora árért ezerszer nagyobb teljesítményű (memória-kapacitású, 
sebességű) számítógépet lehet majd venni. Aktatáska méretűvé zsugorodik a beszéd
szintetizátort és automata fordítógépet tartalmazó berendezés. Idegen nyelv ismerete 
nélkül lehet majd kommunikálni bárkivel.

Meg kell szervezni az információ globális közlekedési infrastruktúráját is. A 
nemzetközi hálózat a hierarchia alacsonyabb szintjeire (nemzeti, városi, intézményi 
hálózatokra) épül. Az Internet hálózat jelenleg 30 ezer helyi hálózatot kapcsol egybe, 
amelyekben összesen 2,5 millió számítógép működik és léphet kapcsolatba egymással.

A mai eszközök hatékonysága elmarad az élőlények információ-feldolgozó 
hatékonyságától. Az információtechnika számára az élettudományok jelentik továbbra 
is az ötletbázist.

A másik korreferens, Vámos Tibor rendes tag, három kérdés köré építette 
hozzászólását.

1. Mit tegyünk az információ-áradattal?
2. Mit tesz és tehet a számítógép?
3. És a tudomány?
1. A nyelv hatalmas logikai szervezőerő, nem lehet büntetlenül felfordítani. 

Az idegen szavak mértéktelen beáramlása és használatuk általában gondolkodási pon
gyolasághoz vezet, szakmai közleményekben pedig az érthetőség rovására menő tu
dálékosság bújik meg az idegen szakkifejezések mértéktelen használata mögött.
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A magyar nyelv használatára, a magyarításra vonatkozó rendelet nemigen vezetne 
eredményre. Inkább a tekintély és a divat hatása lehet célravezető. Legyen divat a 
szép magyar beszéd, s ehhez Akadémiánk is járuljon hozzá tekintélyével.

2. A számítógép nem tesz semmi rosszat, legfeljebb a vele dolgozó ember. A 
jól megalkotott és helyesen működtetett szövegszerkesztő és -ellenőrző program - 
inkább tanítja, mint elfelejteti a helyesírási és elválasztási szabályokat és az ékezetes 
betűk használatát, továbbá elősegíti a szókincs bővítését és leszoktat a szóismétlésről. 
A számítógép visszaadja a levelezés szépségét, csábít az egyéni és mutatós levélfor
mára. Az iskolákat és a hivatalokat el kellene látni színvonalas magyar szövegszer
kesztő programokkal.

3. A nyelvtudomány szerepe sokoldalúan változott. Egyre erősödik a nyelv 
kapcsolata a logikával, a lélektannal, a történelemmel és a szociológiával. A modern 
nyelvészet társtudománya mindannak a kutatásnak, ami az emberre, viszonyaira keres 
választ. A számítógép ebben eszköz, de rokontudomány is. A számítástudomány fel
adata az ember-gép-ember kapcsolat mind tökéletesebbé tétele, egyben az ember
ember viszonyoké is.

A további hozzászólásokban elsősorban nyelv- és irodalomtudomány művelői 
árnyalták a közgyűlési előadásban ismertetett képet.

Hajdú Péter rendes tag a finn nyelv példáján ismertette az idegen szavak 
befogadását. A magyar is befogadó nyelv, és mivel törvénnyel nem lehet szabályozni 
a nyelvet, Magyarországon nincsen szükség nyelvi törvényre. Össze kellene viszont 
állítani egy szleng-szótárat, mert a finn példa annak előrevivő szerepét is jól mutatja. 
Szükség lenne továbbá az új szavak gyűjteményére, mert az értelmező szótár nem 
követi az idő múlását. A számítógépes levelezés terjedése kapcsán Hajdú akadémikus 
attól tart, hogy a hagyományos levelezés leértékelődik, és felbecsülhetetlen információ 
megy veszendőbe, válik hozzáférhetetlenné az utókor, a levéltári kutatások számára.

Németh G. Béla rendes tag a stílus romlása miatt érzett aggodalmának adott 
hangot. A közéleti beszéd lompossá vált, az elektromos közlőeszközökből áradó silány 
nyelvhasználat fertőző, s ezen a téren az ifjúság a leginkább veszélyeztetett. A szép
irodalmat két veszély is fenyegeti: a szellemesnek tűnő nyelvi csavarok olvashatatlanná 
teszik a szöveget, az őszinte és naturális nyelvezet pedig meg sem kísérli az emelke
detté válást, hogy valóban irodalom legyen. A tudományos nyelvben pedig divattá vált 
az idegen szavak túlzott használata.

Benkő Loránd rendes tag szerint az idegen szavak fő veszélye az, hogy kiszo
rítják a bevett, régi szavakat, pedig funkciójuk a színesítés lenne, nem az elszürkítés. 
A magyar nyelv nem indoeurópai, ezért az angol szavak nehezen illeszthetők be nyel
vünkbe. A Magyar Nagyszótár elkészítése szerinte is kiemelt fontosságú. A Nagyszó
tárban ugyanakkor kellő mértékben szükséges foglalkozni a régi magyar nyelvvel is. 
Időszerű az Értelmező Szótár modernizálása is, a Nagyszótár ügyétől függetlenül.

Prószéky Gábor matematikus, nyelvész arról szólt, hogy a magyar nyelv milyen 
módon vizsgálható a számítógépes nyelvészet módszereivel. Időszerűnek tartja az 
elektronikus levelezés tudományos szempontból történő vizsgálatának megindítását.

Hadrovics László rendes tag az idegen szavak átvétele során kialakult párhu
zamosságra vonatkozó példákat említett: zene-muzsika, tőke-kapitalizmus, gyarmat- 
kolonializmus.
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Berényi Dénes rendes tag azt a kérdést vetette fel, hogy meddig magyarítsunk. A 
múlt századi fizikakönyvek minden kifejezést magyarra átültető nyelvezete a mai olvasó 
számára érthetetlen. A nyelvészek szerint vajon hol kell megállni e törekvésben?

Ujfalussy József rendes tag arra utalt, hogy a nyelvhasználat történeti kérdés 
is, és nem csak információs vetülete van. Érték a nyelv úgy is, mint a kulturális tra
dícióknak, az azonosságtudatnak a közvetítője. A költői nyelv ezt a közvetítést végzi 
el tulajdonképpen. Magyar János rendes tag kérte, hogy a nyelvészek segítsenek tu
datosítani a szóra vonatkozó elemi tudnivalókat.

A hozzászólásokra az előadó, Kiefer Ferenc válaszolt. A magyarítási törekvés
sel akkor kell megállni, amikor annak folytatása már akadályozná a kommunikációt. 
Ezt szakterületenként külön-külön kell megvizsgálni. A Nyelvtudományi Intézet min
dig kész együttműködni, ha szakmai tanácsért vagy segítségért fordulnak hozzá.

A jó szövegszerkesztő rendszer a stílus romlását is meg tudja akadályozni, 
mert az igazán jó program tanítja a stílust.

A kultúrák közötti kommunikáció egyedül a számítógép segítségével nem va
lósítható meg, abban a nyelvismeret mellett ugyanis fontos szerephez jut a másod
lagos kommunikáció (viselkedés, gesztusok stb.).

Az új Értelmező Szótárra valóban szükség van, s annak a Nagyszótáron kell 
alapulnia. Szóanyagát tekintve a 18. század elejéig kell visszanyúlni (gyakorlati meg
gondolásból). Ha az új szótár csak elektronikus adathordozón jelenik majd meg, akkor 
a régebbi szóanyaggal való utólagos bővítés sem ütközik akadályba.

A közgyűlés beszámolói
A közgyűlés munkája május 12-én, csütörtökön folytatódott. A résztvevők 

melegen üdvözölték Göncz Árpád köztársasági elnököt, majd Michelberger Pál, az ülés 
levezető elnöke megállapította a közgyűlés határozatképességét (a 281 hazai rendes 
és levelező tag közül 185-en voltak jelen).

A napirend elfogadása után a közgyűlés az elnökség javaslatára a következő 
bizottságokat küldte ki:

Határozatszövegező bizottság: Ritoók Zsigmond rendes tag (elnök), Hámori Jó
zsef levelező tag, Roska Tamás levelező tag' szavazatszámláló bizottság: Szász Domokos 
levelező tag (elnök), Friedrich Péter levelező tag, Nyíri Kristóf levelező tag.

Az Akadémia vezetőinek beszámolója előtt a köztársasági elnök kért szót. 
Göncz Árpád tisztelettel és szeretettel üdvözölte az MTA közgyűlését, mely azzal 
emelkedik ki az évenkénti hasonló rendezvények közül, hogy ez az Akadémiáról szóló 
törvény megszületését követő első közgyűlés. A törvény elősegíti, hogy az MTA ma
gabiztosabban tudja végezni munkáját, jogilag kicövekelt keretek között. Maga a tör
vény megszületése is a konszolidáció jele. A tudományos kutatás anyagi támogatása 
nem a köztársasági elnöktől függ, de nagyon reméli, hogy az új kormány felismeri azt 
a lehetőséget, ami a mindenkori politika számára a Tudományos Akadémia létéből 
fakad, azaz véleményező testületnek, tanácsadó testületnek, stratégiai tervező testü
letnek tekintheti az ország minden olyan kérdésében, ami a legcsekélyebb mértékben 
is érinti a tudományt, és olyan kérdés, ami nem érinti, nagyon kevés van, A köztár
sasági elnök utalt arra is, hogy hivatali munkája során sűrűn kikéri a kutatók vélemé
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nyét. A kutatók egymás közötti és külső szervekkel való kapcsolatában fontos a har
monikus együttműködés.

A közgyűlési előadás témaválasztásáért is köszönet illeti az Akadémiát, mert 
az anyanyelv helyzete aggasztó, és a magyar nyelv állapotának figyelése - mint Göncz 
Árpád megjegyezte - személyes szívügye is. Az Akadémia hagyományainak tökéletesen 
megfelel, hogy a magyar nyelvnek az állapotát szakadatlanul figyelemmel kísérje és 
próbálja megvédeni a jelen pillanatban minden oldalról őt ért támadásokkal szemben. 
Ilyen rohamos nyelvromlás, mint amilyennek a magyar nyelv ki van téve, még talán 
soha nem volt, és ez nem pusztán az idegen nyelvi anyagoknak a beáramlását jelenti, 
ez már a nyelvi gondolkodásunknak a lényegét érinti.

Kosáry Domokos elnök megköszönte Göncz Árpád szavait és utalt rá, hogy a 
köztársasági elnök gondoskodását az Akadémia mindvégig érezte, és számít rá a jö
vőben is. Ezt követően az Akadémia elnöke áttekintést adott az elnökség tevékeny
ségéről és a közeljövő feladatairól. (3.3. pontban) majd Keviczky László rendes tag, 
főtitkár számolt be a közgyűlésnek (3.4. pontban).

A csütörtök délutáni ülésen elnöklő Halász Béla alelnök először Kosáry Do
mokos elnöknek adta meg a szót, aki zárt ülésen előterjesztette az elnökség javaslatát 
Simonyi Károly levelező tag rendes taggá választására vonatkozóan. Simonyi Károly 
rendes taggá választását a VI. osztály már az előző közgyűlés előtt kezdeményezte, 
de a tudomány doktora fokozatot az alapszabály értelmében a levelező tagság követ
heti. Egy év elteltével azonban, soron kívüli tagválasztással a levelező tag rendes taggá 
választható. A közgyűlés elsöprő többséggel rendes taggá választotta Simonyi akadé
mikust.

A tagválasztást követő nyilvános ülésen Harmathy Attila levelező tag, főtit
kárhelyettes adott tájékoztatást az alapszabály előkészítéséről. Ez a közgyűlés nem 
jogosult az alapszabályról dönteni, de természetes, hogy tájékoztatót kapjon az előké
szítés helyzetéről.

Mi várható az alapszabálytól? Az alapszabálynak egyrészt a törvényre kell 
támaszkodnia, ami sokszor új megoldást igényel, másrészt a már régóta tartó átala
kulás eredményeit is tükröznie kell. Az alapszabály irányvonalának az új szemlélet 
mellett a kontinuitás elemeit is tartalmaznia kell. Az is lényeges kérdés, hogy milyen 
részletes, milyen mélységű legyen az alapszabály. A szabályozás részletessége tekin
tetében az előző alapszabály a mérvadó. A biztonságos működés, a kiszámíthatóság 
megteremtése a cél.

Milyen témákkal foglalkozzon az alapszabály?
- Kik a köztestület alanyai?
- Milyen elemekből áll a szervezeti rendszer?
- Hogyan működik a szervezet?
- A közfeladatok ellátása.
- Vagyonkezelési kérdések.
Szabályozási elvek. Az önálló köztestületi jelleg miatt új szabályokra van szük

ség. Olyan szervezetet kell kialakítani, amelynek keretében sikeresen folytatható a 
tudományos kutatás. Rendezni kell a tagság képviseletét (nem akadémikusok a köz
gyűlésben). A vagyonkezelésnél a hatékonyság kerüljön előtérbe. A tudományos osz
tályok és bizottságok súlyát, a területi szervek, valamint az intézetek autonómiáját is 



16

rögzíteni szükséges. Szerepelnie kell a tudományos követelmények következetes ér
vényesítését kifejező elvnek. A köztestület alanyaival kapcsolatban megállapítandó az 
alanyi jogviszony keletkezése, megszűnése, az alanyok jogai és kötelezettségei. El kell 
dönteni, hogy legyen-e szó kizárásról vagy csak a tagság felfüggesztéséről. Az alap
szabályban rendezni kell az akadémiai doktori címmel kapcsolatos kérdéseket (az 
elnyerés feltételeit, az összes tudományterületre vonatkozó általános követelménye
ket, az eljárási rendet stb.). Gondoskodni kell a folyamatban levő minősítési ügyek 
átvételéről is, bár a TMB megszűnése későbbre tolódik.

A következő, rendkívüli közgyűlésre valószínűleg október második felében 
kerül sor. Az előkészítő bizottság javaslatot dolgoz ki a nem akadémikus tagok meg
választásának módjára és az alapszabály megalkotásának fő kérdéseire. E javaslatokat 
előbb az osztályelnökökkel egyeztetik, majd június végén az osztályokhoz kerül véle
ményezésre.

A jelenlegi alapszabályból a törvénnyel ellentétes pontok már most hatályukat 
vesztik.

A tájékoztatót követően a főtitkárhelyettes bejelentette, hogy csatlakozik az 
elnökhöz, aki bizalmi szavazást kért és a főtitkárhoz, aki megbízásának folytatását a 
decemberi közgyűlésre kívánta bízni, de a maga részéről a felmentését kérte. Elmond
ta, hogy jelölése annak idején azért történt, mert indokolt volt, hogy az adott időszak
ban az Akadémia egyik vezető tisztségviselője jogász legyen. Ennek belátása mellett 
kérése az volt, hogy szakmai munkáját változatlanul elvégezhesse. Októberrel lezárul 
az a szakasz, amikor a jogászi közreműködést igénylő feladatok állnak előtérben. Mi
vel pedig a terhek az előreláthatónál nagyobbaknak, a szakmai munka végzése mellett 
túl súlyosnak bizonyultak, kérte, hogy a decemberi közgyűlés adja meg neki a felmen
tést a tisztség betöltése alól.

A következő napirendi pontra való áttérés előtt Harmathy Attila levelező tag 
felolvasta Mádl Ferenc rendes tagnak az MTA elnökéhez jogászként írt levelét a meg
alkotandó alapszabállyal kapcsolatban:

"Nem annyira, mint az akadémiai törvény előkészítésében szerepet viselő mi
niszter, hanem mint az Akadémia jogász tagja ezúton szeretnék néhány kérdéshez 
megjegyzést fűzni. Több ilyen kérdés is adódnék, amilyen pl. egyetemi-intézeti társu
lások várható-kívánatos alakulása, a vagyonkezelés problémái (KFKI, Martonvásári 
Kísérleti Gazdaság), a jövő évi költségvetés elvei, az új alapszabály kodifikálása és 
így tovább. Miután azonban még ma, hétfőn el kell utaznom, egy problémát emelnék 
ki néhány mondatban.

Ez a törvénynek - a törvényelőkészítésnek - az az Elnök úr által a mai meg
nyitóban is említett koncepcionális alapelve, amely szerint a Magyar Tudományos 
Akadémia a maga tagjaival, a minősítettek közreműködésével; közvetlen képvisele
tével, választott legfelsőbb tisztségviselőivel, ’központi’ bizottságaival és szerveivel, 
osztályaival és tudományági bizottságaival, intézethálózatával, titkárságával és más in
tézményeivel egységes jogi-szervezeti corpust alkot. Nincs a választott elnök és a kor
mány által kinevezett főtitkár, illetőleg főtitkárhelyettes kettőssége. Minden szerve a 
köztestületiségből és az autonómiából adódóan választott szerv, avagy olyan tisztség, 
amely valamely választott szerv jogköréből adódóan működik. Az autonóm köztestü
letiségből adódik, hogy az építmény élén az elnök áll, miként ezt a 16. §. megfogal- 
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mázzá: ’Az Akadémia tevékenységét a közgyűlés határozatainak és iránymutatásainak 
megfelelően az elnök irányítja. Az elnök képviseli az Akadémiát és gyakorolja az 
alapszabály által hatáskörébe utalt jogokat.’ Ezen általános felelősség és jogkör mel
lett a törvény behatóan is meghatározza az egyes szervek (a főtitkár és más akadémiai 
szervek) specifikus feladatkörét és jogkörét. Ez utóbbiakra nézve is nagy felelősséget 
jelent, ami egyrészről közvetlenül a törvényből következik, de másrészről onnan is 
adódik, hogy a törvényben meghatározott szóban forgó feladatokat az elnök irány
mutatásai, illetőleg a döntési jogkörrel rendelkező szervek (Közgyűlés, AKT) állás
foglalásai szerint kell megvalósítani. Bár a törvény kifejezetten nem szól róla, az egy
ség jegyében nyilvánvaló, hogy a főtitkár és a főtitkárhelyettes - a törvényben nem 
szabályozott kérdésekben - a munkáltatói jogokat is valakinek gyakorolnia kell, és ez 
értelemszerűen csak az elnök lehet. Ezt és a fenti jogviszonyok-kérdések behatóbb 
szabályozását nyilvánvalóan az alapszabályban kell megvalósítani. Ebben, mármint az 
alapszabályban - a nagy szervezet- és intézményhálózat, illetőleg a vagyontömeg hatékony 
kezelésére és zökkenőmentes igazgatására - egyértelműen kialakított és működőképesen 
hierarchizált egységet kell leírni, amelyben mind az elnök, mind a főtitkár és főtitkárhe
lyettes működése jó harmóniában valósulhat meg. Mindehhez, az alapszabály jó kodifi
káláshoz - a törvények keretei között - nyilván célszerű lesz analitikusan kibontani, mintegy 
listába venni, mik is azok a teendők és jogosítványok, amelyek az egyes funkciók körében 
szükségszerűen megjelennek, illetőleg megjelenhetnek, amelyek a funkciónak tartalmat 
adnak és jelentőségükhöz képest szabályozást igényelnek."

Az Akadémia vezetőinek vitaindító beszámolói után Michelberger Pál alelnök 
adott rövid tájékoztatást a területi bizottságok munkájáról, majd a közgyűlési bizott
ságok vezetői fűztek szóbeli kiegészítést az írásban közreadott bizottsági beszámolók
hoz. Az öt területi bizottságban összesen 65 akadémikus és több mint 2000 tudományos 
minősítéssel rendelkező személy tevékenykedik. Az elmúlt évben 900 területi rendez
vényre került sor főként a bizottságok székházában. A rendezvények szervezésében 
a SZAB és a DAB járt élen. Említésre méltó a területi bizottságok pályadíjrendszere, 
melynek működtetéséhez helyi alapítványok is hozzájárulnak. Fontos kérdésként ke
zelik az országon belüli és kívüli együttműködést. A közelmúltban ezzel a témával 
foglalkozott egy Debrecenben tartott konferencia.

Borzsák István rendes tag, a Könyv- és Folyóirat-kiadó Bizottság elnöke szóban 
is indokolta, hogy a KFB miért csak ennyit tudott teljesíteni. A változatlan összegű 
akadémiai támogatás mellett az árak és a szolgáltatási díjak emelkedése miatt a 
könyv- és folyóirat-kiadás üteme kényszerűen csökken. Megtakarítást a fordítási dí
jaknál lehetne elérni, mert a tudomány művelésének akadémiai szintjén elvárható, 
hogy a szerző maga készítse el az idegen nyelvű kéziratot. így csak nyelvi lektorálásra 
lenne szükség. A KFB elnöke azt is javasolta, hogy az MTA alapszabályával együtt 
vagy attól függetlenül állapítsák meg a KFB statútumát is. A könyv- és folyóirat-kiadás 
támogatásának emelése halaszthatatlanná vált, az 1995-ös költségvetési irányszámok 
már a KFB megemelt kiadási tételét tartalmazzák.

A Felügyelő Bizottság részéről Győrffy Béla rendes tag, elnök tett szóbeli ki
egészítést. Az írásos beszámoló összeállításakor még nem készült el az 1993-as költ
ségvetésről szóló akadémiai beszámoló, sem az 1995. évi költségvetés tervezete, így 
azokat nem tudták előzetesen véleményezni.
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Az Állami Számvevőszék előző évi vizsgálata az MTA-nál nem talált pénzügyi 
szabálytalanságot, a költségvetési keretek szűkös volta viszont gond.

A Felügyelő Bizottság javasolja az 1995-ös költségvetési irányelvek elfogadá
sát, bár a beruházási igény megemelt összege még így is kevés. Tovább kell gondol
kodni a források bővítésén.

Beck Mihály rendes tag, a Tudományetikai Bizottság elnöke szóbeli kiegészí
tésében csupán két megjegyzést tett. Bejelentette, hogy elkészültek a tudományetikai 
kódex alapelvei. A kódexet a jövő évi közgyűlés el is fogadhatja, mivel az alapelvek 
vitája addig lezajlik. Javasolta, hogy a közgyűlés ne vegyen tudomást az "Alapítvány 
a kommunizmus áldozataiért” vezetőjének felszólításáról.

Az Országos Athenaeum Bizottság társelnöke, Ujfalussy József rendes tag is
mertette a bizottság beszámolóját. Az akadémiai tudományos osztályok számának 
növekedése miatt az eddigi 10-10 tag helyett 11-11 tagot delegál a Rektori Konferen
cia és az Akadémia. Az OAB a felsőoktatási törvény elfogadása után sem vált szük
ségtelenné, fontos szerepe van a magyar tudományosság fenntartásában. A bizottság 
részt vett a doktori szabályzat kidolgozásában és segítette az Ideiglenes Doktori Ta
nácsot, bár nem szerencsés, hogy a két testület elnöke (társelnöke) azonos. Figyelik 
a közös egyetemi-akadémiai kutatóhelyek munkáját is. Az OAB sorsáról az új köz
gyűlésnek kell majd döntenie.

A beszámolók feletti vita
A beszámolók beterjesztése után megkezdődött az azok feletti vita. A jobb 

áttekinthetőség kedvéért a vitában elhangzottakról nem időrendi sorrendben számo
lunk be, hanem a felszólalások témája szerinti csoportosításban. Amint az várható 
volt, legtöbben a törvénnyel és a kidolgozandó alapszabállyal kapcsolatban szólaltak 
fel, de majdnem minden hozzászólás érintette a támogatott kutatóhelyekkel kapcso
latos gondokat is.

Az Akadémiáról szóló törvény értelmezésével kapcsolatban a következő prob
lémákat vetették fel: A törvénnyel az MTA kilép az állami szervezetek sorából és a 
közgyűlés válik az Akadémia irányító testületévé. Az MTA a civil szerveződések élén 
áll, mivel országos jellegű feladatokat lát el, a köztestület mai értelmezésében azon
ban zavarok vannak. Az Akadémia jogi személyiséggel bír, de közfeladatokat lát el, 
nem önként vállal valamit, mint az egyesületek. Az államtól, politikától és kormány
váltástól független Akadémia autonóm köztestületként egységes, azaz nem válik szét 
benne az egyesületi jelleg és a kutatási minisztérium jelleg.

Magáról a törvényről megállapítható, hogy nem hibátlan, de megszületésének 
örülni kell. A késedelmes parlamenti elfogadás miatt azonban nem jár köszönet, kö
szönet illeti viszont az MTA vezetőit, elsősorban elnökét, a törvény elfogadtatásáért 
hozott áldozatos munkájáért.

Az alapszabállyal kapcsolatban elhangzott, hogy annak egységesnek, az Akadémia 
valamennyi szervezetére kiterjedőnek kell lennie. A törvényben levő vélt vagy valódi el
lentmondások eloszlathatok egy jó alapszabályban. Az Akadémiának nyilvántartott tag
sággal kell rendelkeznie, ám gond a tagság törvényben rögzített feltételének értelme
zése: mit jelent a tudományos fokozat és a tudományos tevékenységben való részvétel.
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A közgyűlés 200 nem akadémikus tagjának kiválasztásával is többen foglal
koztak. A körültekintő jelölés és a választás megszervezése időigényes folyamat, ezért 
volt olyan javaslat, hogy az alapszabályt még a régi összetételű közgyűlés fogadja el 
októberben. Néhányan észrevételeket tettek az előkészítő bizottság összetételére vo
natkozóan, és volt, aki nehezményezte, hogy a tudományos osztályok nem vitathatták 
meg a bizottság összetételét. Többen ajánlották, hogy a közgyűlés új tagjaira vonat
kozó jelölőlistát az osztályok állítsák össze illetve, hogy az új tagokat azok közül vá
lasszák ki, akik rátermettségüket már bizonyították.

A tudományos osztályok fontossága az iménti példák mellett általában is fel
vetődött. Felmerült, hogy az Akadémia autonómiáján belül az osztályoknak külön 
autonómiát kell kapniuk.

Az alapszabálynak tartalmaznia kell, hogy az MTA fordítson gondot az Aka
démia tagjainak munka- és életkörülményeire. A köztestületi tagot a szervezet állam
polgáraként kell kezelni, nem alattvalóként, sőt, kiemelkedő kutatóknál indokolt az 
alanyi jogon járó kutatási támogatás. A tagválasztásnál növelni kell a közgyűlés sze
repét, mert az eddig formális volt: legyen több jelölt, mint ahány tagot az adott köz
gyűlés választhat.

A törvénnyel és az alapszabállyal kapcsolatban fontosnak vélték, hogy az le
hetőséget biztosít egy profi kutatóhálózat kialakítására.

A TDDSZ képviselője kérte, hogy az alapszabály elveit kidolgozó bizottság
ban a szakszervezet képviselője is részt vehessen.

Az alapszabályban rögzítendő konkrét kérdések között említették a támogatott 
kutatóhelyek jogi helyzetét, a tudományos társaságok kapcsolatát az Akadémiával és 
az Acta Zoologica tulajdonjoga kapcsán a KFB statútumát.

Az Akadémia által támogatott (főleg egyetemeken működő) kutatóhelyekkel 
(a továbbiakban röviden csak kutatócsoportokkal) kapcsolatban igen éles vita bonta
kozott ki. Az egyetlen, amiben minden felszólaló egyetértett, a kutatócsoport mint 
intézmény fenntartása, sőt bővítése, fokozottabb támogatása. A legtöbben helyesnek 
vélték a támogatás pályázati úton történő odaítélését, de a pályázat kiírását és az 
elbírálást sok kritika érte. A pályázati rendszer ellen szól, hogy az bizonytalanságban 
tartja a kutatócsoportokban dolgozó kb. 700 embert, mások viszont azzal érveltek, 
hogy a kutatóintézetekben is bevezették a határozott időre szóló megbízást, három
évenkénti pályázattal.

A határozott idejű megbízás sokakat váratlanul ért. Helytelenítették, hogy 70 
éves kor felett nem lehet pályázni kutatócsoport létrehozására, és ellenezték a maxi
mális létszám 12 fős megkötését is. Bár a felső korhatárt sokan indokolatlannak tar
tották, többen a fiatalítás mellett érveltek, ugyanis a kutatócsoport vezetésére vonatkozó 
korhatár csak tehermentesíti az idősebb generációt, de nem fosztja meg a kutatás lehe
tőségétől, úgy vélték, ezzel kapcsolatban generációs megállapodást kell kötni.

Megoszlottak a vélemények az éppen folyó pályázat határidejét illetően is. 
Volt aki annak elhalasztását, ill. moratóriumot tartott indokoltnak, s úgy látta, nincs 
kidolgozva a pályázatok elbírálásának mechanizmusa. Mások az eredeti pályázati ha
táridő betartását kérték, hangsúlyozva, hogy a moratórium csak rontana a helyzeten, 
mert az egyetemek mellett működő kutatócsoportok elősegítik az egészséges kutatói 
mobilitást.
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A kutatócsoportok bővítésének módjára vonatkozóan sem sikerült egyetér
tésre jutni. Volt, aki úgy fogalmazott, hogy a kutatócsoportok leértékelődtek az inté
zetekhez képest, a kutatócsoportok az Akadémia mostohagyerekei (nem készült pél
dául olyan összefoglaló füzet tevékenységükről, mint amilyeneket az intézetekről ál
lítottak össze), és a támogatott kutatóhelyek 10 %-os bővítését az intézetek gyengén 
működő csoportjainak felszámolása során felszabaduló pénzből tartotta megvalósít
hatónak. Mások szerint viszont nem tipikus, hogy az intézetekben jobbak a feltételek, 
mint a támogatott kutatóhelyeken. Óvtak attól, hogy a 10 % bővítés az intézetek 
rovására történjen, mert az új vitát gerjesztene az Akadémián belül. Az egyetemeken 
és az intézetekben a jobbakat egyaránt a gyengébb csoportok rovására kell támogatni. 
A kutatás nem attól lesz relatíve olcsó, hogy hol végzik, hanem attól, hogy milyen a 
színvonala. Elhangzott az is, hogy a kutatócsoportok bővítését többlet-költségvetésből 
kell biztosítani, illetve az egyetemeknek és alapítványoknak is segíteniük kell a neves 
kutatók körül kialakítandó csoportokat.

Az egyetemek és az MTA közötti kapcsolat másik fontos eleme a tudományos 
fokozatok kérdése. Nem lehet érdekellentét az egyetemek és az Akadémia között. A 
doktori képzésben való együttműködés most új távlatokat nyit. A tudományos foko
zatok rendszere viszont nincs összehangolva. Az akadémiai doktori cím és az egyetemi 
habilitáció kölcsönös elismerését, néhányan a kettő közötti átjárhatóságot szorgalmaz
ták. Az Akadémia úgyis maga dönti el, hogy a doktorok közül kit választ tagjává. 
Sajnálatos, hogy a tudományos fokozatokkal kapcsolatos vita a törvények megszüle
tése után sem jutott nyugvópontra. Az egyes egyetemek habilitációs szabályzatai kö
zött jelentős különbségek vannak. A habilitáció minőségi mércéje aggasztóan alacsony 
bizonyos egyetemeken. Volt, aki a tudományos fokozatok közötti átjárhatóságot is 
ellenezte, illetve azon a véleményen volt, hogy az akadémiai doktori fokozat és a 
habilitáció között lehet átjárás, de a kettőt nem lehet egységesíteni. A témakörhöz 
tartozik még az a bírálat, amely szerint a TMB-nek tájékoztatni kellett volna azokat 
a kandidátusokat, akik számára a pótlék folyósítását megszüntették.

Az MTA és az egyetemek közötti együttműködés kedvező irányba ható vál
tozásaként említették, hogy most már nem csupán főállású kutató vezethet doktori 
programot az egyetemen, és javasolták, hogy az egyetemeken hozzanak létre poszt
doktori ösztöndíjakat.

A kutatás minőségének javításával és az akadémiai reformokkal kapcsolatban 
számos észrevétel hangzott el. Hiányolták az egyes kutatóhelyeken lezajlott felméré
sek eredményeiről való tájékoztatást, és bírálták a még mindig tapasztalható létszám
arányos támogatást. Szükség lenne az Akadémiai Kutatási Alap ismételt létrehozásá
ra, s körül kell nézni, milyen forrásból lehet növelni az Athenaeum Alapítvány tőkéjét. 
Szóltak a nyugdíjba menők kutatási lehetőségének támogatásáról, azt is megfogal
mazva, hogy meghatározott szakmai szint elérése után ne legyen kegy bizonyos ku
tatási támogatás juttatása. Ugyanakkor különleges fontosságúnak tartották a tehet
séggondozást, a fiatalokkal való kiemelt foglalkozást, ami nem lehet ellentétben az 
egyébként kötelező kemény megméretéssel. Javaslat hangzott el, hogy a közgyűlés 
fejezze ki köszönetét a reformbizottság munkájáért.

A nemzetközi kapcsolatokra a jelenlegi helyzetben fokozott gondot kell for
dítani. A tudományos kapcsolatok fenntartása sokszor diplomáciai kérdés is. Fontos 
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lenne, hogy a külföldön dolgozó magyar kutatók minél nagyobb számban térjenek 
haza, de ennek érdekében megfelelő kutatási feltételeket kellene biztosítani.

Az Orsós-ügy miatt az MTA elnökét ért támadással kapcsolatban egyöntetű 
volt az a vélemény, hogy Kosáty Domokos élvezi a tagság bizalmát, és a testület ne 
foglalkozzon a nyilvánvalóan provokatív támadással. Az MTA egyik tagja tiltakozott 
a rádió műsorában az Akadémiát és saját személyét ért rágalom ellen.

A hozzászólók nagy száma miatt a vita a közgyűlés harmadik napjának dél
előtti ülését is kitöltötte (levezető elnök: Halász Béla), sőt még a péntek délutáni 
ülésre is áthúzódott. A záróülés levezető elnöke, Michelberger Pál, a vita lezárása után 
a közgyűlési bizottságok elnökeit kérte fel válaszadásra, majd az Alapszabállyal kap
csolatban elhangzottakra Harmathy Attila főtitkárhelyettes reagált.

A főtitkár válasza
Keviczky László főtitkár a vita során elhangzottakra vonatkozó válasza előtt - 

saját hozzászólásaként - két dolgot említett meg. Először emlékeztette a jelenlevőket, 
hogy az akadémiai doktori fokozat a „sírból jött vissza”, mert hosszú ideig úgy tűnt, 
hogy kimarad a törvényből. Az egyetemek és az Akadémia által adományozott foko
zatok közötti átjárhatóság az idő múlásával megoldódik. Másik megjegyzése az új 
közgyűlés összetételéhez kapcsolódott. Az egyik legfontosabb feladat most a tudo
mányterületi arányok kialakítása, s ebben nagyvonalú megközelítést és a bizalmi elv 
érvényesítését tartja kívánatosnak.

A társadalomtudományok finanszírozásánál jogos igény az arányok felül
vizsgálata. Ezt követően a döntéstől sem szabad visszariadni.

A hazatelepülő kutatók támogatásának egyik forrása az Athenaeum Alapít
vány lehet. Külön alap képzését erre a célra a főtitkár nem javasolja. Az értékes 
embereknek az érintett intézet vezetője biztosítson helyet és segítse a hazatelepülő 
kutatók beilleszkedését.

A Program Bizottság által beterjesztett anyag vitájának levételét az előző évi 
közgyűlés napirendjéről a bizottság nem a reformok támogatásaként élte meg. Az 
mindenesetre biztató, hogy a törvényt itt senki nem kérdőjelezte meg.

Az Akadémiai Kutatóhelyek Bizottsága (AKB) tevékenységének kritikája 
nem jogos. A főtitkár csupán két ügyben hozott egyéni döntést, a többi esetben a 
döntést e testület hozta. A fajlagos támogatásoknál megállapított kiemelések jogos
ságát egy külön bizottság is véleményezheti.

Az egyetemi kutatóhelyeknél csak azért rosszabb a helyzet, mert bevételeik 
alacsonyabbak az intézetek bevételeteinél. A támogatott kutatóhelyekkel kapcsolat
ban a pályázati rendszer bevezetése már az 1992. évi rendkívüli közgyűlés határoza
tában is szerepelt, és az MTA Elnöksége azt 1993. novemberi ülésén megerősítette.

A kutatócsoport vezetésénél megszabott korhatár akkor lehet gond, ha valaki 
ragaszkodik a vezetéshez, vagy hetvenéves koráig nem tudta megtalálni az utódját. A 
generációs egyezkedéshez több taktikai érzék kellene, és erre már az új közgyűlés 
előtt is szükség van.

A törvény kutatóhelyeket említ, ezért nem kell külön szabályzat az egyetemi 
támogatott kutatóhelyekre. Nem igaz, hogy a támogatott kutatóhelyek veszélyezte
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tettsége nagyobb, a 3-5 éves pályázati futamidő is megfelel a korábbi elnökségi ülés 
döntésének. A kutatóhelyek képviseletét a tárgyalásokon azonban meg kell oldani. 
A kutatócsoportok teljesítményét bemutató füzet hiánya annak tudható be, hogy e 
területről korábban sem készült ilyen összeállítás.

A pályázati határidőt nem lenne helyes elhalasztani, bár a közgyűlés igazolta, 
hogy mennyire összetett a vélemény ezzel kapcsolatban. A határidőre benyújtott pá
lyázatok alapján világosabb összkép alakul ki a támogatási igényekről. Megvizsgálan
dó az alanyi jogon járó kutatási támogatás és az elbírálási folyamat javításának lehe
tősége is.

Az MTA vezetése nem kívánja háttérbe szorítani a kutatócsoportokat, bár 
forrásátcsoportosításra sor kerülhet.

A lemondásáról szóló hírek Keviczky László szerint szavainak félreértelme
zésén alapultak. Beszámolója végén az hangzott el, hogy az új közgyűlés dönthet az 
akadémiai vezetés folytonosságáról.

A főtitkár után Kosáry Domokos elnök válaszolt a vita során elhangzottakra.

Elnöki zárszó
A vitában elhangzottakra, a zárszó jogán, az alábbiakban szeretnék reflektálni.
Vámos Tibor barátom azt az óhaját fogalmazta meg, hogy ne rebegjünk hálát 

az akadémiai törvényért. Rebegésről persze nem volt szó. De azt a javaslatomat, hogy 
a törvény létrejöttét üdvözöljük és megköszönjük, továbbra is fenntartom. Mégpedig 
két okból. Az egyik az, hogy a törvény megszületése, bármi legyen is véleményünk 
egyes részleteiről, és - főleg - elhúzódásának időtartamáról, mégis pozitív dolog. A 
másik ok pedig az, hogy azt egy szóval sem javasoltam, hogy mit kinek köszönjünk 
meg. Nem fogjuk megköszönni a törvényt azoknak a bürokratáknak, akik a művelő
dési minisztérium részéről az előző miniszter alatt éveken át akadályozták az akadé
miai törvény megszületését és a felsőoktatási törvény helyes megfogalmazását. Ilyen 
vagy olyan politikai okokból, de láthatólag egy olyan hagyományos célkitűzéssel, hogy 
mindent hatalmi szóval, bürokratikus állami igazgatás alá szorítsanak. Aki ezt végig
nézte, az pontosan tudja, hogy ez így történt. Én ott voltam és végignéztem, másokkal 
együtt. Nem fogjuk megköszönni a törvényt más hozzá nem értőknek, így egyes olyan 
képviselő uraknak sem, akiknek hozzászólásait, Akadémia-ellenes kirohanásait volt 
alkalmam videofelvételen végighallgatni. Őszintén szólva siralmas élmény volt. Még 
szerencse, hogy mivel hajlamos vagyok az indulatra, ez vérnyomásom alacsonyságán 
sokat segített. Természetesen azt sem fogjuk megköszönni, hogy a felsőoktatási tör
vényt különválasztották az akadémiaitól és előbb tárgyalták. Ennek' nyilvánvalóan 
megint politikai okai voltak. S hogy ebből, pontosabban a kellő összehangoltság hiá
nyából mennyi nehézség származik, azt e közgyűlésen is érzékelni lehetett. És sorol
hatnám a problémákat, amelyekkel még alkalmunk lesz találkozni a továbbiak során.

Mindennek ellenére mégis újból azt javasolom, hogy fejezzük ki köszönetün- 
ket a törvényért. A köszönet, ilyen vagy olyan mellékzöngéktől függetlenül, az első 
szabadon, demokratikusan választott országgyűlésnek és kormánynak szól. S annak a 
jelentős ténynek, hogy valamilyen házat kaptunk, lakhatót, és tetőt a fejünk fölé. Az 
az érzésem, hogy ha egyes uraknak, akik annyira ellene voltak az Akadémiának és 
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annyi időtlenséget mondtak róla akár a parlamentben, akár azon kívül, fogalmuk len
ne arról, hogy milyen lehetőségeket adtak az Akadémiának, esetleg szándékuk elle
nére is, akkor a fejüket fognák bánatukban.

A törvény viszont, mind a kettő, adva van. A törvényt végre kell hajtani. A 
törvénnyel ellenkező statútumokat nem hozhatunk. Csak arról lehet szó, hogy a tör
vény általános rendelkezéseit, az általuk adott lehetőségeken belül, részletesen kifejt
sük. Itt viszont van bizonyos mozgásterünk. A nagy feladatunk és egyben felelősségünk 
ezért éppen az, hogy ezt megfelelően hasznosítsuk.

Az Előkészítő Bizottságnak, amelynek létrehozását a törvény személy szerint 
az Akadémia elnökére bízta, az októberi közgyűlés előkészítése a feladata, ezen belül 
is főleg azoknak az alapelveknek a kidolgozása: amelyek előírják, hogy a nemakadé
mikus kutatók 200 főnyi képviselőjét miként kell majd megválasztani. Tehát nem is 
elsősorban az alapszabályok kidolgozása amelyet a bizottság tagjaként, Harmathy At
tila főtitkárhelyettes úr fog egy külön munkabizottság segítségével megfogalmazni. A 
készülő alapszabályokat tagtársainkkal bőven alkalmunk lesz megvitatni az osztályü
léseken júniusban, szeptemberben. Kérem, hogy lehetőleg mindenki vegyen részt ak
tívan e vitában, mondja el javaslatait, véleményét. Az Akadémia további sorsa szem
pontjából ugyanis alapvető fontossága lesz annak, hogy milyen alapszabályok szerint 
működhetünk. Az alapszabályok olyan elemekből fognak állni, amelyeknek különböző 
részei összefüggő, egységes rendszert alkotnak. Ha e munkában a szakszervezetek 
részt kívánnak venni, azt természetesen köszönettel fogadjuk. A főtitkárhelyettes úr 
közvetlenül tárgyal majd erről velük, és meghallgatja véleményüket. Maga az Előké
szítő Bizottság azonban nem érdekképviseleti szerv.

Egyik tagtársunk felvetette, hogy az októberi rendkívüli közgyűlésre még nem 
kellene a 200 nemakadémikus képviselőt összehívni, mert a törvény idevágó parag
rafusa erről külön-nem intézkedik. A valóság azonban az, hogy a törvény ez év június 
30-án lép életbe. Az Akadémia ettől kezdve köztestületi önkormányzat. Azt viszont, 
hogy a köztestület mit jelent és kiből áll, a törvény pontosan meghatározza. Kimondja, 
hogy ennek a tudományos fokozattal rendelkezők is olyan tagjai, akik képviselettel 
bírnak a közgyűlésen. Június 30. után tehát a törvény értelmében már nem lehet olyan 
közgyűlést tartani, amelyen a 200 képviselő nincs jelen. Ez a törvény előírása. Ezt 
tudomásul kell vennünk.

Az is felmerült, hogy az egyetemek véleménye szerint az egyetemi doktorok 
is a köztestület tagjai lehetnének. Kérem, itt is a törvény előírásai irányadók. Ezek 
pontosan előírják, hogy a tudományos fokozattal bírók jönnek itt tekintetbe, akik a tu
dományt ténylegesen művelik. Itt most már azt is elárulom, hogy e mögött eredetileg az 
a Kulturális Bizottságban elhangzott javaslat állt, hogy utólag egyenként vizsgáljuk felül 
a minősítetteket: vajon valóban megérdemlik-e a fokozatukat. Aki ezt az időtlenséget 
kitalálta - neveket nem említek - feltehetően arra sem gondolt, hogy mivel foglalkozhat
nánk a következő időben, ha elkezdenénk átvizsgálni 12 ezer kutatót. Ez tehát eredetileg 
szűkítés akart lenni, amibe hiba lett volna belemenni. De - jogászaink szerint - bővítésnek 
sem volna értelmezhető, azon az alapon, hogy valaki művelheti a tudományt fokozat 
megszerzése nélkül is. Mindenesetre a törvény előírásait kell követnünk.

Az a javaslat is felmerült, hogy az egyetemi habilitációt és az akadémiai doktori 
címet egyenrangúnak, átjárhatónak kellene tekintenünk. Előrebocsátom, hogy már szó 
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sincs olyan korábbi rendelkezésről, amely szerint az Akadémia elnökének hozzájáru
lása kellett ahhoz, hogy valakit egyetemi tanárrá kinevezzenek. Ez valóban sértené 
az egyetemek autonómiáját, s ezért magunk javasoltuk eltörlését. Más dolog, ha va
lamelyik egyetem jónak látja, hogy a korábbi nagydoktori fokozatot, vagy ezután az 
akadémiai doktori címet saját jószántából esetleg a habilitáció feltételének tekinti. 
Ezzel alapjában véve saját igényeit emeli meg, és ez bizonyára nem rossz törekvés. 
A két dolog azonban a felsőoktatási, illetve az akadémiai törvényben nem azonos. A 
habilitáció az egyetemen való oktatás habitusát, képességét mérlegeli. Akadémiai dok
tor viszont elvben az is lehet, aki esetleg nem tud előadni, mert néma, de tudományos 
kutatónak kiváló. A két ügy tehát nem azonos, nem függ össze egymással. Már csak 
azért sem, mert többféle egyetem van, a követelmények is lehetnek esetleg többfélék, 
és mert nem ugyanannyi akadémiai doktorunk lesz, ahány oktatót az egyetemen ha
bilitálnak. Nem szólva arról, hogy az egyetemeken újabban 25-30 ezer forintot kell a 
habilitálandónak befizetnie. Az Akadémiának nincs szándékában e különös követelést 
bevezetni. Mindenesetre messzemenően egyet kell értenünk Róna-Tas András ésKroó 
Norbert tagtársaink javaslatával, hogy a doktori követelmények szintjét az eddiginél in
kább magasabban, nem pedig alacsonyabban kell meghúznunk, mert átalakulások ide
jén mindig felbukkan a színvonal csökkenésének veszélye. Ettől a hazai tudomány ma 
is nemzetközileg elismert színvonalát mindenképpen meg kell védenünk.

Különösen hálás vagyok Vámos Tibor tagtársunknak, amiért felvetette, hogy 
az öregek vonuljanak vissza az eléggé kínos menedzseri munkától. Ezzel akkor is 
egyetértek, ha más összefüggésben hangzott el javaslata. Éppen ez volt az egyik oka 
annak a kérdésemnek, hogy most, a törvény létrejötte, a rám bízott feladat elvégzése 
után, a közgyűlés feltétlenül igényt tart-e további szolgálatomra. A másik oka pedig 
az volt, hogy a munka további folytatását csak úgy tartanám vállalhatónak, ha a köz
gyűlés kimondja: az Akadémia mint köztestület olyan autonómia, amelyen belül ter
mészetesen vannak kisebb autonómiák, de amely mégis egyértelműen egységes szer
vezetet alkot. Arra ugyanis nem tudnék vállalkozni, hogy megosztott, kétfejű szerve
zetet próbáljak irányítani. Azt inkább átengedem másnak. Az ilyen átmeneti helyzet
ben, amikor még nincsenek új alapszabályaink, ez a kérdés - érthető módon - különös 
élességgel merült fel. Mindenesetre megnyugtató volt számomra, hogy jogászaink: 
Harmathy Attila, Király Tibor, Kulcsár Kálmán, Mádl Ferenc és más olyan jeles szak
emberek, mint Andorka Rudolf, az általam vallott álláspontot támogatták.

Itt kell rátérnem a támogatott kutatócsoportok ügyére. Ezt természetesen a 
főtitkár úr beszámolójának engedtem át, s így nem is beszéltem róla tegnap. Miután 
azonban a közgyűlésen sok szó esett róla, és olyan észrevételek hangzottak el, ame
lyeket nem hagyhatunk figyelmen kívül, elkerülhetetlen, hogy mégis kitérjek rá.

Kétségtelen, hogy e téren is mindannyian reformot kívánunk. E teremben 
bizonyára senki nincs, aki ne a reformnak lenne híve. A közgyűlés is, az elnökség is 
régóta a támogatott egyetemi kutatóhelyek rendszerének korszerűsítése, rugalmasab
bá tétele és a pályázati rendszer bevezetése mellett foglalt állást. Ha jól emlékszem, 
egy alkalommal magam mondtam el, kerülendő példaként, hogy az első világháború
ban az angolok, tartalékokat keresve felfedezték, hogy egy ház előtt azért áll őrt egy 
katona éjjel-nappal, mivel Wellington herceg 1815-ben így rendelkezett. Lehet, hogy 
nekünk is akadtak nem igazán indokolt, hagyományos maradványaink, ha nem is ilyen 
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szélsőséges formában, de alapjában véve a mi kutatóhelyeink nem voltak olyan na
gyon rosszak. Mégis: korszerűbbé, a valódi szükségletekhez rugalmasan alkalmazko- 
dóvá kell tenni őket, s ezt a legjobban a pályázati rendszer bevezetésével lehet elérni.

Mi a jó kutatóhelyek fenntartását kezdettől fogva fontosnak tartottuk, és a 
legjobb kapcsolódási formának is az Akadémia és az egyetemek között. Ezért láto
gattuk végig két éve személyesen az egyetemeket, hogy a teendőket közösen megbe
széljük. Az elnökség 1993. elején, 2.sz. határozatában állást foglalt a pályázati rendszer 
fokozatos bevezetése mellett, azzal, hogy erre a felülvizsgálat befejezése után, akkor 
kerülhet sor, amikor látni lehet, hogy „mi az a várhatóan felszabaduló összeg, amely
nek ismerete a reális pályáztatáshoz elengedhetetlen”. Hasonló szellemben foglalko
zott a teendőkkel az elnökség egy további határozata is, amelynek vitáját azzal zártam 
volt le, hogy a pályáztatás módszerei még az elnökség elé fognak kerülni. Az elnökség 
46/1993. sz. határozatában pedig felkérte a főtitkárt, hogy az előző két határozat szel
lemében folytassa a munkát.

Az tehát, hogy át akarunk térni a pályáztatás korszerűbb rendszerére, magá
tól értetődik. Ez a reform stratégiájához tartozik, amely ellen nem merültek fel ész
revételek. A konkrét taktikai lépés, a pályázat e formában történt közzététele volt az 
csupán, amely váratlan eredményként, problémákat idézett elő. A felszólalók nem a 
reform, a stratégia elveit bírálták, hanem e lépés várható következményeit tartották 
aggályosnak.

Miután eddig erről nem esett szó, el kell mondanom, hogy az elnökség leg
utóbbi, április 26-i ülésén már foglalkozott e kérdéssel. A Tudományetikai Bizottság 
elnöke azt jelezte, hogy szerintük helytelen a korhatár megszabása. Mások az új tá
mogatási rendszer indítása időpontjának elhalasztását javasolták, s figyelmeztettek ar
ra, hogy a pályázat ilyen formában történt kiírásával egyszerre mintegy 700 kutató 
munkafeltételei váltak bizonytalanná. Az elnökség határozata végül arra kérte a fő
titkár urat, hogy gondolja át és a közben elfogadott akadémiai törvény, illetve a 
felsőoktatási törvény rendelkezéseivel hozza összhangba a további intézkedéseket. A 
felsőoktatási törvény szerint ugyanis támogatott kutatóhelyeket az egyetemmel kötött 
megállapodások értelmében lehet létesíteni és fenntartani, ehhez nem elég az Aka
démia - vagy más szerv - egyoldalú elhatározása.

Talán ezen a vonalon lehetne megoldást keresni azokra a problémákra is, 
amelyeket Ádám György, Andorka Rudolf, Kaliszky Sándor, Kroó Norbert, Medzih- 
radszky Kálmán, Nagy Károly, Ritoók Zsigmond, Tuschák Róbert kritikai észrevételei 
a közgyűlésen sorra felvetettek. Bevallom, nem nagyon szeretném, ha a pályázatot, 
miután már megjelent, utólag visszavonnánk. Ez rossz fényt vetne az Akadémiára, és 
kapkodás jellegét öltené magára. A továbbiakban, a végrehajtás során kellene úgy 
eljárni, hogy ne hozzunk bizonytalan helyzetbe több száz kutatót, és hogy intézkedé
seink alkalmazkodjanak a törvények közben nyilvánvalóvá vált előírásaihoz.

A főtitkár úr válaszában olyasmi is elhangzott, hogy aki 70 éves koráig nem 
tudott magának megfelelő utódot nevelni, az ne is vezessen kutatócsoportot. Kérem, 
én a korhatár-vitákon szerencsére régen túl vagyok, de hadd jegyezzem meg, hogy 
például nekem talán mégsem volna méltányos szememre hányni, hogy 70 éves ko
romig nem neveltem utódot, hiszen már 1949-ben kitessékeltek az egyetemről. Ez 
nem az én hibám volt, hanem a politikáé, a pártállamé. S felteszem, hogy az egye
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temnek is kára volt belőle. Elképzelhető viszont, hogy ha sikerül visszavonulnom szak
mai teendőimhez, esetleg szeretnék egy kis - két-három főből álló - támogatott aka
démiai kutatócsoport segítségével tovább dolgozni a történelmi bibliográfia folytatá
sán. S ha ezt nem tehetném meg részben életkorom miatt, részben pedig azon a 
címen, hogy nem neveltem utódot magamnak, azt igen sérelmesnek tartanám és ezt 
be is jelenteném a közgyűlésnek.

Ezért is tartom fontosnak azt a Vámos Tibor által megfogalmazott javaslatot, 
hogy legyen valami olyan forrásunk, megoldásunk, amelynek segítségével indokolt 
esetben alanyi jogon tudunk az Akadémia tagjainak bizonyos munkafeltételeket, le
hetőségeket biztosítani. Ezek nem összeegyeztethetetlen és nem megoldhatatlan dol
gok, csak némi körültekintés kell hozzájuk, és a lehetőségek egyeztetése, átgondolása. 
Bizonyos vagyok abban,hogy mire az új pályázati rendszer megfelelő módon, valóban 
bevezetésre kerülhet, tudunk olyan értelmes, tisztességes és kompromisszumos meg
oldást találni, amely baj nélkül megvalósítható.

Nagyon fontos, hogy a lényeges kérdésekben megpróbáljunk egyeztetni és 
egymással eszmét cserélni. Meg vagyok győződve arról, hogy mindenkit - az egymással 
vitázókat is - az Akadémia és a tudomány szolgálatának őszinte, jó szándéka vezet. 
A taktikai lépéseket illetően lehetnek viták, eltérő nézetek, de ha a lényeges kérdé
sekben megvan az egyetértés, a megbecsülés és figyelem egymás iránt, akkor ezt a 
nehéz átmeneti periódust is jól át fogjuk tudni vészelni. Ha viszont ez az egyetértés 
nincs meg, ha nincs módom arra, hogy előre lássak olyan szövegeket és tudjak olyan 
lépésekről, amelyekhez volna észrevételem, akkor élni fogok az öregeknek azzal a 
visszavonuláshoz való jogával, amelyről Vámos Tibor beszélt.

Kérem, a testület közgyűlése fogadja el záró válaszomat és adja meg a szük
séges felmentést elmúlt évi munkámmal kapcsolatban.

* * *

A közgyűlés ezután nyílt szavazással egymás után döntött a közgyűlési bizott
ságok elnökei (társelnöke), a területi bizottságokat felügyelő alelnök, az előkészítő 
bizottság elnöke, az MTA elnöke, illetve főtitkára által beterjesztett beszámoló, a 
szóbeli kiegészítések és az azokat követő vitára adott válaszok elfogadásáról, valamint 
az 1993. évi költségvetési beszámoló és az 1995. évi költségvetési irányelvek előter
jesztésének elfogadásáról.

A napirend szerint ezután a közgyűlés elé beterjesztett indítványok, javaslatok 
ismertetése és vitája következett.

A közgyűlés számára két indítvány érkezett-.
- az egyetemeken működő akadémiai kutatócsoportok státusáról (Adám 

György, Medzihradszky Kálmán, Nagy Károly rendes tag);
- az egyetemeken működő akadémiai kutatócsoportok számának 10 %-os bőví

téséről a kutatóintézetekben gyengén működő csoportok felszámolása révén felszabaduló 
pénzeszközökből (Nagy Károly, Solymosi Frigyes rendes tag + tíz támogató aláírás).

Mivel a közgyűlési vita már mindkét indítványt érintette, és az újbóli vita során 
csak a már megismert álláspontok ismétlése hangzott volna el, az elnöklő Michelberger 
Pál alelnök javaslatára e napirendi pontot a közgyűlés megtárgyaltnak tekintette.
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Ezután a határozathozatal következett. A határozatszövegező bizottság nevé
ben annak elnöke, Ritoók Zsigmond ismertette a határozati javaslatot. A bizottság 
által megfogalmazott szöveghez fűzött észrevételeket követően a közgyűlés a határo
zati javaslatot elfogadta. A végleges szöveg az elnökség következő ülése elé kerül.

(A Magyar Tudomány 1994. 7.sz. 811-824. oldalainak másodközlése.)

3.2. ELNÖKI MEGNYITÓ

Kosáry Domokos
az MTA rendes tagja, az Akadémia elnöke

Egység és reform
Tisztelettel jelentem a közgyűlésnek, hogy az új akadémiai törvény, amelyet 

kezdettől fogva reformtörekvéseink egyik fontos és szükséges velejárójának, biztosí
tékának tekintettünk, az 1994. évi XL. törvény alakjában végre megszületett.

Annak idején, 1990 tavaszán, az új, demokratikus választások nyomán meg
alakult új kormány elnöke egy nappal hivatalba lépése után jött el hozzánk, hogy a 
közgyűlés alkalmával üdvözölje és támogatásáról biztosítsa az Akadémiát. Hangsú
lyozta, hogy a tudományos élet újjáalakítási programját illetően tőlünk várják a kez
deményezést.

Az Akadémia valóban saját kezdeményezéséből el is kezdte ezt a munkát. 
Ennek részeként még az évben elkészítette a törvényjavaslatot, és azt a Tudo
mánypolitikai Bizottságon át 1991 elején beterjesztette. A kormány ezt 1991 novem
berében el is fogadta, azzal, hogy a parlamentnek majd a várhatóan ugyancsak hamar 
elkészülő felsőoktatási törvényjavaslattal együtt fogja benyújtani. Az ülésen, amelyen 
mi is ott voltunk Láng István főtitkárral, a miniszterelnök megkérdezte a művelődési 
tárca akkori vezetőjét, hogy ez az utóbbi javaslat mikor készül el. Januárban - hangzott 
a válasz. A hónap nagyjából be is vált, de az év már annál kevésbé. így a benyújtásra 
csak 1993-ban került sor. Ezután viszont a felsőoktatási törvény váratlanul megelőzte 
az akadémiait, amelyet mégis külön tárgyaltak meg utóbb. E szétválasztásból adódtak 
is bizonyos összehangolási problémák. A változás indokairól, történészként, van is 
reálisnak tűnő feltevésem, de erről talán helyesebb lesz máskor, talán az emlék
irataimban beszélnem. Az általános vitára a parlamentben 1993. augusztus végén ke
rült sor. Ezután a parlamenti bizottságok tárgyalták meg a javaslatot, több hónapon 
át, számos módosító javaslat felvetése közben. Végül azonban a magyar országgyűlés 
1994. március 28-án, 214 igen és egy nem szavazattal, három tartózkodás mellett, 
tehát igen nagy többséggel, a törvényt elfogadta.

Mi itt az Akadémián hároméves ciklusban gondolkodunk. Nyilvánvaló azon
ban, hogy az a reformfolyamat, amelynek levezetésével a közgyűlés első ízben 1990 
májusában megbízott, tulajdonképpen most, négy év múltán, e törvénnyel ért el valódi 
periódushatárhoz. Ezután is, részint éppen a törvény végrehajtásából adódóan, igen 
sok feladat áll még előttünk. Sőt, a törvény bizonyos rendelkezései értelmében, az 
átmeneti időszak egészen az év végéig el fog húzódni. A törvény ugyan 1994. június 
30-án lép hatályba, de ezt követően négy hónapon belül, tehát októberben kell azt a 
rendkívüli közgyűlést megtartanunk, amely már új összetételben jóváhagyja az új alap
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szabályokat. S ezt két további hónap múlva, tehát 1994 decemberében követi az a 
közgyűlés, amely immár jogosult lesz bizonyos további lépésekre. Még nem egészen 
értük el tehát azt a rég várt időszakot, amikor az Akadémia végre elsősorban tartalmi, 
szakmai kérdésekkel foglalkozhat a közgyűlésen és az osztálygyűléseken egyaránt. Bár 
ennek is rövidesen el kell jönnie, hiszen a törvény az Akadémia elnökének feladatává 
teszi nemcsak azt, hogy a kormányt évente tájékoztatja az Akadémia munkájáról, 
hanem azt is, hogy kétévenként, a parlamentnek ezen felül beszámol „a magyar tu
domány általános helyzetéről” is.

Mindezt figyelembe véve mégis most van az a pillanat, amikor el kell készí
tenünk e négy év mérlegét, fel kell mérnünk a törvényből adódó helyzetet és lehető
ségeket, és el kell határoznunk, hogy ezeken belül milyen úton, milyen elképzelések 
felé kívánunk haladni.

A törvény körüli viták során sokféle ötlet felmerült. Az idétlenebbek közé 
tartozott az, amely úgy akart tisztújítást előírni az Akadémiának, hogy szinte kétségbe 
vonta jogfolytonosságát, eddigi működésének legitimitását. Mintha az ötlet felvetői 
félretolhatnák Széchenyit és önmagukat képzelhetnék új alapítóknak. Nevetséges. A 
törvény természetesen semmi ilyesmit nem ír elő. De azért ilyen számvetéskor illik 
megkérdeznünk a közgyűlést: helyesnek tartja-e, amit tettünk, amit elértünk, és amit 
ugyanebben a szellemben tenni szándékozunk.

Meggyőződésem, hogy a megújulás és értékmegőrzés, a korszerűsítés és a 
stabil jogfolytonosság alapelvei, amelyeket így egymással összhangban kezdettől fogva 
követtünk, helyesnek bizonyultak szakmai, szervezeti és emberi viszonylatban egya
ránt. Elősegítették, hogy az Akadémia a változó feltételek közt működőképességét 
megőrizve viszonylag épségben érje meg a törvény létrejöttét. De mégis meg kell 
kérdeznem a közgyűlést, hogy nem óhajt-e fiatalabb erővel felváltani, hogy ezután is 
feltétlenül igényt tart-e még további szolgálataimra, viszont ha igen, segít-e biztosítani 
azokat a feltételeket, amelyek nézetem szerint ehhez és általában az eredményes 
továbbhaladáshoz szükségesek. Ezekről szeretnék néhány szót mondani.

Mindenekelőtt azt szeretném javasolni, hogy a közgyűlés üdvözölje a törvényt 
és fejezze ki érte köszönetét. Kétségtelen, hogy jobb lett volna, ha erre előbb kerül sor, 
például úgy, mint annak idején proponáltam, hogy az országgyűlés Széchenyi szüle
tésének kétszázadik évfordulóján, 1991-ben, ünnepi ülésen fogadja el. Ma már jóval 
előbbre tartanánk. S ez előnyös lett volna az ország nemzetközi megítélése szempont
jából is, mert külföldön példaértékűnek tekintik, hogy nálunk és a régióban mi tör
ténik a tudománnyal. Azt is elmondhatom, hogy voltak közben pillanatok, amikor az 
is felmerült, hogy nem volna-e jobb a javaslatot inkább visszavonni.. De azt hiszem, 
mégis helyesnek bizonyult, hogy nem tettük ezt. A törvényre feltétlenül szükség volt, 
hogy legalizálja eddigi reformjainkat, és hogy szilárd tető legyen a fejünk felett. Né
zetem szerint az Akadémia, ha érték is közben zúzódások, és ha lesznek is még ki- 
sebb-nagyobb problémák, ezzel a törvénnyel erős pozíciót és igen nagy lehetőségeket 
kapott. Sokban rajta áll majd, hogy ezekkel miként fog tudni élni.

Annak idején kívánalomként öt sarkalatos alapelvet fogalmaztunk meg. Ezek 
a Magyar Tudomány hasábjain nyomtatásban is megjelentek. Nos, ezeket sorra véve 
úgy látjuk, hogy a törvény lényegében véve összhangban van velük.
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Az első a köztestületi önkormányzat volt s vele a tudományos kutatás sza
badsága, minden politikai befolyástól mentesen. A törvény ki is mondja, hogy az Aka
démia „önkormányzati elven alapuló” köztestület. Az Akadémia szándékával meg
egyezően intézkedik arról is, hogy e köztestületbe az akadémikusokon kívül beletar
toznak a tudományos fokozattal rendelkező kutatók is, akik képviselettel bírnak a 
közgyűlésen. Kezdettől fogva azon voltunk, hogy az Akadémia ne pusztán idős urak 
és hölgyek zártkörű klubja legyen, hanem valamilyen formában a tudományos kutatók 
széles körét is átfogja. Ezért vontunk be több mint 120 szakmai tudományos bizott
ságunk és az öt vidéki, regionális központ még további bizottságai munkájába eddig 
is több ezer nem akadémikus kutatót. Az Akadémia tehát üdvözli ezt a változást, 
amely lehetővé teszi, hogy szakmai és nemzeti funkcióit szélesebb szakértelmiségi 
bázisra támaszkodva lássa el. Vitánk egyrészt egy technikai probléma miatt volt. A 
kétszáz főnyi nem akadémikus képviseletet az általunk javasolt 60-100 helyett azért 
tartottuk túlzásnak és soknak, mert egy több mint 500 főből álló közgyűlés már ne
hezen kezelhető, annyira népes, hogy egyetlen termünk sem tudja befogadni. Gon
doltunk is arra, hogy esetleg, szíves viszonzásul, a parlament üléstermét fogjuk e célra 
elkérni. De mivel ott is csak 387 ülőhely van, a fiatalabbak, mondjuk nyolcvan év 
alatt, majd állni fognak. Nem is szólva arról, hogy ekkora közgyűlés, főleg egy évben 
többször is, sok millióba kerül - remélem a törvényhozás gondolt és gondolni fog erre 
is. Valóban tiltakoztunk továbbá az olyan, olykor szintén felbukkanó, nevetségesen 
naiv politikai hátsó szándék ellen is, hogy a kétszáz külső képviselő majd ellensúlyozni 
fogja a „sztálinista” akadémikusokat. Aki azt képzeli, hogy a szakértelmiség politikai 
megoszlása így jelentkezik, annak a hazai valóságról szánalmasan gyatra fogalma van. 
Engedjék meg, hogy e kérdést most ne részletezzem.

A második alapelvet, a saját vagyonnal rendelkezést a törvény ugyancsak ki
mondja. így június 30. után immár ez a terem, ez az épület is, a jelentős törzsvagyon 
részeként, az Akadémia saját tulajdonába kerül. A központi székházzal együtt, amely
nek reprezentatív harmadik emeletét, előadóval, kiállítási termeivel, ha némi segítsé
get kapunk, ősszel már megnyithatjuk a látogatók előtt. Az intézeti vagyon ugyan 
állami tulajdonban marad, annak csak kezelői vagy megbízotti jogát kaptuk meg. Ez 
később, a fejlett nemzetközi jogrendszerrel való közelebbi érintkezésben okozhat 
majd problémákat, de helyzetünket az eddiginél nem tette kedvezőtlenebbé. Egykori 
alapítványaink és más jelentős anyagi forrásaink elvesztek ugyan a világháborúk és 
válságok időszakában, de új Athenaeum-AJapítványunkat külső forrásokból igyekezni 
fogunk feltölteni. A törvény pedig biztosítja, hogy az Akadémia a központi költség
vetésben önálló fejezetet képez, tehát elvileg megfelelő állami dotációban részesül.

Harmadik alapelvünk - amely körül eleinte talán a legtöbb vita folyt - az volt, 
hogy a kutatóintézetek az Akadémia ernyője alatt maradjanak, mert a bennük rejlő 
szakmai potenciál fennmaradása így biztosítható leginkább. Az egyetemekkel szoros, 
funkcionális együttműködést, de nem szervezeti integrálódást javasoltunk. A törvény 
ezt is megadta, biztosítva a kellően rugalmas szervezeti mechanizmust, az önállóságot, 
az intézetek jogi személyként való működését - persze nem közjogi értelemben, ha
nem a köztestületi önkormányzat egészén belül.

A negyedik alapelv az egyetemekkel való szoros együttműködést írta elő. Eb
ben az elmúlt négy év során máris nagy léptekkel mentünk előre. A Magyar Rektori 
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Konferencia és az Akadémia elnöksége együttes üléseken alakította ki nem egy lé
nyeges kérdésben közös álláspontokat. Szándékunk az egyetemeken működő támo
gatott akadémiai kutatóhelyeket korszerűsítve, rugalmas rendszerként fenntartani. E 
lehetőségeket ugyan a felsőoktatási törvény nem részletezi, de megállapodás útján 
lehetővé teszi. Az egyetemekkel való eleven kapcsolat fenntartása, a közös problémák 
megtárgyalása céljából továbbra is működtetni szeretnénk a fele-fele arányban létre
hozott Athenaeum-Bizottságot. Minderre a törvény módot ad.

Végül ötödik alapelvünk a tudományos fokozatok új rendszerének bevezeté
sére irányult, a Tudományos Minősítő Bizottság megszüntetésével együtt. A törvény 
lényegében véve ezzel is összhangban intézkedik. A PhD tudományos fokozatát - 
amely az addigi kandidátusinak felel meg - az egyetemek adják, olyan akkreditációs 
bizottság előírásai szerint, amelyben az Akadémia is képviselve van. Az Akadémia 
pedig saját doktori címet adományozhat, amely illetménykiegészítéssel jár, és amely 
nagyjából a jelenlegi nagydoktori fokozatnak felel meg. Ez természetesen nem köte
lezi az egyetemeket, de feltétele lesz az akadémiai levelező taggá választásnak. Fontos 
a minőséget biztosítani, erőfeszítésre buzdítani a történelmi sokkhatások után, amikor 
veszély a szakmai színvonal süllyedése, racionalitástól az emóciók felé. Ez ellen kell 
védekezni. Az eljárás kérdéseire a közgyűlés folyamán utóbb még visszatérünk.

A törvény sokhelyütt - érthető módon - csak általánosságban fogalmazza meg 
rendelkezéseit. Ezek közelebbi értelmezése céljából az Akadémia jogtudós tagjait 
megbeszélésre hívtam össze. Véleményüket bővebben - remélem - ők fogják majd itt 
kifejteni. A megbeszélés tanulságaként én itt csak azt szeretném kérni a közgyűléstől, 
hogy mondja ki: az Akadémiát mint köztestületi önkormányzatot a törvény értelmében 
olyan egységes, összefüggő szervezetnek tekinti, amelyen belül vannak önálló jogkörök, 
de amelyben nem érvényesülhet ismét az a megosztottság, kétfejűség, amely a letűnt 
rendszer velejárói, módszerei közé tartozott. Ezt a kettősséget, amely abban is kife
jeződött, hogy a főtitkárt és a helyettesét a kormány nevezte ki, tehát ők a kormány
nak tartoztak közvetlen felelősséggel, annak idején a miniszterelnök úgy kívánta át
menetileg megoldani, hogy a főtitkárt levélben szólította fel: az elnökkel egyetértésben 
járjon el. A törvény után ilyen levélre nincs többé szükség, de a hatáskörök pontos 
körvonalazására feltétlenül. Erre, és általában a részletek kimunkálására az alapsza
bályokban kell sort keríteni. Ezek munkálatainak irányítására Harmathy Attila főtit
kárhelyettes urat kértem fel, aki e kérdésről majd megadja a szükséges tájékoztatást. 
Az alapszabályokat, amelyek egységes szerkezetben készülnek majd az egész akadé
miai köztestületről, az osztályoknak bőven lesz alkalmuk megvitatni, mivel azokat az 
októberben megtartandó rendkívüli közgyűlésnek kell majd elfogadni. A jelenlegi 
alapszabályok helyébe újak csak annak határozata után léphetnek. Eddig az időpontig 
tehát a jelenlegi alapszabályok maradnak érvényben, természetesen azon rendelke
zések kivételével, amelyek a közben 1994. június 30-án életbe lépő törvény rendelke
zéseivel ellentétesek.

Egyes megnyilatkozások olykor felvetik a reform és a konzervatizmus kérdé
sét az Akadémián. Erre azt tudom mondani, hogy az Akadémia már 1990 óta egyér
telműen a reformok mellett foglalt állást az említett alapelvek elfogadásakor. Konzer
vativizmus pedig főleg az lenne, ha a pártállam rossz hagyományait, a megosztottsá
got, kettősséget, a hivatali uralmat, az antidemokratikus vezetési módszereket enged-
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nénk visszahozni. Szerencsére ennek a törvény útjába áll, mert olyan köztestületet 
kíván létrehozni, amelynek egybefüggő szervezetében mind a testületek, mind az 
egymástól is sokban különböző nagyobb és kisebb intézetek, kutatóhelyek mind meg
találják a maguk helyét, méltányos érdekeit és jobb jövőjét.

Az elmúlt négy év vitáinak voltak néha különös kísérőjelenségei is. Ami nem 
meglepő, és nem is egészen újszerű. Hadd idézzem Gyulai Pál sorait abból a kis 
cikkből, amely Zajgások az Akadémia ellen cím alatt a Budapesti Szemle 1884. évfo
lyamában látott napvilágot. „Az Akadémiát amióta csak fönnáll, - nem egyszer tá
madták meg hevesen... Ha beletekintünk a harmincas-negyvenes évek hírlapjai- és 
folyóirataiba, itt-ott szörnyű zsivaj üti meg fülünket... Vörösmartyt, Bajzát és Toldyt 
egy irigy és önző kotéria vezéreinek nevezik, akik elnyomják a tehetségeket és rész
vénytársaságot alkotnak az Akadémiából. E hagyományos szokás csonkítatlanul szál
lott apáról fiúra. Az ötvenes, hatvanas és hetvenes években szintén meg-megújultak 
az ily támadások... Némely író, kivált hírlapíró, azt hiszi, hogy a sajtó eszmék nélkül 
is hatalom és néhány hasáb teleírva a hízelgés és rágalom szószátyárságával, mert 
nyomtatva van éppen oly értékű, mintha elvek- és eszméket szolgálna.”

Egyes lapok „gyakran hirdetik, hogy Magyarországon a közszellem hanyatlik; 
nekünk úgy tetszik, hogy nem annyira a közszellem hanyatlik, mint némely hírlapíró 
ítélőtehetsége, ha ugyan azelőtt is teljes erejében volt”.

Meg kell mondanom, hogy ehhez képest a mi tapasztalataink nem is voltak 
oly kedvezőtlenek. A hazai nyomtatott és elektronikus sajtó képviselői nagyrészt in
kább megértéssel támogatták törekvéseinket, és ezt külön szeretném nekik megkö
szönni. Akadtak persze kivételek - mindig egy bizonyos oldalról - nemcsak és talán 
nem is elsősorban a sajtó terén. Ezek az utóbbi időben főleg rehabilitációs eljárásunk 
egyes mozzanataiba próbáltak beleakaszkodni.

Kezdeném azzal, hogy az Akadémia tagjai közt kezdettől fogva ott voltak az 
irodalom és művészet képviselői. A „tudós társaság” elnevezés már a XVIII. századi 
tervekben rájuk is vonatkozott. Irodalomtörténészeink és nyelvészeink tudják, hogy 
Batsányi János és kortársai az írókat is „tudósnak” nevezték.

Az írókat és művészeket a sztálinista fordulatkor, 1949-ben kizárták az Akadé
miáról. Visszavételük az Akadémia belső rehabilitációs folyamatának természetes velejá
rója volt. Az első tárgyalások 1991 nyarán történtek. Javaslatomat már az előkészítő bi
zottság jelenlétében, 1991. december eleji rendkívüli közgyűlésünk el is fogadta. A meg
oldást pedig az 1992. májusi közgyűlés véglegesítette. Az eltérés a korábbihoz képest csak 
annyi volt, hogy nem valamelyik osztályba osztottuk be a megválasztottakat, hanem külön 
autonóm egységként kapcsoltuk őket az Akadémiához, a Széchenyi Irodalmi és Művészeti 
Akadémia formájában. Ha Márai Sándor már nem is, de hagyatéka hazatér és folytatókra 
talál az Akadémián. A SZIMA azóta 73 taggal jól és aktívan működik.

Semmi kifogásunk az ellen, hogy közben mások, akiknek írásbeli jelentke
zését felolvastuk és örömmel üdvözöltük az 1991. decemberi közgyűlésen, utóbb 
valamilyen - elég nyilvánvaló - indításból külön egyesületet hoztak létre 1992-ben 
Magyar Művészeti Akadémia néven. Annak az óhajnak ugyan nem tudtunk eleget 
tenni, hogy utólag testületileg vegyük őket mégis át, mivel mi egyéneket szoktunk, érdem 
szerint, megválasztani. De erre több esetben közülük is sor került és kívánunk jó 
munkát mindannyiuknak.
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Ezt azért kellett itt elmondanom, mert a valóságnak meg nem felelő állítások 
hangzottak el a törvény vitái során a parlamenten kívül és belül. Engedjék meg, hogy 
nevek helyett csak kezdőbetűket említsek itt, mint ahogy a sajtó azt bizonyos esetek
ben a fiatalkorúakkal teszi. H. B. képviselő úr például azt a különös állítást kockáz
tatta meg, hogy én utólag „leutánozni” próbáltam - persze sikertelenül - az MMA korábbi 
kezdeményezését. Ugyanő azt is elérte, hogy a SZIMA pénzét az Akadémia költségve
téséből a Művelődési Minisztériuméba utalták át. Ezt az ő részéről nehéz volna másnak, 
mint külső politikai beavatkozási kísérletnek minősíteni az Akadémia autonómiájába. Az 
pedig szinte a komikum határát súrolta, hogy T. S. képviselő úr 15 642 sz. alatt olyan 
törvényjavaslatot nyújtott be, amely az akadémiai törvényt utánozva azt az állítást koc
káztatja meg, hogy e „korábban sohasem volt” funkciót egyedül az MMA tölti be 1991 
óta. Itt most csak arra szeretném felhívni ezeknek az uraknak a figyelmét, hogy nem illik 
a történeti tényeket és időrendet ilyen, enyhén szólva önkényes módszerekkel kezelni. 
Legalább azt ne felejtsék el, hogy történésszel állnak szemben.

A törvény 32. paragrafusa szerint a művészeti akadémiákról majd külön tör
vény intézkedik. Ezt is tisztelettel tudomásul vesszük. Előttem azonban nem világos: 
ha az MTA-tól független intézményekről van itt szó, akkor miért kerül ilyen szándék
nyilatkozat az akadémiai törvénybe? Ha viszont az MTA egy részéről van szó, miért 
nem bízzák azt a köztestületi autonómiára? Remélem, e kérdésre majd idővel választ 
kapok. Addig is fenntartjuk, mert ez saját rehabilitációs eljárásunk része, amely to
vábbra is működni fog.

Továbbmegyek: az MTA-nak teológus tagjai is voltak, protestáns és katolikus 
részről egyaránt. Ez is visszaállítható volna, a rehabilitáció részeként, külön kis auto
nóm egységben, a SZIMA mintájára. Előzetes, nem hivatalos, felderítő beszélgetése
imből úgy láttam, hogy ez a gondolat igen jó visszhangra lelne. Most nem is szeretnék 
többet, mint a gondolatot felvetni, a közgyűlés figyelmébe ajánlva.

Menjünk azonban tovább! P. I. képviselő úr egy parlamenti bizottsági ülésen 
először is azt kifogásolta, hogy az Akadémia nem támogatja a barguzini állítólagos 
Petőfí-legenda ügyét. Erre azt válaszoltam, hogy ezt kivizsgáltuk, semmi komoly alapja 
nincs, azt támogatni szakmai felelőtlenség volna. Azután azt kifogásolta, hogy miért nem 
rehabilitáltuk Hóman Bálintot és Orsós Ferenc orvosprofesszort. Erre is válaszoltam. Mivel 
azonban ezeket az ügyeket - főleg az utóbbit - néhányan mások is ürügynek használták 
politikai támadásokra, engedjék meg, hogy ezekre röviden külön is kitérjek.

Hóman Bálintot jó tudósnak és tisztességes embernek ismertem, nem is hit
leristának, ha politikájával nem is értettem egyet. így mentőtanúként tettem védelmében 
vallomást 1946 elején a népbírósági tárgyaláson. Vallomásomat azóta a Legfelsőbb Bíró
ság nyomtatásban is kiadta. Az Akadémián már két éve kezdeményeztem Hóman reha
bilitálását. Ez akkor jogi problémák - a népbírósági ítélet - miatt elakadt. Úgy értesültem, 
hogy most a Legfelsőbb Bíróság elindítja a felülvizsgálatot. Javasolom, hogy amint jogilag 
ez lehetséges, az Akadémia tekintse Hóman Bálintot rehabilitáltnak.

Más a helyzet Orsós Ferenccel. Az ő ügyét felkérésemre megvizsgálta a Tu
dományetikai Bizottság és 1993. március 8-i jelentésében nem talált indokot a reha
bilitációra. így foglalt állást újabban Vízi E. Szilveszter az Orsós ügyről közzétett ta
nulmányában is a Magyar Tudomány hasábjain. Ez rámutat, hogy Orsóst nem a katyni 
vizsgálata miatt zárták ki az Akadémiáról, mint ahogy egyes politikai cikkírók állítani 
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szokták. Orsós fő tudományetikai vétsége az volt, hogy szakmai tekintélyét a szélső
jobboldali politika szolgálatába állította, így akkor, amikor a felsőházban a keresztény 
egyházak vezetőivel szemben a zsidótörvények megszavazása mellett foglalt állást. 
Nem a kommunisták zárták ki, hanem az 1945. július 20-i összes ülésen régi, polgári 
szakemberek, miután előzőleg Moór Gyula jogászprofesszor és egy külön bizottság 
javaslatára úgy módosították az alapszabályokat, hogy ki lehet zárni „azt a tagot, aki
nek erkölcsi vagy állampolgári épsége (integritása) súlyos csorbát szenvedett”. Ezt a 
köztársasági elnök azután 1946 nyarán az új alapszabályokkal együtt jóváhagyta.

E tények nem gátoltak meg bizonyos erőket abban, hogy az Akadémia ellen 
idétlen politikai támadást indítsanak. Egy „Alapítvány a kommunizmus áldozataiért” 
nevű szervezet képviselői 1992-ben Katynra való hivatkozással fordultak Orsós reha
bilitálása ügyében az Akadémiához. Leveleztek is a Tudományetikai Bizottsággal. 
1993-ban az alapítvány nevében a Los Angelesben élő M. Cs. úr a sajtóban, a Pesti 
Hírlapban támadta meg az Akadémiát, ismét Katynra hivatkozva. Erről az ügyről a 
tavalyi közgyűlésen is beszámoltam. Azóta úgy látszik M. Cs. úr rájött, hogy Los An
gelesben talán még sem helyes egykori hitleri szimpatizánsok pártjára kelni, így legú
jabb hírlapi nyilatkozatában, ismét a Pesti Hírlapban, kijelentette, hogy Orsós annak 
idején „a legfelháborítóbb módon visszaélt tudásával és tudományos súlyát politikai 
célokra használta fel”, és ebben velem egyetért. Ugyanakkor viszont továbbra is re
habilitációját követelte azon a címen, hogy jogellenes volt kizárni. Mindezt azért kel
lett itt elmondanom, mert ugyanakkor írásban tett az alapítvány nevében javaslatot 
az én visszahívásomra, arra hivatkozva, hogy jogellenesen jártam el, amikor Orsóst 
nem rehabilitáltuk. Ebben kifogásolja azt is, hogy miért nem zártuk ki viszont az 
Akadémiáról a „gyilkos” Lukács Györgyöt, akivel kapcsolatban több hasonló szellemű 
és színvonalú cikket közölt a Pesti Hírlap. A visszahívásomról szóló javaslatot ezennel 
tisztelettel átnyújtom a közgyűlésnek, tessék felőle dönteni. Az ügyhöz csak egy meg
jegyzésem van. Sokféle levelet kapok, olykor különöseket is. így például valaki mint 
a Nobel-díj állítólagos jelöltje kétmillió dollár előleget kért. Kapok politikai tartalmú 
idétlen támadó leveleket is. A dolog azonban társadalmilag csak akkor kezd veszé
lyessé válni, ha akad lap, amely a felelőtlen támadások és rágalmak számára nyilvá
nosságot biztosít. Például amikor engem Ceaucescuhoz hasonlítanak. Különösen ha 
az kormánylapnak szereti feltüntetni magát. Annak idején nem paríroztam Hitlernek, 
nem paríroztam Sztálinnak, most sincs szándékomban P. L, Cs. I., M. Cs. és más 
jelenkori jeles uraknak parírozni.•

Az Akadémia nemzetközi megbecsülése, amely néha - úgy látszik - a hazainál 
is nagyobb, szerencsére nem függ az ilyen urak machinációitól. Kiterjedt kapcsolata
inkról, szerepünkről a nagy nemzetközi szervezetekben (ESF. Academia Europaea 
stb.) már többször beszéltünk. Az Allea, amely az európai akadémiákat fogja össze, 
s amelynek szűk körű steering commitee-jában a magyar Akadémia is képviselve van, 
következő nagy találkozóját 1996-ban Budapesten fogja tartani. A European Com- 
mission most készül Assembly fór Science and Technology címen egy új testületet 
létrehozni, amelyben szintén szavunk lehet. S szeretnénk azt a mozgalmat támogatni, 
amely az alapkutatásoknak a gazdasági recesszió miatt jelentkező visszaszorítását 
igyekszik kivédeni. A Le Monde 1994. április 15-i számában jelent meg az a „kiáltvány 
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a kutatásról”, amelyet 1200 francia kutató írt alá. Eszerint a „magas színvonalú alap
kutatások fenntartása kötelező kulturális kötelessége minden országnak... A nagy ta
lálmányok többsége az alapkutatások előre nem látott következménye. Súlyos hiba 
lenne azt gondolni, hogy a kutatást kifizetődővé lehet tenni azáltal, hogy az ismeretek 
fejlődéséhez vezető kutatásokat önkényesen az alkalmazott kutatás irányába orien
tálják. A valódi probléma a különböző nem kutatási típusok közötti együttműködés 
és interakció megerősítése.”

A Magyar Tudományos Akadémia 1994. évi 154. közgyűlését ezzel megnyitom.
(A Magyar Tudomány 1994. 7.sz. 759-766. oldalainak másodközlése.)

33. ELNÖKI BESZÁMOLÓ

Kosáry Domokos
az .MTA rendes tagja, az Akadémia elnöke

Határvonalhoz értünk
A beszámolók elsősorban az elvégzett munkáról szoktak számot adni. En

gedjék meg, hogy e szokástól és saját szakmai hajlamaimtól kissé eltérően ezúttal 
valamivel több figyelmet szenteljek a jelen és a jövő közvetlenül előttünk álló prob
lémáinak, mint a múltnak. A múlton a legutóbbi négy esztendőt kell itt értenünk, 
tehát nemcsak a tavalyi esztendőt, amelynek eseményeiről, részleteiről a „fehér 
könyv” tájékoztat. Ezt a közgyűlés minden résztvevője kézhez kapta.

Azt szeretném hangsúlyosan kiemelni, hogy az Akadémia az elmúlt négy esz
tendő alatt máris sokat változott, saját kezdeményezéséből elébe ment a reformoknak, 
jelentős átalakítási, korszerűsítési folyamatokon ment át. Tehát sok minden történt a 
törvény létrejötte előtt, nem a régiből estünk át váratlanul az újba. Ilyen volt a reha
bilitáció, tehát az 1949-ben, annak idején méltatlanul kizárt tagok visszavétele, bele
értve az írók és művészek visszavételét a Széchenyi Irodalmi és Művészeti Akadémia 
keretében. Azért is alkotnak külön egységet, mert így nem jár nekik illetmény. Azután 
ilyen volt a külföldön élő magyar tudósok számára a külső tagság intézményének 
létrehozása, továbbá az Eötvös-koszorú bevezetése. Ilyen volt a főhatósági jelleg fel
számolása, a Központi Hivatal helyett Titkárság szervezése, a hivatali bürokratikus 
irányítás megszüntetése, az Akadémiai Kutatóhelyek Bizottságának a létrehozása, az 
intézetek önállóságának fokozatos kiépítése és az egyetemekkel való együttműködés, 
amely szintén nem volt eredménytelen.

Nem az átgondolt reformtörekvés és a szándék hiányzott, ha nehézségekkel 
találkoztunk, hanem annak legális alátámasztása a törvény késése miatt. Ezért, és a 
részben ezzel is összefüggő finanszírozási problémák miatt, mutatkozott olykor bi
zonytalanság az Akadémia különböző részeiben, beleértve a kutatóintézeteket. Töb
ben kételkedtek, hogy vajon sikerül-e - képletesen szólva - ezt az épületet megsze
reznünk, tetőt biztosítani a fejünk fölé. Igyekeztünk biztatást és bátorítást nyújtani és 
ebben nagy segítségre volt számunkra mindenki, aki reformgondolataival, s így a Reform
bizottság tevékenységével ezt a törekvést támogatta és segített megfogalmazni teendőin
ket. Az 1990-es és az 1993-as tagválasztások nyomán újabb változás ment végbe tag
ságunk összetételében is, úgyhogy az Akadémia e téren sem maradt változatlan.
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A tavalyi közgyűlésen már jeleztem, egy korcsoport táblázat bemutatása mellett, 
hogy jövőre, 1995-ben ismét választásokra kerülhetne sor. Jelenleg 30 üres helyünk van a 
70 éven aluli akadémikusok számára. Ehhez is meg kell tenni a szükséges előkészületeket 
és természetesen most is, hagyományosan, a minőség, a kiválóság, a tudományos ered
mények lesznek az irányadók. Most már 11 osztályunk van, mert a fizikusok és a mate
matikusok békésen elváltak egymástól. Mindezek vezetőségét tavaly újraválasztották és 
ez természetesen érvényben marad a jogfolytonosság érdekében a törvény után is.

Ugyanaz áll a tanácskozási jogú tagokra is, akiknek a száma bővült, már abból 
a szándékból is, hogy elősegítsék a nem akadémikus kutatók bekapcsolódását az osz
tályok munkájába.

Széles körű előkészítés után újjáalakultak az osztályokon belül a szakmai tu
dományos bizottságok. A megválasztás módszere a különböző osztályoknál más és 
más volt, de ez senkit nem zavar. Jelenleg mintegy 125 ilyen bizottsággal rendelkezünk 
és legalább annyi al- vagy munkabizottság működik, bennük mintegy 3 ezer kutatóval, 
akiknek többsége az egyetemeken és a nem akadémiai intézetekben áll alkalmazás
ban, de rendszeresen és aktív módon részt vesz az akadémiai testületek munkájában.

Bővült az osztályközi bizottságok száma is. Az egész bizottsági rendszer alap
vető fontosságú az Akadémián. Külön figyelmet szentelünk a rendszer átgondolásá
nak, javítási lehetőségeinek, továbbfejlesztésének. Erről a Magyar Tudomány hasáb
jain, Láng István tanulmányát követően újabb hozzászólások olvashatók. így Tarján 
Imre, volt Eötvös-kollégista diáktársam és barátom - szerintem - helyesen állapítja 
meg, hogy az Akadémia munkája a bizottságokon dől el. A bizottságok eddig is fog
lalkoztak a nagydoktori kérelmek szakmai véleményezésével, most még inkább rájuk 
hárul majd ez a feladat az akadémiai doktori cím odaítélése körül. Az Akadémia 
Doktori Tanácsa majd ezeknek a szakmai bizottságoknak küldi meg elbírálásra a 
hozzá kerülő ügyeket. Ugyanis aligha látszanék helyesnek a Tudományos Minősítő 
Bizottság mintájára külön szakbizottsági hálózatot e célra felállítani. Amiből viszont 
az is következik, hogy nem egy esetben ezeket a meglévő szakmai tudományos bi
zottságokat meg kell majd erősítenünk.

Újjászerveződtek az Akadémia területi bizottságai és azok szakmai bizott
ságai is. Újszerű megoldások is keletkeztek. Például a Debreceni Akadémiai Bizottság 
mellett, társult egységként, létrejött a Magyar Tudományos Akadémia Szabolcs-Szat
már-Bereg megyei Tudományos Testületé a helyi szakértelmiség egyesítése céljából. 
Legutóbb, ugyancsak Debrecenben, regionális együttműködés keretében szlovák, uk
rán, román intézmények kerültek kapcsolatba az akadémiai bizottsággal. Ezek nagyon 
helyes kezdeményezések.

Az elnökség is újjáalakult és ugyancsak a jogfolytonosságot képviseli. Saját 
bizottságait is megújította, a környezettudomány, a szociális problémák és a nemzet
közi kapcsolatok bizottságát és ennek különböző albizottságait, amelyek közül egy a 
külföldön élő magyarok tudományos segítésével foglalkozik.

Az elnökség folytatta a hazai tudományos kutatók eredményességének a fel
mérését, illetve a felmérési módszer kidolgozását. Létrehoztunk egy kutatásértékelési 
bizottságot. Ez máris aktívan dolgozik, mégpedig a Magyar Rektori Konferencia és 
az OTKA Bizottság képviselőinek a bevonásával. Természetesen ez ma még fonto
sabb, mint tegnap volt.
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Különböző bizottságaink egy sor jelentős szakmai kérdéssel foglalkoztak, a 
népegészségügy prioritásaitól kezdve a vízlépcső ökológiai problémájáig, és volt ereje 
az Akadémiának arra is, hogy megvizsgálja egy olyan nagy nemzeti figyelmet érdemlő 
kérdés helyzetét, mint a biodiverzitás megőrzése vagy például az Alföld fejlesztése, 
amelyre országgyűlési és kormányhatározatok alapján, akadémiai közreműködéssel 
készült egy jelentős, részletes koncepció az Akadémia Regionális Kutatási Központ
jának Alföldi Tudományos Intézete bevonásával.

Kiterjedt az Akadémia figyelme a fiatalok támogatására is. Volt olyan ülé
sünk, amelyen a tudományos utánpótlás biztosítására Pro scientia érmeket osztottunk 
ki olyan tehetséges fiatal kutatóknak, akik a nemzetközi tudományos életben való 
szereplésre is sikeresen készülnek fel. A köztársasági elnök úr jelen volt egy ilyen 
ülésen. Úgy emlékszem, mindkettőnknek nagyon jó benyomásunk volt róla. (Göncz 
Az Életre szóló emlék.)

Az Akadémia tehát eddig is be tudta tölteni legfontosabb funkcióit. Ennyit 
a múltról! Most térjünk át a jelen problémáira!

* * *
Határvonalhoz értünk. Ezt már hétfői megnyitó előadásomban is jeleztem, 

most ismét megkérdezem a közgyűlést, hogy e feladat elvégzése után, amelyre négy 
évvel ezelőtt vállalkoztam, feltétlenül igényt tart-e további szolgálatomra, ha igen, 
akkor hajlandó-e biztosítani azokat a feltételeket, amelyek ehhez és általában az ered
ményes továbbhaladáshoz szükségesek. Mellékesen jegyzem meg: arról is döntenie 
kell a közgyűlésnek, hogy elfogadja- vagy elutasítja-e az „Alapítvány a kommunizmus 
áldozataiért” című, általam közelebbről nem ismert szervezet beadványát, amely 
visszahívásomat kívánta azért, mert nem rehabilitáltuk Orsós Ferencet.

Szeretném megismételni javaslatomat, hogy a közgyűlés üdvözölje a törvényt, 
és fejezze ki a törvény meghozásáért köszönetét. Második javaslatom az, hogy a köz
gyűlés fejezze ki óhajtását, hogy az Akadémiát mint testületi önkormányzatot a tör
vény értelmében olyan egységes, összefüggő szervezetnek tekinti, amelyen belül vannak 
a különböző szinteken további autonómiák, de amelyen belül nem érvényesülhet is
mét az a kettéosztást kialakító kétfejűség, amely az előző rendszer kultúrpolitikájának 
a velejárói közé tartozott. Az volna veszélyes konzervatív törekvés, ha valaki ezt pró
bálná visszahozni.

A törvény általános rendelkezéseit ebben az értelemben és ebben a szellemben 
kell az alapszabályoknak kimunkálniok, részletezniük. Az Akadémia ernyője alatt működő 
kutatóintézeteink egész hálózata az Akadémia testületéihez kapcsolódik és a köztestület 
nagy egészébe tartozik. Működésüket az Akadémia alapszabályainak az együttese szabá
lyozza. A részleteket - olykor eszmecserék vagy viták közben - majd tisztáznunk kell.

Szeretném azonban arra kérni tagjainkat, hogy az alapszabályok körüli meg
beszéléseket e köztestület keretein belül folytassuk, ne külső megnyilatkozásokban, 
főleg ne a napi politika küzdőterén. Ezt mi négy éven át eddig is elkerültük, és szán
dékozunk elkerülni a továbbiakban is. Az Akadémia önérzetéről és olyan komoly 
ügyről van szó, amely jövőnket messzemenően meghatározza. Ezt felelősségtudattal 
és egymás megbecsülésével, egymás tiszteletével kell kialakítanunk.

Az alapszabályok munkálatainak a vezetésére Harmathy Attila főtitkárhelyet
tes urat kértem meg. Azt hiszem, ő mint nemzetközi hírű jogász, erre a szerepre 



37

kiválóan alkalmas. Ó majd tájékoztatást ad a közgyűlésnek ezek alapelveiről, a mun
kálatok menetrendjéről, arról, hogy az osztályok is meg fogják vitatni júniusban és 
szeptemberben ezeket az alapelveket, míg végül az októberi közgyűlés majd dönteni 
fog róluk, az a közgyűlés, amelyen már jelen lesznek a minősítéssel rendelkező nem 
akadémikus kutatók képviselői is.

A főtitkárhelyettes úr ebben a minőségében egyúttal annak az előkészítő bi
zottságnak is tagja, amelyet a törvény előírása szerint az Akadémia elnökének kellett 
létrehoznia az októberi rendkívüli közgyűlés előkészítése céljából, mégpedig úgy, hogy 
tagjainak fele akadémikus, fele pedig nem akadémikus, de tudományos fokozattal 
rendelkező kutató legyen, és hogy a bizottság összetétele biztosítsa a három tudo
mányterület arányos képviseletét.

Tisztelettel szeretném tájékoztatni a közgyűlést arról, hogy e rendelkezés ér
telmében, kellő konzultációk után, az alábbi összetételű bizottságot hoztam létre Ha
lász Béla első alelnökünk elnöklete alatt. 24 tagú bizottságról van szó, felerészben 
akadémikusokból, felerészben nem akadémikusokból. Ez úgy oszlik meg a három 
nagy tudományterület között, hogy egy-egy nagy tudományterületre 4-4 jut mindegyik 
kategóriából. Felolvasom a neveket.

I. Társadalomtudományok
1. Akadémikus tagok: Andorka Rudolf, a Közgazdaságtudományi Egyetem 

rektora; Harmathy Attila, az MTA főtitkárhelyettese; Kulcsár Kálmán, az MTA Poli
tikai Tudományok Intézetének igazgatója; Ritoók Zsigmond, egyetemi tanár az ELTE 
latin tanszékén.

2. Nem akadémikus tagok: Boross Zoltán egyetemi tanár a Budapesti Műszaki 
Egyetem gazdaságtani tanszékén; Dezső Márta, a jogtudomány kandidátusa az ELTE 
alkotmányjogi tanszékén; Pomogáts Béla, az Irodalomtudományi Intézet igazgatóhe
lyettese; Veress József, a Közgazdaságtudományi Egyetem rektorhelyettese.

II. Élettudományok
1. Akadémikus tagok: Hámori József, a Janus Pannonius Tudományegyetem 

rektora; Spát András egyetemi tanár (SOTE Élettani Intézete); Stefanovits Pál, ny. 
egyetemi tanár az Agrártudományi Egyetemen; Vizi E. Szilveszter, az MTA Kísérleti 
Orvostudományi Kutatóintézetének igazgatója.

2. Nem akadémikus tagok: Bedő Zoltán, az MTA Mezőgazdasági Kutatóin
tézetének Kisérleti Gazdaságában intézeti igazgató; Lénárd László egyetemi tanár 
(MTA idegélettani kutatócsoportja); Oláh János egyetemi tanár (szarvasi Haltenyész
tő Kutatóintézet); Tulassay Tivadar, egyetemi docens, a SOTE l.sz. Gyermekkliniká
jának osztályvezetője.

III. Élettelen természettudomány
1. Akadémikus tagok: Győry Kálmán, a KLTE Matematikai Intézetének egye

temi tanára, dékán; Lipták András, tanszékvezető egyetemi tanár a KLTE biokémiai 
tanszékén; Meskó Attila, tanszékvezető egyetemi tanár az ELTE geofizikai tanszékén; 
Roska Tamás, laboratóriumvezető kutatóprofesszor az MTA Számítástechnikai Ku
tatóintézetben.

2. Nem akadémikus tagok: Guczi László, tudományos osztályvezető az MTA 
Izotópkutató Intézetében; Katona Gyula, a matematikai tudomány doktora az MTA 
Matematikai Kutatóintézetében; Schanda János, tanácsadó az MTA Műszaki Fizikai 
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Kutatóintézetben; Sitkéi György, tanszékvezető egyetemi tanár a soproni Erdészeti és 
Faipari Egyetemen.

Ennek a bizottságnak az októberi közgyűlés előkészítése lesz a feladata, min
denekelőtt azoknak az elveknek és eljárási módoknak a kidolgozása, amelyek szerint 
megválasztható lesz az a kétszáz nem akadémikus kutató, aki októbertől kezdve kép
viselni fogja az Akadémia közgyűlésén a tudományos fokozattal rendelkezők sokezres 
tömegét.

A törvény közvetlen választást ír elő, ami persze aligha jelentheti azt, hogy 
12 ezer embert összehívunk a Duna jegén, vagy a Rákosmezőn, ahogy a XVI. szá
zadban volt szokás. A választás levelezés útján fog történni. Olyan jelölőlista alapján, 
amelyhez minden egyes választó hozzáteheti a maga javaslatát, vagy kihúzhatja azokat 
a neveket, amelyek nem tetszenek neki, csak a létszámot kell változatlanul hagynia, 
különben érvénytelen lesz szavazata.

A kiválasztás és jelölés alapelve alighanem más nem lehet, mint a szakmai 
kiválóság. Nem érdekképviseletről van szó, hanem szakmai kiválóságról.

A bizottság feladata lesz dönteni arról is, hogy helyesnek tartja-e, hogy a 
három nagy tudományterület mindegyikéről külön jelölőlista készüljön. Ez a szakmai 
megmérettetést jobban biztosítaná, mert nem a történészek fogják eldönteni azt, hogy 
ki a legjobb fizikus. Több osztály szerepelhet együtt egy-egy nagy tudományterületen, 
az átfedések miatt érthető módon.

Arról is a bizottságnak kell majd döntenie, figyelembe vehető-e, hogy egy-egy 
osztály tanácskozó tagjainak, egy-egy szakmai tudományos bizottságunk elnökének 
milyen esélye van a képviselői testületbe való bekerülésre.

A jelölőlista szétküldésekor kísérőlevélben, amelyet minden minősített kutató 
automatikusan megkap, talán meg szeretnénk kérdezni: szándéka-e részt venni ebben 
a köztestületben? Ezt a törvény nem követeli meg tőlünk, de jogászaink véleménye 
az, hogy az önkéntesség elvét is tiszteletben kell tartani.

Az októberi közgyűlésen és utána tehát kétféle jogosítvánnyal bíró tagjai lesznek 
a közgyűlésnek. Akadémiai tagot nyilván csak az akadémikusok választanak. Arra is gon
doltunk, hogy kétféle igazoló mágneskártyát vezetünk be, amivel könnyebb szavazni, és 
ami egyszersmind a régen óhajtott akadémiai igazolvány szerepét is betöltheti.

Októberben alighanem újra kell a közgyűlés 200 nem akadémikus tagját vá
lasztani: lehet ugyanazokat, lehet másokat, mert decemberben lesz az a bizonyos, ez 
évben harmadik közgyűlés - sok pénzbe fog kerülni -, ahol új szervek esetén új vá
lasztásra kerül sor. A meglévők jogfolytonossága nem kérdőjelezhető meg. Új szervek 
esetén kell azokat megválasztani.

Közben meg kell oldani az Akadémiai Kutatói Tanács és a támogatott egye
temi kutatóhelyek problémáit, mert hiszen az akadémiai törvény és a felsőoktatási 
törvény itt is új helyzetet teremtett. Erről, gondolom, a főtitkár úr fog részletesen 
beszámolni, az ezzel kapcsolatban felmerült problémákról is.

Nehezebb ügy lesz a doktori tanács ügyének az eldöntése. A tavalyi rendes 
közgyűlés megválasztotta az ideiglenes doktori tanácsot. A mi elképzelésünk az volt, 
hogy ez az ideiglenes doktori tanács a törvény hatályba lépése után, tehát június 30-a 
után már ténylegesen átveheti a tevékenységet, a TMB megszűnik, és utóbb, amikor 
a végleges doktori tanács létrejöhet decemberben, akkor az majd fölülvizsgálja és 
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jóváhagyja az ideiglenes doktori tanács működését, valahogy úgy, mint ahogy az a 
felsőoktatás területén az ideiglenes országos akkreditációs bizottság esetében történt. 
Ezt tartottam a legjobb, legsimább, legkézenfekvőbb megoldásnak. Jeleznem kell 
azonban, hogy jogi szakértőink nagy része ezt az álláspontot vitathatónak találja. A 
törvény szerint ugyanis - most idézem a törvényt - az Akadémia doktori tanácsának 
megalakulása napjával kell rendelkezni a TMB megszüntetéséről. Ez azt jelentené, 
hogy addig a TMB is fennmaradna, mert nem szünetelhet a munka. Ez az eljárás 
jóval lassabb, bonyolultabb, de jogászaink szerint ez felel meg inkább a törvénynek. 
Mindenesetre a közgyűlés rendelkezéseinek megfelelően én összehívtam az ideiglenes 
doktori tanácsot, közöltem ezt a jogi dilemmát, és addig is, amíg az ügy végleg tisz
tázódik, arra kértem őket, hogy a doktori tanácsra vonatkozó alapszabályrészeket 
segítsenek kidolgozni. Ezt el is vállalták, és elnökül Ujfalussy Józsefet, rendes tagunkat, 
az Athenaeum Bizottság elnökét választották meg. Erről kötelességemnek tartottam 
a közgyűlést tájékoztatni.

Szeretném jelezni azt is, hogy az akadémiai illetmények dolgában is új rend
szer lép életbe. Eddig lehetett választani a munkahelyi és az akadémiai fizetés között, 
most mindenki munkahelyi fizetését fogja kapni, egy olyan akadémiai kiegészítő illet
ménnyel, amelyre nézve mi már kidolgoztunk és benyújtottunk a kormányhoz egy 
részletes javaslatot. Ez kiterjed az akadémiai tagokra és a nagydoktorokra is. Ennek 
a részleteit nem akarom itt elmondani, mert hiszen ez tárgyalási alap lesz, méghozzá 
kicsit el is húzódik a kormány várható változása miatt.

Itt mindenesetre azt szeretném kiemelni, hogy mi egyrészt ezt a kiegészítő 
illetményt közalkalmazotti szorzószámok segítségével próbáljuk definiálni, tisztességes 
szorzószámokat javasoltunk: tudniillik nem összegekről van szó, amelyek értéke vál
tozhat a következő időkben, hanem olyan arányokról, amelyek automatikusan változ
nak.

Azt is szeretném hozzátenni, hogy mi ezt a kiegészítő illetményt nem pusztán 
az aktív akadémikusokra gondoltuk érvényesnek, hanem a nyugdíjas akadémikusokra 
is. Tehát ez olyan plusz, amely független a munkahelyi illetménytől, független a nyug
díjtól és az életkortól.

Nemzetközi kapcsolatainkról már nagyjából a múltkor beszéltem. Itt lehet, 
hogy lesznek majd, és nemcsak itt, pénzügyi nehézségeink a következő időszakban. 
Szeretném azonban hangsúlyozni, hogy rendkívül fontosnak tartom ezeket, és nem
csak a nagy nemzetközi szervezetekkel való kapcsolatunkat. Ez az ország megítélése, 
külföldi megítélése szempontjából óriási jelentőségű, a világba való visszakapcsolódásunk 
egyik nagyon lényeges tényezője. Nagyon fontosnak tartom a szűkebb kelet-közép-európai 
régióban kialakuló kapcsolatunkat is. Hadd emlékeztessem a közgyűlést arra, hogy tavaly 
a Szlovák Tudományos Akadémia elnöke üdvözölte közgyűlésünket meghívásunkra. Ezt 
az üdvözlő látogatást mi tavaly ősszel visszaadtuk, üdvözöltük őket Pozsonyban és aláír
tunk egy megállapodást. Megállapodásunk van a csehekkel, a lengyelekkel. A horvátokkal 
most kezd kialakulni. Ezen kívül egy külön „finnugor” együttműködést hoztunk létre a 
finn, az észt és a lett akadémiával, rendszeres találkozókkal.

Szeretném hangsúlyozni, hogy ebben a régióban külön figyelmet kelt az, ami 
a magyar tudományos élet és az Akadémia körül történik. Eddig is messzemenően 
figyelték, jelzésértékűnek és egy kicsit modellértékűnek tartották azt a törekvést, re- 
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formigyekezetet, a nehézségekkel való szembenézést is, a problémák kezelését is, ami 
itt az elmúlt esztendőkben végbement. Valószínűleg jelzés- és modellértékűnek fogják 
tekinteni a törvényt is, amelynek szövegét máris, mondhatni valamennyi szomszédos 
ország kérte tőlünk.

Nagyon szeretnénk, ha nemcsak az előkészületeket, és a törvényt, hanem azt 
is modellértékűnek tekinthetnék majd, amit most végre tudunk hajtani a törvény ered
ményeként, ahogy be tudjuk rendezni azt a házat, amelynek a fedele már fölöttünk 
van, ahogy használhatóvá tudjuk tenni az új apparátust, a nagy köztestületet és ahogy 
sikerre vihetjük alapítónk, Széchenyi István örökségét.

(A Magyar Tudomány 1994. 7.sz. 766-772. oldalainak másodközlése.)

3.4. A FŐTITKÁR KÖZGYŰLÉSI BESZÁMOLÓJA

Keviczky László
az MTA rendes tagja, az Akadémia főtitkára

„Kinek a reformja, kinek az Akadémiája?”

Az akadémiai törvény

A Magyar Tudományos Akadémia a magyar társadalom legrégibb és legna
gyobb hagyományokkal rendelkező intézménye. A társadalomban elfoglalt helyét ala
pítása óta, 1827-től, a változó viszonyoknak megfelelő, de rendszerint az autonóm 
működésre súlyt helyező törvények rögzítették. A Magyar Tudományos Akadémia 
legitimitása tehát az alapításával kezdődött és nem kérdőjeleződött, nem kérdőjele- 
ződhetett meg. Hazánk történelmének ezen kitörölhetetlen darabját legfeljebb 
visszailleszteni lehet helyére, nem pedig újraalapítani. Az új akadémiai törvény auto
nóm köztestületként határozza meg a Magyar Tudományos Akadémiát. Ezzel az Aka
démia „államosításának” korszaka lezárult és olyan útkeresés kezdődik, amely a tör
vény adta lehetőségek között hosszú időre határozza meg a magyar tudományosság 
ezen - egyik legfontosabb, de nem kizárólagos - alappillérének tevékenységét és mű
ködésének kereteit. Az akadémiai törvény - a felsőoktatási törvény ikerpárjaként - a 
megváltozott társadalmi környezetben rendezi az Akadémia státusát, helyreállítja és 
újraértelmezi autonómiáját, tisztázza viszonyát a tudományos élet szereplőihez, a fel
sőoktatás rendszeréhez és az államhoz.

A törvény egyik lényeges eleme, hogy a közgyűlés kibővített formájában a 
hazai tudományosság legszélesebb rétegeit képviseli, a tudományos minősítéssel ren
delkezők elküldik a maguk 200 képviselőjüket. A 200 képviselő delegálási elvének 
elfogadása, majd pedig megválasztása rendkívül nagy feladat, az új összetételű köz
gyűlés pedig igen fegyelmezett munkát igényel majd, ha nem akarja e testület műkö
désképtelenséggel kezdeni tevékenységét. A magam részéről kevesebb képviselőt is 
el tudtam volna képzelni, de a képviselők bevonása a köztestületi jellegből adódóan 
feltétlenül szükséges.

Igen fontos, hogy a törvénnyel teljessé vált és befejeződött a tudományos 
minősítés új rendszerének kialakítása. Legalább ilyen fontos és megnyúgtató, hogy az 
Akadémia az arra érdemesnek akadémiai doktori címet adományozhat. Ezzel a cím
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mel a tartós és kiemelkedő tudományos teljesítmények lesznek jutalmazhatók. 
Amennyiben ez a cím nagyobb teljesítményre serkent, már elérte a célját.

A törvény az Akadémia és az egyetemek mindenfajta együttműködését tá
mogatja. Erre az új egyetemi doktori képzésre való tekintettel feltétlenül szükség van.

A törvény sarkalatos pontja az akadémiai kutatóhelyek (kutatóintézetek és 
támogatott egyetemi kutatócsoportok) helyzetének tisztázása. Eszerint a felsőoktatási 
intézményekhez hasonlóan állami tulajdonban maradó kutatóintézetek (és a maguk 
különleges kapcsolódásán keresztül a kutatócsoportok is) az Akadémiánál maradnak, 
de létrejön a kutatóhelyek irányítását ellátó szervezet. A törvény az irányítási feladatot 
a főtitkár által vezetett Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsára (AKT), illetve ennek tu
dományterületi kuratóriumaira bízza. A közgyűlés a főtitkárnak és az AKT tagjai 
felének megválasztásán keresztül is közvetett ellenőrzést gyakorol a kutatóhálózat 
felett. A tagok másik felét a kutatóhelyek tudományos fokozattal rendelkező munka
társai választják.

Az akadémiai törvény megerősítette az akadémiai tagsággal és az akadémiai 
doktori címmel járó tiszteletdíjak rendszerét.

Természetesen igen fontos, hogy az érdekeltek - elsősorban természetesen 
Akadémiánk rendes és levelező tagjai - érezzék magukénak a törvényt, könnyítsék 
meg a megindulás várható nehézségeit. Hiszen meg nem értéssel egy jó törvény ér
vényesülését nehezíteni lehet, illetve egy rossz törvényt is lehet javítani segítő szán
dékkal, együttműködéssel.

Az Alapszabály
Az Akadémia új alapszabályának kidolgozását célzó munka összefogásával 

az elnökség Harmathy Attila főtitkárhelyettest bízta meg, aki az alapszabály terveze
tének kialakítása tárgyában konzultációt folytatott:

- az Akadémia alelnökeivel
- a tudományos osztályok elnökeivel
- a jogász akadémikusokkal
- a területi bizottságok tagjaival
- az osztályok tudományos titkáraival
- az érdekvédelmi szervezetek képviselőivel.
A konzultációk során a résztvevők különösen az alábbi kérdésekben fejtették 

ki álláspontjukat.
A közgyűlési (nem akadémikus) képviselők megválasztásának gyakorlati meg

szervezése és lebonyolítása, az osztályok és bizottságok személyi összetétele és hatás
köre, továbbá a tudományos minősítéssel kapcsolatos - itt döntően az akadémiai dok
tori cím odaítéléséről van szó -, testületi közreműködés.

Szóba került továbbá a köztestületi tagság meghatározása, az akadémiai tag
ság kategorizálása, a tagság választásának módja és a megszűnés kérdései. Napiren
den szerepelt az elnökség feladatköre és szerepe.

Az Akadémia átalakulása - a törvény szerint - egy újabb, rendkívüli közgyűlés 
megtartását is szükségessé teszi. Ezen több mint 400 fős közgyűlés, továbbá a későbbi 
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közgyűlések üléseihez külön ügyrendi szabályzat készül. Felvetődött újszerű állandó 
közgyűlési munkabizottságok létesítésének indokoltsága is, mint amilyen pl. a közgyű
lés ügyrendi bizottság, valamint ezek szabályzatainak kialakítása.

Számos kérdésben hasznosnak bizonyult a Kutatói Küldöttek Fóruma is, ahol 
leginkább a kutatóhelyeket érintő problémák kerültek előtérbe.

Az alapszabály-tervezet véglegesítése előtt széles körű véleményeztetés kívá
natos. Ennek keretében a tudományos osztályok, az elnökség és az intézetek állás
pontjának megismerése feltétlenül szükséges.

Felvethető - ha az idő engedi -, hogy az osztályok bizottsági szinten is vitassák 
meg a tervezetet.

I. Az akadémiai kutatóbázis külső feltételrendszerének alakulása
1. Pénzügyi helyzet

Az Akadémia felügyelete alá tartozó intézmények, ezen belül különösen a kuta
tóintézetek gazdasági helyzete az elmúlt évben elérte azt a mélypontot, ahonnan csak köz
ponti intézkedésekkel lehet kiemelkedni. Az Akadémiát 1991-től csaknem 1 milliárd forint 
- 80 %-ban bázis jellegű - támogatás-csökkentés sújtotta. Ezek az intézkedések olyan hely
zetben érték az intézményeket, mely az elvonások káros hatását többszörösére növelte:

- a saját bevételek csökkenése állandósult, egyben olyan forrásátrendeződés 
alakult ki, mely a kutatóhelyeket még inkább függőségi viszonyba hozta a központi 
állami irányítással, mivel a költségvetésen kívüli bevételek legnagyobb része központi 
alapokból származik;

- a rugalmasabban gazdálkodó vállalkozásokból származó bevételek csökken
tek, a külső gazdasági környezet nem mutat érdeklődést a hosszú távon megtérülő 
kutatási eredmények iránt;

- a kutatás tárgyi feltételei közül a gép-műszer állomány használhatósági foka 
1993. évre már 33 %-kal csökkent, ami egyes kutatóintézeteket lehetetlen helyzetbe 
hozott. Ezen belül a teljesen leírt, de még használható gép-műszerek aránya az 
összállományon belül 34 % volt;

- az infláció hatását csak részbeni ellentételezés enyhítette az 1991. és 1992. 
évben. E támogatási többlet a gondokat érdemben nem orvosolta, mivel ezekben az 
években az intézményeket már elérték azok a restrikciós intézkedések, melyek nem 
a béralap és tb. járulék, hanem a dologi kiadások előirányzatait érintették;

- az elmúlt évben a kutatási alapfeladatok „veszteségessé” váltak.
A jelentkező problémát, az azokkal összefüggő „vészjelzéseket” minden le

hetséges módon, így a médián keresztül is tudatta az Akadémia a közvéleménnyel, 
illetve a döntéshozókkal.

Erre az időszakra esett, hgy az Akadémia elvesztette az egyetlen kiegészítő 
forrásának minősíthető alapját. Az Akadémiai Kutatási Alap (A KA) léte, illetve meg
szűnése ugyan nem országos jelentőségű, azonban segítésével - és az egyes tudo
mányos osztályok, bizottságok véleményének figyelembevételével - fontos témák az 
Akadémia részéről támogathatóak voltak. Támogattuk az OTKA és FEFA nemzeti 
alapok létrejöttét, és változatlanul szorgalmazzuk - már csak az esetleges monopóli
umok kialakulásának elkerülése érdekében is - az A/C4 visszaállítását.
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A bemutatott, a működést igen károsan befolyásoló külső gazdasági hatások 
mellett az Akadémia beruházási, fejlesztési lehetőségeit még hátrányosabb intézkedések 
érték. Az 1994. évre beruházások céljaira rendelkezésre álló költségvetési támogatás 
az 1990. évi keretnek már mindössze 19 %-a. Az inflációt is figyelembe véve beru
házási lehetőségünk ma már töredéke az öt év előttinek. Az 1994. évre rendelkezésre 
álló 100 MFt beruházási keretből például csak 60-70 MFt-ot tudunk gép-műszer be
szerzésekre fordítani. Ez az összeg mindössze 29 %-a a gép-műszer pályázatokra be
érkezett minimalizált igényeknek. A beruházási lehetőségek beszűkülése mellett a 
felújítási források is csak látszólag tűnnek magasabbnak, mivel az építési jellegű, re
konstrukciós feladatok mellett a gép-múszer állomány felújítására csak az összkeret 3 
%-a jutott. Az akadémiai épületek többsége régi, sok esetben műemlék vagy műemlék 
jellegű, felújításuk igen költséges. A gép-műszer állomány felújítására a jövőben sem 
lesz érzékelhetően több pénz, mivel az építési felújítások elmaradása helyrehozhatat
lan károkat okozhat, a felújított műszereket már nem lesz hol üzemeltetni. A felújítási 
lehetőségeket a következő években a székház rekonstrukció jelentős összegű - a teljes 
keret 40-50 %-át kitevő - kiadásai is korlátozzák.

A székház nemrég elkészült harmadik emelete is mutatja, hogy a teljes be
fejezés után a tudomány csodálatos palotája lehet majd központi épületünk, helyet 
adva a tudós közösség rendezvényeinek, oly régóta várt közös eszmecseréinek és an
nak a tudományos értelmiségi életformának ami Akadémiánk alapja kell hogy legyen.

Az előzőekben vázolt gazdasági környezetben végezték az intézmények a te
vékenységüket. Mégis az akadémiai kutatások nemzetközi, illetve hazai megítélése jó. 
A hazai és külföldi sikeres pályázatok jelentős nagyságrendje is ezt bizonyítja. A hazai 
pályázatoknál kiemelt jelentőségűek az OTKA, aKMUFA és az OKTK nyújtotta meg
bízások. Az utóbbi forrás a társadalomtudományi területet érintette kedvezően. Az 
elmúlt évben megnövekedtek a külföldről származó megbízások, melyek az összes 
kutatási bevétel 6,5.%-át teszik ki. Ennek a jelentőségét növeli, hogy egyes nagyobb 
intézmények koordináló, programirodai szerepet is kaptak, illetve a társada
lomtudományi terület is bekapcsolódhatott ezekbe a programokba.

A jövőbeni gazdasági körülmények javulásában biztató lehet két esemény.
Az egyik: a közalkalmazottak jogállásáról szóló törvény új illetményrendszerének 

központi kompenzációja. Az igényelt 1,4 milliárdos támogatási többletet a kormány elis
merte és 1994. március hónaptól kezdődően a finanszírozás is megkezdődött. Ezek az 
intézkedések azonban a KJT által okozott feszültségeket, a bérhelyzet tekintetében meg
lévő gondokat nem oldották meg, ezen a területen még további intézkedések szükségesek.

A másik, hogy megkezdődtek és tovább folytatódtak a kutatóintézeti alapellátási 
számítások. Ezeknek a lényege, jelentősége az, hogy új tárgyalási pozícióba kerülhet 
az Akadémia a következő évi költségvetés kialakításánál, új kutatásfinanszírozási 
rendszer megvalósítására is van talán remény. A munkálatok jelenleg az MTA és az 
FM kutatóintézeteiben folynak a TPB bevonásával.

2. Személyi feltételek
Az akadémiai kutatóhelyeken a ténylegesen betöltött létszám az 1993. de

cember 31-i állapot szerint az egy évvel korábbi időponthoz képest összességében 447 
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fővel csökkent. Ezen belül a kutatói létszám enyhén emelkedett. A létszám csökke
nése tehát lényegében a kutatást elősegítő szakalkalmazottaknál következett be. Az 
összlétszámból 49 % a kutatók aránya.

Az akadémiai kutatóhelyeken a tudományos vezetők aránya (a tudományos 
tanácsadókat és csoportvezetőket is beszámítva) az összes kutatói létszámon belül 
változatlanul 21 %.

1993-ban a természettudományok területén 21 igazgató megbízása járt le. Az 
igazgatói állásokra meghirdetett pályázatok eredményeként 15 korábbi igazgató kapott 
meghosszabbítást az újabb ciklusra, míg 6 igazgatói helyre új személy került. A társada
lomtudományok területén 8 intézet igazgatói álláshelyére hirdettek pályázatot, ebből 6 
korábbi igazgató kapott meghosszabbítást, míg 2 igazgatói helyet új személy tölt be.

A kutatók 88,4 %-a rendelkezik nyelvvizsgával. 1244 főnek egy nyelvvizsgája 
van, 1172 fő pedig kettő vagy több nyelvvizsgával rendelkezik. 1993-ban 73 fő tett 
állami nyelvvizsgát.

Az intézetek nagy gondot fordítanak a szakmai képzésre, továbbképzésre, 
ösztönzik a továbbtanulást. Az elmúlt évben 66-an vettek részt állami oktatásban. Az 
előző évhez képest (73 fő) csökkenő a tendencia.

1993-ban intézeteink 105 pályakezdő fiatalt alkalmaztak, 70 férfit és 35 nőt. 
Az alkalmazásukhoz szükséges fedezetet részben a Parlament által e célra elkülönített 30 
MFt-os keret biztosította, amelynek terhére a természettudományok területén 56 fő, a 
társadalomtudományok területén pedig 26 fő pályakezdő végezhet kutatói munkát.

A tudományos dolgozók közül 695 fő oktat egyetemen, főiskolán, valamint a 
középfokú oktatásban és ennek 23 %-a nő.

3. A vagyongazdálkodás kérdései
A Magyar Tudományos Akadémiáról szóló törvény közelmúltban történő el

fogadása csak kismértékben változtatta meg az Akadémia vagyonával való gazdálko
dás feltételeit: a kutatóintézetek vagyonának tulajdonosa továbbra is a magyar állam 
maradt. A vagyon hasznosíthatósága igencsak korlátozott, hiszen a nagyobbrészt tör
ténelmi törzsvagyon lényegében az Akadémia alapvető működéséhez szükséges és 
profitot nem hoz, sőt, a folyamatos fenntartási és működtetési költségek tetemes ki
adást jelentenek. Az intézmények ingatlanainak mobilizálása csak körültekintő eljá
rással és a kincstári vagyonra érvényes szigorú szabályok betartásával valósítható meg 
a kutatási célok változatlan fenntartása mellett.

Az intézetek már említett, egyre csökkenő mértékű vállalkozási tevékenysége 
mellett néhány éve az általuk létrehozott társaságokon túl működtetünk közvetlen 
akadémiai részvétellel is gazdasági társaságokat. Ezeket részben korábbi szolgáltató 
szervekből alakítottuk át, részben az alapkutatáshoz kapcsolódó vállalkozási tevé
kenység leválasztásával hoztuk létre. Tapasztalatok szerint a vállalkozásokból csak 
pár éves belső fejlődés után nyerhető osztalék típusú bevétel, másfelől hangsúlyoz
nunk kell, hogy az Akadémiának és intézeteinek nem elsődleges célja vállalkozások 
létrehozása és működtetése.

Szükség van természetesen a vagyonnal való gazdálkodás ésszerű átgondolá
sára és jobb kihasználására, a gazdasági társaságokban lévő kedvező befektetési le
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hetőségek növelésére. Az új törvény ezen feladatok kiemelkedő fontosságára való 
tekintettel a közgyűlésnek felelős Vagyonkezelési Kuratórium létrehozását írja elő. Tisz
tán kell azonban látnunk, hogy ezek a lehetőségek még hosszú távon sem ellensú
lyozhatják az Akadémia költségvetését negatívan befolyásoló intézkedéseket.

II. Az akadémiái kutatóhelyek tevékenysége
Néhány kiemelkedő eredmény bemutatása

A Magyar Tudományos Akadémia intézeteiben az egyre nehezedő és már az 
elviselhetőség határát súroló feltételek mellett is folyik a kutatómunka. Mivel az új 
akadémiai törvény szerint az Akadémia elnökének évente be kell majd számolnia a 
kormánynak (és kétévente a Parlamentnek), ezért erre való felkészülésként elkészí
tettük két különálló kötetben a természettudományi és a társadalomtudományi kuta
tóintézetek 1993-as eredményeinek összefoglalását, amelyeket a közgyűlés tagjainak 
is eljuttattunk. Jóllehet intézeteink csak a legfontosabb eredményeiket szerepeltetik, 
mégis imponálónak tűnik ezek puszta felsorolása, mennyiségi és minőségi mérőszá
mainak alakulása, amelyek persze nem pótolhatják a részletes értékelést. Érdemes 
felhívni a figyelmet intézeteinknek a hazai és nemzetközi pályázatokon elért jó ered
ményeire, valamint a felsőoktatási intézményekkel alakuló egyre sokoldalúbb és ered
ményes együttműködéseire. Úgy tűnik,hogy az új felsőoktatási törvény és az új doktori 
akkreditációs rendszer a kölcsönös érdekek mellett sokkal inkább összehozta a két 
szférát, mint korábbi mesterkélt vezetői igyekezetek.

1993-ban az akadémiai kutatóintézetek összes megjelent publikációinak szá
ma: 3787, ebből külföldi folyóiratban 1920 került közlésre. (Ezen belül 2321, illetve 
1525 a természettudományok, 1466, illetve 395 cikk a társadalomtudományok terüle
téről.) Az egyes tudományterületek eredményei a teljesség igénye nélkül - csupán 
jelzésszerűen - a következők.

1. Természettudományok
Matematikai és fizikai tudományok
Az értékelt időszakban kiemelkedő eredmények születtek a matematikai logika 

és a halmazelmélet, a kombinatorika és a gráfelmélet, a modellelmélet, az elemi és ana
litikus számelmélet, a valószínűségszámítás és az információelmélet területén. Ezek közül 
kiemelkedik a Boltzmann-hipotézis matematikai formába öntött állításának bizonyítása.

Új eredményeket értek el a részecskefizika és a magfizika területén. A gya
korlatban hasznosítható eredmények születtek az anyagtudományi, a szilárdtestfizikai 
és lézerfizikai, valamint a kristályfizikai kutatásokból (pl. hangolható széndioxid lézer 
levegőszennyezettség vizsgálatára, infravörös pásztázó mikroszkópia elvén működő 
félvezető szeletek vizsgálatára alkalmas tomográf, berendezés Auger spektrometriával 
történő mélységi eloszlás vizsgálatához stb.).

Agrártudományok
Nagy ellenállóképességű és jelentős termékhozam növekedést biztosító búza-, 

ill, kukoricahibrideket sikerült előállítani. Jelentős eredményeket értek el a humán és 
ipari hasznosítású hibridek előállításában is.
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Sikerült biotechnológiai módszerekkel jó betegség és környezeti stressz elle
nálló dohánynövényt előállítani és folyik hasonló tulajdonságú burgonya és paradi
csom kikísérletezése.

Felmérték a földhasználat hatását a talajra, a felszíni és felszín alatti vízkész
letekre, valamint a környezetre. Erre alapozva dolgoztak ki alternatív megoldásokat 
a talaj vízgazdálkodásának, növényi tápanyagforgalmának szabályozására, szennyező
désének megelőzésére és mérséklésére a változó gazdasági körülmények között.

Orvosbiológiai kutatások
Külföldi kutatókkal együttműködve nemzetközi sikert értek el a neurokémiai 

és morfológiai kutatások során.
Jelentősek a funkcionális neuroanatómiai kutatási eredmények, az agykérgi 

hálózatokat felépítő idegsejtek aktivitásának vizsgálatában kapott adatok.

Műszaki tudományok
Eredményesek voltak a méréstechnikai, a számítástechnikai és információ

technológiai alap- és alkalmazott kutatások. (Példaként megemlítendő, hogy üzembe 
helyezték a Budapesti Kutatóreaktort, nyaláb pozíció monitor elektronikát fejlesztettek 
ki a németországi COSY gyorsítóhoz stb.).

A reaktorbiztonsági kutatások eredményei nemzetközi jelentőségűek.
Új számítási modellt és architektúrát fedeztek fel, amelyet Celluláris Neurális 

Hálózatú (CNN) Univerzális Gép és Szuperszámítógépnek neveztek el.

Kémiai tudományok
A főbb kutatási eredmények az alábbi területeken születtek: a kémiai szer

kezet és biológiai hatás közötti összefüggés feltárása; az anyag- és energiatakarékos 
technológiák kidolgozását segítő reakciókinetika és katalitikus mechanizmusokkal 
összefüggő vizsgálatok; vegyipari alapanyagok, intermedierek, gyógyszer és növényvé
dőszer alapanyagok kísérleti szintű előállítása; olyan kémiai műveleti módszerek ki
dolgozása, melyek a reakció folyamatos megvalósítását, szelektivitásuk növelését és 
az energiafelhasználás csökkenését szolgálják.

Biológiai és ökológiai tudományok
A hazai molekuláris sejtbiológiai kutatások a bioenergetikai, molekuláris bi

ológiai és genetikai, valamint immunológiai folyamatok mechanizmusainak megisme
rését segítették mikrobiális és eukarióta szervezetekben.

A neurobiológiai alapkutatások egy jelentős része az emberi idegrendszeri 
megbetegedések megelőzését, pontosabb felismerését és gyógyítását teszi lehetővé.

Az ökológiai kutatások drámai módon mutattak rá a bioszféra sebezhetősé
gére, az ökológiai egyensúly káros eltolódására, az optimális környezetkezelési stra
tégiák kidolgozásának sürgősségére (Balaton, Szigetköz). Az ökológiai kutatások új 
és távlati érdekeket is szolgáló, ökonomikus gazdasági tevékenység kifejlesztéséhez 
szolgáltatnak tudományos alapokat.

Földtudományok
E kutatások közül fontos eredmények születtek az ország természeti erőfor

rásainak feltárásával kapcsolatban. A természetföldrajzi, valamint a gazdaság- és tár
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sadalomföldrajzi kutatások eredményei megfelelő döntéselőkészítő szerepet is kap
hatnak.

Magyarország Nemzeti Atlasza program keretében többek között ekészült a 
Kárpát-régió, Kelet-Közép-Európa új etnikai térképe.

A geodézia, a geofizika és a szeizmológia együttműködésével komplex vizs
gálatok elvégzésére nyílt lehetőség. Ehhez részben kapcsolódnak a környezetgeoké
miai és izotópgeokémiai eredmények.

2. Társadalomtudományok
A közgazdaságtudományban tovább folytatódott a világgazdaság mélyreható 

szerkezeti átalakulásának nyomon követése, különösen sokat foglalkoztak a magyar 
gazdaság szempontjából meghatározó jelentőségű nyugat-európai térséggel. Megálla
pították, hogy a strukturális problémák megoldása nélkül csak igen lassú és ellent
mondásos gazdasági növekedés valószínűsíthető, miközben a munkanélküliség, az ál
lamháztartás egyre növekvő terhet és a szociális vívmányok fenntarthatóságának sza
porodó kérdőjelei súlyos politikai-társadalmi kihívást jelentenek.

A hazai gazdasági makroszférát elemző kutatások a nemzetgazdasági folya
matok modellezésétől a vállalati, vállalkozói magatartás elemzéséig, a stabilizációs és 
pénzügypolitikától a növekedés feltételeinek vizsgálatáig, a munkanélküliség kérdé
seitől a bérmeghatározásig, a privatizációtól és a vállalatirányítás átalakulásától az 
állam szerepének átértékeléséig, a mezőgazdaságtól a külgazdaságig folytak.

Az iparpolitikai kutatások területén két irányban születtek jelentős eredmé
nyek. Ezek egyike az iparvédelmi politika és eszközrendszer, a másik pedig a vállalati 
magatartás kutatása. Vizsgálták az iparpolitika és a privatizáció összefüggéseit, ked
vező nemzetközi fogadtatású tanulmány készült az iparfejlődés és a működőtőke-im
port kapcsolatrendszeréről.

A politológiai stúdiumok keretében a politikai kultúra feltérképezésére irá
nyuló vizsgálódások keretében megállapítást nyert a magyar kultúra azon sajátos el
lentmondása, mely szerint hazánk olyan katolikus többségű ország, melynek állampolgárai 
protestáns etikai normákkal rendelkeznek. Ennek főbb jellemzői: pragmatikus gondolko
dás, az erőszaknak a környező országokban tapasztaltnál nagyobb fokú elítélése, az élni 
és az élni hagyni elv érvényesülése, reális helyzetmegítélés. Vizsgálták továbbra is a hazai 
elit jellemzőit, elemezték a helyi társadalom és az önigazgatás szövevényes kapcsolatrend
szerét, a politikai tudásszociológiáról önálló kötet látott napvilágot.

A területfejlesztési kutatások keretében kiemelkedő jelentőségű, hogy elkészült 
az Alföld hosszú és rövid távú táj- és területfejlesztési koncepciója. Sokoldalúan vizs
gálták a hazai közigazgatás és az önkormányzati rendszer területi továbbfejlesztését 
célzó önkormányzati rendszer területi szintjét. Az elkészült publikációk jó alapot ad
nak az önkormányzati rendszer továbbfejlesztését célzó kormányzati döntésekhez. A 
korábbinál nagyobb figyelmet fordítottak a kistérségi vizsgálatokra: számos helyütt 
megtörtént a kistérségi szövetségek konkrét elemzése.

A történettudományban az elmúlt esztendőben is tovább folytatódtak az alap
vető jelentőségű források publikálását célzó munkálatok {Kossuth Lajos Összes Müvei, 
Az Osztrák-Magyar Monarchia közös minisztertanácsának jegyzőkönyvei, Az Árpád-kori 
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nem királyi oklevelek kritikai jegyzéke, Deák Ferenc müvei, Károlyi Mihály levelezése, a 
magyar fegyverszünet és békeszerződés iratai 1944-1947). Fontos eredmény, hogy meg
jelent a Quai d’Orsay és Magyarország című négy kötetre tervezett sorozat első kötete. 
Elkészült a történeti Magyarország felbomlásának okmánytára, szintén befejeződött 
az Iratok a magyarországi nemzetiségi kérdés történetéhez VII. kötete, a Vádirat a nácizmus 
ellen IV. kötete és a Ballhausplatz és Magyarország című forráspublikáció is.

A régészet területén továbbra is eredményesen haladt a Magyarország Régészeti 
Topográfiája c. hatalmas vállalkozás központi adatgyűjtése, az irodalmi kartonozás, a hely
névmutató tár építése, valamint a múzeumi adatbázisok bővítése. Jeles eredmény, hogy 
megjelent a Pest megyei 2. kötet és a kiadóhoz jutott a Békés megyei 3. kötet kézirata.

A művészettörténeti kutatások továbbra is a hazai művészet történetét bemu
tató szintézis elkészítésére összpontosítottak. Ennek keretében igen jelentős előmun
kálatok zárását jelentette a közép-európai barokk művészetet bemutató, nemzetközi 
tudományos együttműködésbe illeszkedő kiadványsorozat. Az 1470-1630 közötti kor
szak anyagát tárgyaló majdani kötet eddigi kutatási eredményeiből az év elején fontos 
tudományos ülésszakot rendeztek, és jelentősen előrehaladt a 19. századi művészetet 
tárgyaló majdani 5. kötet munkálata.

Az irodalomtudományon belül a költségvetési megszorítások ellenére is szé
pen haladnak előre a textológiai munkák, tovább folytatódott a magyar iroda
lomtörténet bibliográfiájának elkészítése. Fontos eredmény, hogy a tervezett Új Ma
gyar Irodalmi Lexikon anyagából az 1949-ig terjedő rész teljesen elkészült, és ennek 
szerkesztése is nagyrészt megtörtént. Továbbra is rendszeres és termékeny munka 
folyt az irodalomelmélet témakörében, s lendületesen haladt tovább a kortárs magyar 
irodalom kutatása.

A nyelvtudomány keretében elkészült és nyomdába került A magyar nyelv tör
téneti nyelvtana 3., a kései ómagyar kort leíró kötet mondattani és szöveggrammatikai 
része. A magyar nyelv szinkron szempontú leírását adó, három részből álló munkálat 
2. szakasza, a Fonológia címet viselő kötet lektorálás állapotába került.Tovább foly
tatódott a budapesti beszélt nyelv vizsgálata. A lexikográfiai kutatások is számos új 
eredményt hoztak.

A néprajzban az 1993-as év kiemelkedő eredménye, hogy megjelent a Magyar 
Néprajzi Atlasz térképsorozatának utolsó kötete. A 200 téma adatfelvétele 417 tele
pülésre terjedt ki, s ennek eredményét 634 térképlap reprezentálja. Tovább folyta
tódtak a Magyar Néprajz című kézikönyv még el nem készült kötetének munkálatai.

A zenetudomány egyik legfontosabb vállalkozása Bartók Béla Zenemüveinek 
Kritikai Összkiadása. Ennek keretében feldolgozták számítógépen, analitikus adatbe
vitel segítségével, Bartók leveleinek szövegét. A népzenei kutatások szép eredménye 
a Magyar Népzene Tára VIII/B kötetének megjelentetése, a IX. kötet munkálatai pedig 
a befejezéshez közelednek. Tovább haladtak a X. kötet munkálatai, e kötet befejező 
darabja lesz a régi stílusú népdalok nagy csoportjának.

3. Támogatott kutatóhelyek

Jelenleg 14 egyetemen és 7 egyéb kutatóhelyen (3 országos múzeum, Országos 
Széchenyi Könyvtár, Magyar Országos Levéltár, Országos Műemléki Felügyelőség, KSH 
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Népességtudományi Kutatóintézet') működnek támogatott kutatóhelyek. Az egyetemi 
támogatott kutatóhelyek száma 77, ebből egyesített kutatási szervezet 2, kutatócsoport 
31, támogatott tanszék 44. (Egyesített kutatási szervezet az egyetem egészére terjed 
ki, a kutatócsoportok pedig az egyes tanszékek mellett önálló szervezetként működ
nek.) A támogatott kutatóhelyek tevékenysége - természetesen eltérő súlyozással - a 
hazánkban művelt tudományterületek széles spektrumát fedi le.

A támogatott kutatóhelyek felülvizsgálata 1993-ban zárult le. A felülvizsgálat 
célja a pályázati rendszerre való fokozatos áttérés előkészítése volt. Eredménye, a 
vizsgálat által megfogalmazott vélemények az egyes kutatóhelyekről befolyásolhatják 
a következő időszak pályázatában való részvétel feltételeit. A vizsgálat szerint a tá
mogatott kutatóhelyek az Akadémia hatékonyan működő műhelyei, az Akadémia és 
az egyetemek vagy egyéb kutatóhelyek közötti együttműködés eddig legjobban bevált 
formáját valósítják meg, ezért továbbfejlesztésük indokolt.

A támogatott kutatóhelyek rendszerének átalakításáról később még szólok 
az Akadémia belső reformintézkedéseinél.

4. Országos Kiemelésű Társadalomtudományi Kutatások (OKTK)
A 63/1992. (IV.4.) számú kormányrendelet Országos Kiemelésű Társada

lomtudományi Kutatások (OKTK) indítását rendelte el. Az említett kormányrendelet 
értelmében az OKTK célja közvetlenül és közvetve felhasználható eredmények révén 
a kormányzati munka segítése. Az OKTK eddigi tapasztalata azt mutatja, hogy a meg
született eredmények valóban hasznos segítséget nyújtanak a kormányzati munka szá
mára, s ugyanakkor jó lehetőséget adnak a különféle területeken - akadémiai intéze
tekben, egyetemeken, közgyűjteményekben, egyéb kutatóhelyeken - dolgozó tudósok 
együttműködésére.

Az OKTK keretében született eddigi eredmények között kiemelkedően fon
tosak a gazdaságra irányuló kutatások. Ennek keretében megállapítást nyert, hogy a 
gazdasági stabilizációhoz szükséges restriktív politika maga is hozzájárult a termelés 
és mindenekelőtt a beruházások példátlan méretű visszaeséséhez, valamint az export 
1992 utáni látványos kifulladásához.

A vállalati szférát elemző kutatások rámutattak a magyar vállalkozástámoga
tási politika súlyos hiányosságaira. A privatizáció foglalkoztatási hatásait kutatva fény 
derült ezen hatások jelentős különbségeire vállalatok és kisrégiók között, illetve arra, 
hogy a korábbi mezőgazdasági vállalat- és üzemszerkezet felbomlása és/vagy átalaku
lása tovább növelte a regionális különbségeket hazánkban.

5. A kutatási háttér alakulása

Információs Infrastruktúra Fejlesztési Program (IIF)
Az akadémiai kutatókollektívák bel- és külföldi kapcsolattartásának és a tu

dományos információcserének, az információk elérésének, illetve terítésének egyik 
legfontosabb eszköze a hazai és nemzetközi számítógéphálózatok szolgáltatásaihoz 
való hozzáférést lehetővé tevő információs infrastruktúra.

Az MTA és az OMFB által 1986-ban indított IIF Programhoz 1991-től azMKM 
és az OTKA Bizottság is csatlakozott. Az 1986-1990 között létrehozott országos inf- 
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fastruktúra szolgáltatásai az elmúlt három évben tovább bővültek. Mára a nemzetközi 
szolgáltatások széles köre is hozzáférhetővé vált. A hazai információs infrastruktúra 
jellemzői megközelítik a fejlett kutatási-fejlesztési infrastruktúrával rendelkező nyu
gat-európai országok adottságait, mind a szolgáltatások minősége, mind pedig az al
kalmazás színvonala tekintetében.

Több mint 450 intézményben (ezen belül a kutatás, felsőoktatás, könyvtárak 
és közgyűjtemények kollektíváit tömörítő HUNGARNET Egyesület több mint 300 tag
intézményében, többek között valamennyi akadémiai intézetben) használják rend
szeresen a kutatók a hálózaton elérhető szolgáltatásokat, egyebek mellett a hazai és 
nemzetközi elektronikus levelezést, az adatbázisokhoz való hozzáférést, információs 
adategyüttesek átvitelét, számítástechnikai erőforrásokhoz való távoli hozzáférést stb.

Az IIF Program eredményeit folyamatosan fejlődő alkalmazói kultúra, a fej
lesztő, működtető és felhasználó kollektívák hozzáértése és országon belüli széles 
körű együttműködés jellemzi. Az elmúlt években kialakított regionális és diszciplináris 
központok, a szolgáltatók és felhasználók rendszeres, folyamatos képzése és tájékoz
tatása, valamint a HUNGARNET Egyesület tagintézményei (többek között az Aka
démia kutatóhálózata) számára biztosított kedvező költségfeltételek egyaránt hozzá
járultak a jelentős fejlődéshez.

A Magyar Tudományos Akadémia elnöksége és főtitkári értekezlete több alka
lommal külön napirendi pontok keretében tárgyalta meg az IIF Program eredményeit 
és jövőjét. Mindkét fórum elismeréssel nyugtázta az elért eredményeket és megerő
sítette, hogy az MTA szükségesnek és alapvető fontosságúnak tartja a program foly
tatását.

Az elkövetkező években is elsődleges cél, hogy az információs infrastruktúra 
az eddigiekhez hasonlóan homogén módon szolgálja a teljes kutató-fejlesztő-oktató- 
közgyűjteményi közösséget. Ennek jegyében került 1993 végén aláírásra a program 
1994. évi folytatására vonatkozó kiegészítő megállapodás.

III. A kutatásirányítás kereteinek, jellegének módosulása
1. A belső reformtörekvések fejleményei

Az Akadémiai Kutatóhelyek Bizottsága (AKB) működésének tapasztalatai
Az akadémiai kutatóhálózat újszerű irányításáról és koordinálásáról határozó 

1990. évi decemberi rendkívüli közgyűlés Akadémiai Intézetek Bizottsága elnevezéssel 
(1991. májusától: Akadémiai Kutatóhelyek Bizottsága) közgyűlési bizottságot hívott 
életre az akadémiai kutatóhálózatot érintő meghatározott feladatok ellátására. Az 
eltelt esztendők során e fontos új testület sikeresen illeszkedett be az Akadémia for
málódó új szervezeti és működési rendjébe. Munkájának homlokterében az intézeti 
hálózat működtetéséhez szükséges költségvetési támogatások elosztása állt, majd 
mind többet foglalkozott a kutatóhálózat tevékenységének felülvizsgálatával. Több 
ülésen minimális mértékben, ám mégis első ízben a kutatóhálózat történetében bá
zismódosítást hajtott végre az egyes kutatóhelyek között. A bizottság elemző vitái is 
rávilágítottak arra a tényre, hogy a költségvetési támogatások zsugorodásának idősza
kában hallatlanul leszűkült a döntéshozói mozgástér. Ezért az össztámogatás 3-5 %-os 
volumenében meghozott döntéseknek elsősorban az erkölcsi hatása volt a számottevő, 
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bár azt sem lehet lebecsülni, hogy néhány igen jól dolgozó, ám működési zavarokkal 
küszködő kutatóhely gondjait enyhítette némiképpen e testület.

Az AKB-nak komoly szerepe volt abban is, hogy a támogatott kutatóhelyek 
pályázati rendszerre való áttérését megfelelően megalapozza. Ugyanis 1993 elején 
már elnökségi döntés alapján sor került volna a pályázati kiírásra, az AKB azonban 
ráirányította a figyelmet arra, hogy az adott feltételek között ennek a pályázati ki
írásnak nincs reális anyagi alapja. A következő hónapok vitái során formálódott ki az 
a koncepció, amely az 1994 márciusában közzétett pályázati felhívás alapját adta.

Az AKB működésének ugyanakkor az egyik legfontosabb tapasztalata az lett, 
hogy az intézethálózat számos kérdésének eldöntéséhez nem rendelkezik megfelelő 
szakmai kompetenciával, ezért létre kell hozni albizottságait, a tudományterületileg 
illetékes kuratóriumokat.

Az AKB eddigi tevékenysége bizonyította létjogosultságát, tulajdonképpen az 
akadémiai törvényben szereplő AKT elődjének tekinthető.

Kuratóriumok kialakítása (ideiglenes)
A szakterületi kuratóriumok kialakításának igénye szorosan összefügg a ku

tatóhálózat részéről már évekkel ezelőtt megfogalmazott autonómia törekvésekkel. 
Az akadémiai kutatói fórumokon, az AKIT keretében stb. formálódó elképzeléseket 
az 1992. évi rendkívüli közgyűlés által kiküldött MTA Program Bizottság Kutatóhálózati 
Albizottsága fogalmazta meg. A kutatóhálózat működésének eredményesebbé tétele 
érdekében született meg az a javaslat, hogy legyen a kutatóhelyeket érintő döntések
nek olyan új szintje, amely elegendő tudással, helyzet- és helyismerettel rendelkezik 
ahhoz, hogy saját hatáskörében állapítsa meg a kutatóintézetek (kutatóhelyek) költ
ségvetési támogatásának és beruházásának kereteit, ill. javaslatok révén tudja segíteni 
a makroszintű döntéshozatalért felelős testületet.

Az akadémiai törvény rendelkezései alapján az AKT kéri fel a Matematikai 
és Természettudományi, az Élettudományi, illetve a Társadalomtudományi Kuratórium 
tagjait. A kutatók tehát az AKT tagok delegálása révén befolyásolhatják - közvetve - 
a kuratóriumok összetételét. A részleteket (így pl. az összeférhetetlenségi szabályokat) 
majd az alapszabály tartalmazza. A törvény szellemében az 1994. április 19-i Akadé
miai Kutatói Küldöttek Fóruma Kuratórium-előkészítő Bizottságok létrehozásával is se
gítette a kuratóriumok feladatainak, működésének kialakítását.

Intézeti autonómia
Az utóbbi években - az Akadémián folyó reformtörekvések eredményekép

pen is - az intézetek autonómiája fokozatosan növekedett. Szinte minden, tevékeny
ségükkel kapcsolatos kérdésben a kutatóhelyek önállóan dönthetnek. Összesen két 
olyan kérdéskör maradt, amelyben a döntés a főtitkár kezében van: az egyik az igaz
gatói megbízások kiadása, a másik az intézeti költségvetés megállapítása. Megjegy
zendő azonban, hogy mindkét kérdéskörben az utóbbi években a főtitkár - már az 
akadémiai törvény szellemében - döntési jogkörét megosztotta: az első esetben az 
intézetek kutatói kollektívájával, illetve a felkért szakértői bizottságokkal, a második 
esetben pedig az Akadémiai Kutatóhelyek Bizottságával. Az elfogadott akadémiai 
törvény további előrelépést jelent az intézeti autonómia kérdésében, amelynek lénye
ge, hogy ezen jogkörök gyakorlása is törvény szabta keretek közé kerül.
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Új típusú igazgatói munkaértekezletek
Az Akadémia belső reformtörekvései közé tartozik az új típusú igazgatói ér

tekezletek bevezetése. Ezek annyiban különböznek a régebbi értekezletektől, hogy 
munkamegbeszélés jellegűek, azaz a jelenlévők kötetlen beszélgetés formájában 
mondják el véleményüket, alakítanak ki állásfoglalást. Két formájuk lehetséges: szű
kített igazgatói értekezlet, amelyen az intézeti igazgatókon kívül csak a főtitkári érte
kezlet tagjai vesznek részt, valamint bővített formája, amelyen az említetteken kívül 
részt vesznek az AKB, a NEI, a könyvtár, a KSZI és a tudományági főosztályok vezető 
szakemberei. Eddig két alkalommal volt ilyen igazgatói értekezlet. Az első, szűkített 
igazgató értekezleten (1994. január 21.) a résztvevők véleményt cseréltek az éves 
pénzügyi és szakmai beszámoltatás kérdéseiről, az igazgatói kinevezésekkel, bérekkel 
kapcsolatos kérdésekről, a beruházási valamint a fiatal kutató felvételi igényekről, az 
akadémiai törvény és alapszabály helyzetéről, az intézeti könyvtárakról stb. A második 
értekezlet (1994. március 2.) fő témája a Programbizottság Kutatóhálózati Albizottsága 
által készített „Javaslat az AKB szakterületi kuratóriumainak létrehozására” megvi
tatása volt.

Tapasztalatunk szerint az igazgatók igénylik az ilyen típusú értekezleteket, 
véleményüket írásban is megküldik. A közös álláspont kialakításán túl az ilyen érte
kezletek nagymértékben hozzájárulhatnak ahhoz is, hogy az Akadémia új vezetése és 
számos intézet új igazgatója jobban megismerjék egymást, szorosabb, személyesebb 
munkakapcsolat alakuljon ki.

Az igazgatói pályázatok tapasztalatai
1993. december 31-én 29 igazgatói megbízás járt le. Az új megbízások kiadá

sának egyik legfontosabb tapasztalata az, hogy a kutatóhelyek megértéssel fogadták 
az igazgatói pályázatok elbírálása tekintetében 1990 óta bekövetkezett jelentős vál
tozást. Nevezetesen azt, hogy míg az 1990-ben megtartott kutatói fórumok a főtitkár 
fórumai voltak, abban az értelemben,hogy a főtitkár csak azoknak a pályázatát fogadta 
el, akik a fórumon többségi támogatást kaptak, addig a most megrendezett fórumok 
intézeti fórumok voltak, amelyek a döntéselőkészítés fontos, ám nem lezáró láncszemét 
jelentették. Fontos és pozitív tanulsága ezeknek a tanácskozásoknak az is, hogy az 
intézeti fórumok és az illetékes akadémiai tudományos osztályok véleménynyilvánítása 
között nem volt hierarchikus viszony, ugyanakkor az intézeti fórumok és az akadémiai 
tudományos osztályok állásfoglalásai egybecsengtek, a két ágon futó döntés-előkészí
tési folyamatban konfliktusforrás nem adódott.

Ugyanakkor kedvezőtlen jelenség az, hogy a társadalomtudományi területen 
egyáltalán nem, a természettudományi területen pedig csak kis számban akadt külső 
pályázó. Ennek a legfőbb okát feltehetőleg az akadémiai intézetek romló körülmé
nyeiben találjuk meg. Emellett tapasztalható egy olyan mentalitás is intézeteinkben, 
amely a külső jelentkezőket nem fogadja szívesen.

Az intézeti szervezeti átalakítások lehetőségeiről
Az akadémiai kutatóintézetek autonómiájának növekedésével egyre inkább 

kiütközik intézeti szinten is, hogy a változó peremfeltételekhez csak változó intézeti 
struktúrával és változó belső szervezettel lehet eredményesen alkalmazkodpi. A szer
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vezeti váltás szükségességét - a kutatás és a kapcsolódó egyéb tevékenységek szétvá
lasztásának fontosságát - legelőször azok az intézeteink ismerték fel, melyekben a 
korábbi évtizedek fejlesztés- és termeléscentrikus tudománypolitikájának eredménye
ként jelentős alkalmazott kutatási, műszaki fejlesztési és esetenként kis sorozatú (kí
sérleti) gyártási tevékenység jelent meg az alapkutatás mellett. Ugyancsak viszonylag 
korán kiderült, hogy a komoly mezőgazdasági termelési háttérre épülő kutatások ese
tén a vetőmagtermesztés és - forgalmazás szervezetének egy része hasonlóképpen 
leválasztható a kutatóintézeti szervezetről.

A legelső (az OECD országtanulmány által is igen pozitívan értékelt) radikális 
átalakítás a SZTXKTban történt, amelyről korábbi beszámolók már szóltak. Itt gaz
dasági társaságok formájában leváltak a tisztán „pénzszerző” vállalkozások.

A következő nagy akadémiai kutatóbázis szervezeti átalakulására a KFKI-ban 
került sor. A KFKI átszervezése és profiltisztítása kapcsán jelentős változások történ
tek az elmúlt években. A KFKI Innovációs Rt. létrejöttével és számos további gazda
sági társaság (RT. Kft.) létrehozásával a korábbi, igen erősen gazdasági orientáltságú 
tevékenységek kikerültek a kutatóintézetek szervezetéből. Az eredeti kutatóintézeti 
személyi állomány és a korábbi igen széles profil nagy része levált, és ma a KFKI 
intézeteiben csak a kutatás és a kutatási hátteret igénylő fejlesztői tématerületek ma
radtak, egyes intézetekben az eredeti létszámnak csupán kb. 25 %-ával.

A Mezőgazdasági Kutatóintézetben folyó kutatómunka számára elengedhetet
len a komoly növénytermesztési kapacitást jelentő kísérleti háttér. A hatalmas terü
leten, komoly eszközállománnyal és jelentős létszámmal működő kísérleti háttérap
parátust korábban az intézet működtette. Ugyancsak az intézeti szervezet keretébe 
tartozott a kutatás végtermékeként megjelenő nagy mennyiségű vetőmag értékesítése 
is. A kutatással nem szorosan összefüggő tevékenységeket jelenleg két újonnan létre
hozott Kft. vette át.

Az Izotópkutató Intézet két laboratóriumának tevékenysége az elmúlt években 
fokozatosan átalakult, súlypontja a termelés-vállalkozás felé tolódott el. Ennek meg
felelően az Akadémia és az intézet 1992-ben megindított kezdeményezésére e tevé
kenységet 1993. január 1-től korlátolt felelősségű társaság formájában működő gaz
dasági társaság keretében folytatják.

A Kft. egyéves működése alatt igazolódott a lépés helyessége: a társaság te
vékenysége, eredménye megfelel az erre az időszakra vonatkozó elvárásoknak. A 
megalapítás után több - hasonló szakterületen működő - cég is érdeklődött alaptő
ke-emelési céllal a vállalkozás után.

Az előbbi példák - szerényebb mértékben - más akadémiai kutatóhelyeken 
is követésre találtak. Hasonló szervezeti átalakítás több esetben szükséges. Ezt a ku
tatási célú költségvetési források nagyságának várható alakulása is indokolja.

A szervezeti (és finanszírozási) váltások előkészítése és segítése céljából a 
közelmúltban az MTA titkársága az intézetek feladatstruktúrájának és a kapcsolódó 
pénzügyi forrásoknak a feltérképezését és elemzését kezdeményezte. Célunk olyan 
új szervezési és finanszírozási elv, illetve rendszer kialakítása, amely lehetővé teszi a 
források gazdaságosabb, takarékosabb kihasználását, ugyanakkor hosszú távon is le
hetővé teszi az intézeti alapellátást. Az elemzés elkülönítetten kezeli az intézetek 
fenntartásának, a kutatóképesség tárgyi feltételeinek, a működés nem kutatási jellegű 
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alapfeladatainak, a törzskutatói állomány fenntartásának, továbbá a kutatóképesség 
biztosításának, a kutatást kiegészítő tevékenységek ellátásának és a kutatóintézeti vál
lalkozóképesség biztosításának a finanszírozási, szervezeti és szervezési feltételeit. A 
problémák bonyolultsága ellenére kezd már körvonalazódni a továbblépés iránya.

Bízunk benne, hogy az önálló intézeti törekvések és szervezeti-szervezési ak
ciók, valamint a központilag kezdeményezett és támogatott lépések együttesen lehe
tőséget adnak arra, hogy a felbecsülhetetlen szellemi értékű akadémiai kutatóállomány 
és a kutatóhálózat óriási értéket képviselő anyagi bázisa minimális vérveszteséggel és 
egyre javuló kutatási feltételekkel kerüljön ki az átalakulás nehéz időszakából.

A támogatott kutatóhelyek rendszerének átalakítása
A támogatott kutatóhelyek szervezeti rendjének átalakítása, a pályázati rend

szerre való áttérés régóta esedékes feladat volt, amely szándékot többszöri elnökségi 
határozat erősített meg. Az átalakítás lényege az, hogy az eddigi jelleggel, intézmény- 
szérűén működő kutatóhelyek helyébe meghatározott (3-5 éves) időtartamra létesített 
kutatóhelyek lépnek. Ez lehetővé teszi, hogy a rendelkezésre álló anyagi kereteket 
mindig a legeredményesebb tevékenységekre lehessen fordítani. A kutatóhelyek egy- 
egy kiemelkedő kutató körül kialakított, elsősorban kutatókból álló, legfeljebb 10-12 
fős csoportok lesznek. Annak érdekében, hogy a fiatalabb, igen tehetséges, ám eddig 
akadémiai támogatást nem élvező tudósok iskolát teremthessenek, a támogatás oda
ítélésénél a felső korhatárban ésszerű korlátozást kell érvényesíteni, a színvonalat 
pedig az határozza meg, hogy akadémikusok vagy a tudomány doktorai lehetnek a 
vezetők.

Az átmenetet az 1994. március 18-án közzétett pályázati felhívás teremti meg. 
Ennek keretében 1994. május 16-áig mind az eddig működő kutatóhelyek vezetőinek, 
mind az esetleges új kutatóhelyek létrehozását óhajtó reménybeli vezetőknek pályá
zatot kell benyújtaniuk. A pályázatok elbírálására 1994 folyamán kerül sor, és remél
hetőleg az új rendszer 1995-ben már működhet.

Fiatal kutatók
1993-ban is - 1992-höz hasonlóan - lehetőséget kapott az Akadémia arra, 

hogy 30 millió forintos keret terhére intézeteiben és támogatott kutatóhelyein fiatal 
kutatókat alkalmazzon. A lehetőséget kutatóhelyeink igen kedvezően fogadták és 
nagy igény mutatkozott a 3 éves időszakra szóló álláshelyek elnyerésére.

Tapasztalataink szerint a legtöbb esetben a felvett fiatal kutatók valóban a 
tudományos utánpótlás célját szolgálják és a pályakezdők fontos kutatási programok 
kimunkálására kaptak megbízást. Ugyanakkor néhány tudományterületen több ízben 
előfordult, hogy nem akadt megfelelő felkészültségű és tehetségű fiatal kutató. Sajnos 
ebből is a kutatói pálya presztízsének csökkenésére kell következtetnünk.

Gondot jelent az is, hogy míg a keret 1992-ben még 153 fiatal felvételére 
adott lehetőséget, addig 1993-ban már csupán 84 fiatalt lehetett felvenni, a közalkal
mazotti törvény bérelőírásainak 1994. január 1-től történő hatálybalépésének nyomán 
pedig a keret 50 főre (tehát az eredetinek mintegy harmadára) csökkent. Ezért igen 
fontos lenne a rendelkezésre bocsátott forrás reálértékének megőrzése.

A fiatal kutatók alkalmazásával kapcsolatban felvetődött, hogy a tudományos 
fokozattal még nem rendelkező fiatal akadémiai kutatók helyzetét, további sorsának 
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alakulását végig kell gondolni: hogyan tudnak bekapcsolódni az új doktorképzés rend
szerébe, illetve milyen feltételekkel tudják igénybe venni a szervezett képzésen kívüli 
törvényadta lehetőségeket a tudományos fokozat megszerzésében. Fontos kérdés az 
arra érdemes, bizonyos témákban kiemelkedő teljesítményt nyújtó fiatalok további 
alkalmazásának megoldása.

Titkársági szervezet
A reformmunkálatok részét képezi az - egyébként az elmúlt időszakban is 

sokat módosult és létszámában kisebbé vált - MTA titkársága további átszervezése. 
Az akadémiai törvény szövegének ismeretében megkezdtük a titkárság feladatainak, 
szervezeteinek, működési rendjének áttekintését. Felülvizsgáljuk a titkárság mellett a 
Kutatás- és Szervezetelemző Intézet és a Nemzetközi Együttműködési Iroda tevékenységi 
körét is, hogy feltárjuk a feleslegessé vált erőket, megszüntessük az esetleges szerve
zeti kettőzöttséget. Ezzel párhuzamosan kidolgozzuk azoknak a szervezeti változta
tásoknak a tervét, amelyek megadják a szükséges személyi és szervezeti feltételeket 
azokhoz az új feladatokhoz, amelyeket a törvény rögzített, és amelyeket az új alapszabály 
majd részletesen meghatároz. Ez év végéig a titkárság átalakítását végrehajtjuk.

2. A külső kapcsolatrendszer átalakulása
Országgyűlés és a pártok
A tudományos kutatással szembeni társadalmi elvárások felmérése, az Aka

démiát érintő súlyos pénzügyi problémákról való tájékoztatás, a legutóbbi időben pe
dig elsősorban a törvényalkotási folyamathoz kapcsolódó egyeztetés céljából az Aka
démia vezetői rendszeres kapcsolatot tartottak fenn a politikai pártok reprezentán
saival, mindenekelőtt az országgyűlési képviselőkkel. E megbeszéléseken - úgy érzem 
- sikerült világossá tenni a tudományos kutatás pozitív szerepét az ország felemelke
désében, s ezen belül az Akadémia áltat kezdeményezett megújulási folyamattól vár
ható eredményeket.

E jó értelemben vett „lobbizás” alátámasztását szolgálta a parlamenti iroda
házban akadémiai kezdeményezésre létrehozott Tudománypolitikai Tájékoztató Szol
gálat, melynek beindulásakor 70 tételből álló akadémiai kiadvány- és dokumentum 
gyűjteményt juttattunk el (1993 májusában) és azóta is rendszeresen megküldjük a 
megjelenő periodikus és eseti kiadványainkat. Ezekből a képviselők igényük szerint 
informálódhatnak az aktuális kérdésekről.

Az akadémiai törvény országgyűlési tárgyalásához kapcsolódva valamennyi 
képviselő számára megküldtük a törvény szükségességét indokoló röpiratot.

Végül idetartozik annak említése, hogy az Országos Kiemelésű Társada
lomtudományi Kutatások (OKTK) programjai keretében elért eredményekről, előre
haladásról 1993 októbere és 1994 márciusa között összesen 12 alkalommal minden 
országgyűlési képviselő névre szóló tájékoztatót kapott.

A Balaton vízminőségének állapotában a hatvanas évek közepétől megfigyel
hető romlás miatt a kormányzat időszakonként felülvizsgáltatja a Balaton ökológiai 
állapotát. A munkálatok 1982 óta a Magyar Tudományos Akadémia irányításával az 
illetékes minisztériumok és országos hatáskörű szervek bevonásával folytak. Az elmúlt 
évi felülvizsgálat során a szakemberek áttekintették a tó vízminőségének alakulását, 
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a terhelések főbb forrásait, a terhelés változtatásának várható hatásait a vízminőségre, 
a korábban kitűzött vízminőségi célok és előírt intézkedések teljesülésének mértékét, 
majd javaslatot tettek az új célokra és az elérésükhöz szükséges intézkedésekre.

Az Af7>l-ra nehéz feladat hárult, mivel a megváltozott társadalmi-gazdasági 
feltételek közepette olyan követelményeket kellett megfogalmaznia a tudományos 
eredmények elemzésére építve, amelyek gazdasági-pénzügyi kihatása már nemcsak 
az állami feladatvállalásra hivatott kormányzati szerveket, hanem a balatoni telepü
lések önkormányzati és magánszféráit is érint(het)i. Ezért, felismerve az MTA orszá
gos felelősségét a Balatonnak mint nemzeti kincsünknek az ökológiai állapotával kap
csolatosan, a szakértői jelentés kitért a különböző tárcák kompetenciáját érintő Ba
latoni Vízgazdálkodási Fejlesztési Program, a Balaton Üdülőkörzet Regionális Rendezési 
Terve felülvizsgálatának szükségességére, a Balatoni Regionális Tanács szerepére, a tó 
védelméhez szükséges jogi szabályozás (Balaton-törvény) kidolgozására, a Balaton vé
delmét szolgáló beruházások finanszírozásának kérdéseire, és felvetette egy Balaton 
Védelmi Alap létrehozásának gondolatát is.

A kormány elismeréssel vette tudomásul az MTA által végzett munkát, amely 
kormányzati intézkedések alapját képezi.

Az Országgyűlés 69/1992. (XI.6.) OGY sz., valamint a kormány 3016/1993.sz., 
a Szigetköz természetvédelmi és területfejlesztési kérdéseivel összefüggő határozata 
nagy jelentőségű és nagy volumenű feladat elvégzésével bízta meg a Magyar Tudo
mányos Akadémiát: a Szigetközre vonatkozó eddigi ökológiai kutatások eredményeinek 
szintetizálásával és az ökológiai követelmények meghatározásával. A szükségszerűen 
több tudományos diszciplína eredményeit áttekintő, szintetizáló tanulmány elkészíté
sére az elmúlt év folyamán az MTA égisze alatt szakmai bizottság alakult, amely széles 
körű - akadémiai, egyetemi, közgyűjteményi, vízügyi, közegészségügyi, termé
szetvédelmi, elméleti és gyakorlati - szakemberhálózat és szerzői kollektíva intenzív, 
összehangolt munkájára építve alkotta meg a közel 150 oldalas, könyv alakban köz
rebocsátott, összefoglaló munkát. Az MTA a Parlament és a kormány számára ké
szített tanulmányt széles körben terjesztette; a parlamenti bizottságok, az érdekelt kor
mányszervek, döntéshozók mellett megkapták a különböző intézmények és sok szakem
ber is. A 36 szerzős kötet áttekintést ad a Szigetköz kialakulásáról, jelenlegi természeti 
képéről, valamint a területtel kapcsolatos eddigi természettudományos és gazdasági ku
tatások eredményeiről. Felvázolja a jövőben elvégzendő kutatások főbb irányait is. 
Visszajelzések szerint a szintézis - sokoldalúsága miatt - az eddigi legjelentősebb munka 
a Szigetköz környezeti viszonyairól, adatait az egyetemi képzésben is hasznosítják.

Kormányzati szervekkel való kapcsolat
Általánosságban elmondható, hogy a minisztériumokkal és egyéb főhatósá

gokkal az Akadémia kapcsolata a tárgyidőszakban a korrekt együttműködés szelle
mében alakult, nem meglepő azonban, hogy a gazdaság és a társadalom átalakulási 
folyamatában - az egyes problémák megközelítésében, a szemléletmódban jelentkező 
különbségek miatt - nemegyszer jelentkeznek feszültségek, konfliktushelyzetek. A fő
titkár igen fontos feladatának tekintette, hogy ezek a kapcsolatok a körülményekhez 
képest a lehető legjobbakká váljanak, és céljaink eléréséhez inkább támogató part
nerekkel, mint ellenségekkel álljunk szemben.
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Az Akadémia két legfontosabb partnerintézménye: az Országos Műszaki Fej
lesztési Bizottság és a Művelődési és Közoktatási Minisztérium. A kooperáció legered
ményesebb területe az Információs Infrastruktúra Fejlesztési Program, ahol az elmúlt 
évben példamutató módon sikerült a finanszírozásban részt vevő négy intézmény 
(OMFB, MKM, OTKA, MTA) együttműködését megvalósítani s a Program ily módon 
folytatódik 1994-ben is.

Az OMFB mint a kormányzati szintű két- és többoldalú (nemzetközi) tudo
mányos-technológiai együttműködési szerződések felelőse, szorgalmazta az akadémiai 
kutatóhelyek részvételét a különböző pályázatokon. Tekintettel arra, hogy a tudo
mányos kutatás nem alrendszere a technológiafejlesztésnek, a jövőben szükséges len
ne az Akadémia intenzívebb bevonása a megállapodások előkészítésébe és realizálá
sába. Bizonyos hiányosság mutatkozott országos hatáskörű, a kutatásirányítást közel
ről érintő döntéselőkészítő anyagok egyeztetésében is. Az OMFB pénzügyi támogatása 
természettudományi intézeteink számára továbbra is fontos, sőt nélkülözhetetlen.

A Művelődési és Közoktatási Minisztérium vezetői szinten bevonta az MTX-t 
a felsőoktatás-fejlesztési törvény és program kidolgozásába. Sajnos úgy tűnik, az MKM 
apparátusában változatlanul tovább élnek az akadémiai intézetek megszüntetésére, 
egyetemekbe való beolvasztására irányuló tendenciák, melyek búvópatakként a leg
különbözőbb munkaanyagokból „visszaköszönnek”. Remélhetőleg e téren jelentkezik 
majd az akadémiai törvény jótékony hatása, amely ezt a kérdést leveszi a napirendről, 
illetve kijelöli a lehetséges változásoknak a törvényes útját. A magunk részéről a nyílt, 
konstruktív együttműködést helyeztük előtérbe, amelynek alapján sikerült megfogal
mazni és a fejlesztési programba iktatni az akadémiai és felsőoktatási intézmények 
együttműködésének kölcsönös előnyeit figyelembe vevő olyan keretmegfogalmazást, 
amely hosszabb időre nyugalmat jelentene a magyar tudományosság alapjait jelentő 
utánpótlásképzés közös feladataiban és a tudományos kutatások közös végzésében.

Az IKM és a NjM vonatkozásában a kapcsolat nem rendszeres, inkább mun
kabizottságokra és egyéni szerepvállalásokra korlátozódott. Az FM relációban a rend
szerváltást követően átmenetileg megszakadt kapcsolatok újra kiépülni látszanak és 
új konkrét együttműködési megállapodás van előkészületben. A KTM területén kap
csolataink közös kutatási programok szervezésére irányultak.

Tapasztalataink nagyon vegyesek a TPB Titkársága tekintetében, jóllehet 
megkülönböztethetők együttműködésünknek hullámzó pozitív és negatív időszakai. 
Ez a szervezet semmiképpen sem töltötte be azt a szerepet, amelyet a hazai kutatói 
közösség elvárt volna. Az Akadémiának következetesen képviselnie kell majd a vá
lasztások után felálló új kormánynál egy valódi, a miniszterelnök irányításával működő 
Tudománypolitikai Kabinet létrehozását és abban aktív szerep vállalását. (Tehát: a 
TPB olyan fontos, hogy maga a miniszterelnök vezesse és akkor hívhatják Tudo
mánypolitikai Kabinetnek is.)

A felsőoktatással való kapcsolat
Az idén ismét áttekintettük kutatóintézeteink kapcsolatait az egyetemekkel 

és főiskolákkal, valamint a felsőoktatás különböző testületéivel. Megnyugtató, hogy a 
tradicionális oktatási, képzési és kutatási kapcsolatok a fokozódó anyagi nehézségek 
ellenére működnek, sőt bővülnek az együttműködés keretei és formái. A Debreceni 
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és a Szegedi Univerzitás egyesülések után az Észak-Magyarországi Universitasban is ala
pító tag lett akadémiai kutatóhely.

Hat intézetünknek öt egyetemmel és egy főiskolával van közös tanszéke, il
letve társult fakultása. Tíz akadémiai intézetben tizennégy egység működik kihelyezett 
tanszékként, és ezekben összesen nyolc egyetem érdekelt. További két kihelyezett 
tanszék szervezése van folyamatban, számos rendezendő problémával.

A felsőoktatási intézményekkel való együttműködés ismételt áttekintését fő
ként azért láttam szükségesnek, hogy képet nyerhessünk a felsőoktatási törvény ha
tálybalépése óta kialakult helyzetről.

Sok aggodalom és némi ellenszenv is övezte az akkreditációs folyamatot. 
Több tudományszakban érezték úgy akadémiai munkatársak, hogy kiszorulnak a kép
zésből. Sajnos néhány szakterületen, főként a társadalomtudományokban ez igaznak 
tűnik a jelenlegi információink szerint is. Ugyanakkor optimizmusra ad okot, hogy a 
legnagyobb természettudományi intézeteknek és néhány társadalomtudományi mű
helynek sikerült olyan, egyetemekkel közösen kialakított PhD programokkal pályáz
nia, amelyek már akkreditációt nyertek és a képzés megindult. Úgy tűnik, hogy a 
regionális összefogás e tekintetben példaszerűen alakul, különösen a Szegedi Biológiai 
Központ és a Regionális Kutatások Központja „vonzáskörzeteiben”. További tizenegy 
természettudományi és kilenc társadalomtudományi intézetünk adott számot arról, 
hogy munkatársaik révén bekapcsolódtak a doktorandusz képzésbe, illetve annak elő
készületeibe. Néhány intézetünk pedig az infrastruktúráját bocsátotta a képzés ren
delkezésére. Többen jelentették, hogy sokkal több doktorandusz fogadására is készek 
lennének.

Az Országos Akkreditációs Bizottságon kívül (ahol a képviseleti arányt törvény 
szabályozza) ma még igen szórványosnak tűnik az akadémiai munkatársak részvétele 
az egyetemi habilitációs és doktori bizottságokban. Természetesen itt látni kell majd 
a folyamatot, hiszen az Országos Akkreditációs Bizottság még csak idén januárban 
állt fel. Nem születtek meg (illetve sokat késtek) a felsőoktatási törvény végrehajtását 
támogató kormányrendeletek sem. Ez lassította az egyetemek doktori szabályzatainak 
véglegesítését. Számos bizonytalanság van még - részben rendelet hiánya folytán - a 
PhD programokban részt vevő, nem főállású egyetemi emberek munkaviszonya, dí
jazása, a képzéssel összefüggő kutatások, gyakorlatok költségeinek viselése, és számos 
más praktikus kérdés tekintetében. Ezeket mihamarabb az egyetemekkel közösen 
meg kell oldanunk.

A nemzetközi kapcsolatok alakulása 1993-ban
Az MTA intézményesített nemzetközi kapcsolataiban a rendszerváltozás után 

1993-ban a visszaesés megállt, illetve enyhe emelkedés volt tapasztalható. A kapcso
latok mélypontjukat 1991-92-ben érték el, elsősorban annak következtében, hogy a 
volt szocialista akadémiák többoldalú együttműködése megszűnt, a kétoldalú kapcso
latok pedig a minimumra estek vissza.

Az MTA nemzetközi kapcsolataira fordított anyagi támogatás mértéke erősen 
összezsugorodott. A kiutazásra, külföldiek beutazására, meghívására, illetve a nem
zetközi rendezvények támogatására fordítható összegek 1990-hez képest nominálisan 
is 10 %-kal csökkentek, ami a devizaárfolyamok, utazási költségek, szállodaárak jelentős 
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emelkedését figyelembe véve azt jelenti, hogy reálértékben felére zuhant vissza a 
költségvetési támogatás.

Ugyanakkor a kétoldalú egyezmények és projekt együttműködések keretében 
megvalósuló ki- és beutazások adta lehetőségek kihasználásával az utazások száma 
ennél kisebb mértékben csökkent az elmúlt három év alatt. Az utazások száma 37 
%-kal, a külföldön eltöltött napok, illetve a vendégnapok száma ennél kisebb mér
tékben - 17, illetve 22 %-kal - volt kevesebb 1993-ban, mint 3 évvel korábban.

1993-ban az MTA külföldi partnereinek száma lényegében nem változott. 
Ezzel együtt öt új, vagy megújított kétoldalú együttműködési megállapodás került alá
írásra. Nevezetesen:

- a Belga Nemzeti Tudományos Kutatási Alappal (új)
- a Humboldt Alapítvánnyal (új)

és külön-külön új tudományos együttműködési egyezményt írtunk alá
- a Cseh Köztársaság Tudományos Akadémiájával
- a Szlovák Köztársaság Tudományos Akadémiájával, végül
- az amerikai A CLS helyett új megállapodást írtunk alá az Amerikai Nemzet

közi Kutatási és Csere Testülettel (IREX).
Az elmúlt évben stabilitást mutatott a nemzetközi tudományos szervezetek

ben való akadémiai részvétel, s érdemben nem változott az MTA égisze alatt meg
rendezett nemzetközi tudományos rendezvények száma sem.

Az elmúlt két évben a nemzetközi kapcsolatokon belül százalékos és abszolút 
értékben is megnövekedett a nemzetközi nem kormányzati szervezetekkel összefüggő 
tagdíjak mértéke. Ennek oka kettős: egyrészt a forint leértékeléséből adódó árfolyam
növekedés, másrészt a kormány döntése alapján az Akadémia felügyelete alá került 
szervezetek tagdíja. A nemzetközi kapcsolatok pénzügyi hiánya elsősorban e területtel 
függ össze. Ezt ellensúlyozni a pénzügyi kormányzattól igénylendő központi tarta
lékkal, illetve az adott szervezeteknek a tudományos osztályok által jelenleg folya
matban lévő szelektív rangsorolásával lehet.

Kapcsolatainkban, a korábbi évekhez hasonlóan, a legkevésbé változó ten
denciát a nyugat-európai partnereinkkel folyó együttműködésünk mutatta. Itt új vo
násként jelentkezett néhány akadémiánál az a törekvés, hogy az akadémiai cserekeret 
terhére utazó magyar kutatók partnerük meghívólevelével rendelkezzenek, a korábbi 
ún. „jelölési” rendszer személyre szólóvá tétele érdekében (pl. Olasz Kutatási Tanács 
(CNR), Osztrák Tudományos Akadémia).

A régiónkban elhelyezkedő volt szocialista országokkal kapcsolataink az el
múlt évben enyhe fellendülést mutattak, ez alól kivételt csak a volt Jugoszlávia aka
démiái képeztek, hiszen a boszniai háború miatt még a szlovén és a horvát kapcso
latok is gyakorlatilag elenyésző szinten voltak.

A tengerentúli országok közül az USA, mint számunkra igen fontos tudo
mányos partner vonatkozásában meg kell említeni, hogy 1993-ban csak az MTA-NSF 
együttműködés folytatódott a korábbi formában. Az Amerikai Tudományos Akadémia 
(NAS) a kutatócsere finanszírozást egycsatornássá tette, tehát mind a külföldre utazó 
amerikai, mind a fogadott külföldi kutatók költségeit ők fedezik. Ezáltal gyakorlatilag az 
M7M-nak sem a támogatott témákról, sem a személyekről nincs hivatalos tudomása.
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IV. Egyéb kérdések
Akadémiai Érdekegyeztető Tanács
Korrekt kapcsolatra törekedtem az érdekvédelmi szervezetekkel. Ezúton is 

megköszönöm az akadémiai törvény parlamenti munkája során kapott támogatást, 
valamint a KJT új illetményrendszere központi kompenzációjának kiharcolásában 
nyújtott segítséget.

Kutatásértékelési tevékenység
A korábbi ciklusokban a főtitkár Kutatásértékelési Munkabizottságot működ

tetett. Az elnökség állandó jelleggel működő Akadémiai Kutatásértékelési Bizottságot 
hozott létre. E testület fő feladatának a kutatásértékelés módszertani irányítását tartja 
az egyes tudományterületek sajátosságainak megfelelően. A bizottság támaszkodni kí
ván az Akadémia tudományos szakbizottságaira, illetve szoros kapcsolatot kíván ki
építeni az Országos Akkreditációs Bizottsággal.

A- Kutatásértékelési Bizottság saját hatáskörében nem folytat értékelési mun
kát, de kezdeményezni fog ilyen programokat és segítséget fog adni a korszerű érté
kelési eljárások felhasználásához.

Az MTA Program Bizottság tevékenységéről
Előzmények. AIII. Akadémiai Kutatói Fórum 1992. október 30-i állásfoglalása 

leszögezte: a kutatóhálózat romló anyagi helyzete már évekkel ezelőtt arra ösztönözte 
a kutatókat, hogy keressék azokat a szervezeti, kutatásszervezési, irányítási stb. meg
oldásokat, amelyek hatékonyabbá tehetik a hálózat működését. „Alulról jövő kezde
ményezésként” fogalmazódott meg többek között az is, hogy az Akadémia kezdje 
meg a kutatóhálózat jövőképének, működési modelljének kidolgozását.

A Kutatói Fórum kezdeményezését az MTA 1992. évi decemberi (rendkívüli) 
közgyűlése támogatta és létrehozta a Program Bizottságot. A bizottság a közgyűléstől azt 
a megbízást kapta, hogy tegyen javaslatot az új akadémiai ciklus feladataira, programjára. 
A Program Bizottság Kutatóhálózati Albizottságát pedig azzal bízta meg a közgyűlés, hogy 
dolgozza ki az akadémiai kutatóhálózat jövőképét és új működési modelljét.

A Program Bizottság és Kutatóhálózati Albizottsága az 1993 májusára elké
szített jelentés helyzetelemző részében megerősítette a kutatóközösség aggodalmát a 
kutatóhálózat sorsát illetően, javaslati részében pedig állást foglalt a kutatóhálózat 
korszerűsítése mellett, felvázolva reformjavaslatait és rövid távú válságkezelési elgon
dolásait. Kimondta, hogy: „A kutatóhálózat megújulásának belülről kell megindulnia. 
Ennek során elkerülhetetlenül alkalmazkodni kell a változó külső körülményekhez, 
ugyanakkor világossá kell tenni azokat a peremfeltételeket, amelyek feltétlenül szük
ségesek az átalakítás végigviteléhez és amelyekért az Akadémiát és az intézeteket 
képviselő testületeknek küzdeniük kell.” Az 1993. évi rendes közgyűlés levette napi
rendjéről a Program Bizottság jelentését és úgy döntött, hogy a soron következő rend
kívüli közgyűlés egyik témájaként szerepel majd a szóban forgó dokumentum. Egyút
tal megbízta az MTA főtitkárát a bizottság vezetésével.

Az 1993. évi közgyűlés után a bizottság munkamódszere és tevékenységének 
tartalma is megváltozott azt követően, hogy világossá vált: az akadémiai törvény par
lamenti tárgyalását előkészítő Kulturális Bizottság számára nélkülözhetetlen „forrás
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munka” az 1993 májusában letett jelentés. Emellett a májusi közgyűlést követően 
megszületett albizottsági javaslatok is oly mértékben beépültek a törvényalkotó mun
kába, hogy óhatatlan volt a szinte folyamatos továbbgondolkodás, a kutatóközösség 
és a parlamenti képviselők által is elfogadható koncepció kidolgozása, például a szak
területi kuratóriumok működése kapcsán. Összességében azt mondhatjuk, hogy az 
1993. évi közgyűlésre készített jelentés mondanivalójának mintegy 80 %-a tükröződik 
az akadémiai törvényben. Tartalmát és működési módját tekintve a kuratóriumi kon
cepció is törvényi megerősítést nyert.

A Program Bizottság munkáját három tényező jellemezte. Először: az osztá
lyok által delegált képviselők készsége arra, hogy eleget tegyenek a közgyűlési meg
bízatásnak. Másodszor: az az idejében megszületett felismerés, hogy szükség van az 
albizottság munkájának, korszerűsítési javaslatának és állásfoglalásának támogatására 
a bizottság szintjén: a tíz tudományos osztály delegáltjának tekintélye, súlya nélkülöz
hetetlen a jelentés külső elfogadtatásához. Harmadszor a kritikai szellem: a Program 
Bizottság kezdettől fogva érzékelte a feladat jellegéből adódó nehézségeket, ennek 
ellenére elismerte saját felelősségét is azzal kapcsolatban, hogy a közgyűlési jelentés 
bevezető része (a bizottság mondandója az MTA teendőiről) nem volt elég határozott 
és karakterisztikus.

Döntés a folytatásról. A Program Bizottság 1994. január 24-i ülésén áttekin
tette a bizottság és az albizottság eddigi tevékenységét, és számba vette lehetséges új 
feladatait, teendőit. Fontos megállapítás volt, hogy a bizottság tagjai ma is vállalják 
az egy évvel ezelőtti jelentésben megfogalmazott álláspontjukat, alapvetőnek tartják 
a reformelgondolások mielőbbi megvalósulását. A további teendőkkel kapcsolatban:

- A bizottság felkérte a Kutatóhálózati Albizottságot, hogy folytassa a munkát, 
különös tekintettel az AKT létrehozásával kapcsolatos konkrét tartalmi és módszer
tani kérdésekre.

- A bizottság tagjai felajánlották, hogy szükség esetén kiegészítő javaslatokat 
fogalmaznak meg a korábbi Jelentéshez arról, hogy mi lehet az MTA új tudományos
társadalmi szerepe, hogyan lehet konkrétan bemutatni a testületi munka korszerűsí
tésének folyamatát.

- Vállalták, hogy segítik az osztályok bevonását a törvény értelmében két 
évenként elkészítendő, az MTA elnöke által áz Országgyűlés elé terjesztendő beszá
moló tematikájának és módszertani kérdéseinek körvonalazásába.

A Kutatóhálózati Albizottság szinte folyamatosan dolgozott azt követően, hogy 
az 1992. évi decemberi közgyűlés megbízta az akadémiai kutatóhálózat jövőképének 
és működési modelljének kidolgozásával. A jelentés elkészítése után két lényeges fel
adata volt: a megfogalmazott korszerűsítési koncepció véleményeztetése minél széle
sebb körben és a parlamenti törvényalkotó munka háttéranyagaként is felhasználható 
javaslat kidolgozása a szakterületi kuratóriumok létrehozásáról.

Az albizottság intenzív munkájának - valamint a titkárság és a KSZI közre
működésének - köszönhetően már a nyár folyamán elkészült egy javaslat a kuratóri
umok feladatával, működésével kapcsolatban. Ezt megvitatta a Főtitkári Értekezlet, 
megkapták véleményezésre a tudományos osztályok, megvitatta és összességében po
zitívan értékelte az Akadémiai Kutatóintézetek Bizottsága is.
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Új feladatként kapta az albizottság azt a felkérést, hogy működjön közre az 
1994. évi Kutatói Küldöttek Fórumának előkészítésében. így vált rövid idő alatt meg- 
szervezhetővé a Kutatói Küldöttek Fóruma. A fórum vitája választ adott arra a kér
désre,hogy a bizottsági elképzelések a gyakorlatban érvényesíthetők-e.

Összefoglalásként azt mondhatjuk, hogy az akadémiai törvény elfogadásával 
lényegében lezárult a reformfolyamat első, jórészt előkészítő jellegű szakasza. A Prog
ram Bizottság javaslatai többségükben elfogadást nyertek. Ezért - miután a bizottság 
korábban ilyen értelemben foglalt állást - feladatát teljesítettnek tekinti és kéri a köz
gyűléstől felmentését.

„Kinek a reformja, kinek az Akadémiája?” kérdezte a beszámoló címe, s hadd 
próbáljak meg erre válaszolni végezetül. A mögöttünk és előttünk álló igen nagy mun
kára való tekintettel igen fontos, hogy a reformot magunkénak fogadjuk el és meg
erősítsük, hogy ez az Akadémia a magyar tudományos közösség Akadémiája, vagyis 
a mi Akadémiánk.

(A Magyar Tudomány 1994. 7.száma 773-796 oldalainak másodközlése.)

3.5. Á KÖZGYŰLÉS HATÁROZATA
AZ MTA 1994. ÉVI RENDES KÖZGYŰLÉSÉNEK HATÁROZATAI

Az elnökség véglegesítette az 1994. évi rendes közgyűlés határozatait a kö
vetkezők szerint:

1. A közgyűlés nyitóülésén megjelent és üdvözölte annak tagjait Boross Péter 
miniszterelnök, az ülés második napján pedig Göncz Árpád köztársasági elnök, aki a 
téma időszerűsége és fontossága miatt is örömmel nyugtázta és méltányolta a köz
gyűlésen elhangzott tudományos előadást. A közgyűlés megelégedéssel vette tudomá
sul az Akadémia iránt részükről megnyilvánuló támogatási készséget.

2.1. A közgyűlés megelégedéssel vette tudomásul az Akadémia elnökének 
bejelentését, az akadémiai törvénynek az Országgyűlés által történt elfogadásáról. Kö
szönetét fejezi ki ezért mindazoknak, akik az Országgyűlésben és a kormányban a 
törvény ügyeit előmozdították, kivált a törvényt előterjesztő miniszternek, Mádl Fe
rencnek. Ugyancsak köszönetét mond az Akadémia korábbi és jelenlegi elnökségének, 
mely a törvény szövegének megfelelő kidolgozása, a kormány elé juttatása, az ország
gyűlési bizottságokban való elfogadása érdekében sokat fáradt és sok kemény harcot 
vívott meg.

2.2. Jóváhagyólag tudomásul veszi az Akadémia elnökének beszámolóját és 
az ahhoz fűződő hozzászólásokra adott válaszát. Az Akadémián kívülről jött felszó
lítást az elnök lemondására visszautasítja. Bizalmáról biztosítja az Akadémia elnök
ségét és személy szerint az Akadémia elnökét kérve, hogy kipróbált hűségükkel és 
tapasztalataikkal vezessék az Akadémiát tovább, különösen az új rend kialakításának 
nem könnyű feladatai közt. Elengedhetetlennek tartja, hogy további munkájukhoz 
minden szükséges feltétel biztosítva legyen.

2.3. Tudomásul veszi az elnök bejelentését arról, hogy az akadémiai törvény 
31. paragrafusának 1. bekezdése értelmében a rendkívüli közgyűlés előkészítésére 
bizottságot hozott létre. A bizottság elnökéül Halász Béla akadémikus alelnököt kérte 
fel. A törvény előírásának megfelelően felállított Előkészítő Bizottságot fele részben
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akadémikusok, fele részben tudományos fokozattal rendelkező, nem akadémikusok 
alkotják, mindhárom nagy tudományterületről arányosan. A tagok névsora a követ
kező:

I. Társadalomtudományok
Andorka Rudolf, az MTA rendes tagja, Harmathy Attila, az MTA levelező 
tagja, Kulcsár Kálmán, az MTA rendes tagja, Ritoók Zsigmond, az MTA 
rendes tagja, Boross Zoltán, a közgazdaságtudomány doktora, Dezső Márta, 
a jogtudomány kandidátusa, Pomogáts Béla, az irodalomtudomány kandi
dátusa, Veress József, a közgazdaságtudomány doktora.

II. Élettudományok
Hámori József, az MTA levelező tagja, Spát András, az MTA levelező tagja, 
Stefanovits Pál, az MTA rendes tagja, Vízi E. Szilveszter, az MTA rendes 
tagja, Bedő Zoltán, a mezőgazdaságtudomány kandidátusa, Lénárd László, 
az orvostudomány doktora, Oláh János, a biológiai tudomány doktora, Tu- 
lassy Tivadar, az orvostudomány doktora.

III. Élettelen természettudomány
Győry Kálmán, az MTA levelező tagja, Lipták András, az MTA levelező 
tagja, Meskó Attila, az MTA levelező tagja, Roska Tamás, az MTA levelező 
tagja, Guczi László, a kémiai tudomány doktora, Katona Gyula, a mate
matika tudomány doktora, Schanda János, a műszaki tudomány doktora, 
Sitikéi György, a műszaki tudomány doktora.

Az Előkészítő Bizottság kidolgozza a tudományos fokozattal rendelkező, nem 
akadémikus közösség 200 képviselője megválasztásának elveit, felügyeli a választás 
lebonyolítását, a képviselők meghívását, valamint a közgyűlés megszervezését, a tör
vényben előírt határidőre. A törvényben megfogalmazott feladatának teljesítése ér
dekében gondoskodik az alapszabály-tervezet előzetes megvitatásáról, ennek figye
lembevételével a tervezet végső formájának kialakításáról, benyújtásáról az elnöknek, 
a közgyűlés elé való terjesztése végett.

3.1. Jóváhagyólag tudomásul veszi a főtitkári vitaindító részét képező, az 
MTA 1993. évi költségvetésének végrehajtásáról szóló írásos beszámolót, valamint az 
MTA 1995. évi költségvetési irányelveiről szóló írásbeli előterjesztést. Ezen belül kü
lönösen fontosnak tartja a nemzetközi kapcsolatokra és a beruházásokra szükséges 
források biztosítását. Javasolja továbbá többletforrás kérését az egyetemeken működő 
kutatóhelyek szükségleteinek biztosítására és a kutatóhelyi hálózat továbbfejlesztésé
re, illetőleg a fejlesztésnek - amennyiben lehetséges - az egyetemeken belül való át
csoportosítással történő biztosítását. Ez annál is inkább szükséges, mert az egyetemek 
és az Akadémia törvényekben is rögzített kapcsolatrendszerében az akadémiai támo
gatott kutatóhelyek hálózatának kiemelt jelentősége van.

3.2. Célszerűnek látja, hogy az Akadémia által támogatott kutatóhelyek pá
lyázatának elbírálása (a pályázati határidő változatlanul hagyása mellett) az új alap
szabályokkal összhangban történjék. Felkéri a főtitkárt, hogy az elbírálás határidejé
nek jelentős kitolódásával összhangban az elbírálással kapcsolatos munkajogi kérdé
sek megoldásának tervezetéről az 1994. évi decemberi rendes közgyűlést tájékoztassa.
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3.3. Felkéri a főtitkárt, hogy a nyugalomba vonult akadémiai tagok munka
lehetőségének biztosítását segítse, és ennek módjáról a közgyűlést tájékoztassa.

3.4. A közgyűlés tudomásul veszi a főtitkár bejelentését, hogy a Programbi
zottság javaslatai jórészt beépültek a törvénybe és így a bizottság a munkáját befe
jezte. A közgyűlés a bizottságnak a felmentést megadja.

4.1. A közgyűlés egyetértőleg tudomásul veszi a főtitkárhelyettesnek az alap
szabály elkészítéséről és alapelveiről szóló tájékoztatását. Ennek megfelelően a jelen
legi alapszabály mindazon rendelkezései, amelyek az akadémiai törvénnyel nem el
lenkeznek, az új alapszabály elfogadásáig változatlanul hatályban maradnak. A köz
gyűlés szükségesnek tartja, hogy az új alapszabályban kifejezésre jusson a törvénynek 
az az elve, mely szerint az Akadémia, mint önkormányzati működésen alapuló köz
testület, irányításában és felépítésében egységes szervezet.

4.2. Felkéri a főtitkárhelyettest, hogy a közgyűlésen az alapszabállyal kapcso
latban elhangzott javaslatokat az új alapszabály kidolgozásakor mérlegelje.

4.3. Tudomásul veszi a főtitkárhelyettes azon bejelentését, hogy az év végével 
tisztétől meg kíván válni.

5. A közgyűlés jóváhagyólag tudomásul veszi a Területi Bizottságok elnöke
inek írásban és az illetékes alelnöknek szóban előterjesztett bejelentését a Területi 
Bizottságok munkájáról, továbbá a Felügyelő Bizottság, a Könyv- és Folyóiratkiadó 
Bizottság, a Tudományetikai Bizottság és az Országos Athenaeum Bizottság elnöke
inek írásban, illetve szóban adott tájékoztatóját munkájukról.

6. A közgyűlés nagy érdeklődéssel hallgatta meg Kiefer Ferenc levelező tag 
előadását a magyar nyelv és a modern kommunikáció kérdéséről. Ennek, valamint a 
nyomán kibontakozó vitának az alapján megállapítja, hogy mivel az Akadémiának 
alapításától kezdve egyik fő feladata a magyar nyelv ápolása, fejlesztése és a kornak 
megfelelő alakítása volt, ez elől a feladat elől ma sem térhet ki. Ez most újszerű 
feladatok megoldását jelenti. A nyelvnek az elektronikai forradalomban már eddig is 
fontos szerep jutott, jelentősége a jövőben még inkább megnő. Erre a szerepre fel 
kell készülni. A magyar nyelvre vonatkozó alapvető számítógépes nyelvészeti munkák 
elvégzése nélkül az európai folyamatból kimaradhatunk. A megfelelő nyelvi technikák 
hiányában a nyelv kulturális hatását sem tudja betölteni, és alkalmatlanná válik a 
korszerű kommunikációra. A mi korunkban a Széchenyi által megszabott feladat, 
mely szerint a magyar nyelvet „az idő leikéhez” kell idomítani, és „a szoros tudo
mányok szabatosságához kell közel vinni”, elsősorban a nyelvi infrastruktúra kidolgo
zását jelenti.

7. A közgyűlés Simányi Károly levelező tagot 137 igen, 4 nem szavazattal és 
9 tartózkodás mellett, az Akadémia rendes tagjává választotta.

8. A közgyűlés tudomásul veszi Somogyi Péter külső tagságáról való lemon
dását.

9. A közgyűlés felhatalmazza az elnökséget, hogy a határozat végleges szö
vegét, érdemi tartalmának megváltoztatása nélkül, megállapítsa. Felkéri továbbá, 
hogy az ülésen elhangzott, de a határozatban nem érintett javaslatokban foglaltakat 
vizsgálja meg, és intézkedéseiről tájékoztassa az érintetteket. (A Magyar Tudomány 
1994. 8. sz. 987-990. oldalainak másodközlése.)
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4. AZ AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁNAK AZ MTA 
154. RENDES KÖZGYŰLÉSÉHEZ KAPCSOLÓDÓ 

KÖZÖS TUDOMÁNYOS ÜLÉSE

4.1. ADATOK MAGYARORSZÁG NÉPEGÉSZSÉGÜGYI HELYZETÉHEZ

Pintér István
az orvostudomány doktora

Az ember eszmélésétől kezdve szeretné tudni jövőjét. Az Ókorban a görögök 
Delfibe mentek, hogy Apolló szentélyének papnőjétől, Pythiától kérjenek támpontot 
a jövőre. A templom bejáraton a nyolc görög bölcs (Solon k.e. 640-559, v. Thalész 
600 körül) egyikétől származó felirat van: Gnoti szeauton (ismerd meg magad). Fo
gadjuk meg ezt a bölcs felhívást, hogy beleláthassunk népünk jövőjébe.

A mortalitási mutatók a legmegbízhatóbb statisztikai mutatók a lakosság 
egészségi állapotának kifejezésére, annak ellenére, hogy az egészségi állapotot a leg
súlyosabb állapot felől közelíti meg.

Az általános halandóság mellett a standardizált mortalitási mutatók, a kor
specifikus mutatók, a haláloki struktúra adatai, a születéskor várható életkor a legis
mertebb jellemzők, amelyek az egészségi állapot részletesebb elemzését teszik lehetővé.

A népesség főbb jellemzőinek alakulása
(Népmozgalmi, mortalitási és morbiditási adatok)

Az ország népessége 1993. január 1-én 10.310.200, ami 346.800-al kevesebb, 
mint 1984-ben volt. 1984-ben a népesség 56 %-a volt városlakó, ebből 19 % fővárosi, 
37 % a vidéki városlakók aránya. A községek lakóinak aránya 44 %-ot tett ki. 1993. 
január 1-én 63 % a városlakó, ebből 19,5 % a fővárosi, 43,7 % vidéki városi és 36,8 
% a falusiak részaránya. Az adatokból látható, hogy az eltolódás tovább növekedett a 
város irányába. Ebben a folyamatban a demográfiai jellemzők mellett szerepet ját
szottak a közigazgatási határok változtatásai is, vagyis a várossá nyilvánítások, tele
pülés összevonások is.

A népesség fogyásában az amúgy is alacsony élveszületési arány (11,8 %) to
vábbi csökkenése, a megnövekedett idősebb korosztályok magas halálozási aránya (41,91 
%), valamint a középkorúak körében is bekövetkezett halálozási emelkedés játszott sze
repet. Ezt jól szemlélteti a két időszak „korfáinak” összehasonlítása.

Ezt támasztja alá az öregedési index alakulása is, amely az elöregedés irá
nyába mutat.

A természetes szaporodás 1980-ban (0,3 %) fordult fogyásba, és ma -2,6 %-os 
értéket mutat. Az átlagos életkor növekedés 1982-ben megtorpant és azóta csökken, ami 
a fiatalabb férfi korosztályok halandóságának növekedését jelzi. A halálokok között 
a szív- és érrendszer (51,3 %), valamint a rosszindulatú daganatos megbetegedések (22 
%) vezetnek. Magas az öngyilkosok száma is (4 000 fő, ebből 2939 a férfi és 1061 a 
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nők száma). A születéskor várható átlagos élettartam, valamint az egyes életkorban még 
várható átlagos élettartam 1992-ben a halandósági viszonyoknak megfelelően alakult. Ná
lunk a születéskor várható élettartam férfiaknál 64,6 év, nőknél 73,7 év. Ausztriában fér
fiaknál 72,1 év, nőknél 78,9 év, Angliában 72,7 év a férfiaknál és 78,2 év a nőknél, Finn
országban 70,7 év a férfiaknál, 78,8 év a nőknél, Görögországban 74,3 év a férfiaknál és 
79,4 év a nőknél, Portugáliában 71,1 év a férfiaknál 78,2 év a nőknél, Oroszországban 
64,6 év a férfiaknál és 74 év a nőknél, Törökországban 62,5 év a férfiaknál és 65,8 év a 
nőknél, és végül Egyiptomban a férfiaknál 59,3 év, a nőknél 62,0 év.

Csecsemő halandóság
Bíztatónak látszik a tendencia, amely évek óta érvényesül. Csecsemőhalan

dóságunk évről évre kisebb mértékű (1960-ban 47,5 %o, 1980-ban 23,2 %o, 1990-ben 
14,8 %o és 1993-ban 13 %o). A felnőtt halálozás viszonyszámai (és abszolút értékük 
is) viszont fokozatosan emelkednek. Kétségtelen, hogy a nálunk megállapított értékek 
még mindig magasabbak, mint például Japánban megállapított 5 %, Finnországban 
regisztrált 6 %, vagy a Németországban mért 8 %, de remélhetően az ezredfordulóra 
nálunk is a 10 % alá kerül ez az érték. Ebben a jelenségben orvos-egészségügyi, 
társadalmi-, gazdasági- és életmódbeli tényezők vannak a háttérben.

A csecsemőhalandóság struktúrájának változása
A csecsemőhalandóság javuló tempóját nálunk rendkívüli mértékben hátrál

tatja az Európában egyedülálló magas koraszülések száma. A 2500 g alatti súllyal szü
letettek aránya évek óta 9-10 % körüli az összes újszülött között. Különösen súlyos 
helyzetet teremt az u. n. igen kis súlyú (1500 g alatti) magzatok aránya, akik között 
igen magas az u. n. súlyspecifikus halálozás aránya.

A haláloki struktúrában a legmarkánsabb változás a fertőző betegségben 
meghaltaknál van (10-szer kevesebb, mint 20 évvel ezelőtt). Jelentős a csökkenés az 
idegrendszeri okok miatt meghaltak számában, és hasonló a helyzet a légzőrendszer 
betegségeiben elhaltaknál is.

A veleszületett anomáliák (BNO XIV. csoportban) 1960-ban a csecsemő ha
lottak 13 %-a, 1970-ben 17 %-a, 1980-ban 20,8 %-a, 1990-ben 22,5 %-a, 1992-ben 
már 22,8 %-a volt.

Az élen álló államoknál a csecsemő halottak legnagyobb részénél a halál oka 
fejlődési rendellenesség, mert a többi halálokot már gyakorlatilag eliminálták.

A vezető halálokok etiológiája

Nemzetközi tapasztalatok szerint az életmód 40 %-ban, a környezet 25 %-ban, 
a genetikai adottságok 25 %-ban játszanak szerepet az egészségi állapot alakulásában, 
az egészségügyi ellátás azonban mindössze 10 %-ban befolyásolja azt.

Az ember környezetével biológiai egységet alkot és így magától értetődik, 
hogy a környezeti expozíció hatással van az ember életfolyamataira és ezen keresztül 
az egészségi állapota alakulására is, vagyis az ember a környezeti hatások megítélésében 
indikátorként szerepel. A munkakörnyezet megítélése azonban különleges figyelmet igé
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nyel, mert itt a környezeti hatások „koncentráltabbak” mint tágabb értelemben vett 
mindennapi környezetünkben.

Életmód (táplálkozás)
Orvosi kutatások bizonyítják, hogy életmód, a lakóhelyi környezet, a munka

helyi környezet, valamint a társadalmi környezet, iskolai végzettség jelentősen befo
lyásolják a lakosság egészségi állapotát. Hazánk lakosságának életvitelében több olyan 
elem is van, melyek nem szolgálják az egészség megőrzését és a hosszú élettartam 
elérését. Ezek: a helytelen táplálkozás, a mozgáshiány, a dohányzás, a fokozott alkohol 
fogyasztás és újabban a kábítószer élvezet.

X lakosság nagy részénél túlzott a hús-, a cukor- és főleg az állati zsiradék 
fogyasztása. A gyümölcs-, zöldség és főzelék fogyasztás nem éri el a kívánt mennyi
séget. Az energiabevitel túlzott (14 460 kJ/fő/nap) és annak 40 %-a zsír, az ajánlott 
30 % helyett. A többszörösen telítetlen savak bevitele elégtelen. A choleszterin bevitel 
másfélszerese az ajánlottnak, a cukorfogyasztás is nagyobb. A tiamin-riboflavin-asz- 
korbinsav és a Ca bevitel és a nőknél a Fe bevitel elégtelen vagy határértéket mutat. 

20-50 % az elhízottak aránya és a táplálkozás ezen formája valószínűleg ha
tással van a szívinfarktusok, a magas vérnyomás, az agyi erek sérülése, a cukorbaj és 
a vastagbél daganat fokozott előfordulására. A tanuló ifjúság 55 %-a, a felnőtt lakos
ság 84 %-a nem sportol sem rendszeresen, sem alkalomszerűen.

Dohányzás
Az éves cigarettafogyasztás szerint az ország 15 éven felüli lakossága kb. 2- 

3000 db/fő/év cigarettát fogyaszt. A dohányzást már az általános iskolában kezdik. A 
középiskola negyedik osztályában már a fiúk 20 %-a, a lányok 24,5 %-a válik erős 
dohányossá. A 14 évnél idősebb lakosság 32,2 %-a dohányzik (férfiak 47,1 %, nők 26,8 
%), a fizikai dolgozók 66 %-a dohányos. A dohányzás a születéskor várható élettartamot 
5-8 évvel rövidíti, mert a szívinfarktusok 23 %-a, az összes daganatok 29 %-a (ebből a 
tüdő cca 79 %) és az idült légúti betegségek 60 %-a vezethető vissza a dohányzásra. 
Magyarországon évi 16 300 haláleset hozható összefüggésbe a dohányzással.

Alkohol
1951-ben a lakosság évente fejenként 34,6 l .bort, 10,5 1 sört és 1,5 1 égetett 

szeszt fogyasztott, ami 5,2 1 tiszta alkoholt jelent átszámítva. 1991-ben viszont 28,0 1 
bort, 105,0 1 sört és 8,5 1 égetett szeszt fogyasztott, ami átszámítva 11,5 1 tiszta alko
holnak felel meg. Az 1984-es mikrocenzus alapján a férfiak 18 %-a, a nők 15 %-a 
fogyaszt rendszeresen alkoholt. Az összesítésnél kiderül, hogy a 14 évesnél idősebbek 
9,4 %-a rendszeres italfogyasztó. Nagy fogyasztóknak számítanak a mezőgazdaságban 
dolgozók és a segédmunkások. Szomorú a kép a gyermekeknél. A középiskolás fiúk 
16 %-a, a lányok 4 %-a fogyaszt rendszeresen alkoholt. Súlyosbítja a helyzetet, hogy 
bár az alkoholisták becsült száma 611 000 (ebből 170 000 a nő), ennek ellenére a 
gondozókban nyilvántartottak száma mindössze 59 700, azaz a becsült alkohol betegek 
mintegy 10 %-a. Az alkohol fogyasztás jelentős szerepet játszik a nyelőcső- és has
nyálmirigy rákok, a magas vérnyomás és a májzsugor kifejlődésében (1991-ben 4 246- 
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an haltak meg májzsugorodásban, köztük 1 169 nő volt). A balesetek előidézésében 
sérüléssel járó közúti balesetek 16,3 %-ában észleltek ittasságot.

Toxománia

1968-ban figyeltek fel először kisebb csoportokra, akik gyógyszereket és alkoholt 
fogyasztottak együtt. 1969-ben észlelték az iskolákban a ragasztószeres szipózást.

Állami intézetekben egy budapesti felmérésnél a fiatalok 5-40 %-a vallotta 
be a kábítószer fogyasztást. Egyes becslések szerint 13 000 olyan fiatal van Budapesten, 
akik már próbáltak valamilyen kábítószert, mások szerint 30 000-en kerülnek kapcso
latba valamilyen kábítószerrel és ezek közül 600-1 500 válik rendszeres fogyasztóvá. 
A kábítószerfogyasztás növeli a pszichiátriai kórképek, valamint a hepatitis B- és C-vel 
fertőzöttek számát és az öngyilkosságok gyakoriságát.

Növényvédőszerek

A kemizálás előnyei az agrár-termelésben elvitathatatlanok. A helytelen vagy 
kontrolálatlan növényvédelmi és növénytáplálási technológia azonban környezetrontó 
és egészségkárosító hatásokkal járhat. Ezért törekedni kell, hogy a mezőgazdasági ke
mikáliák mennyiségét, a természeti környezetbe való kijuttatásuk mértékét csökkenteni kell. 
Az utóbbi évtizedekben a peszticidek, de aktív hatóanyagok száma is növekedett.

A nagymértékű műtrágyázás lehetőséget ad a talajok elsavanyosodására és a 
környezet elszennyeződésére (NO3 szennyezettség ivóvízben). Intenzív műtrágyázás
sal a Dc-szennyezettség; bizonyos fémek (Ne, Pl, Cr, Cd, Zn) kioldódhatnak a talajból 
és az élelmiszerekben mérgező szintet érhetnek el. Az alacsony pH értékű talajokon 
termett növényeken megjelennek a különböző fuzárium gombák.

Pár éve mintegy 1,5 millió főre tették a növényvédőszerekkel rövidebb- 
hosszabb időre kapcsolatba kerülők számát. Ma ez a megváltozott viszonyok mellett 
revízióra szorul. Azonban továbbra is fontos a növényvédőszerekkel dolgozó lakosság 
folyamatos és megfelelő tájékoztatása ill. képzése. Probléma marad a fel nem használt 
növényvédőszerek és csomagoló anyagok (göngyölegek) gyűjtésének, tárolásának, ár
talmatlanításának kérdése.

Levegőszennyezés

A levegőszennyeződés rosszindulatú daganatok létrejöttében játszott szere
péről a továbbiakban bőven lesz szó. A légzőszervi morbiditásban is szerepe van, 
amelyet ismerten az erősen szennyezett városok nem tbc-s megbetegedések preva- 
lenciója felülmúlja a vidéki lakosságét.

A szennyezett levegőjű térségek az ország 11,2 %-át, a lakosság 44,3 %-át érintik, 
ebből 36,4 % a városlakó.

1974 óta működik az országos immissziós hálózat és 430 helyen ellenőrzi a 
levegő SO2 és NO2 tartalmát, valamint 680 helyen az ülepedő és szálló por mennyi
séget. 1993-as adatok szerint a levegő SO2 tartalma Miskolcon, Ózdon, Tatabányán; 
NO2 tartalma Budapesten, Győrben és Miskolcon; míg az ülepedő por tartalma Mis
kolcon, Ajkán, Dunaújvárosban, Ózdon, Salgótarjánban és Tatabányán a mérések 
több, mint 10 %-ában haladta meg a kívánt értékeket.
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1991-ben az idült légúti morbiditás 60,4 % volt és a tüdőgondozókban 110 000 
idült hörghurutos és tüdőasztmás beteget tartottak nyilván. Az aeroplankton pollencsap
dája még nemrégen van, de eredményei máris bizonyítják a parlagfű (ambrosia) erő
teljes jelenlétét.

E tényezők önmagukban is károsak az egészségre (légúti megbetegedések és 
elváltozások, daganatos megbetegedések, szív és érrendszer, idegrendszer, valamint 
vérképzőrendszer megbetegedései) és környezetre. Ezen túlmenően azonban intenzív 
napsugárzás hatására olyan fotokémiai reakciók is lejátszódnak közöttük, amelyek 
további veszélyes ingerlő és toxikus anyagok keletkezéséhez vezetnek. Kedvezőtlen 
meteorológiai feltételek között ezek a másodlagos szennyezők (troposzferikus ózon, 
aldehidek, stb.) felhalmozódhatnak a légtérben és kialakulhat a fotokémia szmognak 
nevezett jelenség. A szmog roncsolja a természetes és mesterséges környezetet, súlyos 
károkat okozhat a mezőgazdaságnak és egészségi problémákat is előidézhet.

Egészségkárosító tényezők: CO, SO2, NOx, fluoridok, VOC, illékony szerves 
kénvegyületek, aerosol, PAH és ólom.

Zaj, stress, túlhajtott munka
A környezeti hatások között nem hagyható figyelmen kívül a stress hatás sem. 

Itt a mellékvesekéreg (DO.CA + Na) fokozott működése vezethet hypertoniához.
A zajnál más a hatásmechanizmus. A környezeti zajok nagyságrendjében (40- 

80 dBA) a központi idegrendszeri hatás következtében noradrenalin szaporodik fel 
a vérben, amely vizsgálati adatok szerint hypertoniához vezet. Ez annál is fontosabb, mert 
lakásaink, városaink sőt már falvaink is zajosak. Ezt a zajosságot azonban nemcsak a 
közlekedés okozza, hanem sajnos mi magunk is tevékenyen részt veszünk a zaj szint eme
lésében (disco, zajos háztartási gépek, hangos rádiózás, ajtócsapkodás, rakodás, stb.). Az 
üzemi zajok (80 dBA felett) huzamos behatás után süketséget okoznak.

A hirtelen halálnál múlhatatlanul gondolni kell a szervezet túlhajtott, nem 
fiziológiás állapotára is. Ez az idegrendszer és a keringés túlterhelődéséhez vezet, 
amely a synkopénak okozója lehet végső soron vagy szerencsés esetben csupán infark
tusé, amint azt sok tragikus eset is igazol. Statisztikai felmérések szerint a munkaképes 
lakosság összes kötött munkaideje lényegesen hosszabb, mint a fejlettebb vagy azonos 
fejlettségű ipari országokban. Ez a nemkívánatos jelenség elsősorban a munkaidőn 
túli többletmunka vállalás következménye.

Prevenció
Elsődleges prevenció, amikor az ok-okozati kapcsolat felderítése után az okot 

megszüntetjük és akkor az okozat (betegség) elmarad vagy csak sporadikusan fordul 
elő. Ez a helyzet a fertőző betegségeknél, amikor a védőoltással a tömegeket meg- 
védjük, de nem gyógyítjuk a betegségtől. A másodlagos (klinikai) prevenció esetében 
korai felismerése a betegségnek (szűrővizsgálatok) és az egyén korai stádiumban való 
gyógykezelése.

X halálokok közül a keringési és rákos etiológia környezeti rizikó faktorainak 
(dohányzás, italozás, nitrozaminok, benspirén, stb.) kikapcsolása tömegeket menthet 
meg a korai haláltól. Ez tényleges prevenció. Azokban az államokban, ahol ennek a 
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két haláloknak a csökkentése az átlagos életkort meghosszabbította, illetve a munka
képes korúak fokozott halálozását csökkentette, nem az egészségügy szervezettségé
vel és ami ezzel együtt jár, jobb felszereléssel, hanem az életmódváltozással (40 %-ról 
30 %-ra csökkentették a zsír mennyiségét az élelmezésben), a dohányzás elhagyásával, 
az italozás mérséklésével és a hypertonia érdemi kezelésével érték el. Ezzel az eljá
rással az USA-ban nem azonnal, hanem 15 év alatt 30 %-os csökkenést mutattak ki a 
cc és a keringési mortalitásban. Tehát nekünk is a prevencióra kell orientálódnunk 
(egészségvédő programok) a gyógyítás egyidejű további tökéletesítése mellett. A fel
sorolt rizikó tényezők igazolják, hogy a halálozás emelkedéséért nem egyedül az egész
ségügy felelős, hanem mindenki (az egész társadalom), aki ezeket a rizikó tényezőket 
produkálja, ill. csökkentésükre nem törekszik (salus populi soprema lex esto elvnek 
érvényesülnie kell - vízszennyezés, levegő benspirin növekedés, stb.).

Nem hagyható figyelmen kívül az sem, hogy a környezet és az élelem meg
engedett határérték alatti szennyeződése addició vagy synergizmus útján etiológiai faktor 
lehet. Ennek tisztázása igen lényeges lenne. Az egyes területek (megyék, városok, fal
vak) eltérő halálozási rátája és struktúrája elengedhetetlenné teszi a célirányos epide
miológiai vizsgálatokat helységekre, betegségekre, halálozásra, környezeti faktorokra ori
entáltan.

A környezeti rizikó faktorokra (levegő-, víz-, talajszennyezettség, műtrágya fel
használás, növényvédőszerek, élelmiszerek összetételei, stb.) vonatkozó objektív infor
mációkat különböző helyeken tartják nyilván. Ezeket egyhelyütt kellene összegyűjteni, 
hogy célirányos statisztikai értékelés és ebből a preventív intézkedések megalkotha- 
tóak lehessenek és bevezetésük esetén hatékonyságuk ellenőrizhetővé válhasson.

A jelenlegi katasztrófális mortalitási struktúra 15-20 év alatt folyamatosan ala
kult ki. Az ésszerű prevencióval (környezeti rizikó faktorok kiiktatásával) csak lassú, 
kb. 10-15 év múlva mutatkozó eredmény várható.

4.2. DAGANATOS MEGBETEGEDÉSEK ÉS A KÖRNYEZETI HATÁSOK

Eckhardt Sándor
az MTA rendes tagja

Magyarország halálozási statisztikájában a rosszindulatú daganatok a második 
helyet foglalják el. Míg 1960-ban 9 961 000 össznépességre 101,6/100 000 összhalálo- 
zás és 16,79/100 000 rákos halálozás jutott, három évtizeddel később, 1991-es adatok 
szerint, 10 374 800 össznépességre vonatkoztatva 145,6/100 000 összhalálozás és 
31,2/100 000 daganatos halálozás regisztrálására került sor.

A daganatos halálozás csaknem kétszeres emelkedése Magyarországot a 
nemzetközi daganatos halálozás élvonalába emelte. 1994-es közlések szerint férfiak 
esetében a korcsoportra számított daganatos halálozás 246,5-ös adata az első, nőknél 
pedig a 131,5-ös adat a harmadik helyen szerepel. E kétes értékű dicsőségben a tüdő, 
a légutak és a leukémia első helyezése érdemel kiemelést férfiakon, de olyan nagy 
gyakoriságú tumorok, mint a vastag- és végbél daganatai, vagy a gyomorrák is sűrűn 
fordulnak elő (2. ill. a 8. hely). Nőkön - ha a férfiaknál kisebb mértékben is - de a 
daganatos halálozás szintén jelentős mértékű. Két esetben (vastag-, végbélrák; leuké
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mia) a második és további két esetben (gyomor-, méhnyakrák) az 5. ill. a 7. helyen 
állunk az összrákhalálozásban.

Ha megvizsgáljuk a daganatok megjelenésének gyakoriságát, azt tapasztaljuk, 
hogy hazánkban legmeredekebben mindkét nemben a hörgők, légutak és a szájüreg 
daganatainak az indiceniája nő, de ugyanakkor valamennyi daganat előfordulása meg
szaporodott. Ez alól kivétel csak a gyomorrák, mely férfiakon és nőkön kb. 40 %-kal 
csökkent, valamint a méhnyakrák, mely a szűrésre járó népesség körében kevesebb 
lett. Hasonló tendencia érvényesül más országokban is. Például szolgáljon egy japán 
statisztika, mely szintén a magas gyomorrák-halálozás és előfordulás jelentős csökke
nését mutatja, jeléül a fejlődő gyógyítási eredményeknek és a változó táplálkozási 
szokásoknak. Ehhez járul a méhnyakrák kialakulásának csökkenése is, mely a szűrés
nek köszönhető.

Ha a daganatos halálozás korcsoportok szerinti megoszlását tesszük vizsgálat 
tárgyává, azt láthatjuk, hogy hazánk Ausztriával, Belgiummal és Svédországgal ösz- 
szehasonlítva a 35 év alatti korosztályban vezet a rákhalálozásban. Ezután a mortalitás 
meredeken emelkedik, párhuzamosan az említett országokkal.

A daganatos halálozás területi megoszlásával kapcsolatban Magyarországról 
csak legújabban rendelkezünk adatokkal, Tompa és Farkas munkássága nyomán. A 
mortalitás az elmúlt évtizedben tág határok között változott. A legmagasabb növeke
dési érték (51 %-os ill. 38 %-os gyarapodás) Nógrád- és Borsod-Abaúj-Zemplén megyé
ben észlelhető. A legalacsonyabb százalékos növekedés Csongrád- és Győr-Sopron me
gyében fordult elő (0,3 %). Ez a szórás felveti annak a lehetőségét, hogy e megoszlást 
külső tényezők (pl. pollúció, foglalkozási ártalom) együttes hatása hozza létre. Ha a da
ganatos összhalálozásból a légúti és a szájüregi rákokat kivesszük, ez az összefüggés nem 
mindig egyértelmű. A légúti rákok esetében feltételezhető az iparosodás rákkeltő hatása, 
ám a szájüreg vonatkozásában inkább a nikotin hatására kell gondolni.

Mai tudásunk szerint a rák keletkezésében külső (exogén) és belső (endogén) 
okok játszanak szerepet. A külső kórokokat fizikai, kémiai és biológiai eredetűeknek 
kell minősíteni. A belső kórokokra vezethetjük vissza az öröklődő daganatokat és a 
szintén alkattal összefüggő tumorellenes immunválaszt. Ezen endogén kórokokkal 
azonban itt és most nem foglalkozunk, bármennyire fontosak is a rák keletkezésében.

A külső kórokok nagyon különböző eredetűek. Az egyszerűsítés kedvéért cso
portokba foglaljuk őket össze és százalékos előfordulásuk arányát az epidemiológiai 
adatok alapján becsüljük meg. Eszerint a fizikai kórokok kb. 3-4 %-ban szerepelnek 
a rákkeletkezésben. Leginkább az UV fény túlzott abszorpcióját és a radioaktivitás 
jelentőségét kell kiemelni. Napjainkban számítani lehet az ilyen eredetű rákok sza
porodására (pl. Csernobil).

A kémiai kórokok a légutakon, a táplálkozással és a bőrön át juthatnak be 
a szervezetbe. Köztük legfontosabb rákkeltő ártalom a dohányzás, mely az összdaga- 
natos halálozás kb. 30 %-át okozza. Emellett szól az a körülmény, hogy hazánk, saj
nos, a légutak és a szájüregi daganatok halálozásában világelső, és a nikotin más 
rákok gyakoriságát is fokozza (nyelőcső, pancreas, húgyhólyag, stb.). A sugárzó anya
gok jelentős része is a levegő segítségével kerül belégzésre és nem elhanyagolható a 
kémiai rákkeltő vegyületek azon mennyisége sem, mely a kipufogógázok keletkezése 
során kerül szervezetünkbe. Kb. 4 %-ot tesznek ki a foglalkozási ártalmak. Mintegy 
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60-70 bizonyítottan vagy feltételezetten emberre ható rákkeltő anyagot tart nyilván 
az IARC, az Egészségügyi Világszervezet intézménye, és hány olyan anyag van, amely
ről nem tudjuk, hogy az ! Ezek száma csak százas sorozatokban mérhető és kiterjed 
az emberi tevékenység széles körére.

A másik igen fontos rákkeltő tényező a helytelen táplálkozás. Ha ugyanis 
ennek során olyan mennyiségű karcinogén anyag kerül szervezetünkbe, melyet inak- 
tíválni már nem tudunk, fokozatosan rák keletkezhet. A rákkeltő anyag lehet a fo
lyadékban (pl. nitrozaminok, alkohol), vagy a táplálékban (pl. benzpirén-származé- 
kok), esetleg adalék-anyagokban (pl. vajsárga), vagy gyógyszerekben (pl. stilbenszár- 
mazékok). Egyes szerzők kb. 32-35 %-ra becsülik a táplálkozással szervezetünkbe 
jutó rákkeltő anyagok szerepét a daganatkeletkezésben.

A biológiai kórokok között a baktériumok, vírusok és egyéb parazita élőlé
nyek szerepét vizsgálják folyamatosan. Úgy tűnik, hogy ezek indirekt tumor-promo- 
veáló (elősegítő) szerepet gyakorolnak. Kiemeljük a Burkitt-limfómát (EB-virus), 
méhnyakrákot (papillóma vírus 16,18), vagy az AIDS tünetcsoport utolsó stádiumát 
(retrovírus). Ezekben a kórképekben tumorkeletkezést elősegítő hatás érvényesül és 
a vírusok állandóan kimutathatók. Itt kell megemlékezni arról, hogy a szexuális ma
gatartás is befolyásolja e kórképek kialakulását. Különbözhet a promiscuitasban élők 
daganatgyakorisága az átlagos népességétől. Hogy hány százalékban, azt csak becsülni 
tudjuk (kb. 7 %).

Láthatjuk tehát, hogy a rákkeletkezés multifaktoriális és környezetünk döntő 
befolyással bír valamely daganat kialakulására. Az egyén életstílusa szintén fontos ténye
ző, belső adottságai pedig védetté, vagy többé-kevésbé védtelenné teszik a daganatos 
betegségekkel szemben. E három faktor: környezet, életstílus és alkat, egymásra hatással 
vannak és ez a kölcsönhatás eredményezheti az egészséget, vagy a daganatos betegséget. 
A rákos halálozás alakulásába még egy tényező szólhat bele, s ez az ellátás minősége. Ez 
számos objektív és szubjektív szemponttól függ és vannak olyan területek, ahol még sok 
a tennivaló (pl. elsődleges emlődaganat szűrése 50 év feletti nőkön).

Láttuk előadásom első felében a kritikus helyzetet jellemző hazai adatokat. 
Lehet ezt regisztrációs problémákkal, vagy a népesség elöregedésével is magyarázni, 
de a tennivalók mindenképpen halaszthatatlanok. Olyan program kell, amely szaka
szosan valósítható meg és amely reális.

Miután tudjuk, hogy a daganatok keletkezésében a levegőszennyezés milyen 
nagy szerepet játszik, törekedni kell a szennyező anyagok fokozatos kiküszöbölésére. 
Első helyen a dohányzás elleni küzdelem említhető meg, minden vonatkozásban. Csak 
az ilyen program szakaszos megvalósításától remélhető siker. Második helyen a köz
lekedés és az ipar rákkeltő anyagainak csökkentése a feladat. Harmadik helyen a 
kockázatnak kitett dolgozók (bányászok, azbeszttel dolgozó munkások, erős dohányo
sok) szűrése valósítandó meg.

A második kérdés-csoport a táplálkozásban előforduló rákkeltő anyagok le
hetséges csökkentése. Első helyen a tiszta víz és a mértékletes alkohol-fogyasztás sze
repel. Előbbiben a mezőgazdaság műtrágya-felhasználása, utóbbiban az egyéni élet
stílus megfelelő kialakítása lehet döntő tényező. Ugyanakkor a táplálkozási tanácsadás 
minden módszerét is az érdeklődés középpontjába kell állítani, s a zsírszegény, rostdús 
diéta helyes használatát kell hirdetni, a túlkalorizálás mellőzésével.
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A harmadik kérdés-csoport az életstílus helyes kialakításával foglalkozik. Eb
ben a szexuális szokások, a mozgásszegénység, a fény szerepe, vagy az előbb említett 
étkezési hagyományok éppúgy szerepelnek, mint a felajánlott szűrésben való aktív 
részvétel. Tudatosítani kell: a rákot megelőzni szükséges, s ha már kialakult, azt korán 
felfedezni ahhoz, hogy a teljes gyógyulás elérhető legyen. Ehhez hatékony egész
ségnevelési program tartozik, melynek lényege az okos felvilágosítás.

Van tehát egyéni rákprogram és vannak társadalmi feladatok is. Ezt tartal
mazza a Nemzeti Rákprogram, melynek egyes elemei jól ismertek, vagy még nincse
nek kidolgozva eléggé. Ezek közé tartozik a környezet hatásának tanulmányozása is, 
mely naponta bővül adatokkal. A legfontosabb feladatok megvalósításához ezek ko
ordinálása szükséges és a rákprogrammal azokat állandóan egyeztetni kell. Ezt a célt 
szolgálja jelen rendezvény.

4.3. A TALAJ ÉS TALAJHASZNÁLAT NÉPEGÉSZSÉGÜGYI VONATKOZÁSAI

Várallyay György
Az MTA levelező tagja
MTA Talajtani és Agrokémiai Kutató Intézete, Budapest

Rövid összefoglaló
A Föld 23 %-án a tápelemek hiánya, vagy túl nagy mennyisége korlátozza az 

eredményes biomassza-termelést, s Európában ez az arány még nagyobb; 33 %.
A talajban jelen lévő, a mállás és talajképződés során ott keletkező, vagy a 

levegőből (száraz és nedves ülepedés), felszíni vagy felszín alatti vizekből származó, 
illetve az ember által a talajba juttatott anyagok (szerves és műtrágyák, különböző 
eredetű hulladékok, szennyvizek, szennyvíziszapok, biocidek, stb.) egy része - bizonyos 
koncentráció-tartományban - fontos, sőt nélkülözhetetlen tápanyag, esszenciális tápe
lem: N, P, K, Ca, Mg, Fe, B, Co, Cu, Mn, Mo, Se, Zn. Ugyanezen elemek vagy 
vegyületeik más koncentrációban (például B, Co, Cu, Mn, Mo, Se, Zn) vagy más 
elemek és vegyületeik (Al, As, Cd, Cr, Hg, Na, Ni, Pb) ugyanakkor károsak, sőt to- 
xikusak a növényre, állatra vagy emberre nézve, esetleg karcinogének.

A talaj és talaj használat lehetséges egészségügyi hatásait röviden az alábbi
akban lehet összefoglalni:

1. Közvetlen hatások:
• patogén mikroorganizmusok;
• szélerózió okozta légszennyeződés, por vagy egyéb anyagok szilárd ülepe

dése vagy egyéb anyagok levegőbe kerülése miatti szilikózis.
2. Hatás a felszíni és/vagy felszín alatti vízkészleteken keresztül.
3. Egészségre káros anyagok összmennyiségének növelése:
• adalékanyagok (szerves és műtrágyák, növényvédőszerek, biocidek, öntö

zővíz, szennyvíz(iszap), hulladékok, stb.);
• légköri ülepedés (száraz+nedves).
4. Egészségre káros anyagok mobilizációja:
• kémhatásviszonyok megváltozása (savanyodás vagy lugosodás) miatt;
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• szervesanyag-tartalom (pufferkapacitás) csökkenése miatt;
• redox-viszonyok (nedvességforgalom) megváltozása miatt;
• a talaj "biológiai degradációja” miatt.
5. Káros anyagok felhalmozódása a növényen (-> tápláléklánc).
6. Káros anyagok felhalmozódása a növényben (-» tápláléklánc).
7. Káros anyagok felhalmozódása bizonyos állatok bizonyos részeiben, szer

veiben (-> tápláléklánc).
8. Esszenciális tápelemek hiánya (hiánybetegségek) a növényben, állatban 

vagy emberi szervezetben:
• a talajban meglévő tápelemhiány miatt;
• a szóban forgó tápelem növény-, állat- és ember általi felvehetőségének 

akadályozódása miatt.
A hígtrágya, a szerves és műtrágyák elsősorban "tápanyagterhelésükkel” je

lentenek veszélyt a környezetre, mégpedig elsősorban vízkészleteinkre, s ezen belül 
is ivóvízbázisunkra. A biomasszatermelés során felhasznált kemikáliák, növényvédő
szerek, a talajra kihelyezett, vagy a talajba juttatott különböző eredetű és kémiai ősz 
szetételű hulladékok, szennyvizek és szennyvíziszapok viszont elsősorban toxikus alkotó
részeikkel, nehézfém és detergens tartalmukkal szennyezik a talajt és környezetet.

A talaj - bizonyos határig - képes a talajba jutó szennyező anyagok kedve
zőtlen hatását tompítani, megakadályozva azok oldódását, mozgását, s ezáltal felszíni 
vagy felszín alatti vizekbe jutását, illetve azok növény általi felvehetőségét, s a növény 
-» állat — ember táplálékláncba kerülését. A toxicitás talaj(?), növény, állat, illetve 
ember specifikus fogalom, amit a szóban forgó elem összes mennyiségén túlmenően 
az oldhatóság, mozgékonyság és felvehetőség határoz meg.

Az oldhatóság egyrészt a szóban forgó vegyület kémiai jellemzőitől, másrészt 
a környezet, jelen esetben a talaj fizikai és kémiai jellemzőitől (elsősorban pufferka- 
pacitásától és kémhatásviszonyaitól) függ, és ezek függvényében igen széles határok 
között változhat. Épp a talajtulajdonságok, vagy azok változása miatt csökkenhet az 
oldhatósága (s így természetesen hatékonysága) a növényi tápanyagokat tartalmazó 
talajba juttatott vegyületeknek, például műtrágyáknak; vagy - ellenkezőleg - válhatnak 
oldhatóvá a talajban addig is jelen lévő, de oldhatatlan vegyületek ("időzített vegyi 
bomba”).

Ami nem oldódik, az korlátozott mozgékonyságú, hisz oldatkénti mozgása 
kizárt, s csak szemcseként, vagy talajszemcsékhez kötve képes elmozdulásra. Ami 
viszont nem mozgékony, az nem vándorolhat (nagyobb távolságra),, nem lúgozódhat 
ki, nem halmozódhat fel, nem juthat a felszíni, még kevésbé a felszín alatti vizekbe, 
és nem felvehető a növények számára. Amit nem vesz fel a növény, az nem juthat a 
táplálékláncba, tehát eleve nem lehet toxikus. Kivételt ez alól csak a növényre rakodó 
szennyező anyagok jelentenek; a nagy gépjárműforgalmi utak menti, kipufogógázok 
aeroszoljától ólomszennyeződés, vagy a gyökérre jutó króm és higany szennyeződés. 
A táplálékláncra viszont veszélyt jelentenek azok az elemek,

• amelyeket a növény zavartalanul felvesz, sőt bizonyos szerveiben felhalmoz, 
de amelyek a növény fogyasztása esetén állatra és emberre károsak lehetnek;

• amelyeket a növény felvesz, az állat károkozás nélkül elfogyaszt, esetleg 
bizonyos szerveiben felhalmoz, de amelyek az emberre (vagy a húsevő állatra) káro
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sak, s a hús, állati termék, vagy éppen az elemet felhalmozó szerv fogyasztása esetén 
egészség-károsodást okozhatnak.

A talaj és talajhasználat egészségügyi hatásainak fenti lépcsőit szemlélteti az 
1. ábra, rámutatva a közvetlen, illetve a különböző hosszúságú táplálékláncon keresz
tül érvényesülő egészségügyi károsodások lehetőségeire.

Az egészségügyi hatásoknak sajnos ma még csak szerény hányada ismert, s 
még kevesebbnek tisztázott pontosan a hatásmechanizmusa. Egyre több jelenség - 
esetleg egyelőre még csak tapasztalt vagy valószínűsített területi és/vagy időbeni egy
beesés hívja fel azonban a figyelmet olyan összefüggésekre, amelyek elemzése esetleg 
az okokra és hatásmechanizmusokra is magyarázatot nyújt, lehetővé téve a káros 
hatások megelőzését, kivédését vagy mérséklését. •

Mindehhez az 1. ábrán felsorolt "lépések”: összes mennyiség Á oldható meny- 
nyiség -> mobilkészlet -♦ növény által felvehető -♦ állati szervezetbe jutható Á emberi 
szervezetbe jutható mennyiség ismeretére, térbeli variabilitásának és időbeni változá
sainak felmérésére és nyomon követésére van szükség, ami több tudományág szakem
bereinek összehangolt multidiszciplináris tudományos együttműködését teszi szükségessé. 
Mégpedig a közösen kialakított és jól koordinált mérő- és monitoring rendszerektől kezd
ve, a tapasztalati vagy feltételezhető összefüggések feltárásán keresztül a hatásmechaniz
musok tisztázásáig és befolyásolási lehetőségeinek megállapításáig.

A talajban lévő, ott felhalmozódó potenciálisan toxikus elemek (vegyületek) 
káros hatásának megelőzésére alapvetően két lehetőség van (2. ábra):

(1) A talajt érő "terhelés” mennyiségének csökkentése:
• a külső forrásokból származó szennyező anyagok talajra vagy talajba jutó 

mennyiségének csökkentése (emisszió, imisszió, száraz és nedves légköri ülepedés re
dukálása);

• a talajban eddig oldhatatlan formában jelen lévő, potenciális szennyező 
anyagok (például talajsavanyodás okozta) mobilizálódásának megakadályozása vagy 
mérséklése: az "időzített kémiai bomba” felrobbanásának megakadályozása.

(2) A talaj, víz vagy ökoszisztéma szennyezőanyag terheléssel szembeni érzé
kenységének, "sérülékenységének” csökkentése, "terhelhetőségének” növelése a puf- 
ferkapacitást kialakító talajkomponensek (karbonátok, agyag, szerves anyag) meny- 
nyiségének növelésével. E lehetőségeket foglalja össze a 2. ábra.
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KÖRNYEZETSZENNYEZÉSI FOLYAMATOK

egészségügyi halasok

1. ábra 
X t

Talaj és talajhasználat egészségügyi hatásainak lépcsői



77

A talajszennyeződés szabályozásának
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2. ábra
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4.4. A VÍZMINŐSÉG ROMLÁSA OKOZTA EGÉSZSÉGKÁROSODÁS

Csanády Mihály
osztályvezető
Országos Közegészségügyi Intézet

A szennyezett ivóvíz által okozott megbetegedések száma hazánkban a múlt
hoz képest lényegesen csökkent, de azért az utóbbi 6 évben 8 alkalommal fordult elő 
ivóvíz okozta járvány, 1758 megbetegedést okozva. A szennyezett fürdővíz betegség- 
terjesztő szerepe még lényegesebbé vált: 19 év alatt 48 járványt regisztráltak, 7451 
megbetegedéssel. A betegek zöme gyermek volt, akik a víztisztító-forgató nélküli 
strand-medencékben fürödve dizentériával fertőződtek. A fürdők állapotának javítása 
sürgős beavatkozást igényelne, amire a közeljövőben nem sok remény van.

A Balaton délnyugati részén az 1980-as évek elején az eutrofizáció felgyorsult. 
Toxintermelő cianobaktériumok (kékalgák) okozta bőrgyulladás és egyéb allergiás re
akciók fordultak elő ebben az időben.

Magánkutak vizének nitrát-tartalma 1976 óta 1714 methaemoglobinaemia meg
betegedést okozott (28 halálesettel). A vízmű-fejlesztés és az egyéb megelőző intézkedé
sek hatására az évi megbetegedések száma közel 300-ról 20 körülire csökkent.

Másodlagos vízszennyeződésként a gáztalanított melegvizet tartalmazó alföldi 
vízvezeték-hálózatokban nitrit fordult elő, amelynek veszélye a nitrátnál nagyobb. Be
avatkozásokkal a megbetegedéseket eddig sikerült megelőzni.

A túl nagy fluorid-tartalom két községben fogzománc károsodáshoz vezetett.
A természetes eredetű arzén délalföldi települések vízellátó rendszerében a 

halva születések és spontán abortuszok számának növekedése mellett egyéb kórfor
mák gyakoribbá válását okozta. 13 év alatt jelentős vízműfejlesztéssel sikerült a to
vábbi veszélyt kiküszöbölni.

Helyi vízszennyezés alkalmával a kromátos kútvízzel való mosakodás kontakt 
ekcémát, szerves anyagok ivóvízbe jutása (vegyi üzemi hulladékból talajvízen keresz
tül) gyomor-bélrendszeri tüneteket okozott.

A potenciálisan daganatkeltő klórozási melléktermékek koncentrációjának 
csökkentésére a felszíni vizek tisztítási technológiáját módosították, így a jól mérhető 
vegyületek (pl. kloroform) koncentrációját sikerült határérték alá szorítani, de néhol 
még jelentős mutagén aktivitás mérhető, ami jelenthet kockázatot.

Egy városi vízmű vizében diklór-etilén fordul elő, amely feltehetően a hulla
dékokkal szennyezett talajban keletkezik. Az egyéb szerves mikroszennyezűk (pl. her- 
bicidek, benz/a/pirén) koncentrációjára kevés adat áll még rendelkezésre. Ezek alap
ján a veszély nem látszik jelentősnek, de csak további vizsgálatok eredménye alapján 
lehet majd a helyzetet értékelni és a kockázatot becsülni.
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4.5. TOXIKUS ANYAGOK A TÁPLÁLÉKLÁNCBAN

Kovács Ferenc
az MTA rendes tagja

1. Általános szempontok

Az életfolyamatokhoz szükséges anyagok mintegy 70 %-a a táplálékkal kerül a 
szervezetbe. Az élelmiszerek fizikai, kémiai és mikrobiológiai minősége ezért is megha
tározó az ember egészsége szempontjából. Századunk második felében az ipar és a me
zőgazdaság fejlődésével arányosan jelentek meg az élelmiszerekben olyan kémiai és egyéb 
anyagok, melyek egyáltalán nem, vagy nem feltétlen részesei az életfolyamatoknak, ugyan
akkor ezen anyagok tűrési és toxikus határértékei meglehetősen közel vannak egymáshoz.

A nemzetközi irodalom adatai és a hazai vizsgálatok eredményei egyértelmű
en sugallják, hogy keressük az összefüggést az egyes toxikus anyagok, így a nehézfé
mek, a nitrátok, a mikot oxinok, valamint a szív- és érrendszeri és a rosszindulatú daga
natos megbetegedések között. E betegségek etiológiai szempontból többtényezősek, 
multifaktoriálisak. Ottani megközelítésük ezért is nehéz, csak indirekt módon, állat
kísérletekkel lehetséges egyes összefüggések kimondása, ami sok vizsgálódást és nagy 
óvatosságot igényel. Ezek előrebocsátásával mutatom be az OTKA támogatásával vég
zett munkánk eddigi eredményeit.

2. Kadmium (Cd) terhelési vizsgálatok

A nehézfémek táplálékláncban való mozgását a kadmiummal végzett eddigi 
vizsgálataink eredményei alapján mutatjuk be.

Azért választottuk ezt az elemet, mert:
- a környezetet évről-évre nagyobb mértékben terheli, kitermelése évente 

mintegy 20 000 tonna;
- mobilizálhatósága, "átviteli faktora” tízszer nagyobb, mint például az ólomé;
- kumulálódik a szervezetben; felezési ideje (biológiailag a fél életideje) 30 év.
Az élelmiszerek kadmium-szintjének alakulásában az ipari nehézfém-emisszió, 

a bányászat, a hulladékégetők, a foszfát műtrágyák Cd-szennyezettsége, a komposztált 
városi kommunális szemét mezőgazdasági területen történő felhasználása, a fűtőanya
gok égése, stb. játszanak szerepet.

Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében szoros és szignifikáns összefüggést talál
tunk a talaj Cd-terhelése, vegyhatása (pH-értéke), az ezen a talajon termesztett ta
karmányok Cd-tartalma, az e takarmányt fogyasztó tehenek vérszérumának, valamint 
pigmentált szőrének Cd-tartalma között. A vizsgált talajok pH-ér(ékének csökkentésé
vel arányosan nőtt a kimutatható Cd mennyisége. A műtrágyázott talajok Cd-tartalma 
minden esetben nagyobb volt, mint a nem műtrágyázottaké.

Azonos talajterhelés mellett a legtöbb kadmiumot (0,08-0,31 mg/kg száraz
anyag) a lucemaszénában, kevesebbet a kukoricában, legkevesebbet a gabonamagvak
ban találtunk.

Az e takarmányokat fogyasztó tejhasznú tehenek vérében az ellés előtt 10-14 
nappal kimutatható 23-24 nmol/lit. Cd-szint az ellés után minimálisan csökkent. Köz- 
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vétlenül az ellés után ugyanakkor emelkedik a tej (a kolosztrum) Cd-tartalma (30-32 
nmol/lit.), mely a laktációs csúcstermelés időszakában is még 25-26 nmol/lit. meny- 
nyiségben mutatható ki. Ez négy-ötszöröse a vizelettel ürülő (4-5 nmol/lit.) Cd-nek. A 
szignifikáns szoros pozitív összefüggést mutató eredmények egyrészt arra utalnak, 
hogy a tejmirigy jelentős szerepet lát el a Cd-nek a szervezetből való eltávolításában, 
másrészt azt mutatja, hogy a biológiai extrémutok közül a tej tartalmazza a legtöbb 
kadmiumot és azt is, hogy e Cd terheléssel a tej fogyasztásánál számolni kell.

Az emberi Cd expozícióban a zöldségek, a cereáliák (kenyér, sütőipari termékek, 
tésztafélék) és az állati eredetű élelmiszerek (hús, máj, vese) játszanak elsődleges szerepet.

A zöldségekben 36-53 ug/kg Cd-ot mértünk, legtöbbet a sárgarépában. Az 
Országos Élelmiszervizsgáló Intézet 1989-92 évi adatai szerint a szarvasmarha, sertés 
és baromfi izomzata 1989-90-ben 42-46 ug/kg Cd-ot tartalmazott, mely 1992-ben 24-28 
ug/kg-ra csökkent. Ez a csökkenés a foszfátmútrágya felhasználásának csökkenésével 
magyarázható. A közfogyasztásra szolgáló szarvasmarha- és sertésmáj Cd-tartalma 
1990-től ugyancsak csökkenő tendenciát mutat, de az értékek nemzetközi összeha
sonlításában magasak (108-110 ug/kg). A közép- és nagytestű állatok veséjének Cd- 
tartalma (200-240 ug/kg) meghaladja a tolerálható értékeket.

A fenti adatok birtokában humán vérek és humán kolosztrumok vizsgálatát 
kezdtük meg. A tárgyidőszakban elvégzett analízisek eredménye szerint a nők vérében 
kimutatott Cd-szint (18-20 nmol/lit.) a szülés után minimálisan csökken, ugyanakkor 
a tejben (kolosztrumban) jelentősen (24-30 nmol/lit.) megnőtt a Cd mennyisége.

Irodalmi adatok szerint a Cd részese a renális és az általános hipertónia, az 
arteriosclerosis, a szaporodásbiológiai zavarok és nem utolsó sorban a daganatos beteg
ségek kialakulásának. Az "International Agency fór Research on Cancer” (IARC) a 
Cd-ot a valószínű rákkeltő anyagok közé sorolja. A téma tehát közegészségügyi szem
pontból figyelmet érdemel.

3. Nitrátterhelési vizsgálatok

Környezetünk nitrát terhelését a jövő egyik katasztrófájaként prognosztizálja 
a szakirodalom.

Modellkísérleteink során megállapítottuk, hogy a talaj, a víz és a zöldségfélék 
nitrát tartalma - azonos terhelési feltételek mellett - a talajok savanyodásával nő, ami 
a nitrátredukció csökkenésével magyarázható. A nitrátredukció pH 5 és pH 8 között 
lineárisan nőtt, s vele együtt nőtt a nitritképződés is. A legaktívabb nitrát lebontással 
a pH 7,0 - 8,5 vegyhatású talajban lehet számolni. A vizsgálatok arra utalnak, hogy 
a talajban zajló nitrátredukciót befolyásoló tényezők közül a szerves anyag, a vegy- 
hatás, a nehézfémek a fontossági sorrend, ezek azonban egymásra igen bonyolultan 
ható folyamatok.

Vizsgálataink szerint a nitrát ion redukciója során (pH 7-nél lúgosabb talaj
ban) olyan anyag képződik, amelynek baktericid hatása van a talajban lévő kórokozó 
baktériumokkal szemben. így pl. a nitrátredukció idejének csökkentésével (a talaj 
szervesanyag tartalmának növelésével) arányosan csökken az E. coli és a S. typhimu- 
rium túlélési ideje a talajban. A túlélési idő rövidülésével csökken a felszíni vizek 
fertőződésének a lehetősége.
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Megállapítottuk, hogy a nitrátok mozgása a talajban a vegyhatástól és a struk
túrától függően több száz méter is lehet, s így szennyezi a vizet. A nagy mennyiségű 
(500-4500 mg/kg) nitrátot tartalmazó víz és zöldségfélék a különböző súlyosságú met- 
haemoglobinaemia előidézői, amely az esetleges haláleseteken kívül a méhen belüli 
életben a magzatot is károsítja.

Összefüggést találtunk a magas nitrát-tartalmú, vízzel nedvesített melegben 
több órán át tárolt malactáp nitrát és nitrit tartalma, majd ennek megetetése után a 
malacok vérében kimutatható methaeglobin-koncentráció között. A szubklinikai met- 
haeglobinemia előfordulásával humán relációban is számolni kell.

4. A mycotoxicosisok jellemzői Magyarországon

A toxinok előfordulására a táplálékláncban mindenütt számolni kell, ahol le
hetőség van a penészgombák elszaporodására.

A toxinok minimális (mikro) mennyiségben vannak jelen a táplálékláncban.
Csökkent a heveny mycotoxicosisok előfordulása, gyakoribbá váltak az idült 

toxicosisok.
Egy-egy takarmány-, élelmiszermintából egyszerre több (5-8 féle) toxin mu

tatható ki.
Gyakorivá vált a kis mennyiségben lévő toxinok egymásra hatása, szinergiz- 

musa, a vegyes toxicosisok előfordulása.
Ma már nem monocausalis, hanem multitoxicus ártalmakról beszélünk a nö

vény-, állat-, ember relációjában egyaránt.
Az ember mycotoxikózisairól aránylag keveset tudunk, annak ellenére, hogy 

már évszázadokkal korábban leírtak súlyos "járványokat”, amelyekről napjainkban iga
zolódott, hogy azokat mycotoxinok okozták.

a.) Élelmezés-egészségügyi szempontból legsúlyosabbnak az aflatoxikózist 
tartják. Az aflatoxinok közül a tejjel kiválasztódó Mi rákkeltő hatásúnak bizonyult. 
Szerencsére éghajlati viszonyaink mellett e toxin termelődésének feltételei nincsenek 
meg, az import-takarmányokat pedig szigorúan ellenőrzik, így e toxin káros hatásával 
csak korlátozottan kell számolni.

b.) Az ochratoxikózis viszont Magyarországon is komoly humánegészségügyi 
rizikót jelent. E toxint több aspergillus és penicillium nemzetségbe tartozó gombafaj 
termeli, adott tehát a folyamatos toxinfelvétel lehetősége. A humán kontamináció 
mind közvetlen módon (penészes növényi eredetű élelmiszerekkel), mind közvetve 
(állati eredetű termékekkel) bekövetkezhet. A kockázatot növeli, hogy a toxin kiürü
lése az ember szervezetéből több hónapot is igényel, ami azt jelenti,hogy a mikrodó- 
zisokban felvett toxin halmozódik.

Az ochmtoxin vese- és májkárosító, teratogén, mutagén és egyre inkább bizonyítottan 
rákkeltő hatással is rendelkezik. Régtől ismert egy "Balkáni endémiás nephropathiának” 
elnevezett betegség, amelyet Bulgáriában, Romániában és Jugoszláviában állapítanak meg, 
szinte kizárólag a vidéki lakosság körében. Bizonyították, hogy okozója a tárolás során meg- 
penészedett gabonafélékkel (kukorica, búza, köles) elfogyasztott ochratoxin-A.

Az ochratoxikózist először skandináv szerzők írták le sertésen. E toxinok vo
natkozásában Magyarországon is széles körű vizsgálatot végeztünk, vágóhidakon mintegy 
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kétmillió vágósertést vizsgáltunk meg. Az elváltozást mutató veséknek 43,6 %-ából tud
tunk toxint kimutatni. A pozitívnak talált vesékben a toxin 5-120 ug/kg vese között moz
gott.

Figyelembe véve, hogy a hazai cereáliákban és a vágósertések veséjében gyak
ran fordul elő az orchatoxin-A, megvizsgáltunk 100 db humán vérmintát is, amely a 
szolnoki kórházból származott. A vizsgált vérek 52 %-ában találtunk orchatoxint, átlag 
0,92 ng/ml mennyiségben.

A mycotoxinok iránti érzékenység a korral nagyon szoros korrelációt mutat. 
Legérzékenyebbek az újszülöttek. Az újszülöttet és a magzatot érintő mycotoxin ter
helés legpontosabb jelzőjének a kolosztrumot tartjuk. Megvizsgáltunk 96 véletlensze
rűen begyűjtött humán kolosztrum mintát is. 38 mintából tudtunk orchatoxin-A-t kimu
tatni. A legmagasabb érték 7,63 ng/ml volt.

A sertés-nephropathiára vonatkozóan Dániában van élelmezés-egészségügyi 
szabályozás. Minthogy hazánkban a sertéshúsfogyasztás az összhúsfogyasztáson belül 
meghatározó, indokoltnak tartjuk a hazai jogi szabályozást is.

c.) Sertéseken végzett korábbi vizsgálataink során megállapítottuk, hogy a 
zearalenon a placentán is átjut, így a károsító hatás már a méhen belüli élet során a 
magzaton is érvényesül. A magzatban kialakult elváltozások a nőivarú egyedekben a 
későbbi élet során is megmaradhatnak. A vemhesség során a szervezetben akkumu
lálódott toxin a szülés után a föcstejjel gyorsan kiürül.

Ez adta a gondolatot, hogy humán kolosztrumokat is vizsgáljunk, annak meg
ismerése végett, hogy a zearalenon terhelés a gesztáció időszakában nők esetében is 
fennáll-e. Az egyik vidéki kórházban gyűjtött 68 humán kolosztrum minta vizsgálata 
során 19 mintából tudtunk zearalenont, vagy annak metabolitját, - zearalenolt kimu
tatni. Tehát a minták 28 %-a bizonyult pozitívnak. Ilyen esetekben nemcsak a magzat, 
illetve az újszülött, hanem az anya petefészke is károsodhat. A magyarországi elszo
morító demográfiai helyzet is indokolná, hogy a jövőben erre a problémára több fi
gyelmet szenteljünk.

d.) Trichotecén fuzáriumtoxinokat is nagyon sok Fusarium-faj termel. Ezek 
erős hatású sejtmérgek, citosztatikus és fehérjeszintézist gátló hatással rendelkeznek. 
Károsítják az idegrendszert, a parenchymás szerveket és az immunapparátust. Kife
jezett hánytató és erőteljes refúz hatásuk van. Kártételük és megnyilvánulási formájuk 
tehát a széles körű hatás alapján igen sokféle.

Hazánkban közegészségügyi jelentősége elsősorban a toxinnal szennyezett ga
bonamagvakból készült élelmiszernek lehet. Az általunk vizsgált búzaminták trichote
cén kontaminációja (elsősorban T-2 toxin és deoxynivalenol) gyakran meghaladja azt 
a szintet, ami az ember számára még biztonságosan rizikómentes lehet.

Az élelmiszerekben lévő mycotoxinok kedvezőtlen hatása a lakosság nagy há
nyadát érinti. Indokolt ezért e károk humánegészségügyi hatásának megismerése, a 
még tolerálható toxin-értékek meghatározása, és mindenekelőtt a toxinok szervezetre 
történő hatásának megelőzése.
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4.6. ADATOK AZ ÁLLATI EREDETŰ ÉLELMISZEREK
KÉMIAI SZENNYEZETTSÉGÉHEZ

Dr.Sass Barnabás
az állatorvostudomány kandidátusa
Országos Élelmiszervizsgáló Intézet

A nemzetközi szakmai felfogás szerint az élelmiszerek közvetítik a fogyasztót 
érő kémiai szennyezettségnek, mint toxikológiai terhelésnek több mint a minősített 
többségét. Természetesen ennek mértéke országonként és területenként is változhat. 
Amíg számos tradicionális életvitelű ázsiai országban - a táplálkozási szokások függ
vényében - a "kémiai expozíció” elsősorban a növényi táplálékok túlsúlyával kapcso
latos, addig a nyugati típusú társadalmak esetében ennek az elsőrendű hordozói az 
állati eredetű élelmiszerek.

Az egészségügyi kockázat forrását illető helyes ítéletalkotás szempontjából 
didaktikailag határozott különbséget kell tenni az élelmiszer minősége (pl. megjelenés, 
íz, illat, tápanyag-tartalom stb. - mint az előállító és a fogyasztó közötti forgalmi kap
csolat egyik befolyásoló tényezője), valamint az élelmiszer fogyasztás egészségügyi biz
tonsága között. Az utóbbi törvényes előírások által definiált és garantált köz
egészségügyi biztosítékok rendszere. Ezen szabályozásokat a kultúrországok - a nem
zetközi ajánlások (WHO, FAO, CAC, IAEA) figyelembevételével - egymás között 
harmonizálják (pl. Európai Unió).

Az élelmiszer-higiénia az a gyakorlati diszciplína, amely biztosítja az élelmi
szerfogyasztás egészségügyi biztonságát. Ennek az egyik szakértői területe a mara
dékanyag (reziduum) toxikológia. Ez a szakmai tevékenység kiterjed mind a toxikus, 
mind pedig a radioaktív szennyezők nagy érzékenységű meghatározására.

Feladataiból adódóan éppen úgy szolgálja a hazai, mint a nemzetközi élel
miszerkereskedelemmel kapcsolatos - tehát az importálók saját szabályozásai által is 
meghatározott - élelmezésegészségügyi előírások maradéktalan érvényre juttatását. 
Tehát a reziduum-toxikológia - nagyszámú kémiai szennyezőnek (xenobotikum) vé
letlenszerű (random) elvű, az ország egész területére kiterjedő, monitoring-rendszerű 
mintakiválasztás gyakorlata alapján - speciális, nagy érzékenységű analitikai vizsgála
tokat és az adatok toxikológiai értékelését végzi el.

A szennyezettség mértékének meghatározása alapján becsülhetővé válik a 
populációs szintű egészségügyi kockázat mértéke és interpolálható a változás tenden
ciája. Tehát a mintavételnek és a kapcsolatos vizsgálatoknak a reziduumonkénti gya
koriságát elsősorban az egyes xenobiotikumok várható toxikológiai kockázatának a 
mértéke szabja meg.

Az elmúlt évtized során a nemzetközi sajtó - az állati eredetű élelmiszerekkel 
összefüggésben - számos sajnálatos élelmiszerszennyezettségi esetet publikált pl. 
USA-ban: dioxinok (PCDD), dibenzofurának (PCDF), polihalogénezett bifenilek 
(PCB), antibakteriális gátlóhatású anyagok, EU egyes országaiban: hormonok és hor
monhatású anyagok, béta-blokkoló (agonizer) hatású szerek, szulfametazin (-dimidin), 
5-nitrofuránok és egyes antibiotikumok tiltott, illetve szakszerűtlen igénybevétele, va
lamint a környezetkárosítással összefüggő egyéb élelmiszer-szennyeződések: Japán
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bán: a szárazföldi környezet és a tengeröblök, valamint a "tenger gyümölcseinek” 
higany-, kadmium- és PCB-szennyeződése. A példaként hivatkozott események úgy a 
közegészségügyi szakértők, mint a lakosság körében riadalmat keltettek. Az érintett 
országok a szennyeződés drasztikus csökkentése, majd felszámolása érdekében haté
kony intézkedéseket hoztak.

Az élelmiszer-biztonság nemzetközi integrálását segítik elő az ENSZ szako
sított szervezetei (WHO, FAO, IAEA) és a közreműködésükkel létrehozott szakértői 
bizottságok.

Ezek biztosítják a korszerű szakmai elveknek megfelelő élelmiszer-szennye- 
zettségi (reziduum) jellemzőknek - mint a maximális tolerancia határértéknek (MRL) 
és a vonatkozó élelmezésegészségügyi várakozási (karencia) időnek a nemzetközi, a 
szerenként! 8 lépcsős ellenőrzésével összefüggő - nemzetközi ajánlásként! mghatáro- 
zását. Ezek a kultúrországok és államszövetségek (pl. EU) törvényeiben és rendele
téiben is átvételre kerülnek.

A hazai előírásoknak és a nemzetközi követelményeknek megfelelő vizsgálati irányok:
Klórozott szénhidrogének és poliklórozott bifenil (PCB)-kongenerek, szerves- 

foszforsavészterek,-karbamátok és egyéb agrokemikáliák, poliaromás szénhidrogének 
(PAH) toxikus- (As, Cd, Hg, Pb) és mikroelemek (Al, Cu, Fe, Se, Sn, Zn stb.), anti- 
bakteriális hatású gátlóanyagok (antibiotikumok, szulfonamidok, d5-nitrofurán-, és 
nitroimidazolszármazékok, karbadox egyes mikotoxinok, a pajzsmirígy működését gát
ló anyagok (thyreostaticum), ekto- és endroantiparazitikumok (amitraz, benizmidazol- 
és tetrahidroimidazol-származékok), anabolitikus hormonok és egyéb hormonhatású 
szerek és metabolitjaik (49 származék), a központi és az autonóm idegrendszerre 
(trankvillánsok, béta-receptor blokkolók) ható szerek, nitrózaminok és a sporadikusan 
előforduló egyéb kémiai és radioaktív izotóp szennyezők. Az EU előírásainak meg
felelően a húsipari üzemek és hűtőházak ivóvizében, meghatározott szerves és szer
vetlen szennyezők vizsgálatát is rendszeresen elvégezzük.

A kémiai maradékanyagok és metabolitjaik előírás szerinti érzékenységű ki
mutatása érdekében igénybeveszünk un. szűrővizsgálati eljárásokat (pl. az antibakte- 
riális gátlóhatás mikrobiológiai rendszerű meghatározása, továbbá RIA és ELISA). Az 
egyes szerek kémiai azonosítására (konfirmáció) célszerűen kiválasztott detekciós elven 
működő, nagy teljesítményű analitikai műszereket (GC, HPLC, AAS, AAS-ETA ICP- 
AES), valamint kombinált analitikai rendszereket (GC/MS, GC/FTIR) veszünk igénybe.

A hiteles kémiai-toxikológiai adatszolgáltatás feltétele - a 85/591 és a 87/410 
EU Direktívák előírásaiban foglaltak szerint is - olyan hatékony és megbízható vizsgáló 
módszerek alkalmazása, amelyek biztosítják a szerenként meghatározott MRL-kon- 
centráció alatti érzékenységű analitikai rendszerek igénybevételét. Az egyes xenobi- 
otikumok esetében - nemzetközi laboratóriumi körvizsgálatok pl. ”Food Assessment 
Performance Scheme (FAPAS)” által hitelesítetten - megfelelő specifikusságú, érzé
kenységű, pontosságú, precizitású és a visszanyerés (recovery) mértéke által korrigál
ható un. referencia módszerek eredményei adhatják meg az élelmiszerbiztonsági ha
tósági eljárás jogilag is biztosított hátterét.

A több évtizedes vizsgálataink eredményeként megállapítható, hogy az in vivő 
lipidfázisban akkumulálódó klórozott szénhidrogének (aldrin, dieldrin, DDT, DDD, 
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DDE, HCB, alfa-, béta- és gamma- HCH (Lindán), klordan, heptaklór és epoxidjai, 
metoxiklór, toxafén stb.) okozta szennyezettség szintje - az alkalmazásuknak az 1968. 
évi betiltását követően - mára már minimális mértékre csökkent; tehát az élelmi
szerkontamináció mértéke az MRL-határértéknél ma már közel két nagyságrenddel 
alacsonyabb. Az ipari-technológiai eredetű PCB-congenerek okozta szennyezettség 
mértéke - szemben számos erősen iparosodott országéval - hazánkban még megkö
zelítően elhanyagolható.

A szerves foszforsav észterek és - karbamátok ugyan igen toxikus vegyületek, 
azonban - egyes kivételektől eltekintve - szemben a klórozott szénhidrogénekkel nem 
akkumulálódnak, hanem gyorsan metabolizálódnak és kiürülnek. Ezért az állati ere
detű élelmiszerek ilyen jellegű szennyezettsége csak speciális esetekben fordult elő.

Az elmúlt hat év során a toxikus elemek vizsgálatával kapcsolatos adatokat 
az állati eredetű élelmiszerek esetében értékelve megállapítható, hogy a Hg-szennye- 
zettséggel kapcsolatos - az elmúlt évtized második felében kimutatott - néhány egyedi 
esettől eltekintve, a vizsgált húsminták As és Hg-tartalma messze az MRL-határérték 
alatti volt. A Pb és a Cd esetében nem ilyen megnyugtatóak a vizsgálataink eredmé
nyei. Az elmúlt évtized második felének a végére úgy az emlős, mint a baromfifajok 
esetében aggályt keltőén halmozódott a határérték feletti Pb-koncentrációk előfor
dulási gyakorisága. A Cd-szennyezettség adatait értékelve megállapítható, hogy amíg 
a madárfajok esetében 1987-89 között, addig a sertés és a szarvasmarha húsa esetében 
pedig 1990-91 között figyelemreméltóan megemelkedett az MRL-határértéket túllépő 
Cd-koncentrációk előfordulási gyakorisága. Ezt követően azonban az utóbb hivatkozott 
mindkét toxikus elem esetében mérséklődési tendencia állapítható meg. Mindez azt va
lószínűsíti, hogy ez a jelenség a környezet szennyezettségének a változásával, esetlegesen 
az ipari úton előállított keveréktakarmányok - mint potenciális közvetítők - felhasználási 
gyakoriságának a mérséklődésével, módosulásával hozható összefüggésbe.

Az antibakteriális hatású gátlóanyagok két fő csoportjának az antibiotikumok
nak és a szulfonamidoknak az előfordulási gyakorisága 1986-87-ben aggályt keltő mér
tékben megemelkedett annak ellenére, hogy a hazai szabályozás tiltja a gátlóanyagok 
jelenlétét az állati eredetű élelmiszerekben azzal a megjegyzéssel, hogy a szulfonami- 
dok esetében különös tekintettel a prokarcinogen szulfametazin (-dimidin) esetében 
100,0 ug.kg’1 az elfogadott tolerancia-határ. A klóramfenikol az érzékeny egyénekben 
- a felvett dózistól függetlenül - fatális aplasztikus anaemiát válthat ki. A ritkán gyó- 
gyultnak látszó egyének túlnyomó része végül is leucosisban halálozik el. Az előbb 
hivatkozott egészségkárosító hatásokon túlmenően, az állati eredetű élelmiszerekben 
esetlegesen előforduló antibakteriális gátlóanyag maradékok szintén hozzájárulhatnak 
- a mikrobiális (poli) rezisztencia, valamint az allergizáció előidézése révén - a popu
lációs mértékű egészségkárosodás előidézéséhez.

Az ekto- és endoantiparazitikumok szöveti reziduumainak az előfordulása meg
közelítően elhanyagolható. A benzo-, illetve nitroimidazol-származékok esetleges mara
dékanyag dózisai, a mikrotoxikológiai sajátosságaik révén fejthetik ki az egészségkárosító 
hatásukat, különös tekintettel a kis dózisok krónikus felvételének a lehetőségére.

A valószínűsítetten prokarcinogen thyreostaticumok kimutatását célzó évtize
des vizsgálataink eredményei folyamatosan megnyugtató negativitást mutatnak.
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A mikotoxin vizsgálataink - különös tekintettel az állati eredetű élelmiszerekben 
az aflatoxin-metabolitok, a zearalenon, patulin, ochratoxin-A, deoxinivalenol stb. esetleges 
jelenlétének a kimutatására - eredményei szintén kedvezően ítélhetők meg.

Nem csupán a sportolók doppingolása, hanem az élelmiszertermelő háziál
latok hozamnövelése céljára is tiltott felhasználású anabolikus hatású szteroid hormo
nok és hormonhatású szerek, valamint az idegrendszer működését befolyásoló béta-re
ceptor blokkolók és trankvillánsok a hús útján történő esetleges felvételének a köz
egészségügyi kockázata jól ismert. A nemzetközi sajtó is kimerítően foglalkozott a 
fent említett szerek alkalmazásával kapcsolatos korábbi EU-USA vita fejleményeivel. 
Úgy az ún. népegészségügyi terveink szolgálata, mint az Európai Unió országaiba 
irányuló állati eredetű élelmiszer-kereskedelmünk érdekeinek az érvényesítése - már 
1980-as évek végén szükségessé tette egy olyan nagyteljesítményű műszeres analitikai 
laboratórium (GC-MS, GC-FTIR) munkába állítását, amely folyamatosan elvégzi az 
érintett hormonok, hormonhatású és az idegrendszerre ható szerek és metabolitjaik 
esetleges jelenlétének a konfirmatív kimutatását. Ez a sportolók dopping-kontrolijá
hoz hasonlóképpen működik. Mind a farmokon, mind pedig a vágóhidakon random- 
elv szerint vett mintákkal kapcsolatos monitoring-vizsgálataink eddigi eredményei sze
rint a hazai állatállományban a szóban forgó tiltott szerek alkalmazásának semmiféle 
nyomára eddig nem bukkantunk.

Az állatállományunk jelenlegi negativitása ellenére is - különös tekintettel a 
hozamfokozó szereknek a drug-kereskedelmi tipusú nemzetközi jellegű ”fekete for
galmára” - az ilyen típusú vizsgálatok folyamatos végzése és a felkészültségünk erő
sítése jól felfogott népegészségügyi és külkereskedelmi érdekünk.

A húsipari üzemeinkben előállított pácolt és füstölt húskészítményekben eset
legesen képződő kancerogén N-nitrozo-származékok (nitrozaminok) pl. N-nitrozodi- 
metilamin, -dietilamin, N-nitrozopirrolidin, rendszeres kimutatását célzó, több mint 
fél évtizedes vizsgálataink eddigi eredményei is megnyugtató képet mutatnak.

A tevékenység hazai fejlesztésének irányát és módjait - a lehetőségeink reális 
figyelembevétele mellett - elsősorban az Európai Unió vonatkozó szakmai útmutatá
sai és szabályozásai határozhatják meg.

Mindenekelőtt még bensőségesebbé kell tenni az eddig is igen szívélyes és 
hatékony kapcsolatot úgy az ANTSZ intézményeivel, mint pedig az EU országaiban, 
valamint az azon kívül szolgálatot teljesítő testvér intézményekkel. Ez lehetővé teszi 
szervezési és vizsgálati módszertani elvek megismerésén túlmenően a nemzetközi 
szakmai vérkeringésbe történő hatékony és széles körű bekapcsolódást, tehát az eu- 
rokonformitás biztosítását.

Ismerve az EU kémiai élelmiszerbiztonsági és toxikológiai fejlesztési trendjeit, 
hamarosan parancsoló szükségszerűséggé válhat a speciális szakmai és laboratóriumi 
felkészültséget igénylő dioxinok (PCDD) dinenzofuránok (PCDF), továbbá a plasztik 
és papír csomagolóanyagokból az élelmiszerekbe migráló anyagok (mono- és oligo- 
merek, oldószerek, stabilizátorok) kimutatásának a bevezetése.

Ugyancsak folyamatos fejlesztést kíván az egyes új gyógyszerek, xenobiotiku- 
mok és az újszerű hozamfokozó szerek kimutatásának és fajspecifikus metaboiitjainak 
a kutatása. A fentiekben vázolt szakmai tevékenység és fejlesztési program hatékony 
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vitele szerves részét képezi hazánk EU-beli társult, majd pedig teljes tagsági joga 
elnyerését szolgáló sokoldalú nemzeti programunk megvalósításának.

4.7. ZOONOSISOK EPIDEMIOLÓGIAI KÉRDÉSEI

Dr.Nagy Attila
országos főállatorvos
A zoonosisok csoportjába tartoznak mindazon betegségek, amelyek kóroko

zói olyan széles gazda-, illetve infektív spektrummal bírnak, hogy nemcsak az embert, 
hanem egyidejűleg egy vagy akár több állatfaj egyebeit is képesek természetes körül
mények között megbetegíteni, miközben a ragályanyag a fertőzött vagy a beteg egyed- 
ről átterjedhet bármely más fogékony faj egyebére. Régebben a fertőzés terjebési 
iránya szerint megkülönböztettünk antropozoonosisokat, amikor az ember fertőzte 
meg az állatot (pl. gümőkór, influenza, borsókakór stb.) illetve zooantroponosisokat, 
amikor az állatról terjebt át az emberre a fertőzés (veszettség, sertésorbánc, lépfene, 
Q-láz, tularaemia, trichinellosis stb.). 1982 óta azonban követésre talált a WHO aján
lása, amely szerint függetlenül a kórokozó terjebési irányától, e betegségeket röviben 
zoonosis névvel jelöljük, tubva azt, hogy a fertőzés az esetek túlnyomó többségében 
az állatvilág tagjaitól inbul ki.

A legkülönfélébb kórokozók primer rezervoárjai éppen az alacsonyabb ren- 
bű, vabon élő erbei apró emlősök, rágcsálók és a velük egy bioökológiai renbszerben 
élő vektorok (pl. kullancsok, más külső élősköbők), melyektől közvetlenül vagy a há
ziállatok közvetítésével fertőzőbbet az ember.

Újabban a járványtani alapon történő csoportosítás nyert polgárjogot, mely-- 
nek alapját a kórokozó jellemző terjebési móbja abja. E csoportosítás azért hasznos, 
mert a fertőzési lánc ibőben történő megszakítására és ezáltal a sikeres prevencióra 
ab elvi lehetőséget. Természetesen sokszor előforbul, hogy egy-egy kórokozó többféle 
móbon is terjebhet, így egy-egy zoonosis esetenként más-más csoportba kerülhet (pl. 
tularaemia, orf, Q-láz stb.).

A tubomány mai állása szerint 140-150 zoonosisról van tubomásunk, melyek 
csoportja hozzávetőlegesen 40-re tehető a mezőgazbaságban - elsősorban az állatte
nyésztésben és állati erebetű terméktermelés vertikumában - előforbuló zoonosisok 
száma, melyek a foglalkozási betegségek közé tartoznak, ennek megfelelő társada
lombiztosítási konzekvenciákkal. Az említett szférában dolgozók vannak leginkább 
kitéve a fertőzés veszélyének, de a kórokozók a tápláléklánc közvetítésével elvileg 
minden fogyasztót elérhetnek. E tekintetben a nyerstermékek és a félkonzervek a 
legveszélyesebbek.

Általános törvényszerűség, hogy a zoonosisok elterjedtsége, évi esetszáma, 
gazdasági kártétele, közegészségügyi jelentősége bizonyos éghajlati, földrajzi és mak- 
roökológiai alapvető hatású tényezőkön kívül az adott ország/ok gazdasági és társa
dalmi fejlettségi szintjétől, és nem utolsósorban az állatorvosi és az orvosi szakszol
gálat járványtani felkészültségétől és teljesítőképességétől függ.

A gazdaságilag elmaradt országok állatállományában széles etiológiai spekt
rumú zoonosisok endemiákat, érzékeny veszteségeket, a lakosság között pedig járvá
nyokat vagy tömeges megbetegedéseket és halálozásokat okoznak, amelyek főleg a 
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szomszédos, de a mai mobilizáció mellett távolabbi országokra is állandó veszélyfor
rást jelentenek. Ez a helyzet ma számos afrikai, közép- és közel-keleti országban, 
valamint India egyes államaiban is.

Egy betegség jelentőségét mind orvosi, mind pedig állatorvosi szempontból 
elterjedtsége, előfordulási gyakorisága és nem utolsósorban lefolyásának várható vagy 
a tapasztalatok szerint szokásos következményei (járványszerű előfordulás, súlyos kli
nikai kép, irreverzibilis elváltozások, magas halálozási arány, illetve tömeges kiesések, 
veszteségek stb.) alapján szokás értékelni. Ezek szerint a zoonosisok túlnyomó több
sége súlyos megítélés alá esik.

Közismert, hogy a trópusi és meleg égövi földrész országaiban a meleg, a 
páradús klíma párosulva a szegénységgel és az alacsony kulturáltsági szinttel együtt 
járó elemi higiénés hiányosságokkal, valamint az éhezés és az alultápláltság miatti 
fokozott fogékonysággal melegágya a zoonosisjárványok előfordulásának, melyek tö
meges áldozatokat szednek a lakosság soraiból és az állataik közül (p. pestis, kolera, 
takonykor, veszettség, nairobi-betegség stb.).

Az úgynevezett fejlődő országok - ahová hazánk is sorolható - zoonosisos 
járványhelyzete lényegesen kedvezőbb. A második világháború nyomán elterjedt szá
mos veszedelmes zoonosistól mára sikerült megszabadulni. 1952-re felszámolták a 
takonykórt, az ebek és a gazdasági haszonállatok veszettségét, majd 1985-re a szar- 
vasmarha-gümőkórt, 1986-ra pedig a Bang-kórt. Esetire csökkent a lépfene, a sertés- 
orbánc és még számos zoonosis előfordulása.

Ugyanakkor viszont nemcsak nálunk, hanem a legfejlettebb országokban is 
egy sereg feltételesen patogén, igen széles gazdaspektrumú, ún. euryxen kórokozó 
(pl: salmonellák, chlamydiák, yersiniák, campylobacterek, leptospirák, influenza- és 
parapoxvírusok, coxiellák) okozta zoonosisok előretörésének lehetünk tanúi és szen
vedő alanyai. Ennek egyik oka a társadalom egészét s főleg a nagyvárosi lakosságot 
átható, "vissza a természethez” jelszóval jellemezhető élet és magatartásforma, vala
mint gyakorlat (lakásbeli-házkörüli állattartás, természetjárás), amely széles körű le
hetőséget kínál arra, hogy a primer természeti forrásokból a kórokozók közvetlenül 
vagy közvetve megtalálják az utat az emberhez. Az abszolút kórokozók által előidézett 
klasszikus fertőző betegségek mellett előretörtek a feltételesen patogén, többnyire 
euryxen mikroorganizmusok által előidézett ún. diszpozíciós bántalmak, amelyek ki
irtására nincs kilátás. Ezekkel a kórokozókkal az állatvilág tagjainak és az embernek 
is együtt kell élnie, tudomásul véve az állandó fertőzési veszélyt.

A kényszerű kompromisszum számos oka közül az inapparens fertőzöttség, 
a kórokozók széles gazdaspektruma, nagy ellenálló képessége, hosszú külvilági túlé
lése és végül változatos klinikai megnyilvánulása érdemel említést. Ebben a helyzetben 
a sikeres védekezés a mikro- és makroökológiai rendszer (ökoszisztéma) jobb meg
ismerésén, megértésén, valamint a fertőzési lánc idejében történő megszakításán mú
lik, s ebbe szervesen beletartozik az ember is.

E tekintetben ma még sok vonatkozásban kedvezőtlenek az adottságok, hi
ányos a tudatos alkalmazkodás. Ezzel magyarázható az állatok természetes védeke
zőkészségének, valamint immunbiológiai reakciókészségének hullámzó teljesítőképes
sége, az állatok tartási környezetében - amely egyidejűleg sok ember munkahelye is 
- a feltételesen kórokozó mikroorganizmusok időről időre, egyre gazdagodó faji 
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összetételű feldúsulása és virulenciájuk fokozódása. Az említett tényezők egymással 
kölcsönös összefüggésben egy ördögi kört alkotnak, amelynek akarva-akaratlanul 
szenvedő alanya az ember is.

Részletesebben jelen esetben csak néhány gyakoribb és jelentősebb zoonosis 
bemutatására vállalkozhatom, ezek: 1) a salmonellosis, 2) a Q-láz, 3) a Lyme-kór, 4) 
a veszettség.

A felsorolt bántalmak előfordulására, epidemiológiai jelentőségére kórjelzé
sére, s nem utolsósorban a védekezés lehetőségére a tudomány jelenlegi lehetőségei 
mellett az előadás mellékletének bemutatásával van lehetőség.

Következtetések:
Eseteink elemzése és tapasztalataink alapján úgy véljük, hogy hazánkban szá

mos exponált zoonosisos terület található, ahol
- a geológiai és természetföldrajzi adottságok optimális biotópot kínálnak a rág

csáló- és vektorfauna számára. Következésképpen számos zoonosis primer természeti for
rása egyes országrészeken (budai hegyek, Bakony és Balaton-felvidék) gazdagabb;

- a szarvasmarha- és juhállomány a legeltetési szezonban közvetlenül vagy 
közvetve akadálytalanul fertőződhet a természetes legelőkön a kis- és a nagyvadaktól, 
valamint a rágcsálóktól és a vektoroktól;

- évről-évre nő a ház körüli és a lakásokban kedvtelési és sport célzattal vagy 
anyagi előnyökért tartott állatok száma, amelyek sokszor az emberrel szoros kapcso
latban élnek;

- jelentős az állati eredetű alapanyagokat feldolgozó ipari tevékenység (hús, 
tej, vad, nyúl, bőr és szőrme feldolgozása);

- a területegységre eső veszélyeztetett lélekszám (a közvetlen és a közvetett 
expozíciónak kitett populáció) egyfelől igen nagy és az üdülési szezonban ugrássze
rűen gyarapszik is, másfelől kapcsolata a fertőzött biotópokkal lakhelye, foglalkozása 
(mezőgazdász, állattenyésztő, vadász, erdész, bányász stb.) vagy pedig pihenés, üdülés, 
sportolási és szórakozási igényeinek kielégítése következtében sokoldalú. Egyszóval 
éppen az a környezet vonzza a tömegeket, amely leginkább veszélyezteti is.

Az említett tényezők megannyi lehetőséget biztosítanak a kórokozók cirku- 
lálására a gazda, a vektor és az ember között, néha mindkét irányban. A közöltek 
alapján az állatorvosnak és az álletegészségügyi szolgálatnak a reális lehetősége a 
zoonosisok elleni küzdelemben meglehetősen korlátozott, különösen akkor, ha a gaz
dasági haszonállatokon kívül az elsődleges biotópokban élő vektor- rágcsáló-, sőt vad
populáció szerepét is számításba vesszük, amelyek gyakran a tulajdonképpeni gazdái 
és terjesztői egy sereg kórokozónak. Irtásuk csökkenti ugyan a fertőzés potenciális 
lehetőségét mind a háziállat, mind az ember irányában, azonban meg nem szünteti, 
és hatása rendszerint csak átmeneti.

Ennél sokkal fontosabb az állatorvos által felderítő zoonosisesetek, különösen 
endemiák korai megállapítása és deklarálása, amelyre fel lehet építeni számos beteg
ség állatokról emberre való átterjedésének megelőzését. Az állandó klinikai, vágóhídi, 
kórbonctani és ezeket kiegészítő laboratóriumi figyelőszolgálat erre jó lehetőséget ad, 
csak élni kell vele. Alapvető szemléleti változás is szükségeltetik, amelynek lényege, 
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hogy az állatorvos soha ne elégedjék meg a klinikai kórjelzéssel, hanem mindig töre
kedjék a kóroktani kórjelzésre.

Ehhez a diagnosztikai intézetek technikai fejlesztésén túl, működési feltéte
leik jelentős javítására tettünk intézkedéseket az 1994. évi állami költségvetési forrású 
támogatás arányának a jelenlegi 18,5 %-ról 60-65 %-ra való emelésére.

További igen lényeges fejlesztés az állami állategészségügyi szolgálat egészé
nek, - beleértve természetesen a diagnosztikai intézethálózatot is - korszerű elektro
nikus informatikai rendszerrel történő felszerelése is, amely a gyors és szabad infor
mációáramlás lehetőségét biztosítja.

A fertőzöttség megállapítása után késlekedés nélkül informálni kell az alap
ellátásban tevékenykedő orvost a veszélyhelyzetről, hogy az idejében gondolhasson a 
zoonosisra minden gyanús megbetegedés észlelése esetén. Ezt akkor is meg kell tenni, 
ha az adott fertőzöttségre az Állategészségügyi Szabályzat nem ír elő kötelező érte
sítést.

Egyidejűleg az állatorvos kötelessége az is, hogy a fertőzés veszélyének kitett 
személyeket haladéktalanul felvilágosítsa és a betartásukat ellenőrizze. Másként fo
galmazva, a tudomány eredményeinek társadalmasításában rejlő lehetőségeket ki kell 
használni.

Megannyi példát lehet idézni, hogy jó laboratóriumi háttér nélkül lehetetlen 
a zoonosisok kórjelzése. Mindig ahhoz a laboratóriumhoz érdemes fordulni, ahol az 
adott zoonosis felderítésére a tárgyi és a személyi feltételek rendelkezésre állnak, 
függetlenül attól, hogy az humán vagy éppen állatorvosi intézmény. Mi is ezt tettük 
több esetben sikerrel. A zoonosisok elleni sikeres védekezésben a prognosztikai célú 
laboratóriumi szűrővizsgálatok elterjesztése felbecsülhetetlen segítséget nyújt, melyet 
következetesen ki kell egészíteni a kórokozó kimutatására irányuló vizsgálatokkal is. 
Ez állami érdek, melynek feltételeit a költségvetésből kell biztosítani.

A korlátok mellett tehát bőven vannak még kellően ki nem használt lehető
ségek is a zoonosisok megelőzésében. Ezek kiteljesítése az állatorvos részéről nem
csak egy nemes közegészségügyi misszió, hanem szakismeretei alapján joggal elvár
ható kötelesség is.
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5. AZ OSZTÁLY TAGJAINAK 1994-BEN
TARTOTT SZÉKFOGLALÓ ELŐADÁSAI

5.1. KEMIZÁCIÓ ÉS SZERVESGAZDÁLKODÁS A
MARTONVÁSÁRI TARTAMKÍSÉRLETEK TÜKRÉBEN

GyőrfTy Béla
az MTA rendes tagja

Kutató pályám több mint négy évtizede egybeforrt a martonvásári növény
termesztési kutatásokkal. Székfoglalómat azzal kívánom bevezetni, amit az intézet 
fennállásának 40 éves jubileumán 1989-ben tartott bevezetőben mondottam.

A magyar mezőgazdaság története azzal is jellemezhető, hogy évszázadon
ként van egy-két évtized dinamikus fejlődés és 7-8 évtized stagnálás. Az 1700-as évek 
második felében Mária-Terézia uralkodásának idején figyelhető meg jelentős fejlődés. 
Ekkor kezdődik a szántóföldi takarmánytermesztés, erre az időszakra jut Tessedik 
munkássága, a talajjavítás, ekkor kezd nagyarányúvá válni az istállózó állattenyésztés, 
és megjelennek az egyszerűbb talajművelő gépek.

A másik nagy fellendülés a századforduló, az 1800-as évek vége és az 1900-as 
évek eleje, amikor a mezőgazdaság termelése megkétszereződik, egyes kultúráké 
megháromszorozódik, a fekete ugar helyét a kukorica foglalja el, megjelennek vető-, 
kapáló- és cséplőgépek, illetve uralkodóvá válnak. Különösen jelentős a fejlődés a 
talajművelésben, a legjobb uradalmakban jellemző a gőzeke-szántás, a nyomásos gaz
dálkodást, a vetésváltás és a vetésforgó váltja fel.

E század elejétől egészen a ’60-as évekig mezőgazdaságunkra a stagnálás jellem
ző. A ’60-as évek közepéig fő növényeink termésátlaga szinte semmit nem változott.

Napjainkhoz érve már jelentős a történelmi távlat, hogy a közelmúltat érté
kelni tudjuk.

A ’40-es évek végén és az ’50-es évek elején, amikor a politika elhatározta a 
mezőgazdaság kollektivizálását, és az első roham sikertelenül végződött, majd a má
sodik nekirugaszkodásra megtörtént a mezőgazdaság kollektivizálása.

Ekkor vetődött fel, milyenek legyenek az új nagyüzemek és ezen belül milyen 
utat kövessen növénytermesztésünk.

Három markánsan különböző irányzatot lehet felvázolni.
(1) A mezőgazdasági üzemek kövessék a kolhoz és a szovhoz modellt.
A politika részéről ez volt az uralkodó felfogás. De voltak a hatalmon belül 

más irányzatok is.
(2) Amikor a tisztábban látó szakmai berkekben mind világosabbá kezdett 

válni a kolhozrendszer csődje, ellenpéldaként, az akkor idősebb, nagyüzemi tapasz
talatokkal is rendelkező szakember generáció elképzeléseiben jelent meg egy második 
elgondolás. Ez az irányzat ellenpéldaként a második világháború előtt jól gazdálkodó 
nagybirtokot tekintette követendő útnak. Ez vonatkozott a technológiára, vetésszer-

(Rövidített változat. Elhangzott 1994. január 26.-án.) 
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kezetre és üzemszervezésre. A korszak tekintélyes szakembereinek többsége ebben 
az irányban tevékenykedett.

(3) Jelentkezett mind a politika, mind a tudomány, mind a gyakorlat területén 
egy másik út, amelyik elvetette a kolhozutat, mert az megítélése szerint a mezőgazdasági 
termelés tönkretételét jelenti, de elvetette a régi jó nagybirtokok termelési rendszerének 
követését is, mert szerinte ezt a tudomány és a technika fejlődése túlhaladottá tette.

A politikában ez a gazdaságok önállóságának lassú kialakulását segítette, meg
fogalmazta a vállalatszerű gazdálkodást, közelített az értékarányos árak kialakulásához, 
de az agrárollót nem szüntette meg. A termesztés technológiájában ez az út a kemizációt, 
gépesítést, és a biológiai alapok korszerűsítését, egyszóval a modernizációt jelentette.

Az eredményekről legjobban két fő növényünk termésátlagának a világon 
szinte példa nélküli növekedése tanúskodik.

Miként minden fénynek van árnyéka, a kemizáció káros mellékhatásainak 
egyre nyilvánvalóbbá válásával a talajok savanyodása, talajvizek nitrátszennyeződése, 
káros növényvédőszer-maradványok akkumulációja, tavaink eutrofuzációja, mindjob
ban felerősítette világszerte azokat a törekvéseket, amelyek a kémiai anyagok nélküli 
gazdálkodást tűzik ki célul.

Itt érkezünk el a jelenhez, és előadásom mottójául ifjúkorom egyik kedvenc 
könyvének, Sienkiewicz "Quo vadis"-át választottam.

Quo vadis agricultura? - Hová mész mezőgazdaság?
Quo depelleris agricultura? - Hová űznek mezőgazdaság?
Wohin wirts du getrieben? Gégén deinen willen!
Und wer sind die Treiber. - Hova fognak hajtani akaratod ellenére! 

És kik lesznek a hajtóid?

Prof.Dr.Arnold Fink

A feltett kérdések megválaszolása több tudományterület és a politika együtt
működését igényli. Úgy gondolom, ezt a célt jól szolgálja Láng István által kezdemé
nyezett és vezetett AGRO-21 program.

Előadásomban martonvásári tartamkísérleteinkből kívánok néhány adatot 
felvillantani.

Tartamkísérletekkel foglalkozni egyidejűén hálás és háládatlan feladat.
Hálás, mert adatainkat idő függvényében tudjuk elemezni. Veres Péter szava

ival élve: "Úgy tudunk a mával foglalkozni, amint jön a tegnapból- és megyen a hol
napba..."

Háládatlan, mert mindig szembe kell nézni a 3-4 évtized előtti önmagunkkal. 
Utólag csak a nézeteinket, de érdemben a kísérleteinket nem változtathatjuk. Ez hol 
örömet, hol fájdalmat okoz. Örömet, ha két évtized után egy ifjonti hévvel kialakított, 
sokat vitatott elképzelés igazolódik, és részévé válik a növénytermesztés mindennapi 
gyakorlatának. De fájó akkor, ha 10-20 év után el kell vetni egy sokat dédelgetett és 
hosszan érlelt "világmegváltó" elképzelésünket, mert a kísérleti tények, vagy a gyakor
lat nem igazolta. Tartamkísérlet világszerte sok indult és indul ma is. De sajnos több
ségük mielőtt értékelhető eredményt adna, átszervezés, pénzhiány vagy személyi 
okokból megszűnik, vagy pedig kihullik az idő rostáján. Az a kevés, amelyik fennma- 
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rád, és kiállja az idők próbáját - Rothamsted, Halle, Urbana, felbecsülhetetlen értékű 
információt ad mind a tudománynak, mind a gyakorlatnak.

Erre vonatkozóan találhatók pozitív és negatív példák. Pozitívnak említeném 
a Rothamsted-i kísérleteket, melyeknek elmúlt évben ünnepeltük tudományos konfe
rencián 150. éves évfordulóját.

Jó példa az USA-ban 1876-ban Urbanaban beállított tartamkísérlet, amely 
ma a város közepén van, és mind a mai napig őrzik. Az egyetem új könyvtárát, hogy 
ne zavarja a kísérleteket, föld alá süllyesztve építették meg.

Van sajnos ellenpélda is. Moszkvában Pranyisnyikov által 1905-ben beállított 
tartamkísérletek helyén emeletes panelházak állnak.

Magyarországon egyelőre még nem vagyunk teljesen rossz helyzetben, mert 
ha nagy nehézségek árán is, még folytatódnak Martonvásáron, Keszthelyen, TAKI- 
ban, Debrecenben, Kompolton, Magyaróvárott és Nyíregyházán a tartamkísérletek.

"A növénytermelés gyakorlata rövidesen válaszút elé kerül. Néhány éven belül 
a műtrágyafelhasználás eléri az optimálisát, és ha a gyakorlat felé időben nem adunk 
jelzéseket és javaslatokat, előre látható a termések stagnálása.

A gyakorlatban a gépesítés és a kemizáció fejlődésével párhuzamosan olyan 
nézetek uralkodnak, hogy ha nagyobb termést akarunk elérni, akkor szántsunk az 
eddiginél mélyebben, adjunk még több műtrágyát, növeljük a kukorica növényszámát, 
ha sok a gyom, fokozzuk a herbicidek adagját, növeljük a traktorok lóerejét 140-ről 
250-re, szélesítsük tovább a munkagépeket stb. Megítélésem szerint ez a koncepció 
rövidesen felülvizsgálandó." (In. Vetésforgó-vetésváltás-monokultúra, 1974.)

A felülvizsgálat megkezdődött, ha nem is egészen úgy ahogy mi gondoltuk, 
jó magyar szokás szerint átestünk a ló másik oldalára. Műtrágyafogyasztásunk egyti- 
zedére, peszticidfelhasználásunk pedig egyharmadára esett vissza, ami természetesen 
jelentkezett a termésátlagok nagyarányú csökkenésében.

Az országos tápanyagmérleg adatait és a martonvásári kísérletek néhány ta
lajjellemzőjét az 1-4. ábrákon mutatom be.

Az országos tápanyagmérleg adatai jól szemléltetik, hogy az 1970-es évekig 
jelentős volt a rablógazdálkodás, majd ez átcsapott túltrágyázásba.

Kísérleteink indulásakor Magyarország gabonaimportáló ország volt. Előkí- 
sérletek alapján arra a meggyőződésre jutottam, hogy a termések növelésének fő li
mitáló tényezője a gyomosodás és a rablógazdálkodás. Amíg ezen nem változtatunk, 
számottevő eredményre nem számíthatunk.

Kísérleteim alapgondolata, melyek a hatóanyag-azonosság elvére épültek, a 
klasszikus dániai Iversen kísérleteinek a részbeni megismétlése volt. Iversen adataival 
szemben a kísérletek beállítása után még fél évszázaddal a nemzetközi szakmai köz
vélemény is azt vallotta, hogy eredményei annak köszönhetők, hogy vetésforgóiban 
herefűves szakaszok voltak. Ismeretes, hogy az ilyen szakasz 5-6-szor annyi szerves
maradványt hagy vissza, mint a gabonafélék. Ezért kísérleteinket több esetben a ga
bona túlsúly jellemezte.

Vetésforgó-vetésváltás-monokultúra
Régebben közölt dolgozataimban foglalkoztunk a vetésforgó megítélésében 

jelentkező különböző felfogásokkal és értékeltük a vetésforgót megalapozó agronó- 
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miai (tápanyag, víz, toxin, patológia, gyomosodás stb.) elméleteket. Megállapítottuk, 
hogy a búza termésének csökkenése monokultúrában az időjárás indukálta patogén 
tényezőkkel hozható leginkább kapcsolatba. Rámutattunk a monokultúra-tűrés tekin
tetében az egyes fajták rezisztenciájával kapcsolatos eltérő monokultúra-tűrésre. Ku
korica vonatkozásában megállapítható, hogy a terméscsökkenés monokultúrában nem 
patológiai tényezőkkel, hanem a talaj vízforgalmával és a herbicidrezisztens gyomok 
felszaporodásának mértékével hozható kapcsolatba. A 5-7. ábrákon bemutatott ada
tok jól szemléltetik, hogy amilyen mértékben csökken az őszi búza részaránya a kü
lönböző vetésforgókban, közel olyan mértékben nő a búza termése. Ugyanez vonat
kozik a kukoricára is, de megfelelő tápanyagellátás esetében kisebb mértékben a mo
nokultúrás terméscsökkenés legjobb vetésforgóhoz viszonyítva 30 év átlagában 12 %, 
míg búza átlagában 30 %.

Az elővetemény hatását az 1983-as aszályfelmérésben 10 000 üzemi tábla 
felmérése alapján értékeltük. A felmérés adatai egyértelműen bizonyították, hogy a 
kukorica legrosszabb előveteményének a cukorrépa és a lucerna bizonyult. Ez egyér
telműen azzal függ össze, hogy előző évben a talajt legjobban a cukorrépa és a lucerna 
szárította ki, legnagyobb mélységben. Az aszályos körzetben a cukorrépa és a lucerna 
után vetett kukoricának több mint fele került az un. "kényszersílózott" kategóriába.

A vetésforgóról és a monokultúráról megállapítható, hogy a vetésváltás in
doka az egyes növényféleség, időjárás, talaj és patogén viszonyoktól függően változhat, 
száraz viszonyok között a gyökérforgó jelentősége nő meg, míg csapadékos körülmé
nyek között rendszerint a patogén tényező válik dominánssá.

Istálló- és műtrágya összehasonlító értékelése a hatóanyag-azonosság elve alapján 
Kísérleteinkben az istállótrágyának a műtrágyával szemben tápanyaghatáson 

túlmenően a talajsavanyodás-gátló hatását és szervesanyag-csökkenést fékező némi 
hatását tudtuk kimutatni. A termésadatok viszont azt igazolják, hogy a műtrágya nit
rogénje jobban hasznosul mint az istállótrágya nitrogénje, ezért a műtrágya fölénye 
ebben a vonatkozásban még 30 év után is kimutatható.

Az adatokat a 8. ábrán szemléltetjük.

Talajművelés
A talajművelés optimális mélysége növénytermesztési kutatásokban régtől vi

tatott. Elfogadott nézet, hogy ez függ a talaj típusától, a csapadékviszonyoktól, a gyo
mosodás mértékétől és az adott kultúrnövénytől. E témakörben a viták még napja
inkban is tartanak.

Vizsgálataink és méréseink szerint Magyarországon talajműveléssel a ’70-es 
évek végén és a ’80-as évek elején évente legalább 25 milliárd köbméter földet moz
gattunk meg. A mérések igazolják, hogy a talajművelés a viszonyoktól függően milyen 
mértékben változtatja meg a talaj víz-, hő-, levegő- és tápanyaggazdálkodását, 
mennyiben fokozza vagy gátolja a mikroszervezetek tevékenységét. Vizsgálataink sze
rint a termés nagysága szorosabb kapcsolatban van a vetőágy minőségével és az ál
lomány komplettségével, mint a talajművelésnek a talaj vízforgalmára gyakorolt ha
tásával. All. ábrában egy talajművelési kísérletünk 20 éves átlagát és annak ered
ményeit mutatjuk be a tápanyagellátástól függően. Tápanyagellátás nélkül 30 cm-ig 
tartó mélyművelés szignifikánsan növeli a kukorica termését. Trágyázott kezelésekben
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azonban ez a különbség jelentősen csökken. Mindkét esetben legjobb eredményt a 
15 és 30 cm mélységű művelés váltása adta.

Az 1960-as évek elején az USA-ban a "minimum tillage" elve és megvalósí
tásának különböző módozatai széles körben elterjedtek. Ezzel párhuzamosan közle
mények jelentek meg a talajművelés nélküli kukoricatermesztésről az un. "no" vagy 
"zero" tillageról. Martonvásári vizsgálataink eredményei azt mutatják, hogy talajmű
velés nélkül megfelelő gyomirtás esetében is a kukorica termése átlagban 5-10 %-kal 
csökken. A talajra vonatkozó paraméterek jók, ha a kukoricaszárat feltépve a talaj 
felszínén hagyjuk. Azonban ez tavasszal hűti a talajt és a kukorica fejlődését jelentő
sen visszaveti. Ennek oka, hogy tavasszal a talaj hőmérséklete a takart talajban át
lagban 2 C°-kal alacsonyabb.

Több kísérletünk adata arra mutat, hogy a művelés minősége főként attól 
függ, hogy a talajt milyen nedvességi állapotban műveltük. A talajművelés értékelé
sében legalább olyan fontos figyelembe venni hatását az állomány homogenitásának 
mértékére, mint a hatását a talaj fizikai tulajdonságaira. A 9., 10. ábrákban közölt 
adatokból látható az is, hogy a műveletszám növelésével általában csökken a kukorica 
termése. Amíg a 10-15 cm-es szántás és 20-30 cm-es szántás hatásában nincs különb
ség, szántás nélkül 10 %-os terméscsökkenést kaptunk. A túlművelés a talaj porosí- 
tásán keresztül csökkenti a termést. Humuszvizsgálataink azt mutatják, hogy a talaj 
humusztartalma kukorica monokultúrában a talajművelés mélységének függvényében 
szignifikánsan csökken.

Egészében hazánk talajművelési gyakorlatát nem tekintjük rossznak, mert ha 
különböző országokéval vetjük egybe, országos átlagban a 100 mm csapadékra jutó 
termést (12. ábra) Magyarország e mutatóban a különböző országok között tekinté
lyes helyet foglal el. Természetesen ez a mutató magában foglalja a tápanyagellátás 
minőségét és a gyomosodás mértékét is.

Kemizáció és szervesgazdálkodás
A Növénytermesztési Bizottság 1968. évi ülésén foglalkoztam a növényter

mesztési kutatások és a vetésforgót megalapozó agronómiái elméletekkel. Egyes el
méletek igen nagy hatást jelentettek a növénytermesztés fejlődésére. Gondoljunk a 
humuszelméletre, mélyművelés elméletére. A logikai módszer az agrárkutatásokban 
gyakran nem célravezető. Hogy hova vezet a növénytermesztési vagy földművelési 
elméletek sematizálása, az jól szemléltethető a talaj termékenységéről és a földmű
velés rendszeréről vallott felfogások változásában. Ismét az MTA Növénytermesztési 
Bizottsága 1974. évi ülésén elhangzott előadásomból idézek. "A mezőgazdasági ter
melés gyakorlata nem igazolta a talajtermékenység Liebig-i minerális szemléletét, 
mert az lebecsülte a nitrogéntrágyázás és a biotikus tényezők jelentőségét. Nem iga
zolódott a talajszerkezet fenntartásának elsődlegességét valló Viljamsz-i tétel sem. A 
talaj szervesanyagának fenntartására és feltételezett növelésére épülő, a biotikus té
nyezők jelentőségét különösen hangsúlyozó talajerőgazdálkodás korlátái - különösen 
napjainkban - a mezőgazdasági termelés gépesítésének és kemizációjának időszaká
ban mutatkoznak meg, másrészről viszont mind több adat kezd rendelkezésre állni a 
növénytermesztés kemizálásának káros biológiai és környezeti hatásairól."
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A témakörben Geothe szavait látom igazolódni, miszerint: "fakó minden te
ória, az élet aranyló fája zöld".

Említettem, hogy a kemizáció káros mellékhatásainak egyre nyilvánvalóbbá 
válása felerősítette a különböző növénytermesztési rendszereket. A szerves- vagy bi
ogazdálkodás legtöbb meghatározás szerint kikapcsolja a mezőgazdaságból a műtrá
gyákat, peszticideket, növekedésszabályzókat, takarmányadalékokat, stb. Ez a rend
szer a vetésforgóra, növényi maradványokra, istállótrágyára, pillangósnövényekre, 
zöldtrágyázásra, gazdaságon kívüli szerves hulladékokra, mechanikai és biológiai ta
lajművelésre, ásványi anyagokra, biológiai növényvédelemre igyekszik építeni a talaj ter
mékenységének és kultúrállapotának fenntartását a növények tápanyagellátását, a rova
rok, a gyomok és más kártevők irtását, valamint a termékek minőségének javítását.

A szerves- vagy biogazdálkodásnak világszerte sok fanatikus híve van. Kísér
leti és gazdasági adatok azonban gyengén támasztják alá a módszer hatékonyságát 
vagy jövőjét. Ha meggondoljuk, mi évszázadokon keresztül ilyen módon gazdálkod
tunk, az eredményt ismerjük.

Tudatában vagyunk, és adataink is bizonyítják, a kemizáció pozitív oldalai 
mellett az érem másik oldalának is. De a megoldás nem a vegyi anyagok használa
tának a kikapcsolása a mezőgazdaságból, mert ez éhínséghez és beláthatatlan követ
kezményekhez vezetne. Tudomásul kell vennünk, hogy civilizációnkban sem a gyógy
szereket sem a peszticideket nem tudjuk nélkülözni. Azokkal értek egyet, akik nagyon 
helyesen alkalmazkodó környezetkímélő mezőgazdaságról, vagy fenntartható mező
gazdaságról beszélnek.

A múltat áttekintve is azt látjuk, hiába tanítottak különböző elméleteket, hoz
tak kormányhatározatokat, amiket esetenként tűzzel-vassal akartak érvényesíteni, lé
nyegében minden korban alkalmazkodó növénytermesztést folytattunk.

A biológiai vagy szervesgazdálkodás hirdetői megfeledkeznek arról, hogy a 
biomassza növelésében leglényegesebb tényező a műtrágyázás. A biomassza növeke
désével párhuzamosan a gyökér- és tarlómaradványokkal, és a növénytermesztés 
egyéb melléktermékeivel sokkal több szervesanyag kerül vissza a talajba, mint a föld
művelés hagyományos rendszerében.

A 13-14. ábrákon martonvásári tartamkísérleteinkből néhány adatot mutatok 
be egyes növénytermesztési tényezők hatásáról a kukorica szemtermésére, a talaj hu
musztartalmának alakulására, és a pH értékének változására vonatkozóan a trágyá
zástól függően.

Műtrágya-adagjaink meghatározásában igen nagy segítséget jelentének Láng 
Géza által indított országos egységes műtrágyázás! kísérletek adatai. A kísérletek rész
letadatait Debreczeni Béla és Debreczeni Béláné publikálták. A 15. ábrán megkísérel
tem az adatok alapján összefoglalni hazánk különböző talajtípusaira javasolható táp
anyagarányokat és - adagokat. Ezek legtöbbször optimumszinthez közeliek, különösen 
akkor, ha nemcsak a termést, hanem a ráfordítást is figyelembe vesszük. Az "l"-gyel 
jelzett szint 50 kg hatóanyagot jelent. Az optimum-szint N esetében 50 és 150 kg 
között, P esetében a réti csernozjom kivételével 50 kg-ot jelent, K esetében pedig 
0-50 kg-ot.

Ha egy mondatban akarnám véleményemet összefoglalni, azt mondanám, 
hogy találjuk meg az arany középutat a kemizáció és a szervesgazdálkodás között.
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5.2. A NÖVÉNYI VÉDEKEZÉSI REAKCIÓK ÉS AZOK EGYMÁSRA HATÁSA 
BAKTÉRIUMOS FERTŐZÉSEK ESETÉBEN

Klement Zoltán
az MTA rendes tagja

A fitopatogén baktériumok szerencsés modellként szolgálnak a növény-kórokozó 
egymásrahatásának, más szóval a patogenitás, illetve a rezisztencia kérdéseinek tanul
mányozásában. A betegség lefolyása és fenotípusos megjelenése a fogékony és a rezisztens 
növényben különböző. A levélfoltosodást okozó nekrogén baktériumok esetében, a fogé
kony kapcsolatban, a tünetek a zsírfoltosodással kezdődnek, amelyek később nekrotizá- 
lódnak. A rezisztens kapcsolatban leginkább a hiperszenzitivitásra jellemző - lokális, gyors, 
u. n. hiperszenzitív nekrózis alakul ki, vagy ritkábban a növény tünetmentes marad. Leg
több kapcsolatban a nekrózis kialakulásának gyorsasága az alapvető kérdés.

1985-ben, amikor a Magyar Tudományos Akadémia levelező tagjának foga
dott, székfoglaló előadásomban a fogékony és a hiperszenzitíven reagáló rezisztens 
növényben, a szöveti és a sejtszinten lejátszódó folyamatok kísérleti eredményekről 
számoltam be. 1994-ben az Akadémia rendes tagjai sorába választott. Ez alkalommal 
tartott székfoglaló előadásomban, az újabb kísérleteink alapján arra kerestünk választ, 
mi lehet az oka a rezisztens növény bizonyos körülmények között jelentkező tünetmen
tességének. Ezt, az úgynevezett "immun" típusú védekezésnek a mechanizmusát korábban 
nem ismerték. Mielőtt erre a kérdésre rátérnék az érthetőség kedvéért a fogékony és 
hiperszenzitív növényben lejátszódó folyamatokra is röviden ki kell térnem.

A zsírfoltosodás és szöveti nekrózis kialakulása a fogékony növényben: Korábbi, 
Göttingeni Egyetemen végzett kutatásaink alapján bizonyítottuk, hogy a fogékony nö
vényben a betegségszindróma utolsó fázisában jelentkező szövetelhalás hasonló mó
don indukálódik, mint a rezisztens növényben a hiperszenzitív nekrózis. Fogékony 
növényben a nekrózis indukálása késleltetett. Ez a késleltetés a baktériumsejtet bur
koló nyálkaanyagnak az u. n. extracelluláris poliszacharidoknak (EPS) köszönhető. 
Ugyanis, a növénysejt nekrózisa a genetikailag kódolt indukciós folyamat eredménye. 
Ez az indukció csak akkor történhet meg, ha növény- és baktériumsejt egymással 
érintkezik. Kimutattuk, hogy ez a sejt-sejt kapcsolat a fogékony növényben, a betegség 
kezdeti szakaszában (3-5 nap), az EPS burok következtében nem jöhet létre. Miután 
azonban, a tömeges baktériumsejt szaporodás miatt, a sejtközötti járatokban már el
fogy a burokképzéshez szükséges glükóz, a továbbszaporodó sejtek már burok nélkül 
"születnek". Ilyen baktériumsejtek már képesek a növény sejtnekrózis autolitikus fo
lyamatának megindításához és kiterjedt szövetek nekrotizálásához.

Rezisztens vagy gazdaidegen növényekben az EPS burokképzés mérsékelt vagy 
elmarad. Ennek okát még nem ismerjük. Az EPS hiányában a baktériumsejt a fertő
zést követő 1-3 órában a hiperszenzitív nekrózist megindítja. Az így nekrotizálódott 
növénysejt a környezetében lévő baktériumsejteket is károsítja, lokalizálja aminek kö
vetkeztében a betegség csak néhány növénysejtre terjed ki. Az elmúlt tíz év kutatásai 
alapján ezekről a folyamatokról már többet tudunk. Magyar kutatók is résztvettek 
azokban a molekuláris genetikai munkákban, amelyek segítségével bizonyítani lehetett, 

(Rövidített változat. Elhangzott 1994. február 24-én.)
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hogy a hiperszenzitív reakció indukálásáért bizonyos baktérium gének felelősek. Eze
ket hrp géneknek (hiperszenzitív reakcióért és patogenitásért felelős gének) nevezték el. 
Laboratóriumunk munkatársai az elsők között voltak, akik transzpozon mutációval izo
láltak olyan Pseudomonas syringae, pvphaseolicola, és pv. tabaci mutánsokat, amelyekben 
az említett hrp gének károsodtak és így a sejtek patalógiai tulajdonságaikat elveszítették 
vagy virulenciájuk lecsökkent. {Somlyai et al. 1986; Physiological and Molecular Plánt 
Pathology.) Ilyen mutánsok segítségével, az elmúlt tíz évben sikerült különböző kutató
csoportoknak azonosítani és izolálni (klónozni) a hiperszenzitívitásért és patogenitásért 
felelős egyes baktériumgéneket. Ma már tudjuk, hogy ezekért a folyamatokért egy "clus- 
ter"-ben elhelyezkedő 7 gén összehangolt munkájához van szükség. Feltételezhetően ezen 
gének aktiválása a növény részéről érkező, eddig ismeretlen szignál segítségével történik. 
Ennek a felismerési folyamatnak az eredménye a hrp gének aktiválása, és egy új fehérje 
a harpin termelése. A harpin feladata a HR indukciója. Mindezek az események az u.n. 
indukciós idő alatt zajlanak le. Az indukciós idő hossza a baktériumfajtól függ, de külső 
körülmények is befolyásolják. Pl. a borsó kórokozója a P.s. pv.pisi indukciós ideje 1-1,5 
óra, míg a P.s. pv.phaseolicola-nak 2,5-3 óra. A növénysejtben a harpin indítja el az au- 
tolitikus folyamatokat, amelyek újabb 3-4 órát igényelnek. Ebben a tünetmentes perió
dusban a növénysejtben aktív degenerációs folyamatok játszódnak le. Eddig pontosan 
nem ismert módon, de a harpin indukciója következtében reaktív szabad gyökök kelet
keznek, amelyek károsak a biológiailag aktív vegyületekre, mint a nukleinsavakra, fe
hérjékre, lipidekre. Különösen a sejtmembránok lipid peroxidációjának következté
ben a membránok permeabilitása megnő (Ádám, et al. 1991; Physiologycal and Mo
lecular Plánt Pathology). A permeabilitás emelkedésnek egyik következménye a va- 
kuólumban lévő fenolvegyületek citoplazmába való áramlása, amely végső soron ai- 
tolitikus vegyületek gyors kialakulásához vezet. A plasmalemma permeabilitás emel
kedés következtében az említett toxikus anyagok a sejtközötti járatokba is ömlenek, 
ahol a baktériumsejtek további szaporodását meggátolják.

Nem világos, hogy a nekrózis önmagában mennyire gátolja a baktéri
umszaporodást, mert hiszen olyan mutánsok, amelyek HR indukálására képtelenek, 
szintén gátlódnak a rezisztens növényben. A nekrózis mesterséges gátlása sem idézi 
elő az egyébként inkompatibilis baktériumok szaporodását {Király et al., 1977; Acta 
Phytopath. Hung.) a rezisztens növényben. Ebből a tényből kiindulva feltételeznünk 
kell egy másik növényi mechanizmust is, amelyről a következőkben szólok.

Az "immun”típusú szimptómamentes védekezési mechanizmus felismeréséhez 
egy véletlen kísérleti megfigyelés vezetett. Felfigyeltünk arra, hogy magasabb üvegházi 
hőmérsékleteknél a P.s. pv.phaseolicola, a szokástól eltérően nem indukált HR-t az 
inkompatibilis dohány levélben. Annak ellenére, hogy a hiperszenzitív védekezés el
maradt, a baktérium nem szaporodott. A jelenségből két kérdés merült fel: (1) Miért 
maradt el a HR? (2) Ha nincsen HR, mi gátolja meg a baktérium szaporodását?

A kérdés tanulmányozásához szintén magyar kutatók korábbi megfigyelései 
szolgáltattak alapot (Lovrekovics és Farkas, 1965.; Natúré). Ők bizonyították először, 
hogy egy elölt baktériummal előkezelt dohánylevélben, a későbbi fertőzéssel szemben 
a növény "immunis" marad. Később, Sequeira (1975) azt tapasztalta, hogy az-így elő-, 
kezelt növényben a HR is elmarad. Vagyis az elölt baktérium rezisztenciát indukált 
egy későbbi fertőzéssel szemben. A hetvenes évek végén laboratóriumunkban bizo- 
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nyitottuk, hogy ez az ú. n. indukált (szerzett) rezisztencia nem egységes mechanizmus, 
hanem létezik egy korai és egy kései szakasza. (Klement and Burgyán 1978; Acta 
Phytopathologica.) A korai indukált rezisztencia (early induced resistance: EIR) már 
a fertőzést követő 3-6 órában kifejlődik és képes gátolni a HR-t. Azt is bizonyítottuk, 
hogy ha a növény fehérjeszintézise gátlódik, pl. hőstresszel vagy bizonyos fehérjesz
intézist gátló antibiotikumokkal, akkor az EIR nem fejlődik ki. Vagyis, ha ilyen ke
zeléseknek tesszük ki a növényt, akkor a HR végül is megjelenik.

Ezek a megfigyelések késztettek arra, hogy az előbb említett két kérdésre 
feleletet kapjunk. Említettem, hogy az EIR kialakulásához 3-6 órára volt szükség 20 
fok körüli hőmérsékleteknél. Magasabb hőmérsékleteknél, 26 fok felett ez az idő 
lerövidült, és pl. 30 C fokon már 1-2 óra is elegendő volt a kialakulására, vagyis a 
HR gátlására. Az első kérdés, hogyan gátolja az EIR gyors kifejlődése a HR-t? Már 
a HR-rel kapcsolatos vizsgálataink során bizonyítottuk, hogy a HR indukációhoz a 
baktériumnak, pl. a P.s. pv.phaseolicolanak 2,5-3 órára van szüksége (indukciós idő). 
Ebben a szakaszban a kórokozónak metabolikusan aktív (szaporodóképes) állapotban 
kell lennie, ha nem, akkor a HR indukció nem jön létre. Ma már tudjuk, hogy a 
kórokozó hrp génjének aktiválása is ebben a szakaszban történik, azonban csak akkor, 
ha a baktérium metabolikusan aktív állapotban van. Olyan esetekben, amikor bizo
nyos okok miatt az EIR már a HR indukciós ideje előtt vagy alatt kialakult, akkor 
az EIR képes gátolni a kórokozó anyagcseréjét, aminek következtében a HR indukció 
nem jöhet létre. Ezt a munkahipotézisünket bizonyította az is, hogy amikor a növény
ben az EIR kifejlődését gátoljuk (pl. hőstresszel) akkor a HR indukció megtörtént 
még 30 C foknál is. Ezek a kísérletek arra engedtek következtetni, hogy a fertőzött, 
inkompatibilis növényben ugyanaz a baktériumsejt egyszerre két védekezési mecha
nizmust indukál, vagyis az EIR-t és a HR-t. Az EIR kifejlődésének gyorsaságától függ 
a HR megjelenése. Ha ez az HR indukciós idő előtt történik, akkor a növény tünet
mentes marad.

Ezeket az eredményeket további kísérletekkel erősítettük meg. Ha az előző 
megállapítás igaz, akkor hasonló eredményt kell kapnunk, ha olyan baktériummal 
végezzük a fertőzést, amelyben az indukciós időt hosszabbítottuk meg. Erre két lehető
ségünk volt. Az első esetben olyan baktériumsejtekkel fertőztük a növényt amelyeket 
előzőleg baktérium fehérjeszintézist gátló kloramfenikollal kezeltünk. Ilyen sejtekben a 
normális metabolizmus a baktériumban késve áll helyre, ami egyben az indukciós időt is 
meghosszabbítja. A másik esetben olyan baktérium mutánsokat használtunk, amelyekben 
az indukciós idő a transzpozon mutáció (Tn5) miatt megnövekedett. Ezekkel a módsze
rekkel az indukciós idő hosszát közel a duplájára. (5-6 órára emeltük). Ilyen, meghosz- 
szabbodott indukciós idővel rendelkező baktériumok a HR-t még alacsony hőmérsékleten 
sem (20 C fok) indukálták. Annak bizonyítására, hogy valóban az EIR gátolta meg a HR 
kialakulását, a leveleket fertőzés előtt hőstressznek tettük ki, amivel az EIR-t gátoltuk. 
Ilyenkor ezek a mutánsok is indukálták a HR-t.

A baktérium sem a hiperszenzitív reakción átesett növényekben, sem a tü
netmentes növényekben nem szaporodott. Ezek a kísérletek arra engednek következ
tetni, hogy nemcsak a HR, hanem az EIR is meggátolja a kórokozó szaporodását az 
inkompatibilis növényben.
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Összefoglalva láthatjuk, hogy minden olyan esetben amikor a "korai indukált 
rezisztencia" (EIR) gyorsabban kialakul, még a HR indukciós ideje előtt, akkor a HR 
elmarad, s így a fertőzött növény tünetmentes marad. így először bizonyítottuk, hogy:

1 ./ Ugyanaz a kórokozó az inkompatibilis növényt fertőzve parallel két véde
kezési mechanizmus kialakulását indukálja (HR+EIR).

2 ./ Bizonyos körülmények között az EIR képes meggátolni a HR indukcióját, 
ezért a növény tünetmentes marad.

3 ./ Ilyen tünetmentes növényben nem a HR, hanem az EIR gátolja meg a 
baktériumszaporodást.

Kísérleteink alapján lehetőség nyílt az eddig ismeretlen, tünetmentes, immun 
típusú védekezési mechanizmus megmagyarázására.

53. MERRE TART KÖZÉP- ÉS KELET-EURÓPA MEZŐGAZDASÁGA?
Az átalakulás első szakaszának tanulságai

Csáki Csaba
az MTA rendes tagja

Közép-Kelet-Európa történelme során átélt már számos földreformot, bele
értve a kollektivizálást, amely a mezőgazdasági termelést alapvetően átformálta. Ag
rárreformok voltak a világ más részein is. Napjainkban a nyugati világ és számos 
fejlődő ország agrárgazdasága is forrong, változik. Kevés, vagy egyáltalán nem is ta
lálható azonban olyan jellegű és horderejű agrárreform, amely a mai kelet-európai 
változásokhoz fogható.

- Példa nélküli ez az átalakulás, mindenekelőtt méreteit tekintve. Közép-Ke- 
let-Európa a világ mezőgazdasági termelési potenciáljának mintegy 20 %-ával ren
delkezik, itt él a világ népességének hozzávetőlegesen 8 %-a.

- Különleges a feladat jellege is. A történelemben először kerül arra sor, hogy 
a tervgazdálkodást a piaci szabályok szerint működő mezőgazdaság váltja fel, hogy 
az állami és kollektív tulajdonon alapuló gazdaságok helyére magántulajdonban lévő 
üzemi struktúra lép.

- Sajátos ez a rendszerváltás a gazdasági és politikai környezet tekintetében is. 
A kelet-európai agrárátalakulás gyorsan változó gazdasági és politikai feltételek között 
zajlik. Különösen kedvezőtlen körülmény a gazdaság egészének általános válsága.

- Nem lényegtelen az sem, hogy a közép-európai demokráciák viszonylagos 
stabilitásától eltekintve, a régió egészére a komoly veszélyeket rejtő, nagyfokú politi
kai bizonytalanság, a demokratikus és konzervatív erők éles küzdelme jellemző.

A ’80-as évek második felétől foglalkozom a régió mezőgazdaságának fejlő
désével. Az elmúlt két-három évben pedig kutatómunkám központi kérdését Közép- 
Kelet-Európa mezőgazdaságának átalakulása alkotta. 1991 óta.sajátos és kedvező a 
helyzetem e problémakör kutatásában. Vezető agrárpolitikai tanácsadóként résztve- 
szek a Világbanknak a közép- és kelet-európai országok mezőgazdaságával kapcso
latos agrárgazdasági kutató- és elemző munkájában. Mai előadásom e széles körű, az 
érintett országok mezőgazdaságának tanulmányozására épülő és ma korántsem be

(Rövidített változat. Elhangzott 1994. március 31-én)
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fejezett vizsgálatok eredményeire támaszkodik. E munkában nagyobb nemzetközi kol
lektíva működik közre. Hangsúlyozni szeretném azonban, hogy a levont következte
tések, megállapítások saját véleményemet fejezik ki, és azok nem tekinthetők sem a 
Világbank, sem egyetlen intézménye hivatalos vagy félhivatalos álláspontjának.

A közép-kelet-európai agrárátalakulás sokoldalú és igen összetett folyamat. 
Nehezen képzelhető el egyértelmű és végleges válasz az előadásom címét adó kér
désre. Ezért részletesebben csak a földreform kérdését tárgyalom. Ezen belül is csu
pán két fő problémával, a földmagántulajdon megteremtésével, és a gazdaságszerke
zet reformjával, a mezőgazdasági nagyüzem átalakításának problémáival foglalkozom; 
a folyamat eredményeinek bemutatása mellett a gyakorlati agrárpolitika szempontjá
ból fontosnak tűnő tanulságokra helyezve a hangsúlyt.

Reformrendszerváltás
A mezőgazdaság tradicionálisan fontos gazdasági ágazata a régió országainak. 

A mezőgazdaság több mint 15 %-kal járult a nemzeti jövedelemhez és a népesség 
mintegy 20 %-a ebben az ágazatban talált munkát. Érdemes megjegyezni, hogy a 
mezőgazdaság szinte valamennyi országban nagyobb arányban részesedett a munka
erőlétszámból és az összes eszközállományból, mint a nemzeti jövedelemből ami a 
mezőgazdasági termelés viszonylag extenzív jellegére utal.

A szocialista mezőgazdaság működésének problémái már az ’50-60-as évek
ben jelentkeztek. Ekkorra tehetők az első reformkísérletek is. A szocialista mezőgaz
daság története a sikertelen vagy csak részeredményeket hozó reformok története is. 
A szocialista gazdaság egészének korlátáit azonban a mezőgazdasági reformok sem lép
hették túl. A ’80-as évek végén, a ’90-es évek elején az egész régión végigsöprő politikai 
változások új feltételeket teremtettek a mezőgazdasági reformok számára is. A szocialista 
mezőgazdasági rendszerek reformja helyett a régió egészében a rendszerváltás, a magán
tulajdonon alapuló piaci mezőgazdaság kiépítése vált a fő célkitűzéssé.

Ma, a KGST és a Szovjetunió felbomlása után kialakult új helyzetben a pi
acgazdaság kiépítése, a privatizáció képezi a gazdaságpolitika fő célkitűzéseit. A ma
gántulajdonra, az egyéni érdekeltségre épülő mezőgazdaság kialakítása az agrárrefor
mok fő törekvése. A megvalósítás konkrét formáit és módját tekintve azonban ko
rántsem ilyen egységes a kép. Számottevőek a különbségek az ár- és támogatáspoli
tikában, az agrár-kereskedelempolitikai gyakorlatban. Eltérő módon zajlik a földek 
privatizációja, a gazdaságszerkezet átalakulása is. Tekintsük át e két utóbbi területen 
végbement változásokat az Oroszországban, Ukrajnában és Közép-Kelet-Európa hat 
kisebb országában végzett felméréseink alapján.

A földmagántulajdon megteremtése
Az agrárátalakulás kiindulópontja a földmagántulajdon és a földpiac megte

remtése. Ez az a kérdés, amely körül éles politikai vita dúl szinte valamennyi ország
ban. Itt tulajdonképpen két egymással összefüggő feladatról van szó. Az egyik a ma- 
gán-földbirtoklás jogi kereteinek a megteremtése, a másik pedig a föld magántulaj
donba adása, a föld-privatizálás konkrét végrehajtása, vagyis: hogy ki kapja a földet 
és milyen kritériumok alapján.

Közép-Európában a földmagántulajdon jogi elismerése nem képezte különö
sebb vita tárgyát. Ezekben az országokban létezik a föld magántulajdonlásának ha
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gyománya, és a hagyományokhoz való visszatérés a közvélemény többségének támo
gatását élvezi. A balti államokat kivéve nem egészen ez a helyzet a volt Szovjet
unióban. A teljes értékű föld-magántulajdon elismerése itt különösen éles politikai 
vitát váltott ki. Ma már a legtöbb volt szovjet köztársaság jogrendszere elvben elismeri 
a föld-magántulajdont, azonban ennek körét és gyakorlásának módját számos jogsza
bály korlátozza. A kormányok továbbra is a nagyüzemi mezőgazdaság alapjainak meg
őrzésére törekszenek, és a földek valódi privatizációja egyelőre elsősorban a háztáji 
gazdaságok megnövelt földterületére, a tartalék földterületekre és az ún. elhagyott 
földekre korlátozódik. A mezőgazdasági területek túlnyomó részét illetően még tart 
a vita; Oroszországban, Moldovában, Ukrajnában a kolhozok-szovhozok földjei álla
mi, össznépi tulajdonból a dolgozó kollektívák tulajdonába kerültek. Lehetőség van a 
földek kivitelére is, amennyiben önálló mezőgazdasági termelésre vállalkozik a távozó. 
E földek adás-vétele azonban korlátozott. Belorussziában, Közép-Azsiában viszont a 
mezőgazdasági területek túlnyomó része, a kolhoz-szovhoz terület, illetve a magán
gazdaságok viszonylag kis területet (egy-két ha) meghaladó része továbbra is állami 
tulajdonban maradt. Használatuk csupán hosszú távú bérlet formájában lehetséges.

A földreform másik nagy kérdése: ki kapja a földet? E tekintetben két egymással 
élesen szemben álló megközelítéssel találkozhatunk: a földek régi tulajdonosoknak való 
visszaadásának igénye áll szemben a föld legyen azé, aki megműveli törekvéssel.

A közép-európai országokban a reprivatizáció a meghatározó, kiegészítve a 
föld nélküli mezőgazdasági termelőket földhöz juttató különböző megoldásokkal. Kö- 
zép-Európa általában elismerte a korábbi földtulajdonosok jogait. A kompenzációra 
különböző konkrét formákban került sor, a földek tényleges visszaadásától kezdve a 
földvásárlást lehetővé tevő pénzügyi kompenzációkon keresztül. A földek teljes és 
gyors privatizációjára Albánia a példa. Itt a volt termelőszövetkezetek és állami gaz
daságok túlnyomó részének földterületeit a család nagyságától függően osztották szét 
a falusi lakosság között. Romániában ugyancsak gyorsan, mintegy hat hónap alatt 
kerültek a szövetkezetek földterületei a korábbi tulajdonosok és a szövetkezeti tagok 
használatába és tulajdonába. Bulgáriában a folyamat lassabban halad. Itt a célkitűzé
sek között szerepel a racionális méretű magángazdaságok létrehozása is, ami e folya
matot érthetően komplikálja. Csehszlovákiában a korábbi tulajdonosok visszakaphat
ják földjeiket, amennyiben annak megművelésére vállalkoznak. A magyarországi gya
korlat közismert valamennyiünk számára. E folyamat eredményeként Közép-Kelet- 
Európában a közeljövőben a mezőgazdasági földterületek túlnyomó többsége magán
tulajdonban lesz, bár a tulajdon jogi rendezése még hosszabb időt igényel.

A volt Szovjetunióban viszont szinte teljesen elvetették a reprivatizáció gondola
tát. A ház körüli földterületektől és a zöldség- és gyümölcsöskertektől, üdülőterületektől 
eltekintve földprivatizációban kizárólag csak a mezőgazdaságban foglalkoztatottak, illetve 
a mezőgazdasági termelésre vállalkozók vehetnek részt. E különbségnek nyilvánvaló ma
gyarázata, hogy Oroszországban és a volt Szovjetunió nagy részén a földmagántulajdonnak 
alig van hagyománya, illetve a régi magántulajdon határait elmosta az eltelt viszonylag 
hosszú idő, a majdnem egy évszázad is. A volt Szovjetunió országai közül a balti államok 
mellett Nyugat-Ukrajnában, Moldáviában és Nyugat-Belorussziában merült fel valamilyen 
formában a reprivatizáció, a kárpótlás igénye. Végül is azonban egyedül a balti álla
mokban döntöttek a korábbi földtulajdonosok kompenzációja és a reprivatizáció mellett.
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A földprivatizáció nem lehet teljes a földpiac nélkül. A földpiac megteremtése 
még a privatizáció jogi keretei és gyakorlati végrehajtása tekintetében élenjáró közép-eu
rópai országokban is a kezdeti lépéseknél tart. Rohamléptekben folyik a földnyilvántartás, 
a tulajdonjogok és a változások nyilvántartását biztosító földnyilvántartási rendszer kiépí
tése. Rendkívül sokszínűek és nem teljesen megnyugtatóak az elképzelések viszont a föld
piac és a földmagántulajdon gyakorlásának szabályait illetően. Erőteljesek a magán-nagy
üzemekkel kapcsolatos fenntartások, sokan a régi nagybirtokrendszer újratermelődésétől, 
vagy legalábbis a tulajdon gyors koncentrációjától félnek. Szinte valamennyi országban a 
földmagántulajdon gyakorlását különböző megszorítások korlátozzák. Különösen konzer
vatív a volt Szovjetunió egyes köztársaságaiban érvényesülő szemlélet. A legtöbb helyen 
a tervek között szerepel, vagy már érvényben van a gazdaság és birtoknagyság korlátozása, 
a földek külföldinek történő eladását pedig a legtöbb országban meg kívánják tiltani. Félő, 
hogy ezek ‘a piaci gazdaság elveinek ellentmondó törekvések komolyan fékezni fogják a 
magántulajdonra épülő hatékony gazdaságszerkezet kialakulását és végső soron károsítják 
majd a régió mezőgazdaságának versenyképességét.

A nagyüzemi gazdasági szerkezet átalakítása
A volt szocialista országok mezőgazdaságának tipikus üzemei az állami gaz

daságok és a termelőszövetkezetek. E gazdaságok klasszikus formájukban nem illenek 
piacgazdasági környezetbe. Jövedelmező működésük nem várható szigorú költségve
tési korlátok és a piaci verseny körülményei között. Átalakulásuk tehát elkerülhetet
len, és ehhez a föld magántulajdonának megteremtése szolgáltatja a legfontosabb 
kiindulási alapot, amelyet az eszközök és a termelő berendezések privatizációja kell 
hogy kövessen. Az állami gazdaságok és a szövetkezetek gazdálkodásának és szerve
zetének változása már a ’80-as években vagy még korábban megkezdődött, még a 
volt Szovjetunióban is. Ezek a változások részét képezték a már említett mezőgazda
sági reformok sorozatának, és kétségtelenül elmozdulást jelentettek a nyereségorien
tált, önállóan működő vállalkozásokká történő átalakulás irányába.

A rendszerváltás felgyorsította a szövetkezetek és az állami gazdaságok át
alakulását valamennyi országban. Az átalakulás formái nagyon sokszínűek, így

- a meglévők kisebb szövetkezetekre való felbomlása;
- az eredeti formában való továbbműködés új szervezet és a nyereségorien

táltság alapján;
- zárt Rt. alakítása;
- korlátolt felelősségű társaság létrehozása;
- a gazdaság önálló nyereségelszámoláson alapuló önelszámoló egységekké 

való átalakítása;
- nyitott Rt. létrehozása;
- a földek és az eszközök magántulajdonára épülő szövetkezet alakítása, ahol 

egy tag egy szavazat elv érvényesül;
- nagyüzem teljes megszüntetése, az érintett tagok, illetve dolgozók döntése 

alapján, vagy a gazdaság felszámolása miatt.
Az átalakulás következetesebb Közép-Európában. Magában foglalja a tulaj

donviszonyok rendezését, az eszközök és a föld magántulajdonának megteremtését, 
és ezzel együtt a korábbi nagyüzemek érdemi igazodását az új körülményekhez. A 



108

volt Szovjetunióban az átalakulás az esetek többségében nem érinti a kolhoz/szovhoz 
forma lényegét, a tervutasítások még ma is élnek, az árak túlnyomó része központi 
szabályozás eredménye, és a mezőgazdasági nagyüzemeket az állami költségvetéshez 
láncoló támogatások sem szűntek meg. A létrejött új, "privatizált" üzemek tulajdoni 
struktúrája meglehetősen bizonytalan, legjobb esetben a volt Jugoszlávia önigazgató 
vállalatainak struktúráihoz hasonló. A tulajdon nem egyértelműen lehatárolt, a részjegy 
gyakorlatilag nem értékesíthető, a tulajdonosi viszony az adott gazdaságban végzett mun
kához kapcsolódik. Az átszervezett kolhozok és szovhozok továbbra sem felelnek meg a 
piacgazdasági követelményeknek és nem valószínű, hogy ilyen körülmények között nye
reséges működésre lesznek képesek. További átalakulás várható tehát.

Első tapasztalatok a magángazdálkodásban
A közép-kelet-európai agrárátalakulás legkézzelfoghatóbb eredménye az 

önálló paraszti gazdaság, vagy divatosabb kifejezéssel szólva, a farmergazdaságok 
megjelenése. E gazdaságok száma gyorsan növekszik mind Közép- és Kelet-Európá- 
ban, mind pedig a Szovjetunióban. A közép-kelet-európai országokban az átalakulás 
jobban megrázta a nagyüzemeket és a magánszektor gyorsabban terjed. Egészében 
véve azonban - eltekintve azoktól az országoktól (Albánia, részben Románia), ahol 
a nagyüzemek teljes vagy nagyobb részének a feloszlása végbement - eddig a szövet
kezeti parasztság viszonylag kisebb hányada (10-20 %-a) választotta az önálló gazdál
kodás útját. A volt Szovjetunióban - Örményország kivételével - pedig még szerényeb
bek az eredmények, a magángazdaságok számának látványos növekedése ellenére. 
Az önálló magángazdaságok a földterületnek csupán néhány, 2-3 %-ával rendelkez
nek és részesedésük az összes mezőgazdasági termelésben is elenyésző. A mezőgaz
daság magánszektora ennél azonban jóval szélesebb körű. A háztáji gazdaságok és 
konyhakertek a magángazdaságokkal együtt az összes földterület 10-15 %-át, egyes 
köztársaságokban ennél valamivel nagyobb arányát használják.

Mi jellemzi a régió új magángazdaságait?
Közép-Kelet-Európában végzett felméréseinek legfontosabb eredményei szerint: 
- A magángazdálkodók túlnyomó többsége a nagyüzemekből kivált vagy a 

háztáji gazdaságot továbbfejlesztő, korábbi termelőszövetkezeti tagok vagy állami gaz
dasági dolgozók köréből kerül ki. A mezőgazdasági termeléssel eddig nem foglalkozók 
aktívabb bekapcsolódása a földtulajdon-viszonyok rendezésével várható.

- A magángazdaságok viszonylag kis földterülettel (2-10 ha) rendelkeznek és 
fő célkitűzésűek a saját fogyasztásra való termelés;

- kivételt Magyarország és Lengyelország jelent, ahol a nagyobb méretek mel
lett a magángazdaságoknál már felismerhető az árutermelésre való törekvés és a ter
melési szerkezet specializációja is.

- Közép-Kelet-Európa magángazdaságai alapvetően családi vállalkozások, zö
mében egy vagy néhány család munkaerejére támaszkodnak. Külső munkaerő alkal
mazása kivételes eset. Mezőgazdaságból eredő jövedelmüket külső munkavállalással 
egészítik ki;

- termelési szerkezetük a korábbi háztáji gazdálkodás hagyományait tükrözi;
- alapvetően saját családi tőkéből jöttek létre, jellemzőjük a tőke hiánya, me

lyet súlyosbít a korlátozott hitelfelvételi lehetőség.
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A volt Szovjetunióban létrejött mezőgazdasági magángazdaságok a közép-ke- 
let-európai farmoktól számos tekintetben eltérő vonásokkal rendelkeznek.

- A volt Szovjetunió magángazdái magasabban képzett és a korábban mező
gazdasági termeléssel közvetlenül nem foglalkozók köréből kerülnek ki.

- A magángazdaságok elsősorban a tartalék- és művelésben nem lévő földe
ken jöttek létre és csak kis arányban keletkeztek a nagyüzemi gazdaságokból való 
kiválás útján.

- A tipikus orosz-ukrán magángazdaság mérete a közép-európai magángaz
daság méretének többszöröse (gyakran 100-150 ha) a földek minőségében meglévő 
különbségeket figyelembe véve is.

- Jelentős mértékben foglalkoznak árutermeléssel és szoros a piacokhoz fű
ződő kapcsolatuk.

- Termelési szerkezetük a tényleges piaci viszonyokhoz és árarányokhoz iga
zodva növénytermesztés-orientált.

- A termésátlagok, termelési eredményeik meghaladják a környezetükben 
működő nagyüzemek eredményeit.

A magángazdaságok térhódításának üteme messze elmaradt a régióban, mind 
az előzetes hazai és nemzetközi várakozásoktól, mind pedig a jogi keretek által biz
tosított lehetőségektől. Ezt a tényt a politikusok és a szakemberek különböző módon 
magyarázzák. Érdemes áttekinteni az érdekeltek véleményét is. Felméréseink szerint 
a magángazdasággal szembeni tartózkodásnak többféle magyarázata van. A legfon
tosabb az, hogy a régióban a magángazdálkodás adottságai csak részben vannak meg, 
és a tartózkodó magatartás a parasztság józan és reális helyzetmegítélését fejezi ki. 
Kétségtelen, hogy a közép- és kelet-európai parasztság mai generációja csak részben 
vagy egyáltalában nem rendelkezik azokkal a készségekkel, amelyek egy jól működő 
parasztgazdaság vagy farmergazdaság működtetéséhez szükségesek. A lényeg azon
ban nem ez, hanem az, hogy ma Kelet-Európábán a magángazdálkodás túl kockáza
tos, és a kockázatokhoz képest viszonylag szerény jövedelmet ígér. A piacgazdaság ki
építésével fokozatosan teremtődhetnek meg azok a feltételek, amelyek a gazdaság
struktúra további átalakítására ösztönöznek.

Következtetések, a jövő kilátásai
A kelet-európai agrárátalakulás korántsem fejeződik be. Az eddigi tapasz

talatok és eredmények a nagyüzemi mezőgazdaságból a magángazdálkodásba, a piaci 
mezőgazdaságba történő átmenet nehézségeit mutatják. Nehezíti ezt az átalakulást, 
hogy a rendszerváltás a termelés súlyos visszaesésével párosult, amely csak részben 
magyarázható a gazdaság válságával és a kereslet csökkenésével. Nem lényegtelen 
magának az átalakulásnak, a reformoknak a visszahatása sem. A nagyüzemi gazdál
kodásról egy új struktúrára való átállás nem építő, hanem lebontó folyamat. Különösen 
érvényes ez annak első szakaszára. Az eszközállomány egy részének elvesztése, és 
egyéb zavarok egy ilyen folyamat elkerülhetetlen velejárói. Sajnos, az érintett kormányok 
magatartása az elkerülhetetlen negatív hatásokat inkább erősítette, mint ellensúlyozta.

Hiányzik az átfogó agrárstratégia, az átalakulás átgondolt, következetes, köz
ponti menedzselése. Az átalakulás vezérlése eseti, ad hoc jellegű, amelyben a visz- 
szamenőleges és folyamat közbeni változtatások és módosítások egyaránt gyakoriak.
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Az agrárátalakulást meghatározó jogi törvények nem épülnek világosan kiérlelt, meg
fogalmazott és szélesebb társadalmi konszenzuson alapuló programokra. Egyes tör
vények érvényesítése meghaladja az adott ország államigazgatási rendszerének admi
nisztratív kapacitását.

Látnunk kell, hogy Közép-Kelet-Európa számára elvileg adott olyan jogi és 
szabályozási rendszer kialakításának a lehetősége, amelyek megfelelő tőkével páro
sulva a piaci körülményekhez leginkább illő üzemi struktúra kialakítását eredményez
hetik. A régió eddig csak részben élt ezzel a lehetőséggel. Mi ennek az oka? Az elmúlt 
néhány év egyik legfontosabb jellemzője a politika túlsúlya a gazdasági racionalitás 
fölött. A mezőgazdasági átalakulás minden országban alapvetően politikai - sokszor 
rövid távú - indítékok által vezérelt folyamatként zajlik, amelyben a gazdasági meg
fontolások, a hatékony új struktúra minél gyorsabb létrehozására irányuló törekvés 
másodrendű szerepet játszik. Közép-Kelet-Európában az öröklött struktúrával szem
beni ideológiai töltetű előítéletek, az igazságtétel, a reprivatizáció túlhangsúlyozása 
eredményeként a termelés a szükségesnél nagyobb arányban csökkent, az indokolha
tónál nagyobb a veszteség az eszközállományban, szétaprózódottá vált a földtulajdon, 
a mezőgazdasággal nem foglalkozók számottevő részesedésre tettek szert a földtulaj
donból. A volt Szovjetunióban viszont a politikai konzervativizmus, a magántermelés
sel és a piaci viszonyokkal szembeni bizalmatlanság inkább a jellemző. Itt a gyakor
latilag érintetlen, régi mezőgazdasági struktúra alacsony hatékonyságával, támogatási 
igényével jelentősen megnehezíti az általános gazdasági stabilizáció végrehajtását is.

Elemzésünk végül is azt mutatja, hogy a kelet-európai agrárreform nem úgy 
zajlik le, és nem olyan eredményre vezet, mint azt az egyes nyugati országok megfi
gyelői és a kelet-európai politikusok várták. A gyors privatizáció, a magángazdaságok 
néhány év alatti térnyerése és a magántermelésnek a kínai vagy a vietnami reform 
eredményeihez hasonló gyors felfutása elmaradt. Sőt, ahogyan erről már szóltam, en
nek pont az ellenkezője következett be. Ennek oka a már említett politikai és re
formmenedzselési problémákon túl kétségtelenül a gazdaság egészének állapota, a 
tőkehiány és a kedvezőtlen piaci helyzet. Nem elhanyagolható a történelmi-földrajzi 
környezet és a mezőgazdasági termelés kialakult gyakorlatának a hatása sem. A ter
melés hatékonyságával kapcsolatos gondok ellenére Közép- és Kelet-Európa mező
gazdasága a termelés viszonylag magas szintjét képviseli, ahol a tőke a kézi munkánál 
fontosabb termelési tényező. Ilyen körülmények között a földek kampányszerű fel
osztása rövid távon inkább gondot, mint gyors termelésnövekedést eredményez.

További súlyos probléma a tőkehiány és a mezőgazdasági termelést körülvevő 
közvetlen gazdasági környezet állapota. Mind Közép-Kelet-Európában, mind pedig a 
volt Szovjetunióban a kereskedelmi struktúra és a feldolgozás fejletlensége, centrali
zált és monopolisztikus volta, a finanszírozási rendszer fejletlensége az egyik legfon
tosabb korlátozó tényező. Úgy tűnik, e területek valós súlyának felismerését megne
hezítették a földtulajdon és a nagyüzemek átalakulásával kapcsolatos viták. Működő 
piac hiányában kiszolgáltatott a magántulajdonosi mezőgazdaság. Ösztönző makro
gazdasági környezet, mobilizálható fejlesztési források nélkül pedig elképzelhetetlen a 
mezőgazdaság fejlődése. Éppen ezért a továbblépés szempontjából a piaci szabályozás 
erősítése, a tisztességes piaci verseny, a működő vidéki bankrendszer és földpiac, kom- 
petitív kereskedelem és feldolgozóipar megteremtése a kulcsfontosságú feltételek.
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A nagyüzemi mezőgazdaság átalakulása hosszabb időt igénylő folyamat lesz. 
Rendkívül nehéz ma előre látni, milyen típusú üzemek válnak dominánssá. Valószínű, 
hogy a régió mezőgazdaságát meglehetősen hosszú ideig a mezőgazdasági üzemek 
változatos formái fogják jellemezni. Farmergazdaságok, szövetkezetek, különböző 
méretű tőkés gazdaságok és alapvetően önfogyasztásra termelő kis- és részesgazda
ságok sokasága fog létezni egymás mellett. A jövő kilátásait mérlegelve (anélkül, hogy 
konkrétabb jóslatokba bocsátkoznék) szeretném aláhúzni a következőket:

- A régió mezőgazdasága alapvetően új belső és külső körülményekhez kell 
hogy alkalmazkodjék. Nem várható a belső kereslet gyors bővülése, a külső piacok 
tartós meghódítása pedig a hatékonyság és versenyképesség alapvető javulását igényli. 
Ebben a helyzetben a gazdaságos termelés szintje tartósan a korábbi években elért 
szintnél alacsonyabban fog alakulni, a mezőgazdasági termelés tehát nem lehet az 
általános gazdasági fellendülés motorja. Ami még fontosabb, a magántermelés kibon
takozására szigorú hatékonysági követelmények, kemény költségvetési korlátok és 
éles piaci verseny körülményei között kerül sor, amelynek nemcsak nyertesei, hanem 
vesztesei is lesznek.

- A gazdaságos és hatékony mezőgazdasági struktúrára való átállást a lehe
tőségek szerint célszerű lerövidíteni. Mindenekelőtt egyértelmű és világos földtulaj
donviszonyokra van szükség a lehető leggyorsabban. A továbbiakban pedig alapvető
en a piaci viszonyok és piaci módszerek kell hogy vezéreljék az üzemi struktúra fej
lődését, elsősorban a hatékonyan működő földpiacon keresztül. E szerint a földtulaj
donlás és a földhasználati, valamint a tulajdonjog és a bérletek minél kisebb korláto
zása a célszerű. Egyszerű és olcsó kell hogy legyen a tulajdon és a bérleti jogok át
ruházása is. Minél nagyobb mértékű a kormányzati beavatkozás a földpiac működé
sébe, annál lassúbb és költségesebb lesz az új gazdaságstruktúra kialakítása.

- A hatékony üzemi formációk kialakulásában igen fontos szerepe lesz a föld
bérletnek, melynek feltételeit alapvetően a kereslet és kínálat viszonyai kell hogy meg
határozzák.

- A nyugat-európai típusú és méretű családi gazdálkodás általánossá válása 
még hosszabb távon sem valószínű. Közép- és Kelet-Európa országai gazdaságilag 
nem engedhetik meg a szabadpiaci viszonyok között nem életképes gazdaságok állami 
támogatásokkal történő tartós életbentartását. A régióban ezért a családi gazdálkodás, 
egyáltalán a mezőgazdálkodás kívánatos üzemi méretét és formáját a támogatás nél
küli vagy viszonylag kis támogatással tartósan nyereségtermelésre képes üzemi mé
retben és formában kell keresni. Ezek a méretek minden bizonnyal többszörösen 
meghaladják a mai közép-kelet-európai magángazdaságok (2-10 ha) átlagos méreteit.

- A viszonylag nagyszámú magángazdaság az induláshoz nyújtott támogatások 
ellenére sem lesz képes a nyereséges gazdálkodásra. Súlyos hiba lenne e gazdaságok 
életbentartása az állami költségvetésből származó támogatásokkal. Az állami támo
gatás - ha egyáltalán arra sor kerül - a mezőgazdálkodás általános jövedelmi feltételeit 
kell hogy javítsa, a nemzetközi versenyképesség fokozását kell hogy szolgálja. Az ál
lami költségvetés köldökzsinórjától függő magánparaszti réteg könnyen a kolhoz/szov- 
hoz-rendszerhez hasonló gazdasági és politikai tehertétellé válhat.

- A termelő típusú mezőgazdasági szövetkezetek a nemzetközi gyakorlatban 
általában véve alacsonyabb hatékonyságúnak bizonyultak a magántulajdonra épülő, 
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illetve családi gazdaságoknál. A piaci viszonyok fejlődése tehát mindenképpen elő 
fogja idézni a megmaradt viszonylag nagyszámú mezőgazdasági termelőszövetkezet 
további bomlását és átalakulását. Ezt a folyamatot célszerű, éppen szociális és poli
tikai kihatásai miatt, nem adminisztratív beavatkozással, hanem a piac és a hatékony
ság eszközeivel vezérelni, hasonlóan az önálló magángazdaságok kívánatos differen
ciálódásához.

- Várható és kívánatos a feldolgozó, értékesítő, beszerző szövetkezetek meg
erősödése és térhódítása. Ez az a forma, amely keretet kell hogy adjon az átalakuló 
szövetkezetekből kinövő magángazdaságok fejlődésének, és amely támogatást és kor
mányzati odafigyelést igényel.

- Végül, külön figyelmet érdemel a mezőgazdasági átalakulás szociális aspek
tusa. A termelés visszaesése, a tulajdonosi struktúra átalakulása kétségtelenül szociális 
gondok és feszültségek forrása. Meggyőződésem, a mezőgazdaság csak annyiban já
rulhat e gondok megoldásához, amennyiben erre a hatékony termelés keretei között 
mód nyílik. Az agrárszektor hosszú távú érdeke a világpiacon versenyképes termékek 
előállítására képes üzemi struktúra kialakulása. Egy ilyen struktúra kell hogy képezze 
az agrárpolitika alapvető célkitűzését. Minden ettől az iránytól való eltérés mérhető 
káros gazdasági következményekkel jár. Csak remélhető, hogy a kormányok elkerülik 
a szociálpolitikai indíttatású agrárpolitikai döntések csapdáit és országaik, illetve falusi 
körzeteik szociális gondjait a szociál- és nem az agrárpolitika eszközével kívánják 
megoldani.

Közép-Kelet-Európa agrárfejlődése megtette az első lépéseket a magántulaj
donon alapuló piaci mezőgazdaság felé. A gazdasági egyensúly hiánya, az ismert piaci 
gondok, párosulva a kormányzati politika bizonytalanságaival, rögösebbé teszik ezt 
az utat az eredeti várakozásoknál. Nem kétséges, a régió rendelkezik a versenyképes 
és gazdaságos mezőgazdasági termelés minden természeti feltételével, többé-kevésbé 
világos az is, mit kell tenni e potenciál kihasználása érdekében. Remélhető, hogy az 
érintett országok agrárpolitikája minél hamarabb kikerül az illúziók és előítéletek 
fogságából, és megszünteti a hatékony piaci mezőgazdaság kialakulását ma még kés
leltető korlátokat, piackonform jogi és gazdasági kereteket hoz létre. Minél több gaz
daság és realitás - minél kevesebb beavatkozás és illúzió, annál gyorsabb és gazdasá
gilag eredményesebb lesz az átmenet a versenyképes, piaci mezőgazdaságba.

5.4. ÚJ STRATÉGIÁK AZ ÁLLATTENYÉSZTÉSBEN

Horn Péter
az MTA rendes tagja

Székfoglaló előadásomban rövid áttekintést szeretnék adni arról a munkáról, 
amelyet 1985-ben az MTA levelező tagjává történt megválasztásom óta végeztem.

Három területet kívánok kiemelni, ezek: új állatfajták nemesítése, vadon élő 
fajok háziasítása, és humándiagnosztikai csúcstechnológiai eszközök állattenyésztésben 
történő hasznosítása.
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Természetesen 1985 előtt megkezdett kutatási programok keretében sem szüne
teltettem tevékenységemet, ezekről azonban ez alkalommal nincs idő és hely beszámolni.

Állatfajták nemesítése
Állatgenetikusként korábban, és ma is, kötelességem volt törekedni arra, hogy 

az állati termékelőállítás különböző területein lehetőleg gyorsan hasznosuljanak az 
elméleti ismeretek a gyakorlatban. Ebből a törekvésből következően számos kitűnő 
munkatársammal együtt 1985 óta a következő állatfajták tenyésztési programjait in
dítottam vezető nemesítőként vagy vettem részt azokban társnemesítőként.

Elméleti megfontolások alapján elindítottam egy olyan juhhibridizációs prog
ramot, amelyben integrálni lehetett az anyai heterózis, a típusheterózis, valamint az 
individuális heterózis komplex hatásait, major gének egyidejű hasznosításával. Igazol
ható volt, hogy a juhfajban is oly nagymértékű heterózishatás érhető el e komplex 
tenyésztési rendszerrel, amely vetekszik a pulykahibrideknél tapasztaltakkal (57 %). 
A program gyakorlati megvalósításakor 3 új juhhibrid bejelentése történt meg (OVIS- 
HYB L, II., III.).

A juhfajban a szapora merinó állami fajtaelismerést kapott 1992-ben, amely 
fajtának társnemesítője vagyok.

Dán-magyar vegyes vállalat létrehozásával nagyteljesítményű lúd hibridek elő
állítását kezdtük meg 1989-ben, amelyek időközben jelentősen elterjedtek Magyaror
szágon, és ma már több más országban is (Pannon Kolos húsliba, Pannon Kolos máj- 
liba, állami elismerésre bejelentett fajták).

Társnemesítője vagyok a Pannon fehér húsnyúlnak (bejelentés 1992-ben).
Genetikai programvezetője vagyok a KAHYB sertésfajtát nemesítő csoportnak 

1980 óta. A KAHYB mint államilag elismert fajta, immár több mint két évtizede őrzi 
elismert helyét az európai sertéshibridek között, és hazai részaránya az árutermelés
ben sem csökkent, sőt nőtt az utóbbi válságos években (40 %).

Új állatfajok háziasítása; a gímszarvas-tenyésztési program
Világszerte tapasztalható törekvés az állati termékelőállítás kiterjesztése vadon 

élő állatfajok háziasítása révén. Magyarország adottságait figyelembe véve 1985-ben kezd
tük meg kezdeményezésemre és irányításommal a magyar gímszarvas háziasítását.

A gímszarvas-tenyésztési program indításának főbb indokai:
- Világosan látszott - sok okból következően -, hogy jelentősen csökkenteni 

kell a vadon élő gímszarvas populációk létszámát. Vadhúsexportunk fenntartása ér
dekében egyetlen mód a farmszerű gímszarvastenyésztés megkezdése és új állatte
nyésztési ágazatként történő elindítása.

- A szarvashúst importáló országok mind nagyobb mértékben ragaszkodnak az 
ente mortem állategészségügyi bizonyítványokhoz, emiatt a jövőben kizárólag a farmszerű 
tartásrendszerek jelenthetnek alternatívát. A gímszarvast emiatt "háziasítani" kell.

- A magyarországi gímszarvas (Cervus elaphus) genetikai adottságai kiemel- 
kedőek más populációkhoz viszonyítva (pl. skóciai, új-zélandi állományok, növekedési 
erély, agancstermelő képesség), amint azt saját és új-zélandi vizsgálatok igazolták.

- Magyarország ökológiai, gazdaságföldrajzi adottságai kedvezőek a legelőre 
alapozott gímszarvas-tenyésztés elterjesztéséhez.
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- A gímszarvas értékes termékei révén a jövőben számottevő exportorientált 
ágazata lehet a magyar agrárszektornak (nagymértékű zsírban szegény hús, barkás 
agancs, bőr, tenyészállat).

Számtalan, és a dolgok természetéből következő kezdeti nehézség ellenére 
kitűnő munkatársakat sikerült megnyerni a program megvalósítására, beleértve ebbe 
külföldi, elsősorban új-zélandi szakembereket is. Az elmúlt kilenc évben a Pannon 
Agrártudományi Egyetem Kaposvári Állattenyésztési Karán létrehozott kísérleti szarvas
farmokon a következő területeken sikerült olyan kutatási eredményeket elérni, amelyek 
alkalmazásával a gímszarvas farmszerű tartása a gyakorlatban is megvalósítható.

A háziasítás gyors módszerének alapelemei:
- A mesterséges nevelés biztonságos megoldása vadon befogott borjakkal.
- Növendék- és felnőtt vadállományok befogási technikájának kifejlesztése 

távirányítású, "rakétás" hálórendszerrel.
- Vadon befogott állományok karanténozása, farmtartáshoz szoktatása.
- Többféle kerítés- és kezelőrendszer kipróbálása, gyakorlatban is jól alkal

mazható változatok kialakítása.
- A stressztűrő képességben rejlő egyedi különbségek quantitatív mérése fi

ziológiai paraméterek alapján.
- Legelőre alapozott tartásrendszer kialakítása.
A nemesítés területén - megvalósítva az egyedi jelölést - kialakítottuk a saját

telj esítmény-vizsgálati és erre építhető ivadékvizsgálati rendszert, megkezdtük a sa- 
játteljesítmény-vizsgálat részeként az in vivő szelekció módszerének alkalmazását a 
testösszetétel alapján, és 1993-ban a világon elsőként az állattenyésztési törvény le
hetőségeit kihasználva Pannon Farmszarvas néven fajtaelismerésre bejelentettük az 
egyetem birtokában lévő gímszarvas populációt (800 egyed).

Munkatársaim kidolgozták a barkás agancstermelés biztonságos állatkímélő 
technológiáját.

Szaporítástechnológiai és biotechnológiai területeken megoldották a sperma
nyerést különleges tenyészértékű, vadászok által elejtett bikáktól (post mortem mód
szer). Bizonyos finomítások után gyakorlatra érett technológiákkal rendelkezünk a 
spermamélyhűtés, a zigótanyerés, az embriófagyasztás és -beültetés területén is.

Állatorvos kollégáim számos tapasztalatot gyűjtöttek a különféle betegségek 
szűrési és diagnosztikai eljárásának alkalmazásában, jól megoldható a parazitózisoktól 
történő mentesítés is.

Gyakorlatban alkalmazható módszer született a TBC-mentesítés megoldására 
is, ha arra adott esetben szükség van.

A szarvaskutatási programhoz felbecsülhetetlen támogatást nyújtott kezdet
ben a MÉM és mindvégig az OMFB.

A humándiagnosztikában használt csúcstechnikát képviseld computeres tomog- 
ráfok alkalmazása az állatnemesítésben [röntgen computeres tomográf (RCT), mag
mágneses rezonancia tomográf (MR)].

Régi vágya volt az állattenyésztőknek, hogy a hústermelés céljából tartott 
tenyészállat-jelöltek testösszetételét in vivő az egyed károsítása nélkül minél ponto
sabban megállapíthassák, jelentősen növelve a szelekciós döntések megbízhatóságát.
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Annál is inkább lényeges lett volna ez, mert már mintegy fél évszázada ismert és 
azóta számtalan vizsgálatban igazolódott, hogy a testösszetétel fő komponensei vi
szonylag jól öröklődnek, és így a sajátteljesítmény-vizsgálat (in vivő testanalízis) a 
szelekció hatékonysága szempontjából kulcsfontosságú. Sok eljárást és nagyon változó 
eredménnyel próbáltak ki.

A gyakorlati állatnemesítésben - elsősorban a sertés fajban - eredetileg a hu
mándiagnosztika céljaira kifejlesztett ultrahang (UH)-készülékek és módosított vál
tozataik bizonyultak legalkalmasabbnak arra, hogy tenyészállat jelöltek testösszetéte
lét legalább megközelítő pontossággal becsülhessük. De még a sertéstenyésztésben is 
mind több információ utal arra, hogy az UH megbízhatósága jelentősen csökken ak
kor, ha kevesebb zsírt deponáló sertéstípusokkal dolgozunk. Többen megállapították, 
hogy a sertéseken a hát- és az oldalszalonna csökkentése irányába ható szelekció 
növeli a hajlamot arra, hogy testük más részeibe raktározzanak zsírt. UH-készüléke- 
ket a sertésen kívül sokkal csekélyebb mértékben alkalmaztak más hústípusú állatfa
jok nemesítésében döntően azért, mert nem kellően megbízhatóak (pl. juh).

1981-ben Skjervold és munkatársai először közöltek adatokat arról, hogy élő 
sertések testösszetételét minden korábbinál sokkal pontosabban meg lehet állapítani 
röntgen komputeres tomográf (RCT) segítségével anélkül, hogy szervezetüket érdemi 
károsodás érné.

A számítógépes (komputeres) röntgen tomográfok (rövidítés: RCT) megje
lenése az elmúlt évtizedben az embergyógyászatban számos területen forradal
masították az orvosi diagnosztikát szerte a világon.

Az RCT-vizsgálatok minden olyan állatfajra kiterjeszthetők, amelynek egyedi 
méreteiknél fogva arra technikailag alkalmasak (pl. sertés, juh, baromfifajok, nyúl, 
hal, gímszarvas, dámszarvas), és ez mintegy 200 kg-os élőtömeghatárig terjedhet.

Tekintettel arra, hogy a költséges RCT-rendszereket a humándiagnosztika 
céljaira fejlesztették ki, számos technikai módosítást kell végrehajtani, kiegészítő be
rendezéseket kell rendszerbe állítani ahhoz, hogy azok hatékonyan és a lehető legki
sebb ráfordítással szolgálhassák az állatnemesítést. Számos tenyésztésszervezési, sze
mélyi és infrastrukturális feltételnek is adottnak kell lennie ahhoz, hogy az RCT-"tech- 
nológia" az állatnemesítés és a kapcsolódó tudományterületek számára biztonsággal 
legyen használható.

Mivel a röntgen komputeres tomográfok és más digitális képalkotó rend
szerek (pl. magmágneses rezonancia tomográfok) beszerzési és üzemelési költségei 
igen magasak, kulcsfontosságú kérdés volt olyan megoldásokat találni, hogy e rend
szerek magas színvonalon szolgálhassák az orvostudományt, az egészségügyet, vala
mint az állattudományokat, ezen belül a szelekciós programokat is. A komplex hasz
nosítás révén biztosítható a folyamatos, napi háromműszakos üzemelés, a hatékony 
és így költségtakarékos működés.

A komplex hasznosítás megoldásának legfontosabb feltételei az alábbiak vol
tak az RCT-rendszer esetében:

- minimálisan 700 mm-es gantry átmérő*
- gyorsan cserélhető vizsgálóasztalok rendszere*
- speciális egyedi állatszállító konténerek*
- célszerű állatkezelési rendszer (mosás, fertőtlenítés, szárítás)*
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- izolálható állatvárakoztatók és kezelőhelyiségek*
- programozható komplex szellőztetési és fertőtlenítési rendszer*
- megfelelően kialakított és elkülönített humán-, illetve állatbejárati megoldások* 
- decentralizálható és hatékony számítógépes adatértékelő egységek (PC bázison) 
- komplex hasznosítás lehetősége és infrastruktúrája*

(humán szolgáltatások, több állatfajra kiterjedő szelekciós programok).
A szükséges műszaki, építészeti, infrastrukturális és személyi fejlesztésekkel, 

valamint számos jogi és szervezési feltétel komplex megteremtésével lehetővé vált, 
hogy 1990-ben átadhattuk rendeltetésének a PATE Kaposvári Állattenyésztési Karán 
az első olyan digitális képalkotó rendszerközpontot a világon, amely egyidejűleg szol
gálja az állattenyésztés-tudományt és gyakorlatot, az orvostudományt és a gyakorlati 
diagnosztikát. Különleges szolgáltatásait más tudományterületek is igénybe veszik (pl. 
élelmiszeripar, archeológia stb.).

A digitális képalkotó rendszerek központjában egy Siemens Somatom DR 
típusú RCT berendezés, egy Siemens spirál RCT-rendszer, és egy Siemens magmág
neses rezonancia tomográf üzemel.

Az élő tenyészállat jelöltek testösszetételét R2 = 0,98 - 0,70 pontossággal 
vagyunk képesek biztonsággal meghatározni, állatfajtól és szövettípustól függően, szol
gálva sertés, juh, lúd, tyúk, sőt hal és gímszarvas-tenyésztési szelekciós és más, kife
jezetten kísérleti jellegű programokat.

A digitális képalkotó rendszerek központja soha nem jöhetett volna létre a 
Világbank, a MÉM, az FM, a Siemens AG, az OMFB, az MTA és a TB anyagi támo
gatása nélkül. Külön köszönettel tartozom mindazon szakembereknek - külföldieknek 
és hazaiaknak -, műszakiaknak, orvosoknak, jogászoknak, agrármérnököknek, állami
gazgatási és gazdasági szakembereknek, akik messze túllépve szakmai-hivatali kom
petenciájuk kötelező határait, egy szokatlan program önzetlen és lelkes támogatóiként 
segítették egy "őrült" ötlet sikeres megvalósítását. Sok hálával tartozom tehetséges és 
lelkes munkatársaimnak is, akik nélkül reménytelen lett volna a program elindítása 
és fejlesztése.

Publikáció és egyéb tevékenység
Levelező taggá történt megválasztásom óta két kézikönyv megírásában vet

tem részt (Galambtenyésztők Kézikönyve 1992, Tauben 1992), az elsőnek szerkesz
tője is voltam.

Felkérésre három nemzetközi tanulmánykötet egy-egy fejezetét írtam, továb
bá két ismeretterjesztő könyvem is megjelent.

1985-1994 között 44, zömében angol nyelvű tudományos közlemény, 32, dön
tően magyar szakcikk, és számos más publikáció, továbbá 31 abstract jelent meg kül
földön és idehaza, amelyekben részben magam, zömében munkatársaimmal közösen 
számoltunk be kutatási tevékenységünkről.

(Erősen rövidített változat. Elhangzott 1994 április 27.én).

(A *-gal jelzettek szabadalmi igénypontok is egyben.)
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6. AZ AKADÉMIAI TÖRVÉNY ÉS AZ AKADÉMIA 
ALAPSZABÁLYÁNAK EGYSÉGES 

SZERKEZETBE FOGLALT SZÖVEGE

1994. évi XL. törvény 
a Magyar Tudományos Akadémiáról

és . '

a Magyar Tudományos Akadémia Alapszabálya
(az 1994. október 27-én elfogadott és egységes szerkezetbe foglalt szöveg)

A Magyar Tudományos Akadémiát a nemzet a magyar nyelv ápolására, a 
tudomány szolgálatára hozta létre.

Jogos társadalmi igény, hogy a magyar tudományosság nagy múltú nemzeti 
intézményének működési és tevékenységi szabadsága - a tudományt művelő és kép
viselő más intézmények autonómiáját nem csorbítva - önkormányzati jogainak tör
vényi megerősítésével kiszélesedjék, belső életének demokratizmusa erősödjék.

Ennek érdekében az Országgyűlés a következő törvényt alkotja:

A Magyar Tudományos Akadémia jogállásáról

L§

(1) A Magyar Tudományos Akadémia (a továbbiakban: Akadémia) önkor
mányzati elven alapuló, jogi személyként működő köztestület. Köztestületként a tu
domány művelésével, támogatásával és képviseletével kapcsolatos közfeladatokat lát 
el.

Asz. l.§

(1) Az Akadémia olyan köztestület, amelynek fő feladata a tudomány műve
lése, a tudomány eredményeinek terjesztése, a kutatások támogatása, elősegítése. Az 
Akadémia véleményt nyilvánít a hazai tudomány és a társadalmi élet alapvető kér
déseiben.

(2) Az Akadémia feladatai közé tartozik, hogy részt vegyen a tudományos 
kutatások országos szervezésében, a magyar tudomány nemzetközi kapcsolatainak 
erősítésében, segítse elő a tudományos élet alkotmányos szabadságának, a tudo
mányos közélet tisztaságának és demokratizmusának érvényesülését, mozdítsa elő a 
kutatók megbecsülését, a szellemi munkának és alkotásnak, valamint a tudomány ér
tékeinek az elismerését, támogassa a tudomány ifjú művelőinek és a kiemelkedő tu
dású egyetemi hallgatóknak a tudományos tevékenységét, és - lehetőségei szerint - 
gondoskodjék tagjai munka- és életfeltételeinek javításáról.
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Asz. 2.§

Az Akadémia székhelye Budapest.

(2) E köztestületet a 9.§ szerinti akadémikusok, valamint a tudomány olyan 
más képviselői alkotják, akik tudományos fokozattal rendelkeznek, és tudományos 
tevékenységükkel a magyar tudomány feladatainak megoldásában részt vesznek.

A köztestület nem akadémikus tagjai jogaikat - a jelen törvényben és az 
Akadémia Alapszabályában meghatározott módon - képviselet útján gyakorolják.

Asz. 3.§

(1) Az akadémikusok az Akadémia hazai és külföldi tagjai. Akadémikussá az 
válik, akit - előzetes egyetértése alapján - az Akadémia hazai rendes és levelező tagjai 
akadémikussá választanak.

(2) A Magyarországon szerzett vagy honosított tudományos fokozattal ren
delkező személyek közül azok válnak a köztestület tagjává, akik az Akadémia szak
terület szerint illetékes tudományos osztályának bejelentik, hogy a köztestület tagjai 
kívánnak lenni, vállalják a köztestületi tagsággal járó feladatokat és nyilatkoznak arról, 
hogy a Magyar Tudományos Akadémiáról szóló törvényben meghatározott feltételek
nek eleget tesznek (a továbbiakban: doktorok).

(3) A köztestület tagjait - tudományterületi, tudományági és tudományos bi
zottsági besorolásuk feltüntetésével - az Akadémia a köztestületi tagok jegyzékében 
nyilvántartja. Megalapozott szakmai indokok alapján a besorolás megváltoztatható.

2.§

(1) Az Akadémia mint köztestület működését, a hazai tudományos kutatást, 
valamint az akadémiai kutatóhelyek szakmai tevékenységét közvetlenül érintő jog
szabály előkészítésekor az Akadémia véleményét ki kell kérni.

(2) Az Akadémia az Országgyűlés vagy a Kormány kérésére a tudomány, a 
társadalom és a gazdaság kérdéseiben véleményt nyilvánít.

Az Akadémia feladatairól

3.§

(1) Az Akadémia joga és kötelezettsége,hogy
a) támogassa a tudományok művelését és a tudományos kutatások végzését; 

támogassa a tudományos könyv- és folyóíratkiadást;
b) őrködjék a tudományos közélet tisztaságán, a tudományos kutatás és vé

leménynyilvánítás szabadságán;
c) rendszeresen értékelje a tudományos kutatás eredményeit, szorgalmazza 

és segítse azok közzétételét, terjesztését és felhasználását;
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d) feladatainak megfelelő körben képviselje a magyar tudományt a hazai 
közéletben és a nemzetközi tudományos fórumokon.

(2) Az Akadémia
a) a tudományok művelésére kutatóintézeteket, valamint feladatainak ellá

tására egyéb intézményeket (könyvtár, levéltár, informatikai rendszer stb.) létesít és 
tart fenn, e tevékenysége keretében más szervezeteket is támogat, tudományos prog
ramokat szervez;

b) a tudományos szakmai követelmények hatékonyabb érvényesítése érdeké
ben az Alapszabályban meghatározott módon tudományos osztályokat, illetve tudo
mányos bizottságokat szervez;

c) kapcsolatot tart tudományos társaságokkal; tudományos kongresszusokat, 
üléseket szervez;

d) a tudományterületek fejlesztése érdekében pályázatokat ír ki; pályadíjakat 
ítél oda;

e) más államok tudományos intézményeivel, tudományos szervezeteivel kap
csolatokat tart fenn, megállapodásokat köt;

f) ”Magyar Tudományos Akadémia Doktora” tudományos címet adományoz
hat; e tudományos cím adományozásának feltételeit az Akadémia szabályzatban ál
lapítja meg;

g) a felsőoktatási intézményekkel kötött megállapodás alapján közreműköd
het az oktatásban és a doktori (PhD) képzésben.

(3) Az Akadémia elnöke kétévenként beszámol az Országgyűlésnek az Aka
démia munkájáról, valamint a magyar tudomány általános helyzetéről.

(4) Az Akadémia elnöke évente tájékoztatja a Kormányt az Akadémia mun
kájáról.

Asz. 4.§

Az Akadémia elnökének vezetésével az alelnökök, illetőleg a főtitkár szerve
zik meg az Országgyűlésnek előterjesztendő beszámoló és a Kormánynak benyújtandó 
tájékoztató elkészítését. A beszámoló és a tájékoztató összeállítását a köztestület tag
jai és a titkársági szervezet a felkérésnek megfelelően adatok szolgáltatásával, elem
zések készítésével, más munka végzésével segítik.

4.§

(1) Az Akadémia - feladatai ellátása során - együttműködik a felsőoktatás 
és a tudományos kutatás más intézményeivel, a minisztériumokkal és országos ha
táskörű szervekkel. Képviselteti magát a Felsőoktatási és Tudományos Tanácsban.

Asz. 5.§

A felsőoktatási intézményekkel történő együttműködés elősegítésére az Aka
démia a Magyar Rektori Konferenciával közös bizottságot működtet (Athenaeum 
Bizottság). A bizottságban a Rektori Konferencia és az Akadémia képviseletére tu
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dományos osztályonként egy tagot választ háromévi időtartamra. A megbízás egyszer 
megújítható.

(2) Az Akadémia törvényben rögzített feladatai ellátásához szükséges adato
kat önkéntes adatszolgáltatáson alapuló saját adatgyűjtés és más szervektől való 
adatátvétel útján szerzi be. Személyes adat átvételére csak az érintett személy előzetes 
hozzájárulásával kerülhet sor.

Az Akadémia vagyonáról és gazdálkodásáról

5.§

(1) E törvény mellékletében szereplő, állami tulajdonban lévő ingatlanok, az 
azokban elhelyezett intézmények működéséhez szükséges tárgyi eszközök, és egyéb 
vagyontárgyak tulajdonjogát az Akadémia e törvény hatálybalépésével egyidejűleg 
megszerzi (törzsvagyon), kivéve az MTA Központi Ellátási Szolgálat (melléklet 
ll.számú tétel) épületében elhelyezett kutatóintézetek működéséhez szükséges tárgyi 
eszközöket és vagyontárgyakat.

(2) Az Akadémiára bízott állami tulajdonban lévő ingatlanok, tárgyi eszkö
zök és egyéb vagyontárgyak tekintetében a Ptk. 175.§-ában foglaltakat kell alkalmaz
ni. Ezen ingatlanok körét a Kormány rendeletben határozza meg.

Asz. 6.§

(1) Az Akadémia részben maga, részben kutatóintézetei, intézményei és szer
vezetei útján gyakorolja a rábízott vagyontárgyakra vonatkozó jogait. A közgyűlés - 
a főtitkárnak az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsa által adott vélemény figyelembe
vételével előterjesztett javaslata alapján - hozzájárulhat ahhoz, hogy az Akadémia 
jogainak egy részét a kutatóintézetekre átruházza.

(2) A közgyűlés a főtitkár által - az akadémiai törvénynek megfelelően a 
Vagyonkezelő Kuratórium és a rábízott vagyon tekintetében az Akadémiai Kutató
helyek Tanácsának hozzájárulásával - előterjesztett javaslat alapján meghatározza 
azokat az elveket, amelyek szerint a kutatóintézetek és az Akadémia egyéb önálló 
jogi személyiséggel rendelkező szervezetei, intézményei használhatják az Akadémia 
tulajdonában lévő és az Akadémiára rábízott, a működésükhöz szükséges, meghatá
rozott értékhatár feletti vagyontárgyakat és rendelkezhetnek azokkal.

(3) A (2) bekezdés szerint az Akadémiára bízott ingatlanokat, tárgyi eszkö
zöket és egyéb vagyontárgyakat elidegeníteni, megterhelni, alapítványba vagy gazda
sági társaságba nem pénzbeli hozzájárulásként bevinni, másnak használatba adni 
csak a kincstári vagyonra vonatkozó szabályok szerint lehet.

Asz. 7.§

Az Akadémia és szervezetei a gazdálkodási tevékenység során, gazdasági tár
saságok alapításánál és gazdasági társaságban való részvételnél az Akadémia közfe
ladatai szolgálatának, az akadémiai vagyon megőrzésének és gyarapításának követel
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ményét szem előtt tartva járnak el. A gazdálkodásnak és a gazdasági társaságok ala
pításának, a gazdasági társaságban való részvételnek az elveit a közgyűlés határozza 
meg a főtitkárnak - a Vagyonkezelő Kuratórium valamint a rábízott vagyon vonatko
zásában az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsa véleményével együtt előterjesztett - ja
vaslata alapján.

(4) A (3) bekezdésben foglalt döntésekhez szükséges az Akadémiai Kutató
helyek Tanácsa (a továbbiakban: AKT)

a) hozzájárulása az ingatlanok,
b) elvi állásfoglalásának figyelembevétele a tárgyi eszközök és egyéb vagyon

tárgyak tekintetében.

6.§

Az Akadémia a központi költségvetésben önálló fejezet, melyen belül az aka
démiai kutatóintézetek költségvetése a 2L§ (1) bekezdésében meghatározott tudo
mányterületenként önálló címeket alkot.

Ezek előirányzatai az Országgyűlés jóváhagyása nélkül év közben nem cso
portosíthatók át.

7 .§

Az Akadémia vagyonának egyéb forrásai:
(1) Az Akadémia működéséből, valamint vagyonának hasznosításából eredő 

jövedelem.
(2) Az Akadémia működésének és fejlesztésének elősegítésére tett alapítvá

nyok, adományok, támogatások.

8 .§

(1) Az Akadémia feladatainak ellátása érdekében - az 5.§ előírásait figyelem
be véve - vagyonával önállóan gazdálkodik. A 6. és 7.§-ban megjelölt források keretei 
között költségvetését maga határozza meg.

(2) Az Akadémia feladataihoz igazodóan - a hatályos jogszabályok keretei között 
- saját hatáskörében állapítja meg egyes szervezeteinek gazdálkodási formáit, választja 
meg a kutatástámogatás módjait A nem gazdasági társaságként működő szervezetekre 
a központi költségvetési szervekre vonatkozó jogszabályokat kell alkalmazni.

(3) Az Akadémia, kapcsolódva az államháztartás rendjéhez, biztosítja a köz
ponti költségvetés tervezéséhez és az annak végrehajtásáról szóló beszámolóhoz szük
séges információkat.

Asz. 8.§

Az Akadémia kutatóintézetei és egyéb költségvetési intézményei, valamint a 
támogatott kutatóhelyek vagy központjaik biztosítják az Akadémiának a maguk terű
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letérői a költségvetés tervezéséhez és a költségvetés végrehajtásáról szóló beszámo
lóhoz szükséges információkat.

(4) Az Akadémia gazdálkodását az Állami Számvevőszék ellenőrzi.

Az akadémikusok

9 .§

(1) Az akadémikusok körét rendes és levelező, valamint külső, illetőleg tisz
teleti tagok alkotják.

Asz. 9.§

(1) Hazai akadémikusok az Akadémia levelező tagjai és rendes tagjai.
(2) Levelező taggá az a magyar állampolgár választható meg, aki a Magyar 

Tudományos Akadémia doktora címmel vagy az Akadémiai Törvény 28.§-a alapján 
azzal egyenértékűnek minősített tudományos fokozattal rendelkezik, és aki tudo
mányát elismerten és különösen magas színvonalon, alkotó módon műveli.

(3) Rendes taggá az a levelező tag választható meg, aki levelező tagságának 
elnyerése óta jelentős tudományos eredményeket ért el.

(4) Minden hazai akadémikus az Akadémia valamelyik osztályába és vala
melyik tudományos bizottságába tartozik.

Asz. 1O.§

(1) Külföldi akadémikusok az Akadémia külső tagjai és tiszteleti tagjai.
(2) Külső taggá az a tudós választható, aki külföldön él, nem magyar állampolgár, 

de magát magyarnak vallja, tudományát elismerten és különösen magas színvonalon, al
kotó módon műveli, és szoros kapcsolatot tart a magyar tudományos élettel.

(3) Tiszteleti taggá az a külföldön tevékenykedő tudós választható, aki szak
tudományát nemzetközileg kiemelkedő színvonalon műveli, és aki a magyar tudomány 
különleges megbecsülésére tarthat számot.

(2) Az akadémikusokat a hazai rendes, illetőleg levelező tagok választják 
soraik közé.

Asz. ll.§

Az akadémikusok gyűlése szabályzatban határozza meg az akadémikussá vá
lasztás eljárási szabályait.

(3) A 70 évesnél fiatalabb hazai akadémikusok száma a 200 főt nem halad
hatja meg.
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Asz. 12.§

(1) A hazai akadémikus szavazati joggal vesz részt a közgyűlésen, továbbá 
annak az osztálynak, annak a tudományos bizottságnak és annak a területi bizottság
nak az ülésein, amelynek tagja, továbbá - az akadémikussá választásra vonatkozó 
jelöléssel foglalkozó ülés kivételével - az akadémiai testületi szervek olyan ülésein, 
amelyekre mint az Akadémia tagja kapott meghívást. A hazai akadémikus a köztes
tület bármely tisztségére megválasztható, kivéve ha az alapszabály a megválasztást 
kizáró szabályt tartalmaz.

(2) Az Akadémia külső tagja és tiszteleti tagja tanácskozási joggal részt vehet 
az Akadémia testületi szerveinek ülésein.

Asz. 13.§

(1) Az Akadémia rendes és levelező tagja köteles a megválasztását követő 
egy éven belül székfoglaló előadást tartani. Az akadémikus köteles az Akadémia mun
kájában folyamatosan részt venni és tudományos munkájáról az Akadémia kérésére 
tájékoztatást adni. A 70 évesnél idősebb tagot önkéntes feladatvállalás esetén terheli 
az a kötelezettség, hogy az Akadémia munkájában részt vegyen.

(2) Az Akadémia külső és tiszteleti tagja a lehetőségeknek megfelelően tart 
székfoglaló előadást. A külső tag - lehetőségeitől függően - részt vesz a szakterületé
nek megfelelő tudományos osztály és tudományos bizottság ülésein, és hozzájárul a 
hazai kutatások fejlesztéséhez.

A doktorok

Asz. 14.§

(1) A doktorok - a tudományos osztály, tudományos bizottság, területi bizott
ság által meghatározott módon - részt vehetnek azokban a tudományos munkákban 
és rendezvényeken, amelyeket a szakterületük szerint illetékes tudományos osztály, 
tudományos bizottság, és az a területi bizottság szervez, amelynek földrajzi területén 
működnek.

(2) A doktoroknak szavazati joguk van közgyűlési képviselőik megválasztá
sában, és a köztestület bármely tisztségére megválaszthatok, kivéve ha az alapszabály 
a megválasztást kizáró szabályt tartalmaz.

(3) A közgyűlési képviselőnek megválasztott doktorok a közgyűlésen, és an
nak a tudományos bizottságnak az ülésein vesznek részt szavazati joggal, amelynek 
tudományága körébe tartozik a képviselő tudományos tevékenysége. A tudományos 
bizottság, illetőleg a területi bizottság tagjainak megválasztott doktorok szavazati jog
gal vesznek részt a bizottság ülésein.
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Asz. 15.§

A doktorok kötelesek az Akadémia kérésére tudományos munkájukról tájé
koztatást adni és kötelesek az Akadémia munkájába bekapcsolódni.

A köztestületi tagság keletkezése, megszűnése és felfüggesztése.

Asz. 16.§

(1) Az a tudós, akit akadémikussá választanak,jogait a választás eredményé
nek kihirdetésétől gyakorolhatja, és ettől az időponttól terhelik a kötelezettségek is.

(2) A doktorok akkor válnak a köztestület tagjává, amikor az Akadémia a 
köztestületi tagok jegyzékébe való felvételükről az értesítést elküldte.

Asz. 17.§

A köztestületi tagság a tagnak az Akadémia illetékes tudományos osztályának 
címzett lemondó nyilatkozatával vagy a tag halálával szűnik meg.

Asz. 18.§

(1) A köztestületi tagsága felfüggeszthető annak, akit bíróság jogerősen sza
badságvesztésre ítélt. A felfüggesztés időtartama azonos a szabadságvesztés időtarta
mával, ha pedig az ítélet ezt meghaladó időtartamú közügyektől való eltiltást is tar
talmaz, akkor ennek időtartamával azonos.

(2) A felfüggesztésről a szakterület szerint illetékes tudományos osztály in
dítványa alapján a Tudományetikai Bizottság határoz.

Asz. 19.§

A köztestületi tag írásbeli nyilatkozatban - megjelölve indokait - kérheti a 
tudományos osztálytól tagságának szüneteltetését. A szünetelést indokló okok elhá
rulása esetén pedig kérheti tagságának helyreállítását.

A tudományos osztályok

Asz. 2O.§

(1) A tudományos osztály az Akadémiának - az Akadémiai Törvény 3.§-a (2) 
bekezdésének b) pontjában meghatározott célok érdekében - egy vagy több, egymás
hoz viszonylag közel álló tudományágazat szerint szervezett egysége. Új tudományos 
osztály létrehozásáról, meglévő tudományos osztály átszervezéséről, megszüntetéséről 
a közgyűlés szótöbbséggel hozott határozattal dönt.
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(2) A tudományos osztály ellátja az Akadémia feladataiból a tudo
mányágazatára háruló teendőket. Ennek keretében az osztály

- figyelemmel kíséri, segíti és értékeli a tudományágazat körében folyó tudo
mányos tevékenységet;

- számon tartja a tudományágazat tudományos kutatóhelyeit, egyetemi és más 
tudományos műhelyeit, továbbá az azokon kívül működő kutatókat;

- kapcsolatot tart a tudományágazatába tartozó tudományos társaságokkal;
- tudományos üléseket szervez;
- állást foglal a tudományágazata körébe tartozó vagy a tudományágazat 

szempontjából jelentős tudományos, tudománypolitikai, kutatásszervezési és személyi 
kérdésekben, véleményt nyilvánít a tudományágazat területén működő akadémiai ku
tatóintézetek és támogatott kutatóhelyek tevékenységéről; állásfoglalásáról és véle
ményéről tájékoztatja az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsát, és állásfoglalását, véle
ményét megküldi az Akadémia elnökének; -

- ellátja a Magyar Tudományos Akadémia doktora tudományos cím odaíté
lése tárgyában megindult eljárásokban rá háruló feladatokat, részt vesz a döntés elő
készítésében és javaslatot tesz a döntésre;

- véleményt nyilvánít az erőforrások elosztásának a tudományágazatot érintő 
ügyeiben;

- ellátja az illetékességi körébe tartozó köztestületi tagok felvételével, beso
rolásával, nyilvántartásával, felfüggesztésével, lemondásával kapcsolatos ráháruló fel
adatokat.

Asz. 21.§

(1) A tudományos osztály szavazati joggal rendelkező tagjai az Akadémia 
azon rendes és levelező tagjai, akiket az osztály javaslatára választottak meg akadé
mikusnak.

(2) A tudományos osztály tanácskozási jogú tagjai azok a személyek, akiket 
a tudományos osztály háromévnyi időtartamra szótöbbségi határozattal tanácskozási 
jogú taggá választott. A választott tanácskozási jogú tag megbízása a három év eltelte 
után megújítható.

(3) A tudományos osztály tanácskozási jogú tagjainak a száma legfeljebb a 
szavazati jogú tagok számának a fele.

(4) A tanácskozási jogú tagok közül legalább kettő a doktorok közgyűlési 
képviselője. A doktorok tanácskozási jogú közgyűlési képviselőit a tudományos osztály 
szavazati joggal rendelkező tagjai a doktoroknak azokkal a közgyűlési képviselőivel 
együtt választják meg, akiknek tudományos tevékenysége a tudományos osztály tudo
mányágazatába tartozik.

(5) A tudományos osztályok - az ügyrendjüknek megfelelően, az alapszabály- 
lyal összhangban - bevonhatják munkájukba a doktorok olyan képviselőit is, akik nem 
rendelkeznek tanácskozási joggal.

(6) A tudományos osztályok évente legalább egyszer tartanak olyan ülést az 
osztály által képviselt tudományágazat kérdéseiről, amelyen a doktorok közgyűlési 
képviselői is szavazati joggal vesznek részt.
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Asz. 22,§

(1) A tudományos osztály önállóan, de a közgyűlés határozatai, iránymutatá
sai szerint jár el, hozza meg döntéseit.

(2) A tudományos osztály tagjai -a megvitatandó kérdések szakértőinek rész
vételével - osztályülésen tárgyalják meg a tudományágazatuk tudományos vitatémáit 
és eredményeit, a tudományos közélettel, valamint az Akadémia szervezetével és mű
ködésével kapcsolatos, a tudományágazatot érintő kérdéseket.

(3) Az osztályülés akkor határozatképes, ha azon a szavazati jogú tagoknak 
több, mint a fele jelen van. A határozathozatal az ügyrend elfogadása és módosítása 
esetében kétharmados szótöbbséggel, egyébként - az osztályügyrend eltérő rendelkezése 
hiányában - szótöbbséggel történik. Szavazategyenlőség esetén az elnök szavazata dönt.

(4) Az osztályülés kizárólagos hatáskörébe tartozik
a) a tudományos osztály elnökének és elnökhelyettesének megválasztása, il

letőleg felmentése, beszámolójának jóváhagyása,
b) a levelező tagságra, a rendes tagságra, a külső tagságra és a tiszteleti tag

ságra való javaslattétel,
c) a tudományos osztály tanácskozási jogú tagjainak megválasztása, de a dok

torok közgyűlési képviselőinek tanácskozási jogú taggá választásában szavazati joggal 
részt vesznek a doktoroknak azok a közgyűlési képviselői is, akiknek tudományos 
tevékenysége a tudományos osztály tudományágazatába tartozik,

d) a Magyar Tudományos Akadémia doktora tudományos cím odaítélésével 
kapcsolatos eljárásokban - a tudományág szerint illetékes tudományos bizottság köz
reműködésével - a szakmailag illetékes bírálók és bírálóbizottság kijelölése, és a bí
rálóbizottságnak a nyilvános vita lefolytatása után készített véleménye alapján javas
lattétel az érdemi döntésre,

e) tudományos bizottság (munkabizottság) létesítése, elnevezésének, tudo
mányterületi illetékességének és szavazati jogú tagjai számának meghatározása, ezek 
módosítása, tudományos bizottság (munkabizottság) megszüntetése,

f) a Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottsággal egyetértésben a tudományos osz
tály könyv- és folyóiratkiadási politikájának kialakítása és a tudományos osztály szá
mára tervezett/rendelkezésre álló keretösszegen belül döntés könyvek és folyóiratok 
támogatásáról,

g) az osztály és a tudományos bizottságok beszámoló jelentéseinek, a tudo
mányágazati helyzetelemzéseknek, az akadémiai kutatóintézetek és támogatott kuta
tóhelyek tevékenységének, továbbá a kutatóintézetek és kutatóhelyek tudományágazat 
szempontjából jelentős pályázati anyagai osztályértékelésének jóváhagyása,

h) az osztályügyrend elfogadása,
i) meghatározott feladat ellátására állandó vagy alkalmi bizottság létrehozása, 

megszüntetése, más osztállyal vagy nem akadémiai szervvel, intézménnyel közös fel
adatot ellátó közös bizottság létrehozásának, megszüntetésének jóváhagyása,

j) akadémiai bizottságokba tagok jelölése.
(5) Az interdiszciplináris bizottságra vonatkozó javaslatot az alapító osztályok 

közösen határozzák meg és döntenek arról, hogy a bizottság melyik osztályhoz tar
tozzon.
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Asz. 23.§

(1) A tudományos osztály a hazai akadémikus tagjai közül háromévi időtar
tamra osztályelnököt és osztályelnök-helyettest választ. A megbízás a három év eltel
tével egy alkalommal megújítható.

(2) Az osztályelnök hívja össze az osztályüléset, elnököl az osztályülésen, kép
viseli az osztályt, összehangolja a tudományos bizottságok munkáját, beszámol az osz
tálynak a két ülés között megtett jelentős intézkedéseiről, megküldi az elnökségnek 
az osztályügyrendet és annak módosításait, tájékoztatja az Akadémia illetékes alel- 
nökét az osztálynak a más osztályok vagy az Akadémia egésze szempontjából is je
lentős tevékenységéről.

A tudományos bizottságok

Asz. 24.§

(1) A tudományos bizottság az Akadémiának - az Akadémiai Törvény 3.§-a (2) 
bekezdésének b) pontjában meghatározott célok érdekében - tudományágak illetve tu
dományágak közötti (interdiszciplináris) szakterületek szerint szervezett egysége.

(2) A tudományos bizottság ellátja az Akadémia feladataiból a tudományágra 
háruló teendőket, elvégzi mindazt a tevékenységet, amellyel a tudományos osztály 
megbízza. Ennek keretében a bizottság

- figyelemmel kíséri az általa gondozott tudományág hazai helyzetét,
- tudományos üléseket szervez,
- állást foglal a tudományág körébe tartozó vagy a tudományág szempontjából 

jelentős tudományos, tudománypolitikai, kutatásszervezési és személyi kérdésben,
- véleményt nyilvánít a tudományág területén működő akadémiai kutatóinté

zetek és támogatott kutatóhelyek tevékenységéről, továbbá az akadémiai kutatóinté
zeteknek és támogatott kutatóhelyeknek a tudományág szempontjából jelentős pályá
zatairól, e véleményt megküldi az illetékes tudományos osztálynak,

- a tudományága körében javaslatot tesz a tudományos osztály könyv- és fo- 
lyóíratkiadási tervéhez,

- részt vesz a Magyar Tudományos Akadémia doktora cím odaítélése tárgyá
ban megindult eljárások lefolytatásában és a nyilvános vitát követően a tudományos 
osztály javaslatának kialakításában.

Asz. 25.§

Az Akadémia rendes és levelező tagjai, valamint a doktorok közgyűlési kép
viselői állandó tagjai azoknak a bizottságoknak, amelyeknek tudományágába tartozik 
tudományos tevékenységük.

A tudományos bizottságok választott tagjai azok a köztestületi tagok, akiket 
a köztestületnek azon doktor tagjai választanak meg a tagságra, akik az adott tudo
mányág területén tevékenykednek. A megbízásuk három évre szól és a három év 
elteltével megújítható.
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Asz. 26.§

(1) A tudományos bizottság önállóan, de a közgyűlés és az illetékes tudo
mányos osztály határozatai, iránymutatásai szerint jár el, hozza meg döntéseit.

(2) A tudományos bizottság tagjai - a megvitatandó kérdések szakértőinek 
részvételével - bizottsági ülésen tárgyalják meg tudományáguk tudományos vitatémáit 
és eredményeit, a tudományos közélettel, valamint az Akadémia szervezetével és mű
ködésével kapcsolatos, a tudományágat érintő kérdéseket.

(3) A bizottsági ülés akkor határozatképes, ha a szavazati jogú tagoknak több, 
mint a fele jelen van. A határozathozatal az ügyrend elfogadása és módosítása ese
tében kétharmados szótöbbséggel, egyébként - az ügyrend eltérő rendelkezése hiá
nyában - szótöbbséggel történik. Szavazategyenlőség esetén az elnök szavazata dönt.

(4) A bizottsági ülés kizárólagos hatáskörébe tartozik
a) a tudományos bizottság elnökének, elnökhelyetteseinek és titkárának meg

választása, illetőleg felmentése, az elnök beszámolójának jóváhagyása,
b) a tudományágra vonatkozó helyzetelemzéseknek, az akadémiai kutatóin

tézetek és támogatott kutatóhelyek tevékenységére, továbbá a kutatóintézetek és ku
tatóhelyek tudományágazat szempontjából jelentős pályázati anyagokra vonatkozó bi
zottsági értékeléseknek a jóváhagyása, kapcsolattartás a területi bizottságok megfelelő 
tudományágazati bizottságaival.

c) a tudományág területére vonatkozó, a tudományos osztálynak megkülden
dő könyv- és folyóiratkiadási javaslat elfogadása,

d) a bizottsági ügyrend elfogadása.

Asz. 27.§

(1) A bizottsági ülés a tagok közül háromévi időtartamra, egy alkalommal 
újraválaszthatóan megválasztja a bizottság elnökét, elnökhelyetteseit és titkárát. A 
tudományos osztály elnöke nem választható meg a tudományos bizottság elnökének.

(2) A bizottsági elnök hívja össze a bizottsági ülést, elnököl az ülésen, kép
viseli a bizottságot, beszámol a bizottságnak a két ülés között végzett jelentős tevé
kenységéről, megküldi a tudományos osztálynak a bizottsági ügyrendet és annak mó
dosításait, tájékoztatja a tudományos osztály elnökét a bizottság más bizottságok vagy 
az osztály egésze szempontjából is jelentős tevékenységéről.

(3) A tudományos bizottság feladatai ellátására munkabizottságokat hozhat létre.

Az Akadémia területi bizottságai

Asz. 28.§

(1) A területi bizottságok az Akadémia összefüggő, nagyobb földrajzi terüle
tek szerint szervezett egységei. Új területi bizottság létrehozásáról, meglévő területi 
bizottság megszüntetéséről a közgyűlés szótöbbséggel hozott határozattal dönt.

(2) A területi bizottságok
- figyelemmel kísérik és segítik az adott területen folyó tudományos tevékenységet,
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- számon tartják a terület tudományos kutatóhelyeit, egyetemi és más tudo
mányos műhelyeit, továbbá az azokon kívül működő kutatókat,

- támogatják a tudományos kutatókat, a kutatók külföldi kiküldetését, a tu
dományos utánpótlás nevelését, pályázatokat írnak ki, és díjjal jutalmazzák a legjobb 
pályamunkák szervezőit,

- tudományos munkákat jelentetnek meg tevékenységük köréből,
- szak- és munkabizottságokat hoznak létre, melyek tudományos üléseket 

szerveznek,
- bizottságaik révén kapcsolatot építenek ki és tartanak fenn a tudományos 

osztályokkal és azok tudományos bizottságaival,
- lehetőséget teremtenek arra, hogy a tudomány művelői kifejtsék szakmai 

véleményüket helyi és országos jelentőségű tudományos kérdésekben, részt vesznek 
az akadémiai döntések, vélemények kialakításában, azok érvényesítésében,

- javaslatot tesznek a Könyv- és Folyóíratkiadó Bizottságnak könyvkiadásra, 
a tudományterületileg illetékes tudományos osztály könyvkiadási tervének keretében, 

- nemzetközi kapcsolatokat építhetnek ki a régióval szomszédos, illetve más 
országok kutatóival.

Asz. 29.§

A területi bizottságok tagjai az adott területen működő hazai akadémikusok 
és azok a doktorok, akiket az adott területen működő doktorok a bizottság szervezeti 
szabályzatának megfelelően taggá választanak. A bizottságok bevonják munkájukba 
a terület értékes elméleti és gyakorlati tevékenységet folytató, tudományos fokozattal 
nem rendelkező szakembereit is.

Asz. 3O.§

(1) A területi bizottság hazai akadémikus tagjai közül háromévi időtartamra 
szótöbbségi határozattal elnököt választ. Az elnök a három év elteltével egy alkalom
mal újraválasztható.

(2) A bizottság elnöke hívja össze a területi bizottság ülését, elnököl az ülésen, 
képviseli a területi bizottságot, összehangolja a szakmai bizottságok és munkabizott
ságok munkáját, beszámol a bizottságnak a két ülés között végzett jelentős tevékeny
ségéről, megküldi az elnökségnek a bizottság szervezeti szabályzatát és annak módo
sításait, tájékoztatja az Akadémia illetékes alelnökét a területi bizottságnak a más 
területi bizottságok, tudományos osztályok vagy az Akadémia egésze szempontjából 
is jelentős tevékenységéről.

(3) A területi bizottságok szervezetének és működésének részletes szabályait 
a szervezeti szabályzat határozza meg. A szervezeti szabályzatot és annak módosítását 
a területi bizottság kétharmados szótöbbséggel fogadja el.
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A közgyűlés

10.§

(1) Az Akadémia a tudományos közéletet, valamint saját belső szervezetét 
és működését érintő legfontosabb kérdések megtárgyalására évente legalább egyszer 
közgyűlést tart.

(2) A közgyűlést a hazai akadémikusok, valamint a tudomány más - tudományos 
fokozattal rendelkező - képviselői alkotják. Utóbbiak az Alapszabályban meghatározott 
módon közvetlen és titkos választással nyerik el tagságukat, számuk 200 fő.

Asz. 31.§

(1) Az Akadémia elnökségének beterjesztése alapján a közgyűlés dönt a dok
torok 200 közgyűlési képviselőjének tudományágazatonkénti eloszlásáról a következő 
alapelvek figyelembevételével: 100 képviselői helyen az osztályok egyenlő arányban 
osztoznak, míg a további 100 hely az egyes osztályokhoz tartozó tudományágakhoz 
besorolt doktorok arányában oszlik meg. A tudományos osztályokra megállapított ke
reten belül a tudományos osztályok határozzák meg a tudományágakra, illetőleg a 
tudományos bizottságokra jutó képviselői helyek számát.

(2) A tudományágra jutó képviselők számának megjelölésével a tudományos 
bizottság javaslatokat kér a jelöltekre a tudományág doktoraitól. Közgyűlési képvise
lőnek az a köztestületi tag jelölhető, aki elismert tudományos tevékenységet végez.

(3) A legtöbb jelölési javaslatot kapott személyek nevét a tudományos osztály 
annak figyelembevételével veszi fel a jelöltlistára, hogy a tudományági jelölőlistán csak 
kétszer annyi név szerepelhet, mint amennyi a megfelelő képviselői helyek száma. 
Minden doktor csak a besorolásának megfelelő jelöltlistára szavazhat.

(4) A doktorok közgyűlési képviselőinek gyűlése (a doktorok gyűlése) által 
megválasztott hattagú bizottság gondoskodik a titkársági szervezet közreműködésével 
a szavazás lebonyolításának megszervezéséről, ellenőrzi a szavazatszámlálást és hagy
ja jóvá a szavazás eredményét. A bizottságban minden tudományterület két-két kép
viselője vesz részt. A bizottság tagja nem lehet olyan személy, akine'k neve a jelöltlistán 
szerepel. A bizottság, tagjai közül, maga választja meg elnökét. A bizottság a tevé
kenységéről köteles a választást követően a doktorok gyűlésének beszámolni.

(5) A képviselőket a doktorok szótöbbséggel három évre választják meg. A 
három év elteltével egy alkalommal a képviselők újra megválaszthatok.

(3) A közgyűlés valamennyi tagját a közgyűlés munkájában azonos jogok 
illetik meg.

ll.§

(1) A közgyűlést, a napirend megjelölésével az Akadémia elnöke hívja össze.
(2) Közgyűlést kell tartani akkor is, ha ezt - a napirend megjelölésével - a 

közgyűlésen szavazásra jogosultak egyötöde írásban kéri.
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12.§

A közgyűlés akkor határozatképes, ha azon a szavazásra jogosultaknak több 
mint fele jelen van.

13.§

(1) A közgyűlés határozatait a jelenlévő szavazásra jogosultak több, mint 
felének a szavazatával hozza.

(2) Az Akadémia Alapszabályának elfogadásához és módosításához a köz
gyűlésen szavazásra jogosultak kétharmadának szavazata szükséges.

Asz. 32.§

(1) A közgyűlés az Akadémia legfelsőbb szerve. Határozatai az Akadémia 
minden testületére, tisztségviselőjére, tagjára kötelezőek.

(2) A közgyűlés fogadja el az Akadémia ügyrendjét. Az ügyrend szabályozza 
többek között a közgyűlés megtartásának rendjét, korlátozhatja a közgyűlési felszó
lalások időtartamát, és meghatározhatja a határozati javaslatok beterjesztésének 
rendjét és határidejét. Az ügyrend tartalmazza az akadémikusok gyűlésének és a dok
torok gyűlésének ügyrendi szabályait is.

14.§

(1) Az Akadémia közgyűlése
a) véleményt nyilvánít a hazai tudomány és a társadalmi élet alapvető fon

tosságú kérdéseiben;
b) megvitatja és elfogadja az Országgyűlés számára készülő beszámolót, il

letőleg a Kormány számára az éves jelentést;
c) meghatározza az Akadémia egész működését érintő tudománypolitikai el

veket és programokat;
d) az Akadémia szervezetéről és működéséről szabályzatot (a továbbiakban: 

Alapszabály) alkot;
e) megválasztja az elnököt a főtitkárt, valamint az Alapszabályban megha

tározott más tisztségviselőket, az Akadémia Doktori Tanácsának tagjait, továbbá kép
viselőit az AKT-ba;

f) az államháztartási törvény és az éves költségvetési törvény keretei között 
elfogadja az Akadémia költségvetését, valamint a Felügyelő Bizottság [14.§ (1) bek. 
h) pont] jelentése alapján jóváhagyja az éves költségvetési beszámolót;

g) az államháztartási törvény és az éves költségvetési törvény keretei között 
az AKT javaslata alapján határoz akadémiai kutatóintézetek (kutatóhely) alapításá
ról, átszervezéséről, megszüntetéséről; ezzel összefüggésben az Akadémia elnökének 
ellenjegyzésével jóváhagyja annak alapító okiratát;
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h) Vagyonkezelő Kuratóriumot, valamint más bizottságokat hoz létre, ezek 
között Tudományetikai Bizottságot, továbbá az akadémiai vagyonkezelés és gazdál
kodás ellenőrzésére Felügyelő Bizottságot.

(2) Az Akadémia tulajdonában lévő, illetőleg az Akadémiára bízott ingat
lanok elidegenítéséről, megterheléséről, alapítványba, illetőleg gazdasági társaságba 
nem pénzbeli hozzájárulásként való bevitelének, használatba adásának elveiről - e 
törvény 5.§-ában és az Alapszabályban foglaltak figyelembevételével - a közgyűlés 
határoz.

(3) az (l)-(2) bekezdésben meghatározott hatásköröket - az (1) bekezdés a) 
pontja kivételével - a közgyűlés az Akadémia más szervére és tisztségviselőjére nem 
ruházhatja át.

Asz. 33.§

(1) A közgyűlés hagyja jóvá az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsának alap
szabályát, az Akadémia Doktori Tanácsának alapszabályát és a Magyar Tudományos 
Akadémia doktora cím megszerzésének feltételeit, valamint a doktori eljárás részle
tes szabályait meghatározó szabályzatot.

(2) Az akadémikusok választásának szabályait az akadémikusok gyűlése, a 
doktorok közgyűlési képviselői megválasztásának az Asz. 31.§-ban meghatározott 
alapvető szabályain túlmenő részletes szabályait pedig a doktorok gyűlése fogadja el.

Az Akadémia tisztségviselőiről és közgyűlési bizottságairól

Asz. 34.§

(1) A közgyűlés a tisztségviselőket és az állandó bizottságok tagjait titkos 
szavazással három évre választja. Újraválasztás az Akadémiai Törvényben és az Alap
szabályban meghatározott korlátok között lehetséges.

(2) A választást jelölőbizottság készíti elő. A jelölőbizottságnak 22 tagja van; 
minden tudományos osztály egy-egy tagot választ és a doktorok közgyűlési képvise
lőinek a tudományos osztályok szerinti csoportjai szintén egy-egy tagot választanak. 
A bizottság tagjai közül maga választja meg elnökét. A jelöléseknél a különböző tu
dományterületek arányos képviseletének elve érvényesül.

Asz. 35.§

(1) A választást követő első ülésen a bizottságok tagjai maguk- közül elnököt 
és szükség esetén titkárt választanak. A bizottsági üléseket a bizottság elnöke hívja 
össze. A bizottsági tagok egyharmada a napirend megjelölésével maga is összehívhatja 
a bizottságot, ha javaslatuknak az elnök nem tesz eleget.

(2) Az állandó bizottságok tevékenységét ügyrend szabályozza. A bizottságok 
ügyrendjüket jóváhagyásra a közgyűlés elé terjesztik.

(3) Az ideiglenes bizottságok megbízatása a feladat ellátásával megszűnik.
(4) A bizottságok tevékenységükről a közgyűlésnek beszámolnak.
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Az Akadémia Doktori Tanácsa

Asz. 36.§

Az Akadémia Doktori Tanácsának 25 tagja van. A tanács tagjává az Akadé
mia rendes tagja, levelező tagja vagy a Magyar Tudományos Akadémia doktora cím
mel vagy az Akadémiai Törvény 28.§-a alapján azzal egyenértékűnek minősített tu
dományos fokozattal rendelkező köztestületi tag választható. A tanácsnak minden 
tudományos osztály részéről legalább két tagja van. A három év eltelte után legfeljebb 
egy alkalommal a tag újraválasztható.

A Felügyelőbizottság

Asz. 37.§

(1) A Felügyelőbizottságnak a köztestületi tagok közül választott hét tagja 
van. A Felügyelőbizottságnak nem lehet tagja az Akadémia tisztségviselője, továbbá 
az, aki az Akadémiával vagy az Akadémia intézetével, intézményével közalkalmazotti, 
köztisztviselői jogviszonyban vagy munkaviszonyban áll, a Vagyonkezelő Kuratórium 
tagja, az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsának vagy a tanács kuratóriumának tagja. 
A három év eltelte után legfeljebb egy alkalommal a tag újraválasztható.

(2) A Felügyelőbizottság feladata az, hogy ellenőrizze az akadémiai vagyon
kezelés szabályszerűségét és ésszerűségét, az Akadémia éves költségvetési irány
elveiről, továbbá az éves költségvetési beszámolóról a közgyűlés számára jelentést 
készítsen.

(3) A Felügyelőbizottság feladatainak ellátása érdekében a vezető tisztségvi
selőktől és a vezető állású dolgozóktól jelentést vagy felvilágosítást kérhet, az Aka
démia és az akadémiai intézmények pénzügyi és számviteli nyilvántartásait és iratait 
megvizsgálhatja, illetőleg szakértővel megvizsgáltathatja.

(4) Ha az Akadémia alapvető vagyoni érdekei ezt megkövetelik, a Felügye
lőbizottság a közgyűlés összehívását javasolhatja az elnöknek, vagy ha a javaslat meg
tétele után rövid időn belül a közgyűlés nem ült össze, a közgyűlést összehívhatja.

A Vagyonkezelő Kuratórium

Asz. 38.§

(1) A Vagyonkezelő Kuratóriumnak hét tagja van. A kuratórium tagjának 
olyan személy választható, aki a vagyonkezeléshez megfelelő szakismerettel, tapasz
talattal rendelkezik. A megválasztásnak nem feltétele a köztestületi tagság. A meg
bízás háromévi időtartamra szól. A kuratórium tagja egy alkalommal újraválasztható.

(2) A kuratórium feladata az Akadémia vagyoni érdekeinek hatékony érvé
nyesítését szolgáló gazdálkodás elősegítése. Ennek keretében a Vagyonkezelő Kura
tórium különösen a következő feladatokat látja el:
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a) az Akadémiai Törvény 5.§-ának (1) bekezdésében meghatározott törzsvagyon 
és az Akadémia tulajdonában lévő egyéb vagyontárgyak hasznosításával kapcsolatos - az 
ügyrendben meghatározott értékhatár feletti - döntések előzetes véleményezése,

b) a Polgári Törvénykönyv 175.§-ában foglaltak alkalmazásával az Akadémi
ára bízott vagyontárgyak hasznosítása tekintetében az Akadémiai Törvény 19.§-ának 
(1) bekezdésében meghatározott egyetértési jog gyakorlása,

c) a vagyonhasznosításra vonatkozó általános elgondolások kidolgozásában 
és a konkrét intézkedések előkészítésében való részvétel.

A Tudományetikai Bizottság

Asz. 39.§

(1) A Tudományetikai Bizottságnak huszonkét tagja van. Taggá a köztestület 
tagja választható.

(2) A bizottság feladata az, hogy a tudományos kutatás szabadságának, a tudo
mányos közélet tisztaságának védelmében állást foglaljon tudományetikai elvi kérdésekben.

(3) A bizottság konkrét ügyekben is eljárhat, ha mind a panasztevő, mind 
pedig az a személy, akivel szemben a panaszt benyújtották írásban kijelenti, hogy 
aláveti magát a bizottság eljárásának. A bizottság ilyen esetekben jogi szakértő véle
ményét is meghallgatja és figyelembe veszi.

A Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság

Asz. 4O.§

(1) A Könyv- és Folyóíratkiadó Bizottságnak tizenhét tagja van. Elnökét és 
titkárát a közgyűlés választja: 11 akadémikus-könyvfelelős tagját az egyes tudományos 
osztályok delegálják. A bizottságnak tagja az Akadémia Elnöki Titkárságának veze
tője, az Akadémiai Könyvtár főigazgatója, az Akadémia Titkársága Pénzügyi Főosz
tályának vezetője, valamint az Akadémiai Kiadó és Nyomda képviselője.

(2) A bizottság feladata az Akadémia kiadói politikájának összehangolása, a 
könyv- és folyóiratkiadás támogatására elkülönített pénzügyi forrásokkal való hatékony 
gazdálkodás elősegítése. Az Akadémia által alapított magyar és idegen nyelvű folyóiratok 
alapítói jogát - a bizottság véleményének meghallgatásával - a főtitkár gyakorolja.

Az Akadémia elnökéről és főtitkáráról

Az Akadémia elnöke

15.§
(1) Az Akadémia elnökét a hazai akadémikusok közül - a hazai akadémiku

sok javaslata alapján - legfeljebb öt évre a közgyűlés választja; tisztségében a köz
társaság elnöke megerősíti.

(2) Az elnök a tevékenységéért a közgyűlésnek felel.
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Asz. 41.§

(1) A közgyűlés az elnököt három évre választja meg. A három év elteltével 
a megbízás egy alkalommal megújítható.

(2) Az elnök tevékenységéről minden évben beszámol a közgyűlésnek. A köz
gyűlés a beszámoló elfogadásáról határozatot hoz.

(3) Az elnököt a miniszteri illetménnyel azonos mértékű illetmény, valamint 
évente 25 munkanap alapszabadság és 15 munkanap pótszabadság illeti meg.

(4) Az elnök jogállására az e törvényben nem szabályozott kérdésekben - az 
l-4.§, a 8.§, a 23-36.§, az 50-56.§, valamint a VIL és VIII. fejezetben foglaltak kivé
telével - a köztisztviselők jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. törvény (a továbbiakban: 
Ktv.) rendelkezéseit kell megfelelően alkalmazni.

16.§

Az Akadémia tevékenységét a közgyűlés határozatainak és iránymutatásai
nak megfelelően az elnök irányítja. Az elnök képviseli az Akadémiát, és gyakorolja 
az Alapszabály által hatáskörébe utalt jogokat.

Asz. 42.§

(1) Az elnök gondoskodik a közgyűlés határozatainak végrehajtásáról. Irányí
tási feladatkörében az elnök dönt mindazokban a kérdésekben, amelyeket az akadé
miai törvény vagy az alapszabály más feladatkörébe nem utal; a munkamegosztás 
menetében az elnök a feladatok egy részének ellátásával - a közgyűléssel szemben 
fennálló felelősségének fennmaradása mellett - mást időlegesen megbízhat.

(2) Az elnök gondoskodik az Országgyűlés számára készülő beszámoló és a 
Kormány számára készülő éves tájékoztató összeállításáról, a közgyűlés elé terjeszté
séről, és a közgyűlés határozatainak megfelelően az Országgyűléshez illetőleg a Kor
mányhoz való benyújtásáról.

(3) Meghatározott feladatok ellátására az elnök állandó vagy alkalmi bizott
ságot hozhat létre.

(4) Az Akadémia irányítása körében az elnök közvetlenül is felkérheti az 
Akadémia bármely szervét, szervezetét, intézményét, köztestületi tagját, munkaválla
lóját meghatározott feladat elvégzésére.

(5) Az Akadémia költségvetésén belül a közgyűlés évente meghatározza azt 
a keretösszeget, amellyel - feladatainak teljesítése érdekében - az elnök közvetlenül 
rendelkezik.

(6) Az Elnöki Titkárság vezetőjének és munkatársainak kinevezésére és fel
mentésére az elnök tesz javaslatot.
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Az Akadémia alelnökei

Asz. 43.§

(1) Az Akadémia alelnökeit a hazai akadémikusok közül - a jelölőbizottság
nak a hazai akadémikusok javaslata alapján készített előterjesztését alapul véve - az 
Asz. 34.§-ának megfelelően, három évre a közgyűlés választja. A három év letelte 
után a megbízás egy alkalommal megújítható.

(2) Az alelnökök az elnök által meghatározott munkamegosztásnak megfe
lelően látják el a feladatokat. Az elnököt akadályoztatása esetén az általános hatás
körű alelnök helyettesíti.

(3) Az alelnökök tevékenységükért a közgyűlésnek felelnek.

Az Akadémia elnöksége

17.§

(1) Az elnök tanácsadó testületé az Alapszabályban meghatározott módon 
választott és működő elnökség.

(2) Az elnökség ellátja azokat a feladatokat is, amelyekkel a közgyűlés meg
bízza.

Asz. 44.§

(1) Az elnökség szavazati jogú tagja az Akadémia elnöke, alelnökei, főtitkára, 
főtitkárhelyettese(i), a tudományos osztályok elnökei, valamint a köztestület hat olyan 
tagja, akit a közgyűlés a hazai akadémikusok és a doktorok közgyűlési képviselői 
közül azonos számmal háromévi időtartamra, egy alkalommal újraválaszthatóan meg
választ. Az elnökség tanácskozási jogú tagja a Magyar Rektori Konferencia elnöke 
és a Magyar Tudomány című folyóirat főszerkesztője, a területi bizottságok elnökei 
közül egy (az elnökök megállapodása szerinti sorrendben évente váltva egymást) és 
az akadémiai kutatóhelyek egy képviselője, akit az akadémiai kutatóhelyek vezetői 
választanak háromévi időtartamra.

(2) Az elnökség üléseit az Akadémia elnöke hívja össze és vezeti. Az elnökség 
határozatait szótöbbséggel hozza. Az akadémikusok választásával kapcsolatos kérdé
sekben csak akadémikusok szavazhatnak.

Asz. 45.§

(1) Az elnökség segíti a közgyűlés előkészítését és lebonyolítását. Ennek ke
retében megvitatja a közgyűlés napirendi javaslatát, és a javaslatot a közgyűlés elé 
terjeszti, a közgyűlés számára - ha szükséges - véleményezi a közgyűlés lefolytatásával 
kapcsolatos ügyrendi javaslatokat. Az elnökség hívja össze az akadémikusok illetve a 
doktorok gyűlését.
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(2) Az elnökség közreműködik a tudományos osztályok között felmerülő viták 
rendezésében, így különösen abban, hogy egyes tudományterületek melyik tudo
mányos osztály illetékességi körébe tartozzanak. Szükség esetén az elnökség határoz 
a vitás kérdésben.

(3) Az elnökség tesz indokolt javaslatot a közgyűlésnek új tudományos osztály 
vagy területi bizottság létesítésére, meglévő osztály átszervezésére, megszüntetésére. 
Az elnökség interdiszciplináris bizottságot hozhat létre.

(4) Az Akadémia rendes és levelező tagjainak választásakor az elnökség a 
tudományágazatok arányos fejlődése és képviselete követelményének szem előtt tar
tásával meghatározza azt, hogy az egyes tudományos osztályok által javasolt szemé
lyek közül hány kerüljön megválasztásra. Az elnökség a jelölésnél nem térhet el attól 
a sorrendtől, amelyet az osztályok a javaslatukban megállapítottak. Az elnökség az 
osztályok javaslata alapján a jelöléseket az akadémikusok gyűlése elé terjeszti.

(5) Ha az Akadémia rendes vagy levelező tagja szakterületének megváltozása 
vagy más ok miatt másik tudományos osztály munkájába kíván bekapcsolódni, mint ame
lyiknek a javaslata alapján akadémikussá választották, kérelméről az elnökség dönt.

(6) Az elnökség dönt - a tudományos osztályok javaslata alapján - az Aka
démia által adományozott díjak, kitüntetések odaítéléséről, egyéb díjakat illetően pe
dig a díjazásra javaslatot tesz.

(7) Az elnök kérésére, valamint saját kezdeményezésre az elnökség állást 
foglal nagy jelentőségű, több tudományágazatot érintő tudományos, tudo
mánypolitikai, társadalmi kérdésekben.

(8) Az elnökség véleményt nyilvánít az erőforrások tudományágazatok közötti 
felosztásáról.

Asz. 46. §

Az elnökség feladatainak ellátására állandó vagy alkalmi bizottságokat hozhat létre.

Az Akadémia főtitkára

18.§

(1) A főtitkárt a hazai akadémikusok köréből - legfeljebb 5 évre - a közgyűlés 
választja. Nem választható főtitkárrá olyan személy, akivel szemben az AKT kifogást 
emel.

(2) A főtitkár tevékenységéért a közgyűlésnek felel.

Asz. 47.§

(1) A közgyűlés a főtitkárt három évre választja meg. A három év elteltével 
a megbízás egy alkalommal megújítható.

(2) Az AKT-nak a főtitkár választása elleni kifogását meg kell indokolnia.
(3) A főtitkár tevékenységéről minden évben beszámol a közgyűlésnek. A 

közgyűlés a beszámoló elfogadásáról határozatot hoz.
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(3) A főtitkárt a közigazgatási államtitkárral, a főtitkárhelyettest pedig a 
helyettes államtitkárral azonos mértékű illetmény és fizetett szabadság illeti meg.

(4) A főtitkárra és a főtitkárhelyettesre az e törvényben nem szabályozott 
kérdésekben - az l-4.§, a 8.§, a 23-36.§, az 50-56.§, az 58.§, valamint a VII. és VIII. 
fejezetben foglaltak kivételével - a Ktv. rendelkezéseit kell megfelelően alkalmazni.

19.§

(1) A főtitkár a törzsvagyon tekintetében a közgyűlés, a rábízott vagyon te
kintetében a Vagyonkezelő Kuratórium egyetértésével - illetőleg a 14.§ (2) bekezdé
sében foglalt megszorítással - gyakorolja az Akadémiát megillető tulajdonosi jogokat. 
E körben képviseli az Akadémiát és gondoskodik a közgyűlés döntéseinek végrehaj
tásáról.

(2) A főtitkár - a közgyűlés határozatainak és az elnök iránymutatásainak 
keretei között - az Alapszabályban meghatározott módon működteti az Akadémia 
köztestületi szerveit segítő és az AKT-t kiszolgáló titkársági szervezetet. Vezetője a 
titkársági szervezetnek és gyakorolja az e szervezettel közszolgálati jogviszonyban 
állók tekintetében a munkáltatói jogokat.

(3) A főtitkár látja el az Akadémia költségvetési fejezete felügyeletét ellátó 
szerv vezetőjének feladatait.

Asz. 48.§

A főtitkár feladatainak ellátása körében közvetlenül is felkérheti az Akadé
mia bármely szervét, szervezetét, intézményét, köztestületi tagját, munkavállalóját 
meghatározott feladatok elvégzésére, és állandó vagy alkalmi bizottságot hozhat létre.

Asz. 49.§

(1) A főtitkár az Akadémia feladatainak teljesítését biztosítva, az akadémiai 
vagyon értékének megőrzésére és növelésére törekedve gondoskodik a vagyon hasz
nosításáról.

(2) A főtitkár gondoskodik a vagyonhasznosításra vonatkozó általános elgon
dolások kidolgozásáról és

a) az Akadémiai Törvény 5.§-ának (1) bekezdésében meghatározott törzsva
gyon és az Akadémia tulajdonában lévő egyéb vagyontárgyak hasznosításával kapcso
latos általános döntések meghozatala érdekében - a Vagyonkezelő Kuratórium előze
tes véleményének ismertetésével - javaslatot tesz a közgyűlésnek,

b) az Akadémiai Törvény 5.§-ának (2) bekezdésében meghatározottak és a 
Polgári Törvénykönyv 175.§-ában foglaltak alkalmazásával az Akadémiára bízott vagyon
tárgyak hasznosítása tekintetében a Vagyonkezelő Kuratórium egyetértését és az Akadé
miai Kutatóhelyek Tanácsának a hozzájárulását, illetőleg elvi állásfoglalását kéri.

(3) A főtitkár a közgyűlés által meghatározott elvek szerint a közgyűlés által 
meghatározott értékig önállóan, az ügyrendben meghatározott értékhatárok között a 
Vagyonkezelő Kuratórium előzetesen megadott véleményének figyelembevételével 
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gyakorolja az egyes vagyontárgyak tekintetében az Akadémia nevében a rendelkezési 
jogot, köt szerződést az Akadémia nevében.

Asz. 5O.§

A főtitkár a költségvetési fejezet felügyeletét ellátó szerv vezetőjeként
a) irányítja az éves költségvetés irányelveinek, a költségvetési fejezet tervé

nek, a költségvetési beszámoló elkészítésének munkáját, figyelembe véve a tudo
mányos osztályok tudományos-szakmai értékelését, a Vezetői Kollégium, a Vagyon
kezelő Kuratórium és az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsa véleményét,

b) a költségvetés irányelveit és a költségvetési beszámolót a Felügyelőbizott
ság és a közgyűlés elé terjeszti,

c) gondoskodik arról, hogy a felügyelete alá tartozó fejezetbe sorolt költségvetési 
szervek tevékenységében érvényesüljön az akadémiai feladatok ellátására szolgáló pénz
eszközökkel és a vagyonnal való szabályszerű és hatékony gazdálkodás követelménye,

d) szükség esetén kezdeményezi az akadémiai költségvetési fejezeten belül a 
címek közötti átcsoportosítást, és engedélyezi a címen belüli átcsoportosításokat,

e) javaslatot tesz - a pénzügyminiszter egyetértésével - a közgyűlésnek költ
ségvetési szerv alapítására, megszüntetésére, meglévő szervezetek összevonására.

Asz. 51.§

A főtitkár
a) közreműködik az Országgyűlés részére készülő beszámoló és a Kormány 

részére készülő tájékoztató kidolgozásában,
b) részt vesz az Akadémia egész működését érintő tudománypolitikai elvek, 

programok kialakításában,
c) részt vesz a közgyűlés határozatainak végrehajtásában, 
d) ellátja mindazokat a feladatokat, amelyeket a közgyűlés rábíz.

A főtitkárhelyettes(ek)

Asz. 52.§

(1) A főtitkárt munkájában főtitkárhelyettes(ek) segíti(k). A főtitkárhelyet- 
tes(eke)t a közgyűlés az Akadémia hazai tagjai közül - az Asz. 36.§-ának megfelelően - 
három évre választja meg. A három év elteltével a megbízás egy alkalommal megújítható.

(2) A főtitkárhelyettes(ek) a közgyűlésnek felel(nek).

A Vezetői Kollégium

Asz. 53.§

(1) A Vezetői Kollégium feladata a vezetés egységének és a mindennapos 
teendők összehangolt elvégzésének biztosítása. A Vezetői Kollégiumnak az elnök, az 



140

alelnökök, a főtitkár, a főtitkárhelyettes(ek) hivatalból tagjai, akik a három tudomány
területnek egy-egy képviselőjét felkérik a kollégiumban való részvételre. A kollégium 
ülésére a témának megfelelően szakértők is meghívást kapnak.

(2) A Vezetői Kollégium hetente vagy szükség szerint ennél sűrűbben tart 
ülést. Az ülést az elnök vezeti.

(3) A Vezetői Kollégium tagjai folyamatosan tájékoztatják egymást az elin
tézésre váró kérdésekről és tervezett döntéseikről. A Vezetői Kollégium hagyja jóvá 
a titkárság szervezeti és működési szabályzatát. Ha a kollégium tagjainak véleménye 
lényegesen eltér a tervezett döntés tekintetében, az elnökség rendkívüli ülését össze 
kell hívni.

Asz. 54.§

(1) Az Akadémia egyes feladatainak megoldásában a tudományos osztályok 
és az Akadémia irányítása közötti összhang megteremtése és a hosszú távra szóló 
elgondolások kidolgozása érdekében a Vezetői Kollégium állandó és alkalmi bizott
ságokat hoz létre; a Vezetői Kollégium határozza meg a bizottságok feladatát, mű
ködését, jóváhagyja ügyrendjüket és dönt a bizottság megszüntetéséről.

(2) Az állandó bizottság a kijelölt alelnök vezetésével működik, tagja a tudo
mányos osztályok által három évi időtartamra, egy alkalommal megújítható megbí
zással delegált egy-egy köztestületi tag és szükség szerint a bizottság elnöke által fel
kért néhány szakértő.

(3) A Könyvtári Bizottság a Vezetői Kollégium által meghatározott feladatok 
mellett ellátja az Akadémiai Könyvtár és - az AKT-val együttműködve - az akadémiai 
kutatóintézetek szakkönyvtárainak szakmai felügyeletét; a könyvtárak vezetői kötele
sek a bizottság számára a felügyelet körében kért tájékoztatást megadni.

(4) A Szociális Bizottság a Vezetői Kollégium által meghatározott feladatok 
mellett elemzi a köztestületi tagok munka- és életkörülményeinek kérdéseit; a köz
testület minden tagja, az Akadémia minden szervezete, szerve, intézménye köteles 
megadni a bizottságnak a feladatai ellátásához szükséges tájékoztatást.

(5) A Nemzetközi Kapcsolatok Bizottsága a Vezetői Kollégium által megha
tározott feladatok mellett elemzi a nemzetközi tudományos kapcsolatok rendszerét 
és fejlesztési lehetőségeit; a köztestület minden tagja, az Akadémia minden szerve
zete, szerve, intézménye köteles megadni a bizottságnak a feladatai ellátásához szük
séges tájékoztatást.

Az akadémiai kutatóintézetekről

Az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsa

2O.§

(1) Az Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsa (AKT) az akadémiai kutatóhelyek 
működését irányító testület.
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Asz. 55.§

(1) Az AKT az akadémiai intézetek és a támogatott kutatóhelyek működé
sének irányítása körében tartozó feladatait a tudományos kutatással és értékeléssel 
összefüggő kérdésekben a tudományos osztályokkal, a gazdálkodással és a vagyonnal 
kapcsolatos kérdésekben pedig a Felügyelőbizottsággal és a Vagyonkezelő Kuratóri
ummal együttműködve látja el.

(2) Az AKT tevékenységéhez szükséges szolgáltatásokat a titkársági szervezet 
biztosítja.

(3) Az AKT a tevékenységéért a közgyűlésnek felel, tevékenységéről évente 
beszámol a közgyűlésnek.

(2) Az AKT legfeljebb 30 tagból áll. A tagokat fele-fele arányban a közgyűlés, 
illetve az akadémiai kutatóintézetek, kutatóhelyek delegálják. A küldöttek megválasz
tásának módját, az AKT működését és eljárási rendjét az Alapszabály határozza meg. 
Az AKT összetételében biztosítani kell a tudományterületek arányos képviseletét.

Asz. 56.§

Az AKT-nak a közgyűlés által delegált 15 tagjára a közgyűlés jelölőbizottsága, 
az akadémiai kutatóintézetek és a támogatott kutatóhelyek által delegált 15 tagjára 
pedig a Kutatói Fórum jelölőbizottsága tesz javaslatot a közgyűlésnek, illetőleg a Ku
tatói Fórumnak.

Asz. 57.§

(1) Az AKT tagjának nem jelölhető olyan személy, aki a Vagyonkezelő Ku
ratórium, a Felügyelő Bizottság, a Felsőoktatási és Tudományos Tanács, vagy az OT
KA Országos Bizottságának tagja. Nem jelölhető az AKT tagjának akadémiai kuta
tóintézet vagy kutatóhely vezetője, valamint az sem, akitől nem várható el ezen ku
tatóintézetek, támogatott kutatóhelyek tárgyilagos értékelése.

(2) A delegáltak megbízása háromévi időtartamra szól. A három év letelte 
után a megbízás egy alkalommal meghosszabbítható.

A Kutatói Fórum

Asz. 58.§

(1) A Kutatói Fórum tagjai az akadémiai kutatóintézetekben és a támogatott 
kutatóhelyeken dolgozó köztestületi tagok képviselői. A Fórum küldötteinek megbí
zása három évre szól. A képviselők száma az MTA-val közalkalmazotti jogviszonyban 
álló, az adott osztályhoz tartozó köztestületi tagok számával arányos. A Kutatói Fó
rum tagjainak megválasztását az Akadémiai Kutatóhelyek Vezetőinek Tanácsa szer
vezi meg, egyúttal meghatározza az egyes kutatóhelyekről választható küldöttek szá
mát, biztosítva a kis kutatóhelyek megfelelő képviseletét is.



142

(2) A Kutatói Fórum küldötteit az egyes kutatóhelyeken dolgozó doktorok 
gyűlése titkosan választja meg. A gyűlés résztvevői korlátozás nélkül tehetnek javas
latot a küldöttekre. A szavazatszámlálást a gyűlés által választott háromtagú bizottság 
végzi el, a bizottság tagjai nem lehetnek jelöltek a Kutatói Fórumra.

(3) Az akadémiai kutatóhelyek delegáltjait az AKT-ba a kutatóhelyeken dol
gozó köztestületi tagok közül a Kutatói Fórum titkosan választja meg. A Fórum mun
káját legalább két ülésben végzi: első alkalommal legalább 6 tagú jelölőbizottságot és 
szavazatszámláló-bizottságot választ, amelyek tagjai nem lehetnek jelöltek az AKT 
tagságára. Ezt követően legalább három héttel ülhetnek össze a második, AKT tag
választó szekcióülések a három tudományterületnek megfelelően.

(3) Az AKT elnöki teendőit az Akadémia főtitkára látja el, ennek keretében 
gondoskodik az AKT határozatainak végrehajtásáról.

(4) Az AKT egyéb feladatai mellett
a) a kuratóriumok kezdeményezése alapján javaslatot tesz akadémiai kuta

tóintézet létrehozására, átszervezésére, megszüntetésére,
b) a kuratóriumoknak az egyes kutatóintézetekre, kutatóhelyekre bontott tá

mogatási javaslata alapján előterjeszti a kutatóintézetek, kutatóhelyek támogatásá
nak tudományterületek szerinti éves költségvetési és beruházási kereteit,

c) megvitatja a közgyűlés számára készülő beszámolót a kutatóhelyek tevé
kenységéről.

Asz. 59.§

A kutatóintézetek és a támogatott kutatóhelyek vezetői kötelesek megadni 
az AKT-nak a feladatai ellátásához szükséges tájékoztatást.

Asz. 6O.§

(1) Az AKT ülését a napirend megjelölésével az AKT elnöke hívja össze. Az 
AKT ülését össze kell hívni akkor is, ha az AKT három tagja vagy a Felügyelő Bi
zottság a napirend megjelölésével írásban ezt kéri.

(2) Az ülés akkor határozatképes, ha az AKT tagjainak legalább a fele, és 
valamennyi tudományterületről legalább 3-3 képviselő jelen van.

(3) Az AKT határozatait szótöbbséggel hozza.

Az Akadémiai Kutatóhelyek Vezetőinek Tanácsa

Asz. 61.§

(1) Az AKT konzultatív testületé az Akadémiai Kutatóhelyek Vezetőinek 
Tanácsa. A tanács ülése három évi időtartamra megválasztja a tanács elnökét; a há
rom év letelte után a megbízás egy alkalommal megújítható. A tanács elnöke hívja 
össze és vezeti a tanács üléseit. Az Akadémia főtitkára vagy megbízottja a tanács 
ülésein részt vesz.
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(2) A tanács megvitatja a kutatóhálózat működtetésének kérdéseit, véleményt 
nyilvánít minden olyan kérdésben, amelyben az AKT állásfoglalásra kéri fel, kijelöli 
a munkáltatói tárgyalócsoportnak az Akadémiai Érdekegyeztető Tanácsban részt ve
vő képviselőit.

Az AKT kuratóriumai 

21.§

(1) Az AKT három - a tudományterületeknek megfelelő (matematikai és ter
mészettudományi, élettudományi, társadalomtudományi) - kuratóriumot működtet.

(2) A kuratóriumok tagjait az AKT kéri fel. Az AKT alapszabálya a tagságra 
vonatkozó összeférhetetlenségi szabályokat állapít meg.

(3) A kuratóriumok tagjainak megbízatása legfeljebb négy évre szól. A meg
bízatás egy ízben megismételhető. A megismétlés feltételeit az AKT alapszabálya ál
lapítja meg.

(4) A kuratóriumok állapítják meg a tudományterületükhöz tartozó egyes ku
tatóintézetek, kutatóhelyek költségvetési támogatásának és beruházásának kereteit.

(5) A kuratóriumok értékelik az egyes kutatóhelyek tevékenységét, és az ér
tékelés eredményéről tájékoztatják az AKT-t.

Asz. 62.§

A kuratórium tagjainak a számát az AKT határozza meg. A kuratórium tag
jainak felkérésénél a feladat ellátásához szükséges ismeretek mellett figyelemmel kell 
lenni arra a követelményre is, hogy a kuratórium tudományterületéhez tartozó tudo
mányágak kérdéseiről megalapozott álláspontot tudjon kialakítani.

Asz. 63.§

A kutatóintézetek és a támogatott kutatóhelyek vezetői kötelesek megadni 
mindazt a tájékoztatást, amely szükséges a kuratórium feladatainak az ellátásához.

Asz. 64.§

A kuratóriumok tevékenységüket a tudományos osztályokkal és a tudományos 
bizottságokkal együttműködve végzik.

Asz. 65.§

A kuratóriumok tevékenységükért az AKT-nak felelnek, tevékenységükről 
évente beszámolnak az AKT-nak.
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Asz. 66.§

(1) A kuratórium ülését a napirend megjelölésével az elnök hívja össze. Össze 
kell hívni a kuratórium ülését akkor, ha a kuratórium tagjainak egyharmada vagy az 
AKT elnöke vagy a Felügyelő Bizottság a napirend megjelölésével ezt írásban kéri.

(2) A kuratórium ülése akkor határozatképes, ha tagjainak több, mint a fele 
jelen van.

(3) A kuratórium határozatait szótöbbséggel hozza. Szavazategyenlőség ese
tén az elnök szavazata dönt.

(4) A kuratórium ügyrendjét az AKT hagyja jóvá.

Az akadémiai kutatóintézet

22.§

Az akadémiai kutatóintézet önálló jogi személy. A kutatóintézet kutatási és - e 
törvényben meghatározott keretek között - gazdasági önállósággal rendelkezik. A kuta
tóintézetek által beterjesztett szervezeti és működési szabályzatot az AKT hagyja jóvá.

Asz. 67.§

(1) Az Akadémia az Akadémiai Törvény 3.§-a (2) bekezdésének a) pontjában 
megfogalmazott feladatának ellátása körében meghatározott kutatások, elsősorban 
alapkutatások végzésére kutatóintézetet létesít, kutatóintézeteket tart fenn.

(2) A kutatóintézetek közreműködnek az Akadémia feladatainak a teljesíté
sében. Ennek keretében kutatási területükhöz tartozó kérdésekben részt vesznek az 
Akadémia által készített vélemények kidolgozásában, a kétévenként az Országgyűlés 
elterjesztendő akadémiai beszámolónak és az évente a Kormányhoz benyújtandó tá
jékoztatónak az elkészítésében.

(3) A kutatóintézetek gondoskodnak kutatóik szakmai fejlődéséről, lehetősé
geik szerint figyelemmel kísérik és támogatják a kutatási területükön a szakmai után
pótlást, a felsőoktatási intézményekkel való megállapodás szerint részt vesznek az 
oktatásban és a doktori képzésben.

Asz. 68.§

(1) A kutatóintézet maga dönt kutatási tevékenységéről, köteles azonban el
látni azokat a kutatási feladatokat, amelyeket az Akadémia az alapító okiratban meg
határoz, köteles továbbá figyelembe venni az intézetek tevékenységéről készített, az 
AKT, az illetékes tudományos bizottság és tudományos osztály által elfogadott érté
kelést, valamint a közgyűlés határozatait.

(2) A kutatóintézetek az Akadémia törzsvagyonából és az Akadémiára bízott 
vagyontárgyakból az intézeteknek átadott vagyontárgyakkal és egyéb vagyontárgyak
kal gazdálkodnak. Az intézetek kötelesek megtartani azokat a vagyonhasznosítási és 
gazdálkodási szabályokat, amelyeket a közgyűlés meghatároz.
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(3) A közgyűlés az AKT javaslatára az intézeteket - jogi személyiségük meg
őrzése mellett - önálló feladattal, szervezettel és önálló jogi személyiséggel rendelkező 
intézetbe egyesítheti.

23. §

(1) A kutatóintézet tevékenységét a tudományos tanács vagy más intézeti 
testületi szerv közreműködésével az igazgató irányítja.

Asz. 69.§

(1) A kutatóintézet szervezetét és működési rendjét az intézeti szervezeti és 
működési szabályzat határozza meg.

(2) Az intézeti szervezeti és működési szabályzat határozza meg, hogy az 
intézet sajátosságának megfelelően milyen testületi szerv segíti az igazgatót az intézet 
feladatainak ellátásában, az egységes vezetés biztosításában, és milyen tanács támo
gatja az igazgatót az intézet kutatási tevékenységére vonatkozó stratégiai döntéseinek 
meghozatalában, az alapvető kutatási tematikai irányok meghatározásában.

(2) Az igazgatót pályázati eljárás alapján az AKT javaslatára, legfeljebb öt 
évre az Akadémia elnöke bízza meg.

(3) Az igazgató megbízásához, az intézet kutatói közösségének véleményét - 
az intézeti szervezeti és működési szabályzatban meghatározott módon - titkos sza
vazás útján ki kell kérni.

24.§

Az akadémiai kutatóintézetek fenntartásának, működtetésének és fejleszté
sének forrásai:

a) a központi költségvetésben az Akadémia fejezetben a kutatóintézetek szá
mára elkülönített költségvetési keret;

b) az Akadémia egyéb forrásaiból az AKT által az intézetek rendelkezésére 
bocsátott összeg;

c) különböző forrásokból elnyert, illetve szerveződésekhez kapcsolódó bevételek.

25.§

(1) A kutatóintézet vállalkozási tevékenységet csak az alapító okiratban előírt 
alaptevékenységének veszélyeztetése nélkül és a szervezeti és működési szabályzata 
keretei között végezhet. E tevékenységet a költségvetésből finanszírozott tudományos 
kutatásoktól pénzügyileg elkülönítetten kell kezelni.
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Asz. 7O.§

Az intézet vállalkozási tevékenységének rendjét, a munkamegosztást, a vál
lalkozás eredménye felosztásának szabályait az intézet szervezeti és működési sza
bályzatban rögzíti.

(2) Az akadémiai kutatóintézetek egymással, valamint felsőoktatási intézmé
nyekkel kutatási, oktatási feladatok ellátására, erőforrásaik célszerűbb felhasználására - 
a 14.§ (1) bekezdés g, pontjának figyelembevételével - egyesülhetnek, továbbá egyetemek
kel, egyetemi központokkal - önállóságuk megtartásával - társult viszonyt létesíthetnek.

Asz. 71.§

A társult viszony létesítéséről az intézet köteles előzetesen tájékoztatni a fő
titkárt részletesen ismertetve, hogy a társult viszony mennyiben érinti az alapító ok
iratban meghatározott kutatási feladat ellátását és az Akadémia által az intézetnek 
átadott törzsvagyont és az Akadémiára bízott állami vagyont.

(3) Kutatási, oktatási feladatok egyesült vagy társult formában történő ellá
tását kutatóhelyek is kezdeményezhetik.

26.§

(1) Az Akadémia kutatóhelyein és intézményeiben dolgozókra - a gazdasági 
társaságok munka  vállalói kivételével - a közalkalmazottakról szóló 1992. évi XXXIII. 
törvény rendelkezéseit kell alkalmazni.

(2) Az akadémiai kutatóintézetekben dolgozó kutatók munkájukat tudo
mányos meggyőződésüknek megfelelően végzik. Ezzel ellentétes tevékenységre nem 
kényszeríthetők, mások törvényes jogainak sérelme nélkül szabadon tehetik közzé 
tudományos eredményeiket.

Asz. 72.§

Az intézeti szervezeti és működési szabályzat a szerzői jogi és a szabadalmi 
jogi jogszabályok alapján meghatározza azokat a szabályokat, amelyek akkor alkal
mazandók, ha olyan találmányt jelentő megoldás keletkezett, amelynek kidolgozása 
a feltalálónak az intézettel fennálló munkaviszonyból, közalkalmazotti jogviszonyból 
folyó kötelessége volt, vagy ha olyan szerzői mű keletkezett, amelynek elkészítése a 
szerzőnek az intézetben munkaköri kötelezettsége volt.

A támogatott kutatóhelyek

Asz. 73.§

(1) Az Akadémia az Akadémiai Törvény 3.§-a (2) bekezdésének a) pontjában 
meghatározott feladatának ellátása körében meghatározott alapkutatások végzésére 
kutatócsoportokat létesít és tart fenn, amelyek egyetemeken, közgyűjteményekben és 
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más befogadó intézményekben, ezek egyetértésével működnek, együttesen egységes 
autonóm hálózatot alkotva. Az autonóm hálózatot a kutatócsoportok által választott 
tanács irányítja. A hálózat szervezeti és működési szabályzatát a kutatócsoportok ve
zetőiből álló testület dolgozza ki és az AKT hagyja jóvá.

(2) A kutatócsoportok közreműködnek az Akadémia feladatainak teljesíté
sében. Ennek keretében kutatási területükhöz tartozó kérdésekben részt vesznek az 
Akadémia által készített vélemények kidolgozásában, a kétévenként az Országgyűlés 
elé terjesztendő akadémiai beszámolónak és a Kormányhoz benyújtandó tájékoz
tatónak az elkészítésében.

(3) A kutatócsoportok gondoskodnak kutatóik szakmai fejlődéséről, lehető
ségeik szerint figyelemmel kísérik és támogatják a kutatási területükön a szakmai 
utánpótlást, a felsőoktatási intézményekkel való megállapodás szerint részt vesznek 
az oktatásban és a doktori képzésben.

(4) Az akadémiai kutatócsoportok fenntartásának, működtetésének és fej
lesztésének forrásai:

a) a befogadó intézmények (egyetemek, közgyűjtemények és más intézmé
nyek) által - szerződésben rögzített módon - biztosított infrastruktúra és fenntartási 
költségek,

b) az Akadémia költségvetési és egyéb forrásaiból a kutatócsoportok rendel
kezésére bocsátott összeg,

c) különböző forrásokból elnyert, illetőleg szerződésekhez kapcsolódó bevételek.
(5) A jogszabályokban előírt feltételek megléte esetén az Akadémia és az 

egyetem vagy más intézmény megállapodhat abban, hogy a kutatócsoport(ok) akadé
miai kutatóintézetté (kutatóintézetekké) alakul(nak).

Asz. 74.§

Az Akadémia az egyetemek, a közgyűjtemények és más intézmények szerve
zeti egységeinek pályázati úton elérhető támogatást nyújt meghatározott kutatási fel
adatok végzése céljából. A támogatás feltételeit a támogatott szervezet és az Akadé
mia - az illetékes tudományos osztály véleménye alapján - szerződésben rögzíti.

A Magyar Tudományos Akadémia Könyvtára

Asz. 75.§

(1) A Magyar Tudományos Akadémia Könyvtára a tudományos ismeretek 
terjesztésének és a tudományos munka előmozdításának feladatát látja el; történeti 
szempontból is országos jelentőségű nyomtatott, kéziratos, levéltári és egyéb infor
mációhordozókon található anyagot gondozó nemzeti intézmény.

(2) A könyvtár önálló jogi személy. A könyvtár tevékenységét a főigazgató 
irányítja.

(3) A könyvtár az akadémiai kutatóintézetek és támogatott kutatóhelyek 
könyvtárai részére - igényük szerint - szakmai támogatást nyújt.
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A Magyar Tudományos Akadémia Művészeti Gyűjteménye

Asz. 76.§I
(1) A Művészeti Gyűjtemény az Akadémia tulajdonában álló és az Akadé

miára rábízott nemzeti érdekű, védett műtárgyak összessége.
(2) A Művészeti Gyűjtemény működésének elvi irányítását 3 tagú Gyűjtemé

nyi Tanács látja el. A tanács tagjait az illetékes tudományos bizottság javaslata alapján 
háromévi időtartamra az Akadémia elnöke bízza meg, a megbízás egy alkalommal 
megújítható.

(3) A Művészeti Gyűjtemény kezelésének feladatát a gyűjteményvezető látja 
el. A gyűjteményvezetőt a Tanács véleményének figyelembevételével háromévi idő
tartamra az MTA Művészettörténeti Kutatóintézet igazgatója nevezi ki.

Az Akadémia Magyar Tudomány című folyóirata

Asz. 77.§

Az Akadémia a tudományos eredmények megismertetése és a köztestületi 
tevékenységgel kapcsolatos kérdések megvitatása, fontos határozatok közzététele cél
jából Magyar Tudomány címmel tudományos folyóiratot jelentet meg. A folyóirat fő
szerkesztőjét az elnökség javaslata alapján az elnök bízza meg háromévi időtartamra. 
A megbízás egy alkalommal meghosszabbítható. ?

Az Akadémia egyéb intézményei, szervezetei

Asz. 78.§

A jogszabályi feltételek megléte esetén - az Alapszabályban meghatározott 
szabályok szerint - az Akadémia, az akadémiai kutatóintézetek önálló jogi személyi
séggel rendelkező intézményt, gazdasági társaságot alapítanak.

Az Akadémiai Érdekegyeztető Tanács

Asz. 79.§

(1) Az Érdekegyeztető Tanács feladata az Akadémia kutatóhelyein és intéz
ményeiben közalkalmazotti jogviszonyban álló munkavállalók munkaügyi, anyagi, szo
ciális és kulturális, élet- és munkakörülményeit érintő kérdések akadémiai szintű 
egyeztetése, a kérdésekben kölcsönös tájékoztatás adása, ajánlások megfogalmazása, 
megállapodások kötése.

(2) A tanács tagjai:
- az Akadémia képviselői,
- a munkaadói tárgyalócsoportnak az Akadémiai Kutatóhelyek Vezetőinek 

Tanácsa által kijelölt képviselői,
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- a munkavállalói tárgyalócsoportnak az akadémiai kutatóhelyeken reprezen
tatív szakszervezetek által kijelölt képviselői.

(3) A tanács saját alapszabály és ügyrend szerint működik, amelyet a tanács 
tagjai fogadnak el.

A tudományos társaságok, egyesületek

Asz. 8O.§

(1) Az Akadémia együttműködik a tudományos társaságokkal, egyesületek
kel, szövetségekkel, továbbá a nemzetközi tudományos társaságok hazai csoportjaival, 
szekcióival; kikéri véleményüket, javaslataikat a közös érdeklődésre számot tartó te
vékenységi területeken; választott vezetőiket bevonja a tudományos osztályok, bizott
ságok munkájába. Kérésükre értékeli tudományos eredményeiket, szakmai támoga
tást nyújt részükre, segíti folyóiratkiadási munkájukat, a lehetőségek szerint anyagi 
támogatást nyújt számukra.

(2) A tudományos osztály tudományos társaságot, egyesületet arra jogosíthat 
fel, hogy nevében utaljon az Akadémiára.

(3) Az Akadémia maga is kezdeményezheti tudományos társaság, egyesület 
megalakulását, ha valamely tudományszak fejlődése, eredményeinek megismertetése 
és felhasználása érdekében a tudományszak művelői az egyesületi (tudományos tár
sasági) formában való működést igénylik.

A Széchenyi Irodalmi és Művészeti Akadémia

Asz. 81.§

Az Akadémia támogatja a tudomány, az irodalom, és a művészetek közös 
érdekeinek szolgálatára létrejött önálló testületeket. Ennek megfelelően támogatja a 
Széchenyi Irodalmi és Művészeti Akadémiát, amely az Akadémiával társult, külön alap
szabállyal rendelkező, önálló szervezet. A kapcsolatot mindkét részről két-két delegátus 
tartja, akiket az Akadémia részéről háromévi időtartamra az elnök jelöl ki. A Széchenyi 
Irodalmi és Művészeti Akadémia tájékoztatja a közgyűlést tevékenységéről.

Átmeneti, vegyes és záró rendelkezések

A Magyar Tudományos Akadémia doktora cím odaítélése

27.§

(1) Az Akadémia Doktori Tanácsa a ”Magyar Tudományos Akadémia Dok
tora” (a továbbiakban: MTA Doktora) címet annak a kiemelkedő tudományos telje
sítményt elért személynek ítélheti oda, aki tudományos fokozattal rendelkezik, és a 
cím megszerzésének feltételeit teljesíti.
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(2) Az (1) bekezdésben meghatározott cím kérelem alapján indult eljárás 
keretében ítélhető oda. Az eljárás megindítására és a cím odaítélésére az Akadémia 
Doktori Tanácsa jogosult.

(3) Az MTA Doktora cím megszerzésének feltételeit, valamint a doktori el
járás részletes szabályait az Akadémia szabályzatban állapítja meg.

Asz. 82.§

(1) A Magyar Tudományos Akadémia doktora címet az Akadémia annak 
ítéli oda, aki

a/ tudományos fokozattal rendelkezik,
b/ tudományszakának mértékadó hazai és nemzetközi tudományos körei előtt 

ismert, kiemelkedő tudományos kutatói munkásságot fejt ki,
c/ az általa művelt tudományszakot a tudományos fokozat megszerzését követően is 

eredeti tudományos eredménnyel gyarapította, azzal hozzájárult a tudomány továbbfejlődéséhez.
(2) A Doktori Tanács a doktori eljárást akkor indítja meg, ha a kérelmező 

igazolta, hogy tudományos fokozattal rendelkezik és a kérelemben bemutatta vagy a 
kérelemhez csatolta azt a szellemi alkotását, amely mint kiemelkedő tudományos tel
jesítmény az MTA doktora cím odaítélésének alapja.

Asz. 83.§

(1) Az eljárás megindítása esetén a tanács a kérelmet átadja a tudományágazat 
szerint illetékes tudományos osztálynak a tudományos teljesítmény elbírálására.

(2) Ha a tudományos teljesítmény elbírálása több tudományágazat körébe 
tartozik, vagy egyik körébe sem sorolható, a tanács az érintett tudományágazatok 
szerinti tudományos osztályok álláspontja alapján olyan bizottságot alakít, amelyben 
a teljesítmény szakterületéhez legközelebb álló, különböző tudományágak művelői 
vesznek részt, és látják el a más esetekben az illetékes osztályra háruló feladatokat.

(3) A tanács az eljárás bármely szakaszában szakértőket kérhet fel vélemé
nyezésre. A szakértői véleményt a kérelmezővel közölni kell, és lehetővé kell tenni 
számára, hogy észrevételeket tegyen a véleményre.

Asz. 84.§

A Doktori Tanács az odaítélt címet visszavonhatja, ha azt állapítja meg, hogy 
a kérelmező - más szellemi alkotását saját tudományos teljesítményeként feltüntetve 
- a doktori eljárásban részt vevőket megtévesztette. A tanács a határozat meghozatala 
előtt meghallgatja a doktori cím viselőjét.

Asz. 85.§

(1) A Doktori Tanács határozatának felülvizsgálatát csak abban az esetben 
lehet kérni, ha az eljárás során eljárási szabályt sértettek meg, és ez a szabálysértés 
a határozatot befolyásolta.
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(2) Az eljárási szabály megsértése miatt benyújtott felülvizsgálati kérelmet a 
Doktori Tanács Ügyrendi Bizottsága vizsgálja meg. Az Ügyrendi Bizottság elnökét és 
két tagját a Doktori Tanács a Gazdaság- és Jogtudományok Osztályának javaslata 
alapján a jogász akadémikusok és az MTA doktora címmel vagy azzal egyenértékű 
tudományos fokozattal rendelkező köztestületi tagok közül választja háromévi időtar
tamra; a megbízás egy alkalommal megújítható.

(3) Ha az Ügyrendi Bizottság az eljárási szabály megsértését megállapítja, a 
Doktori Tanács a határozatát hatályon kívül helyezi, ellenkező esetben a felül
vizsgálati kérelmet elutasítja.

(4) Az MTA Doktora címmel rendelkező személynek tiszteletdíj adható. En
nek feltételeit, mértékét és folyósításának időtartamát a Kormány rendeletben álla
pítja meg.

28.§

A Doktori Tanács alapszabályában megállapíthatja a jelen törvény hatály
balépése előtt odaítélt "tudomány doktora” fokozat, és a honosított külföldi tudo
mányos fokozat e törvény szerinti MTA Doktora címmel való egyenértékűségét.

29.§

(1) A Tudományos Minősítő Bizottságnak az 1041/1992. (VIII. 3.) Korm. 
határozattal módosított 1036/1991. (VII.31.) Korm. határozattal adott megbízása 
megszüntetéséről az Akadémia Doktori Tanácsának megalakulása napjával kell ren
delkezni.

(2) Az Akadémia Doktori Tanácsának megalakulásakor átveszi a folyamat
ban lévő tudományos minősítési ügyeket a Tudományos Minősítő Bizottságtól és 
azoknak érdemi határozattal való befejezéséről gondoskodik.

(3) Az Akadémia Doktori Tanácsához sem a tudomány doktora, sem a kan
didátusa fokozat elnyerése érdekében újonnan pályázat nem nyújtható be. Ezeket a 
pályázatokat a Doktori Tanács illetékesség hiánya miatt elutasítja, kivéve a (4) be
kezdésben foglalt esetet.

(4) Aki a tudományos továbbképzésről szóló 72/1982. (XII. 10.) MT rendelet 
alapján belföldi ösztöndíjasként vagy belföldi levelező ösztöndíjasként készült fel 
kandidátusi fokozat megszerzésére, értekezését 1997. szeptember 1-jéig nyújthatja be 
elbírálásra a Doktori Tanácshoz. Ez irányadó azokra a külföldi állampolgárokra is, 
akik ösztöndíjasként, vagy levelező tanulmányokat folytatóként állami ösztöndíj, vagy 
saját költségük terhére folytatnak tanulmányokat.

(5) Külföldön szerzett tudományos fokozat honosításáról a Doktori Tanács 
abban az esetben dönt, ha az a "Magyar Tudományos Akadémia Doktora" címként 
honosítható. A Doktori Tanács megalakulásának napjától ennek megfelelően kell el
járni a folyamatban lévő ügyekben is.
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3O.§

(1) A hazai akadémikusok tudományos teljesítményét az Akadémia havi tisz
teletdíj folyósításával is elismeri. A tiszteletdíj a hazai akadémikust élete végéig meg
illeti, elhalálozása esetén annak meghatározott mértékét hozzátartozói ellátásként 
(özvegyi és árvaellátásként) kell folyósítani.

(2) Az (1) bekezdésben meghatározott tiszteletdíj és hozzátartozói ellátások 
mértékét - figyelembe véve az akadémikusok munkajogi, illetve társadalombiztosítási 
jogi helyzetét - a Kormány állapítja meg, fedezetét pedig az Akadémia költségvetési 
fejezetében, külön alcímen kell megállapítani.

31.§

(1) A törvény hatálybalépését követő négy hónapon belül az Akadémia rend
kívüli közgyűlést tart. A rendkívüli közgyűlés előkészítésére az Akadémia elnöke bi
zottságot hoz létre. A bizottság tagjainak felét hazai akadémikusok, felét az l.§ (2) 
bekezdésében meghatározott, tudományos fokozattal rendelkező nem akadémikus ta
gok alkotják. A bizottság összetételében a három tudományterület arányos képvise
letét biztosítani kell.

(2) Az (1) bekezdésben meghatározott közgyűlés elfogadja az Akadémia új 
Alapszabályát, majd ezt követő két hónapon belül rendes közgyűlést tart.

32.§

Az irodalom, illetőleg a művészetek más területeit köztestületként szolgáló 
akadémiákról külön törvény rendelkezik.

33.§

(1) Ez a törvény - a 6.§ kivételével - 1994. június 30-án lép hatályba. Ezzel 
egyidejűleg hatályát veszti a Magyar Tudományos Akadémiáról szóló 1979. évi 6. 
törvényerejű rendelet és az ezt módosító 1986. évi 5. törvényerejű rendelet, valamint 
e törvény hatálybalépése után, a 29.§ (1) és (2) bekezdésében megjelölt időponttal a 
tudományos minősítésről és a tudományos fokozatokról szóló 1983. évi 23. törvény
erejű rendelet, az annak végrehajtására kiadott 5/1989. (I. 13.) MT rendelettel és a 
79/1990. (IV. 25.) MT rendelettel módosított 38/1983. (XI. 3.) MT rendelet, valamint 
a tudományos továbbképzésről szóló 72/1982. (XII. 10.) MT rendelet.

(2) A 6.§ rendelkezéseit első ízben a Magyar Köztársaság 1995. évi költség
vetéséről szóló törvényben kell alkalmazni.
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Melléklet 

a Magyar Tudományos Akadémiáról szóló 
1994. évi XL. törvény 5.§ (1) bekezdéséhez

Törzsvagyonhoz tartozó ingatlanok

Intézmény neve Címe Helyrajzi sz. Területe m2

1. MTA Székház Bp. V. Roosevelt tér 9. 24569 3.319
2. MTA Titkárság Irodaház Bp. V. Nádor u.7. 24521 2.329
3. MTA Debreceni Akadémiai Központ Székház Debrecen, Bólyai u. 27. 21452 6.176
4. MTA Miskolci Akadémiai Központ Székház Miskolc, Szabadság tér 3. 2430 500
5. MTA Pécsi Akadémiai Központ Székház Pécs, Jurisics M. u. 44. 5230/1,3,4,5 8.387

5578,5580
5231/1/2

5578,5580 
5581/5582
5583,5584

6. MTA Szegedi Akadémiai Központ Székhá Szeged, Somogyi B.u.7. 3816 961
7. MTA Veszprémi Akadémiai Központ Székház Veszprém, Vár u. 37. 224 1.533

Haszkovó u. 36. 3039 18
8. MTA Könyvtára (teljes könyvállománnyal együtt) Bp. V. Akadémia u.2. 24570 1.046

Törökbálint 062/4
9. Akadémiai Kiadó és Nyomda Bp. XI. Prielle K. u. 19-35. 3646/2 2.055

Martonvásár, Bajcsy-Zs.u. 5. 1250/1 614
1240 12.516

1249/2 4.401
Martonvásár, Ady E.u. 24. 1251 17.159
Siófok, Arany J.u. 18. 7350 1.127

10. Ökológiai és Botanikai Kutatóintézet Vácrátót, Alkotmány u. 2-4. 331 288.000
(Vigyázó hagyaték)

11. MTA Központi Ellátási Szolgálata Bp. I. Országház u. 28-32. 6641 12.225
Vendégház Bp. I. Országház u. 21. 6612 352

12. MTA Erdötarcsai Alkotóház Erdőtarcsa, Petőfi u. 1. 76 29.873
13. MTA üdülő Balatonalmádi, Bajcsy-Zs. u.3. 1688,1689

1623,1624
10.121

14. MTA üdülő Balatonvilágos, Rákóczi u. 31 1190 4.974
15. MTA üdülő Mátraháza 7155 36.673
16. MTA üdülő Mátrafüred, Akadémia u.2. 6227,6230

6235,6245
19.813

6247
17. MTA üdülő Siófok, Kodály u. 3. 3737,3462 11.149
18. MTA üdülő Visegrád, Fő út 45. 30 5.528
19. M TA óvoda Bp. II. Bimbó út 33. 12881 3.898
20. Földrajtudományi Kutatóintézet Csákvár, Haraszt u. 3563 5.050
21. Információs Infrastruktúra Központja Bp. XI. Lágymányosi u. 11. 4228 976
22. MTA Központi Ellátási Szolgálata Bp. XI. Váii u. 5/b. 4275/15 2.940
23. Töhötöm utcai tartalék terület Bp. XI. Töhötöm u. 11. 2668/237 6.198
24. Műszerügyi és Méréstechnikai Szolgálat Bp. XI. Etele út 59-61. 3467/23 5.962

Bp. XI. Bánfai u. 65. 3302/52 555
Ráckeve, Somlyói u. 7. 5153 2.152
Balatonfüred, Kosztolányi u. 1. 251/9 62

25. Világgazdasági Kutatóintézet Bp. XII. Kálló esperes u. 15. 8048/1 2.524

Megjegyzés:

9. Tehermentesítve
20. Tudományos tevékenység céljaira ajándékozási szerződés alapján

21-24. Országos tudományos információs feladatokat, illetve műszeres alapszolgáltatást ellátó intéz
mény épülete, amely sok kutatással foglalkozó szervezethez kapcsolódik, és így az Akadémia szerves 
része

25. Részben tudományos tevékenység céljaira szolgáló hagyaték.



■
■

■

■
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7. A MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIA 1994. ÉVI 
RENDKÍVÜLI KÖZGYŰLÉSE

7.1. AZ 1994. ÉVI OKTÓBERI RENDKÍVÜLI KÖZGYŰLÉS HATÁROZATAI

1. A közgyűlés nagy figyelemmel hallgatta meg az Akadémia elnökének, Ko- 
sáry Domokosnak megnyitó szavait. Maga is tudatában van a rendkívüli közgyűlés 
jelentőségének, hogy ti. az mérföldkövet jelent az Akadémia több mint másfélévszá
zados történetében, egyúttal azonban annak is, hogy az akadémiai törvény értelmében 
még számos fontos további feladat vár a decemberi közgyűlésre és a törvény értel
mében megalakítandó szervekre.

2. A közgyűlés meghallgatta Halász Béla alelnök beszámolóját a rendkívüli 
közgyűlést előkészítő bizottság munkájáról. Köszönetét mond a bizottság elnökének, 
Halász Bélának, a bizottság minden tagjának, titkárának Kónya Sándornak, valamint 
a Kutatás- és Szervezetelemző Intézet igazgatójának Tolnai Mártonnak és munkatár
sainak, akik nagyban segítették a bizottság munkáját.-

3. 353 igen szavazattal 3 nem és 5 tartózkodás ellenében elfogadta a rendkí
vüli közgyűlés ügyrendjét Halász Béla előterjesztésében, s elrendeli, hogy az teljes 
szövegében a határozatokhoz csatoltassék.

4. Egyhangú szavazással megválasztotta a rendkívüli közgyűlés levezető elnö
keit: Halász Béla, Michelberger Pál, Pataki Ferenc, Berényi Dénes és Stefanovits Pál 
személyében.

5. 344 igen szavazattal 9 nem és 5 tartózkodás ellenében elfogadta a közgyűlés 
tárgysorozatát és megválasztotta bizottságait, 344 igen szavazattal 11 nem és 12 tar
tózkodás mellett, a Határozatszövegező Bizottságot (elnök: Ritoók Zsigmond, tagok: 
Detrekői Ákos, Bedé) Zoltán) és 317 igen szavazattal 13 nem és 21 tartózkodás mellett 
a Szavazást Hitelesítő Bizottságot (elnök: Benedek Pál, tagok: Demetrovics Sándor, 
Romics László).

6. A közgyűlés meghallgatta Harmathy Attilának az Alapszabály Előkészítő 
Albizottság elnökének beszámolóját az alapszabály alapelveiről, jellegéről, a legfőbb 
vitatott kérdésekről. Őszinte köszönetét mond az Alapszabály Előkészítő Bizottságnak és 
személy szerint Harmathy Attilának odaadóan végzett és hálásnak éppen nem mondható, 
nehéz munkájukért. Köszönetét mond mindazoknak, akik tanácsaikkal, kritikájukkal vagy 
egyéb módon hozzájárultak az alapszabály szövegének kialakításához.

7. A közgyűlés az alapszabály-tervezetet behatóan megvitatta. Ennek során: 
a/ a tervezetet a következő pontokban módosította, vagy egészítette ki: 
l.§ (1) ICselőtei Lászlói, 3.§ (3) /Horányi Györgyi, 9.§ (19 (2) /Zlinszky János/, 

17.§ IHorányi György/, 19.§ /Horányi György/, 2O.§ (2) /Márta Ferenc, Horányi György, 
Roska Tamás/, 21.§ (2) /Láng István, Markó László/, (3) /Zimányi József/, 22.§ (4 f) 
/Papp László/, 24.§ (1) /Kakukk Zsuzsa/, 25.§ /Vajda György Mihály/, 28.§ (2) /Salánki 
János és társai, Borzsák István/, 31.§ (1) (2) /Horányi György/, 4O.§ (1) (2) /Borzsák 
István/, 42.§ (6) /Roska Tamás/, 45.§ (4) /Láng István/, (7) /Márta Ferenc/, (8) /Roska 
Tamás/, 47.§ (2) /Kollár Lajos/, 48.§ (1) /Horányi György/, 55.§ (2) IHorányi Györgyi, 
56.§ /Mészáros János/, 57.§ (1) /Horányi György/, 58.§ (1) /Barna B. Péter és társai,
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Markó Lászlói, (3) /Markó László, Mészáros Jánosi, 6O.§ /Mészáros János/, 63.§ (1) 
/Horányi György/, (2) /Mezei Ferenc/, 67.§ (1) /Teplán István/, 71.§ /Barna Péter/, 73.§ 
(1) /Réthelyi Miklós/, 83.§ (1) /Ujfalussy József/

b/ a következő esetekben az alternatív javaslatot fogadta el:
44. § (1), 63.§ (2) második számú alternatíva.
8. A közgyűlés az alapszabályt 320 igen szavazattal 20 nem és 5 tartózkodás 

mellett elfogadta.
Az Akadémia ezt megelőző alapszabálya sok, ma már ügyrendinek tekintett 

rendelkezést tartalmaz, ezért azok a rendelkezései, amelyek a most elfogadott alap
szabállyal nem ellentétesek és azt kiegészítik, az új ügyrend megalkotásáig továbbra 
is alkalmazhatók.

9. A közgyűlés tudomásul veszi, hogy megválasztották a 22 tagú Jelölőbizott
ságot (minden osztályról egy akadémikust és egy nemakadémikus képviselőt). Felkéri 
a 22 tagú Jelölőbizottságot, hogy a decemberi rendes közgyűlés számára a választások 
előkészítéséül tegyen javaslatot az Akadémiai Doktori Tanács 25 és a Vagyonkezelő 
Kuratórium 7 tagjára, az új főtitkárhelyettes személyére, valamint az Akadémiai Ku
tatóhelyek Tanácsa 15 közgyűlési delegáltjára.

10. A közgyűlés az elnökség javaslatára a 200 közgyűlési képviselő választá
sához a Halász Béla alelnök előterjesztette keretszámokat elfogadja, egyben elrendeli, 
hogy a keretszámokat tartalmazó táblázatok a jelen határozatokhoz csatoltassanak.

11. A közgyűlés tudomásul veszi az alapszabály elfogadása utáni feladatokról 
készített tájékoztatót.

12. A Szavazást Hitelesítő Bizottság a két nap szavazásait figyelemmel kísérve 
úgy ítélte meg, hogy a szavazás minden vonatkozásban szabályszerű volt.

13. A rendkívüli közgyűlés hatáskörét az akadémiai törvény pontosan körül
írta, ezért a közgyűlés további ügyekben határozatok hozatalára nem érzi magát ille
tékesnek. Két kérdésben mégis szükségesnek tartja, hogy véleményt nyilvánítson.

a/ Mérlegelve a hazai alapkutatások jelenlegi helyzetét úgy látja, hogy feltét
lenül szükséges, hogy az Országos Tudományos Kutatási Alap (OTKA) működőké
pessége fennmaradjon és törvénnyel szabályozott autonóm tevékenysége folytatódjék, 
s hogy ezért a hazai alapkutatásokra az OTKA keretében rendelkezésre álló évi költ
ségvetési összeg reálértéke az 1993. évi szinten megmaradjon.

b/ Kívánatosnak látja, hogy a Központi Műszaki Fejlesztési Alap (KMüFA) 
önállósága továbbra is megmaradjon, az alap más alapba be ne olvasztassék, s hogy 
az 1995-re az alapra fordított költségvetési összeg ne szálljon az 1994. évi alá.

14. Tudomásul veszi Vámos Tibor előterjesztését az előző közgyűlés dönté
sének megfelelően a nyugdíjas akadémikusok számára adható támogatásról, ill. a ké
rések elbírálására alakított bizottság tagjairól (Ádám György, Borzsák István, Falusné 
Szikra Katalin, Gyires Béla, Jermy Tibor).

A közgyűléshez kapcsolódóan a Doktorok Gyűlése az alapszabály 31.§ (4) 
bekezdésében foglaltak értelmében megválasztotta a 6 tagú Szavazási Bizottságot 
(Balogh István, Paládi-Kovács Attila, Patthy László, Hamos Zsolt, Nagy Béla, Katona 
Gyula).

Budapest, 1994. október 27.
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7.2. A RENDKÍVÜLI KÖZGYŰLÉS HATÁROZATAINAK MELLÉKLETEI

7.2.1. Az MTA 1994. évi októberi rendkívüli közgyűlésének ügyrendi szabályzata

1. A közgyűlés első napjának vitája alapján, a vita befejezését követő egy 
órán belül lehet az alapszabály szövegszerű módosítására javaslatot benyújtani a köz
gyűlés elnökéhez. Az alapszabályt kidolgozó albizottság ezeket a javaslatokat vélemé
nyezi és a szavazás előtt véleményével a közgyűlés elé terjeszti.

2. A közgyűlés akkor határozatképes, ha azon a szavazásra jogosultaknak 
több mint a fele jelen van.

A közgyűlés határozatképességét - a tudományos osztályok közlése alapján - 
a levezető elnök állapítja meg és jelenti a közgyűlésnek.

3. A közgyűlés az Akadémia elnökének javaslatára szavazással dönt a leve
zető elnök (elnökök) személyéről.

4. A közgyűlés szavazással dönt a napirendről és ügyrendi szabályzatáról.
5. A közgyűlési alkalmi bizottságok kiküldésére a levezető elnök tesz javas

latot, amiről a közgyűlés szavazással dönt.
6. Az ülésen a hozzászólás szándékát a levezető elnöknél írásban jelezni kell. 

A hozzászólás időtartama általában öt perc. Ezt az időtartamot - kérésre és indokolt 
esetben - a levezető elnök meghosszabbíthatja. Az elnöki és főtitkári, illetve egyéb 
előterjesztői válaszadásra az időkorlátozás szabályát nem kell alkalmazni.

7. A közgyűlés minden napirendi pont vitájának lezárását követően szavazás
sal dönt az adott témában hozandó határozatáról.

A közgyűlés a határozatait a jelen lévő szavazásra jogosultak több mint fel
ének igenlő szavazatával hozza. Az Akadémia alapszabályának elfogadásához és mó
dosításához a szavazásra jogosultak kétharmadának igenlő szavazata szükséges.

7.1. A határozatot a levezető elnök hirdeti ki.
7.2. A határozatokat sorszámmal kell ellátni és az Akadémiai Értesítőben 

kell közzétenni.
8. A közgyűléssel összefüggő szervezési, adminisztratív és technikai jellegű 

feladatokat a kijelölt titkársági munkatársak végzik.

Melléklet

7.2.2. A Tudományos Osztályok javaslatai a 200 közgyűlési küldött 
tudományágazatonkénti (bizottságok szerinti) keretszámaira

I. NYELV-ÉS IRODALOMTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA

Bizottság neve
ALKALMAZOTT NYELVÉSZETI BIZOTTSÁG 
IRODALOMTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 
ÓKORTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG
MAGYAR NYELVI BIZOTTSÁG
MODERN FILOLÓGIAI BIZOTTSÁG
NÉPRAJZI BIZOTTSÁG
NYELVTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG

Küldöttek száma
1
4
1
1
1
1
3
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ORIENTALISZTIKAI BIZOTTSÁG 1
SZÍNHÁZ-ÉS FILMTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1
ZENETUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1
URÁLI NYELVÉSZETI BIZOTTSÁG 1

II. FILOZÓFIAI ÉS TÖRTÉNETTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve 

FILOZÓFIAI BIZOTTSÁG 
MŰVÉSZETTÖRTÉNETI BIZOTTSÁG 
PEDAGÓGIAI BIZOTTSÁG 
PSZICHOLÓGIAI BIZOTTSÁG 
RÉGÉSZETI BIZOTTSÁG
TÖRTÉNETTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 
TUDOMÁNY-ÉS TECHNIKATÖRTÉNETI 
KOMPLEX BIZOTTSÁG

III/A MATEMATIKAI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve

MATEMATIKAI BIZOTTSÁG 
OPERÁCIÓKUTATÁSI BIZOTTSÁG 
SZÁMÍTÁSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG

III/B FIZIKAI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve

ATOM-ÉS MOLEKULAFIZIKA! BIZOTTSÁG
RÉSZECSKEFIZIKAI BIZOTTSÁG
MAGFIZIKAI BIZOTTSÁG
LÉZERFIZIKAI ÉS SPEKTROSZKÓPIAI BIZOTTSÁG
SZILÁRDTESTFIZIKAI BIZOTTSÁG
STATISZTIKUS FIZIKAI BIZOTTSÁG 
CSILLAGÁSZATI ÉS ŰRFIZIKAI BIZOTTSÁG 
SUGÁRVÉDELMI ÉS KÖRNYEZETFIZIKAI BIZOTTSÁG

IV. AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve

AGRÁRKÖZGAZDASÁGI BIZOTTSÁG 
AGRÁRMÚSZAKI BIZOTTSÁG
ÁLLATORVOSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 
ÁLLATTENYÉSZTÉSI ÉS TAKARMÁNYOZÁSI 
TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 
ERDÉSZETI BIZOTTSÁG 
KERTÉSZETI BIZOTTSÁG 
NÖVÉNYNEMESÍTÉSI BIZOTTSÁG 
NÖVÉNYTERMESZTÉSI BIZOTTSÁG 
NÖVÉNYVÉDELMI BIZOTTSÁG
AGRÁRTÖRTÉNETI ÉS FALUSZOCIOLÓGIAI BIZOTTSÁG 
BIOMETRIALBIOMATEMATIKAI KOMPLEX BIZOTTSÁG 
MARKETING BIZOTTSÁG
MEZŐGAZDASÁGI BIOTECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG 
TALAJTANI, AGROKÉMIAI ÉS ÜZEMI 
VÍZGAZDÁLKODÁSI BIZOTTSÁG

Küldöttek száma
4
1
3
2
1
8

1

Küldöttek száma
7
2
3

Küldöttek száma
2
1
2
2
3
1
1
1

Küldöttek száma
3
1
2

2
1
2
2
2
2

1

2
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V. ORVOSI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve Küldöttek száma

ATHEROSCLEROSIS, THROMBOEMBOLIÁS ÉS KERINGÉSI
BETEGSÉGEK KUT.FOGL.BIZ. 1
ENDOKRINOLÓGIAI ÉS ANYAGCSEREKUTATÁSOKKAL
FOGLALKOZÓ BIZOTTSÁG 1
GASZTROENTEROLÓGIAI ÉS HEPATOLÓGIAI KUTATÁSOKKAL
FOGLALKOZÓ BIZOTTSÁG 1
GYÓGYSZERÉSZTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG
GYÓGYSZERKUTATÁSOKKAL FOGLALKOZÓ BIZOTTSÁG 1
ONKOLÓGIAI BIZOTTSÁG 1
ORVOSI GENETIKAI BIZOTTSÁG 1
KLINIKAI IMMUNOLÓGIAI ÉS HAEMATOLÓGIAI
KUTATÁSOKKAL FOGLALKOZÓ BIZOTTSÁG 1
KLINIKAI I.SZ.BIZOTTSÁG(+NEPHROLÓGIAI KUTATÁSOK
NÉPEGÉSZSÉGTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 9
RADIOLÓGIAI BIZOTTSÁG
KLINIKAI II.SZ. BIZOTTSÁG (+ÉRZÉKSZERVEK BETEGSÉGEI
UROLÓGIAI KUTATÁSOKKAL FOGLALKOZÓ. BIZOTTSÁG 5
IDEGTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 2
MIKROBIOLÓGIAI JÁRVÁNYÜGYI ÉS OLTÓANYAGBIZOTTSÁG 1
MOZGÁSSZERVI BETEGSÉGEK KUTATÁSÁVAL FOGLALKOZÓ
BIZOTTSÁG 1
NEUROLÓGIAI BIZOTTSÁG 2
REPRODUKTÍV RENDSZER BETEGSÉGEIVEL FOGLALKOZÓ
BIZOTTSÁG 1

VI. MŰSZAKI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve Küldöttek száma

ANYAGTUDOMÁNYI ÉS TECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG 2
AUTOMATIZÁLÁSI ÉS SZÁMÍTÁSTECHNIKAI BIZOTTSÁG 2
INFORMATIKAI BIZOTTSÁG
ÁRAMLÁS ÉS HÓTECHNIKAI BIZOTTSÁG 1
ELEKTRONIKUS ESZKÖZÖK ÉS TECHNOLÓGIÁK BIZOTTSÁG 1
ELEKTROTECHNIKAI BIZOTTSÁG 1
ENERGETIKAI BIZOTTSÁG 2
ÉPÍTÉSZETTÖRTÉNETI ÉS ELMÉLETI BIZOTTSÁG
ÉPÍTÉSZETTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 2
TELEPÜLÉSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG
GÉPSZERKEZETTANI BIZOTTSÁG 3
KÖZLEKEDÉSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1
METALLURGIAI BIZOTTSÁG 1
ELMÉLETI ÉS ALKALMAZOTT MECHANIKAI BIZOTTSÁG 2
SZÁL- ÉS ROSTTECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG 1
TÁVKÖZLÉSI RENDSZEREK BIZOTTSÁG 1
VÍZGAZDÁLKODÁSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1

VII. KÉMIAI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve Küldöttek száma

ANALITIKAI KÉMIAI BIZOTTSÁG 3
ÉLELMISZERTUDOMÁNYI KOMPLEX BIZOTTSÁG 1
FIZIKAI-KÉMIAI ÉS SZERVETLEN KÉMIAI BIZOTTSÁG 6
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MAKROMOLEKULÁRIS KÉMIAI BIZOTTSÁG 1
MŰSZAKI KÉMIAI BIZOTTSÁG 3
RADIOKÉMIA! BIZOTTSÁG 1
SZERVES KÉMIAI BIZOTTSÁG 5

Vili. BIOLÓGIAI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve Küldöttek száma

ANTROPOLÓGIAI BIZOTTSÁG 2
NEUROBIOLÓGIAI BIZOTTSÁG
ÁLTALÁNOS IMMUNOLÓGIAI BIZOTTSÁG 1
ÁLTALÁNOS MIKROBIOLÓGIAI BIZOTTSÁG 1
BIOFIZIKAI BIZOTTSÁG 1
BIOKÉMIAI ÉS MOLEKULÁRIS BIOLÓGIAI BIZOTTSÁG 4
BOTANIKAI BIZOTTSÁG 2
GENETIKAI BIZOTTSÁG 1
HIDROBIOLÓGIÁI BIZOTTSÁG 1
ÖKOLÓGIAI BIZOTTSÁG 1
természetvédelmi bizottság sejtbiológiai BIZOTTSÁG 1
ZOOLÓGIÁI BIZOTTSÁG 1

IX. GAZDASÁG- ÉS JOGTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve Küldöttek száma

ÁLLAM- ÉS JOGTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 3
DEMOGRÁFIAI BIZOTTSÁG 1
HADTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1
IPARGAZDASÁGI BIZOTTSÁG 1
JÖVŐKUTATÁSI BIZOTTSÁG 1
KÖZGAZDASÁGTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 5
KÖZIGAZGATÁSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1
MUNKATUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1
PÉNZÜGYTAN! BIZOTTSÁG 1
POLITIKATUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 2
STATISZTIKAI BIZOTTSÁG 1
SZOCIOLÓGIAI BIZOTTSÁG 2
VEZETÉS- ÉS SZERVEZÉSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG 1

X. FÖLDTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA
Bizottság neve Küldöttek száma

BÁNYÁSZATI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 2
FÖLDTANI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 2
FÖLDRAJZI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG • 2
REGIONÁLIS TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG
GEODÉZIAI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 1
GEOFIZIKAI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 2
GEOKÉMIAI ÉS ÁSVÁNY-KŐZETTANI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 1
HIDROLÓGIAI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 1
METEOROLÓGIAI TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG 1
PALEONTOLÓGIA! TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁG l
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7.2.3. Akadémiai törvény
17.§

(1) Az elnök tanácsadó testületé az Alapszabályban meghatározott módon 
választott és működő elnökség.

(2) Az elnökség ellátja azokat a feladatokat is, amelyekkel a közgyűlés meg
bízza.

Alapszabály

44.§

(1) Az elnökség szavazati jogú tagja az Akadémia elnöke, alelnökei, főtitkára, 
főtitkárhelyettese(i), a tudományos osztályok elnökei, valamint a köztestület hat olyan 
tagja, akit a közgyűlés a hazai akadémikusok és a doktorok közgyűlési képviselői 
közül azonos számmal háromévi időtartamra, egy alkalommal újraválaszthatóan meg
választ. Az elnökség tanácskozási jogú tagja a Magyar Rektori Konferencia elnöke 
és a Magyar Tudomány című folyóirat főszerkesztője, a területi bizottságok elnökei 
közül egy (az elnökök megállapodása szerinti sorrendben évente váltva egymást) és 
az akadémiai kutatóhelyek egy képviselője, akit az akadémiai kutatóhelyek vezetői 
választanak háromévi időtartamra.

(2) Az elnökség üléseit az Akadémia elnöke hívja össze és vezeti. Az elnökség 
határozatait szótöbbséggel hozza. Az akadémikusok választásával kapcsolatos kérdé
sekben csak akadémikusok szavazhatnak.

Asz. 45.§

(1) Az elnökség segíti a közgyűlés előkészítését és lebonyolítását. Ennek ke
retében megvitatja a közgyűlés napirendi javaslatát, és a javaslatot a közgyűlés elé 
terjeszti, a közgyűlés számára - ha szükséges - véleményezi a közgyűlés lefolytatásával 
kapcsolatos ügyrendi javaslatokat. Az elnökség hívja össze az akadémikusok illetve a 
doktorok gyűlését.

(2) Az elnökség közreműködik a tudományos osztályok között felmerülő viták 
rendezésében, így különösen abban, hogy egyes tudományterületek melyik tudo
mányos osztály illetékességi körébe tartozzanak. Szükség esetén az elnökség határoz 
a vitás kérdésben.

(3) Az elnökség tesz indokolt javaslatot a közgyűlésnek új tudományos osztály 
vagy területi bizottság létesítésére, meglévő osztály átszervezésére, megszüntetésére. 
Az elnökség interdiszciplináris bizottságot hozhat létre.

(4) Az Akadémia rendes és levelező tagjainak választásakor az elnökség a 
tudományágazatok arányos fejlődése és képviselete követelményének szem előtt tar
tásával meghatározza azt, hogy az egyes tudományos osztályok által javasolt szemé
lyek közül hány kerüljön megválasztásra. Az elnökség a jelölésnél nem térhet el attól 
a sorrendtől, amelyet az osztályok a javaslatukban megállapítottak. Az elnökség az 
osztályok javaslata alapján a jelöléseket az akadémikusok gyűlése elé terjeszti.
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(5) Ha az Akadémia rendes vagy levelező tagja szakterületének megváltozása 
vagy más ok miatt másik tudományos osztály munkájába kíván bekapcsolódni, mint 
amelyiknek a javaslata alapján akadémikussá választották, kérelméről az elnökség 
dönt.

(6) Az elnökség dönt - a tudományos osztályok javaslata alapján - az Aka
démia által adományozott díjak, kitüntetések odaítéléséről, egyéb díjakat illetően pe
dig a díjazásra javaslatot tesz.

(7) Az elnök kérésére, valamint saját kezdeményezésre az elnökség állást 
foglal nagy jelentőségű, több tudományágazatot érintő tudományos, tudo
mánypolitikai, társadalmi kérdésekben.

(8) Az elnökség véleményt nyilvánít az erőforrások tudományágazatok közötti 
felosztásáról.
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8. AZ AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁNAK 
RENDEZVÉNYEI, HATÁROZATAI ÉS 

ÁLLÁS FO GLALÁS AI 1994-BEN

8.1. AZ OSZTÁLYÜLÉSEK IDŐPONTJAI ÉS NAPIRENDJEI

8.1.1. 1994. január 25.

1. pont: Az 1994. évi külföldi tanulmányút igények véleményezése
A beérkezett 11 támogatási igény közül 9 támogatását határozta el az osztály. 

Zömmel a költségek egy részét fedezte a támogatási összeg (felső értéke 100 OOO-Ft- 
ban került meghatározásra).

2. pont: Az 1994. évi különmeghívási javaslatok véleményezése
Az osztályülés a beérkezett 7 javaslat közül 5 (Caboche Michael, Franciaor

szág; Schoelz James, USA; Malik Fredmund, Svájc; Mayer Anion, Németország; Nie\- 
sen D.R., USA) meghívásával értett egyet.

3. pont: Javaslattétel Akadémiai Díjra
AKADÉMIAI ARANYÉREMRE az osztály külön előterjesztést nem tett, 

viszont támogatta az Orvostudományok Osztálya Donhoffer Szilárd-ra vonatkozó ja
vaslatát, aki a díjat a májusi közgyűlésen át is vette.

AKADÉMIAI ÚJSÁGÍRÓI DÍJRA az osztály nem tett javaslatot.
AKADÉMIAI DÍJRA az osztály a beérkezett 3 javaslatból kettőt támogatott, 

akik közül az MTA Elnöksége Járó Zoltán díjazásával értett egyet, aki a májusi köz
gyűlésen átvette az Akadémiai Díjat.

4. pont: Doktori cselekmények véleményezése
A TMB elnöke felkérésére Csapó János pályázatát véleményezte az osztály, 

melyet támogatásra érdemesnek tartott.
5. pont: Javaslat az osztályhoz tartozó folyóiratok szerkesztő bizottságai felújítására
Az osztály az Acta Agronomica, az Acta Phytopathologica et Entomologica 

Hungarica, az Acta Veterinaria Hungarica, az Agrártörténeti Szemle, az Agrokémia 
és Talajtan c. folyóiratok valamint a Magyarország Kultúrflórája c. sorozat szerkesztő 
bizottságait újította meg 3 éves időszakra.

6. pont: Könyvügyek
Klement Zoltán akadémikus javaslatára az osztály a "Magnézium" és a "Szőlő 

biológiája és termesztése" c. könyveket javasolta Akadémiai Nívódíjra. Az Akadémiai 
Kiadó a javaslatot elfogadta.

Az osztály elfogadta az 1995. évi előzetes könyvkiadási tervet, mely szerint a 
következő művek kiadására kerül sor:

1. Nyéki József: Virágzásbiológia c. angol nyelvű műve; 2. Szendrő Péter: Szálas 
zöldtakarmányok szecskázása c. műve; 3. Husii István: Termelőberendezések.....c. mü
ve; Dudits Dénes, Balázs Ervin szerk.: Növények molekuláris biológiája c. könyve.

Kapás Sándor: Fajtaminősítő c. munkáját az osztály az Akadémiai Könyv
tárnak javasolta, hogy kéziratként vásárolja meg.
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7. pont: Egyebek
7.1. Láng István akadémikus tájékoztatást adott az MTA Mezőgazdasági Ku

tatóintézete Kísérleti Gazdasága részvénytársasággá történt átalakulásáról. Az előter
jesztés szövege a 8.2.1. pontban.

7.2. Láng István akadémikus tájékoztatást adott az AGRO-21 program kere
tében folyó kutatásokról.

7.3. Mátyás Csaba tanácskozási jogú osztálytag tájékoztatást adott a CENT
RAL EUROPEAN FORESTRY c. folyóirat életre keltéséről.

7.4. Az osztály gratulált Stefanovits Pál osztályelnöknek az Ukrán Tudo
mányos Akadémia külföldi tagjává történt megválasztásához.

8.1.2. 1994. február 22.
1. pont: Molekuláris virológiától a gyakorlati növényvédelemig
Balázs Ervin előadásának szövege a 8.2.2. pontban.
2. pont: Doktori cselekmények véleményezése
A TMB elnöke felkérésére egy doktori pályázatot véleményezett az osztály, 

melyet nem támogatott.
3. pont: A közgyűlési osztályülés témájának meghatározása.
Az osztály úgy döntött, hogy az 1994. évi közgyűléshez kapcsolódó, és a Bi

ológiai Tudományok Osztályával valamint az Orvostudományok Osztályával közösen 
rendezendő ülésének témája a KÖRNYEZET ÉS EGÉSZSÉG lesz, és felkérte Ko
vács Ferenc osztályelnök helyettest a további előkészítő munkák irányítására.

4. pont: Az 1994. évi "Eötvös Koszorú"-ra történő javaslattétel
Egy személyre (Csepregi Pák) vonatkozó ajánlás érkezett az osztályra, melyet 

az osztály egyhangúlag támogatott. Csepregi Pál később átvette az Eötvös Koszorút.
5. pont: Egyebek
5.1. Rajki Sándor bejelentette, hogy Papp István külső tagunk 1994. február 

5-én elhunyt, temetése méltó körülmények között megtörtént.
5.2. Horn Péter akadémikus tájékoztatást adott Boross Péter miniszterelnök 

úr látogatásáról a PANNON Agrártudományi Egyetemen.
5.3. Klement Zoltán akadémikus bemutatta Keresztesi Béla "Akác" c. könyvé

nek Kínában megjelent kötetét.
5.4. Kovács Ferenc osztályelnökhelyettes tájékoztatást adott a nemzetközi 

szervezetek tagsági díjaival kapcsolatos NKB állásfoglalásról.

8.1.3. 1994. március 29.
1. pont: Az osztályhoz tartozó nem kormányzati nemzetközi szervezetekben való 

részvétellel és képviselettel kapcsolatos javaslat kialakítása
A határozat szövege a 8.4.1. pontban.
2. pont: Doktori cselekmények véleményezése
A TMB elnöke felkérésére osztályunk elvégezte Ligetvári Ferenc és Neményi 

Miklós doktori habitusvizsgálatát, mindkét esetben támogató döntést hozva.
3. pont: Intézetigazgatói pályázat véleményezése
Az osztály támogatta Nag> Béla pályázata alapján történő kinevezését az MTA 

Allatorvostudományi Kutatóintézete igazgatói posztjára. Nagy Béla kinevezése megtörtént.



165

4. pont: Tájékoztató a közgyűlési osztályülés előkészületeiről
Kovács Ferenc osztályelnökhelyettes ismertette a rendezvény tematikáját, az 

előadók névsorát. Az osztály egyetértett az előterjesztéssel.
5. pont: Az Akadémiáról szóló törvény ismertetése
Az osztály tagjai megkapták a törvény nem hivatalos szövegét, melyhez Láng 

István akadémikus fűzött értelmező megjegyzéseket.
6. pont: Egyebek
6.1. Az osztály Kőmíves Tamás-t és Nag>>Bélá-\. tanácskozási jogú osztálytaggá választotta.
6.2. Klement Zoltán tájékoztatást adott a könyvügyekről.

8.1.4. 1994. május 10.
A közgyűléshez csatlakozó nyilvános osztályülés anyaga a 4. pontban került 

ismertetésre.

8.1.5. 1994. június 1.
1. pont: A tudományos gondolkodás és a kutatás c. előadás
Sáringer Gyula akadémikus előadásának szövegét a 8.2.3. pont tartalmazza.
2. pont: Doktori pályázatok véleményezése
A TMB elnöke felkérésére 3 pályázatot véleményezett az osztály, melyek 

közül kettő előterjesztést támogatásban részesített - Szabó Lajos, Szendrő Zsolt.
3. pont: Összefoglaló a gyakorlatnak átadható állattenyésztési és takarmányozási 

kutatási eredményekről
Dohy János akadémikus előterjesztését a 8.2.4. pont tartalmazza.
4. pont: A közgyűlés és a közgyűlési osztályülés tapasztalatainak összegzése
Az osztályelnök megállapította, hogy sikeres rendezvényt tartottunk, egyben kérte az 

osztálytagokat, hogy a jövőben nagyobb számban vegyenek részt saját nyilvános ülésünkön.
5. pont: Egyebek
6. pont: Tájékoztató az ÁTK tevékenységéről
Fésűs László az ÁTK főigazgatója tájékoztatást adott az intézet kutatási mun

kájáról, majd a juhkísérlet, a fejési kísérlet és a vágóhíd megtekintése volt a program.

8.1.6. 1994. június 28.
1. pont: Az MTA Alapszabály tervezetének véleményezése
Az osztály véleményét eljuttatta az Előkészítő Bizottsághoz, amely több ész

revételt beépített a következő tervezetbe.
2. pont: Közgyűlési képviselő ajánlás az agrártudomány területéről
Az osztály a bizottsági javaslatok figyelembe vételével, többségi szavazattal 

az alábbi 20 képviselőre tett javaslatot: Balázs Ervin, Bedő Zoltán, Bocz Ernő, Borsos 
János, Fésűs László, Frank József, Hamos Zsolt, Heszky László, Horváth József, Kocsis 
Károly, Kőmíves Tamás, Kutas Ferenc, Nagy Béla, Neményi Miklós, Németh Tamás, 
Papp János, Sass Pál, Széles Gyula, Szűcs István és Winkler András, akik egy igazolt 
távollevő kivételével ellátták az egy alkalomra szóló képviselői feladatukat.

3. pont: Doktori pályázatok véleményezése
A napirendi pont elnapolásra került.
4. pont: Egyebek
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4.1. Stefanovits Pál osztályelnök bejelentette, hogy az MTA elnöksége döntése 
értelmében 1995-ben tagválasztás lesz. Az ajánlások beküldési határideje szeptember 30.

8.1.7. 1993. szeptember 13.
7. pont: Az MTA Alapszabály-tervezet véleményezése
Az osztály véleményét eljuttatta az Előkészítő Bizottsághoz, amely több ész

revételt beépített a végleges anyagba.
2. pont: Tájékoztató az októberi közgyűlés előkészületeiről
3. pont: Széchenyi Díjra beérkezett javaslatok véleményezése
Az osztályra 2 javaslat érkezett
Javasolt személy____________________ Javaslattevők
Márkus László Magyar János
Tomcsányi Pál Cselőtei László és

Sáringer Gyula
Széchenyi Díjat kapott még Bartha Adorján és Dudits Dénes.
Az osztály Tomcsányi Pálra vonatkozó előterjesztést támogatta és nyújtotta 

be az MTA Elnökségéhez, aki támogatta a javaslatot és továbbította a Széchenyi Díj 
Bizottságnak, aki a díjat megkapta.

4. pont: Doktori pályázatok véleményezése
A TMB elnöke felkérésére az osztály 5 doktori pályázatot véleményezett me

lyek közül kettőt (Hunyadi Károly és Ványi András) támogatott.
5. pont: Egyebek
5.1. Az osztályelnök köszöntötte Magyar János akadémikust abból az alka

lomból, hogy nemrég vehette át egyeteme gyémánt diplomáját.
5.2. Az osztályelnök tájékoztatást adott a tagválasztás tervezett menetéről.

8.1.8. 1993. október 6.
A nyilvános ülés anyaga, melynek napirendjén Szalva Péter felolvasó ülése 

szerepelt, a 8.3.1. pont alatt szerepel.

8.1.9. 1993. október 26.
7. pont: Az MTA Mezőgazdasági Kutatóintézete igazgatói álláshelyére benyújtott 

pályázat véleményezése
Az osztály támogatta Bedő Zoltán igazgatói megbízatásának meghosszabbítását.

8.1.10. 1993. november 22.
7. pont: Az MTA Doktori Alapszabálya
Az osztály véleményét eljuttatta az Előkészítő Bizottsághoz.
2. pont: Doktori pályázat véleményezése
A TMB elnöke felkérésére az osztály elvégezte Máthé Ákos doktori habitus- 

vizsgálatát és támogatta a fokozat odaítélését.
3. pont: A levelező tagságra javasoltak előadásai
Az osztály területéről az alábbi ajánlások érkeztek:
3.1. rendes tag ajánlások
Bócsa Iván (ajánlók: Király Zoltán, Klement Zoltán),
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Dudits Dénes (ajánlók: Király Zoltán, Klement Zoltán),
Sáringer Gyula (ajánlók: Király Zoltán, Klement Zoltán) és
Tomcsányi Pál (ajánlók: Cselőtei László, Kumik Ernő)
3.2. levelező tag ajánlások
Balázs Ervin (ajánlók: Klement Zoltán, Király Zoltán, Mészáros János, Sáringer 

Gyula és Bócsa Iván),
Barnabás Beáta (ajánlók: Kumik Ernő, Rajki Sándor és Tomcsányi Pál),
Bedő Zoltán (ajánlók: Kumik Ernő és Rajki Sándor),
Biacs Péter (ajánlók: Balázs Sándor, Bócsa Iván, Dimény Imre, Király Zoltán), 
Bölöni István (ajánlók: Balázs Sándor, Bócsa Iván, Dimény Imre és Terplán Zénó), 
Hamos Zsolt (ajánlók: Dimény Imre, Győtffy Béla, Láng István és Demetrovics János), 
Heszky László (ajánlók: Bócsa Iván, Dohy János, Dudits Dénes és Kumik Ernő), 
Horváth József (ajánlók: Rajki Sándor, Király Zoltán, Klement Zoltán, Sáringer 

Gyula és Bócsa Iván, Horn Péter),
Kecskés Mihály (ajánlók: Bartha Adorján, Berényi Dénes, Magyar János és Sza

bó István Mihály),
Papp János (ajánlók: Balázs Sándor, Cselőtei László és Tamássy István),
Sass Pál (ajánlók: Balázs Sándor, Király Zoltán és Tomcsányi Pál).
3.3. külső tag ajánlások
Kosztarab Mihály (USA, ajánlók: Sáringer Gyula, Jermy Tibor)
A szavazás eredménye alapján az osztály a javaslatot az elnökség elé terjesztette.
3.4. tiszteleti tag ajánlás
Az osztálytagok nem tettek javaslatot tiszteleti taggá történő választásra.
A levelező tagságra javasoltak megtartották 15 perces előadásaikat, melyet 

nem követett vita. A szavazati jogú osztálytagok megkapták a jelöltekre vonatkozó 
ajánlások szövegét, a részletes anyagokat pedig az osztály titkárságán tekinthetik meg 
a szavazásra történő felkészülés érdekében.

4. pont: Az 1995. évi külföldi tanulmányút igények véleményezése
A beérkezett 9 igényt részfinanszírozásban részesítette az osztály.
5. pont: Az 1995. évi különmeghívási javaslatok véleményezése
Az osztály öt személy (Mayer Anion, Németország; Malik Fredmund, Svájc; 

Falcinelli Mario, Olaszország; Kaleta E.F., Németország; Blinkman N., USA) meghí
vását támogatta.

6. pont: Rendezvény támogat ás 1995-ben
Az osztály az alábbi rendezvények támogatását javasolta az MTA Nemzetközi 

Kapcsolatok Bizottságának:
1. III. Növénynemesítési Tudományos Napok 1995
2. Nemzetközi tanácskozás a tölgypusztulással kapcsolatos 10 éves hazai ku

tatások eredményeiről
3. Állattenyésztési Tudományos Napok 1995
4. Mezőgazdasági Gépesítési Kutatási és Fejlesztési Tanácskozás 1995
5. Nemzetközi együttműködés a biotechnológia kockázatának felmérésére a 

közép-kelet-európai országokban.
7. pont: Egyebek
Klement Zoltán akadémikus tájékoztatást adott a könyvkiadás aktuális kérdéseiről.
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8.2. AZ OSZTÁLYÜLÉSEN ELHANGZOTT TÁJÉKOZTATÓ ÉS ELŐADÁSOK

8.2.1. Tájékoztató (Láng István)

a Magyar Tudományos Akadémia Mezőgazdasági Kutatóintézete Kísérleti Gazdasága 
részvénytársasággá való átalakításáról

A Kísérleti Gazdaság az 1990. évi VII. törvény (III.31.) alapján az Állami 
Vagyonügynökség (ÁVÜ) kezelésébe került. A tulajdonosi jogokat - az Akadémiával 
egyeztetve - az ÁVÜ gyakorolta. Közben az ÁVÜ megbízottaival folytak a tárgyalá
sok, hogy az akadémiai törvény tervezettel összhangban a gazdaság tulajdonosi joga
inak gyakorlása megfelelő időpontban az Akadémiához kerülhessen.

Az 1992. évi LIV. törvényben előírt - a vállalatok átalakítására vonatkozó - 
1993. december 31.-i határidő közelsége miatt az ÁVÜ vezetése 1993. novemberében 
úgy döntött, hogy az átalakítást - nem várva meg az akadémiai törvényt - az Akadé
miára bízza, és egyúttal kezdeményezi, hogy a 126/1992. (VIII. 28.) kormányrendelet 
módosításával a gazdaság tulajdonosi jogainak gyakorlása az Akadémiához kerüljön.

Az MTA képviselője a kísérleti gazdaság részvénytársasággá történő átalakí
tásához szükséges iratokat és dokumentációt az ÁVÜ-től megkapta, és intézkedett a 
cégbírósághoz való benyújtásról.

Az átalakítás után létrehozott gazdasági társaság fontosabb adatai:
1. A társaság cégneve és székhelye:
MARTONSEED Mezőgazdasági Kísérleti Gazdaság Részvénytársaság 
Martonvásár - Erdőhát
2. A társaság alapításának (átalakulásának) időpontja: 1993. december 1.
3. A társaság tevékenységi köre a jogelőd MTA Mezőgazdasági Kutatóinté

zetének Kísérleti Gazdasága feladataihoz igazodik.
4. A társaság alaptőkéje (jegyzett tőkéje) 462 690 000 Ft.
A társaság alaptőkén felüli vagyona (tőketartalékként) 226 693 000 Ft.
5. A társaság alapítója:
a Magyar Tudományos Akadémia (Budapest, V.ker. Roosevelt tér 9.)
Az alapító okiratot a Fejér Megyei Cégbíróság december 22-én 0710001100 

számon iktatta.
December 23-án sor került a részvénytársaság igazgatóságának alakuló ülésére. A mar- 

tonseed Rt. vezető tisztségviselőinek névsorát jelen tájékoztatásom mellékleteként csatolom.

Melléklet
MARTONSEED RT.

(Martonvásári Kísérleti Gazdaság)
Igazgatósági tagok:
1 .) Bácskai Tamás

Munkahely: Magyar Bankárképző Intézet
Beosztás: igazgató
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8.2.2. Molekuláris virológiától a gyakorlati növényvédelemig

2.) Bedő Zoltán 
Munkahely: 
Beosztás:

a mezőgazdasági tudományok doktora 
MTA Mezőgazdasági Kutatóintézet 
igazgató

3-) Láng István akadémikus (elnök)
Munkahely:

4 .) Perczel Mihály 
Munkahely: 
Beosztás:

5 .) Pirisi Ferenc 
Munkahely: 
Beosztás:

Felügyelő Bizottság tagjai:
1 .) Dr.Matskási István 

Munkahely: 
Beosztás:

2 .) Dr.Szundy Tamás

nyugdíjas

Martonseed Rt. 
vezérigazgató

Budapest Bank Rt. 
ügyvezető igazgató

Természettudományi Múzeum 
főigazgató 
(első elnöknek javasolva)

3-)

Munkahely: 
Beosztás:
Varga János 
Munkahely:

Beosztás:

MTA Mezőgazdasági Kutatóintézet 
igazgatóhelyettes

MTA Mezőgazdasági Kutatóintézet
Kísérleti Gazdasága
kereskedelmi és koordinációs ágazatvezető

Balázs Ervin
a biológiai tudomány doktora
Mezőgazdasági Biotechnológiai Kutatóközpont, Gödöllő

Az elmúlt két évtized tudományos eredményei teljes mértékben megváltoz
tatták a növényi vírusokról alkotott világképünket. Egészen a 60-as évek végéig dog
maként hirdették, hogy a növényi vírusok kizárólagosan ribonukleinsav (RNS) ge- 
nommal rendelkeznek, alapvetően különböznek tehát az állatokat illetve az embert 
fertőző vírusoktól. A kettős szálú dezoxiribonukleinsav (DNS) genommal bíró karfiol 
mozaik vírus (CaMV) azonosítása, majd az egyszálú DNS genomú geminivírusok fel
fedezése új korszakot nyitott a növényi virológia tudományában. Hasonló mérföldkő 
volt a kis cirkuláris RNS kórokozók, a viroidok felfedezése, valamint a szatellit RNS- 
ek betegségtünetet befolyásoló szerepének bizonyítása.

A molekuláris biológia forradalma is erre az időszakra esett, így a növényi 
virológia e terület teljes technikai arzenálját hasznosíthatta. Az első kórokozó viroid 
teljes elsődleges szerkezetének meghatározását követte a növényi vírusok genomszer- 
veződésének feltárása, és szerkezetük meghatározása. Ma már szinte minden jelentős 
növényi vírus elsődleges szerkezetét ismerjük, és azok genomszerveződésének tanul
mányozásával lehetővé vált a gének azonosítása, funkcióik meghatározása is.



170

A növények egy sejtből történő regenerációja, a transzformációs technológiák 
kidolgozása, a molekuláris technikával kialakított vektorok használata sikeres géná
tültetéshez vezetett. Ezekben a programokban éppen a növénypatogén Agrobacterium 
tumefaciensben lévő megaplazmid egyes regulációs szakaszait használják fel leggyak
rabban az idegen gén beépítésére. Bizonyos növények esetében alternatív módokon 
juttatják be az idegen géneket, felhasználva a polietilénglikolos protoplaszt fúziót, az 
elektroporációt, majd napjainkban egyre többen a génpuska segítségét veszik igénybe. 
Ezen technikákat a növényvirológia is alkalmazza, vírusgének működésének tanul
mányozására, valamint olyan víruseredetű nukleinsav szakaszok növénybe történő be
építésére, amivel betegségellenállóságot lehet indukálni.

Molekuláris módszerrel vírusellenállóságot először a dohány mozaik vírus kö
penyfehérje génjének dohány és paradicsom növénybe való beépítésével értek el. A 
beépített köpenyfehérje gén megnyilvánulásával a virológiában jól ismert keresztvé
dettséget lehetett kialakítani. Itt azonban a növény "immunizálását" nem az attenuált 
vírustörzs indukálja hanem a beépített köpenyfehérje gén. A technika hatékonysága 
azonos a biológiai keresztvédettségéével, de előnyösebb abban a tekintetben, hogy 
nem használ fel fertőző vírusokat. Napjainkban több mint húsz országban mintegy 
száz vírus-növény kapcsolatban alakítottak ki ilyen módon vírusellenállóságot, s ezen 
növények már szabadföldi kísérletekben bizonyították használhatóságukat. Hazánk
ban is szabadföldre kerültek már azok a növények, amelyekbe a vázolt módon épí
tettük be a vírusellenállóságot. Mindezt az tette lehetővé, hogy a hazai flórából izolált 
vírusok molekuláris biológiai jellemzése nagy erőkkel folyt és folyik.

Magyar kutatók által a hazai flórából izolált vírustörzsek elsődleges szerke
zetét határozták meg Franciaországban, az Amerikai Egyesült Államokban, de a Gö
döllői Mezőgazdasági Biotechnológiai Kutatóközpont virológusai már saját laborató
riumban végezhetik el ezeket az alapvető kísérleteket. E kísérletek eredményeként 
készítettek olyan érzékeny vírusdiagnosztikumokat is, amelyek már a növényvédelmi 
gyakorlat számára elérhetők.

Napjaink intenzív kutatómunkájának eredménye továbbá az, hogy alternatív 
ellenállóságot fejlesztettek ki laboratóriumi körülmények között szatellit RNSek, de- 
fektiv interferáló RNSek, valamint nem strukturális gének klónozásával és magasabb- 
rendű növényekbe való beépítésével. Ezen újabb módszerek gyakorlati alkalmazha
tóságát azonban csak további kísérletek elvégzése után értékelhetjük.

8.2.3. A tudományos gondolkodás és kutatás

Sáringer Gyula
az MTA levelező tagja

Ha az utóbbi évtizedben megjelent, tudománnyal foglalkozó hazai és külföldi 
munkákat végiglapozzuk, legszembetűnőbb, hogy ezek elsősorban a tudományos te
vékenység szervezésével foglalkoznak abból a célból - ha szabad ezt a manapság szte
reotip kifejezést használnom-, hogy a tudomány minél "hatékonyabb" legyen. Ezekben 
a könyvekben vajmi kevés olvasható magáról a tudományos gondolkodásról, arról a 
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folyamatról, amely a tudományt művelő emberben lejátszódik, amikor egy tudo
mányos probléma megoldásán fáradozik. Valahogy az az érzése az embernek e mun
kák olvasása közben, mintha az ember szellemi alkatától semmi sem függne. Igen sok 
esetben odáig fajul a kérdés, mintha az egyes emberek közé egyenlőségjelet lehetne 
tenni. Azt hiszem, hogy nem járok messze az igazságtól, amikor azt mondom, hogy 
ez távolról sincs így.

Általában a tudományos gondolkodás lelki tényezőiről szeretnék szólni. A 
logika törvénye azt diktálná, hogy először a tudomány fogalmával, a tudományok 
rendszerével és módszereivel foglalkozzam, azonban ha az előbb vázolt témámat va
lamennyire is ki akarom fejteni, akkor ezektől most el kell tekintenem.

A probléma-tudat
A tudományt művelő ember figyelme a tőle független objektumra irányul - 

amely lehet élő és élettelen -, abból a célból, hogy ennek tulajdonságait minél pon
tosabban megismerje. Kezdetben ezek közül csak néhányat sikerül megragadnia. Ké
sőbb igyekszik az objektum többi ismeretlen tulajdonságát is megismerni, hogy előtte 
a tárgy képe lehetőleg teljes (adekvált) legyen. Tehát az ember tisztában van azzal, 
hogy az objektum számos tulajdonsága még ismeretlen előtte, melyeknek megisme
résével igyekszik a tárgyról alkotott képét valami módon kiegészíteni. Ez a ''nemtudás 
tudása" a probléma-tudat.

Már most az a kérdés, vajon hogyan zajlik le a valamilyen cél elérésére, va
lamely feladat megoldására törekvő bizonyos meghatározott irányban haladó gondol
kodás? Milyen élmények kíséretében jelentkezik a probléma és alakul ki a megoldás?

Az első élmény, amelyben a probléma felmerül, olyan tulajdonságnak és je
lenségnek a felismerése, amelyek között ellentmondást vélünk felfedezni. Az ilyen 
gondolkodásra serkentő lelki állapotot már Platón és Arisztotelész egyaránt elcsodál- 
kozásnak minősítette. Minden kreatív gondolkodás valami nyugtalan érzés eluralko
dásával kezdődik. A tudománnyal foglalkozó ember szeme előtt - akár kísérletezik, 
akár a múltat próbálja rekonstruálni (történelmet ír), akár matematikai egyenleteket 
old meg -, mindig egy gondolkodásra késztető, nyugtalanító kérdés lebeg, mert ha 
nem így lenne, akkor csak az értelmetlen adathalmaznál lenne kénytelen elidőzni. A 
tudományos munkára való tehetség tehát a helyes kérdéseket megérző, azokat meg
látó és feltevő látens ösztönben, mondhatjuk problémaérzékben rejlik. A tudományos 
gondolkodásra való nevelés is éppen az ilyen, a problémaérzéknek, ahogy Fichte 
mondja - "a tudományos észhasználat művészetének" fejlesztésében áll.

A probléma felmerülése utáni második élményszakasz a probléma feldolgo
zása. Ha egyszer a probléma igazán megfogant, és a kellő mértékű nyugtalanító érzés 
felébredt, akkor az ember figyelmét teljes mértékben leköti az. Az ember minden 
mást félretéve ellenállhatatlan erővel közeledik a probléma felé. Elkezdődik a prob
léma feldolgozása, amely a legkülönbözőbb módszereknek a cél elérése érdekében 
történő kiválasztásában áll.

A felmerült feladat irányába haladó gondolkodás harmadik, egyben befejező 
szakasza a probléma megoldása. Ebben a szakaszban a nyugtalanság érzetét felváltja 
a pillanatnyi megnyugvás, a megkönnyebbülés érzése. Úgy érezzük, hogy amit célul 
tűztünk ki, azt elértük, ami eddig ellentmondásosnak tűnt, most már világossá vált.
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Az eredményeket, amelyek eddig csak gondolatélmények voltak, valami belső kény
szer hatása alatt szavakba kell foglalni. A pillanatnyi megoldás élménye két mozza
natból tevődik össze: egyik, amikor hirtelen azt érezzük, hogy nincs ellentmondás, 
összeférhetetlenség a gondolatok között. A másik mozzanat amely szerint a gondo
latokat szükségképpen összefüggésben, közvetlen belátásban, evidenciában érezzük.

A problémamegoldás evidenciaélménye sokakban úgynevezett tudásgőgöt 
eredményezhet. Rendszerint sokkal szerényebbek azok, akik sok ismeretnek vannak 
a birtokában, mint azok, akik kevesebbet tudnak, mert a sokat tudók sokkal inkább 
tudják, hogy még mennyit nem tudnak. A tudásgőgre tipikus példák a serdülő gyere
kek vagy a félművelt felnőttek, de a tudományt művelő fiatalok között is sokban 
túlteng az önérzet, ami fölényeskedő magatartásformában nyilvánul meg.

A pillanatnyilag megoldott problémák köre természetesen a tudomány hala
dása ellenére sem csökken, inkább növekszik. A problémasorok nem konvergálnak, 
hanem divergálnak. Ezért mondta már Goethe: Jede Lösung eines Problems ist ein 
neues Problem.

A tudomány és fantázia
Áttérve a tudomány és fantázia viszonyának tárgyalására: annyi biztosan meg

állapítható, hogy a tudományos gondolkodás, bár nem fantáziatevékenység, de erre 
elengedhetetlenül szükség van. A kreatív tudományos tevékenység vizsgálata azt mu
tatja, hogy a fantázia a tudományos kutatásban dolgozónak is egyik legjobb segítő
társa, amely állandóan sarkallja az újabb és újabb ismeretek megszerzésének irányába. 
Ugyanis csak a jelenségeket kombináló képzelet birtokában képes a kutató az új 
törvényszerűségeket jó előre megérezni. Fantáziája segítségével tudja csak a tapasz
talati úton egyelőre meg nem foghatót elképzelni. A törvényszerűség logikai bizo
nyítása csak ezután következhet.

Minden munkahipotézis először csak a fantázia szülötte, amely az egymástól 
különböző, látszatra össze nem tartozó ismereteket mint valóban összetartozókat, bel
ső összefüggésben állókat véli meglátni. Az összefüggések megsejtéseiből tevődik 
össze a hipotézis.

A tudományfilozófiában régi vita tárgya, hogy vajon az új jelenségeknek a 
feltárása a módszernek vagy inkább a fantáziának köszönhető-e? A többség véleménye 
szerint mindkettőnek része van benne: a lényegesebb szerep azonban a fantáziáé. A mód
szer rendkívül fontos, de önmagában nem elég, mert a módszer maga nem lehet felfedező, 
hanem inkább csak az igazolás eszköze. Olyan, mint éjjel a tengerparton világító torony, 
amely nem hajtja a hajót előre, de megvédi attól, hogy eltévedjen.

Az elsősorban döntő kiindulási gondolatnak, az úgynevezett anyagondolatnak, 
ahogy a francia mondja: az idée maltressnek feltalálásához nincs "módszer"; ha lenne, 
akkor bárki feltaláló lehetne. Kizárólag a kombináló fantázia képes felfedezni valamit, 
ő az anyagszállító a módszeresen igazoló értelem számára. A francia Ribot írja a 
L’imagination créatrice c. könyvében: "A fantázia tapogatódzik, próbálgat, sejt, kigon
dol, tervez; a módszer alkalmaz, elfogad vagy elvet."

Jelen korunk rendkívüli módon kifejlesztette és tökéletesítette a tudományos 
kutatás módszereit. Már a spanyol Ortega a 20-as évek végén a La rebelion de las 
masas (A tömegek lázadása) c. könyvében írja, hogy: "korunk a módszerek korának 
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nevezhető." Míg régebben a tudomány fejlesztése csak az igazán tehetséges emberek 
privilégiuma volt, ők találtak fel új dolgokat, rájuk hárult az új gondolatok kitermelése. 
A jelenlegi módszerek ismerete azonban mindenki számára hozzáférhetővé teszi a 
tudományos munkát. Szellemesen írja Komis, hogy a módszer logikai demokráciát 
jelent. A tehetségre természetesen ma is szükség van, de arisztokráciájának egyedu
ralma megdőlt. A módszerek ismeretében s alkalmazásával úgyszólván bárki alkothat 
viszonylag értékeset.

A tudományos gondolkodás típusai
Hátravan még, hogy a tudományos gondolkodás különböző típusairól szóljak. 
Az egyes tudományterületek tárgyuk természete szerint más-más gondolko

dásmódot, észjárást, ennek megfelelően más-más tehetséget kívánnak. Természetes, 
hogy az intelligenciának különböző típusai vannak. Meuman Intelligenz und Wille c. köny
vében az intelligenciának analitikus és szintetikus, nem rendszeres utánzó és teremtő típusait 
különbözteti meg. Nézzük röviden az egyes típusok jellemző tulajdonságait.

Az analitikus elme a tények igen alapos megfigyelésére, a meglevő gondolatok 
élesen megkülönböztethető kritikájára, az egyes esetek elválasztására és osztályozá
sára képesít.

A szintetikus elme viszont inkább az egyes eseteket kombinálja, vezérlő szem
pontokat keres, amelyeknek alapján rendszert épít, nagy átfogó összefüggéseket és 
törvényszerűségeket lát meg.

Az analitikus elme munkája elsősorban a megkülönböztetés. Gyorsan észre
veszi, hogy a dolgok miben ütnek el egymástól, a legapróbb különbségeket is képes 
felismerni.

A szintetikus elmének jellemző tulajdonsága viszont az összehasonlítás: ha
mar felfedezi, hogy a legkülönbözőbb dolgok miben hasonlítanak egymáshoz.

Mind az analitikus, mind a szintetikus típusnak vannak előnyei és hátrányai. Az 
analitikus elme fő előnye az egyes esetekhez való szívós ragaszkodás és ezeknek az igen 
beható vizsgálata. Az analitikus elme természete megvéd az ismeretek elsietett általá
nosításától. Hátránya viszont, hogy nem képes átfogóbb összefüggéseket meglátni.

A szintetikus elme előnye viszont éppen abban rejlik, ami az analitikus el
méből hiányzik: mindenütt kapcsolatok után nyomoz vagy összefüggéseket lát meg. 
A rendszeralkotó elme mindig szintetikus. Az ilyen elmét azonban sokszor az a veszély 
fenyegeti, hogy gondolatrendszere nem elég mély alapokon nyugszik, mert hiányzik 
belőle a kellő elemző- és bírálótevékenység.

A legértékesebb intelligencia típus az, aki az analitikus és szintetikus típus tulaj
donságait egyesíti magában.

Élesen elkülönülnek egymástól az ötletes vagy nem rendszeres (aforisztikus) 
és rendszeres (szisztematikus) gondolkodó típusok. Az előbbiek elméje ötletekben gaz
dag, megjegyzései szellemesek, kitűnő vitatkozó, de nem vonzódik a fáradsággal járó, 
kitartó gondolkodáshoz. A rendszeres elme ezzel szemben nagy összefüggő műveket 
alkot, amelyeket a logika vastörvénye tart össze. Munkáiban az egyes részletek egy 
fő gondolatot támasztanak alá.

Az utánzó vagy reproduktív elme fő jellemvonása, hogy mindig csak a kívülről 
kapott impressziókkal dolgozik. A reproduktív típusú egyén rendkívül gyorsan átveszi 
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a mások által felszínre hozott ismereteket. Mindig kívülről befelé él, csak a már kész 
ismeretekre támaszkodik, új elképzelései nincsenek, mindig csak azt gondolja, amit 
mások már kidolgoztak. Ide tartoznak az adatfeldolgozók, a szorgalmas megfigyelők, 
a méricskélők.

A teremtő és produktív típusú egyén viszont belülről kifelé él. Nem ragaszkodik 
már ismert gondolatokhoz, hanem mindig új összefüggéseket keres. A produktív em
ber gondolkodásában a fantázia nagyobb szerepet játszik. Gondolkodása állandó moz
gásban van. Lelki diszpozíciójánál fogva szükségképpen egyoldalú: minden anyagot 
azonnal a maga szempontjából, a maga kategóriái szerint fog fel és dolgoz át.

A tudomány fejlődését tulajdonképpen csak a produktív elmék viszik előbbre. 
A tudományok története ilyen produktív embereknek és az ő szellemük másokra való 
kisugárzásának története.

A tudományt teremtő emberrel szemben áll a tudományt megőrző ember, 
aki mint szorgalmas oktató, maga nem teremt újat, de a meglevő ismeretanyagot 
megőrzi, és nemzedékről nemzedékre továbbadja azzal a céllal, hogy semmi se 
vesszen el abból, amit az emberi elme egyáltalában felszínre hozott.

A produktív gondolkodókat is két csoportba szokták sorolni, egyik a reflektáló, 
másik az intuitív típusba tartozik. Az utóbbi az értékesebb.

Természetesen az egyes embert nem lehet ilyen mereven beskatulyázni azok
ba a típusokba, amelyeket az előbb jellemeztem. Nagyon sok emberben egyszerre 
fedezhető fel többféle típus jellemző tulajdonsága.

Az egyes típusok tüzetesebb ismerete a tudományt irányító vezetők számára 
jelenthet előnyt, mert bizonyos feladatok megoldására olyan típusokat hoznak össze 
és osztanak be, akiknek adottságai a munka elvégzésére a legalkalmasabbak. Nagy 
kár, hogy sokszor hagyták figyelmen kívül a már régen feltárt ismereteket, talán ke
vesebb lett volna vagy lenne az elvetélt, kudarcba fulladt tudományos életpálya.

Az életkor és a tudományos tevékenység közötti kapcsolat
Röviden szólni szeretnék az emberi életkor és a szellemi teljesítmény vagy 

aktivitás között fennálló összefüggésről.
Pelz amerikai tudományszociológus 1964-ben tette közzé ilyen vonatkozású 

felméréseinek eredményeit mutató görbéit, amelyeket több száz kísérletes termé
szettudománnyal foglalkozó kutató (biológus, kémikus, orvos stb.) adataiból szerkesz
tett meg. Fizikusok, matematikusok és ipari kutatólaboratóriumokban dolgozó mér
nökök teljesítménygörbéjét szintén elkészítette (1. ábra). A teljesítmény- vagy más 
szóval aktivitásgörbék készítéséhez a publikációk és szabadalmak számát vette alapul. 
Emellett figyelembe vette a különböző szakmai tanácskozásokon való részvételt, elő
adások tartását stb. Mindannyian tisztában vagyunk azzal, hogy a publikációk száma 
és az említett paraméterek nem abszolút értékűek egy tudománnyal foglalkozó ember 
megítélésében, de amíg jobb mutatók nem kerülnek felszínre, addig csakis ezekre kell 
hagyatkoznunk.

Mondanom sem kell, hogy a görbék nyilvánosságra kerülése nagy port vert 
fel az amerikai tudomány berkeiben, de csakhamar Európában is felfigyeltek az ered
ményekre, és a tudományt irányítók figyelme egyre jobban a görbékből levonható 
következtetések irányába terelődött. Nevezetesen ezen görbék által megállapított tör
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vényszerűségek alapján ítélték oda, mind a tengeren túlon, mind Európában a külön
böző ösztöndíjakat. Innen van az, hogy bizonyos ösztöndíjak elnyerése életkorhoz van 
kötve. A görbék ismeretében nevezték ki a professzorokat stb.

életkor

1. ábra. Az életkor és a szellemi aktivitás összefüggése (Pelz amerikai 
tudományszociológus felmérése alapján)

Nos milyen következtetések vonhatók le a minket közelebbről érintő kísér
letes természettudományokkal foglalkozók teljesítménygörbéjéből?

1. A vezetők legfontosabb feladata legyen, hogy minden tehetséges fiatal ku
tatónak és oktatónak 40-42 éves koráig maximális kutatási feltételeket (laboratórium, 
kísérleti tér, segédszemélyzet, nyelvtanulási lehetőség, külföldi tanulmányút) biztosít
son, mert ezek a legtermékenyebb évek, amelyek egy ember életében még egyszer 
vissza nem térnek. "Szakmai öngyilkosságot" követ el az, aki életének ebben a legaktívabb 
korszakában nem fektet be minden benne rejlő tehetséget szakmai ismereteinek gyara
pításába. Jó értelemben vett, igazi tudományos "karriert" manapság csak az képes befutni, 
aki kb. 20 évet intenzív tudományos munkában töltött. Minden egyéb karrier csak "álkar
rier", ami mögött nincs meg a tudományos eredmények aranyfedezete.

2. A 40 év utáni időt a "professzori kornak" szokták nevezni a tudo
mányszociológusok, és teljes joggal, mert ha valaki becsületesen végigdolgozta a ko
rábbi éveit, esetleg méltó lehet arra, hogy iskolateremtő oktató legyen.

3. A 45 év körüli években az aktivitásgörbe menete azért süllyed olyan mélyre, 
mert ebben a korban veszik igénybe a szakembereket a különböző tudományos és 
társadalmi funkciók adminisztratív feladatainak elvégzésére. Az ilyen korú szakem
berekre vár a nagyon felelősségteljes tudományos káderutánpótlás kiképzése és egyéb, 
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tudományszervezéssel járó feladatok megoldása. Az 50 év körüli második csúcs a nagy 
összefoglaló munkák (tankönyvek, kézikönyvek, monográfiák stb.) írásának ideje. 
Majd az ezt követő évek a tudományos reprezentálás évei kell hogy legyenek: inté
zetigazgatói, rektori, dékáni stb. tisztségek betöltése.

A fenti néhány pontban összesűrített következtetések természetesen csak 
ideális esetre érvényesek. Az élet kiszámíthatatlan sokfélesége nem mindig produkál 
olyan szituációkat, hogy ideális életpályát futhasson be valaki. De az tény, hogy aki 
40-42 éves kora előtt, tehát mielőtt legjobb éveit intenzíven átdolgozta volna, a kö
zéleti aktivitás túlzott vállalásából vagy netán hatalomvágyból, vagy anyagi előbbre 
jutásból olyan funkciót vállal, amely mellett csak úgy "bal kézről" tud a tudó-, 
mányterületén tevékenykedni, az a tudományfejlődés jelenlegi iramában, szakterüle
tén szaktekintéllyé sohasem válhat, és élete végéig meg kell küzdenie a Minderwer- 
tigkeitskomplex kínos érzésével. Ezt elkerülendő, egy sikeres tudományos életpályát 
befutni akaró egyénnek kiindulási korszakában el kell döntenie, hogy teljes életét rá 
tudja-e tenni a munkájára vagy sem. Ha csak a kötelező munkaidő alatt vagy csak 
úgy mellesleg hajlandó tudománnyal foglalkozni, akkor inkább hozzá se kezdjen.

Szomorú látvány, amikor tehetséges fiatalok legjobb éveik alatt a bennük 
rejlő tehetségnek csak egy részét fektetik be szakmai tevékenységükbe. Nagyon böl
csen jegyezte meg egyik illusztris, a nyugdíjkorhoz közel álló vezető beosztású kolléga: 
"csak azt nem tudom, hogy 55 körüli éveikben mit fognak ezek a mostani fiatalok 
csinálni, ha alkotó éveiket nem tudományterületük művelésére használják fel, hanem 
pozícióért való küzdelemben őrlődnek fel". Én tovább fűzöm a gondolatot, és azt 
mondom, hogy a mi társadalmunkban egyre inkább eluralkodik ez a mélységesen 
elítélendő kapitalista szemlélet, miszerint: "ahol a hatalom, ott a pénz". Sajnos a tu
domány ismeretlen berkeinek felkutatása helyett az előbb idézett mondat szelleme 
motivál nagyon sok, többre hivatott fiatalt.

Az 1. ábra görbéinek hazai érvényességéhez talán annyit fűznék még, hogy 
a 70-es évek végén, laboratórium hiányában hozzáfogtam szakterületem, az alkalma
zott entomológia magyarországi történetének megírásához. írás közben nagynevű elő
deink életrajzi adatait és teljes irodalmi munkásságukat is fel kellett dolgoznom. Ki
tűnő alkalom kínálkozott arra, hogy a nemzetközi hírnévre is szert tett és e század 
első felében meghalt kiváló elődeink teljesítménygörbéit megszerkesszem. A munka 
során megdöbbenve tapasztaltam, hogy a Pelz által közölt görbe mennyire helyesen 
tükrözi vissza a tényleges teljesítményt az életkor függvényében. Csak két nevet em
lítek: Sajó Károlyét és Jablonowski Józsefét. Az előbbi 1939-ben, az utóbbi 1943-ban 
halt meg. Mindkettőnek nevét, ill. munkáit még ma is idézik hazai és külföldi szak
munkák egyaránt. Életük legtöbb és legjelentősebb munkáit á görbén látható életsza
kaszok csúcsa közelében vagy csúcsán tették közzé.

Az elmondottak csak mozaikszerűen tárgyalhatták az előadás címében meg
hirdetett témát. Annyi azonban mindnyájunk előtt ismeretes, hogy a tudomány egyre 
nagyobb jelentőségre tesz szert az emberiség életében, és ahhoz, hogy minél eredmé
nyesebben művelhető legyen, a tudományos gondolkodás lelki tényezőire, más szóval 
magára az emberre nagyobb figyelmet kell fordítani, mert ezek a tényezők biztosítják 
elsősorban a tudomány haladását. A haladás azonban sohasem érheti el végső célját: 
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a világ teljes és hézagtalan megismerését. Az a lét határtalan gazdagsága miatt csak 
a végtelenbe csillogó eszmény marad.(1994. április)

8.2.4. Összefoglalás 
a gyakorlatnak átadható állattenyésztési és takarmányozási kutatási eredményekről

(Dohy János)

Az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottsága - az Agrártudományok 
Osztálya Elnökségétől kapott megtisztelő megbízás alapján - felkért munkabizottsággal (ve
zetője: Holdas Sándor professzor) összeállította és a következőkben elő-terjesztve összefog
lalta az 1990-1994 között publikált és a gyakorlatnak (= a felhasználó szférának) átadható, 
ill. részben már átadott kutatási eredményeket az állattenyésztés tudományterületein.

Az összefoglalásban szereplő intézmények:
ÁOE = Állatorvostudományi Egyetem, Budapest
ÁTK = Állattenyésztési és Takarmányozási Kutatóintézet, Herceghalom
DATE = Debreceni Agrártudományi Egyetem
DATE-Hódmezővásárhely = Debreceni Agrártudományi Egyetem 

Állattenyésztési Főiskolai Kara, Hódmezővásárhely
GATE = Gödöllői Agrártudományi Egyetem
GATE-Gyöngyös = Gödöllői Agrártudományi Egyetem Mezőgazdasági

Főiskolai Kara, Gyöngyös
GATE-KATKI = Gödöllői Agrártudományi Egyetem Kisállattenyésztési 

és Takarmányozási Kutatóintézete, Gödöllő
HAKI = Haltenyésztési Kutatóintézet, Szarvas
MBK = Mezőgazdasági Biotechnológiai Kutatóközpont, Gödöllő
OHKI = Országos Húsipari Kutatóintézet, Budapest
PATE-Kaposvár = Pannon Agrártudományi Egyetem Állattenyésztési

Kara, Kaposvár
PATE-Keszthely = Pannon Agrártudományi Egyetem Georgikon 

Mezőgazdaságtudományi Kar, Keszthely
PATE-Óvár = Pannon Agrártudományi Egyetem Mezőgazdaságtudományi 

Kara, Mosonmagyaróvár
SZBK = MTA Szegedi Biológiai Központja.

Szarvasmarhatenyésztés
- Ismételten igazolták a hungarofriz és az SMR fajták előnyeit az "ipari" tej 

gazdaságos termelése szempontjából (ÁTK).
- Összehasonlító elemzésben értékelték - nemzetközi adatok felhasználásával 

- a holstein-friz és a hegyi tarka populációk tejtermelését (GATE).
- Új összefüggéseket tártak fel a holstein-friz típusú populáció életteljesítmé

nye növelésének céljából, rámutatva a legjobb termelésű egyedek kényszerű korai 
selejtezésének káros következményeire (ÁTK).

- Nagyüzemekben ismételten igazolták, hogy tejelő típusú tehénállományok
ban a testtömegnek (napjainkban is divatos és preferált) növelése nem jelent előnyt 
a tejtermelés és a reprodukció szempontjából (ÁTK).
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- Kandidátusi értekezésben foglalták össze (Bozó S.) a tejelő típusú szarvas
marha populációk szelekciós nemesítésének korszerűsítését szolgáló több évtizedes 
komplex kutatómunka eredményeit (ÁTK).

- A szekunder értékmérő tulajdonságok szelekciós prioritásának hatását a 
tejtermelés eredményességére akadémiai doktori értekezésben foglalták össze (Szajkó 
L., PATE-Óvár).

- A tej kazein-tipizálása során megállapították, hogy a nagy holstein-génará- 
nyú állományokban is előnyösen érvényesül a magyar tarka fajta kedvező kazein-ge- 
notipusa. Speciális párosítási, illetve előzetes szelekciós eljárás segítségével a sajtgyár
tás minőségi mutatói javíthatók (PATE-Óvár).

- Biotechnológiai, szelekciós és párosítási módszerek együttes alkalmazására új 
eljárást dolgoztak ki, a sajtgyártásra előnyös összetételű tejet termelő (BB kappakazein 
genotipusú) holstein-friz állomány elszaporítása és nemesítése céljából (GATE, MBK).

- Új nagyüzemi adatokkal igazolták a korszerű kötetlen csoportos tehéntartás és 
a modem fejési mód előnyeit. A fejőállásokban célszerű a teheneket mindig a megszokott 
oldalon fejni, különben termelésük 3-7 %-kal csökkenhet (GATE, PATE-Óvár).

- Igazolták az intenzív tejelő tehenek legeltetésének kedvező hatását a két ellés 
közti idő rövidülésére, a hasznos élettartam és életteljesítmény növekedésére (DATE).

- Feltárták a holstein-friz fajta hústermelési kapacitása növelésének genetikai 
lehetőségeit (PATE-Kaposvár, ÁTK, GATE).

- Megállapították és továbbfejlesztették az üzemi (nagyüzemi) teljesítmény
vizsgálatok hasznosíthatóságát charolais és magyar tarka fajtájú bikák tenyészérték- 
becslésében (GATE).

- Kidolgozták és eredményesen alkalmazták a "tehénhasználat intenzitási mu
tatóját" limousin állományok nemesítése céljából (GATE).

- Kandidátusi értekezésben foglalták össze (TőzsérJ.) a húshasznú tenyészbi
ka-jelöltek saj áttelj esítmény-vizsgálati módszereinek fejlesztésére irányuló kutatómun
ka eredményeit (GATE).

- Új adatokkal és szelekciós indexekkel járultak hozzá a magyar tarka és 
charolais típusok hústermelőképességének komplex értékeléséhez (GATE).

- Kandidátusi értekezésben foglalták össze (Vági J.j a húsmarhatenyésztésben 
hasznosított "másodlagos" tulajdonságok értékelése módszereinek fejlesztését szolgáló 
kutatómunka eredményeit (GATE).

- Átfogóan elemezték a hazai szarvasmarha fajták és keresztezéseik húster
melési értékét, megállapítva az exportképesség mutatóit is. A magyar tarka x hereford 
populáció kiváló anyai tulajdonságokkal rendelkezik, extenzív viszonyok közé javasol
ható. A charolais, a blonde d’aquitaine, a limousin és a lincoln red fajták (és vonalaik) 
- a magyar tarkához hasonlóan - kiváló minőségű hízómarha-végterméket adnak 
(ÁTK, GATE, PATE-Keszthely, OHKI).

- Akadémiai doktori értekezésben foglalták össze a húsmarhatenyésztés po
pulációgenetikai paramétereit. (Szabó F., PATE Keszthely).

- A vágómarhák objektív minősítésére kidolgozott eljárás szabadalmi védett
séget kapott. Az eljárást továbbfejlesztették, az ivar, a tipus és a csontos hús-termelés 
értékelésével (ÁTK-OHKI).
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- Feltárták a csülökbetegségek gyakoriságát (15-42 %), javasolják a szelekciós 
rendszer kiterjesztését ezek leküzdésére (DATE-Hódmezővásárhely, ÁTK).

- Feltárták több meteorológiai tényező hatását limousin növendékbikák hiz- 
lalási teljesítményére, a tartástechnológia optimalizálása céljából (Kovács A. kandidá
tusi értekezése, GATE).

- A tejtermelés-teljesítményvizsgálatokban szignifikáns variancia különbsége
ket mutattak ki a kötött és a kötetlen tartású tehénállományok termelési eredményei 
között (PATE-Óvár).

- Modellt dolgoztak ki a nucleus nemesítési stratégia megvalósítására és to
vábbfejlesztésére (új biotechnikai módszerek bevezetésével) (GATE).

- Kísérletesen igazolták az in vitro termékenyítés alkalmazhatóságát és po
tenciális lehetőségeit a szarvasmarhatenyésztésben (MBK).

- "Hagyományos és új módszerek integrációja az állatnemesítésben" címmel 
akadémiai székfoglaló előadás és publikáció készült (Dohy J., GATE).

- Továbbfejlesztették a szarvasmarha telepek számítógépes irányításához kidol
gozott rendszert (adatrendező, listázó és statisztikai modulokat fejlesztettek ki) (ÁTK).

- Kidolgozták a klónozás eltérő módszerei kombinációjának koncepcióját 
(GATE-Müncheni Egyetem).

Sertéstenyésztés
- Megállapították, hogy a teljesítményvizsgálat és a tenyészértékbecslés jelen

tősen terhelt különböző környezeti hatásokkal, amelyek torzítják a tenyészérték meg
állapíthatóságát. Ez a torzító hatás üzemen, ill. tesztállomáson belül tulajdonságoktól 
függően 10-15 %, üzemek között pedig 20-25 % között változik (GATE).

- Az üzemen belüli környezethatások kiiktatására megfelelő módszert dol
goztak ki, az üzemközi torzító hatásokat nem lehet kiküszöbölni. Kis populációk te- 
nyészértéke megbízhatóan nem becsülhető, ezért nagyobb populációkkal együttes ne
mesítésük és a nagy populáció környezethatásainak trendje szerinti tenyészértékbecs- 
lésük javasolható (ÁTK-GATE).

- Megfelelő pontosságú vágóértékbecslési eljárást dolgoztak ki élő állatra 
(scanner eljárás), amellyel legalább R2 = 0,65-0,70 megbízhatósággal becsülhető az 
élő és levágott sertések színhústartalma (ÁTK, GATE).

- Az üzemi sajátteljesítményvizsgálat a transzponderes takarmányozás meg
oldásával korszerűsödött, megoldódott a takarmányértékesítés szelekciós szempont
ként történő hasznosítása is, ami nem nélkülözhető. A takarmányértékesítés csoportos 
tartásban kissé rosszabb, mint az ivadékvizsgálatban (ÁTK).

- A különböző értékmérő tulajdonságok kombinációja alapján a javító hatású 
kanok előfordulási gyakorisága 2 % alatti, ezért a mesterséges termékenyítés elen
gedhetetlen bármilyen tenyésztési programban. A nőivarú egyedek szelekciójában a 
javító hatás (legalább 1 szórásértékű különbség) csak egy tulajdonságban követelhető 
meg. Intenzív szelekciós eljárásban egy nemzedékben 4 %-kal javult a növekedési 
erély és 3,5 %-kal a vágott test színhústartalma (ÁTK, GATE).

- Tenyészkocák életteljesítménye nem függ a tenyésztésbevételi időtől: a 210 
napnál korábban tenyésztésbe vett egyedek - gyorsabb növekedés és fejlődés ered
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ményeként - ugyanolyan sokáig tenyésztésben tarthatók, mint későbbi tenyésztésbe
vétel esetén (GATE).

- Négy évtized óta sikeresen végzik a magyar nagy fehér hússertés fajtafenn
tartó nemesítését (PATE Keszthely).

- Olyan sertéshibridet alakítottak ki, amely az 1988-91 években elvégzett ha
tósági fajtaösszehasonlító vizsgálatokban szereplő valamennyi hazai és külföldi faj- 
tát/hibridet számottevően felülmúlta. (TALIZMÁN-hibrid. - Az FM 1992. VII. 22-én 
nyilvánította államilag minősített fajtának) (GATE).

- Továbbfejlesztették az értékes húsrészek és a színhús élő állatokon végzett 
becslésének módszertanát, és kis vágóhidakon alkalmazható egyszerű sertés-érték
becslési módszert is kidolgoztak (ÁTK-GATE).

- Új biokémiai-élettani adatokat szolgáltattak a stresszérzékeny és stressz-re- 
zisztens egyedek felismeréséhez (ÁTK-GATE-Helsinki Egyetem); halotán-teszt és bi- 
opsziás vizsgálatok együttesen ismét rámutattak fajta- és hibrid-különbségekre a 
stresszérzékenység vonatkozásában (PATE-Óvár).

- Továbbfejlesztették a vágott sértések minősítési módszertanát, figyelemmel 
az EUROP-rendszer követelményeire (ÁTK, OHKI).

- Kanok ivadékvizsgálati eredményei és üzemi sajátteljesítményvizsgálati 
eredményei kontrollálhatják és kiegészíthetik egymást (DATE).

- Megállapították a duroc x piétrain keresztezés eredményeit (PATE-Keszthely).
- Megállapították egyes genetikai terheltségek előfordulási gyakoriságát és 

génfrekvenciáit, kiküszöbölésük érdekében (PATE-Keszthely).
- Nagy fehér és duroc fajtában megállapították a táplálóanyagfelvétel egyedi 

dinamizmusát és a fontosabb kvantitatív tulajdonságokat, az étkesség dinamizmusa 
genetikai determináltságának meghatározása céljából (PATE-Keszthely).

- Víztakarékos etető- és itató-berendezésekkel a hígtrágya mennyisége 40-50 
%-kal csökkenthető (PATE-Keszthely).

- Módszert dolgoztak ki a fűtés nélküli malac-utónevelésre, izolált pihenőtér 
kialakításával (ÁTK).

- Javaslatokat dolgoztak ki a sertések beszállításának és pihentetésének meg
szervezésére nagy vágóhídon, a húsminőség megóvása érdekében (ÁTK, GATE).

- Magnézium-kiegészítés vemhesség alatt adagolva növelte az alomszámot, 
javította az involuciót, növelte a választott malacok számát és tömeggyarapodását, 
javította az újravemhesítés eredményét (PATE-Óvár).

Juhtenyésztés
- Szelekciós módszert dolgoztak ki a tejtermelés növelésére, a tejhozam, a 

tőgyjellemzők, a tejleadás és a fejhetőség alapján (ÁTK).
- Honosították a "brit tejelő" juhfajtát és keresztezésre is hasznosítják; létre

hozták törzstenyészetét (ÁTK).
- Meghatározták az Ujzélandból behozott corriedale fajta akklimatizálódását, 

tenyésztési és termelési paramétereit, legelőre alapozott tartási és takarmányozási 
rendszert is kidolgoztak a fajtatiszta és a keresztezett populációk számára (ÁTK).

- Szelekciós indexeket alkottak és tenyésztési stratégiát dolgoztak ki a magyar 
fésűs merinó nemesítésére (DATE).
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z B- Folytatták az új fajtaként elfogadott szapora merinó nemesítését, a Fec 
gént homozigóta állapotban hordozó egyedek tenyésztésével és célpárosításai útján. 
A reprodukciós teljesítményt jelentősen növelő genotípus (heterozigóta állapotban is) 
előnyösen hasznosítható a bárányhústermelés gazdaságos fokozására, különösen ter
minál fajtákba tartozó kosokkal (suffolk, német feketefejű texel) keresztezve állítható 
elő kitűnő minőségű végtermék (DATE, PATE-Kaposvár).

- A magyar merinó 70-75 %-ban alkalmas a 8 hónaponkénti elletésre (DATE).
- Széleskörű kísérletekkel igazolták keresztezett tejelő típusú populációk fö

lényét a tejtermelésben a merinóval szemben, egyúttal kimutatták a hústermelési tu
lajdonságok változását és a haszonállatelőállító keresztezések javító hatását ebben a 
vonatkozásban (ÁTK, PATE-Óvár, DATE).

- Megállapították, hogy a tejelő genotípusú anyajuhok táplálóanyagértékesí
tése lényegesen kedvezőbb, mint a merinóké. A merinó anyajuhok táplálóanyagértéke
sítése a tejtermelésben kedvezőbb a tavaszi és a nyári időszakban, mint télen. (GATE).

- Meghatározták a különböző genotípusú anyajuhok tejének összetételét a 
laktáció folyamán (GATE).

- Magyar merinó anyajuhok szezonális ivari működését kandidátusi érteke
zésben ismertették (Látits Gy., ÁTK).

- Kimutatták a karotin- és E-vitamin adagolás kedvező hatásait kosok sper
matermelésére (GATE).

- Feltárták különböző genotípusú anyajuhok vér-A és -E vitamintartalmának 
évszaki változásait, a reprodukció optimalizálása céljából (GATE).

- Megállapították, hogy a késleltetett hatású szelén készítmény (permasel bo- 
lusz) hatására az anyajuh vérszérumának nagyobb szeléntartalma 4 hónapig kimutat
ható volt (GATE).

- Egyetemi doktori értekezésben foglalták össze (Páti P.) különböző hozam- 
fokozók hatásait táplálóanyagok és rostalkotók kihasználására vonatkozóan (GATE).

- Az agrárolló jelentős nyílásának következményeként a juhtenyésztési ágazat 
ökonómiai szempontból igen nehéz helyzetbe került (GATE-Gyöngyös).

- Komplex rendszerbe foglalták a tejtermelő juhállomány tartási, takar
mányozási, fejési, szaporítási, tenyésztési technológiáit (ÁTK).

- Kidolgozták az embrió-előállítás, - átültetés és -felezés gyakorlatias mód
szereit (ÁTK).

- A corriedale fajta és Fi (keresztezett) ivadékai termelési mutatóit kandidá
tusi értekezésben értékelték (Kukovics S., ÁTK).

Baromfitenyésztés
- A baromfi fajok tojásainak keltethetőségét befolyásoló tényezők értékelése 

alapján berendezést és eljárást dolgoztak ki a keltetési eredmények javítására és a 
keltetési munka racionalizálására (PATE-Kaposvár).

- Folytatódott az őshonos baromfifajok és fajták fenntartása, amely a kisüzemi 
termelés szempontjából is növekvő jelentőségű feladat (GATE-KÁTKI, DATE, PA
TE-Óvár, DATE-Hódmezővásárhely).

- Értékelték törpe szülőpárok tenyésztojásainak termékenységi viszonyait és 
keltetési eredményeit (GATE-Gyöngyös).



182

- Kidolgozták és eredményesen alkalmazzák húsludak legeltetési technológi
áját (DATE).

- Vércsoportvizsgálatok eredményei szerint szignifikáns előnyt tapasztaltak az 
A2A3 heterozigóta genotípusú tyúkok tojástermelésére vonatkozóan, más vércsoport
genotípusokkal szemben (PATE-Ovár).

- A korai embriófejlődés citogenetikai vonatkozásait hústípusú baromfi állo
mányokban kandidátusi értekezésben foglalták össze (Szalay L, GATE-KÁTKI), ez 
a munka a szelekció eredményesebbé tételéhez is hozzájárul.

- Feltárták az egyoldalú szelekció megnövelt intenzitásának néhány kedve
zőtlen következményét és veszélyét a génerózió szempontjából (GATE).

- Magnézium adagolás növelte tojótyúkok tojás db-számát (PATE-Óvár).
- Feltárták a ludak őszi termelési ciklusának szaporodásendokrinológiai alap

jait (GATE).
- Feltárták az ivarnak és a hizlalás előtti élőtömegnek a hízott ludak máj

nagyságára kifejtett hatásait (GATE).
- Új adatokat szolgáltattak a lúdembriók fejlődésének ismeretéhez (GATE).
- Feltárták a lúd tolifejlődése és vedlése hormonális szabályozásának több 

tényezőjét (GATE).
- Akadémiai doktori értekezésben (Bögre J.) szintetizálták a lúdtenyésztés 

genetikai és tartástechnológiai módszereinek fejlesztésében elért több évtizedes ered
ményeket (GATE).

- Kandidátusi értekezésben foglalták össze (Szabóné Willin E.) a Hungavis 
Combi lúdhibrid növekedési erélyének és hústermelőképességének növelésére irányu
ló kutatások eredményeit (GATE).

- Új adatokat szolgáltattak a lúd májtermelőképességének növeléséhez gene
tikai és technológiai módszerek segítségével (GATE).

- Továbbfejlesztették a lúd tolltermelésének javítását célzó szelekciót, páro
sítást és technológiát (GATE).

- Szelekciós indexet dolgoztak ki a ludak hústermelése gazdaságosságának 
értékelésére és növelése céljából (GATE).

- Értékelték a babati magyar és landi fajtájú ludak szaporaságának és máj
termelésének alakulását az elmúlt 20 év folyamán. Az eredményeket a Babati Máj- 
lúdhizlaló GT útján is hasznosították (GATE).

- Összegezték a rokontenyésztés és a keresztezés több évtizedes tapasztalatait 
a lúdnemesítésben, rámutatva a rokontenyésztés káros következményeire és a meg
felelő keresztezési kombinációk előnyeire (GATE).

Nyúltenyésztés
- Továbbfejlesztették a teljesítmény- és tenyészértékvizsgálatok módszertanát 

(ÁTK-GATE, PATE-Kaposvár, ÁOE).
- Termeléstechnológiai módszerek fejlesztésével javították nyúlállományok 

hústermelőképességének kibontakozását (PATE-Kaposvár, GATE).
- Kandidátusi értekezésben foglalták össze (Gábor Gy.) a reprodukciós teljesítmény 

javításának lehetőségeit (biotechnikai lehetőségek kiaknázásával) házinyúlban (ATK).
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- Folytatták a pannon fehér nyúl korszerűsített fajtafenntartó nemesítését, a 
szaporaság és a vágási minőség javítására (PATE-Kaposvár).

Lótenyésztés
- Feltérképezték a hagyományos magyar lófajták (furioso, nóniusz, gidrán, 

kisbéri félvér), valamint a lipicai ménvonalait, kancacsaládjait és géngarnituráit. Ez a 
munka a fajtaegyesületek tevékenységében hasznosul (ATK).

- Kidolgoztak egy módszert legelőre és olcsó technológiára alapozott lóhús
termelésre és pecsenyecsikó-nevelésre (ATK, PATE-Kaposvár).

- Lótej termelésére technológiát dolgoztak ki, gyepterületek racionális hasz
nosításával (PATE-Kaposvár).

- Húsmarhák és hidegvérű kancák együttes legelőntartására technológiát dol
goztak ki. A csikók igen kedvező hústermelést értek el (348 kg-os választási tömeg, 
a borjak 241 kg-os eredményével szemben) (PATE-Kaposvár).

- Telivér versenylovak teljesítőképességének öröklődését kandidátusi érteke
zésben ismertették (Hecker W., PATE-Kaposvár).

Haltenyésztés
- Új halhibrideket (szarvasi P-34, lénai tok x kecsege) hoztak létre (HAKI).
- Több tavi és szuperintenzív hal-, valamint kacsa-nevelési és haltermelési 

technológiát dolgoztak ki (HAKI).
- Továbbfejlesztették halfajok szaporítástechnológiáját (GATE, HAKI).
- Diploid csontoshalak előállítása embrionális morula sejtekből megfogható 

közelségbe került lehetőség (GATE).
- Transzgénikus halak létrehozása új (alternatív) módszerekkel megvalósuló

ban van (MBK-GATE, HAKI, SZBK).
- Védett halfajok és a környezetük megőrzése érdekében kiterjedt felméré

seket végeztek (GATE).

Méhtenyésztés
- Folytatták a fajtabélyeg-vizsgálatokat, a tenyésztési és törzskönyvezési mód

szerek fejlesztését, az olasz, krajnai és kanadai családok teljesítmény-vizsgálatát, a 
méhlegelő értékelését, a varroa atka elleni küzdelmet (GATE-KÁTKI).

Egyéb - alapozó, ill. több fajra vonatkozó - eredmények
- A stresszérzékenység csökkentése sertésállományokban, új biokémiai-gene

tikai módszerek segítségével (ATK).
- Kromoszóma-rendellenességek feltárása és kiküszöbölése szarvasmarha faj

tákban (ÁTK).
- Spermatológiai vizsgálatok hímek termékenyítő képességének fokozására 

(ÁTK, PATE-Óvár). “
- Klónozási kísérletek, embrió-mikromanipulációk, embrióátültetési techni

kák fejlesztése (ÁTK, MBK, PATE-Óvár).
- Kísérletek cDNS klónbank létrehozására és hasznosítására (GATE-Gyön- 

gyös, SZBK).
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- Emlős embriók morfológiai értékelésére módszer kidolgozása, az embrióát
ültetés hatékonyságának fokozása céljából (GATE).

- Etológiái kutatások eredményei hozzájárulnak a tartási rendszerek korsze
rűsítéséhez és az "animal welfare" igényeinek kielégítéséhez (szarvasmarha, sertés, 
juh, szarvas, baromfifajok stb. esetében). (GATE, PATE-Kaposvár, ÁTK).

- A röntgen komputeres tomográfia - mint csúcstechnika - lehetővé teszi a test
összetétel pontos felderítését élő állatokon (sertés, juh, nyúl, lúd stb.) (PATE-Kaposvár).

- Folyamatban van szarvasfélék háziasítása és hasznosítása (PATE-Kaposvár, GATE).
- Lúd, túzok, kacsa és egyéb madárfajok szaporodásendokrinológiai jellegze

tességeinek, törvényszerűségeinek kutatása, feltárása, a reprodukció irányítása és a 
produkció programozhatóságának javítása céljából (GATE).

- Akadémiai doktori értekezésben (Bodó I.) szintetizálták a génkészletek meg
őrzésének és hasznosításának módszertani lehetőségeit, jelentőségét és kilátásait (ÁOE).

- Ikreket ellett kecskék, anyajuhok és tehenek kolosztrumának összetétele 
eltér az egyes ellést produkáló egyedekétől, ez jelentősnek látszik az újszülöttek im- 
munglobulin-G ellátása szempontjából is (PATE-Kaposvár).

- "Új stratégiák az állattenyésztésben" címmel akadémiai székfoglaló előadás 
(Horn P.) szintetizálta a jövő szempontjából jelentős eredmények és fejlemények egy 
részét (PATE-Kaposvár).

A megadott (rendkívül szűk) keretben összefoglalt eredményeket tartalmazó 
publikációk az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottságának elnökétől 
(Dohy János) vagy titkárától (Gundel János) beszerezhetők. Készséggel állunk az ér
deklődő szakemberek rendelkezésére!

Az elmúlt négy évben publikált - részben korábbi időszakban végzett kuta
tásokra alapozott - eredmények megítélésünk szerint számos vonatkozásban jelentő
sek, időszerűek és előremutatóak, annak ellenére, hogy az állattenyésztési kutatást is 
sújtotta (és ma is sújtja) az általános restrikció, az anyagi feltételek részleges hiánya 
és a tehetséges fiatal szakemberek egy részének eltávozása, az utánpótlás nem kielé
gítő volta. A kutatásban közreműködő intézmények szellemi kapacitása meghaladja 
az elért eredményeket, azonban az anyagi források korlátozottsága miatt megfelelő 
kihasználására nem volt mód. Bízunk azonban abban, hogy a hasznosítható eredmé
nyek hasznosulnak, és az átmeneti időszak nehézségeit áthidalva az állattenyésztés
tudomány is emelkedő pályára jut.

Összefoglalás
a gyakorlatnak átadható takarmányozási kutatási eredményekről

Az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottsága az Agrártudományok 
Osztálya elnökségétől kapott megbízás alapján, egy felkért munkabizottsággal - veze
tője: Schmidt János professzor - összeállította, és a következőkben előterjesztve, 
összefoglalta az 1990-94. között publikált és a gyakorlatnak (azaz a felhasználó szfé
rának) átadható, illetve részben már átadott kutatási eredményeket a takarmányozás 
tudományterületéről.
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Takarmányozási kutatások hazánkban egy főhivatású kutatóhelyen, az ÁTK- 
ban, valamint hat egyetemi és egy főiskolai kar tanszékein folynak. Ezek elnevezéseit 
a következő rövidítésekkel jelezzük az anyagban:

ÁOE = Állatorvostudományi Egyetem Takarmányozástani Tanszéke, Budapest 
ÁTK = Állattenyésztési és Takarmányozási Kutatóintézet, Herceghalom 
DATE = Agrártudományi Egyetem Takarmányozástani Tanszéke, Debrecen 
DATE-Hódmvhely = DATE Főiskolai Kar Takarmányozástani Tanszéke, 

Hódmezővásárhely
GATE = Agrártudományi Egyetem Takarmányozástani Tanszéke, Gödöllő 
GATE KÁTKI = GATE Kisállattenyésztési és Takarmányozási Kutatóintézete, 

Gödöllő
HAKI = Haltenyésztési Kutatóintézet, Szarvas
PATE-Kaposvár = PATE Állattenyésztési Kar Takarmányozástani Tanszéke, 

Kaposvár
PATE-Keszthely = Pannon Agrártudományi Egyetem, Georgikon Mg.tud.Kar 

Takarmányozástani Tanszéke, Keszthely
PATE-Móvár = PATE Mg.tud. Kar Takarmányozástani Tanszéke, 

Mosonmagyaróvár

Szarvasmarha takarmányozási kutatások
A szarvasmarha takarmányozási kutatások egyik fontos célkitűzése az elmúlt 

években a kérődzők számára bevezetésre kerülő új fehérjéért ékelési rendszerhez szükséges 
alapvizsgálatok elvégzése, a bevezetés előkészítése volt. Az új értékelési módszer alapvetően 
fontos feltétele a takarmányok bendőbeli lebonthatóságának az ismerete. Ennek érdeké
ben részben in sacco, részben in vivő vizsgálatokkal 40 szarvasmarha takarmány fehérjének 
bendőbeli lebonthatósága került megállapításra (ÁTK és a PATE-Móvár).

A kísérletek során igazolást nyert, hogy a fehérje bendőbeli lebonthatósága 
nagy termelés esetén jelentősen befolyásolja az állatok termelését és takar
mányhasznosítását. Az ÁTK-ban hallisztre, a PATE-Móváron sörtörkölyre és vérlisztre 
alapozott abrakkeverékkel olyan mértékben tudták mérsékelni a takarmányadag fehér
jetartalmának bendőbeli lebonthatóságát, hogy az szignifikánsan növelte a tehenek 
tejtermelését nagy termelésű állományokban.

Az ÁTK-ban hízómarhákkal végzett kísérletek során megállapították, hogy a 
különböző fehérjeértékelési rendszerek közül a francia és az amerikai rendszerek 
állnak legközelebb az állatok biológiai igényéhez, ezért az új hazai rendszer kialakí
tásakor ezekből a rendszerekből több elem is átvehető.

A PATE-Keszthelyen megállapították, hogy magyar tarka növendék bikák 
takarmányhasznosításának genetikai és fenotípusos varianciája nagyobb volt, mint a 
takarmányfelvételé, illetve a testtömeg-gyarapodásé. Olyan ivadékcsoportok takar
mányhasznosítása között is találtak szignifikáns különbséget, amelyek sem a takar
mányfelvétel, sem a gyarapodás szerint nem különböztek szignifikánsan.

A nagy tejtermelésű tehenekkel végzett kísérletek azt is igazolták, hogy a 
tehenek termelése a laktáció első időszakában nemcsak kisebb bendőbeli lebontha- 
tóságú fehérjeforrásokkal, hanem by pass metionin készítménnyel is növelhető. Napi 
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15 g dl-metioninnak megfelelő by pass készítménnyel szignifikánsan növelhető a te
henek tejtermelése (PATE-Móvár).

Az elmúlt ötéves időszakban számos eredményes kísérletet végeztek a szar
vasmarhák energiaellátásának zsírkiegészítéssel történő javítására. Az ATK-ban Ca- 
szappanokkal értek el jó eredményeket. Az ilyen zsírkiegészítő 90 %-a lebontás nélkül 
jut át a bendőn. A PATE-Móváron kifejlesztésre került egy by pass zsírkészítmény, 
amellyel egy kg zsír etethető anélkül, hogy az a legkisebb mértékben zavarná a ben- 
dőfermentációt. A készítménnyel növelhető nagy termelésű tehenek tejtermelése, 
csökkenthető a laktáció első időszakának testtömeg-vesztesége.

A DATE-n jó eredményeket értek el tejsavónak nagyhozamú tejelőtehenekkel 
és borjakkal történő itatásakor. 40-45 liter tejsavó itatásakor 5-6 %-kal nő a tejhozam, 
5-10 %-kal pedig a termelt tejzsír és tejfehérje mennyisége.

Eredményes kísérleteket végeztek egy speciális élesztő (Yea Sacc) probioti- 
kumként történő felhasználásával a PATE-Kaposváron. A készítmény etetésekor ked
vezőbb bendőfermentáció figyelhető meg, aminek eredményeként kiegyenlítettebb az 
állomány tejtermelése.

A szarvasmarha takarmányozási ismeretek eredményei között kell említeni, 
hogy a PATE-Móvár, valamint a Magyar Tejgazdasági Intézet egy olyan tejpótló bor
jútápszert alakított ki, amelyben a fehérje döntő hányadát a tejsavó ultraszűrésekor 
keletkező fehérjekoncentrátum adja. A tápszer UF-Lacto néven került forgalomba.

Juhtakarmányozási kutatások
Az ATK-ban tejtermelő juhászatok részére, olyan szilázsra, ill. abrakkeverék

re alapozott takarmányozási technológiát alakítottak ki, amellyel napi 0,5-0,6 kg abrak 
etetésével is fedezhető a naponta mintegy 1 kg tejet termelő anyajuhok táplálóanyag
szükséglete. A módszer bevezetése 40 %-kal növelte a juhok tejtermelését.

Sertéstakarmányozási kutatások
A sertéstakarmányozási kísérletek egyik fontos célkitűzése volt a táplálóanyag 

szükségleti értékek pontosítása. Az ÁTK-ban az energia-, a fehérje- és a lizinellátást 
vizsgálva megállapították, hogy a jelenlegi szükségleti értékek max. 10 %-kal növelve 
eredményezik a legkedvezőbb teljesítményt. A fehérje és az energia együttes növelése fo
kozza a testtömeg-gyarapodást, de nem növeli az értékes húsrészek arányát. A fehérjeszint 
emelése javítja az értékes húsrészek arányát, de nem eredményez gyorsabb növekedést.

A DATE-n végzett kísérletek során ugyancsak azt állapították meg, hogy a je
lenleg érvényben levő lizin és metionin szükségleti értékeket 10 %-kal növelni lenne célszerű.

Az ATK-ban eredményes kísérleteket folytattak a pST-növekedési hormonnal. 
A pST adagolás jelentős mértékben javította az állatok takarmányhasznosítását, nö
velte az értékes húsrészek arányát. Jó eredményeket értek el adagolásával leromlott 
kocák kondíciójának javításakor is.

Ugyancsak az ATK-ban végeztek eredményes kísérleteket tejsavbaktérium- 
kultúra (Salactynj probiotikumkénti felhasználásával a malacok takarmányozásában. 
A kiegészítés mérsékelte a malackori elhullást, nőtt az állatok testtömeg-gyarapodása, 
és javult takarmányhasznosításuk.
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A PATE-Keszthely vizsgálta a sertések egyedi táplálóanyag-felvételének di
namizmusát és megállapította annak kapcsolatait különböző fiziológiai jellemzőkkel 
és gazdasági paraméterekkel. Ugyancsak vizsgálták a hízósertések vágóértékének ja
vítási lehetőségét tartástechnológiai és takarmányozási módszerekkel. Olyan recepte
ket és etetési módszereket dolgoztak ki, amelyekkel biztonságosan 44-45 % feletti 
értékes húsrész arány érhető el.

Az ÁTK-ban vizsgálták az istállóklíma hatását a 30-100 kg-os sertések telje
sítményére és megállapították, hogy bár a legtöbb mért tulajdonság tekintetében a 22 °C 
volt a legjobb, az állatok testösszetétele 12 °C-on tartás esetén volt legkedvezőbb.

Az ÁOE-n jó eredménnyel használták fel a feltárt szőlőtörkölyre alapozott Bi- 
ovin nevű takarmány-kiegészítőt a malacok takarmányozásában. Kedvező hatását el
sősorban az állatok jobb ballaszt ellátására vezetik vissza.

Az ÁTK-ban végzett kísérletek azt igazolják, hogy egyes növényekből szár
mazó természetes aroma-anyagokkal szignifikánsan javíthatók a hizlalás! eredmények 
és kedvezőbb lesz a hús minősége is. Ezeknek az anyagoknak (Komparoma L, II., 
III.) a forgalmazása megkezdődött.

Ugyancsak a sertéstakarmányozás körébe sorolhatók azok a kedvező kísérleti 
eredmények, amelyeket a PATE-Kaposváron, a sertéstakarmányok fitáz enzimmel tör
ténő kiegészítésével értek el. 500 U/kg fitáz kiegészítés 15 %-kal növeli a fölszívódó 
foszfor mennyiségét. Ez lehetővé teszi a foszfor kiegészítők mennyiségének csökken
tését az abrakkeverékben, és egyúttal csökken a bélsárral ürülő foszfor mennyisége 
is, ami kedvező a környezet foszforterhelése szempontjából.

Elsősorban a kisebb gazdaságokban tarthat érdeklődésre számot a GATE 
azon kísérleti eredménye, amelynek értelmében a kocatakarmányozásban az abrak 
mennyiségének mintegy 50 %-a szójás silókukorica szilázzsal helyettesíthető.

Baromfitakarmányozási kutatások
Hazánkban 1986 óta metabolizálható energiában fejezzük ki a baromfitakarmá

nyok energiaértékét. Ez adja meg annak a gyors biológiai tesztnek az aktualitását, amelyet 
a PATE-Keszthelyen alakítottak ki a Sibbald-móószex továbbfejlesztésével a baromfita
karmányok ME-tartalmának, valamint a fehérjehasznosulásnak a megállapítására.

A hidrotermikus takarmányelőkészítés (pelyhesítés) hatását vizsgálva megál
lapították, hogy a jelenlegi gazdasági körülmények között a baromfifélék részére a szó
jabab és a kukoricaszem ilyen módszerrel történő kezelése indokolt (PATE-Keszthely).

Ugyancsak megállapították, (PATE-Keszthely) hogy a baromfifélékben, a serté
sekhez hasonlóan, a LYS, a MET és a CYS után, a THR lesz a következő limitáló aminosav.

A GATE-KÁTKI-ban, a szójadara részleges kiváltására eredményesen hasz
nosították a hazai termesztésű napraforgódarát és repcemagdarát. A kiváló minőségű 
napraforgódara mechanikai kezeléssel, energia és lizin kiegészítéssel, akár 10-15 %- 
bán is felhasználható a broiler nevelő és befejezőtápokban, valamint a tojótápban, a 
termelési eredmények romlásának veszélye nélkül. Az extrahált repcedara 12 %-ban, 
a full-fat repce 6 %-ban hasznosítható a tápokban, lizin kiegészítéssel.

A broilercsirkék abdominális zsírdeponálása a nevelés elején (7-17 napos kor
ban) alkalmazott takarmányenergia korlátozással mérsékelhető a GATE-KÁTKI kí
sérletei szerint.
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Ugyancsak a GATE-KATKI vizsgálatai szerint a takarmányárpa béta glüka- 
náz enzimmel kiegészítve, még 30-40 %-ban is eredményesen használható a broiler- 
tápokban kukorica helyett.

A DATE-n bizonyítást nyert a flavomycin, a cinkbacitracin, illetve a proteáz 
és a pektináz kiegészítés 8-10 %-os hozamnövelő hatása.

A baromfitakarmányozási kísérletek célkitűzései között is szerepelt a szük
ségleti értékek pontosítása. E munka keretében az ÁOE-n megállapították, hogy a bro- 
ilercsibék GLI szükséglete több, mint amennyit a jelenleg érvényben levő normatívák 
optimálisnak tartanak. A csibék GLI igényét a SER-nel együtt javasolják megadni. A 
két aminosavból együttesen a takarmány kg-ként jelenleg javasolt 15 g helyett 21,5 
g/kg értéket tartanak szükségesnek.

A DATE-n végzett vizsgálatok eredményei alapján a kutatók a pecsenyecsi- 
be-tápok lizin és metionintartalmát 10-15 %-kal javasolják növelni a Magyar Takar
mánykódex jelenlegi (13,4 MJ/kg ME) előírásaihoz képest.

A GATE-n megállapították, hogy a fiatal ludak felnevelése során jelentős 
mennyiségű zöldlucema használható fel. A fiatal lúd nem érzékeny az átlagos szapo- 
nintartalomra. A ludak félintenzív és extenzív felnevelésekor lucernaszéna és silóku
korica szilázs is felhasználható a takarmányozásban. Ilyenkor azonban számítani kell 
a fehérjeértékesülés romlására.

Ugyancsak a GATE-n végzett kísérletek eredménye az a megállapítás, hogy 
a ludak abrakkeverékéből az állati eredetű fehérjehordozók elhagyhatók, ha a kielégítő 
aminosav-ellátást más takarmányokkal és/vagy szintetikus aminosavakkal biztosítjuk.

A HAKI-ban fejlesztettek ki egy ún. javított tenyészkacsa nevelési technoló
giát, amely gácsérok péniszvizsgálaton alapuló szelekciója, fázisos tojótáp ill. speciális 
takarmányadalékok együttes alkalmazása révén nagyobb tojástermelést és jobb tojás 
minőséget eredményez.

Lovak takarmányozása
A PATE-Kaposváron kidolgozták a húslovak legeltetésre alapozott takar

mányozási technológiáját. Megállapították, hogy a jövőben a szántóföldi művelésből 
várhatóan felszabaduló területek a hústermelésben, így a húslovak tartásában jól hasz
nosíthatók lesznek.

Nyúltakarmányozás
A GATE-KATKI-ban eredményesen alkalmaztak probiotikumokat (Lacto- 

Saccj és enzimeket a választás utáni megbetegedések csökkentésére és a termelési 
hatékonyság fokozására. A nyúltakarmányozás gazdaságosságának javítására nyúltáp 
koncentrátumot alakítottak ki.

Halak takarmányozása
A DATE-n végzett kísérletekben megállapították, hogy egyes takarmány-ki

egészítők (Nitrovin, Tylan, Zeovit-RCL-0 és Pigozen-81j adagolásával a pontyok test
tömeg-gyarapodása és takarmányértékesítése akár 10-15 %-kal is növelhető.
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A HAKI-ban végzett különböző kísérletekben a következő eredményekhez 
jutottak:

• Takarmánytakarékos polikulturás haltermelési technológia. (A hagyomá
nyos technológia racionalizálásával 20-25 %-kal nagyobb hozamok érhetők el azonos 
ráfordítás mellett.)

• Optimalizált népesítési szerkezetű polikulturás haltermelési technológia. 
(A fajok közötti kölcsönhatások vizsgálatainak eredményeként kidolgozott pontycent
rikus népesítési szerkezet alkalmazása a tó természetes táplálék készletének és a mes
terséges takarmánynak a jobb hasznosítását teszi lehetővé.)

• Új haltápok: a húsliszt teljes szójával történő kiválthatóságának megálla
pításával, a ponty és harcsafélék tápanyagszükségletének felmérésével, illetve a táp
összetétel számítógépes optimalizálásával, a kutatások új eredményeire alapozva a 
következő tápféleségek receptúráit és gyártási technológiáját dolgozták ki: intenzív 
ponty előnevelő táp, gyógyszeres pontytápok, intenzív harcsa nevelő tápok.

Takarmánytartósítás
A szálastakarmány tartósítás területén a kísérletek a nehezen erjeszthető ta

karmányok silózási technológiáinak fejlesztésére, valamint a szénaszárítás módszere
inek tökéletesítésére irányultak. A silózási kísérletek célja a biológiai tartósítószerek 
hatékonyságának javítása volt. A kísérletek eredményeként egyértelmű álláspont alakult 
ki az oltási csíraszám kérdésében, a starterkultúra optimális faji összetételét illetően (PA- 
TE-Móvár). Ezeket az eredményeket a hazai starterkultúra előállítás során már haszno
sítják. Eredményesek voltak a sejtfalbontó enzimeket tartalmazó harmadik generációs bi
ológiai tartósítószerek kifejleszt ésével kapcsolatos kísérletek is (PATE-Móvár). Ez utóbbi 
eredmények hasznosításának egyelőre gazdaságossági akadályai vannak.

A GATE-n a kis és közepes farmgazdaságok számára fejlesztettek ki olyan 
silózási technológiát, amellyel melléktermékek (napraforgó rostaalj, kukoricaszár), va
lamint a piacon már nem értékesíthető dinnye felhasználásával jó minőségű silózott 
takarmány állítható elő közepes termelésű, tehenek részére.

Erjesztéssel kapcsolatos kutatási eredmények között kell említeni az ÁTK- 
ban a teljes szója, valamint a kukorica kofermentációjára kifejlesztett eljárást. A módszer 
segítségével a szója tripszininhibitor-aktivitása az eredeti érték tizedrészére csökkent
hető. Az így előállított keverékszilázs a sertéstakarmányozásban használható fel jó 
eredménnyel.

A szénaszárítás veszteségeinek csökkentését teszi lehetővé az a napenergiával működő 
mikrobarázdás aluminiumcsövekből álló modul'-rendszerű léghevítő, amit a PATE-Keszthe- 
lyen fejlesztettek ki. A berendezés a Csopaktája MgTSz-ben megvalósításra került.

Ugyancsak Keszthelyen alakították ki azt a flexibilis héjálásű, energia takarékos 
terménytároló családot, amelyben a szemestermények kevés energia felhasználásával 
minimális veszteséggel biztonságosan tárolhatók. Egy referencia berendezés a szom
bathelyi Gabona Vállalat telephelyén már működik.

Takarmány-előkészítés
Az elmúlt években számos kísérletben vizsgálták a korszerű hidrotermikus 

eljárások hatását a táplálóanyagok emészthetőségére és hasznosítására. Megállapítot
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ták, hogy a gabonamagvak közül a cirok pelyhesítésekor, a hüvelyes magvak közül pedig 
full-fat szója extrudálása során a legkifejezettebb a hidrotermikus eljárások hatása. Ezek
ben az esetekben a biológiai hatások olyan mértékűek, hogy a számottevő műveleti 
költségek ellenére is gazdaságosak az említett módszerek (ATK).

A szójabab és a kukorica pelyhesítések jó hatását állapították meg a barom
fifélék takarmányozásában (PATE-Keszthely).

A cirok és a kukorica pelyhesítések jó hatását állapították meg a baromfifélék 
takarmányozásában (PATE-Keszthely).

A cirok pelyhesítésével kapcsolatos kedvező hatásokat a PATE-Móváron ser
tésekkel végzett kísérletek is igazolták. A kísérletekben az is megállapításra került, 
hogy az extrudálás mérsékli a fehérjék bendőbeli lebonthatóságát, és ezzel a kérődzők
ben javítja a fehérjeértékesülést.

A DATE-n a dercés takarmányok optimális szemcseméretét vizsgálva megál
lapították, hogy a malacok számára a 3 mm-es, süldők számára pedig az 5-6 mm-es 
szemcseméret a legkedvezőbb a testtömeg-gyarapodás, a takarmányhasznosítás, va
lamint az oesophageális gyomorfekély előfordulásának mérsékelése szempontjából.

A takarmánybázis bővítése
A dupla nullás repcefajták köztermesztésbe kerülése lehetővé teszi a repce 

nagyobb mértékű felhasználását a monogasztrikus állatok takarmányozásában is. A 
kísérletek alapján megállapítást nyert, hogy a dupla nullás repce 12-15 %-ban hasz
nálható fel a hízósertések abrakkeverékében (ATK).

A PATE-Móváron pecsenyecsibékkel végzett kísérletekben megállapították, 
hogy a pecsenyecsibék dupla nullás full-fat repce etetésekor Z^mol, dupla nullás ext
rahált repcedara etetésekor pedig 2-3 ^mol összes glükozinolátot képesek tolerálni.

A DATE-n a csillagfürt alkaloida mentesítésére egy savas-melegvizes kimosási 
eljárást fejlesztettek ki. Az ilyen módon alkaloida-mentesített csillagfürtből borjak ta
karmányába 15-, sertések takarmányába pedig 6 % keverhető a testtömeg-gyarapo
dási és takarmányhasznosítási eredmények romlása nélkül.

Több kutatóhelyen (Debrecen, Gödöllő) végeztek vizsgálatokat ma még 
gyomnövénynek minősülő növényekkel (disznóparéj, lisztes libatop). Vemheskocákkal, 
szoptatókocákkal napi 4-6 kg-ot etettek belőlük kedvező eredménnyel. Hízósertések
kel, - pépesítve vagy szecskázva - napi 2 kg-os adagban- etetve ezeket, kedvezően 
befolyásolták a hizlalási eredményeket (DATE).

Takarmányok ásványianyag tartalmának vizsgálata
Az ATK egy nagyméretű felmérés keretében vizsgálta az ország különböző 

talaj adottságú területeiről származó takarmányok mikroelemtartalmát és megállapí
totta a különböző tájegységekre jellemző mikroelem hiányokat.

Ugyancsak az ATK végezte el azt a felmérést is, amelyben a környezet
szennyezésnek leginkább kitett iparvidékeken megállapították az ólom-, a kadmium- 
és az arzénterhelés mértékét.
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Az állati termékelőállítást megalapozó biokémiai kutatások
A takarmányokban lévő toxikus anyagokkal, illetve a környezetet is károsító 

xenobiotikumokkal kapcsolatos kutatások során a GATE-n megállapították, hogy a 
peroxidált zsírok káros hatásai biokémiai módszerekkel - glutation ill. xenobiotikum 
transzformáló enzimrendszerek - már akkor kimutathatók, amikor azok még sem kli
nikai tüneteket, sem termeléskiesést nem okoznak.

Az ÁTK-ban végzett vizsgálatok során kimutatták, hogy az élővizekbe került 
növényvédőszer -paraquat - károsítja a halak szervezetét és a biokémiai módszerekkel 
kimutatható károsodások szelénadagolással mérsékelhetők.

Módszertani fejlesztő munka
Azokra a takarmányokra vonatkozóan, amelyeknek az emészthetősége széles 

határok között változik (például szálastakarmányok), olyan regressziós összefüggések 
kerültek kimunkálásra, amelyek segítségével a parciális nettóenergiaérték az emészthe
tőség ismerete nélkül jó pontossággal megállapítható. Az ATK-ban a szénákra vonat
kozóan, a PATE-Móváron pedig a silózott takarmányokra vonatkozóan kerültek ilyen 
regressziós összefüggések kimunkálásra.

A tejtermelési nettóenergia kiszámításához szükséges discount faktorok pon
tosítása céljából az ÁTK-ban 79 takarmánnyal végeztek in vivő emésztési kísérleteket, 
továbbá szerkezeti szénhidrát-analízist. Az eredményeket a Magyar Takarmánykódex 
új kiadása fogja hasznosítani.

Ugyancsak a takarmányértékelés pontosítását szolgálják azok az emésztéski
netikai vizsgálatok, amelyek során az ATK-ban, a legfontosabb szálas- és tömegtakar
mányok sejtfalának és detergens rostjának emésztési sebességét állapították meg.

A sertéstakarmányok valódi emészthetőségének megállapítása céljából az 
ATK-ban és a PATE-Kaposváron, olyan ileocekális fisztulás vizsgálati technikát adap
táltak, amely a valódi emészthetőség megállapításán túl alkalmas a különböző takar
mány-előkészítési, kezelési eljárások hatásának egzakt mérésére.

Valamennyi kutatóhelyen folyamatosan végezték az in vivő emészthetőségi 
kísérleteket, melynek adatai a Magyar Takarmánykódexben, ill. a hazai számítógépes 
adatbázisokban jelennek meg.

A HAKI-ban új, számítógépes módszert dolgoztak ki a halastavi pontyterme
lés takarmányozási normáinak a meghatározására, egy kutatási eredmények és gya
korlati tapasztalatok alapján összeállított adatbázis és a népesítés-takarmányozás-ho- 
zam viszonyokat leíró számítási módszer felhasználásával.

Az ÁTK-ban adaptálták a teljesen automatizált HPLC technikát a takar
mányok aminosavtartalmának meghatározására.

A takarmányok és élelmiszerek D-aminosav tartalmának meghatározására 
módszert dolgoztak ki a PATE kaposvári karán.
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8.3. AZ OSZTÁLY ÁLTAL RENDEZETT FELOLVASÓ ÜLÉS

8.3.1. 40 év tudományos kutatás-növénynemesítés eredménye Szentesen 
(Önvallomás egy életműről)

Dr.Szalva Péter
a mezőgazdasági tudomány doktora
Vetőmag Kereskedőház RT. Növénynemesítő Központ Szentes

Bevezetés
Mint ősi kertészcsalád leszármazottja 4 évtizede dolgozom az alkalmazott 

tudományos kutatás-zöldségnemesítés területén. A hagyományos hírneves szentesi ön
tözéses zöldségtermesztő tájat mai formájában ez a dinasztia fejlesztette ki. Munkám 
eredménye mindenekelőtt fajtáim számával, piacosságával, minőségével mérhető. 
Ezért elsősorban 40 minősített zöldségfajtám említem, amely eddig 400 000 ha-on 5 
millió tonna zöldséget adott 25 % exportrészesedéssel - 30 milliárd Ft br. értékben. 
Kutatásszervező munkám eredménye a ma már nemzetközi hírnevű Szentesi Kutató 
Állomás megalapítása. Az ebben végzett 4 évtizedes tudományos munka változatos 
eredményéről kívánok most beszámolni példaként, a szakmai szeretet, az állhatatos 
életmunkásság eredményességére a tudomány és gyakorlat egységének szintézisére.

I. Tudományszervező tevékenység
Az 1950-es évektől a zöldségfélék iránt fokozott kereslet indult meg. Ehhez 

azonban hiányzott a termesztés legfontosabb alapja, a megbízható fajta és annak ve
tőmagja.

A Szentesi Kutatóbázis megalapítása
E táj - zöldségtermesztés fejlesztésének kezdettől fogva kezdeményezője vol

tam. Láttam a vidék kertészeinek nehézségeit, és a táj értékes növényanyagának (táj
fajtáinak) fokozatos kihalását, ezeken a tudomány eszközeivel kívántam segíteni. Ku
tatószakos tanulmányaim alatt elindítottam, majd ennek befejeztével megszerveztem 
a zöldségkutatás, szaporítás tudományos bázisát. 1955. tavaszán hivatalosan is meg
alapítottam a Szentesi Kutató Állomást.

A kutató működése viszontagságos kezdettől végig. A kürülményektől függő
en változott elnevezése, szervezeti formája és hovatartozása. Összesen 11-szer cserélt 
gazdát. Kezdetben teljes függőség, majd szubvenciós forma saját bevétellel, végül ön
fenntartóvá sikerült alakulni.

Induláskor Derekegyházán (1955), majd Szentesen 2,8 ha vályogtalajú kísér
leti területen kezdtük el a munkát kutató feleségemmel. Mellékhelyiségekből, ólakból, 
istállókból alakítottunk ki munkahelyiségeket. Primitív körülmények között dolgoz
tunk, jórészt önfenntartásra kényszerülve.

1983-ban már nemzetközi viszonylatban is számontartott színvonalas kutató 
hely, 3 telephelyen 343 ha öntözhető kiváló területtel 80 °C-os termálvízzel. 400 m2 köz
ponti vegyi-, biológiai és igen korszerű sejt- és szövettenyésztési laboratórium, 8(X) m~ 
magraktártér, 500 m2 kutatási munkahelyiség, közepes műszer és gépi felszereltség, 2(XX) m“ 
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hűtőtároló szolgálta a nemesítés és a vetőmag-előállítás munkáját. Az állomás ekkor 
280 személyt foglalkoztat.

Táj szervező munka
Mint Szentes szülötte és a vidék jó ismerője fokozatosan feltártam a Szentesi 

Zöldségtermesztő Táj kertészeti adottságait. Elkészítettem öntözéses tervét. Közre
működtem Európa leggazdagabb geotermikus forrásának (Szentes-Szeged térsége) 
feltárásában. Elősegítettem a hévíz hasznosítását a kertészetekben. Ennek eredmé
nyeként is 40-nél több termálkút, 41 ha üvegház, 30 ha melegvíz fűtésű fólia és mint
egy 800 ha körüli hidegfólia létesült a tájban. Az újabb időkre szóló fejlesztési tervé
nek iránymutató kiadványát is elkészítettem. Ennek fokozatos megvalósításával éven
te 10-15 milliárd Ft Br. bevétel érhető el. A zöldségtermesztő táj - melynek fejlesz
tésében, tudományos irányításában a kutató állomás vezető szerepet játszott - végül 
is európai hírnevű, 2-3 milliárdos forgalmú exportbázissá fejlődhetett.

Tudományos célkitűzés

Figyelemmel a táj kiváló adottságaira, növényanyagaira és az országos igényre 
a kutató állomás feladata: káposztafélék-, étkezési paprikák-, retekfélék-, görög és 
sárgadinnye-, áttelelő és más fejessaláta, egyéb zöldségfélék nemesítése. A fajták el
itvetőmagjának előállítása. Később ezek a célkitűzések a fellépő igénynek megfelelően 
bővültek. Párhuzamosan a fajták technikai és egyéb műveletének kidolgozása. Táj- 
és kertészettörténeti kutatás, laboratóriumi vizsgálatok, szakoktatás-, szaktanácsadás 
és tudományos egyéb feladatok.

II. A nemesítési munka anyaga, módszere
Az alapanyagok megválasztása

Feltételezésem szerint mesterséges populáció helyett természetes populációt alkal
mazva, a nemesítés munkája az elérni kívánt céltól függően egyszerűsödhet, időt nyerhetünk.

Amíg ilyen anyaggal rendelkezünk, új tulajdonságokat "bevivő, kialakító" el
járásokra nincs szükség. Ezért elsősorban a tájfajtákat (mint természetes populációt) 
használtam fel új zöldségfajták előállítására.

Mivel sokféle zöldségfajta előállítására volt szükség, az alapanyagokat a kö
vetkező elgondolással választottam meg: 1. Sokrétű, formagazdag, változatos populá
ciókat igyekeztem fellelni. 2. Eltérő ökológiai jellegű tájakról gyűjtöttem be ezeket.

A típusok kiválasztásánál két tulajdonságra építettem:
- általános tulajdonságaik közé soroltam a vitalitást, egészségi állapotot, ellen

állóképességet, formagazdagságot;
- speciális tulajdonságaik közül pedig elsősorban lényeges genetikai, fenológiai 

tulajdonságaikra figyeltem: piacos küllem, korai (vagy éppen kései) érés, gyors növekedés, 
jó tápanyag- (műtrágya), víz-, fény-, hőhasznosítás, szárazságtűrés, fagyállóság, stb.

Ezeken túlmenően számos sajátos és különleges tulajdonságot vettem figye
lembe az egyes művelési - felhasználási - módok és a piaci igények ismeretében. Az 
alapanyag 74 %-a tájfajta volt.
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Begyűjtésem során többségében termésekből, anyatövekből válogattam és 
csak ritka ecetben használtam kész magot. Az anyagok fontosabb jellemző tulajdon
ságait, részletes fenológiai, biológiai, ökológiai és gazdasági adatait feljegyeztem.

Nemesítés! módszerek
A fajtákra és vetőmagjukra égetően szükség volt. Ezért nem nyílt lehetőség 

hosszadalmas genetikai tanulmányozásra és teljesen új módszerek kidolgozására. Te
hát hatékony, egyszerű viszonylag gyors eljárást kerestem. Annál is inkább mivel a 
kitűzött nemesítési célok és a begyűjtött alapanyag számos nemesítési módszer alkal
mazását tette szükségessé.

Ezért a populációs anyag tulajdonságainak szétválasztásához és a megfelelő 
tulajdonságok szintetizálásához a klasszikus kiválogatást, általam kimunkált eljárásokkal 
kiegészítve alkalmaztam a következők szerint: Tájfajták, populációk egységesebbé ala
kítására kidolgoztam és felhasználtam a tömegkiválogatást (javított vetőmag). Egyed- 
kiválogatást utódbírálattal (alapmódszerül) több kombinációjával. Javított családte- 
nyésztéses eljárást. Családtenyésztést több térbeli izolálással az egyéves káposztaféléknél. 
Ekkor a populációt több (6) térbelileg izolált területre helyeztük el, parcellánként 1-1 
típusra szelektálva, a pluszvariánsokat törzsenként meghagytuk, a többit eltávolítot- 
tuk. Torzsatöves családtenyésztést is kidolgoztuk a télálló kelkáposzta nemesítéséhez. 
Szabadparcellás egyedkiválogatás eljárását alkalmaztuk a fakultatív, illetve döntően ön
megtermékenyülő paprika nemesítésében. Az első kötésű bogyók mint tiszta szárma
zéksorok felhasználásával. Közeli térbeli izolációs módszert használtunk sűrűvetésű ku
korica között a túlsúlyban nem öntermékenyülő paprikáknál. Keresztezést és szinte
tikus fajtaelőállítást is alkalmaztunk.

Speciális módszer és technika
Minden kiindulási anyagunk igen változatos volt. Az ismert eljárásokat tehát 

csupán a növényfajták, típusok biológiai jellegének megfelelő módosításokkal alkal
mazhattam.

Mindenekelőtt kidolgoztuk a korrelációs összefüggéseket a tulajdonságok örök
lődő megjelenésére anyagonként, típusonként. Lényegében ezzel a gének okozta tu
lajdonságok látható jeleinek a nemesítés szempontjából hasznos osztályozásához, ki
válogatásához nagy segítséget kaptunk. Ugyanígy az egymásnak megfelelő tulajdon
ságok összetevéséhez. Alapjában tehát leegyszerűsített génszelekciót valósítottunk meg. 
így pl. egy karalábé középlevelének visszafejlettségéből meghatározhattuk koraiságát, 
ugyanakkor következtethettünk genetikai recesszív jellegére, maradandó, öröklődő 
homogenitására is. A nemesítési anyag tüzetes ismerete mindehhez azonban alapvető 
követelmény.

A szuperszelekció eljárását munkánk során ugyancsak kidolgoztuk. (Káposz
tafélék, retekfélék.) Ekkor a maghozó bokor, szár, levél, virágfürt, termés, stb. legki
sebb eltérését, állását, színét és más jellegét vettük figyelembe. Az eltérőket kiszelek
táltuk még virágzás előtt.

A beltenyésztési minimum küszöbérték megállapításával az állomány egyönte
tűségét - idegenmegporzó növényeinknél - segítettük elő. Igyekeztünk megtalálni azt 
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a kritikus értéket, ahol a habitus elfogadhatóan homogén, de más tulajdonságok is 
megfelelőek.

Kidolgoztuk az egy év alatti (maghozódugvány) technológiát a 2 éves káposz
taféléknél. Ezzel a szaporítás idejét felére csökkentettük. Az összehasonlító kísérle
teket a tényleges termesztési időszakban végeztük. Extenzív viszonyok között nemesí
tettünk és intenzív viszonyok között termesztettünk, ezzel a fajta alkalmazkodóképessé
géről és rekord teljesítőképességéről meggyőződhettünk.

Mindezek alapján megállapíthattuk, hogy a tájfajtákra mint természetes öko
típusos populációkra épülő klasszikus kiválogatás, saját kidolgozott módszereim kom
binálásával a sokrétű alapanyag nemesítésére rendkívül alkalmas és eredményes. 
Ezekre épülve dolgozhattam ki a zöldségfélék egyszerű, gyors, gazdaságos és hatékony, 
tulajdonság (gén) szelekciós módszerét. Ennek alkalmazásával, viszonylag rövid idő 
alatt nagyszámú értékes fajtát állítottunk elő.

III. A fajták gazdasági és eszmei értéke
A fajták eddigi hozama 600 t elitvetőmag, 400 000 ha termőterület (10 000 

ha/év), 5 millió t zöldségáru (25 % export), 140 q/ha átlagtermés, 30 milliárd Ft br. 
termelési érték.

A kutatás hatékonysága: Kutatásra 1981-ig összesen kb. 200 millió Ft-ot for
dítottunk, mely a bruttó bevétel 1,6 %-a, a tiszta hozamnak pedig 4,5 %-a. Fajtáim 
tehát 24,8-szeresét adták vissza tiszta hozamként.

A fajták eszmei értéke: A fajták megismerése, elterjedése, elismerése érdeké
ben széles körű szakpropagandát fejtettünk ki. Ezeknek fontos részét képezték a he
lyi-, táj-, országos és külföldi-, nemzetközi fórumok, bemutatók, kiállítások. Ezeken a 
fórumokon hazánkban 68 alkalommal vettünk részt. Külföldön 16-szor.

Egyéni zöldség- és szakfotó tárlataimon a nemesített élő növényeket és más 
tudományos kutatási eredményeket, vetőmagot, stb. együtt mutattunk be művészeti 
fotóimmal osztatlan sikerrel 28 hazai és 3 külföldi rendezvényen, oktató és népsze
rűsítő jelleggel.

Elismerések: Hazánkban többek között 7 országos nagydíj, 18 tiszteletdíj, 64 
aranyérem az eredmény. Külföldön egyebek mellett miniszteri aranydíj, nagyarany 
elismerések, Westfaliai-Lipcsei Mezőgazdasági Kamara tiszteletdíja, Ausztria Nem
zetközi Bank díja, Aranydíj Amszterdamból, Aranyfokozatú Diplomák, Holland 
Aranydíj, 129 aranyérem, stb.

Személyes elismerés: nálunk: 9 nagydíj, 9 nívódíj, 4 aranyérem, 6 vásár és tájdíj, 
4 diploma stb. Nemzetközi: Hamburg Város Állami Díja és Kitüntető Diplomája, 
Bécs Város Állami Díja, Bécs Város Aranyérme és Diplomája, Erfurt 2 Nagyaranyér
me és 2 Diplomája, stb.

Szervezeti elismerések: Magyar Tudományos Akadémia SZAB tagja (1976), 
Kutató Központ Tudományos Tanács tagja (1980-1990), MAE Csongrád megye Kertész 
Szakosztályának elnöke és tiszteletbeli elnöke (1987-), Szentesi Kertbarátkor tiszteletbeli 
elnöke (1970-), Szentesi Kertészeti Szakcsoport tiszteletbeli örökös tagja (1976-).
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IV. Egyéb tudományos kutatási-oktatási eredmények
Műszaki fejlesztés és technológia

A fajták optimális és gazdaságos termesztésére, felhasználására és feldolgo
zására számos műszaki-biológiai megoldást és technológiát kutattam ki és használtam 
fel. Ilyen a - papírszalagos eljárás, a müanyagtömlős ültetési módszer, vetőmagkinyerő 
rendszer, a hulladék zöldség biológiai feldolgozása, stb.

Felsőfokú oktatás, szakemberképzés
A 40 év alatt folyamatosan ingyenes oktatással és szaktanácsadással láttam el az 

érdeklődőket több ezer alkalommal. Tanfolyamaimon és fakultatív egyetemi óráimon 300 
körüli szakembert neveltem ki, oktattam és vizsgáztattam le. A kutató állomást kertészeti 
tudományos-gyakorlati kultúrközponttá alakítottuk Évente 20-50 rendezvényen kísérleti be
mutatón kutatók, kertészek, szervezetek, társadalmi vezetők vettek részt és kértek infor
mációt munkájukhoz, gondjaikhoz. Egyben megismerték eredményeinket.

Tudományos és gyakorlati előadások
A Magyar Tudományos Akadémián, az MTA Szegedi Szakbizottságán, tudo

mányos üléseken, a Kertészeti Egyetemen, különböző szervezetekben, intézmények
ben, a Szentesi Kutató Állomáson, a rádióban, a televízióban s i.t., mintegy 400 al
kalommal tartottam előadást. Külföldön: meghívásra szervezetekben, bemutatókon, a 
rádióban, a televízióban, stb pedig 25 alkalommal. Nemzetközi zsűritagként viszont 
Hamburgban, Bécsben és Erfurtban.

Kertészettörténeti kutatás
Vissza nem térő lehetőséggel úttörő kertészek adatait jegyeztem fel és eddig 

nem ismert levéltári anyagot 8 levéltárban 8 km hosszúságú fondokból felkutattam. 
Ezek közül számos, új alapokra helyezi az eddigi kertészettörténeti ismereteket.

Szakirodalmi munkásság
12 szakkönyv, egyetemi jegyzet, 64 tudományos közlemény, szakcikk, 54 isme

retterjesztő írás, az újabbakat 10 kiadvány képviseli. Összesen tehát eddig 140 szakiro
dalmi munkám jelent meg, 300 körüli ívben.

IV. Jelen és jövő tudományos munkám
Nemesítési munka

Alapanyag rendezés, génbanki feladatként cca. 500 tétel (törzs) vár feldolgo
zásra a legváltozatosabb növénytipusokból. Korszerű piacgazdasági fajták nemesítése: 
paprikából 40, FI variánsból 12, energiatakarékos zöldségfélékből 10, kiskerti különle
ges növényekből, díszzöldségekből 80 körüli törzsanyag áll rendelkezésre. A 70 körüli 
fajtajelölt van feldolgozás és előkészítés alatt folyamatos fajtabejelentésre.

Egyéb tudományos feldolgozás
Gyors, hatékony (gén) szelekciós módszerem alapkutatási, elméleti kimunkálá

sa, törvényszerűségeinek feltárása. Kertészettörténeti összegyűlt anyagom rendszerezése 
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és publikálása. A Szentesi Kutató Állomás története című szakkönyv megírása. A Tu
dományos-gyakorlati eredmények, növényanyagok, megörökítése, dokumentálása, fotó
szak-, oktatófilm elkészítése.

Összefoglalás
Szegénysorból az MTA-ig elérve kiemelkedő tudományos-gyakorlati eredmé

nyeiből: Szentesi Kutató Állomás megalapítása (1955) és nemzetközi - színvonalra 
fejlesztése. A hagyományos Szentesi Zöldségtermesztési Táj exportbázissá segítése. 
Gyors, egyszerű, hatékony módszer kimunkálásával 40 zöldségfajta, 400 000 ha ter
mőterület, 5 millió t zöldségáru, 25 % export, 30 millió Ft br. érték és 100-nál több 
fajtajelölt nemesítése. Számos hazai és nemzetközi elismerés, közte: hazai alkotó díj, 
64 aranyérem, külföldi két állami díj, 125 aranyérem stb.

8.4. AZ OSZTÁLY HATÁROZATA A TUDOMÁNYTERÜLETET ÉRINTŐ 
KÉRDÉSBEN

8.4.1. Az osztály területéhez tartozó nem kormányzati nemzetközi szervezetekben 
történő képviselésre és tagsági díj fizetés vállalására szóló

. Határozat

Az MTA költségvetési támogatásának csökkenése az NKB-t is arra késztette, 
hogy tekintse át a nemzetközi kapcsolatokban vállalt kötelezettségeket, vizsgálja meg 
a magasnak tartható kifizetések csökkentésének lehetőségét. Az NKB az osztályoktól 
kéri döntésének előkészítését, hogy mint a szakterület illetékese, véleményezze az 
egyes tagságok fenntartásának szükségességét, tegyen javaslatot a nemzeti meghatal
mazott személyére, és főleg, a kiadások csökkentésének módjára.

Osztályunk a döntés előkészítéseként kérte tagjait, bizottsági elnökeit, az érin
tettek többségét, hogy nyilatkozzanak írásban a nemzetközi szervezeti tagságból nyer
hető előnyökről, a tagság fenntartásához fűződő érdekeinkről, illetőleg a kötelezett
ség-vállalás módjáról.

A táblázatban feltüntetett javaslatok indoklása

1. Tudományos Haladás Amerikai Társaság (AAAS)
Hosszú ideje fizetjük a tagsági díjat (80,- USD/Fő/év). Rajki Sándor akadé

mikus korábbi kérése alapján, nem kezdeményezték az átvizsgálás során a fenntartást, 
a tagság nem épült be a hazai tudományos élet keringésébe, ezért javasoljuk, hogy 
az MTA ne fizesse tovább a tagsági díjat.

2. Nemzetközi Műtrágya Központ (CIEC)
1982-óta nem fizetünk tagdíjat, akkor 300,- CHF volt az évi kollektív tagsági 

díj. Jelenleg az MTA TAKI a kollektív tag, Németh Tamás a képviselő. A szervezet 
tagsági díjat nem szedett, 1994. nyarán várhatóan megállapításra kerül a tagdíj (több 
ezer Ft/év az előrejelzés szerint).



198

Javaslat: Támogassa az osztály a tagság fenntartását, azonban a később ezzel 
járó anyagi terheket vállalja az intézet, vagy az egyéni tagok.

3. Crop Science Society of America
Szundy Tamás és Marton Csaba (MTA Mezőgazdasági Kutatóintézet) saját 

kezdeményezésük alapján tagjai a társaságnak. Egyelőre tagdíj befizetés (54 
USD/fő/év) az MTA-n keresztül nem történt. A tagdíjat a tagok (vagy az intézet) 
fizeti, a két tagságból eredően Akadémiánkra nem hárul anyagi teher.

Javaslat: Az osztály támogassa a tagsági viszony megtartását azzal, hogy a 
tagdíjfizetést az érintett kutatók saját maguk oldják meg.

4. Európai Növénynemesítők Szövetsége (EUCARPIA)
Korábban 22 fő tagsági díját fizettük, 1993-ban 4 fővel csökkentettük köte

lezettségvállalásunkat. Ebben az évben 8 fő (Andrásfalvy András, Kálmán László, Ker
tész Zoltán, Marton László Csaba, Matuz János, Nagy Béla, Nemeskéri Eszter és Szundy 
Tamás) befizették a tagdíj forint fedezetét, így Akadémiánkra 10 tagdíjfizetési köte
lezettség hárul (Bócsa Iván, Dudits Dénes, Bállá László, Balázs Ervin, Szunics László, 
Sutka József, Pintér Lajos, Frank József, Heszky László és Bedő Zoltán). A befizeté
seket két év alatt több, mint a felével csökkentettük. Kertész Zoltán tájékoztatása 
szerint a Szövetség őt választotta legutóbbi kongresszusán magyarországi képviselő
jének, melyhez kéri az MTA megerősítését.

Javaslat: Az osztály értsen egyet a tagsági viszonyok fenntartásával úgy, hogy 
tagdíjat csak a tudományok doktorai és az Akadémia tagjai esetében vállalja magára. 
Az egyéb tagsági díjakat csak a forint ellenérték befizetése esetén utalja át.

Az EUCARPIA magyar képviselőjeként javasoljuk, hogy a NKB erősítse meg 
Kertész Zoltán megválasztását.

5. EUROPEAN ENVIRONMENTAL RESEARCH ORGANIZATION (EERO)
Mészáros Ernő akadémikus az MTA Környezettudományi Bizottság elnöke 

az MTA főtitkára megbízásából 1993. március 9-én Wageningenben aláírta a belépési 
nyilatkozatot. 1993-ban 6 000 ECU-t fizetett az MTA, 1994-ben 9 000,-ECU, 1995-ben 
12 000 ECU költségvonzata van a tagságnak.

Javaslat: Az NKB az EERO-t osztályunk nyilvántartásából vegye közvetlen 
elnökségi nyilvántartásba, egyúttal vizsgálja meg a felmondás indokoltságát is.

6. PARAZITOLÓGUSOK EURÓPAI SZÖVETSÉGE (EFP)
A tagsági díjat 0,5 CHF/fő-t a Magyar Parazitológusok Társasága kérése alap

ján utalta át a NEI, 190 fő részére.
Az osztályhoz egyetlen társaság tartozik (a Magyar Parazitológusok Társasá

ga), így javasoljuk a tagsági viszony fenntartását. Kollektív tagdíj nincs, azonban, mi
után név nélkül fizettük be, 50-100 főnél nem indokolt nagyobb létszám tagdíjbefize
tésének átvállalása.

Javaslat: Az osztály támogassa az egyéni tagság fenntartását, melyek közül 50 
főnek a fizetését vállalja fel, a további tagdíjakat csak annak forint-fedezete befizetése 
esetén utalja át.

7. Európai Tudományos Társaság a Nukleáris Technika Mezőgazdasági Alkal
mazására (ESNA)

A tagság kérdése az FM felügyeleti körébe tartozik, az MTA részéről nem 
történik befizetés.
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Javaslat: Az NKB törölje a nyilvántartásból az ESNA-t, miután tagságunk 
kérdése az FM hatáskörébe tartozik.

8. EURÓPAI GYOMKUTATÓK TÁRSASÁGA (EWRS)
(Ugyanaz, mint a 7. pontban)
9. SZÁNTÓFÖLDI KÍSÉRLETEKET GÉPESÍTŐ NEMZETKÖZI SZÖVET

SÉG (IAMFE)
Az MTA Mezőgazdasági Kutatóintézete 1992-ben kérte a tagdíj befizetését, 

melynek forint fedezetét egyúttal átutalta a NEI számlájára. Azóta nem történt moz
gás a tagsági viszonnyal kapcsolatban.

Javaslat: Javasoljuk az NKB-nek a tagsági viszony felszámolását.
10. Nemzetközi Tőzeg- és Láp-kutató Társaság
(Ugyanaz, mint a 7. pontban)
11. Nemzetközi Biológiai Védekezési Szervezet Kelet Palearktikus Szekciója 

(IOBC-EPS)
Az MTA fizette a tagsági díjat, melyet Moszkvában kezelnek.
Javaslat: Javasoljuk az NKB-nek a tagsági viszony felszámolását.
12. Nemzetközi Biológiai Védekezési Szervezet Nyugat-Palearktikus Szekciója 

(IOBC-WPS)
A tagsági díj felét az MTA NKI forintban térítette, másik felét központi költ

ségvetéséből fedezte.
Javaslat: Mondja fel az NKB a tagsági viszonyt.
13. Mikoplazmotológusok Nemzetközi Szervezete (IOM)
Egyéni tagsági viszonyt tart fenn Stipkovits László az állatorvostudomány dok

tora, az MTA Allatorvostudományi Kutatóintézet tudományos tanácsadója.
Javaslat: Az NKB támogassa a tagsági viszony fenntartását
14. Nemzetközi Kertészeti Társaság (ISHS)
Az egyik legaktívabb nemzetközi szervezet osztályunk területén. Rend

szeresen tartanak rendezvényeket Magyarországon (pl. 1993-ban Kecskeméten), a 
szervezet főtitkára gyakran jár Magyarországon. A kollektív tagsági díjat az MTA 
fizeti (1 300 NLG/év), emellett egyéni tagság is van, 2000,- Ft/év, a tagdíjakat a Gyógy
növénykutató Intézet által kezelt számlán tartják nyilván.

Javaslat: Az NKB támogassa a tagsági viszony fenntartását, fedezze a kollektív 
tagsági díjat, azzal, hogy az egyéni tagsági díjak kezelését a NEI végezze a jövőben.

75. Nemzetközi Talajtani Társaság (ISSS)
A korábbi időszakban az MTA 32 fő tagsági díjat fizette, további 10 főét 

pedig a MAE. A MAE az 1993-1994. évi tagdíjfizetést egyáltalán nem vállalja, így 42 
kutató tagdíjfizetését kell osztályunknak áttekintenie. Szabolcs István a társaság tisz
teletbeli tagja, ezért nem fizet tagdíjat.

Javaslat: Akadémiánk foglaljon állást a magyar részvétel fontossága mellett 
az ISSS-ben. A 42 kutató közül 24 tagsági díját vállaljuk, a fennmaradó 18 esetben 
csak a forint ellenérték befizetése után utaljuk át a tagdíjat. Vállalja az MTA a tag
díjakat az alábbi kutatók esetén, akik után eddig is fizettünk, Anion Attila, Búzás 
István, Hargitai László, Kádár Imre, Kovács Géza, Láng István, Loch Jakab, Lukács 
András, Máté Ferenc, Molnár Endre, Murányi Attila, Németh Tamás, Rajkai Kálmán, 
Rédly Marianna, Sarkadi János, Stefanovits Pál, Szegi József, Várallyay György, Zilahy 
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Péter, továbbá akik után eddig a MAE fizetett: Csillag Julianna, Füleky György, Fekete 
József, Filep György és Kecskés Mihály.

16. Nemzetközi Növény-analízis Rendszere (IPE)
Az MTA TAKI a kollektív tag, Sarkadi János a nemzeti meghatalmazott. A 

tagdíjat az MTA központi forrásból fedezte.
Javaslat: Az NKB támogassa a tagsági viszony fenntartását a tagdíjat azonban 

csak a forint fedezet intézeti befizetése után utalja át a NEI.
17. Emberi és Állati Mycológusok Társasága (ISHAM)
Két egyéni tagságot (Sutka Pál és Török Irén) fizetett az MTA, azonban évek 

óta nem kapunk visszajelzést. Négy éve fedeztük Sutka Pál külföldi útját.
Javaslat: az NKB mondja fel a tagsági viszonyt.
18. Systematics Assotiation (SA)
A tagságnak nincs anyagi vonzata.
Javaslat: Az NKB támogassa a tagsági viszony fenntartását.
19. Parazitológusok Világszövetsége (EFP)
Tagsági díjat a Magyar Parazitológusok Társasága kérésére az MTA fizeti 

190 fő után, hasonlóan a Parazitológusok Európai Szövetsége tagsági viszonyához.
Javaslat:
Mint a 6. pontban.
20. Európai Mezőgazdasági Társaság (ESA)
A tagság kérdése az FM hatáskörébe tartozik, az MTA-t semmiféle kötele

zettség sem terheli.
Javaslat: Az NKB törölje a nyilvántartásból.
21. Búza Aneuploid Együttműködés (EWAC)
Korábbi években történt kezdeményezés a tagsági viszony létesítésére, tényleges 

tagdíjfizetés nem történt, az együttműködési szerződés hiányzik a NEI kimutatásából.
Javaslat: Az NKB törölje a nyilvántartásból.
22. Nemzetközi Biometriai Társaság (IBS)
A társaság magyar régiója 57 fővel 1988-ban alakult, korábban 15 fő vett 

részt a társaság munkájában, akik tagdíját az MTA fedezte. Az IBS tevékenység az 
MTA Biometriai-Biomatematikai Bizottság koordinálásával folyik. A társaság azt a 
kedvezményt nyújtja, hogy a devizában fizető tagok háromszorosa forintban fizetheti 
be a tagdíjat. Az összeg felett természetesen a nemzetközi szervezet rendelkezik. A 
tagdíjak 1/3-a terheli tehát Akadémiánkat. Baráth Csabáné a Társaság választott fő
titkára, Hamos Zsolt és Fischer János pedig választott Council tagok.

Javaslat. Az osztály foglaljon állást a tagsági viszony fontossága mellett és 
javasolja az NKB-nek a 15 fő tagsági díjának további fedezését. Az IBS jelenleg a 
VIII. Osztálynál van nyilvántartva, javasoljuk a IV. osztályhoz történő átcsoportosítá
sát.

Osztályunkhoz összesen 22 nem kormányzati nemzetközi tudományos szer
vezet tartozik. Ezek közül illetékességből négyet az FM-hez kérünk csatolni, a tagsági 
viszony felszámolását javasoljuk öt esetben, továbbá több szervezetnél csökkentettük 
az MTA felelősségvállalásának mértékét. Az MTA 1993-ban osztályunk területéről 
összesen 1 260 000,-Ft értékben fizetett tagsági díjakat, amiből központi keret terhére 
jut 997 000,-Ft. A befizetések 3/4-e központi keretre történt, 1/4-e esetében a forint 
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ellenérték beérkezett Akadémiánk számlájára. A teljes akadémiai tagdíjfizetés 42 mil
lió forint volt 1993-ban, azonban ebből 35,6 millió elnökségi felelősségvállalás terüle
tére tartozik. All osztály területéről összesen 6,4 millió forint a befizetés, melyből 
osztályunkra 16 % jut. Kiugróan alacsony a tagdíjbefizetése az V. osztálynak (10 000,- 
Ft/év) és a III. osztálynak (16 000,-Ft/év), hozzánk hasonló Szinten van a VIII. és a 
IX. osztály tagdíjfizetése. A javasolt módosítások következtében 190 000,-Ft-ra csök
ken a kötelezettségünk, ami az 1993. évinek mintegy ötödé. A csökkenés lemondá
sokból, illetőleg a tagsági díj költségeinek intézetekre, illetőleg kutatókra történő át
terheléséből fakad. Csak a lemondás következtében 30 % körüli a kötelezettségvál
lalás mérséklődése.

Magyar Tudományos Akadémia
Agrártudományok Osztálya

Javaslat 
az osztályhoz tartozó nem kormányzati nemzetközi szervezetekben történő 

képviselésre és tagdíjfizetés vállalására

sor- nemzetközi szervezet megneve 
szám zése

-rövidí
tése

éves tag
díj

jelenlegi 
meghatal
mazott

javasolt 
mégha tal- 
nazott

magyar 
tagok 
száma

MTA fi
zeti a 
tagdí
jat

Javas
lat

1. American Association fór the 
Adventement of Sciences 
Tudományos Haladás Amerikai 
Társasága

AAAS 80 USD/fő - - 1 1 0

2. Centre Int. des Engrais Chemi- 
ques
Nemzetközi Műtrágya Központ CIEC

300 CHF Debreczeni
Béla +

3. Crop Science Society of America 
Amerikai Növénytermesztők Tár
sasága CSSA 54 USD/fő 2 0 0

4. European Association fór Rese
arch of Plánt Breeding
Európai Növénynemesítők Szö
vetsége

EUCARPIA

20 CHF/fő
Bócsa Iván Kertész

Zoltán
18 18

5. European Environmental Research 
Organization EF.RO 12.00 ECU

MTA
TAKI

Kollek
tív

6. European Federation of Parasi- 
tologists Parazitológusok Eu
rópai Szövetsége

EFP 0,5 Cl IF/fő
Kassai Tibor 190 190 50

7. European Society of Nuclear 
Methods in Agriculture 
Európai Tud. Társaság a Nukle
áris Technika Mezőgazd.Alk.

ESNA FM

8. European Weed Research Society 
Európai Gyomkutatók Társasága

EWRS FM
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9. Int. Association of Mechaniza- 
tion of Field Experiments 
Szántóföldi Kísérletek Gépesí
tő Nemzetközi Szövetség

IAMFE 50 USD/fő Győrffy Béla -

10. Int. Gesselshcaft für Moor und
Torfwirtschaft
Nemzetközi Tőzeg és Lápkutató 
Társaság

FM

11. Int. Org. fór Biological Cont- 
rol of Nexious Animals and 
Plants East Pakardic Section 
Nemzetközi Biológiai Védekezés 
Szervezete

IOBC-EPS 50 ÜST/ 
fő

MTA
NKI

1 1 - .

12. Int. Org. fór Biological Cont- 
rol of Nexions Animals and plánt 
West Paleartic Section 
Nemzetközi Biológiai Védekezés 
Szervezete Nyugat-Palearktikus 
Szekciója

3000CHF

IOBC-WPRS -

MTA 
NKI

1 1 -

13. Int. Org. of Microplasmologists 
Mikroplazmotologusok Nemzetközi 
Szervezete

IOM ■50 USD/fő
Stipkovits
László

Stipkovits
László 1 1 1

14. Int. Society fór Horticultural 
Nemzetközi Kertészeti Társaság

ISHS 1300 NLG Bócsa Iván Sass Pál

15. Int.Society of Soil Sciences 
Nemzetközi Talajtani Társ.

ISSS 8 USD/fő Szabolcs I. Szabolcs I.
42 42 24

16. Int. Plant-analytical Exch.
Nemz. Növény-analizis Rend.

IPE 600 NLG Sarkadi J. MTATAKI1 1 0

17. Int. Society fór Humán and 
Animál Mycology Török Irén 
Emberi és Állati Mykologusok

ISHAM 36 USD Sutka P. 2 2 0

18. Systematics Association SA

19. World Federation of Parasi- 
tologists
Parazitológusok Világszöv.

WFP 0,1 USD Kassai T. Kassai T. 190 190 50

20. Euph. Soc. of. Agronomy 
Európai Mezőgazd. Társaság

ESA FM

21. Euph. Wheat Aneuploid Coope- 
ration
Búza Aneuplois Együttműk.

EWAC nem tudunk róla

22. International Biometric
Society
Nemzetközi Biometriai Társa
ság

IBS 35 USD Baráth
Csabáné

Baráth 57
Csabáné

15 15
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8.5. a földművelésügyi miniszter látogatása az mta 
AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁN

Dr.Lakos László földművelésügyi miniszter 1994. október 3-án az Agrártudo
mányok Osztályára látogatott. Kíséretében volt dr.Manninger Sándor helyettes állam
titkár, dr.Magassy Dániel főosztályvezető és dr.Lázár László a miniszteri titkárság ve
zetője. Az Agrártudományok Osztálya részéről a tudományos bizottságok elnökein 
kívül dr.Hom Péter és dr.Láng István akadémikusok, valamint dr.Borsos János igazgató 
vett részt a megbeszélésen.

A látogatás célja a Magyar Tudományos Akadémia és a minisztérium között 
immáron hagyományos együttműködés további igényének és elveinek egyeztetése, va
lamint az 1994. évben lejárt együttműködési megállapodás megújítása volt. Dr.Kovács 
Ferenc akadémikus, helyettes osztályelnök köszöntötte a minisztert és kíséretét, majd 
tájékoztatást adott az Agrártudományok Osztályához tartozó tudományos bizottságok 
munkájáról és ismertette az osztályhoz tartozó tudományosan minősített oktatók, ku
tatók tudományterületenkénti megoszlását és érzékeltette az együttműködésben rejlő 
nagy lehetőségeket.

Dr.Lakos László miniszter megköszönte a meghívást és rövid tájékoztatást 
adott az agrártermelés helyzetéről, hangsúllyal szólt arról a nagy szellemi értékről, 
amely az agrártudományban rejlik, mely nem nélkülözhető az agrártermelés stratégi
ájának kidolgozásában. Mindkét tárgyaló fél kifejezte igényét a további együttműkö
désre és az ezt tartalmazó megállapodás mielőbbi összeállítására. (Ez a megállapodás 
elkészült és 1995 elején kerül aláírásra.)
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9. GONDOLATOK AZ MTA TUDOMÁNYOS 
BIZOTTSÁGAINAK MŰKÖDÉSÉRŐL

9.1. AZ AKADÉMIA TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGI HÁLÓZATÁRÓL.
ÚJ STRUKTÚRA - ÚJ FELADATOK

Láng István
az MTA rendes tagja

Az Akadémiáról megtartott első vitafórum teljes anyagát a Magyar Tudomány 
1989. évi őszi különszáma publikálta. Nagyon tanulságos kézbe venni és újból elolvasni 
ezt a füzetet. A leghevesebb viták a körül forogtak, hogy tartozzanak-e kutatóintézetek 
az Akadémiához, legyen-e saját vagyona, finanszírozzon-e olyan kutatást, amely nem 
saját intézetében folyik, felügyelje-e a tudományos minősítést, illetve hogyan alakuljon 
az egyetemek és az Akadémia kapcsolata, figyelembe véve az egyetemi autonómia 
szükségességét. Azóta is ezekről folyik a vita, bár szerencsére az alapvető kérdések 
többségében már egyetértés alakult ki.

Az Akadémia tudományos bizottságait, azok hálózatát, működését eleddig 
kevés nyilvános bírálat érte. Négyszemközti beszélgetéseken azonban sok kritikai meg
jegyzés hangzik el. Sőt, néhány az Akadémiával szemben radikális nézetet hangoztató 
személy szerint az lenne a leghelyesebb, ha bizottságokat sem tartana fenn az Aka
démia. Ezzel a nézettel nem érdemes hadakozni, mert nem fejezi ki semmilyen szá
mottevő csoportnak az álláspontját. Minden különösebb közvéleménykutatás nélkül 
is közismert, hogy az akadémiai bizottsági tagok túlnyomó többsége megtisztelésnek 
és tudományos munkája megbecsülésének tartja részvételét a bizottsági munkában.

A meglevő bizottsági rendszer kielégítően működik. Ennek ellenére mélyre
ható vizsgálódásra, elemzésre és új feladatok kijelölésére van szükség jövőbeni szere
pük megfogalmazásához. Azonnali közbeavatkozásra nincs ok, megújulásra azonban 
itt is szükség van.

A következő évben közös munkával ki lehet és kell is munkálni az akadémiai 
tudományos bizottsági hálózat szervezetének és működésének új koncepcióját, amely 
az 1995. évi közgyűlés elé tárható megvitatásra. A közgyűlés állásfoglalását követően 
lehetne felkészülni a bizottságok 1996-ban esedékes újraválasztására. Ezzel megala
pozható a következő 20-25 év bizottsági munkájának általános rendje és munkamód
szere. Az elnökség 32/1993.sz. határozata (megjelent az Akadémiai Értesítő 1993. au
gusztus 13-i számában) ezt a feladatot már ki is jelölte és a jelen cikk szerzője kapta 
a megbízást annak koordinálására.

Úgy érzem, az új koncepció kialakítását segítené, ha minél többen fejtenék 
ki nyilvánosan véleményüket arról, hogy miként dolgozzanak a tudományos bizottsá
gok a jövőben. A Magyar Tudomány vitát kíván indítani erről a kérdésről. E cikknek 
épp az a feladata, hogy inspirálja a vitát, és megpróbálja rendszerbe foglalni azokat 
a kérdéseket, amelyeket meg kell válaszolni ahhoz, hogy értelmes döntések és elha
tározások születhessenek.
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A kérdések csokorba gyűjtése előtt azonban érdemes röviden visszatekinteni 
az Akadémia történetére, hogy volt-e egyáltalán tudományos bizottság az Akadémián 
100 évvel ezelőtt, illetve milyen volt a helyzet századunk 70-es éveinek elején, és mi
lyen adatokkal jellemezhető ez a bizottsági hálózat 1993. december 1-jén?

Bizottságok a XIX. században

Fráter Jánosné 1974-ben megjelent munkája ”A Magyar Tudományos Akadé
mia állandó bizottságai 1854-1949” (MTA Könyvtára kiadványai, No. 70) áttekintést 
ad a bizottságok alakulásáról, szervezettségéről.

Az első bizottság, amely 1854-ben alakult, a Történettudományi Bizottság 
volt. Ezt követte 1855-ben a Nyelvtudományi Bizottság, 1858-ban az Archeológiái, 
1860-ban a Mathematikai és Természettudományi, valamint a Nemzetgazdasági Bi
zottság, 1879-ben az Irodalomtörténeti, 1883-ban a Classica-philológiai és a Hadtör
téneti Bizottság. (Csak a 100 évnél régebben alakult bizottságokat soroltam fel.) Az 
idézett könyv előszavában a szerző ezt így értékeli:

”Az új szervezeti forma kialakításával az Akadémia munkássága hatékonyab
bá és tekintélyesebbé vált az egyes tudományterületeken. A bizottságok tulajdonkép
pen „tudományos műhelyek” voltak, mert velük az Akadémia működésében munka
megosztás jött létre, amely nagyszámú tudományos szakembert foglalkoztatott közös 
cél érdekében. Jelentőségük éppen abban áll, hogy az addig egyénileg, elkülönülten 
dolgozó magyar tudósokat egyesítették, és szervezték a tudományos munkát.

Az 1850-es években létrejött első bizottságok munkássága lendületesen fejlő
dött és hatókörük kiszélesedett. Eredményes tevékenységük következménye lett, hogy 
az Akadémia további bizottságok létesítésére törekedett. Működésük kezdetén első
sorban a hazai tudományterületek hiányainak pótlása volt a fő cél. Az Akadémia 
munkáját az ország népe fokozódó figyelemmel kísérte. (Ebben az időben indult meg 
közadakozásból a palotájára való gyűjtés.) A tudományos bizottságokban dolgozó tu
dósoktól várta a magyar nyelv, a történelem, a nemzetgazdaság, valamint hazánk föld
je, éghajlati viszonyai, flórája, állatvilága és geológiája tudományos feltárását.

A XIX. század második felében működő bizottságok helyesen állapították 
meg a tudománypolitika fejlődésének irányát. Folyóirataikkal és egyéb kiadványaikkal 
- amelyekben felhasználták a nemzetközi tudományos eredményeket is -, nemcsak a 
nemzeti irodalmat és tudományt fejlesztették, hanem bekapcsolódtak a nemzetközi 
tudományos élet vérkeringésébe.”

A szakmai állandó bizottságok tehát hozzátartoztak az Akadémia szerveze
téhez, működésük része az Akadémia történetének.

Több mint egy évszázaddal később Rét Rózsa és Szántó Lajos áttekintést ad
tak az 1976. évi közgyűlés után újraválasztott bizottsági hálózatról. (Magyar Tudomány 
1978. 7-8.sz.)

Adataik szerint a tíz tudományos osztálynak ebben az időben összesen 292 
különböző típusú bizottsága volt. Közülük 106 ún. tudományos bizottság, 82 al- és 
munkabizottság, négy osztályközi komplex bizottság, kettő osztályon belüli komplex 
bizottság, négy interdiszciplináris bizottság, három más országos főhatóságokkal lét
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rehozott közös bizottság, hét nemzetközi vegyesbizottság, 84 pedig a nemzetközi szer
vezetek nemzeti bizottságainak száma.

A tudományos bizottságok létszáma kereken 2500 fő volt. Az akadémikusok 
részaránya ebben 15,4 %, a tudomány doktorainak aránya 24,6 %, a kandidátusoké 
42,5 % volt. A bizottsági tagoknak 16,7 %-a dolgozott akadémiai kutatóintézetekben 
és 40,8 %-a egyetemeken.

Bizottsági hálózat 1993. december 1-jén

Az 1993. évi közgyűlést követően megkezdődött a tudományos osztályok bi
zottságainak újraválasztása. Az 1993. december 1-jei adatok a következő táblázatban 
foglalhatók össze:

Osztály Tudományos bizottságok Albizottságok és Munkabizottságok 
száma létszámaszáma létszáma

I. 12 304 11 270
II. 8 237 39 421

Ill/a 3 74 A bizottságok ezután alakítják
Ill/b 8 166 meg al- és munkabizottságaikat
IV. 14 316 12 180
V. 20 359 1 14
VI. 17 359 22 297

' VII. 7 164 48 1056
VIII. 14 286 -
IX. 12 340 A bizottságok ezután alakítják

meg al- és munkabizottságaikat
X. 11 199 26 268

Összesen: 126 2804 159 2506

Megjegyzés: A táblázat adatai a bizottságok, az al-és munkabizottságok sze
mélyi összetételét az átfedések kiszűrése nélkül tartalmazzák és nem foglalják ma
gukban a nem kormányzati nemzetközi tudományos szervezetek magyar nemzeti bi
zottságait, illetve a folyóiratok szerkesztőbizottságait.

A jobb áttekinthetőség kedvéért a jelenlegi akadémiai bizottsági rendszert az 
alábbi csoportosítással lehet bemutatni:

- közgyűlési bizottságok (közöttük nincs tudományos bizottság)
- elnökségi bizottságok (pl. Környezettudományi Bizottság)
- területi akadémiai bizottságok

- albizottságokkal
- munkabizottságokkal

- tudományos osztályok bizottságai
- diszciplináris bizottságok

- albizottságokkal
- munkabizottságokkal

- interdiszciplináris bizottságok
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- ad hoc bizottságok
- szakterületi vegyesbizottságok (pl. magyar-osztrák történész 

vegyesbizottság)
- nemzetközi tudományos szervezetek magyar nemzeti bizottságai
- folyóiratok szerkesztőbizottságai

- osztályközi komplex bizottságok

Megválaszolásra váró kérdések

Nagyon sok kérdést lehetne feltenni. Én ebből tízet választottam ki. Nekem 
ez a tíz kérdés tűnik legfontosabbnak, de lehetséges, hogy mások ettől eltérő kérdés
csokrot állítanának össze. A várható viták ösztönzése érdekében a kérdések után meg
adom azokat a válaszokat is, amelyek véleményem szerint szóba jöhetnek. A válaszok 
adott esetben elsősorban azt a célt szolgálják, hogy ösztönözzék a különböző vélemé
nyek megfogalmazását. Vegyük sorra tehát a kérdéseket:

1. Mi legyen az akadémiai tudományos bizottságok feladata?
Ez minden bizonnyal alapvető kérdés és az erre adható válaszok nagymér

tékben befolyásolhatják a bizottságok munkáját.
A feladatok meghatározásánál meg kell különböztetni a diszciplináris és ál

landó jellegű bizottságokat a meghatározott feladat elvégzésére alakult ad hoc bizott
ságoktól. Az utóbbiak feladata valamilyen konkrét probléma feltárása, megvizsgálása 
és a megfelelő javaslatok, ajánlások kidolgozása.

A diszciplináris jellegű bizottságoknál a fő feladat az adott szakterület fejlő
désének nyomon követése, helyzetelemzések készítése, a nemzetközi tendenciák, új 
irányzatok kialakulásának figyelemmel kísérése, s ezek alapján a hazai adaptációra 
való vélemények összegyűjtése és továbbadása.

Bizonyára valamennyi akadémiai bizottság feladata lehet a kutatásértékelési 
tevékenységben való részvétel. Ez történhet felkérésre, de végbe mehet saját kezde
ményezésre is. Nagyon lényeges elvnek tartom azonban, hogy a kutatási eredmények 
értékelésével a bizottság csak akkor foglalkozzon, ha az érintett szervezet (kutatóin
tézet, tanszék, kutatócsoport) vagy az érintett személyek egyetértenek az értékelés 
elvégzésével és igénylik ennek megállapításait. Az Akadémia részéről nem szabad 
senkire sem rákényszeríteni ezt az eljárást, csak az önkéntesség elve alapján foglal
kozzanak vele a bizottságok. A peer review széles körű alkalmazására is lehetőség 
van az értékelés során, de ehhez előbb tanulmányozni kell a módszer alkalmazásának 
külföldi tapasztalatait.

Foglalkozzanak-e az akadémiai bizottságok pénzügyi keretek odaítélésével? 
Válaszom az, hogy általában nem, csak külön felkérés esetén. A hazai központi pá
lyáztató rendszerek kiépítették a saját zsűri rendszerüket. Ezek tagjainak jelentős ré
sze egyúttal tagja valamelyik akadémiai bizottságnak is. A kutatási támogatások fel
osztására vonatkozó javaslatok megtétele a jövőben nem lesz az akadémiai bizottsá
gok feladata.

Ugyanakkor hangsúlyozom: a bizottságok jogosultak bármilyen tudományos 
kérdést, vagy a tudományos kutatással összefüggő problémát saját kezdeményezésre 
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megvizsgálni és ennek eredményét nyilvánosságra hozni. A bizottságok tekintélye és 
presztízse nagymértékben attól függ majd, hogy mernek és tudnak-e élni ezzel a le
hetőséggel. így az adott szakterületen odaítélt pályázati támogatásokról is alkothatnak 
önálló véleményt, de bármilyen is legyen, ez nem hathat közvetlenül a pályázatok 
döntési mechanizmusára.

A tudományos bizottságok szakmai fórumot jelenthetnek egyének és kutató 
kollektívák eredményeinek bemutatásához és megvitatásához. Különösen fontos ese
mény lehet egy fiatal kutató életében az ilyen szélesebb szakmai nyilvánosság előtti 
bemutatkozás.

2. Hogyan válasszák meg a tudományos bizottságok tagjait?
Korábban az Akadémia tudományos osztályaihoz tartozó akadémikusok és 

tanácskozó tagok döntötték el a bizottságok személyi összetételét. A bizottsági elnö
kök az esetek többségében akadémikusok voltak. A tagságnál bizonyos mértékig ér
vényesült a rotáció elve, és szűkebb-tágabb körben konzultációt is folytatott az osz
tályelnök a szakma neves képviselőivel.

1990-től kezdve az az elv kezd kibontakozni, hogy a szakterület tudományos 
fokozattal rendelkező képviselői válasszák meg az elnököt és a tagokat. A gyakorlat
ban ez az elv eltérő módon érvényesült. Volt olyan tudományos osztály (pl. Agrártu
dományok Osztálya), ahol nagy aktivitással vettek részt a tudományterület doktorai 
és kandidátusai a választásokban, más területeken viszont ez elég formális maradt. A 
társadalomtudományok esetében többen kifogásolták: a tudományos fokozattal ren
delkezők között sokan vannak, akik valójában nem reprezentálják a szakma értékálló 
irányzatait, ezért az így lebonyolított választás további kontraszelekcióhoz vezethet.

Személyes véleményem (ami egyébként nagyon közel áll több osztály meglévő 
gyakorlatához) a következőkben foglalható össze: a bizottságok elnökei lehetőleg az 
újonnan megválasztott levelező tagok, illetve az akadémikusi utánpótlás vonatkozásá
ban reálisan szóba jöhető „nagydoktorok” legyenek. Ez fő irányelvként értendő, amitől 
el lehet térni, vagyis indokolt esetben idősebb akadémikus, vagy nagy szakmai tekin
téllyel és kandidátusi (vagy PhD) fokozattal rendelkező személy is lehet bizottsági 
elnök. Lórincze Lajos, a Magyar Nyelvi Bizottság elnöke például kandidátus volt, és 
a bizottság tagjai között több akadémikust is találhattunk, mégsem vonta senki két
ségbe „Lőrincze tanár úr” tekintélyét és illetékességét.

A bizottsági elnökök személyét a tudományos osztályok határozzák meg, és 
ebben az esetben az osztály tanácsadó tagjainak is meg kellene adni a szavazati jogot.

Az elnök, megválasztása után, további 2-3 felkért szakemberrel folytasson szé
les körű konzultációt az illetékes tanszékeken, kutatóintézetekben és kutatóhelyeken 
a tagsági listát illetően, majd a javaslatokat terjesszék a tudományos osztály elé, amely 
kialakítja elképzeléseit a bizottságok összetételéről. Ezek után az osztály felkéri az 
adott személyt, hogy vegyen részt a bizottság munkájában, vagyis nem arról értesíti, 
hogy megválasztották. Az akadémiai bizottsági munkában való részvétel ugyanis a szi
gorú önkéntesség elvére kell, hogy épüljön.

Vagyis én nem tartom fő szabálynak a továbbiak során az általános választás 
elvét a tudományos bizottságok kialakításánál, és helyette a tudományos értékeket 
mérlegelő, a szakmai közvélemény megítélését figyelembe vevő meghívásos rendszeri 
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preferálom. Indokolja ezt az is, hogy közpénzekből származó anyagi eszközök szét
osztása nem lesz feladata az akadémiai bizottságoknak.

A rotáció elve és megvalósítása nagyon lényeges. A bizottsági elnököknél ezt 
különösen szigorúan kell érvényesíteni, vagyis egy alkalommal való újraválasztás le
gyen csak lehetséges. A tagok esetében is ez lehet a fő szabály, de egyes szakterüle
teknél indokolt esetekben az ettől való eltérést - kivételként - meg kellene engedni. 
Ellenzék minden előre felállított „keretszámot”, amely intézménytípushoz való tarto
zás szerint (pl. a tagok hány százaléka kerüljön ki az egyetemekről, vagy akadémiai 
kutatóintézetekből) próbálja meg előre befolyásolni a bizottság összetételét. Azt az 
elvet viszont messzemenően támogatom, hogy a fiatalabb korosztály képviselői észre
vehető arányban kerüljenek be a bizottságokba.

Végezetül hangsúlyozom, hogy az Akadémia 11 tudományos osztálya csak a 
főbb elvek tekintetében alkalmazzon azonos eljárást a bizottságok létrehozásánál. A 
részletekben meg kell engedni a sajátosságok érvényesülését is.

3. Hány tudományos bizottság legyen az Akadémián és milyen arány az állandó 
és az ad hoc bizottságok között?

Többen mondják, hogy túl széles bizottsági rendszert működtet az Akadémia. 
Ebben bizonyára sok igazság van. A jövőt illetően a fő tendencia inkább az állandó 
bizottságok számának csökkenése legyen. Az állandó bizottságok helyett inkább a 
meghatározott feladatra létrehozott ad hoc bizottságok körét lehetne bővíteni. A két 
bizottsági típus azonban nem azonos jellegű. Valószínűleg nagyobb szakmai presztízst 
jelent egy diszciplináris jellegű állandó bizottságba tartozni, mint valamilyen ad hoc 
bizottsági tagság. (Bár alakulhat ad hoc bizottság olyan fontos probléma feltárására 
és megfelelő javaslat kidolgozására, aminek jelentősége messze meghaladhatja bár
melyik állandó bizottságét.)

Az arányok módosítása csak fokozatosan mehet végbe. Nagy mértékben függ
het attól is, hogy milyen kezdeményezést tesz a különböző szintű akadémiai vezetés 
az ad hoc jellegű bizottságokban rejlő lehetőségek kiaknázására. Az állandó bizottsá
gok is létrehozhatnak ad hoc munkacsoportokat. Vagyis a két bizottsági típus sok 
esetben összefonódva jelenhet meg.

Az ad hoc bizottságok tagjainak kiválasztásánál nyilvánvalóan az első elv a 
szakmai hozzáértés, azonban sajátos esetekben itt indokolt lehet az intézményi kép
viselet elvének érvényesítése is. A bizottság elnökének véleménye a tagok kiválasztá
sánál itt meghatározó módon kell, hogy érvényesüljön, hiszen az elnöknek adott eset
ben különleges személyes felelőssége van a vállalt feladat teljesítésében.

4. Legyenek-e közös minisztériumi és akadémiai tudományos bizottságok?
Az elmúlt évtizedekben több kísérlet történt közös bizottságok létrehozására, 

elsősorban az agrártudományok és az orvostudományok területén. Közös vízügyi tu
dományos bizottság is működött egy ideig. A tapasztalatok általában kedvezőtlenek 
voltak. A minisztériumokat inkább a napi gyakorlattal összefüggő kérdések érdekel
ték, mintsem a hosszabb távra vonatkozó tudományos helyzetelemzések vagy viták. 
Jelenleg nincsenek ilyen közös bizottságok. Véleményem szerint nem is szükséges a 
jövőben arra törekedni, hogy létrehozzanak állandó jelleggel működő közös testülete
ket.
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Ad hoc közös bizottságok szervezése azonban indokolt lehet. Példaként meg
említem: 1995-ben lesz száz éve, hogy elhúnyt Pasteur, az új korszakot nyújtó francia 
biológus, akinek eredményei nagy hatással voltak a magyar közegészségügy fejlődé
sére. A Magyar Tudományos Akadémia és a Népjóléti Minisztérium közös emlékbi
zottságot hozhatna létre Pasteur munkásságának méltatására. Hasonló példákat más 
területről is lehetne felhozni. Nyilvánvaló, hogy ad hoc bizottságok a konkrét társa
dalmi, gazdasági problémákhoz is kapcsolódhatnak, nemcsak a neves évfordulókhoz.

5. Milyen szerepet vállaljanak a tudományos bizottságok az akadémiai doktori 
cím odaítélésében?

A jelen cikk kéziratának leadásakor (1993. december 31.) az Országgyűlés 
még nem fogadta el az Akadémiáról szóló törvényt. Mint ismeretes, a törvény terve
zete szerint az Akadémia doktori címet adományozhat azoknak a tudományos foko
zattal rendelkező személyeknek, akik kimagasló eredményeket produkáltak a tudo
mányos fokozat megszerzése után. Az is ismeretes, hogy néhány, de nagyon hangos 
és aktív egyetemi oktató széles körű kampányt folytat az ellen, hogy az Akadémia 
ilyen címet adományozzon, mondván, hogy ezzel a lehetőséggel az Akadémia „ráte
lepszik az egyetemekre”. Ezzel a nézettel én most nem kívánok érdemben vitatkozni, 
majd ennek is meglesz a helye és módja. Csupán azt a lehetőséget veszem figyelembe, 
hogy amennyiben ilyen doktori címet adományoz az Akadémia, akkor mi legyen ebben 
a bizottságok szerepe. Az Akadémia akkor is adhat ugyanis doktori címet, ha a törvény 
erről nem tesz említést, vagyis saját elhatározásából, hacsak nincs törvényi szintű tiltás. 
Viszont, ha a törvény nem tartalmazza a doktori cím odaítélésének lehetőségét, akkor 
a kormány bizonyára nem fog illetménykiegészítést adni az új akadémiai doktoroknak.

Feltételezvén, hogy akár törvényszintű felhatalmazás, akár saját elhatározása 
alapján, az Akadémia a jövőben „MTA doktora” címet ítél oda a tudományos telje
sítmény elismeréseként, a bizottságok számára új feladatot jelent a követelményrend
szer kidolgozása. Nyilvánvaló, hogy ez tudományterületenként eltérő lesz. A közös 
vonást a magasfokú igényesség és a színvonal megőrzésének követelménye fogja je
lenteni. A bizottságok eddig is véleményezték a doktori fokozatért pályázó személy 
korábbi tudományos tevékenységét. Tehát vannak hasznosítható tapasztalatok.

Az egyetemi habilitációs követelményekkel - amelyek szintén eltérőek lehet
nek az egyes tudományágakban - való összehangolás igen fontos feladat. Véleményem 
szerint tartalmatlan vita lenne azt bizonygatni, hogy melyik cím magasabb rendű. 
Mindkét követelményrendszer ösztönözzön a nagyobb teljesítményre. A habilitációs 
eljárásnál nyilvánvalóan a felsőoktatási előadói tevékenység nagyobb súllyal jelenik 
meg, mint az akadémiai doktori címnél, ahol elsősorban a tudományos teljesítményt 
honorálják. Ugyanazon személy - véleményem szerint - mindkét címet megszerezheti.

6. Milyen munkamegosztás legyen a területi akadémiai bizottságok és az akadé
miai tudományos bizottságok között?

A területi akadémiai bizottságok Szegeden 1961-ben, Pécsett 1969-ben, 
Veszprémben 1972-ben, Debrecenben 1976-ban, Miskolcon 1979-ben alakultak meg 
és egyúttal akadémiai székházak is létrejöttek. Fő feladatuk az volt, hogy egyesítsék 
a régióban dolgozó oktatók, kutatók, fejlesztők erőfeszítéseit a terület sajátos társa
dalmi, gazdasági, kulturális problémáinak megoldása érdekében. Ezen kívül termé
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szetesen általános tudományos kérdésekkel is foglalkoztak és fórumot adtak a külön
böző kutatócsoportok és személyek eredményeinek ismertetéséhez.

Ez a korábbi feladat nyilvánvalóan a jövőben is megmarad a területi bizott
ságok részére. Semmi sem tiltja, hogy bármilyen általános jellegű tudományos prob
léma megvizsgálását vagy megvitatását napirendre tűzzék. Véleményem szerint, nincs 
szükség semmilyen felülről szabályozott munkamegosztásra a két bizottsági rendszer 
között. De minden bizottsági elnök gondolja végig, hogy szükséges-e valamelyik terü
leti vagy ágazati tudományos bizottsággal koordinálni a tevékenységet.

Új helyzet jön létre azonban a vidéki egyetemi központok kialakulásával. A 
fentebb említett öt vidéki városban a következő években végbemegy az egyetemek 
szervezeti integrálódása. A területi akadémiai bizottságok vezetése és az összevont új 
egyetemi vezetés között konstruktív és értelmes tárgyalásokra lesz szükség az együtt
működés és munkamegosztás érdekében.

Természetesen azt is javasolhatná valaki - és vannak is ilyen vélemények -, 
hogy a területi akadémiai bizottságok is olvadjanak be az új, integrált egyetembe. Az 
ilyen túlzott szervezeti és szellemi központosítás bizonyára új konfliktusokhoz vezetne. 
Ezen az alapon azt is célul lehetne kitűzni, hogy a helyi MTESz és a TIT szervezetek 
is olvadjanak be az egyetemekbe. A több szellemi központ fenntartása viszont ser
kentően hat az alkotó tevékenységre. A racionális koordináció és a kölcsönös tiszte
leten és előnyökön nyugvó együttműködés azonban elengedhetetlen előfeltétele az 
eredményes munkának.

7. Milyen jellegű kapcsolat legyen az akadémiai kutatóintézetek és az akadémiai 
tudományos bizottságok között?

Az akadémiai kutatóintézetek irányítási és vezetési mechanizmusa a jövőben 
a nagyobb autonómia és az önigazgatás irányába tolódik el. Ebből következik, hogy 
az akadémiai tudományos bizottságoknak ma sincs, de a jövőben sem lesz szerepük 
az intézetek közvetlen irányításában. Várható azonban, hogy növekszik a bizottságok 
feladata a kutatóintézetek tevékenységének szakmai ellenőrzésében. A bizottságok 
munkaprogramjában foglaljon el jelentős helyet a hozzájuk szakmailag közelálló ku
tatóintézetek rendszeres látogatása, a kutatómunka feltételeivel és eredményeivel való 
helyi megismerkedés, személyek és kutatócsoportok tevékenységének elemzése, érté
kelése, minősítése.

A kutatóintézetek vonatkozásában a bizottságok tehát elsősorban javaslatte
vő, véleményező, minősítő, értékelő feladatokat látnak el. A tudományos irányzatok 
áttekintése révén egyúttal gondolatokat, ötleteket adhatnak további kutatási témák, 
programok kijelöléséhez.

8. Milyen átfedés lehetséges a nemzetközi tudományos szervezetek magyar nem
zeti bizottságai és az akadémiai tudományos bizottságok között?

Az átfedés elvileg és gyakorlatilag is elképzelhető, de nem minden esetben 
valósítható meg, bár ahol lehetséges, érdemes alkalmazni ezt az eljárást. Elképzelhető 
az is, hogy egy-egy bizottság - amikor egy nemzetközi tudományos szervezet magyar 
nemzeti bizottsága minőségében jelenik meg - kibővíti tagjainak sorát, és az érintett 
hazai intézmények képviselőit is bevonja a munkába.
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9. Milyen tényezők javíthatják a bizottsági munka eredményességét?
Nz akadémiai tudományos bizottságok munkájában való részvételért nem jár 

tiszteletdíj. A bizottságok tagjaitól akkor várható el aktív munka, ha úgy érzik, hogy 
érdemes a bizottságban dolgozni, ha a bizottsági tagság valamilyen szintű tudományos 
rangot jelent. Ehhez pedig az is kell, hogy érezzék a tagok az eredményességet. Né
hány tényező érvényesítése bizonyára hozzásegíthet az eredményességhez:

- Rendszeresség. A bizottságok munkáját nagy mértékben segíti, ha meghatá
rozott időközökben (pl. évente 4-5 alkalommal) ülést tartanak, és az ülések időpontját 
kellő időben előre rögzítik.

- Tervszerííség. Éves munkatervre általában szükség van. Ez elősegíti a felké
szülést a tagok számára. Az ülések programjának ismerete egyúttal újabb ötleteket 
sugall a következő időszakhoz.

- Rugalmasság. Minden szakterületen vannak váratlan események, előre nem 
tervezhető újdonságok. Ezekre gyakran reagálni szükséges. Fontos, hogy a bizottságok 
képesek legyenek ezekre a gyors válaszadó akciókra.

- Kezdeményezés. Az akadémiai tudományos bizottságok igen nagyfokú önál
lósággal rendelkeznek, hogy bármilyen tudományos problémáról véleményt alkossa
nak. Fellépésük ilyen esetben a bizottság véleményét fejezi ki, nem az ún. „akadémiai 
véleményt”, de ez is hatásos lehet.

- Értékelés. Minden bizottság igen nagy tekintélyt tud magának kivívni, ha 
rendszeresen foglalkozik a hazai kutatóhelyeken folyó tevékenység tudományos érté
kelésével. Egy-egy szakterületnek mércéje lehet az illetékes akadémiai bizottság vé
leménye.

- Lelkesedés. Nagyon fontos tényező, hogy a bizottság tagjai őszinte belső in
dítékkal végezzék munkájukat. Az a tudat, hogy érdemes dolgozni a bizottság kere
tében, megsokszorozza a tagok szellemi és fizikai erejét. Erre nagy szükség lesz, mert 
a bizottsági munka feltételei sajnálatos módon nem kielégítőek, és a jövőben, reálisan 
csak fokozatos javulás remélhető.

10. Milyen feltételek kellenek a tudományos bizottságok munkájához?
A jelenlegi akadémiai hozzájárulás és segítség már nem elegendő egy jövőben 

kialakítandó bizottsági hálózat hatékony működéséhez. Az indokolt feltételek megte
remtéséhez leegyszerűsítve pénzügyi fedezetre van szükség. Ez azonban csak folya
matosan, néhány év alatt teremthető meg az Akadémia éves költségvetésének rész
leges átalakításával. A következő területeken jelennek meg indokolt anyagi igények:

-Adminisztrációs költségek. A levelezés, jegyzőkönyv készítése, meghívók szét
küldése stb. pénzbe kerül. Két megoldás képzelhető el: a) az MTA Titkárságán belül 
kialakítani olyan adminisztrációs egységet, amely elvégzi ezt a munkát; b) decentrali
zálni ezt a tevékenységet, és a bizottsági elnök vagy titkár munkahelyére telepíteni a 
szükséges pénzügyi fedezetet, a helyi erőket bevonni a munkába és ezt meg is fizetni. 
Ez valósul meg ma is. Ezt kellene erősíteni a továbbiakban.

- Szakértői díjak. A bizottsági tagságért önmagában nem jár anyagi dotáció, 
de a különmunkáért indokolt lehet. Tanulmányok, összefoglalások készítéséért, op
ponensi vélemények megírásáért szakértői díjakra van szükség.
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- Kiszállási költségek, napidíjak. A munkahelyek a jövőben egyre kevésbé lesz
nek képesek kiszállási díjak megtérítésére. Napidíj esetében pedig olyan méltányos 
„akadémiai napidíjat” kellene megállapítani, ami lényegében elegendő az étkezési 
költségekre.

- Reprezentációs költségek. Normatív alapon, túlzások nélkül, ezt is biztosítani 
kell.

- Sokszorosítási költségek. A bizottsági munka eredményeit összefoglaló tanul
mányok kisebb példányszámban való sokszorosítására ma alig van keret, így a haté
konyság csökken, mert a szakma nem ismeri meg ezeket a tanulmányokat. Ezen is 
változtatni szükséges.

A leírt gondolatok bizonyára vitathatók. Nagyon sokat segítene, ha érdemi 
vita alakulna ki az akadémiai bizottsági hálózat jövőképéről és feladatairól. Ez meg
alapozhatná a következő évtizedekre a bizottságok eredményes munkáját.

(A Magyar Tudomány 1994. 2.sz., 190-199. oldalainak másodközlése.)

9.2. KULCSSZEREPBEN - SZEREPTÉVESZTÉS NÉLKÜL

Kovács Ferenc
az MTA rendes tagja

Láng István vitaindító gondolatai az Akadémia tudományos bizottsági háló
zatáról időszerűek:

- mert az Akadémia felsőbb testületéi (osztályok, elnökség, közgyűlés) szegé
nyebbek lennének a nagyszámú tudományos szakembert szervezeti formában foglal
koztató bizottságok sokszínű véleménye és javaslata nélkül;

- mert helyes, ha az a szellemi érték, amelyet a tudományos bizottságok kép
viselnek, a Magyar Tudományos Akadémia munkájának keretében integrálódik;

- mert szükséges, hogy e tudományterületenként nagyon is differenciált munka 
tekintetében közös vonásokat is tartalmazó álláspont alakuljon ki, a készülő új alap
szabály és az egyes osztályok ügyrendje számára.

Az Agrártudományok Osztálya 1990-től tíz állandó diszciplináris és négy in
terdiszciplináris bizottsággal dolgozik, amelyek az agrártudomány területén mintegy 
1400 minősített szakembert képviselnek. A koordinatív feladatokat az osztályelnök
helyettes látja el. Az információcserét jól szolgálja a bizottságok titkáraival és elnö
keivel időszakonként szervezett találkozás.

A bizottságok egy-egy évben végzett munkájukról (üléseikről, hazai és nemzetközi 
rendezvényeikről, szakvéleményeikről, döntéseket alapozó tanulmányaikról stb.) összefog
lalót készítenek, amit az osztály a saját munkájáról készült tájékoztatóval együtt évenként 
megjelentet és megküld minden fokozattal rendelkező agrárszakembernek.

1. Mi legyen az akadémiai tudományos bizottságok feladata?
Úgy vélem, arra általánosságban ajánlatos törekedni, hogy a bizottságok joga 

és hatásköre összhangban legyen. Indokolt, hogy a diszciplináris bizottságok tudo
mányterületük legkompetensebb képviselőjévé, azaz „gazdáivá” váljanak. Ez többek 
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között azt is jelenti, hogy a szűkebb tudományterületüket érintő kérdésekben kiala
kított állásfoglalásukat az osztály is magáévá teszi, elfogadja, a diszciplína határát túl
lépő kérdésekben pedig az osztály álláspontjának megalapozását segítik.

A konkrét tennivalók egyik része az Akadémia számára előírt köztestületi 
feladatokból, másik része az egyes tudományterületek sajátosságaiból adódik. Különb
séget ajánlatos tenni a szűkebb diszciplináris és az interdiszciplináris tudományos bi
zottságok munkája között. Az egyik vertikálisan, azaz szakmailag mélyebbre hatolva, 
míg a másik inkább horizontálisan, szintézisekre alapozva látja el feladatát.

Néhány feladat, a teljesség igénye nélkül:
- tudományterületükön folyó kutatások elemzése, az eredmények értékelése, 

nemzetközi összehasonlítása, a tennivalók tendenciáinak megjelölése;
- szakterületükhöz tartozó egy-egy termelési ágazat helyzetét országosan érin

tő kérdésekben (pl. az állattenyésztés helyzete) elemző munkát végeznek, ajánlásokat 
készítenek;

- felkérésre törvénytervezetekről, kormányrendeletekről szakmai véleményt 
alkotnak;

- tudományos felolvasó ülések és egyéb rendezvények szervezése a saját tu
dományterületen, együttműködés a rokon diszciplínákkal, a területi akadémiai bizott
ságok albizottságaival, a nemzetközi testületekkel;

- fiatal oktatók, kutatók önkéntes alapon való tudományos beszámolóinak 
szervezése, a fejlődésüket segítő értékelése;

- könyvkiadási kérelmek, javaslatok véleményezése.

2. Hogyan válasszák meg a tudományos bizottságok tagjait?
Láng István vitaindítójában: „a tudományos értékeket mérlegelő, a szakmai 

közvélemény megítélését figyelembe vevő meghívásos rendszert” preferálja. Vagyis az 
osztály alakítja ki véleményét a bizottság összetételéről, majd felkéri az adott személyt, 
hogy vegyen részt a bizottság munkájában. Leírja ennek előnyeit, melyek elvileg aligha 
vitathatók. Osztályunk az interdiszciplináris bizottságok összeállítása során eddig is 
így járt el, és ez jól be is vált.

A testületi munka bázisát képező diszciplináris tudományos bizottságok 
összetétele tekintetében, az Agrártudományok Osztálya négyéves tapasztalatának bir
tokában a választást preferálta. Az elnök személyére az előző elnök tett javaslatot, 
aki a tudományterülethez tartozó, elismerten „értéket hordozó” személyekkel konzul
tálva alakította ki javaslatát a bizottság összetételéről és terjesztette azt mint terve
zetet a minősítettek elé. Az így megválasztott bizottság tagjai zárt ülésen, titkos szava
zással választották meg a bizottság elnökét, alelnökét(keit) és titkárát, valamint tisz
teletbeli elnökét.

így is kiiktatható az egyes intézmények dominanciája vagy mások háttérbe 
szorítása, megtarthatók a tudományos értékek, és a minősítettek rétege így tekinti 
magáénak a bizottságot.

Egységesen elfogadott elvnek lehetne tartani, hogy a bizottsági elnökök aka
démikusok vagy az utánpótlás szempontjából Ígéretes „nagydoktorok” legyenek, az 
egy alkalommal való újraválasztás lehetőségével. A tagok esetében több alkalommal 
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is lehetne bizalmat adni azoknak, akik jól dolgoztak. Osztályunk keretében a válasz
tások alkalmával a bizottsági tagok 30-40 %-a cserélődött ki.

3. Hány tudományos bizottság legyen az Akadémián és milyen arányban?
A tudományos bizottságok, albizottságok, ad hoc bizottságok számát, ezek 

egymáshoz való arányát az osztály feladatai és az egyes tudományterületek sajátossá
gai határozhatják meg. Van és lesz az Akadémiának olyan központi feladata, amelyet 
az osztálynak és a bizottságoknak egységesen, a tudományterületek sajátosságaitól 
függetlenül kell elvégezniük. Erre az állandó diszciplináris tudományos bizottságok 
alkalmasak, melyek állandó albizottságot(kat) is működtetnek egy-egy szűkebb rész
tudományterület mindig időszerű feladatainak megoldására.

Az osztályhoz tartozó állandó interdiszciplináris bizottságok főként az új tu
dományterületek (biometria, biotechnológia, marketing stb.) művelése szempontjából 
hasznosak. Hazai és nemzetközi rendezvényeikkel a tudományterület és a hazai szak
emberek fejlődését szolgálják.

Az ad hoc bizottságok egy adott feladat megoldásához a legjobban hozzáértő 
szakembereket egyesítik. A feladatokból adódóan az ilyen bizottságok a legtöbb eset
ben multidiszciplinárisak, így egy-egy témakörben mást és többet is adhatnak, mint a 
diszciplináris bizottságok. Tagjai kiválasztása tekintetében annak kell meghatározó 
szerepet adni, aki a feladat megoldását vállalta, vagyis a mindenkori elnöknek.

Az osztályközi bizottságoknak is mind nagyobb szerepük lehet a jövőben egy- 
egy nagyobb, az osztálykereteket meghaladó kérdés megoldásában. Ilyen pl. az „aszály 
bizottság”, mely a kormány számára is igen hasznos anyagot állított össze.

4. Legyenek-e közös minisztériumi és akadémiai tudományos bizottságok?
A tapasztalatok szakterületenként változóak, volt jó is, de általában kedve

zőtlenek. A közös bizottságok legtöbbje inkább tanácsadó testületként működött, fel
adataikat felkérésre látták el, főként operatív, a napi gondokat megoldó, a hatóságok 
véleményét „megerősítő” kérdésekkel foglalkoztak. A munkáltatói fel- és alárendeltségi 
kapcsolat nem egy esetben nehezedett a véleményt nyilvánítani szándékozókra.

Az akadémiai tudományos bizottságok egy-egy kérdésben a tudomány ered
ményeire alapozva nyilvánítanak véleményt, függetlenül attól, hogy az illetékes ható
ságok, minisztériumok azonosulnak-e ezzel, vagy sem. Készségesen állnak a miniszté
riumok rendelkezésére a profiljuknak megfelelő kérdésekben. Erre az elmúlt négy 
évben vajmi kevés igény mutatkozott az agrártudományok területén. Ennek az együtt
működésnek a javítása nagyon indokolt lenne, többek között azzal is, hogy a tudo
mányos bizottságok menet közben lehessenek részesei a társadalmat érintő, nagyobb 
horderejű kérdések kimunkálásának.

5. Milyen szerepet vállaljanak a tudományos bizottságok az akadémiai doktori 
cím odaítélésében?

Az akadémiai doktori cím odaítélésének közbülső folyamatában(iban) a tu
dományos bizottságok döntést előkészítő munkája nem nélkülözhető, ha megszűnnek 
a TMB szakbizottságai. Egy-egy tudományterületen a doktori címre pályázók habitu
sának, tudományos előéletének megítélésében lehet a bizottságoknak meghatározó 
szerepük. Nyilvánvaló, hogy a megítélés tudományterületenként eltérő lesz, a magas 
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fokú igényesség azonban közös vonás kell, hogy legyen. Általánosságban szükséges 
figyelembe venni,hogy a kutatásban mindinkább dominálóvá válik az interdiszcipliná
ris jelleg, ezért ennek tükröződnie kell minden olyan testületben, amely véleményezi, 
értékeli az ilyen munkákat, különös tekintettel a bírálóbizottság tagjaira.

6. Milyen munkamegosztás legyen a területi akadémiai bizottságok és az akadé
miai tudományos bizottságok között?

A területi akadémiai bizottságok fő feladata a jövőben is az lehet, hogy in
tegrálják a régióban dolgozó, a különféle tudományterületek kutatóinak munkáját. 
Ezek a bizottságok inter- vagy multidiszciplináris jellegűek, szemben a központi disz
ciplináris tudományos bizottságokkal.

Sokat kínál az egy-egy feladat megoldását szolgáló, ad hoc bizottsági együtt
működés, akár egy területre jellemző feladat, akár közös tudománypolitikai kérdés 
megoldását szolgálja.

A vidéki központi egyetemek kialakulása az együttműködés igényét növelheti, 
hiszen mindenki számára fontos a régióban lévő szellemi kapacitás közös célok érde
kében történő összefogása, hogy azzal a legracionálisabban gazdálkodjanak. A PhD. 
képzésben való együttműködés, a habilitáció, fakultatív tárgyak oktatása stb. kínálják 
erre a lehetőséget.

7. Milyen jellegű kapcsolat legyen a kutatóintézetek és az akadémiai tudományos 
bizottságok között?

Felkérésre (főtitkár, osztály, intézet) feladat lehet annak megítélése, hogy a 
kutatóintézet munkája összhangban van-e az igényekkel, helyes-e az intézet kutatási 
profilja, az egyes csoportok, team-ek munkája hogyan szolgálja a fő feladatot, vagyis 
a bizottságok hasznos értékelési feladatokat láthatnak el. Minden szereptévesztés, „irá
nyításra” való törekvés csak káros lehet az intézet munkájára.

8. Milyen átfedés lehetséges a nemzetközi szervezetek magyar nemzeti bizottságai 
és az akadémiai tudományos bizottságok között?

A tudományos bizottságok tudományterületük nemzetközi ápolásában együtt 
dolgozhatnak a tudományos szervezetek magyar nemzeti bizottságaival. Az együtt dol
gozás a tudományterületek fejlődését és a hazai igényeket szolgálóan informatív, kon
zultatív jellegű lehet. Ez nem árthat, de használhat. Az ennél több vagy nagyobb le
hetőség felé a bizottságoknak kellene megkezdeniük az építkezést.

9. Milyen tényezők javíthatják a bizottsági munka eredményességét?
A bizottsági munka eredményességében meghatározó a bizottság elnökének 

és tagjainak személyisége, igényessége. Minden formaság öl és csalódást okoz, ha tar
talom nélküli. Magam ezért a kezdeményezést emelem ki.

Azt is fontosnak tartom, hogy a bizottságokban rejlő nagy szellemi érték ak
tivizálódása esetén a tagok lássák munkájuk gyümölcsét, értékét. Országos jellegű 
szakmai, szakmapolitikai kérdésekben végzett bizottsági munka kerüljön az osztály, 
indokolt esetben az elnökség elé. Az osztályok évenként értékeljék a bizottságok mun
káját. Az értékelés egyik formája az is, hogy az osztályok közzéteszik a bizottságok 
munkájáról szóló értékelésüket írásos formában.
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10. Milyen feltételek kellenek a tudományos bizottságok munkájához?
Minél több kreatív munkát, tartalmas előterjesztést stb. várunk a bizottságok

tól, annál nagyobbak a költségek is. A lelkesedés már kevésnek mutatkozik. Jelenleg 
a feladatukat jól ellátó bizottságok költségeinek kb. kétharmadát az elnök és/vagy a 
titkár munkahelye fedezi, de ez a lehetőség is napról napra csökken. Vannak, akik 
saját OTKA témájuk terhére számolnak el költségeket. Az osztályokon belül is indo
kolt lenne átgondolni a támogatásokat, pl. differenciált támogatás, illetve költségel
számolás is elképzelhető, az egyes bizottságok végzett munkája alapján.

(A Magyar Tudomány 1994. 4.sz. 459-462 oldalainak másodközlése.)

93. FŐ KÉRDÉS: A SZÍNVONAL

Az Akadémia tudományos bizottsági hálózatáról

Dohy János
az MTA levelező tagja

Nagy érdeklődéssel olvastam Láng István akadémikus vitaindítóját a Magyar 
Tudomány 1994. évi 2. számában. A szerző által felvetett - és részben meg is válaszolt 
- 10 fő kérdéssel egyetértve, reflexióimat, javaslataimat röviden a következőkben fog
lalom össze.

ad 1: „Mi legyen az akadémiai tudományos bizottságok feladata?” A diszcipli
náris jellegű bizottságok fő feladatait én is a Láng István által körvonalazottak szerint 
határoznám meg. Példaként említem, hogy az Állattenyésztési és Takarmányozási Bi
zottság (amelynek hosszú időn át tagja és titkára voltam, jelenleg pedig - 1993. július 
6. óta - elnöke vagyok) a következő főbb feladatokat végzi 1994-ben:

- A szakterületen 1990 óta született és publikált jelentősebb (gyakorlatilag 
hasznosítható, részben már hasznosuló) kutatási eredmények szintetizálása (ad hoc 
munkabizottság felkérése útján);

- az állattenyésztési ágazat helyzetének elemzése, javaslatok kidolgozása a 
szükségszerű és differenciált fejlesztésre (ad hoc munkabizottság felkérése útján);

- e kutatóhelyek (Pannon Agrártudományi Egyetemen, Gödöllői Agrártudo
mányi Egyetemen) munkájának helyszíni tanulmányozása és megvitatása, az oktatás- 
továbbképzés-kutatás egységének szellemében.

ad2: „Hogyan válasszák meg a tudományos bizottságok tagjait?” A bizottságok 
tagjainak és elnökének megválasztása - a szükségszerű rotáció elvének következetes 
érvényesítésével - továbbra is úgy történjék, amint azt 1993-ban az Agrártudományok 
Osztályának koordinációja mellett végrehajtottuk (tehát az illetékes tudományterület 
valamennyi tudományos fokozattal rendelkező képviselője titkosan választható és vá
lasztó, előzetes jelölőlista nélkül). A bizottság titkárát az újonnan megválasztott bi
zottság titkos szavazással válassza meg a jövőben is! A fiatal korosztály megfelelő 
arányú képviseletét én is nagyon fontosnak tartom, ehhez - többek között - az is 
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szükséges, hogy a kiváló fiatal szakembereket kellő mértékben szerepeltessük, tegyük 
széles körben ismertté!

ad 3: „Hány tudományos bizottság legyen az Akadémián és milyen arány az 
állandó és az ad hoc bizottságok között?” A jelenlegi bizottsági (állandó bizottsági) 
hálózat fenntartását és hatékony működtetését elengedhetetlennek tartom! Ad hoc 
bizottságok létrehozása és működtetése gyakran nélkülözhetetlen, rugalmas lehetősé
get adva az állandó bizottságok elnökeinek kezébe. Erre várhatóan mind nagyobb 
szükség lesz. Ugyancsak szükségessé válhat állandóan és rendszeresen működő mun
kabizottságok létrehozása (ilyen lesz pl. bizottságunk keretében a gyephasznosítás idő
szerű kérdéseivel foglalkozó munkabizottság).

ad 4: „Legyenek-e közös, minisztériumi és akadémiai tudományos bizottságok?” 
Minisztériumok és az Akadémia csak konkrét feladatra szervezett ad hoc bizottságo
kat (munkabizottságokat) működtessen közös testületekként! Fontos, hogy az elvég
zett munkáról, a kidolgozott javaslatok sorsáról az MTA illetékes bizottságai és osz
tályai időben és rendszeresen tájékoztatást kapjanak!

ad 5: „Milyen szerepet vállaljanak a tudományos bizottságok az akadémiai dok
tori cím odaítélésében?” ”A Magyar Tudományos Akadémia Doktora” cím odaítélése 
érdekében, illetve azzal kapcsolatban a bizottságoknak véleményező, döntéselőkészí
tési (habitus-vizsgálat stb.) feladatai legyenek, nagy gonddal és igényességgel őrködve 
a kívánatos tudományos színvonal fenntartása felett és fáradhatatlanul dolgozva az 
elengedhetetlen nívóemelés érdekében.

ad 6: „Milyen munkamegosztás legyen a területi akadémiai bizottságok és az 
akadémiai tudományos bizottságok között?” Egyetértve a vitaindító cikkben írottakkal 
megemlítem, hogy bizottságunk együttműködik (az elnök személyén keresztül) az 
MTA Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Tudományos Testülettel. Ennek egyik konkrét 
példája, hogy bizottságunk közreműködésével - az MTA Állatorvostudományi Bizott
ságával együttesen létrehozott ad hoc munkabizottság segítségével - az Allatorvostu
dományi Bizottság kibővített ülésen (1994. február 23-án) megvitatta és javaslatokkal 
látta el „Az állattenyésztés és az állategészségügy helyzete Szabolcs-Szatmár-Bereg 
megyében” című elaborátumot. Állattenyésztési és Állatorvostudományi Bizottságunk 
a jövőben is kiemelt jelentőséget tulajdonít - és ennek megfelelő segítséget kíván nyúj
tani - a különösen kritikus helyzetben lévő (három országgal határos) megyének, le
hetőségeinek megfelelően.

ad 7: „Milyen jellegű, kapcsolat legyen az akadémiai kutatóintézetek és az aka
démiai tudományos bizottságok között?” Egyetértve a vitaindító cikkben közöltekkel, 
sajnálattal kell megemlítenem, hogy az állattenyésztés-tudomány területén nem mű
ködik akadémiai kutatóintézet! Remélem, hogy a közeljövőben legalább az Akadémia 
által támogatott egyetemi (tanszéki) kutatócsoporttal rendelkezni fogunk (ennek ér
dekében pályázatomat benyújtottam).

ad 8: „Milyen átfedés lehetséges a nemzetközi tudományos szervezetek magyar 
nemzeti bizottságai és az akadémiai tudományos bizottságok között?” Nagyon fontosnak 
tartom a nemzetközi tudományos szervezetekkel folytatódó intenzív és kölcsönös elő
nyökkel járó együttműködést a bizottságok részéről is. Ennek jó példája, hogy bizott
ságunk az Állattenyésztők Európai Szövetsége (EAAP, FEZ, EVT) - és más jelentős 
nemzetközi szakmai szervezetek - munkájában (tagjai és elnöke révén) rendszeresen 
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részt vesz és arról beszámol, következetesen törekedve az adaptálható eredmények 
hasznosítására. Kiemelkedő szakemberek kölcsönös meghívása és tapasztalatcseréje 
- bizottságaink „katalizáló” működésével is elősegítve - egyre fontosabb feladattá válik 
a tudományos képzés, továbbképzés és a nemzetközi szint tartása szempontjából egya
ránt.

ad 9. és 10: „Milyen tényezők javíthatják a bizottsági munka eredményességét?” 
„Milyen feltételek kellenek a tudományos bizottságok munkájához?” A bizottsági 
munka eredményességét javító tényezőknek Láng István által végzett felsorolásával 
egyetértve - és azokat érvényesítve -, hangsúlyozni kívánom az adminisztrációs költ
ségek biztosításának nélkülözhetetlen voltát, amely sürgős megoldásra vár (a jelenlegi 
helyzet ugyanis tarthatatlan)! Sem a bizottság titkárának, sem pedig elnökének mun
kahelye nem tudja vállalni a növekvő, szükségszerűen és kényszerűen egyaránt foko
zódó költségek fedezését.

Elengedhetetlennek tartom a kiváló munkát végző bizottsági tagok erkölcsi
szakmai elismerését, továbbá azt, hogy a tartósan inaktív tagoktól meg lehessen válni 
„menet közben” is! Csak így - önként vállalt, állandó és magas színvonalú munkával, 
felelősségteljes magatartással - láthatják el bizottságaink egyre fontosabb, jövőt szol
gáló feladataikat.

(A Magyar Tudomány 1994. 8. sz. 981-984. oldalainak másodközlése.)
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10. AZ OSZTÁLY TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGAINAK 
MUNKÁJA, HATÁROZATAI ÉS ÁLLÁSFOGLALÁSAI

1994-BEN

10.1. AGRÁRKÖZGAZDASÁGI BIZOTTSÁG

10.1.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.1.1.1. 1994. április 26. Kaposvár
A kihelyezett ülés napirendje:
1. A regionális fejlesztés és az agrárkömyezetvédelem
közgazdasági kérdései
Bevezető előadás: A Dél-Dunántúl versenyképes fejlesztési stratégiája.
Előadó: Dr.Horváth Gyula a közgazdaság

tudomány kandidátusa, igazgató
MTA Regionális Kutatások Központja 
Pécs

1.1. Európaiság és regionalitás. (Az Európai Unió agrár- és környezetvédelmi 
programjainak harmonizálására irányuló törekvésekből adódó tanulságok)

Előadó: Dr.Szabó Gábor a közgazdaságtudomány doktora, 
egyetemi tanár, intézeti igazgatóhelyettes 
PATE Állattenyésztési Kar, Kaposvár

1.2. Az agrárkörnyezetvédelem gazdasági összefüggései a
Dél-Dunántúlon
Előadó: Dr.Sántha Attila a közgazdaságtudomány kandidátusa, 

egyetemi docens, tanszékvezető
JPTE Közgazdaságtudományi Kar, Pécs

1.3. A településfejlesztés és az agrártermelés gazdasági összefüggései Somogybán
Előadó: Dr.Sarudi Csaba közgazdász, tudományos munkatárs 

PATE Állattenyésztési Kar, Kaposvár
1.4. Vita
2. Egyebek
3. Az egyetemi kar egyes létesítményeinek megtekintése
ad.l. Sípos Aladár akadémikus, elnök köszöntötte a megjelenteket. Köszöne

tét mondott a vendéglátóknak a meghívásért, és mivel a bizottság az előterjesztett 
napirenddel egyetértett, a kihelyezett bizottsági ülést megnyitotta. (Az előadásokat és 
a két, írásban is benyújtott hozzászólást lásd a 10.1.2. pontban.)

A vitában részt vett Kovács Ferenc, Halmai Péter, Fekete Ferenc, Szűcs István, 
Zsamóczai Sándor, Salamon Lajos, Varga Gyula, Nemessályi Zsolt, Sípos Aladár.

Az előadók válaszoltak a hozzászólók kérdéseire, majd Sípos Aladár össze
gezte a vitát. Kiemelte a téma fontosságát, elismeréssel szólt az előadások és a hoz
zászólások színvonaláról, majd kitért a mezőgazdaság helyzetére, a mai problémák 
megoldásának útjaira és a tudomány szerepére. Javasolta az előadások publikálását.
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ad.2. Sípos Aladár akadémikus, elnök felhívta a jelenlévők figyelmét az április 
28.-án Szegeden, több akadémiai bizottság közös szervezésében megrendezésre kerülő 
"A termőföld értékelése és ára" című tudományos rendezvényre.

Bejelentette, hogy a bizottság - előreláthatóan - június közepén az Európai 
Unió agrárpolitikai reformjáról rendez vitát. Az előadást Halmai Péter fogja tartani.

ad.3. Sípos Aladár bejelentette, hogy az első napirend vitájának elhúzódása 
miatt az egyetemi kar megtekintése elmarad. Megköszönte a részvételt, a vendéglátók 
figyelmességét, s a bizottsági ülést berekesztette.

10.1.1.2. 1994. április 28. Szeged
Az MTA Szegedi Akadémiai Bizottsága Mezőgazdasági Szakbizottsága, az 

MTA Agrártudományok Osztálya, az MTA Agrárközgazdasági Bizottsága, Marketing 
Bizottsága, az FM Földügyi és Térképészeti Főosztálya, Mezőgazdasági Főosztálya, 
Térségi- Gazdasági Főosztálya "A termőföld értékelése és ára" témában tudományos 
vitaülést szervezett.

(A vitaülésről szóló beszámolót lásd a 12. pontban).

10.1.1.3. 1994. június 17.
Az ülés napirendje:
1. Az EK Közös Agrárpolitika reformja és annak hatása c. vitaülés.
Előadó: Halmai Péter
Korreferensek: Pálovics Béláné

Szerdahelyi Péter
2. Állásfoglalás a bizottság részéről az MTA közgyűlésére ajánlott személyekről.
3. Egyebek
ad.l. Az EK Közös Agrárpolitika reformja és annak hatásai
A fő referátumot Halmai Péter egyetemi tanár, a bizottság titkára tartotta, az 

előadás fő tézisei:
1. Az EK Közös Agrárpolitika (CAP) hosszú ideig a közösség egyik legfon

tosabb összetartó tényezője volt. A rendszer működése - az eredmények mellett - 
kezdettől alapvető belső ellentmondástó\ volt terhes. Az ár- és a jövedelempolitika 
összekapcsolása (a CAP "coupled"-modellje) következtében

- az árgaranciák szükségképpen a termelés növekedésével jártak;
- a növekvő trendet mutató termelési többletek a készletek növekedéséhez 

és/vagy emelkedő szubvenciót igényelő exporthoz vezettek;
- a növekvő intenzitás beépített ösztönzői egyre inkább veszélyeztetik a kör

nyezetet;
- a rendszer egyre növekvő költségei mind kevésbé tűntek finanszírozhatónak;
- a növekvő kiadások a farmok elenyésző kisebbségéhez jutottak;
- az EK agrár-külkereskedelmi rezsim (mind az importterhelés, mind a nö

vekvő exporttámogatás) súlyos zavarokat okozott a világkereskedelemben.
2. A CAP 1980-as évektől meginduló korrekciói (restriktív árpolitika, 

mennyiségi korlátozások, területpihentetés stb.) nem oldották meg a rendszer alap
problémáit. Annak immanens zavarai (mint belső tényező) mellett a fő világgazdasági 
partnerek, mindenekelőtt az USA részéről kifejtett nyomás (mint külső tényező) az
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1990-es évek elejére immár elodázhatatlanná tették a CAP átfogó, annak meghirdetése 
óta legalapvetőbb reformját. Úgy tűnik, hogy a reform döntő tényezője a külső (jelentős 
részben a GATT-forduló keretében kifejtett) nyomás volt.

3. A CAP reform fő irányvonala az ár- és jövedelempolitika szétválasztása 
(decoupling); az árak jelentős, azokat a világpiacihoz közelítő csökkentése; ezzel egy
idejűleg a termelők jövedelempozíciójának közvetlen támogatásokkal (direct pay- 
ments) történő stabilizálása. A reformintézkedésekben preferált pozíciót kapnak a 
"kistermelők"; több vonatkozásban érvényesül a gazdák választási lehetősége; nagy 
szerepet kap a természeti környezet megóvása, a termelés extenzifikálása. Növekszik 
a regionális és a struktúrapolitika jelentősége. A változás közvetlenül elsősorban a 
szántóföldi nagykultúrákat (gabona, olajosmagvak, fehérjehordozók), továbbá egyes ál
lattenyésztési ágazatokat (a tej-, a vágómarha- és a vágójuh-termelést) érinti. Az ab
rakfogyasztó állatok piaci szervezeteit - a csökkenő gabonaárak nyomán - közvetett 
hatások érik. Egyelőre nem módosult a cukor, a bor, a zöldség- és gyümölcsfélék 
piacszabályozása.

4. A reformintézkedések többé-kevésbé kiszámítható feltételeket ígérnek az 
EK mezőgazdái számára, ugyanakkor lehetségessé válhat a többlettermelés mérsék
lése. Egyben a CAP reform teremtette meg az EK számára a GATT megegyezés elő
feltételét is.

5. Ugyanakkor a CAP reform számottevő kompromisszumokat és konstrukciós 
problémákat is tartalmaz:

- nagy az adminisztráció-igény, az új rendszer "aggasztóan bonyolult" (M. Tracy 
kifejezése);

- az árak csökkenése miatt a CAP finanszírozásában csökken a fogyasztók, s - a 
kompenzáció miatt - nő az EK-költségvetés szerepe, e funkció finanszírozhatósága kétséges;

- a rendszer struktúra-konzerváló hatással jár;
- a rendszer degresszívitása miatt diszpreferálja a versenyképesebb nagyobb 

üzemeket;
- bizonytalan a reformból egyelőre kimaradt piaci szervezetek átalakításának iránya;
- nagy terheket jelent az új tagok belépésének finanszírozása, s a keleti irányú 

kibővülés távlati lehetőségére is tekintettel felmerült az agrárpolitika renacionalizálá- 
sának lehetősége; nehezen mérhető az ökoadók esetleges széles körű alkalmazásának 
következménye; nem világos minden részletét tekintve a GATT-megállapodás meg
valósítása stb.

6. A CAP reform számottevő hatást gyakorol az agrárvilágpiacra. A külkeres
kedelmi stratégia meghatározásánál nagy jelentőségű az alternatív szcenáriók, a kvan
titatív analízis felhasználása. Mindezek alapján az évtized végéig a következő fő irány
zatok rajzolódnak ki:

- csökken az EK és növekszik a világpiaci gabonaár, néhány év múlva akár 
teljes egészében eltűnhet a két árszint közötti különbség;

- növekszik a gabona takarmányozási célú felhasználása, emelkedik az abrak
fogyasztó állatok (sertés, baromfi) húsának piacán az EK termelők versenyképessége, 
jelentős nettó exportőri pozíció alakul ki, csökkenő világpiaci árak mellett;

- a gabonahelyettesítők ára - az éleződő takarmánypiaci versenyben - csökken, 
így növekszik azok felhasználása is;
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- az agrár-világkereskedelmen belül bővül az állati termékek (főleg az abrak
fogyasztó állatok húsa és egyes tejtermékek) aránya, az EK és az USA versenyképes
sége nagyjából kiegyenlítődik, s a nemzetközi agrárkereskedelmi konfliktusok is várha
tóan az állati termékek kereskedelmében összpontosulnak;

- az EK gabona- és takarmánykereskedelmében a korábbinál nagyobb inga
dozások alakulhatnak ki.

7. A CAP reform után sem válik lényegesen könnyebbé az Európai Megállapo
dásokat aláírt kelet-közép-európai országok (így Magyarország) piacra lépése. Az egymás 
közötti, illetve a harmadik országok piacán kialakuló agrárkereskedelmi kapcsolatok 
számára kemény feltételek:

- az EK továbbra is magas (pl. a gabona esetében prohibitív importterhelést 
eredményező) közösségi preferenciája;

- nagy piaci versennyel, erőteljesen nehezedő feltételekkel kell számolni az EK- 
ba irányuló magyar agrárexport legnagyobb csoportját képező zsilipáras termékek 
(sertés- és baromfihús, illetve az azokból készült termékek) esetében;

- az EK termelők várhatóan bővítik a kevésbé szigorú rendtartásokba tartozó 
termelésüket, ami az e piacokra exportálók kiszorításához vezethet;

- mérséklődhet, ám továbbra sem szűnik meg a harmadik piacokra nehezedő 
EK strukturális többlet;

- a közvetlen transzferekre épülő új EK-támogatási rendszer az exporttámogatások 
csökkenése ellenére is kedvező jövedelmezőséget biztosít a nyugat-európai termelőknek.

8. A CAP 1992. májusi reformja önmagában nem minősíthető piaci irányú 
fordulatnak. A harmadik országok (közöttük Magyarország) számára nem nyit meg új 
piacra jutási lehetőségeket, sőt növekedhetnek azok nehézségei egyes, eddig enyhébben 
szabályozott piaci szervezetek esetében is. További elemzéseket igényelnek az új 
GATT-rezsimből fakadó hatások is. Aláhúzást igényel, hogy az agrárkereskedelmi pre
ferenciák (így az Európai Megállapodás ilyen rendelkezései) nem értékelhetők önma
gukban. Tényleges jelentőségüket a konkrét világpiaci és agrárkereskedelempolitikai 
feltételrendszerben lehet felmérni.

Pálovics Béláné a közgazdaságtudomány doktora korreferátumában az EK 
agrárpolitikai reform fő dilemmáit és kérdőjeleit tekintette át. Részletesen elemezte 
a termeléscsökkenés reális lehetőségeit, a reform kínálatkorlátozást célzó elemeinek 
működését. Felhívta a figyelmet a takarmányozásban várható változások jelentőségé
re; az olajosnövény-piacrend működésének ellentmondásaira, továbbá a tejkvóta ha
tásaira. Áttekintette az agrárszerkezeti átalakulást, a migráció és a munkanélküliség 
problémakörét is. Aláhúzta, hogy az átlagos üzemi méretek növekedése mellett a 
részidős mezőgazdasági tevékenység bővül. A CAP-reform ellentmondásos támogatási 
gyakorlatáról szólva felvázolta a lehetséges alternatív megközelítés (a területegységre 
vetített fix összegű támogatás) lehetőségét.

Szerdahelyi Péter az FM államtitkára korreferátumában a GATT-megálla- 
podás fő hatásait és a magyar mezőgazdaság várható helyzetét vázolta fel. Részle
tesen szólt a nemzetközi támogatási gyakorlatról, a támogatások és az importterhe
lések szerkezetéről, technikáiról. Felhívta a figyelmet arra az ellentmondásra, hogy 
miközben a magyar mezőgazdaság támogatottsága nemzetközi összehasonlításban 



225

alacsony, a támogatások struktúrája a GATT-megállapodás utáni nemzetközi agrár
kereskedelmi rendszerben már problematikus lehet.

A vitában felmerült fő kérdések:
- "piacibb" lesz-e a megreformált EK-agrárrezsim;
- hogyan alakul majd a megreformált rendszerben a támogatások allokációja, 

milyen mértékben változhat az egyes országok pozíciója;
- lehetséges változat-e a CAP "renacionalizálása", azaz az agrárpolitikai dön

tések nemzeti döntési körbe történő visszajuttatása;
- a marketing és a marketing-intézmények növekvő szerepe az EK agrárgaz

daságában;
- a belső piac és a magas belső agrárárszínvonal hatásai, ellentmondásai.
A vitában részt vettek: Fekete Ferenc, Borszéki Éva, Németi László, Forgács 

Csaba, Harza Lajos, Tomcsányi Pál, Széles Gyula, Vági Ferenc, Udovecz Gábor, Laczó 
Ferenc, Bokor Tamás, Dimény Imre, Sípos Aladár.

ad.2. A bizottság az MTA közgyűlésébe két személyt ajánlott.

10.1.1.4. 1994. november 22.
Csizmadia Ernő akadémikus tiszteletére, halálának 10. évfordulóján az MTA, 

Agrártudományok Osztálya, az Agrárközgazdasági Bizottság és a Budapesti Közgaz
daságtudományi Egyetem együttes emlékülést szerveztek.

Program:
Andorka Rudolf akadémikus, BKE rektor:

Emlékezés Csizmadia Ernőre
Sípos Aladár akadémikus: az MTA Agrárközgazdasági Bizottságának elnöke: 

A magyar agrárpolitika dilemmái
Csáki Csaba akadémikus:

A magyar agrárgazdaság perspektívái nemzetközi kitekintésben
Vélemények a vállalati szférából. (Panel beszélgetés)
Vendég: Cserháti Pál elnök (Hernádi 'Március 15’ Vagyonkezelő és Szolgál

tató Szövetkezet), MAKE alelnök, Juhász István elnök (Hajdúszováti Vállalkozók Szö
vetkezete) Szaniszló Sándor elnök (Kossuth Szövetkezeti Holding, Sárospatak)

Moderátor: Forgács Csaba főtitkár (MAKE)
Az emlékülés helyszíne a Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetem volt. Az 

emlékülés résztvevőit köszöntötte Stefanovits Pál akadémikus, az MTA Agrártudomá
nyok Osztályának elnöke. Az ülésen több plenáris előadás hangzott el. Az agrárköz
gazdaságtan tudományágból Sípos Aladár akadémikus, a bizottság elnöke, továbbá 
Csáki Csaba akadémikus tartottak előadást.

Sípos Aladár bevezetőjében aláhúzta az agrárpolitika tudományos megalapo
zásának jelentőségét, méltatta Csizmadia Ernő munkásságát ebből a szempontból is. 
Az előadás a magyar mezőgazdasági átalakulás dilemmáit tárgyalta.

Az előadó részletesen vizsgálta az üzemi struktúra átalakulását. Kiemelte, 
hogy a "farmer gazdaság" típusú modellből a gyakorlatban nem sok valósult meg. 
Fennmaradt a magyar mezőgazdaság bipoláris (igen nagy, illetve igen kicsi egységek
ből felépülő) szerkezete. A korábbi nagyüzemi szféra részbeni leépülése nem ered
ményezte a „kistermelés” párhuzamos megerősödését. Új tendencia viszont a társas 
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vállalkozások térhódítása, amelyek jellemzően állami gazdaságok és szövetkezetek, 
illetve egykori nagyüzemi egységek bázisán jöttek létre. (A társaságok száma 1991- 
1993. között több, mint hatszorosára bővült!) Mindennek oka döntően a családi gaz
daságok kifejlődéséhez szükséges gazdasági feltételek - várhatóan tartós - hiánya.

Változatlanul a szövetkezetek a struktúra legfontosabb tényezői. Noha része
sedésük a termelésből némileg csökkent, továbbra is meghatározó a jelentőségük a 
szántóföldi tömegtermékek előállításában és egyes állattenyésztési ágazatokban.

Az előadás részletesen tárgyalta a farmergazdaságok potenciális lehetőségeit 
a hazai mezőgazdaságban. Felhívta a figyelmet a kárpótlás nyomán európai mércével 
szinte példátlanul szétaprózott földtulajdoni struktúrából származó ellentmondásokra.

A méretstruktúra átrendeződése a jövendő agrárpolitika számára több tanul
ságot kínál: 1) A vállalkozások szerepe termelési jelentőségük miatt továbbra is nél
külözhetetlen maradt, annak ágazatspecifikus szóródása miatt azonban a korábbinál 
kevesebb termékre korlátozódik. 2) Az 50 főnél többet foglalkoztató mintegy 1500 
cég többsége nagy valószínűséggel szövetkezet. Amennyiben ezek jövedelmezőségét 
nem sikerül fenntartani, velük együtt a mezőgazdasági termelés is összeomlik. 3) A 
vállalkozások többségének alacsony létszámcsoportba tartozása a szabályozás, a ter
melésszervezés eddig hazánkban nem alkalmazott módjának megkezdését sürgeti.

Részletesen tárgyalta az élelmiszeripar változó struktúráját. A jellemző ten
dencia az elmúlt években a decentralizáció és a privatizáció volt. Ugyanakkor a vál
lalkozások számának gyarapodása, illetve a magánosítás elsősorban a jövedéki ipará
gak, továbbá a döntően hazai piacra termelő szakágazatok esetében volt jelentős. 
(Megjegyzést igényel, hogy az eddigi élelmiszeripari privatizációban a külföldi tőke 
szerepe volt meghatározó.) Az alapvető mezőgazdasági termékeket feldolgozó, jel
lemzően exportorientált iparágak átalakulása jóval kevésbé haladt előre.

Az élelmiszeripar jelzett átalakulása kezdetben hátrányokkal járt a mezőgaz
dasági termelők számára. Változás mutatkozik e vállalatok magatartásában, amely 
mind az állami szervekkel, mind a piaci partnerekkel kialakuló kapcsolatokat érinti.

Az előadás áttekintette a mezőgazdasági átalakulás fő szociális és gazdasági 
feszültségeit. Első számú problémának az agrártermelés újratermelődő jövede
lemhiányát minősítette. Kiemelést igényel e feszültség éleződése a legutóbbi években.

Súlyos következményei vannak a jövedelemhiány jelentékeny regionális elté
réseinek, az ennek nyomán mélyülő területi differenciálódásnak. A tartósan dep
ressziós térségek kialakulása nagy tehertételt jelent az agrárátalakuláson túlmenően 
az egész magyar társadalom számára.

Az agrárpolitika lehetőségei a feszültségek mértékelésében korlátozottak, ám 
nem jelentéktelenek. Az ágazat bizonytalanságainak mérséklése rövid és hosszú távon 
egyaránt átfogó intézkedéseket igényel.

Csáki Csaba előadása - megemlékezvén Csizmadia Ernő tudományos és ag
rárpolitikai munkásságáról - a rendszerváltás éveinek magyar agrárpolitikáját tekin
tette át. A helyzetelemzés során vizsgálta a magyar mezőgazdaság visszaesésének főbb 
tényezőit; az exportteljesítményt; a jövedelmi, pénzügyi és finanszírozási problémákat. 
Áttekintette a tulajdoni változások fő irányait is. Az előadó aláhúzta, hogy az elmúlt 
években a politika túlsúlyba került a gazdasági racionalitás felett.
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A helyzetelemzés után az agrárpolitika kritikus csomópontjai kerültek elem
zésre. Az előadó aláhúzta a magántulajdonon alapuló, piaci mezőgazdaság jelentősé
gét. Ehhez egyebek mellett egyértelmű, a versenyképességet előtérbe állító agrárpo
litikai orientáció szükséges. Áttekintette az ár- és támogatási rendszer alapvető vitás 
pontjait. Óvott az egyoldalú agrárprotekcionista lépésektől. Felhívta a figyelmet a 
makroökonómiai feltételek (belső és külső egyensúlyi helyzet, árfolyam stb.) jelentő
ségére. Az előadás végül a kereskedelem-politikai tényezőket és a nagyüzemi mező
gazdaság zökkenőmentes átalakulásának útjait foglalta össze.

Az előadások után három meghívott szövetkezeti vezető (Cserháti Pál, Juhász 
István és Szaniszló Sándor) panel-vitájára került sor. A moderátor, Forgács Csaba, a 
gyakorlat szempontjából fontos kérdéseket fogalmazott meg az alábbi témakörökben.

- az elaprózott és időközben lelassult birtokátrendezés;
- az elmúlt négy év fő pozitív és negatív tapasztalatai;
- a szövetkezetben képződő vagyon-, vállalkozói és munkajövedelmek arányai;
- a szociális és kulturális funkciók és a szövetkezet kapcsolata, e funkciók 

leválása.
A vitában részt vettek Szabó Gábor, Zsamóczai Sándor, Vági Ferenc, Fekete 

György, Benedek József, Garamvölgyi Károly, Erent Gábor, Sípos Aladár, Csáki Csaba, 
Forgács Csaba.
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10.1.2. A bizottsági üléseken elhangzott előadások

A Dél-Dunántúl helye és szerepe a nemzetközi munkamegosztásban

Dr.Horváth Gyula
közgazdaságtudomány kandidátusa

MTA Regionális Kutatások Központja 
Dunántúli Tudományos Intézet igazgatója 

Pécs

1. A nemzetközi munkamegosztás területfejlesztési szerepe

Az utóbbi másfél évtizedben a nyugat-európai régiók fejlődését befolyásoló 
tényezők sorában fokozatosan erősödik a nemzetközi területi munkamegosztás sze
repe. A nemzetközi faktor felértékelődésének több oka van.

A legfontosabb meghatározó tényező a nemzeti és a regionális gazdaságok 
globalizálódásával, nemzetköziesedésével van összefüggésben. Az európai integráció 
elmélyülése, az egységes nyugat-európai piac megteremtése 1993-tól, azaz az erőfor
rások integrált egyesítése következtében a települések működésének gazdasági kör
nyezetében is alapvető változásoknak lehetünk tanúi. Mivel a gazdaságfejlesztés fő 
trendje a versenyképes struktúra kialakítása lett, a nemzetközi versenyképesség regi
onális dimenziói új tartalmat nyernek. Ez a külföldi tőkebefektetések motivációinak 
módosulásában is nyomon követhető:

1. A beruházók általában előnyben részesítik azokat a településeket, amelyek 
lehetőséget nyújtanak számukra a regionális és a nemzetközi exportpiacok kiszolgá
lására és ugyanakkor hozzájutást a fogadó ország vonzó hazai piacaihoz.

2. A nemzetközi együttműködés szélesedése és a közös beruházások számá
nak szaporodása a szolgáltató ágazatokban (az idegenforgalomban, a kutatásfejlesz
tésben, a pénzügyi és az üzleti szolgáltatásokban) a legszembetűnőbb.

3. A kis- és közepes vállalatok erőteljesen aktivizálódnak a nemzetközi beru
házásokban. Nemzetközi felmérések eredményei szerint a telepítési tényezők közül a 
beruházó vállalkozó az alábbiaknak tulajdonít különleges jelentőséget:

a) az infrastruktúra minőségének (fizikai infrastruktúra fokozatosan háttérbe 
szorul, s előtérbe lép a technológiai, a távközlési és a humán infrastruktúra, lévén a 
termelési folyamatok bonyolultsága és az értékesítés diverzifikáltsága gyors és sokrétű 
információkat, valamint magasan képzett, műszakilag hozzáértő munkaerőt igényel);

b) az általános ipari lehetőségeknek (a gépipari és elektronikai berendezéseket 
előállító befektető erősen érdekelt az ipari termelés és a kapcsolódó szolgáltatások 
működő hálózatában: a háttéripar fejlettségében, a karbantartó kapacitások kiépített
ségében, a település számítógépparkjának és adatfeldolgozási rendszereinek a meg
létében és minőségében);

c) a piacra jutás feltételeinek (a telepítési hely piaci volumene mellett a szom
szédos piacokra való kijutás adottságai, a más országok piacainak megközelíthetősége, 
az ehhez szükséges szervezeti, információs és szellemi háttér jelenléte);
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d) az engedélyezési adminisztráció hatékonyságának (egyszerű eljárási mecha
nizmusok, az ügyintézés rövidsége, szervezeti koncentrációja);

e) a makrogazdasági szabályozásnak (kiszámítható, stabil gazdaságpolitika, 
reális árfolyam).

Szinte valamennyi üzleti megkérdezés, felmérés az első három hely valame
lyikére helyezi a hangsúlyt. Ezt azért fontos kiemelni, mert ezek olyan belső- a tele
püléseken vagy azok környezetében fellelhető - faktorok, amelyek kifejlesztésében, 
kínálatuk szervezésében, a kínálati pozíciók propagálásában, a külföldi üzleti partne
rekkel való megismertetésében a helyi és a területi kormányzatoknak van mozgáste
rük, míg a rangsor további elemei a központi gazdaságpolitika kompetenciájába tar
toznak.

A telepítési tényezők nagyfokú mobilitása az egységes európai piacon a tele
pülések és a régiók kölcsönhatásait erősíti, ez pedig a kooperációval egyidejűleg az 
országrészek és városok konkurenciaharcát is eredményezi.

2. A nemzetközi munkamegosztásban való részvétel gyenge és erős pontjai a 
Dél-Dunántúlon

A világgazdasági változások az európai integráció fejlődése és nem utolsósor
ban Kelet-Közép-Európa betagolódása az európai munkamegosztásba a nemzetközi 
gazdasági kapcsolatok regionális fejlődésében játszott szerepét is átértékelésre kény
szerítették. A tradicionális regionális gazdaságtan a régiók exportszektorának nagy 
jelentőséget tulajdonított. Az egészséges gazdasági fejlődést az exportágazatok belföl
di értékesítésre termelő vállalatokra gyakorolt multiplikátor hatásai nem kis mérték
ben befolyásolják. Bár a fejlett piacgazdaságok multiplikációs elemzései egyéb más 
tényezők (beruházások, idegenforgalom, a helyi önkormányzatok támogatási rend
szerei) gazdaságélénkítő hatásai is bizonyították, úgy véljük, hogy a dél-dunántúli régió 
gazdasági szerkezetének átalakításában a külgazdasági orientációnak kitüntetett je
lentőséget kell tulajdonítanunk, mert:

a) A régió gazdaságának exportképessége gyenge, 1991-ben az ország export
jának csupán 6,3 %-a jutott a Dél-Dunántúlra (az Eszak-Dunántúl részesedése ennek 
két és félszerese volt, és az ország többi nagyrégiója is magasabb arányt mutatott).
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Az exportorientáltság regionális jellemzői Magyarországon, 1991
1. táblázat

Régió
Teljes export 

árbevétel 
millió Ft

Megoszlás 
%

Az export árbevétel 
a nettó eredmény 

%-ában

Központ
(Budapest, Pest m.) 

Észak-dunántúli
(Győr-Moson-Sopron,

376 606 53.5 10.1

Vas, Veszprém, 
Komárom-Esztergom és 
Fejér megye)

Dél-alföldi

113 339 16.1 12.8

(Bács-Kiskun, Csongrád, 
Békés megye)

Észak-alföldi
(Szabolcs-Szatmár-Bereg,

56 598 8.0 11.3

Hajdú-Bihar,
Jász-Nagykun-Szolnok m.)

Észak-magyarországi

56 649 8.0 10.7

(Borsod-Abaúj-Zemplén, 
Heves, Nógrád megye)

Dél-dunántúli

56 505 8.0 12.4

(Baranya, Somogy, 
Tolna, Zala megye)

44180 6.3 9.2

Összesen 703 877 100.0 10.7

Forrás: Pénzügyminisztérium Gazdaságelemzési és Informatikai Intézetének adatai. Bp., 1993.

b) Az export fajlagos mutatói (exportráta, az egy foglalkoztatottra jutó külke
reskedelmi értékesítés volumene) az országos átlag alatt vannak, és a 80-as évtizedhez 
képest a 90-es évek legelején csökkenő tendenciát mutatnak vagy növekedési ütemük 
a legalacsonyabb az országban.

c) A gyenge exportorientáció ágazati egyenetlenséggel is párosul, a régió vezető 
ágazatainak (élelmiszeripar, könnyűipar) exportrátái megyénként lényeges eltérést 
mutatnak (Baranyában 20,1 %, Somogybán 12,1 %) Tolnában 31,8 %, Zalában 17,9 
% az élelmiszeripar, 38,2 %, 42,6 % - Tolna megyére nincs adat -, 42,9 % a kézműipar 
külkereskedelmi értékesítésének aránya).

d) hz exportmutatókhoz hasonlóan kedvezőtlen képet találunk a vegyesválla
latok körében is. Mind a vegyesvállalatok aránya, mind pedig e vállalatok sűrűsége 
(tízezer lakosra jutó száma) alacsony. 1991-ben az ország 9 117 vegyesvállalatának 7,5 
%-a (681) működött a Dél-Dunántúlon (39 %-a Baranyában), a sűrűségi mutató pedig 
nem érte el az országos átlag kétharmadát (8,56-tal szemben csak 5,18 volt). A vegyes 
vállalatok 18 milliárd 134 millió Ft-os alapítói vagyonnal rendelkeztek, ez az érték 
45,1 %-kal magasabb az 1990. évinél (az országos növekedés ugyanakkor 73,5 %-os 
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volt). Az egy vegyes vállalatra jutó alapítói vagyon dél-dunántúli átlaga (26,6 millió 
Ft) az országos átlagnak (52,2 millió Ft) csak a felét éri el. A kizárólag külföldi tu
lajdonban lévő vállalkozások aránya 10,6 % az országos 13,1 %-kal szemben.

e) A kedvezőtlen reálfolyamatok mellett a távlati külgazdasági stratégia ki
dolgozása szempontjából kedvező tényezőket is felfedezhetünk a dél-dunántúli régi
óban. Figyelemre méltó jellegzetességnek kell tekintenünk, hogy a bruttó exporttelje
sítmények ágazatcsoportonkénti tagozódása az ország más térségeitől eltérő vonásokat 
mutat. Az ágazati átrendeződés megindulását jelzi, hogy Somogybán az exportforga
lom nagyobb hányada (53,2 %-a), Baranyában pedig jelentős része (37,4 %-a) az 
iparon kívüli szektorokban zajlott (2. táblázat). Ha ezeket az adatokat összevetjük a 
foglalkoztatotti szerkezettel, azt állapíthatjuk meg, hogy a Dél-Dunántúlon az export
teljesítményekben a tercier ágazatoknak (mindenekelőtt az idegenforgalomnak) és - 
feltételezésünk szerint - az agrárágazatnak is markánsabb szerepük van, mint az or
szág többi régiójában.

2. táblázat
A külkereskedelmi értékesítés megoszlása ágazatcsoportonként, 1991

Forrás: Pm GH adatai, Megyei Statisztikai Évkönyvek alapján, saját számítások.

Megye Ipar Egyéb ágazatok Összesen
Millió

Ft
% Millió 

Ft
% Millió

Ft
%

Baranya 9396 62.6 5620 37.4 15016 100.0
Bács-Kiskun 19111 85.9 3132 14.1 22243 100.0
Békés 16398 91.9 1438 8.1 17836 100.0
Borsod-Abaúj-Zemplén 42136 100.0 - - 42136 100.0
Csongrád 15798 95.7 710 4.3 16508 100.0
Fejér 25684 100.0 - - 25684 100.0
Győr-Moson-Sopron 28611 90.5 3001 9.5 31612 100.0
Hajdú-Bihar 19158 80.0 4784 20.0 23942 100.0
Heves 5296 68.9 2385 31.1 7681 100.0
Jász-Nagykun-Szolnok 16716 87.3 2423 22.7 19139 100.0
Komárom-Esztergom 9863 71.7 3897 28.3 13760 100.0
Nógrád 6688 100.0 - - 6688 100.0
Pest 34970 100.0 - - 34970 100.0
Somogy 4569 46.8 5189 53.2 9758 100.0
Szabolcs-Szatmár-Bereg 13447 99.2 102 0.8 13549 100.0
Tolna 6738 87.7 945 12.3 7683 100.0
Vas 9534 78.4 2620 21.6 12154 100.0
Veszprém 30129 100.0 - - 30129 100.0
Zala 8561 73.0 3192 27.0 11723 100.0
Budapest 153842 45.0 187794 55.0 341636 100.0

Összesen 476645 67.7 227232 32.3 703877 100.0

Dél-Dunántúl összesen 29237 66.2 14946 33.8 44180 100.0
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f) Távlatilag a nemzetközi integrációban való részvételt kedvezően befolyá
solhatja a régió megyéinek közreműködése a közép-európai regionális együttműködé
sekben. Az Alpok-Adria Munkaközösségben és a Duna Menti Tartományok Munka
közösségében felhalmozott fél évtizedes tapasztalatok, a nemzetközi kapcsolatépítés
ben megszerzett rutin - koncepciózus programokkal párosulva - előnyös kiinduló fel
tételei lehetnek a régió európai integrálódásának.

Bár a regionális együttműködések egyik jelentős formájával, a határ menti 
kooperációk fejlődésével - az új délszláv államokban tapasztalható politikai bizonyta
lanság miatt - csak mérsékelten lehet számolni. Kedvező tényezőnek minősíthető vi
szont, hogy a régió több megyéje aktív kezdeményező szerepet játszik az Európai 
Régiók Gyűlésében, eredményesen vett részt az Európai Közösség Ouverture pályá
zatain, mind a négy megyében külföldi szakértő szervezetek dolgozták ki a vállalko
zásfejlesztési programokat, valamint a régió számtalan településének vannak nyugat
európai kapcsolatai.

A humán infrastruktúra számtalan eleme alkalmas a külgazdaságbarát üzleti 
légkör fejlesztésére. A régió felsőoktatási intézményeinek többségére kiterjedt nem
zetközi kutatási együttműködések jellemzők, közel félszáz oktató és kutató foglal el 
fontos pozíciókat nemzetközi tudományos szervezetekben és kutatási programokban. 
Pécs diplomáciai alcentrummá fejlődése (konzulátusok és tiszteletbeli konzuli tisztsé
gek létesítése) a nemzetközi kapcsolatok szervezésében az egész Dél-Dunántúlra, sőt 
a délnyugat-alföldi területére kedvező hatást gyakorolhat. A régió népességének ide
gennyelv tudása országos átlag feletti, közgazdasági felsőoktatási intézményei és át
alakuló egyetemei alkalmassá tehetők külkapcsolatokhoz értő szakemberek képzésé
re, továbbképzésére. Az egyetemeken elszigetelten folyó Európa-kutatások kutatási 
társulássá szervezhetők, amely szolgáltatásokat is nyújthatna külgazdasági koncepciók 
összeállításához.

g) A nemzetközi gazdasági kapcsolatok fejlesztését szolgáló piaci intézmény
rendszer csírái megtalálhatók a régióban. Kiépülőben vannak azok a szervezetek, ame
lyek a jövőben fontos szervező és közvetítő szerepet játszhatnak a külkapcsolatok 
alakításában. Formálódóban vannak a regionális kamarai hálózatok, megjelent több 
külkereskedelmi (értékesítő, marketing, piackutató, szállítmányozó) vállalkozás. A Pé
csi Ipari Vásár - történelmi tradíciói folytán is - a közép-európai vásárhálózat része
ként, de a jelenleginél markánsabb koncepcióval - a régió meghatározó bel- és külföldi 
közvetítő intézményévé fejleszthető, amelyet jól kiegészíthetnek a többi megyeszék
hely és egyéb városok regionális és lokális hatókörű árubemutatói. A banki-pénzügyi 
szolgáltatások általános fejletlensége ellenére pozitív faktorként értékelendő, hogy két 
nagy országos szakosított külkereskedelmi banknak - az MKB-nek és az Inter-Európa 
Banknak - jól működő fiókjai vannak Pécsett, amelyek - ha kellő döntési kompeten
ciához jutnának - a külgazdasági kapcsolatok fejlesztésében fontos szervezői funkciót 
tölthetnének be. (Ez természetesen nem jelenti azt, hogy nem kell akár új pénzügyi 
szervezetek, pl. külföldi bankfiókok telepítését fontolóra venni.)

A dél-dunántúli régió nemzetközi munkamegosztásban való részvételének je
lenlegi színvonala, a térség geopolitikai helyzete, tradicionális történelmi kapcsolatai, 
valamint a kedvező szellemi-infrastrukturális adottságok miatt a gazdaságfejlesztési 
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stratégiában a nemzetközi versenyképesség megteremtése, az ezt elősegítő szervezet
rendszer fejlesztése domináns tényezőként veendő figyelembe.

3. A Dél-Dunántúl exportpotenciáljának alakulása

A Dél-Dunántúl nemzetközi munkamegosztásban elfoglalt előnytelen és ked
vező pozícióit a külkereskedelmi forgalom, a külföldi tőke jelenléte és a régió köz
igazgatási szerveinek, egyéb szervezeteinek intézményes vagy informális nemzetközi 
kapcsolatai befolyásolják. A nemzetközi aktivitás e három fő területének elemzése 
különböző módszertani nehézségeket vet fel, eltérő adatbázisokkal kell operálni, nem 
azonosak a nemzetközi összehasonlítás lehetőségei sem. Előre kell bocsátanunk azt 
is, hogy amennyiben mégis sikerrel jár egy körültekintő becsléssel megrajzolt helyzet
kép alapján a fejlesztési stratégia főbb irányait majd megfogalmazni, a megvalósítás 
során - a gazdasági szervezetrendszer mai viszonyai közepette - előreláthatólag szám
talan korlátozó tényezővel kell számolni.

Vizsgálatunk e szakaszában szekunder információkkal dolgoztunk. A régió 
teljes exportkibocsátásának elemzését a mérlegbeszámolót készített vállalatok szék
hely szerinti adatai alapján végeztük. Az ipari export hosszú távú adatsorait a megyei 
statisztikai évkönyvek alapján állítottuk össze. A 80-as évtizedre ezek az adatok kellő 
pontossággal állnak rendelkezésünkre, a 90-es évtizedben azonban változott a statisz
tikai megfigyelési rendszer, s csupán az 50 fő feletti megyei székhelyű ipari szervezetek 
adatait közli a statisztika. Tapasztalataink szerint azonban a fő tendenciák ezekből az 
adatokból is megrajzolhatók, bár reményeink szerint a helyzetképet tovább pontosít
hatják és árnyalhatják majd a folyamatban lévő - a régió 500 vállalatának exportké
pességét és fejlesztési elképzeléseit feltáró - kérdőíves felmérés eredményei, illetve 
az export területi irányultságának feltárására irányuló kutatásunk. A KSH-adatokat 
azért is tartjuk viszonylag megbízhatónak, mert egy 1993-ban végzett felmérésünk a 
baranyai gépipari, élelmiszer- és faipari kisvállalati szektorban elenyésző exportot (2,2 
%) mutatott ki.

A Dél-Dunántúl összes külkereskedelmi értékesítése 1991-ben 44 180 millió Ft 
volt. E forgalom kétharmadát az ipar, egyharmadát egyéb ágazatok adták. Az ország 
becsült külkereskedelmi kiviteléből a régió 6,3 %-ban részesedett. Hasonló arányú 
volt a két nagy ágazatcsoportban való részesedése is (3. táblázat).

A meghatározó exportágazat, az ipar külkereskedelmi forgalmában az elmúlt 
évtizedben kedvezőtlen jelenségeknek lehetünk tanúi. A Dél-Dunántúl részesedése 
ebben az ágazatban is csekély, míg az összes ipari kibocsátás 9,4 %-a jutott 1991-ben 
a régióra, az ipari exportnak mindössze 6,1 %-a (4. táblázat). A négy megye export
koefficiense (az export aránya az összes ipari értékesítésből) fokozatosan romlik. Az 
1980-as évtizedben átlagosan az ipari termelés 19,1 %-a került a külkereskedelem 
csatornáiba, 1990-ben már csak 18,1 %-a, 1991-ben pedig 15,4 %-a (5. táblázat). Az 
előzetes adatok szerint a mutató 1992-ben tovább romlik: Baranya megyében már 
csak 9,8 %. Baranyában a külkereskedelmi értékesítés volumene is jelentősen, 30,1 
%-kal visszaesett 1992-ben, Somogy megye viszont némiképp javította ipari export
mutatóját, az export volumene csekély mértékben, 2,3 %-kal csökkent. Baranya, Tolna 
és Zala megyék egyébként az exportmutatók országos rangsorában az utolsó harmad
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bán helyezkedtek el a 80-as évtizedben, 1991-ben Baranya megye az utolsó előtti 
helyre került.

A fordulópontot valamennyi megyében a 80-as évtized közepe jelentette, 
1984-85-ben az exportrészesedés - Zala megye kivételével - zsugorodni kezdett, s míg 
az ipari értékesítés 1980-1991 között folyó áron - több mint háromszorosára emelke
dett, az export növekedési üteme csak 2,4-szeres volt. Ezt - a dél-dunántúli régió 
gazdaságszerkezetének sajátosságaival magyarázható - folyamatot a térség fejlődőké
pességének szempontjából kedvezőtlennek kell minősíteni. Az exportképesség csök
kenését a belföldi piacokra való értékesítés növekedése nem képes ellensúlyozni, hát
rányosan érinti a termékek műszaki színvonalát, a technológiai megújulást, általában 
a versenyképességet. E megállapítást annak ellenére érvényesnek kell tekintenünk a 
régió fejlődése szempontjából, hogy a 80-as évtized második felének külkereskedelmi 
visszaesését mindenekelőtt a kelet-európai piacvesztés idézte elő.

Az egy foglalkoztatottra jutó külkereskedelmi értékesítés mutatói is igen kedve
zőtlenek a Dél-Dunántúlon, bár a 80-as évtizedhez képest némi javulás tapasztalható: 
1981-89 átlagában az egy főre jutó export értéke az országos átlag 38,3 %-a, az 1990- 
91. években pedig 50 %-a volt.

3. táblázat
A külkereskedelmi értékesítés megoszlása megyénként, 1991, %

Forrás: PM GH adatai, Megyei Statisztikai Évkönyvek alapján saját számítások.

Megye Összes export Ipari export Egyéb export

Baranya 2.2 2.0 2.5
Bács-Kiskun 3.3 4.0 1.4
Békés 2.5 3.4 0.6
Borsod-Abaúj-Zemplén 6.0 8.8 -
Csongrád 2.3 3.3 0.3
Fejér 3.6 5.3 -
Győr-Moson-Sopron 4.5 6.0 1.3
Hajdú-Bihar 3.5 4.0 2.1
Heves 1.1 1.1 1.0
Jász-Nagykun-Szolnok 2.7 3.5 1.2
Komárom-Esztergom 2.0 2.1 1.7
Nógrád 1.0 1.5 -
Pest 5.0 7.3 -
Somogy 1.3 1.0 2.3
Szabolcs-Szatmár-Bereg 1.9 2.8 0.0
Tolna 1.1 1.5 0.4
Vas 1.7 2.0 1.2
Veszprém 4.3 6.3 -
Zala 1.7 1.8 1.4
Budapest 48.3 32.3 82.6
Összesen 100.0 100.0 100.0
Dél-Dunántúl összesen 6.3 6.1 6.3
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4. táblázat
Az ipari értékesítés területi megoszlása, 1991

Forrás: Megyei Statisztikai Évkönyvek alapján saját számítások.

Megye Összes értékesítés Export
Millió Ft % Millió Ft %

Baranya 72835 3.6 9396 2.0
Bács-Kiskun 55393 2.7 19111 4.0
Békés 48541 2.4 16398 3.4
Borsod-Abaúj-Zemplén 196899 9.7 42136 8.8
Csongrád 66659 3.3 15798 3.3
Fejér 93057 4.6 25684 5.3
Győr-Moson-Sopron 107560 5.2 28611 6.0
Hajdú-Bihar 87081 4.3 19158 4.0
Heves 43409 2.2 5296 1.1
Jász-Nagykun-Szolnok 112947 5.6 16716 3.5
Komárom-Esztergom 64042 3.2 9863 2.1
Nógrád 23468 1.2 6688 1.5
Pest 206920 10.2 34970 7.3
Somogy 22510 1.1 4569 1.0
Szabolcs-Szatmár-Bereg 42826 2.2 13447 2.8
Tolna 39868 2.1 6738 1.5
Vas 26638 1.3 9534 2.0
Veszprém 80129 4.0 30129 6.3
Zala 54876 2.7 8561 1.8
Budapest 574038 28.4 153842 32.3

Összesen 2019696 100.0 476645 100.0

Dél-Dunántúl összesen 190089 9.4 29237 6.1
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5. táblázat
Az export aránya a megyék ipari értékesítésében, %

Forrás: Megyei Statisztikai Évkönyvek alapján saját számítások.

Megye 1981-1989 1990 1991

Baranya 18.8 18.0 12.9
Bács-Kiskun 31.7 31.1 34.5
Békés 28.0 32.2 33.8
Borsod-Abaúj-Zemplén 19.3 20.9 21.4
Csongrád 23.2 25.7 23.7
Fejér 30.4 38.5 28.6
Győr-Moson-Sopron 31.8 27.7 26.6
Hajdú-Bihar 22.6 23.8 22.0
Heves 14.5 14.3 12.2
Jász-Nagykun-Szolnok 12.0 15.8 14.8
Komárom-Esztergom 15.6 20.4 15.6
Nógrád 12.8 26.3 28.8
Pest 16.8 21.2 16.9
Somogy 27.1 20.9 20.3
Szabolcs-Szatmár-Bereg 25.6 26.6 31.6
Tolna 20.9 19.7 16.9
Vas 22.5 28.4 35.8
Veszprém 30.6 34.7 37.6
Zala 12.2 15.6 15.6
Budapest 28.1 28.0 26.8

Összesen 23.7 25.3 23.6

Dél-Dunántúl összesen 19.1 18.1 15.4

A legjobb mutatókat produkáló megyékhez képest a dél-dunántúli teljesítmé
nyek szinte elenyészőnek tűnnek: a baranyai mutató a budapestinek egynegyede, a 
Veszprém megyeinek és a Győr-Moson-Sopron megyeinek harmada és még a gyengén 
iparosodott megyeként számon tartott Vas megye értékének is csak kétharmada (6. 
táblázat).
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6. táblázat
Az egy foglalkoztatottra jutó ipari külkereskedelmi értékesítés, 1981-1991, ezer Ft

Forrás: Megyei Statisztikai Évkönyvek alapján saját számítások.

Megye 1981-1989 1990 1991 Változás, % 
1981/89-91

Baranya 132.4 242.2 223.0 68.4
Bács-Kiskun 194.9 339.4 518.9 266.2
Békés 194.5 337.9 459.5 236.2
Borsod-Abaúj-Zemplén 234.6 430.9 510.5 217.6
Csongrád 208.2 343.1 416.8 200.2
Fejér 486.4 778.3 566.4 116.4
Győr-Moson-Sopron 504.3 574.2 646.4 128.2
Hajdú-Bihar 275.5 380.0 440.4 159.9
Heves 85.8 162.6 179.6 209.3
Jász-Nagykun-Szolnok 232.6 358.6 452.1 194.4
Komárom-Esztergom 150.7 307.3 301.3 199.9
Nógrád 90.9 216.2 287.9 316.7
Pest 373.9 582.3 616.9 164.9
Somogy 104.8 191.3 224.4 214.1
Szabolcs-Szatmár-Bereg 130.9 223.6 356.6 272.4
Tolna 141.4 258.9 315.0 227.7
Vas 129.9 252.3 332.6 256.0
Veszprém 349.2 563.4 704.6 201.8
Zala 115.8 212.7 284.1 245.3
Budapest 686.3 822.1 943.4 137.5

Összesen 322.9 469.3 537.1 165.4

Dél-Dunántúl összesen 123.6 234.9 268.9 213.1

Ha nemzetközi összehasonlításban nézzük a fajlagos exportmutatókat, még 
kedvezőtlenebb képet kapunk, nemcsak a Dél-Dunántúlról, hanem az ország export
teljesítményéről is. Ehelyett csak a dél-dunántúli megyékhez az Alpok-Adria Munka
közösség révén formálisan kapcsolódó olasz régiók fajlagos exportmutatóit említjük. 
A négy olasz régió (Lombardia, Friul-Venezia Giulia, Veneto és Trentino-Alto Adige 
1988-ban 67 950 milliárd líra (4 077) milliárd Ft) ipari exportforgalmat bonyolított le. 
Ezek a területek adták az olasz export 46,0 %-át. Az egy foglalkoztatottra jutó export 
értéke Lombardiában 4,07 millió Ft, Venetóban 2,76 millió Ft, Friuli-Venezia Giuli- 
ában 3,55 millió Ft volt. A Dél-Dunántúllal azonos népességszámú, a 70-es évek kö
zepéig fejletlen vidékként jegyzett utóbbi régió fajlagos exportmutatója tehát 13-szo- 
rosan meghaladja a dél-dunántúli értéket, sőt Budapest mutatójának is majdnem négy
szerese. A venetói ipar exportértékesítésének aránya 65,5 % volt. Minderre azért kell 
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felhívni a figyelmet, mert egyrészt az északkelet-olasz régiók fejlesztési stratégiájukban 
- különösen a speciális autonóm jogkörökkel rendelkező Friuli-Venezia Giulia - a 
közép-európai kapcsolatoknak kitüntetett szerepet szánnak, másrészt pedig tanul
mányozásra érdemesek azok az exportösztönző intézkedések, szervezeti megoldások 
és vállalati stratégiák, amelyek e régiók külgazdasági mutatóit e magas színvonalra 
emelték. Meggyőződésünk ugyanis, hogy a Dél-Dunántúl európai integrálódásának 
kulcsa a közép-európai (olasz, osztrák, szlovén, horvát és délnémet) regionális együtt
működés elmélyítése.

Az ipari export ágazati szerkezete és az egyes ágazatok dinamikája jelentős 
eltéréseket mutat a Dél-Dunántúlon. 1990-ben még három megyében az élelmi
szeripar adta az export felét, 1991-ben a súlya már mérséklődött, Somogy megyében 
a csökkenés 20 százalékpontot ért el, és a gépipar lett a megye vezető exportágazata 
(az 1992. évi előzetes adatok szerint már a könnyűipar részesedése a legmagasabb, 
ami azt jelzi, hogy a megyének nincs markáns exportteremtő ágazata, a gyenge és 
sérülékeny gazdaság rövid távú konjunkturális hatásoknak van kitéve. (7. táblázat)

A gépipar szerepe egyébként igen szerény, a régió fejlődésének egyik akadá
lya, hogy alacsony a gépipar teljesítőképessége, ennek következménye, hogy az ország 
gépipar exportjának csupán 4,0 %-a kerül ki a Dél-Dunántúlról. Az élelmiszeripar 
viszonylagosan erős pozícióit pedig az is jelzi, hogy a dél-dunántúli élelmiszeripar adja 
az ország kivitelének 11,5 %-át, és különösen érdekes, hogy a könnyűipar három me
gyei exportja (Tolna megyére nincs adat) mutatja a legmagasabb arányt a magyar 
exportban - 14,0 %. Nézzük meg összefoglalásképpen az exportágazatok rangsorát az 
egyes megyékben (8. táblázat).

Az adatok egyrészt a régió ipari teljesítőképességének gyengeségére világíta
nak rá, de jelzik a lehetséges kitörési pontokat is (az élelmiszergazdaság minőségi 
termékek előállítására való konverzálását, a konfekció-, bútor- és bőrfeldolgozó ipar 
kooperálását az északkelet-olasz könnyűipari körzetekkel, néhány versenyképes gép
ipari ágazat meghonosítását stb.).



239

3

A
 dé

l-d
un

án
tú

li i
pa

ri 
ex

po
rt 

ág
az

at
i s

ze
rk

ez
et

e,
 19

90
-1

99
1

>1
. é

v
—

 / ■ ■ . E
gy

éb
 

El
el

m
i-

ip
ar

 
sz

er
ip

ar 65

‘O s

65

>5 
S

en cn 
»n rí 
xr cn

in oo 
CM

in —

CM 
00* 
•’e

IÖ

CM 
m

O* 

m

n_ 
Ox 
r»

rí 
00

V<Mt

CM

O32
2 3, cn

o

CA o_ 00

65 o* 
m

OS
<n

jn
nj

 
ip

ar
•5 rí O
S OS 

rí
w—• 
Ttm cn

v>
ló bű u<

65 rn o’
• 

m

É
pí

t 
an

ya ra 
ex 'O 

s m 
er s
m CM

r— io in

pá
r 65 rí 

•—< m
m 
CM

KO

CX 'O m
O s CA m 

m
oo 
m

CD oo CA

:lm
i- 

rip
ar 65 rn 

M- ín rn 
in

CM 
m

El
e 

sz
e •o s cn m 

oo
m 
in

OO n n m
CM
CM

O\ «n in

•O u«
65 oo’ n

év bű
W ■“

'Os \o o
oo

CM 
O

ó CA KO CM

o ec CM-

o 65 ví KO

C « c: ex 'O o>o s s *x • OO

m \o CM

•—• CA

•6 s
65 ■Xt o* CM

f 5 a.

M
ót

45
0 rí •

&

m O in

65
oo’ O\ 

ni —• o

G
ép

ip

M
ót

oo
CM 
r* 
rM

CM 
m 
O

oo

O\ r*

rí >>

s
H

O*J O 
E c 

f-s
J2

rw
CD

o 
LO H N

00

OS

oo 
XO

o 
rr 
\O

oo

xo

o

53

o 
3
E
N

.5

»q

fi

V-}

LO

M V s
•a



240

8. táblázat
Az exportágazatok rangsora a dél-dunántúli megyékben, 1991

4. A külgazdasági aktivitás területi különbségei

Rangsor Ágazat Exportrészesedés, %

Baranya 1. Élelmiszeripar 45.3
2. Könnyűipar 35.0
3. Gépipar 12.7
4. Építőanyagipar 3.5
5. Egyéb ipar 3.5

Somogy 1. Gépipar 33.6
2. Élelmiszeripar 32.3
3. Könnyűipar 30.9
4. Egyéb ipar 3.1
5. Építőanyagipar 0.1

Tolna 1. Élelmiszeripar 48.2
2-3. Gépipar 23.5

Zala 1. Könnyűipar 39.8
2. Élelmiszeripar 29.2
3. Gépipar 16.1
4. Egyéb ipar 11.8
5. Építőanyagipar 3.1

A külkereskedelmi tevékenység egyik sajátossága az, hogy - ágazatonként el
térő mértékben - a gazdaság fejlettségével szoros kapcsolatot mutat, és az agglome
rációs hatások és a méretgazdaságosság befolyással vannak fejlődésére. Minél nagyobb 
és összetettebb gazdasági struktúrával rendelkezik egy térség vagy település, annál 
intenzívebb a nemzetközi területi munkamegosztásban való részvétele. A magyar ex
portforgalom előző fejezetben történt elemzése is alátámasztja ezt a megállapítást.

A megyék közötti különbségek nem túlzottan nagyok. A dél-dunántúli teljes 
exportforgalom 34,0 %-át Baranya megye, 26,5 %-át Zala megye, 22,1 %-át Somogy 
megye és 17,4 %-át Tolna megye adta 1991-ben. Az ipari értékesítésben hasonló ará
nyokat találunk: Baranya-32,1 %, Zala-29,3 %, Tolna-23,0 % és Somogy-15,6 %. A 
bruttó exportráták megyénként nem szóródnak jelentősen: Zala megye áll az élen 
12,2 %-kal (egyedül az országos átlag felett), majd Somogy megye (9,2 %), Baranya 
(8,4 %) és Tolna megye (7,9 %) következik. Hasonló kiegyenlítettséget mutatnak az 
egy főre jutó exportforgalom mutatói is: a 80-as évtizedben a legjobb mutatójú Tolna 
megye és a legrosszabb Zala megye között csupán 34,9 %-os különbség volt. 1991-ben 
Tolna és Baranya között 41,4 %. Az észak-dunántúli régióban ennél sokkal nagyobbak 
a megyei eltérések. Az ipari export arányát illetően már lényegesebbek a különbségek: 
Somogy megyében 20,3 %, Tolnában 16,9 %, Zalában 15,6 % és Baranyában 12,9 %. 
Az európai nagy régiók exportjának belső regionális eloszlása ennél lényegesebb el
téréseket mutat. Például a már említett Veneto régió megyéinek exportkoefficiensei 



241

87,8 % (Vicenza megye) és 19,4 % (Rovigo megye) szóródnak. A dél-dunántúli ada
tokkal összevetve azonban a minőségi különbségekre hívjuk fel a figyelmet!

A centrumtérségek és a perifériák elkülönülése azonban már markáns jelenség. 
A területi differenciák elemzését a teljes külkereskedelmi forgalom alapján végeztük 
el. A továbbiakban azt vizsgáljuk, milyen megoszlást mutat a régió exportforgalma a 
városkörnyéki körzetek és a települések között. Az 1. ábra a városkörnyékek exportin- 
tenzitási mutatói alapján készült. Az árbevételre vetített export aránya jelentős szó
ródást mutat, 0,87-20,48 % között változik. A legkedvezőbb adatokat (15,0 % feletti 
értékeket) a régió öt kisvárosi városkörnyéke (Nagyatád, Keszthely, Bonyhád, Fonyód 
és Barcs), illetve Zalaegerszeg mutatja. A többi megyeszékhely és Nagykanizsa mu
tatói 6,0-11,0 % között szóródnak. Jellemző, hogy a városkörnyékek exportforgalmá
ban meghatározó szerepük van a városoknak: a nagyatádi városkörnyék forgalmának 
82,2 %-a, a keszthelyinek 98,1 %-a, a bonyhádinak 99,5 %-a, a fonyódinak 98,7 %-a, 
a barcsinak 95,7 %-a a városból származik. De hasonló képet kapunk a városok több
sége esetében is (9. táblázat).

A városok részesedése a városkörzetek exportforgalmából, 1991, %
9. táblázat

Város Városi export Városkörnyéki export

Komló 54.7 45.3
Mohács 66.8 33.2
Pécs 98.0 2.0
Siklós 54.5 45.5
Szigetvár 84.4 15.6
Barcs 95.7 4.3
Kaposvár 92.3 7.7
Marcali 99.5 0.5
Nagyatád 82.2 17.8
Siófok 25.9 74.1

Csurgó 100.0 -

Tab 100.0 -

Bonyhád 99.5 0.5

Dombóvár 72.9 17.1

Szekszárd 99.2 0.8

Tamási 71.4 28.6

Duna földvár 19.5 80.5

Paks 96.7 3.3

Keszthely 98.1 1.9

Lenti 79.5 20.5

Nagykanizsa 93.3 6.7

Zalaegerszeg 91.8 8.2

Zalaszentgrót 84.0 16.0

Letenye 22.0 78.0

Dél-Dunántúl összesen 78.3 21.7
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A külkereskedelem tehát a Dél-Dunántúlon kifejezetten városi tevékenység, az 
export több mint háromnegyed részét a régió 24 városa bonyolítja le. A többi 92 
exportáló települési gazdaság külkereskedelmi volumene is jelentősen differenciáló
dik, 17 nem városi település exportált 50 millió Ft feletti (összesen 2 879 032 ezer Ft) 
értékben. A Dél-Dunántúl exportforgalmának 84,8 %-át 41 települési gazdaság adta 
(2. ábra).

Az exporttevékenység további elemzéséből még árnyaltabb képet kaphatunk. 
Bizonyítható, hogy a Dél-Dunántúlon is érvényesül az agglomerációs hatás, ugyanis a 
teljes exportforgalom 66,2 %-a a régió öt meghatározó városára koncentrálódik. Kü
lönösen kiemelkedik Pécs súlya, e város adja a dél-dunántúli export 26,2 %-át (és a 
baranyai 76,9 %-át).

Összességében tehát megállapíthatjuk, hogy a régió külkereskedelmi értékesí
tése a településhierarchiát követi, és a periférikus gazdaságokra jellemző területi elosz
lást, magas nagyvárosi koncentrációt mutat.

5. Összegzés

A Dél-Dunántúl nemzetközi munkamegosztásban játszott szerepét vizsgálva 
fő vonalaiban a tipikus periféria képe rajzolódik ki. Európa más peremvidékeihez 
hasonlóan a gyenge gazdasági teljesítőképesség az ország centrumtérségeihez képest 
relatíve alacsony külkereskedelmi forgalommal párosul. Az elsősorban belső piacra 
termelő, exportjában pedig a kelet-európai dominanciájú gazdaság a piaci viszonyokra 
való áttérés időszakában, még az alacsony színvonalú exportrátáit sem tudja megtar
tani. A periférikus gazdaságra jellemző másik sajátosság az exportértékesítés régión 
belüli-nagyvárosi-koncentrációja.

Az export volumenének és fajlagos mutatóinak ez a mind nemzetközi, mind 
hazai összehasonlításban kedvezőtlen nagysága és színvonala elsősorban a - szintén a 
perifériákra jellemző - sajátos ipari fejlődéssel magyarázható. A tervgazdaság korlá
tain kívül a dezindusztrializálás a nemzetközi munkamegosztásba való bekapcsolódás 
szempontjából kedvezőtlen gazdasági környezetet teremtett a Dél-Dunántúlon, mert:

- az újonnan telepített vállalatok többségének gazdasági autonómiája korlá
tozott volt, a régión kívülről irányított ipartelepek termelési specializációja a centrum
régió (Budapest) igényeit elégítette ki, a végtermékek exportbevételei is ott realizá
lódtak,

- a hiánygazdaság szükségleteit kielégítő, állami támogatással működő fordista 
típusú tömegtermelést nem ösztönözte gazdasági és piaci kényszer termék- és tech
nológiai innovációra, a külföldön is piacképes termékek aránya elenyésző, a kutatá
si-fejlesztési szektor megerősítése ezért is mielőbb megoldandó feladat,

- a tercier szektor, fejletlensége miatt, a külkereskedelmi forgalomban elha
nyagolható szerepet játszott, hiányzott az intézményi-szervezeti háttér is, a centralizált 
külkereskedelmi szervezetrendszer nyomása alatt a régió külkereskedelmi kultúrája 
nem fejlődhetett, és hiányoztak a kisegítő-ösztönző-szervező intézmények (vásárok, 
kiállítások, üzleti szimpóziumok stb.) is.

Természetesen ezek a korlátozó tényezők az ország más régióinak a fejlődé
sében is éreztették hatásukat, nem véletlen a főváros Európában páratlan, közel 50 
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%-os részesedése az exportforgalomból. Az európai integrációnak már a mai decent
ralizációs színvonala is sürgős feladattá teszi, hogy magyar régiók a nemzetközi területi 
munkamegosztásba - a centrum önös érdekeitől független - bekapcsolódására hosszú 
távú programok készüljenek. Az ír, portugál és a görög gazdaság tapasztalatai intő 
példák lehetnek számunkra.

A dél-dunántúli régió versenyképes fejlesztési stratégiájában- az iparszerkezet 
átalakításában, a gazdaság tercierizálásában, az infrastruktúra fejlesztésében - az ex
portpotenciál erősítését meghatározó multiplikációs faktornak célszerű tekinteni. A tér
ség jelenlegi kedvezőtlen pozícióit ennek mérlegelésével kell értékelni, nevezetesen:

- a régió fejletlen közlekedési-kommunikációs infrastruktúrája (út- és vasút
hálózatának minősége, a légiközlekedés hiánya, távközlési gyengeségei, adatfeldolgo
zó- és továbbító rendszereinek kiépületlensége) a külgazdasági aktivitás színvonalának 
további romlását idézi elő,

- a kutatás-fejlesztési szektor elmaradottsága, a meglévő fejlesztési kapacitá
sok és a gazdasági szervezetek elkülönülése, a technológiai transzferintézmények és 
ösztönzési formák hiánya miatt nem várható termék- és technológiai innováció, nem 
bővülhet a piacképes termékek és szolgáltatások köre,

- a közigazgatás széttagoltsága, gyenge érdekérvényesítő képessége folytán a 
régió a központi döntéshozásban decentralizációs intézkedések kikényszerítésére ma 
még alkalmatlan, a banki-pénzügyi hálózat is inkább a centrum akaratát, semmint a 
térség belső gazdasági érdekeit képviseli.

Mindezek - illetve a 2. fejezet e-g pontjaiban felsorolt kedvező adottságok - 
természetesen csak előfeltételei és lehetséges ösztönzői az exportpiacokra orientált 
regionális politika és területfejlesztési stratégia kialakításának. Egy majdani piacgaz
daságban a versenykihívásokra nyilvánvalóan a gazdasági szervezeteknek, az üzleti 
köröknek kell válaszokat adniuk, stratégiákat kidolgozniuk.
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Európaiság és regionalitás
(Az Európai Unió agrár- és környezetvédelmi programjainak harmonizálására 

irányuló törekvésekből, továbbá az Európai Megállapodásból adódó tanulságok.)

Dr.Szabó Gábor 
közgazdaságtudomány doktora 

egyetemi tanár 
PATE Állattenyésztési Kar 

Ökonómiai és Szervezési Intézet 
Agrárgazdaságtani és Marketing Tanszék 

Kaposvár

Bevezetés

Elöljáróban szükségesnek tartom megjegyezni, hogy előadásomban európaiság 
alatt az Európai Unió gazdasági, regionális és környezeti politikáinak célkitűzéseit, 
eszköz- és intézményrendszerét értem.

A regionalitás kifejezést pedig abban az értelemben használom, hogy hazánk 
az Európai Megállapodás értelmében, mint társult tag az Európai Unió holdudvará
ban, azaz a félperiférián helyezkedik el.

Az Európai Unióhoz történő csatlakozásunk kérdésében a jelenlegi mérvadó 
politikai pártok között konszenzus van.

Hazánk ezredforduló környékén várható teljes jogúvá válásakor két dolog bi
zonyosra vehető:

- országunk az Európai Unió által támogatandó országok közé fog tartozni,
- a támogatás mértékét a jövőbeni agrártermelés színvonala és szerkezete 

nagymértékben meg fogja határozni.
Minden józanul gondokodó politikus, tudós és gazdasági szakember számára 

egyértelmű és világos, hogy teljes jogú tagságunk elnyerésének egyik kulcskérdése az 
agrárpolitika terén konszenzusra jutni az Európai Unióval.

Az utóbbi elősegítését célzó előadásomat három részre tagolom. (A tanul
mány a T O13378.sz. OTKA téma keretén belül készült.)

I . Az Európai Unió új agrárpolitikai és a hozzá kapcsolódó 
agrárkörnyezetvédelmi programjainak főbb vonásai

Az Európai Unió hatalmas agrárfeleslegekkel küszködik,melyek leépítése ér
dekében a múlt évben új agrárprogramot indított el. Ezen program célkitűzéseit 
összehangolják az 1992-ben elfogadott ötödik környezetvédelmi programban megfo
galmazott elképzelésekkel.

Hazánkban agrárpolitikai koncepció mindeddig nem került kialakításra; az 
Országgyűlés által a közelmúltban elfogadott "Nemzeti környezet- és természetpolitikai 
koncepció” pedig az agrárágazattal kapcsolatosan csupán a termőföld mennyiségi és 
minőségi védelmére vonatkozóan tartalmaz felvetéseket.
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Az utóbbi körülmény indokolja, hogy a közös piaci törekvések fő jellemzőiről 
rövid áttekintést adjak.

1. A közös agrárpolitika (C A P) 1992. évi reformja, különös tekintettel az 
agrár-környezetvédelmi akcióprogramra

Az új agrárpolitika valódi mérföldkövet jelent az EK történetében.
A reform lényege abban ragadható meg, hogy az ártámogatási politikáról a 

farmerek közvetlen segélyezésére helyezi a hangsúlyt, miközben növekvő figyelmet 
fordít olyan problémákra, mint a környezetvédelem, továbbá a mezőgazdasági régiók 
társadalmi és gazdaságfejlesztési kérdései.

A reform 1993-tól három év alatt fokozatosan kerül bevezetésre, a farmerek 
pedig a csökkenő ártámogatás és más termeléskorlátozó intézkedések kompenzáció
jaként jövedelemkiegészítésben részesülnek.

Az új agrárpolitika alapvető célkitűzései öt pontban összegezhetők:
- az agrárpiacok jobb egyenlegének megteremtése, egyrészt a hatékonyabb 

termeléskorlátozás, másrészt az intenzívebb keresletnövelés révén;
- az európai mezőgazdaság versenyképességének fokozása mind a belföldi, 

mind pedig a külső piacon a jelentős árcsökkentések révén;
- az extenzívebb termelési eljárások előtérbe helyezése a környezet védelme 

és a mezőgazdasági termékfeleslegek csökkentése érdekében;
- a támogatások bizonyos mértékű átcsoportosítása a gyengébb gazdaságok 

javára;
- folyamatos foglalkoztatás biztosítása viszonylag jelentős számú farmer szá

mára, ennek érdekében a termelési tényezők, elsősorban a termőföld bizonyos mobi
litásának ösztönzése, hogy hatékonyabb termelési struktúrák jöjjenek létre.

Témánk szempontjából az agrár-környezetvédelmi akcióprogramról, valamint 
a mezőgazdasági termőföld erdősítésére irányuló célkitűzésekről és az ezeket segítő 
eszközrendszerről célszerű rövid áttekintést adni.

Az agrár-környezetvédelmi akcióprogramnak kettős célkitűzése van:
egyrészt az extenzív jellegű termelési eljárások ösztönzése révén a termelés

korlátozás elősegítése;
másrészt annak a közérdeknek az érvényre juttatása, amelyet a farmerek a 

táj gondozása és a természeti erőforrások védelme révén képviselnek.
A tagállamok ezen kötelezettségüknek többéves regionális programok révén 

tesznek eleget. Több, mint figyelemre méltó, hogy csak azok a farmerek részesülnek 
a piackorlátozással összefüggő jövedelemkiesésüket kompenzáló jövede
lemkiegészítésben, akik az alábbi programok egyikében - vagy egyes tagállamokban 
többen - részt vesznek.

Az agrár-kömyezetvédelmi programok hat csoportba sorolhatók:
- a műtrágya és/vagy a növényvédőszer-felhasználás jelentős csökkentése, vagy 

az organikus gazdálkodási módszerek bevezetése, illetve folytatása;
- a növénytermesztés és az állattenyésztés (juh- és szarvasmarha-tenyésztés) 

extenzívebb formáira való áttérés;
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- más olyan mezőgazdasági tevékenység folytatása, amely a környezetvédelem 
és a természeti erőforrások védelme, továbbá a tájvédelem szempontjából előnyösnek 
tekinthető;

- az elhagyott földek gondozása;
- a mezőgazdasági termőföld hosszú ideig tartó pihentetése (termelésből való 

kivonása) környezetvédelmi okokból;
- közcélú és pihenést szolgáló földhasznosítások.
A farmerek a különböző programokban való részvételükért eltérő mértékű 

(100-600 ECU/ha) kompenzációban részesülnek.
A mezőgazdasági termőföldek erdősítésének közösségi pénzügyi támogatása is 

igen jelentős mértékben megváltozott a folyó évtől kezdve:
- a mezőgazdasági termőföld erdősítése esetén igénybe vehető támogatás - 

tekintet nélkül a földtulajdonosra és a felmerült költségekre - az eukaliptuszfélék ese
tén 2000 ECU/ha, a fenyőféléknél 3000 ECU/ha, míg a keményfafajoknál 4000 
ECU/ha;

- ültetvények ápolási költségeire ötévi időtartamra, az ültetvény jellegétől füg
gően évi 150-500 ECU/ha támogatást lehet igényelni;

- a mezőgazdasági üzemek erdőterületének fejlesztése (erdősávok létesítése, 
erdészeti utak, tűzvédelem stb.) céljából ugyancsak támogatást lehet igénybe venni.

Az erdősítési programok a tagországok országos és/vagy regionális projektjei 
alapján mennek végbe. A tagországoknak joguk van övezeti erdősítési programokat 
ajánlani, melyekben a célok, a javasolt erdősítési módszerek és a telepítendő fafajok 
választéka egyaránt rögzítve vannak.

2. A vidékfejlesztési programok növekvő jelentőségéről

Az EK agrárpolitikájának elemzésekor nem lehet eltekinteni a többéves múlt
tal rendelkező vidékfejlesztési törekvésektől. Utóbbiaknak súlya, jelentősége évről-év- 
re növekszik és lényegében három területre irányul:

- Az l.sz. célcsoport az ún. elmaradott területek felzárkóztatására irányul.
- Az 5/a sz. programcsomag a mezőgazdaság strukturális alkalmazkodását kí

vánja elősegíteni az egész Közösségre kiterjedően,
- végül az 5/b jelzésű célkitűzések körébe bizonyos különösen kedvezőtlen 

adottságú mezőgazdasági területek vidékfejlesztése tartozik.
A fenti programok közös jellegzetessége, hogy az egyes projektek finanszírozásának 

forrása számos esetben több szerkezetátalakítási alap pénzeszközeiből tevődik össze.
Az elmaradott területek felzárkóztatására irányuló agrárvonatkozású progra

mok országonként és régiónként igen különbözőek: az infrastruktúra fejlesztése, a 
termelési feltételek javítása, az erdősítés és a környezetvédelem egyaránt a prioritások 
közé tartoznak.

Az egyes különösen kedvezőtlen adottságú mezőgazdasági területek (5/b) 
megsegítése 50 körzetre terjed ki, melyekhez a Közösség földterületének 17 %-a, la
kosságának pedig 5 %-a tartozik.

A mezőgazdasági termelés diverzifikációját, a turizmus, az erdészeti és a fa
ipari tevékenység fejlesztését, a környezet védelmét és a falvak arculatának megőrzé
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sét célzó beruházások egyaránt helyet kapnak a helyi kezdeményezéseken alapuló 
projektekben.

Érdekességként megjegyzem, hogy a farmerek beruházási támogatásokat csak 
olyan célokra kapnak, amelyek a termékfeleslegeket nem növelik. így a korábban 
említett célkitűzések mellett feltétlenül említést érdemel az élelmiszer-kereskedelem 
és az élelmiszer-feldolgozás korszerűsítését elősegítő H 1992 évi 430 millió ECU-t 
meghaladó pénzügyi előirányzat. (A főbb kedvezményezett árucsoportok: a hús-, a 
gyümölcs- és zöldségfélék, a tejtermékek és a cereáliák.)

A hegyvidéki és más kedvezőtlen adottáságú területeken a népességmegtartó 
képesség fokozása érdekében (s közvetve környezetvédelmi okokból) egy hektár me
zőgazdasági területre a farmerek átlagosan 62 ECU támogatást kapnak.

A szakmai és a tudományos vélemény mindeddig a vártnál kisebb érdeklődést 
tanúsított az 1994. évi I. törvény iránt, mely a Magyar Köztársaság és az Európai 
Közösségek és azok tagállamai között társulás létesítéséről szóló Brüsszelben 1991. 
december 16-án aláírt Európai Megállapodás kihirdetéséről szól.

A következőkben ezen - a közvélemény által "Társulási Szerződésnek” neve
zett - Megállapodás néhány fontos, vitaülésünk témájával szorosan összefüggő vonat
kozását ismertetem.

II. Az Európai Megállapodásból (Társulási Szerződésből) 
eredő lehetőségek és kötelezettségek

Úgy vélem, hogy mind a politikai és a gazdasági döntéshozók, mind pedig a 
tudomány és a felsőfokú oktatás területén tevékenykedők számára nélkülözhetetlen 
e fontos nemzetközi szerződés alapelveinek ismerete.

Az Európai Megállapodás (Társulási Szerződés) VI. címe tartalmazza a gaz
dasági együttműködésre vonatkozó megállapodásokat.

A bevezető 70. cikk 2. pontjában a következőket olvashatjuk: "Magyarország 
gazdasági és társadalmi fejlődését előmozdító politikák kialakításánál a fenntartható fejlődés 
elveiből kell kiindulni. Ezek a politikák egyebek között az iparra, beleértve a bányászatot, az 
építőiparra, a beruházásokra, a mezőgazdaságra, az energiára, a szállításra, a távközlésre, a 
regionális fejlesztésre és az idegenforgalomra vonatkoznak. A környezetvédelmi megfontolá
soknak már kezdettől fogva szerepet kell játszaniuk ezekben a politikákban.. ”

Ugyanitt kerül rögzítésre az is, hogy: "Különös figyelmet kell fordítani azokra 
az intézkedésekre, amelyek előmozdítják a regionális együttműködést”.

Vitaülésünk témája szempontjából az alábbiak kiemelését tartom fontosnak.
A mezőgazdaság és az agrár-ipari szektor ÍJb. cikk) területén adódó együttmű

ködés általános célja: "... a magyarországi mezőgazdaság és agrár-ipari szektor korszerű
sítése, szerkezeti átalakítása és privatizálása”.

A konkrét törekvések célja többek között:
- javítsa a földhasználat tervezését, ideértve az építési és városfejlesztési ter

vezést;
- megfelelő módszerek és termékek alkalmazásával javítsa a termelékenységet 

és minőséget, nyújtson képzést és ellenőrzést a termelésben felhasznált anyagokkal 
kapcsolatos szennyezésellenes módszerek használatához;
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- fejlessze az együttműködést az állategészségügy és a növényegészségügy te
rén a képzéshez és az ellenőrzések megszervezéséhez nyújtott segítség révén, a kö
zösségi követelményekkel való fokozatos harmonizáció céljából;

- mozdítsa elő a vidék integrált fejlesztését.
A környezet ügyét (79. cikk) illetően egyértelműen megfogalmazást kap: ”A 

Felek fejlesztik és erősítik együttműködésüket a környezet romlása elleni harc életbevágó 
feladata terén, amelyet elsődlegesnek ítélnek”.

Az együttműködésben - többek között - központi helyet foglal el:
- a mezőgazdaság környezeti hatása, a talajerózió, az erdők, a növényvilág és 

az állatvilág védelme.
A regionális fejlesztés problematikája (87. cikk) körében tervezett intézkedések 

közül témánk szempontjából a legfontosabb: "információcsere a nemzeti hatóságok kö
zött a regionális és földhasználat tervezési politikáról és ott, ahol indokolt, segítségnyújtást 
Magyarország számára az ilyen politika kialakításához”.

Az előzőekben vázolt s kölcsönösen vállalt szerződéses kötelezettségek egyér
telműen jelzik, hogy az Európai Unió részéről, mely területeken számíthatunk érdemi 
támogatásra.

III. Következtetések

A fentiek figyelembevételével kísérletet teszek arra, hogy megfogalmazzak 
néhány főbb következtetést.

Először: az Európai Unió részéről a hagyományos hazai tömegtermékek ter
melésének korábbi színvonalra emelése tekintetében a minimális megértésre sem szá
míthatunk, s minden ilyen irányú erőfeszítésünk erős ellenállásba fog ütközni. Ennél
fogva arra kell törekednünk, hogy az agrárnövekedési pálya stratégiai tervezése során 
a komparatív előnyök maximális kihasználására és olyan szerkezetváltoztatásra töre
kedjünk, amely az agrártermékekkel közvetlenül összefüggő támogatásigényünket 
mérsékelik.

Másodszor: az előzőekkel szemben minden esélyünk megvan arra, hogy teljes 
jogúvá válásunk esetén a struktúraváltozást elősegítő alapokból számottevő módon 
részesüljünk, s ezen belül más közép-európai országokkal együtt olyan jellegű kiemelt 
támogatásokat kapjunk, mint amilyenekben az ún. "Kohéziós Alap” révén a jelenlegi 
négy legfejletlenebb közösségi ország (Görögország, Írország, Portugália és Spanyol
ország) részesedik.

Harmadszor: az agrárpolitikánk kialakítása során szakítani kell a szűk ágazati 
szemlélettel. Ez közelebbről azt jelenti, hogy az agrárpolitikai célkitűzéseknek, intézmény- 
és eszközrendszereknek egy egységes vidékfejlesztési politikába kell beágyazódni.

Az utóbbinak a gazdaság jövedelemtermelő képességének és a vidék eltartó
képességének növelésére irányuló prioritásai mellett a környezetbarát, fenntartható 
fejlődés követelményeit, mint alapfeltételeket kell figyelembe vennie.

Negyedszer: a szűkebb értelemben vett agrárpolitika vonatkozásában a közös
ségi tapasztalatok, célkitűzések, intézmény- és eszközrendszerek átvételénél azok 
adaptálására, nem pedig adoptálására kell törekedni.
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A mezőgazdaság természet- és tájvédelmi szerepe hazánkban is óhatatlanul 
fel kell, hogy értékelődjék.

Ötödször: a hazai agrár- és környezeti politikák összehangolásánál az alábbi 
logikai sémát célszerű követni:

- a célkitűzések (prioritások) megfogalmazása;
- a rövid-, közép- és hosszú távú feladatok meghatározása;
- a feladatok teljesítését elősegítő akcióprogramok beindítása;
- az akcióprogramok kezdetének, illetve időtartamának megjelölése;
- a résztvevők körének és az elsődleges felelősnek a kijelölése;
- a szükséges anyagi erőforrások összegszerűségének és ütemezésének meg

jelenítése.
A fentiek érdekében a KTM, az FM és más tárcák, illetve főhatóságok kép

viselőiből tárcaközi bizottságot kell alakítani.
Végül nyomatékosan szükséges hangsúlyozni: amennyiben a nyomasztó, évi 

2-3 Mrd dollárt kitevő külföldi adósságszolgálati terheink tekintetében nem kapunk 
legalább átmeneti kedvezményeket, sem gazdaság-, sem társadalom, sem pedig kör
nyezetpolitikai célkitűzéseinket nem fogjuk tudni megvalósítani.

Az agrárkörnyezetvédelem gazdasági összefüggései a Dél-Dunántúlon

Dr.Sántha Attila
közgazdaságtudomány kandidátusa 

tanszékvezető egyetemi docens 
Janus Pannonius Tudományegyetem 

Pécs

A környezeti problémák a gazdasági és az ökológiai rendszerek ellentmon
dásos fejlődésére vezethetők vissza. Az emberiség mindig haszonelvűen közelített a 
természethez és emiatt abban károkat okozott. Az emberiség létszáma és az ember 
által befolyásolt energia nagysága határozta meg a kár mértékét. így vált az a kezdet
ben lokális kárból regonálissá, majd a II. világháború után az olcsó olajra alapozott, 
az ún. tudományos technikai forradalom keretében végbement gazdasági fejlődés ha
tására globálissá. Ekkor egy véges ökológia rendszerre, a bioszférára rátelepült egy 
végtelen növekedésre berendezkedett gazdasági rendszer és ez egy nehezen kezelhető 
ellentmondást okoz, amit az ökológiai rendszer súlyos válsága is tükröz. A gazdaság 
és a környezet rendkívüli kölcsönhatását tükrözi, hogy a környezeti károk többnyire 
mindig a gazdasági tevékenység következtében jelentkeznek, de ma már - amint azt 
a fejlett országok példája is bizonyítja - a gazdaság teljesítőképessége határozza meg, 
hogy a környezetkárosító technológiákat milyen ütemben lehet lecserélni és az eddig 
a környezetben okozott károkat felszámolni.

Az agrártermelés környezetgazdasági szempontból a termelés sajátos területe. 
Az agrártermelés esetében is környezetkímélő gazdálkodáson az anyag- és energiata
karékos, veszteséget nem tűrő gazdálkodást értjük, amely a környezet állapotát figye
lembe véve válassza meg a termelőeszközeit és alakítja ki a termelési eljárásait. Az 
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agrártermelésben ez két okból adódóan sem jelent áldozatot. Egyrészt azért, mert az 
agrártermelés legfőbb termelőeszközei a természeti elemek, a talaj, a növények és 
állatok, de a levegő és víz is ide sorolható és így azok bármilyen módon való károso
dása előbb utóbb visszahat a gazdálkodásra és annak a hatékonyságát rontja, tehát a 
károk megelőzése az ágazat alapvető gazdasági termelő ágazatok között szinte egye
dülálló sajátossága, hogy melléktermékei (hulladékai) mindig szerves anyagok és így 
azok a termelési folyamatba többcélúan is (pl. takarmány, trágya, energiaforrás stb.) 
bekapcsolhatók és gazdaságosan hasznosíthatók. Nem kevésbé fontos az, hogy a túl
telített piacokon az élelmiszer bizalmi cikké válik és csak garantáltan ellenőrzött és 
környezetkímélő módon termelt termékek esetében lehet számítani biztos piaci érté
kesítésre. Külön gondja az ágazatnak, hogy más ágazatok szennyező hatásának kö
vetkezményeit is el kell viselnie (pl. talajsavanyító savas esők, a takarmánynövényekre 
rakodó nehézfémek, mérgező szerves vegyületek stb.), amelyek a termelés hatékony
ságát rontják.

Az, hogy ennek ellenére az agrártermelés is környezetszennyezővé vált, alap
vetően a termelési technológiák helytelen megválasztására és működtetésére, valamint 
a csak a főtermékre koncentráló, a rövid távú előnyöket abszolutizáló gazdálkodási 
szemléletre vezethető vissza. Ennek a következményei azok a károk, amelyek a leg
több környezeti elemet érintik. A jelenlegi ellentmondásos helyzetből csak a gazdál
kodás szemléletének átformálásával és a technológia folyamatos fejlesztésével lehet 
kitörni. Ez utóbbi azért fontos, mert a modern agrártermelés anyag- és energiataka
rékos és minden mozzanatában ellenőrzött körülmények között folyik, amelynek csak 
a legkorszerűbb technológiák felelnek meg. De ahogy nincs végleges, tökéletes tech
nológia, úgy nincs olyan technológia sem, amely minden körülmények közt megfelelő. 
A technológiák megválasztásánál, kialakításánál a helyi sajátosságokra, adottságokra 
mindig nagy figyelmet kell fordítani, mert végső soron azok határozzák meg a mű
ködtetésük gazdaságosságát és környezeti hatását is egyben. A jelenlegi helyzetből 
tehát csak előre, folyamatos fejlesztéssel lehet kitörni, de nagyon fontos, hogy az már 
korszerű, a hosszú távú hatásokat, a környezet állapotát is figyelembe vevő szemlé
lettel történjen, mert az újabb károk csak így kerülhetők el. A fejlesztésben az észt 
mindenképpen a pénz elé kell helyezni.

Az agrártermelés által okozott környezeti károk (amelyeknek elszenvedője is 
egyben) közvetlenül a talajok helytelen használatára, a kemikáliák túlzott és szaksze
rűtlen alkalmazására, valamint az állattenyésztési melléktermékek felhasználásának 
elmulasztására vezethetők vissza.

Talajvédelem

A talajok védelmét mennyiségi és minőségi szempontból értékelhetjük. A talajok 
mennyiségi védelme a termőterületek és nem a szántó kivonása alapján Ítélhető meg. 
Hazánkban a termőterületek foglalják el az ország területének 88 %-át. Ezek a területek 
a kedvező agroökológiai és természeti potenciálunknak a legfontosabb elemei.

Minden fejlesztés területigénnyel jár, ezért a termőterületek csökkenését el 
kell fogadnunk, de a termőterületek gazdasági és ökológiai fontossága miatt a terület 
kivonást ellenőrzött körülmények közt kell tartani. Az agrárágazat gazdasági és poli
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tikai alulértékeltsége, valamint a relatív földbőség miatt igazán eddig sem tudtuk in
dokolt határok között tartani a kivonás mértékét és főleg az a fájdalmas, hogy nem 
tudtuk megoldani az igazán kiemelkedő minőségű talajok és a sajátos adottságú ter
mőtájak védelmét. Ennek az eredménye volt az, hogy főleg az agrártermelés szem
pontjából jó adottságú talajok kerültek kivonásra és ahogy pl. Buda terjeszkedése a 
budai szőlő, gyümölcsös és erdőterületek felszámolásával járt, így Pécs déli irányú 
terjeszkedésével a környék legjobb mezőgazdasági adottságú területei kerültek beépí
tésre, északi irányú terjeszkedése pedig a sajátos pécsi borvidék szinte teljes mértékű 
felszámolásával járt. Ennek káros környezeti hatásai már jelentkeznek, mert a zöld
övezet felszámolása a város kiimáját szárazabbá tette és a növényzettől megfosztott 
hegyoldalról lezúduló esővizek iszapárral borítják el a város utcáit.

A föld tulajdonosi átrendeződése, a spekulációs célú földszerzés megjelenése 
a termőterületek mennyiségi védelme szempontjából fokozott veszélyeket jelent. Azt 
látni kell, hogy szabadpiaci körülmények között a termőterületek mennyiségi védelme 
szinte megoldhatatlan, mert az agrártermelés az alacsony jövedelmezősége miatt a 
földek bármilyen más irányú felhasználásával szemben gazdaságilag versenyképtelen. 
Különösen élesen vetődik fel ez a kérdés az üdülőövezetekben, főleg a Balaton-part 
és a Badacsony esetében, ahol kizárólag gazdasági eszközökkel a védelmet nem lehet 
megoldani. További ellentmondást jelent az, hogy a kiváló termőtájak (pl. a szőlő- és 
borvidékeink) csak az adott kultúra szempontjából jelentenek kiemelkedő gazdasági 
értéket, más irányú használat esetén az agrártermelés számára kedvezőtlen adottsá- 
gúak, így ha az adott kultúra gazdasági poziciója kedvezőtlen, a sajátos minőséget 
nem lehet kedvező árakkal a piacon elismertetni, akkor a termőtáj jövője is bizony
talanná válik, az agrártermelés pozíciója a más irányú hasznosítással szemben a ter
mőföld megóvásáért tovább romlik. Ezt igazolja a Balaton-melléki, a badacsonyi, pé
csi, budai borvidék sorsának alakulása is. Ezért, ha elfogadjuk azt a tételt, hogy bizo
nyos termőtájaink nemzeti kincset jelentenek a számunkra, akkor azok védelmét nem
csak gazdasági, de adminisztratív eszközökkel is meg kell oldani. Ehhez viszont ezek
nek a termőtájaknak a pontos számbavételét, táblaszinten történő felmérését is el kell 
végezni és a tájtermelés fejlesztésére a sajátos gazdasági ösztönző eszközöket is ki 
kell alakítani.

A kivont területek utóhasznosításával kapcsolatban Dél-Dunántúlon elsősor
ban Pécs térségében jelentkezik súlyos gond. A szénbányák, valamint az uránbányák 
meddőhányói, valamint az urándúsító zagytavai komoly veszélyt jelentenek a környe
zetre. Nemcsak tájképrontó hatásúak, de a jelenlegi állapotukban urántartalmú porral 
és vizekkel szennyezik a környezetüket is. Ennek ellenére a bányászat visszafejlesztése 
és a szükséges pénzforrások hiánya miatt csak hosszú idő alatt oldható meg a területek 
rekultivációja.

Jelentős tájképromboló és környezetkárosító hatású a felszíni szénbányászat 
és az évi közel 1 millió t. erőművi salak és pernye elhelyezése is.

A talajok minőségét azok termőképessége határozza meg, amely feltételesen 
megújuló erőforrást jelent. Az elmúlt évtizedekben a nagyüzemi technológiával nem 
művelhető területeket a nagyüzemek egyszerűen műveletlenül hagyták. Ezek többsé
gében a mélyen fekvő területeken elhelyezkedő gyepek, illetve korábban szőlő és gyü
mölcsös kultúrákkal hasznosított meredek domboldalakon voltak. Megfigyelhető volt, 
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hogy miközben a városok és a gyorsan fejlődő települések környékén - a sokszor 
nehezen művelhető területeken is - intenzív kertkultúra alakult ki, addig az elnépte
lenedő térségekben még a jó adottságú területek is műveletlenül maradtak. Ezek te
rülete összességében elérte a nagyüzemi területek 10-15 %-át. A műveletlenül hagyott 
területeken egy gyors leromlási folyamat ment végbe, amelynek eredményeképpen 
azok teljesen elvadultak, egy természetközeli ősi állapot alakult ki rajtuk. Ezáltal nem
csak nagy területek maradtak hasznosítatlanul, amelyeknek a termelésbe vonása már 
csak jelentős meliorációs költségekkel oldható meg, de nagy mértékben lerontotta a 
magyar táj képét is, ahol jól művelt, sőt gyakran túlművelt táblák között gondozatlan 
területek voltak láthatók. Ennek a leromlási folyamatnak természetvédelmi szempont
ból azonban volt egy kétségtelen előnye. A nagy érintetlen területeken rendkívüli nagy 
fajgazdaság alakult ki, és ez nagyon sok értékes növény- és állatfaj fennmaradását 
biztosította.

A szántókon, miközben kétségtelenül javult az intenzív műtrágyázott területek 
tápanyagellátottsága, aközben a gyakori túlművelés (porosítás), a szervesanyaggazdál
kodás elhanyagolása (tarlóégetések), a túlzott kemizálás (talajsavanyodás, élővilág ká
rosodása), valamint a nagy gépek tömörítő hatása következtében a talajok szerkezete, 
biológiai aktivitása leromlott. Ennek a következménye volt az erősödő mértékű erózió 
és defláció, a műtrágyák hatékonyságának a romlása, a belvizek megjelenése stb., amit 
még fokozott az is, hogy a művelési módok és eszközök megválasztásában a gazdál
kodók egyáltalán nem fordítottak figyelmet a talajvédelemre. Sajátosan ellentmondá
sos helyzetet jelentett az, hogy a talajok védelmének fontosságát elsősorban azok 
hangsúlyozták, akiknek ahhoz közvetlenül semmi közük sem volt, míg az agrársza
kemberek azt másodlagos tényezőnek tekintették. Ez jól tükrözi a gazdálkodók rövid 
távú gondolkodását, amit - ha figyelembe vesszük az ágazat kiélezett gazdasági hely
zetét, a minél kedvezőbb éves eredmény elérésére irányuló törekvést, - meg lehet 
érteni, de szakmai szempontból nem lehet elfogadni, mert a talajvédelem elhanyago
lásával elért megtakarítások később sokkal nagyobb költséggel hozhatók helyre. A 
talaj a negatív hatásokra csak nagyon lassan reagál, a gazdálkodás éves eredményét 
nem befolyásolja az, hogy 1-2 mm-rel vékonyabb a termőréteg, vagy 0,1 értékkel ala
csonyabb a pH, a következmények viszont olyan súlyosak, hogy még csak részben is 
jelentős meliorációs beavatkozásokkal hozhatók helyre. A talajvédelem terén ma sem 
kedvező a helyzet. A tulajdonosi helyzet bizonytalansága, a bérleti rendszer általános
sá válása olyan körülmények között, amikor a gazdálkodás jövedelmezősége rendkívül 
rossz, a ráfordítások minimalizálására, minden lehetséges költségtényező elhagyására 
ösztönzi és kényszeríti is a talajok használóit. Az egész gazdasági szituáció a rövid 
távú gondolkodást, a rövid távú érdekeltséget erősíti.

Az elmúlt időszak további ellentmondása volt, hogy a talajvédelem elhanya
golásával egyidejűleg, a már fellépő károk elhárítása érdekében rendkívül erőteljes 
igény jelentkezett a meliorációs forrásokért. Az elmúlt időszak meliorációs beavatko
zásait ma rendkívül szélsőségesen ítélik meg. Kétségtelen, hogy a minden áron való 
”szántócsinálás”, a műszaki megoldások túlfavorizálása túlzottan költségessé tette eze
ket a beavatkozásokat, amelyek nagyon sok esetben a várható előnyökkel nem voltak 
arányban és azok kiaknázására az üzemek nem is voltak felkészülve. Bár számos jó 
példát is lehet találni, de az szinte általános volt, hogy a meliorációt végzők a meliorált



255

területek folyamatos fenntartási költségeivel nem számoltak, a szükséges fenntartási 
munkálatokat nem végezték el és így a leromlási folyamatok is nagyon gyorsan újra 
megindultak.

Ma a meliorációs beavatkozások középpontjában ismét az új táblák kialakí
tásával kapcsolatos feladatok állnak, amelyet az elvégzésük idején sem tekinthetünk 
véglegesnek. A talajok további romlásának megakadályozása érdekében azonban tá
mogatással, kedvezményes célkitételekkel segíteni kell az olyan egyszerűbb és gyorsan 
megtérülő beavatkozásokat, mint a vízlevezető árkok karbantartása, a savanyú talajok 
meszezése és a szélvédő fasorok, erdősávok telepítése.

Kemizálás

A növényvédő szerek káros hatását senki sem vitatja, ezek szükséges rossznak 
tekinthetők. A károk mérséklése érdekében a megoldás ezért csak az lehet, hogy csak 
ellenőrzött körülmények között, a kártevők legérzékenyebb állapotában és csak akkor, 
ott és olyan mennyiségben használjuk fel őket, ahol és amikor az feltétlenül szükséges. 
Ehhez egyszerre szükség van a kijuttatási technikáknak folyamatos fejlesztésére, a 
természetszerűbb, már a biológiai védekezés követelményeihez közel álló korszerű 
szerek használatára és mindenekelőtt rendkívül magas fokú szakértelemre és techno
lógiai fegyelemre. A ’80-as években ezek a feltételek már kezdtek összeállni, de ké
sőbb a gazdálkodás bizonytalanságai (fejlesztések elmaradása, értékesítési problémák, 
a gazdálkodók állandó pénzügyi zavarai, a tulajdonosi bizonytalanság) elterelték a 
figyelmet ennek a kérdésnek a fontosságáról. A ’90-es években a növényvédő szerek 
felhasználása is nagymértékben csökkent. (Magyarországon a növényvédő szer fel
használás 1990-ben 48 817 tonna, 1993-ban pedig 18 820 tonna volt.) Ezt egyértelműen 
előnyként is elkönyvelhetnénk, ha nem tudnánk, hogy ebben az esetben nem egy tu
datos korlátozásról, hanem a termelés ellehetetlenüléséről, a műveletek elhagyásáról 
van szó, amelynek káros következményei már eddig is megmutatkoztak (pl. túlzott 
gyomosság, sáskajárás stb), de a jövőben még inkább jelentkezni fognak.

A műtrágyák nem természetidegen anyagok, így a káros környezeti hatásuk 
is a tárolás és kiszórás technológiai hiányosságaira, valamint a műtrágyafélék helytelen 
megválasztására vezethető vissza. Hazánkban a műtrágya felhasználás növekedése 1,5 
millió tonna hatóanyag mennyiség körül megállt. Ez összességében nem okozott volna 
túlzott terhelést, ha azt egyenletesen, a talajok igényeinek megfelelő műtrágyák meg
választásával az egész mezőgazdasági területre használják fel. Általában megfigyelhető 
volt, hogy a műtrágya felhasználásban az azonos adottságú gazdaságok és a gazdasá
gokon belül az egyes kultúrák között rendkívül nagy volt a szóródás. Általános volt, 
hogy az ún. sláger növényekre - a talajvizsgálatok ellenére - túladagolták a műtrágyá
kat, míg jelentős területek alig, vagy egyáltalán nem részesültek tápanyag utánpótlás
ban. A talajvizsgálati adatok azt tükrözik, hogy a tápanyaggal jól ellátott talajok még 
gazdagabbá, a gyenge talajok pedig még szegényebbé váltak.

Emellett a szabadon tárolt műtrágyadepók rendkívül koncentrált környezet
szennyezést okoztak, hasonló következményekkel járt a műtrágyák egyenlőtlen kiszó
rása, valamint a lejtős területeken a fejtrágyáknak a hóra történő terítése is. A mű
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trágyák káros savanyító hatása részben a nem megfelelő műtrágya választék, részben 
pedig a mésztrágyázás elmulasztásának a következménye.

Hasonló okokra vezethető vissza az esetenként már megjelenő mikroelem 
hiány is. A folyékony műtrágyázási technológia azért jelentett környezetvédelmi szem
pontból lényeges előrelépést, mert a technológia zártsága kiküszöbölte a veszteségeket 
és elősegítette a műtrágyák minőségi hiányosságaiból adódó technológiai problémák 
megoldását (pl. porosság, darabosság, savanyú kémhatás stb.) és a mikroelem hiányt 
is könnyen lehetett ily módon pótolni.

Az utóbbi években a műtrágya felhasználás drasztikusan visszaesett, aminek 
környezetvédelmi szempontból egyáltalán nem örülhetünk, mert ezzel egyidejűleg 
csökkent a szervestrágya-felhasználás és a talajgazdagító növények (pillangósok) ve
tésterülete is. Tehát nem arról van szó, hogy tudatos szervesanyag-gazdálkodással 
mérsékeltük a növénytermesztés műtrágya-hatóanyag szükségletét, hanem arról, hogy 
a gazdálkodás bizonytalanságai miatt a talajerőgazdálkodás színvonala romlott és 1970 
óta először ismét a talajzsaroló gazdálkodás vált uralkodóvá (lásd 1. sz. táblázat).

Trágyafelhasználás alakulása Dél-Dunántúlon
1. táblázat

Megneve
zés

Szerves trágya (t) % Műtrágya-hatóanyag (t) %
1980. 1992. 1980. 1992.

Baranya 530208 296156 56 74499 19342 26
Somogy 645241 394346 61 72431 20982 29
Tolna 505004 360747 71 74305 19922 27
Zala 423861 308030 73 36732 8872 24

Forrás: Baranya, Somogy, Tolna és Zala megyei Statisztikai Évkönyve, KSH, 1992.

Korszerű gazdálkodás esetén a trágya felhasználás ellenőrzött körülmények 
között, a talajok tápanyagszolgáltató képességének és a növények igényeinek egyidejű 
figyelembevételével történik, mégpedig oly módon, hogy a szervesanyaggazdálkodás 
szervesen beépül a talajerő-gazdálkodás rendszerébe és a műtrágyák elsősorban a 
szerves trágyák által nem biztosított tápanyagok pótlására szolgálnak. A szerves és a 
műtrágyák felhasználása tehát nem vagy-vagy, hanem is-is alapon, a rendszeres talaj
vizsgálati eredmények adataira támaszkodva történik. A trágyázás szakszerűsége azon
ban a rendszeres talajvizsgálatok és növény analízisek elvégzése nélkül nem biztosít
ható. A talajvizsgálatok kötelező jellegének eltörlése ezért nagyon rövid távú gondol
kodást tükröz, mert egyetlen megoldás volt, amelynek segítségével a talajaink állapo
táról rendszeresen adatokhoz tudtunk jutni.

Állattenyésztés

Az állatállomány az elmúlt néhány évben korábban elképzelhetetlen mérték
ben csökken (lásd 2. táblázat).
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Dél-Dunántúl szarvasmarha-állományónak alakulása
2. táblázat

1980.
e db

1993. 1993. az 
1980. évi 
%-ában

Baranya 96.0 45.0 46.9
Szarvas- Somogy 106.0 47.0 44.3
marha Tolna 83.0 51.0 61.4

Zala 88.0 37.0 42.0
Magyarország 1918.0 999.0 52.0
Baranya 35.0 20.0 57.0

Tehén Somogy 41.0 22.0 53.7
Tolna 31.0 20.0 64.5
Zala 36.0 17.0 47.2
Magyarország 765.0 450.0 58.8

Forrás: Mezőgazdasági Statisztikai Zsebkönyv. 1980. KSH.
Budapest, 1981.
KSH Megyei Igazgatóságának közlése.
Budapest, 1994.

Az állatállomány és ezen belül a kérődző állomány csökkenése környezetvé
delmi szempontból azért jelent súlyos gondot, mert szerves trágya hiányában a mű
trágya felhasználás racionális csökkentése sem oldható meg és megszűnik a gazdasági 
indoka a talajokat szerves anyagban gazdagító és egyben védő pillangósvirágú takar
mánynövények (pl. lucerna, vöröshere stb.) termelésének is. További hátránya, hogy 
az állatállomány hiányában nem lehet megoldani a mezőgazdasági melléktermékek
nek és az ún. feltétlen gyepterületeknek a mezőgazdasági hasznosítását sem. A gon
dokat csak tovább növeli az, hogy minél kedvezőtlenebb adottságú volt egy megye, 
illetve egy megyén belül egy-egy tájkörzet, annál nagyobb mértékű volt az állatál
lomány csökkenése, holott az előbbiekben felsorolt követelményeknek elsősorban a 
gyenge adottságú területeken van kiemelkedő jelentősége.

Az eltérő termelési adottságú megyék szarvasmarhaállományának alakulása 
1980 és 1993. között az 1980. évi %-ában:

Tolna megye 61,4
Baranya megye 46,9
Somogy megye 44,3
Zala megye 42,0

A korszerű állattartási technológiáknak egyszerre kell költségtakarékosnak 
lenniük és egyben biztosítaniuk kell a magas hozamoknak az elérését és a feldolgozók 
által támasztott minőségi követelmények kielégítését, az állatok egészségi állapotának 
megőrzését, de meg kell felelniük az állat- és környezetvédelmi követelményeknek is. 
Ezeknek a követelményeknek a korábbi zárt tartási megoldások helyett a félig nyitott 
(kifutós, karámos), vagy szabad tartási formák felelnek meg leginkább, ahol a pihe
nőhelyek bőséges almozásával biztosítanak tiszta és kényelmes pihenést az állatoknak 
és megakadályozzák a hígtrágya keletkezését. Az ilyen körülmények között termelt 
termékeket a piac is kedvezően fogadja és honorálja is, ha azok az egyéb minőségi 
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követelményeknek is megfelelnek. (Lásd az ún. ”free rangé”, szabad téren termelt 
termékek sikeres piaci bevezetését.)

A ’80-as években az állattartási technológiák elhasználódásával már nem tar
tott lépést a technológiák fejlesztése, de ennek ellenére mind a nagy, mind pedig a 
kisüzemekben jelentős mértékű korszerűsítést hajtottak végre. Az utóbbi években vi
szont a műszaki fejlesztés szinte teljesen leállt. Az állattenyésztés válságos helyzetét 
mutatja az, hogy nemcsak a létszám, de a fajlagos hozamok is csökkentek, így az 
ágazat gazdasági pozíciója is tovább romlott. Ez sok más ok mellett a tartási feltételek 
romlására is visszavezethető. A műszaki fejlesztés elmaradásának kedvezőtlen gazdasági 
hatása különösen élesen jelentkezik napjainkban, amikor az állati termékek minőség sze
rinti átvétele általánossá válik és a termékek minősítése is egyre szigorúbb feltételek szerint 
történik (pl. tej, vágósertés). A tartási feltételek romlása valójában azt eredményezte, hogy 
az akut környezetvédelmi gondok csak annyiban mérséklődtek, amennyiben csökkent az 
állatlétszám. A hígtrágyás telepekről elfolyó hígtrágya környezetszennyező hatása válto
zatlanul fennáll és az állati hullák zártrendszerű gyűjtése és feldolgozása sem történik 
olyan színvonalon, amely a korszerű követelményeket kielégítené. A gazdálkodásban a 
szerves trágyát még nem értékelik jelentőségének megfelelő súllyal és sokkal nagyobb 
figyelmet fordítanak a szerves trágya elszámolására, mint annak a tényleges kezelésére és 
hasznosítására, pedig a mai műtrágya-hatóanyagárak mellett a szervestrágyázás gazdasá
gossága tisztán a hatóanyag értéke alapján számolva sem vitatható. A hígtrágya esetében 
már más a helyzet, annak a legegyszerűbb módon, barázdás öntözéssel való elhelyezése 
a legköltségkímélőbb és környezetvédelmi szempontból is elfogadható megoldás. Várha
tóan a jövőben nagyon súlyos és sok esetben megoldhatatlan gondot fog okozni az, hogy 
sok nagy telep - főleg a volt állami gazdasági telepek - körül a földet kiprivatizálták. Ez 
nemcsak a takarmányellátást teszi költségessé, de a trágya gazdaságos hasznosítását is 
sokszor szinte lehetetlenné teszi.

Környezetvédelmi szempontból korunk egyik lényeges ellentmondása, hogy 
az állatállomány megőrzésében a nagy telepeket üzemeltető mezőgazdasági vállalatok 
és gazdasági társaságok (volt állami gazdaságok, nagyüzemekből kivált társaságok) ját
szanak döntő szerepet. Ezek számára a nagy vagyonértékű telepek üzemeltetése - akár
csak a korábbi időszakban - romló technológiai színvonal és gazdasági hatékonyság elle
nére kényszerpályát jelent. A környezetkímélő termelés feltételeinek megteremtésére vi
szont sem energiájuk, sem pedig fejlesztési forrásaik nincsenek (lásd 3. táblázat).

3. táblázat
Mezőgazdasági vállalatok és gazdasági társaságok állatállományának alakulása 

Baranya megyében

Megnevezés 1990 1991 1992 1993 1993. évi az
1990. évi 
%-ában

Szarvasmarha 15130 14590 15255 13698 90,5
Tehén 5508 5554 6136 6232 113,1
Sertés 103920 97939 94517 110498 106,3
Koca 7100 7958 8447 9873 139,0
Forrás: Baranya megyei Statisztikai évkönyve. 1990. 1992. 

KSH Megyei Igazgatóságának közlése
Budapest, 1994.
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Az állatállomány és a hozamok további csökkenése nem viselhető el, mert a 
feldolgozók (tej- és húsipar) a korlátozott piacok ellenére már 30-40 %-os alapanyag 
hiánnyal küzdenek. Az állatállomány fejlesztése, a tartástechnológia korszerűsítése 
azonban csak jövedelmező termelés esetén képzelhető el. Még legkiegyensúlyozottabb 
a tejtermelés helyzete, de a vágósertések iránti kereslet és ár éven belül is olyan 
mértékben ingadozik, hogy ahhoz a termeléssel nem lehet igazodni, a vágómarha ese
tében pedig a tartós alapanyag-hiány ellenére a hizlalás minden szektorban vesztesé
ges. Ez érthető is, ha arra gondolunk, hogy a feldolgozók a Közös-Piac kisöpört mar
hahús készletét a hazai élőmarha áron vásárolják fel. A feldolgozók nem törekedtek 
a korábbi integrációk fenntartására, mert a hazai alapanyag túlkínálat és az olcsó 
import miatt kötelezettség nélkül a saját piaci lehetőségeknek megfelelően szabályoz
hatták a felvásárlást és alakíthatták a felvásárlási árakat. Azáltal, hogy a sikeresebb 
húsipari Rt-k (Zalaegerszeg, Pécs, Baja) sorra felvásárolták az eladósodott üzemek 
nagy sertéstelepeit és ezzel lényegében létrehozták a belső vertikumaikat, a piaci ke
reslet ingadozásait még inkább a külső termelőkre terhelhetik rá. Az állattartók gaz
dasági esélyeit tovább rontják a takarmányárak rapszodikus ingadozásai.

Megfelelő termelői biztonsággal rendelkező jövedelmező állattartás csak sza
bályozott piaci viszonyok között, a feldolgozók termelést integráló tevékenységének 
hatására alakítható ki. A fejlesztésnek a hozamok egyidejű növelése mellett a minőségi 
követelményeket is ki kell elégítenie és a költségek csökkentése érdekében alkalmaz
kodni kell a helyi adottságokhoz. így azonos termékek esetében is eltérő adottságok 
között több fejlesztési irány élhet (pl. szántóföldi tömegtakarmányra, vagy a gyepek 
legeltetéses hasznosítására alapozott tejtermelés stb.).

Az állattartás környezeti hatása alapvetően nem nagyüzem vagy a kisüzem 
kérdése - bár van egy határ, amely felett a melléktermékek gazdaságos hasznosítása 
nem oldható meg. Ez a méret a mindenkori költségviszonyok függvénye, de megkö
zelítően kb. 800-1000 tehén, illetve kocaférőhely felett jelentkezik. Az állattenyésztés 
környezeti hatását elsősorban az határozza meg, hogy milyen technológiát és milyen 
technológiai fegyelemmel alkalmaznak. így egy intenzív kisüzemi termelés is környe
zetszennyező lehet.

Táj

Magyarország területének kb. 88 %-a, - ha a természetvédelmi területeket 
leszámítják, akkor 81 %-a - az agrárszféra keretében van, így annak a tájkép alakító, 
tájformáló hatása meghatározó és összefügg a termőterülete hasznosítási módjával. 
Hazánk területén már nincsenek természetes ökoszisztémák, minden terület valami
lyen mértékben az ember befolyása alatt áll, ún. félkultúr illetve kultúr ökoszisztéma. 
A területi hozamok növekedése, a termelés költségérzékenységének az erősödése, 
valamint az agrárpiacok túltelítettsége miatt a mezőgazdasági területek extenzív nö
velésére irányuló nyomás megszűnt és Európa-szerte egyre több ún. marginális terület 
szabadul fel a mezőgazdasági termelés alól. A mezőgazdasági termelés alatt maradó 
területeken két irányzat érvényesül. A jó adottságok között folyó árutermelés esetén 
a hozamok további növelése, a gazdálkodás jövedelmezőségének javítása fenntartás 
érdekében továbbra is cél (lásd a hektáronként a 60-100 tonna termést hozó almaül
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tetvények), kivételt ez alól azok a területek jelentik, ahol a minőség megőrzése, illetve 
a piaci nyomás fékezése érdekében a termelést tudatosan korlátozzák, mert a termék
árakat csak így tudják magasan tartani (pl. szőlő- és bortermelés). A kedvezőtlen 
adottságú térségekben viszont a területek extenzívebb (low input), általában legelte- 
téses hasznosítása kerül előtérbe és ennek piaci hátterét az biztosítja, hogy az ily 
módon előállított állati termékeket a piac magasabb értékűnek ismeri el. Itt a területi 
termelékenység helyett a nagyobb munkatermelékenységre, költséghatékonyságra he
lyeződik át a hangsúly. A nyugat-európai országokban ennek kitelj esedését a szét
aprózódott birtokstruktúra akadályozza. Hazánkban is várhatóan 200-300 000 ha szán
tó-, 600-700 000 ha gyep-, 30-50 000 ha kert-, szőlő- és gyümölcsös terület esik ki a 
termelésből. Ezek jelentős része már ma is csupán ún. "statisztikai terület” (pl. here
füves szántó), ahol tényleges termelés nem folyik.

A területek hasznosításánál a hatékonysági, a foglalkoztatási (népesség meg
őrzési), a környezetvédelmi és a tájvédelmi szempontoknak egyaránt kell érvényesül
niük és ezek együttesen a társadalmi hatékonyság kedvezőbb alakulását szolgálják, 
így míg a jó adottságú mezőgazdasági területeken a területhasználat társadalmi haté
konyságát alapvetően a klasszikus mezőgazdasági kultúrák határozzák meg, mert ezek 
biztosítják a tőke legkedvezőbb megtérülését, a magasabb foglalkoztatást, de a kör
nyezet és a táj védelmét is. A kedvezőtlenebb adottságú térségekben - azonban a tőke 
kedvezőtlenebb megtérülése ellenére - a területhasználat valamilyen extenzívebb 
módját, esetleg a termelés támogatásával is fenn kell tartani, mert az kisebb veszte
séget jelent, mint a munkanélküliek eltartása, a városokba tódulásukkal, lumpenizá- 
lódásukkal kapcsolatos társadalmi feszültségek megoldása, a területek pusztulásából 
adódó környezeti károk (pl. vízelvezető rendszerek feliszapolódása, víztározók, tavak 
feltöltődése, eutrofizációja stb.) utólagos elhárítása stb. Másrészt pedig az új tevé
kenységek (pl. erdészet- fafeldolgozás, vadgazdálkodás, idegenforgalmi szolgáltatások) 
kialakításának alapját teremthetik meg, amelyek nemcsak bizonyos térségek fenntar
tásának, de egyben további fejlődésének is bázisát képezhetik.

A kedvező folyamatok beindítása külső támogatást, erőforrás bevitelt igényel. 
A lényeg az, hogy ezek a támogatások hosszú távú célokat szolgáljanak és hosszú 
távon is önfenntartó, eredményes tevékenységek alapjait teremtsék meg. Erre első
sorban az állattartás és tenyésztés fejlesztése nyújthatna módot. Ezt ma már az is 
indokolhatja, hogy a tej-, minőségi vágómarha-, és a vágóló termelés terén egy egyér
telmű hiány alakult ki és a vágójuh kvótánk kitöltése is árualap hiány miatt egyre 
kevésbé lehetséges. Dél-Dunántúlon a jó vízellátású folyó és patakvölgyekben lehe
tőség nyílna vállalkozói alapon 40-100 tehénből gyepre alapozott tehenészetek, illetve 
60-100 db-os létszámú anyatehén állományok kialakítására. Az anyatehéntartás a vá
gólótartással, a juhtartással is jól kombinálható. Egy-egy térségnek nemcsak a gazda
sági hasznosítását, de az idegenforgalmi fejlesztését is javíthatná a belterjes vadte
nyésztés (gímszarvas, dámvad) feltételeinek a megteremtése. Az már a piaci lehető
ségek függvénye, hogy az alacsony területigényű kisállattenyésztés (pl. nyúl- és ga
lambtenyésztés, méhészet stb.) fejlesztésére milyen súlyt helyeznek. A kérdés az, hogy 
ezeknek a fejlesztési programoknak ki legyen a szakmai és gazdasági integrátora. Eb
ben nagymértékben lehetne támaszkodni a korábbi termelési rendszerekre és az ag
ráregyetemekre, amelyek kész modellekkel és megfelelő szakmai tapasztalattal is ren
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delkeznek. A megmaradó szántóterület elsősorban az állattenyésztés abrak- és tömeg
takarmány igényeinek kielégítését szolgálhatná, de emellett kisebb arányban bizonyos 
ipari növények (szója, borsó, napraforgó, repce, len stb.) termelésére is lehetőség 
nyílna. Megfontolást igényelne az elsősorban területhasznosítást és költségcsökkentést 
szolgáló repcetermesztésre alapozott (Dél-Dunántúl az ország egyik legjelentősebb 
repcetermelő körzete) biodiesel program megvalósítása is. Emellett sok területen 
megteremthetők a feltételei az intenzív zöldség- és gyümölcstermelésnek is (pl. őrségi 
szilva, gesztenye, körte ültetvények).

Mivel a kedvezőtlen adottságú területek nagy része összefüggő térségekben 
helyezkedik el (pl. Dél-Dunántúlon a Zselic, Ormánság, Belső-Somogy, Tabi domb
vidék, Őrség, Hetés) gyakran túlságosan leegyszerűsítve ezekben a tájkörzetekben 
minden területet kedvezőtlen adottságúnak tekintenek. Ez a térség átlagát tekintve 
igaz is, de minden térségen belül vannak igazán jó minőségű területek is. A helyi 
szakemberek ezt nagyon jól ismerik és ezért az egyes térségek fejlesztési irányának 
kialakítása során a helyi tapasztalatokra nagymértékben kell támaszkodni. Ez egyben 
lehetővé teszi, hogy egyes területeket a legintenzívebb kultúrákkal hasznosítsák és a 
szántóként hasznosíthatatlan területeket ne hagyják egyszerűen parlagon, rontva ez
által a magyar táj képét (lásd 4. táblázat).

A vetetten szántóterületek nagysága és aránya Dél-Dunántúlon
4. táblázat

Vetetlen terület Vetetlen szántó %-ában
1992. 1993. 1992. 1993.

Baranya 14214 11197 6,2 4,8
Somogy 25685 22059 9,7 8,4
Tolna 3931 5201 1,8 2,4
Zala 15727 30838 11,8 23,0
Dél-Dunántúl 59557 69295 7,0 8,2
Dunántúl 89443 101428 5,1 5,7
Magyarország 329036 441354 . 7,0________ 8,7
Forrás: KSH Megyei Igazgatóságának adatai Budapest, 1994.

A nagy összefüggő területek felszabadulása indokolttá tenné értékes terület 
hasznosító ültetvények létrehozását, nagyobb dió, szelidgesztenye, mogyoró és man
dula ültetvények telepítését. A kivitelezés módjára a korábbi szakcsoporti telepítések 
tapasztalatai jól felhasználhatók lennének.

Az ország erdőállománya a kedvezőtlen adottságú térségekben a legnagyobb, 
de ezeken a területeken a legfontosabb mind gazdasági, mind pedig környezetvédelmi 
és tájfejlesztési szempontból is az erdőállomány további gyors növelése. Ezzel nem
csak nagy területek hosszú távú és gazdaságos hasznosításának a lehetőségeit lehet 
megteremteni úgy, hogy az kielégítse a tájvédelmi és környezetvédelmi követelménye
ket is, hanem a csemetenevelés, telepítés és ápolás munkáival hosszabb időszakra 
hasznos munkát lehet biztosítani a térség képzetlen munkavállalói számára is. Ez egy
ben a későbbiekben további lehetőségeket biztosít a faipar és a helyi energiatermelés 
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fejlesztésére is. Az elhagyott területek beerdősítése, mezővédő erdősávok létesítése, 
ha nem is azonos mértékben, mint a gyenge adottságú régiókban, a jobb adottságú 
területeken is feltétlenül szükséges, mert kedvező mikroklimatikus hatása, nagyobb 
fajgazdagsága lényegesen javítja a térség agrárökológiai potenciálját, az elhanyagolt 
talajvédelem helyzetét és a termőterületek tájképi értékét is. Becslések szerint a dél
dunántúli régióban - az állattenyésztés fejlesztési lehetőségeitől függően - a szántó 
5-10 %-ának, 40-80 000 ha-nak, a gyepterületeknek pedig kb. 50 %-ának 60-80 000 
ha-nak erdősítése volna indokolt. Különösen szükséges volna a Balatonba futó patak
völgyek eredeti véderdő - állományának a rekonstruálása, mert ezáltal jelentősen le
hetne csökkenteni a tó hordalék szennyezését és az eutrofizációt kiváltó tápanyagter
helését is. Természeti ismereteink korlátozott volta miatt minden művi beavatkozás 
a természeti rendszerekbe, történjen az akár környezetvédelmi okokból is, magába 
rejti a további károk kockázatát. Az erdősítés szinte az egyetlen tartós beavatkozás, 
amelynek káros környezeti hatásával nem kell számolni és ha tájjellegű fafajokkal 
történik, akkor nincs kockázata, csak előnye.

A melegedő kiimák miatt is a tájfejlesztés fontos részét képezné a víztározó 
program folytatása, amely egyszerre javíthatná a vízgazdálkodás és ezen keresztül a 
termelés (öntözés, halhústermelés) és az idegenforgalom feltételeit, de a Balatonba 
futó vizek előtározásával a környezetvédelmi szerepe is rendkívül fontos lenne.

Természetesen a tájfejlesztés fontos feladatát képezi - a kiemelkedő termé
szeti értékek megőrzése és védelme, valamint a faj elszegényedés megakadályozása 
érdekében - az egész országot behálózó háborítatlan ”zöld folyosók” létrehozása is.

Hazánkhoz hasonló sűrűn lakott országokban a tájfejlesztésnek mindig figye
lembe kell venni a következő szempontokat:

- A terület felhasználás mindig csak tudatos, előre látó tervezés eredménye 
lehet, amelynek során a gazdálkodás, a környezet, valamint a természetvédelem ér
dekeit egyaránt figyelembe veszik és egyes területek gazdasági és természeti értékei
nek pontos felmérése alapján határozzák meg a fejlesztés lehetséges irányát, a terület 
használat módját. így alakítható ki az a gondozott, rendezett kultúrtáj képe, amelyet 
az ember a környezetétől elvár.

- A fejlesztés akkor lehet sikeres, ha szakítani tudunk az ágazati szemlélettel 
és a termelés különböző területeinek, a települések, az infrastruktúra, a szolgáltatások 
fejlesztésének, valamint a környezet- és természetvédelemnek az érdekeit azonos 
súllyal és együttesen tudjuk kezelni.

- Az agrártermelés a területhasználat egyik módja, amelynek életképességét 
sok területen az határozza meg, hogy mennyire képes a vidék komplex fejlesztésébe 
és az idegenforgalommal, a szolgáltatásokkal, a természetvédelemmel a tevékenységét 
összehangolni.

- A települések fejlődését alapvetően meghatározza, hogy mennyire képesek 
tőkét vonzani és a termelő tevékenységek kialakításához szükséges szolgáltatásokat 
nyújtani. Ehhez minden településnek ki kell alakítani a maga imázsát, amelynek fontos 
részét jelenti a termelési potenciálok feltárása és a kulturális és természeti értékek 
számbavétele. Ezek védelme is csak akkor lesz megoldott, ha az gazdasági értékként 
jelenik meg és a település minden lakója mindent megtesz annak a megőrzéséért, 
elismertségének a javításáért.
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A településfejlesztés és az agrártermelés összefüggései Somogy megyében

Dr. Sarudi Csaba 
közgazdász, tudományos munkatárs 

PATE Állattenyésztési Kar 
Kaposvár

A megye településrendszerének alakulásában döntő szerepe volt a mező- és 
erdőgazdaságnak, az agrárszektor térszerkezetének, fejlődési irányainak, valamint a 
történeti és termelési adottságoknak. Az agrárstruktúra változása a legutóbbi másfél
két évtizedben az országos tendenciákat követte. A néhány vonatkozásban kimutat
ható szerkezeti különbség (pl. magasabb erdőterület, alacsonyabb állatsűrűség) az or
szágosnál kedvezőtlenebb termőhelyi adottságokból eredeztethető.

A megye gyáripari szervezeteinek zöme a városokban összpontosul. Az ágazaton 
belül a történelmi hagyományokkal rendelkező élelmiszeriparnak van domináns sze
repe. Az ipar jelenléte - a telephely jellegből adódó külső meghatározottság miatt - 
a megyeszékhely kivételével nem tudott a településrendszert átstruktúráló erővé válni.

A balatoni idegenforgalom településszerkezetet formáló hatása csak a part
menti sávban mutatható ki közvetlenül, ahol egy urbánus jellegű agglomerációs tele
püléslánc alakult ki. Az ún. balatoni háttértelepüléseken - a közlekedési kapcsolatok 
kiépítetlensége és az infrastruktúra más elemeinek fejletlensége miatt - a rurális tér
ségekre jellemző tendenciák érvényesülnek.

Somogybán a városodás, az urbanizáció az országos folyamatokat jelentős fá
ziskéséssel követte. A városok általában a megye kedvezőbb természeti adottságú tér
ségeiben jöttek létre. Ezekben a körzetekben a mezőgazdaság - a jobb technikai fel
szereltség és a nagyobb jövedelmezőség révén - nagymértékben segítette az urbani
zációt, de ezzel párhuzamosan a fejlettebb városi infrastruktúra is visszahatott rá.

Somogy megyében a települések 72 százalékát 1000 lakosnál kevesebb főt 
számláló aprófalvak teszik ki. A községek átlagos népessége 796 fő az országos 1362- 
vel szemben.

A gazdasági szerkezet viszonylagos fejletlenségére vezethető vissza, hogy a 
települések 52 százaléka gazdasági-társadalmi szempontból elmaradottnak minősíthető. 
Ezek a települések zömében aprófalvak, melyek többnyire összefüggő kistérségeket 
alkotva a megye területének 40, lakosságának pedig 21 százalékát foglalják magukba 
(1. ábra).

Az agrárüzemek területi elhelyezkedésének és a településrendszer struktúrájának 
összefüggéseiből két jellegzetességet célszerű kiemelni.

Ezek közül az első az, hogy az egykori állami gazdaságok és kombinátok So
mogy megyében egy T tengely mentén jöttek létre. A tengely északi vízszintes vonala 
a Balaton partjával párhuzamosan fut, az északi-déli sávja pedig Balatonboglártól ki
indulva Öreglak-Kaposvár irányába húzódik. Az átlagosnál nagyobb lélekszámú tele
pülések az említett T tengely körzetében tömörülnek. Ez a körülmény részben az 
1945 előtti birtokviszonyokkal függ össze, részben pedig azzal magyarázható, hogy az 
állami gazdaságok és kombinátok a tőkeerejük és hatékonyabb működésük révén a 
körzetükre pozitívabb hatást gyakoroltak, mint a termelőszövetkezetek. Ezt a tényt 
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támasztja alá az is, hogy az állami gazdaságok térségéből kisebb volt az elvándorlás, 
illetve a Balatonparti idegenforgalom és a mezőgazdaság együttesen erősebb gazda
sági hátteret jelentett az itteni települések számára.

Az előbbivel összefüggő másik településszerkezeti jellegzetesség, hogy a terme
lőszövetkezetek gazdálkodási területén a falvak népességszáma az átlagosnál általá
ban alacsonyabb. Minél mostohábbak az agrártermelés természeti feltételei, annál 
gyakoribb az aprófalvak előfordulása.

Az 1970 és 1985 közötti másfél-évtizedben összességében erősödött az agrár
termelés településfejlesztő ereje, hiszen a növekvő agrártámogatások a vidék fejlesz
tését is szolgálták. Ez a kedvező irányzat mintegy másfél évtizeden át érvényesült és 
területileg differenciáltan jelentkezett. 1985-től kezdődően azonban a korábbi regio
nális, települési nivellálódást a polarizáció váltotta fel. Az agrártámogatások radikális 
csökkenése, a hitelallokáció feltételeinek átalakulása és a gazdasági válság terhei 
ugyanis a kevésbé fejlett aprófalvas agrártérségeket az átlagosnál kedvezőtlenebbül 
érintették. Ennek következtében a ma elmaradottnak minősülő körzetekben az ag
rárszféra nem volt képes a társadalmi-gazdasági fejlődésre pozitív hatást kifejteni.

Nem véletlen tehát, hogy a fejlődésben való elmaradás elsősorban a' megye 
aprófalvas vidékeire jellemző, területileg pedig a kedvezőtlen termelési adottságú domb
vidékekre, a homokvidékre, valamint a megyehatár menti településekre terjed ki.

Az említett térségek elmaradásában nemcsak az itteni mezőgazdaság kedve
zőtlenebb termelési feltételei játszottak közre, hanem az is, hogy a vidéki iparosítás 
ezeket a körzeteket jobbára elkerülte. Előnytelen volt számukra az is, hogy a telepü
lésfejlesztés korábbi centralizált finanszírozási rendszere a városfejlesztést és a váro- 
sodást preferálta, így a falvakra nézve diszkriminációt jelentett. A termelőszövetke
zetek összevonása, az iskolakörzetesítések és a közigazgatás integrációja szintén az 
aprófalvas körzetekben váltott ki leginkább negatív hatásokat, s a deklarált szándékok 
ellenére a hátrányok felhalmozódását táplálta.

Az említett nemkívánatos folyamatok káros következményei közül most csak 
a népességcsökkenést és a falusi munkanélküliséget van módom kiemelni.

A 2. ábra jól illusztrálja, hogy 1960 és 1990 közötti időszakban az 5000 főnél 
kevesebb lélekszámú községekre az elvándorlás jellemző, ami a nagyobb - időközben 
várossá nyilvánított - települések felé irányul. Látható az is, hogy az elmaradott tér
ségekben az 1000 főre jutó vándorlási különbözet mindenhol negatív előjelű, s mér
tékét tekintve nagyjából megegyezik az összes lakóhely-változtatók számával.

Az 1. táblázat azt mutatja, hogy a népességfogyás az ú.n. külterületi lakott he
lyeken volt a legnagyobb, ami a puszták és tanyák csaknem teljes elnéptelenedéséhez 
vezetett.

A megyei munkaügyi központ adatai szerint 1994. március 31-én a falvak 
gazdaságilag aktív keresőinek 17-18 százaléka munkanélküli volt a városok 8-9, illetve 
a megye 11,8 százalékos arányával szemben. Ennek az a magyarázata, hogy a váro
sokban mindenekelőtt a bejárók veszítették el munkahelyüket, s ezzel is a falusi mun
kanélküliek táborát gyarapították. Kaposvárra pl. a 80-as évek végén még mintegy 12 
ezren jártak be a falvakból dolgozni. Napjainkra ez a szám 4-5 ezerre zsugorodott.

További fontos következtetésekre jutunk, ha a 2.sz. táblázatot vesszük szem
ügyre. A táblázatból megállapítható, hogy a települések lélekszámú és a kistermelés 
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között szoros negatív korreláció áll fenn. Minél kisebb egy település, a háztartások közül 
annál nagyobb számban foglalkoznak kistermeléssel. A gazdaságok földterülete, állat
állománya, valamint az állatlétszám koncentrációja is a településnagyság változásával 
függ össze.

A 3. ábra arra hívja fel a figyelmet, hogy a mezőgazdaság a kistelepülések és 
a mostohább természeti adottságú tájkörzetek lakosságának foglalkoztatásában a 
csökkenő arányszámok ellenére is az átlagosnál nagyobb szerepet játszik.

Az elmondottak összegzéseként megállapítható, hogy a mezőgazdaság és a ru- 
rális körzetek, ezen belül az elmaradott térségek helyzetének jövőbeni alakulása nagy
mértékben függ az agrár- és területi politikától, ami főleg a vidéki térségek fejlesztése 
során kapcsolódik szorosan össze. Az itt zajló kedvezőtlen folyamatok megállítására, 
de legalábbis fékezésére a legutóbbi néhány évben már történtek ugyan intézkedések, 
de még ma is hiányzik egy átfogó, a vidéki térségek, elsősorban a falvak stabilizálását 
és fejlesztését szolgáló olyan stratégia, ami a helyzetük - más körzetekével egyenrangú 
- kezelését és felzárkózásuk feltételeinek megteremtését lenne hivatott szolgálni.

A Somogy megyei tapasztalatok azt mutatják, hogy uniformizált területfejlesz
tési stratégiák a rurális térségekben élő lakosság életkörülményeinek javítására nem al
kalmazhatók.

Az Európai Unió új regionális politikája is a térségi rendszerspecifikumokhoz 
való alkalmazkodást sugallja. Más stratégiára van tehát szükség azokban az ún. dep
ressziós térségekben, ahol részben a helyi nyersanyagbázisra, vagy a korábbi meny- 
nyiségi igényekre épülő ipari tömegtermelés és az időközben differenciálódott piaci 
igények közötti aszinkron okoz területi feszültségeket és megint másra ott, ahol a 
fejlődésben visszamaradt térségek gazdasági és társadalmi felzárkóztatását kell meg
oldani.

Somogy megyében mindkét térségtípus fellelhető.
Az elsőben a termelésszerkezet megváltoztatásával, egy innovációorientált te

rületi politika érvényesítésével lehet a piaci alkalmazkodás feltételeit fokozatosan meg
teremteni. Ebben a folyamatban a mozgékonyabb és rugalmasabb kis- és középválla
lati szféra tekinthető annak a faktornak, ami a fejlődés generáló erejévé válhat.

A második térségtípust a fejlődésben visszamaradt rurális agrárvidékek képezik. 
Ezek gazdaságát - legalábbis rövid távon - még nem lehet közvetlenül az innovatív 
fejlődési pályára állítani, mert ennek még a minimális térségi feltételei sincsenek meg.

Ezeket a vidékeket a helyi, kistérségi adottságok körültekintő számbavételével 
és mobilizálásával, a minimális infrastrukturális feltételek kiépítésével és különféle 
kedvezmények nyújtásával lehetne vonzóvá tenni a tőkebefektetések számára és a 
helyi munkalehetőségek bővítését szolgáló más tevékenységek befogadására.

A fejlett piacgazdaságú országok új regionális politikája tanulságul szolgálhat 
számunkra abból a szempontból is, hogy a területfejlesztést és annak forrásait decent
ralizálták és sokszereplőssé változtatták. A válságtérségek problémáit komplex módon 
valamennyi ágazat összehangolt fejlesztésére kiterjedő programok megvalósításával 
igyekeznek megoldani.

További tanulság, hogy az agrárpolitikát is a vidéki térségek szükségleteivel össz
hangban célszerű továbbfejleszteni. Ilyen megközelítésben az agrárpolitikába beágya
zódó és a regionális, települési fejlesztéssel összehangolt komplex vidékfejlesztési stra
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tégia megvalósítása tűnik eredményekkel kecsegtető megoldásnak. Ez a stratégia há
rom pilléren támaszkodhatna: az agrártermelés fejlesztésén, a terület és település fej
lesztésen, valamint a természeti környezet további károsodásának megakadályozásán 
és a hagyományos tájképi értékek megőrzésén, továbbfejlesztésén.

Az agrárpolitika hatáskörébe tartozónak célszerű tekinteni a termelésszerke
zet adottságoknak megfelelő átalakításának, a tájtermelésnek, a környezetkímélő gaz
dálkodásnak, valamint a hagyományos, de továbbra is racionális termelési eljárások
nak az ösztönzését, illetve honorálását.

Számos kistelepülés - amint azt a Somogy megyei vizsgálatok is igazolják - a 
családi gazdaságok fontos területi bázisává fejlődhet, amennyiben a kistermelés pre
ferálása erősödik és tartóssá válik. Ezen túl a falusi turizmus elterjesztéséhez szüksé
ges fogadási feltételek megteremtése és a mezőgazdasághoz kapcsolódó vagy más 
helyi adottságokon építkező ipari feldolgozó és szolgáltató tevékenységek támogatása 
is sok helyen hozzájárulhat a lakosság elvándorlásának megakadályozásához, egy di
verzifikáltabb gazdasági, megélhetési háttér megteremtéséhez.
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Somogy megye körzetbeosztása és az elmaradott térségek 
területi elhelyezkedése

9

Elnumdoa térségek 
részesedése a megye
terüle
téből

népessé
géből

Mg.-i 
tájkörzet

5
12

MczófoW 111. 
Tabi dombv. 

Kaporvölgye 

Zsebcseg 
Somjiamokv. 
Marcali hát.

10

2

21

Megye területe: 6035 km1
Megye népessége: 345000 fö

2. 
T
4. 

_5, 
6.
7. | Drava mell.

.... Összesen

—
Elmaradod tenejtk

Mg.-i részesedése 1 újkőn.
tájkörzet terüle

tiből
népessé
géből

MudCóId 111. -
Tabi dombv. 62 51
Kapotveijyt

Í__ JtadicMg 70 39
i__ Somjiomokv. 41 31
i__ Marcali hal. 24 11
-4___ Dráva mail. 65 50
—9«zesen 40 1 21

1.
2.
3.
4.

MezőGild III.
Tahi dombvidék
Kapós völgye 
Zselicség

5. Somogyi homokvidék
6. Marcali hát és környéke
7. Dráva melléke és

Csurgó környéke

1. ábra
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A regionális gazdaságfejlesztési stratégiák néhány elméleti, módszertani 
és átfogóbb gazdaságpolitikai vonatkozásáról

Dr. Fekete Ferenc
a közgazdaságtudomány doktora 

egyetemi tanár 
Közgazdasági Egyetem 

Budapest

Felszólalásomban főképpen gazdaságelméleti, valamint módszertani és átfo
góbb gazdaságpolitikai területen kapcsolódom, részben bővítő jelleggel az elhangzott 
előadásokhoz, legtöbb helyütt Szabó Gábor "Európaiság és regionalitás” címmel ki
fejtett gondolataihoz.

Az elméleti fejlődés tükrében és a gazdaság-teoretikai rendszerekben külön 
kiemelt és napjainkban egyre nagyobb jelentőségű hely illeti meg az ún. tér (space) 
gazdaságtant, amelynek fontossága igen sok szempontból az időtényező gazdasági 
funkcióihoz és mérlegelési szükségleteihez hasonlítható. Különben teljesen kézenfek
vő, hogy a térökonómia kivételesen fontos és több dimenzióban jelentkező szférája 
az agrárfejlesztésnek általában és a regionális agrárfejlesztési stratégiáknak különösen.

A regionális karakterének meghatározásakor megfelelő mérlegelést és tág 
kört átfogó rendszerezési igényt támaszt a gazdaság különböző szintjeinek precízségre 
törekvő körülhatárolása. Jelentkezik ez egy adott régión belül is. De összetett feladat
tal találkozik szakmánk akkor is, amikor a vizsgálandó és fejlesztendő régiók külső 
határvonalainak és érintkező területeinek meghatározását kell elvégeznünk. Kétség
telen, hogy a klasszikus mikro (vállalati, ill. a család gazdasági dimenzióját képviselő 
háztartási) szint alatt jó néhány technikai, szervezési szint és döntési egység határoz
ható meg, egészen a gazdálkodó egyénig terjedően. Az is kézenfekvő, hogy a mikro- 
és a makro (nemzetgazdasági, közgazdasági) ökonómiai szintek között az ún. közbülső 
(mező) szintek száma természetszerűen is és szervezési, intézményátalakítási és gaz
daságirányítási változások hatásaként szinte végtelen variációkat mutat. Gondoljunk 
csak hazai fejleményeink nyomán a klasszikus értelemben vett mezőgazdaságnak élel
miszergazdaság (food economy), valamint a különféle kört átfogó agribusiness része 
elnevezések váltakozó és egymást inkább felváltó, mint kiegészítő használatára.

Minden szempontból sajátos értékelést kíván a regionalitás szempontjából is 
az országok közötti, több országot magában foglaló - vagyis a hagyományos értelmű 
makro szint feletti - szervezetek, pl. az Európai Unió, az EASEAN jelenségeinek 
többé-kevésbé elkülöníthető vizsgálata. Külön kell szólnunk természetes módon a ha
zánkat magában foglaló Közép-Kelet Európa térségének és agrárfejlesztési proble
matikájának sokban közös és összetartozó problémáiról. Ezzel a talán legkifejezőbben 
mega-ökonómiai szinttel léphettünk a legmagasabb szintre, amely már átfogja ismert 
világunk egészét és legtalálóbban a globális (világméretű) jelzővel illethetünk, amely 
az élelmezés, az energia és a környezet fogalmak elé teljesen magától érthetően il
leszkedik.

Ha a most tárgyalt regionális agrárfejlesztési stratégiát történelmi fejlődés 
sorozatban történő elhelyezésére törekszünk, akkor átfogóbb értelemben is és konkrét 
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hazai, ill. dél-nyugat dunántúli dimenzióban is a modernizálási folyamatokról, ill. - úgy 
vélem - egyfajta posztindusztriális, s ilyen értelemben modern agrárrendszerről kell 
beszélnünk, amelyet az ismert négy termelési tényezőnek (a földnek és az általa ki
fejezett természeti erőforrásoknak, az egyre szakszerűbbé váló munkának, a tárgyia
sult termelőeszközformában és a szinte mindenre konvertálható pénzbeni formában 
megjelenő tőkének, valamint az innováció és a sajátos kockázatvállalás funkcióját be
töltő vállalatvezetésnek) a harmonizált összekapcsolása, valamint a humán és a bio
lógiai tényezők dominanciája alapján a kutatási, a fejlesztési és az információs folya
matok kulcsfontossága jellemezhet.

Az elmondottak egyértelműen jelzik, hogy a regionális fejlesztés kérdéseit 
csakis az egyes diszciplínák határain túllépő, ún. interdiszciplinális vagy - valamivel 
találóbb kifejezéssel - nem diszciplinális, - szerintem legkifejezőbb meghatározással - 
probléma orientációval lehet szemlélni, helyesen megítélni és jól megoldani.

Azt jelentik az előző gondolatok, hogy a természeti adottságokhoz igazodó 
társadalmi és gazdasági folyamatok csakis a szociális és kulturális problematikával és 
a legtágabban értelmezett humán-központú kutatásokkal rendszerezhetők és terjeszt
hetők elő tudományosan megalapozott ismeretként fejlesztési stratégiák kidolgozásá
hoz. A regionális vizsgálatok szükségszerűen magukban foglalják az adott helyzet diag
nózisának keretében az ún. előremutató, erősítendő, ”siker” - elemeknek, továbbá a 
kedvezőtlen jelenségeknek, az ún. ”kudarc” tényezőknek felmérését, összevetését va
lamilyen máshol létező, elérendőnek minősített vagy normaként kialakított szinttel. 
Majd felírják a tényleges és a kívánt helyzet közötti problematikus (gyakran krízisre, 
válságos helyzetre utaló) út megszüntetését célzó terápiát. Ez utóbbit előbb koncep
cionális vázlatok, majd program alternatívák és végül fejlesztéspolitikai rendszerek 
formájában alakíthatják ki a kutatói és egyéb szakmai műhelyek szolgáltatta informá
ciók alapján a helyi, a regionális politika formálói, kétirányú kapcsolatrendszerben és 
konzultációs folyamatokban a magasabb szintű fejlesztéspolitika, gazdaságpolitikai és 
összpolitikai intézmények megfelelő képviselőivel.

Az előbb vázolt "technológiával” kialakított agrárfejlesztési stratégiák szük
ségszerűen beilleszkednek az általános modernizációs politikába. Nagy súllyal számol
nak a regionális keretekben észlelhető komparatív előnyökkel, amelyek egyaránt ki
fejeződnek a föld minőségében, a fontos piacoktól való távolságban, az időjárási sa
játosságokban, továbbá a gazdálkodó generációk termelési, döntési tapasztalataiban 
és főképpen a humán-kapacitás kihasználásának és bővülésének feltételrendszereiben. 
Nyilvánvaló, hogy a modern egyetemek központi helyet töltenek be a regionális fej
lesztésben közvetlenül azáltal is, hogy természetesen és hazai viszonyaink között min
den bizonnyal a leghatékonyabban kapcsolják össze a különféle szintű oktatás, a ku
tatás (mind a diszciplinális alapkutatás, mind az alkalmazott és fejlesztési kutatás je
lentős részét) a szaktanácsadás sokrétű és javarészt adaptációt, helyi viszonyokhoz 
való hozzáigazítást kívánó tevékenység csoportjával.

Kétségtelenül nehezen áthidalható problémát jelent általában a hazai moder
nizáció és különösképp a mostani vitatéma: a nyugat-dunántúli régió fejlesztési stra
tégiájának részletes kidolgozása és eredményes megvalósítása szempontjából is meg
határozó lehet a tőke szűkössége, főképpen pénzhiány. Ennek megszüntetése céljából 
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nagy figyelmet kell fordítani nemcsak a hazai finanszírozási lehetőségekre, hanem a 
nemzetközi, főképpen európai hiteltőkemozgás irányaira és új szervezeti formáira.

A kidolgozandó agrárstratégia tágabb körű összefüggésének vizsgálatakor - 
úgy gondolom - elkerülhetetlen a közép-kelet európai térség országainak, agrárhely
zetének és külpiaci relációinak összefüggő vizsgálata. Itt mindenekelőtt a hazánknak 
Csehországhoz, Szlovákiához, Ausztriához, Szlovéniához, majd Romániához és az át
alakuló szerb, horvát, s ide kapcsolódó államokra gondolhatunk. Helyettünk senki 
sem végzi el természetesen a feltételeként jelentkező feladatot, senki sem teszi meg 
helyettünk az első lépést. Ez nem más mint saját portánk megtisztítása, kapunk előtt 
és kapunkon belül seperve kialakíthatjuk saját fejlesztési koncepciónkat, aminek bir
tokában tárgyalóképesek és megfelelő helyzetekben, szükség-szituációban kompro
misszum készek lehetünk. A források és a példák szempontjából az Amerikai Egyesült 
Államoknál és - mondjuk - Brazíliánál sokkal inkább tanulságosak lehetnek számunkra 
bizonyos élelmezési stratégiai megoldások és fejlesztési törekvések Japánból vagy - 
úgy vélem - Izraelből.

A most vitatott kérdés, belülről vagyis Dél-nyugat Dunántúl helyzetéből való 
kiindulás szempontjairól a legtöbb területen hasonló a felfogásom dr. Sarudi Csabáé
hoz. Eszerint a következők érdemelnek és igényelnek megkülönböztetett figyelmet:

a) a helyzet történelmi folyamatok fényében való megvilágítása;
b) a helyi struktúrák mélyreható elemzése;
c) az információk és a kommunikációs formák régión belüli helyzetének elem

zése és fejlesztési alternatíváinak markáns felrajzolása.
A helyi kutatások szempontjából is nagyon fontosak azok az általános fejlesz

tési stratégia-formáló elvek, amelyek nem kerülhetők meg Közép-Kelet Európában 
és így hazánkban sem. Ilyenek pL:

1. a hosszabb időt igénylő folyamatokhoz egyértelműen kell tisztázni az olyan 
alapvető fogalmakat, mint a privatizáció, a modernizáció, a tulajdonosi döntések és a 
társadalmi polarizáció szociálisan és politikailag még elviselhető küszöbértéke, arányai;

2. egyértelműen kell elfogadni, hogy a gazdasági átmenet fő iránya a piaci 
törvények és a kormányzati szabályozás (beavatkozás) optimális arányainak kialakí
tása, az előbbi hatáskörének bővítésével egyidejűleg, összekapcsolódva a magántulaj
don dominanciájára épülő többféle, köztük megfelelő módon elismert és támogatott 
társas tulajdonformákkal;

3. semmiképpen sem hiányozhat a kellő részletességgel kidolgozott hazai agrár
fejlesztési stratégia átfogó, globális összefüggéseinek a feltárása és keretbe foglalása;

4. a regionális gazdaságfejlesztési stratégiákban kellő határozottsággal és 
egyértelműen kell érvényesülnie a politikai prioritások XX. sz.-ban egyedül elfogad
ható felfogásának, ami legnyilvánvalóbban a politikai pluralizmusban, a különböző 
társadalmi csoportok és rétegek jogi egyenlőségében, valamint a személyiség egyéni 
autonómiájában manifesztálódnak.

A gazdaságfejlesztés kulcskérdése feltehetően minden területen a hatékonyan 
működő gazdaságszerkezet kialakítása, aminek alapvető feltételei konkrét hazai vi
szonyaink között a viszonylag gyorsan befejezett kárpótlással megteremtett áttekint
hető földtulajdoni struktúra, a földtulajdon és a földbérlet minimális méretének rövid 
távra és hosszabb távra való törvényi meghatározása, s eközben a korlátozás folyamán 
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a tőke-intenzív modernizáció hosszú távú lehetőségeivel számolva, nem feledkezve 
meg arról, hogy rövidebb, sőt közepesen hosszú távon is alkalmazható egy sereg te
rületen a munkaigényes technológiákat priorizáló és kutatás-igényes technológiai 
rendszerek egész sora, miközben a körültekintő makrogazdasági politika elérheti a 
saját források bizonyos bővítését és a gazdaságnövekedési források körébe való be
kapcsolását.

Befejezésképpen - a tőke, mindenekelőtt a pénz - hiteltőke kivételes fontos
ságát elismerve - azt kell mégis hangsúlyozni, hogy a körzeti agrárfejlesztési stratégi
áknak is kulcskérdése az ember és a különféle kapcsolódó tudományágakra épülő 
szakmai felkészültség. A területen még mozgásban lévő és a közeljövőben újonnan 
mobilizálható erőforrások, szinte az egész társadalom felrázása és lendületbe hozása 
a felismert érdekekkel számottevő ösztönzése alapján és a távlatok, a követendő irá
nyok többoldalú (helyi orientációjú, regionális szemléletű és központi kormányzati 
felelősségű) kijelölésével jól megalapozott regionális agrárfejlesztési stratégiák nem
csak kívánatosak, hanem reálisan elképzelhetők és eredményesen meg is valósíthatók. 
Ez talán ma szakmánk legnagyobb lehetősége és legfelelősségteljesebb feladata.

Néhány megjegyzés

Dr.Varga Gyula 
a közgazdaságtudomány doktora 

Agrárközgazdasági Kutató és Informatikai Intézet 
Budapest

A regionális fejlesztés fontosságát a gazdaság és a társadalom problémáinak 
jelentős területi differenciáltsága okozza. Napjainkban különös élességgel vetődik fel 
- sajnos - nem a növekedés, hanem éppenhogy a leszakadásban mutatkozó nagyfokú 
differenciáltság. Az a tény, hogy egy-egy vidék reménytelenül nehéz helyzetbe kerül. 
Mezőgazdasága pang, munkaereje kihasználatlanul és megfelelő szociális biztonság 
hiányában tanácstalanul keresi a kilábalás lehetőségét.

Indokolt tehát a megoldáson törni a fejünket, s erre a mai tanácskozás is jó 
alkalom. Úgy vélem azonban, hogy - kudarcélményünket megelőzendő - világosan 
látnunk kell és ki is mondanunk: átfogó és világos gazdasági és agrárpolitikai stratégia 
nélkül nem lehet reális alapokra helyezni a regionális fejlesztés ügyét. Ilyen ugyanis 
magában véve, az össztársadalmi és összgazdasági mozgástér illetve fejlődési tenden
ciák, szándékok fölrajzolása nélkül nem létezhet, nincs, mert a regionális fejlesztés 
része az egésznek, mert öntörvényei mellett függő, származékos jelleg is meghatározó.

Ma a gazdaságban is, a társadalomban is világos célok nélkül folynak a vál
tozások. Úgy romboljuk le hagyjuk szétmállani a gazdaságot és a szervezeti rendszert, 
hogy még nem tudjuk miből és milyenné kívánjuk az újat fölépíteni! Éppen emiatt 
érzek súlyos kétséget Horváth Gyula bevezető előadásának azon megállapítása jogos
ságával kapcsolatban, amely szerint ma válaszúton van a regionális politika. Nem, 
szerintem függő és kiszolgáltatott helyzetben van, mert nincsenek meg a szükséges 
orientációs pontok.
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Szabó Gábor tétele, amely szerint a környezetvédelem ügye nem lehet alku tárgya 
az EU-tárgyalások során, vitathatatlan. Abban is igaza van, hogy léteznek csak pénzzel, 
részben pénzzel és zömében szakértelemmel, ”szemléletbeni” változtatással elérhető cél
jaink. Jó és ajánlatos lenne ilyen jellegű közelítéssel "osztályba sorolni” teendőinket.

Nagyon helyeslem Sántha Attila realista közelítését. Azt, hogy a gazdaság nem 
föltétlenül ellenérdekelt a környezet megóvásában, s azt is, hogy a piaci eszközök nem 
mindenhatóak, pláne nem a gazdaságon kívüli ügyek kezelésében. Optimista közelí
tését csak annyiban kívánom mérsékelni, hogy ma még csak körvonalai sem látszanak 
egy szerintem is föltétlenül beindítandó erdősítési programnak. Most nem a munka
helyteremtő, de állami injekciót igénylő erdősítési program előkészületeiről, hanem 
sajnos erdeink kárpótlás címén folyó elkótyavetyéléséről beszélhetünk.

Renkívül nagy jelentőségűnek tartom Sarudi Csaba vizsgálódásainak az állami 
gazdaságok és a településfejlődés pozitív összefüggését feltáró eredményeit. Ezek kü
lönösen elgondolkodtatok a vertikálisan kiépített, de - láthatóan - területi összefüg
géseiben is értékes elemeket hordozó vállalatok mostani, semmilyen koncepciót nem 
mutató szétdarabolási folyamatai tükrében, amelyek végső kihatása szinte fölmérhe- 
tetlen. Talán még nem késő közbeavatkozni!

10.2. AGRÁR-MŰSZAKI BIZOTTSÁG

10.2.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.2.1.1. 1994. január 18-19. Agrártudományi Egyetem, Gödöllő
K+F Tudományos Tanácskozás a mezőgazdaság gépesítése tárgykörében

Plenáris ülés
Megnyitó: Dr.Kocsis Károly

Gödöllői Agrártudományi Egyetem rektora

Mezőgazdasági gépesítés helye az átalakuló mezőgazdaságban
Dr.Sziráki András
Mezőgépgyártók Szövetségének elnöke

125 év a mezőgazdaság gépesítésének szolgálatában (megemlékezés az FM 
Műszaki Intézet 125 éves évfordulójára)

Mészáros György
FM Műszaki Intézet igazgatója

Megemlékezés dr.Rázsó Imre születésének 90. és halálának 30. évfordulójára 
Dr.Mészáros István
Budapesti Műszaki Egyetem tanszékvezetője

Szekciók:
- A környezetgazdálkodás műszaki-technológiai összefüggései,
- Agrár-műszaki kutatások,
- Mezőgazdasági termékfeldolgozás,
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- Szaktanácsadás, munkaszervezés és új vállalkozási formák a mezőgazdaság 
gépesítésében,

- Szolgáltatás, termékismertető, gyártók fóruma.

10.2.1.2. 1994. márcus 24. GATE Gépészmérnöki Kar, Gödöllő

A vitaülés napirendjén a következő témák szerepeltek:
1. A tudományos továbbképzés helyzete,

Előadó: Dr.Szendrő Péter

2. Az MTA Agrár-Műszaki Bizottság januári K+F Tudományos Tanácskozá
sának tapasztalatai.

3. Egyebek

A napirendi pontokat megelőzően került sor a Mezőgazdasági Technika ní
vódíjának átadására. Az 1993. év nívódíját dr.Tóth László kapta. Az egyetlen mező
gazdasági gépészeti szaklap szerkesztői tőle és a bizottság tagjaitól is további színvo
nalas cikkeket várnak.

Az első napirendi pont előadásához a következők fűztek kiegészítést: 
Horváth Béla Csizmazia Zoltán

Karai János Balaton Jenő
Fekete András László Alfréd
Kocsis Károly

A napirendi pont vitájában részt vettek:
Soós Pál Karai János
Husii István Dimény Imre
Hajdú József JóriJ. István
Bölöni István

Az előadó tájékoztatása szerint az akadémiai törvény elfogadásáig és életbe
lépéséig tartó átmeneti állapotban együtt él a régi (kandidátus, tud. doktor) és az új 
rendszer (Ph.D az egyetemeken, Akadémiai Doktor).

Az egyetemi Ph.D programokról és a vita érdemi részéről Szendrő Péter irá
nyításával rövid tájékoztató anyag készül, amelyet az Akadémia Agrártudományok 
Osztálya és a bizottság tagjai megkapnak.

A második napirendi pont vitájában a következők vettek részt:
Dimény Imre Husii István
Karai János Fekete András
Szüle Zsolt Antos Gábor
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A vita során elhangzott főbb észrevételek az alábbiak:
- a sorozatot feltétlen folytatni kell;
- a legjobb előadásokat továbbra is meg kell jelentetni a Hungárián Agricul- 

tural Engineering c. MTA AMB kiadványban;
- a rendezvénnyel párhuzamos gépkiállítást jobban elő kell készíteni;
- célszerű a külföldi előadók számát növelni;
- évente más-más téma csoportot kell kiemelni, az ismétlődések elkerülése 

érdekében.

10.2.1.3. 1994. április 28. BME Mezőgazdasági Géptani Intézet, Budapest

A vitaülés napirendjén a következő témák szerepeltek:

1. A magyar szántóverseny mozgalom helyzete
Előadó: Dr.Mészáros István

DrJóri J. István

2. Az agrár-műszaki kutatás helyzete
Előadó: Dr. Tóth László

3. Egyebek

A napirendi pontokat megelőzően a vendéglátó Mészáros István rövid tájé
koztatást adott a BME új oktatási tervéről és a vezetőségválasztás eredményeiről.

Az első napirendi pont vitájában a következők vettek részt:
Szüle Zsolt Boltizár Pál
Sitkéi György Balaton Jenő
Tibold Vilmos Csizmazia Zoltán
Fekete András Bölöni István
Jóri J. István Dimény Imre

A vita során elhangzott fontosabb észrevételek:
- a szántóversenyekre továbbra is szükség van;
- a MAE Szántóverseny Bizottságot továbbra is fenn kell tartani;
- a pénzügyi háttér bizonytalan, mivel a sponzorként figyelembe vehető cégek 

legtöbbje csődben van, az Iparkamara, ill. Agrárkamara pedig még nem működik. 
Meg kell/ene/ vizsgálni egy alapítvány létrehozásának lehetőségét;

- az elnök javaslatára ad hoc bizottság alakult az állásfoglalás megfogalmazása 
céljából. (Elnök: Csermely Jenő, tagok: Mészáros István, Balaton Jenő, Jóri J.István, 
Tibold Vilmos, Csizmazia Zoltán)-,

- a szervezők tájékoztatása szerint a közeljövőben a következő versenyek 
megszervezése várható:

- szakmunkástanulók 94. évi országos versenye, Baktalórántháza (1994. május);
- Debreceni Agrárnapok (1994. augusztus);
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- egyetemközi szántóverseny (1995. augusztus);
- nemzetközi verseny (1996. EXPO).

A második napirendi pont vitájában a következők vettek részt:
Dimény Imre 
Csermely Jenő 
Hajdú József 
Husti István 
Lelkes János

Fekete András 
Balogh Csaba 
Jóri J.István 
Mészáros György 
Vas Attila

A vita során elhangzott főbb észrevételek:
- A hatékony kutatói munkát a pénzügyi források drasztikus csökkenése aka

dályozza, 1992. ill. 1993-ban évente csupán 130-140 Mft jutott. Mivel ezen időszakban 
a legtöbb Mezőgép Vállalatnál semmiféle fejlesztés nem folyt, ez azt jelenti, hogy a 
mezőgazdaság műszaki bázisának kutatása gyakorlatban és érdemben "megszűntnek” 
tekinthető. Hiszen az összes műszaki beruházáshoz szükségesnek Ítélt évi 30-40 mil
liárd Ft-nak a K+F ráfordítás csupán 0,4-0,5 %-a.

- A kutatóintézeteknél és az egyetemeken a kutató létszám 1990/91-ben je
lentős mértékben (40-70 %) csökkent, de szerencsére ez a mozgás 1992/93-ban leállt.

- A helyzet javulására közeljövőben sem lehet számítani (az OTKA pénzek 
csökkennek, az OMFB kölcsönök a visszatérítés miatt nem alkalmazhatók) ezért az 
agrár-műszaki kutatás területén prioritásokat kell meghatározni, továbbá javítani kell 
a hazai ill. nemzetközi együttműködést.

10.2.1.4. 1994. május 18. MTA-VTB Székház, Veszprém

A vitaülés napirendjén a következő témák szerepeltek:

1. Nyugat-Dunántúl környezet és tájvédelmének műszaki kérdései 
Előadó: Dr.Neményi Miklós - Dr. Varga János

2. Egyebek

Az első napirendi pont vitájában a következők vettek részt:
Dimény Imre Marczali István Boltizár Pál
Salánki János Vas Attila Sinóros Szabó Botond
Husti István Hajdú József Karai János
Szendrő Péter Szüle Zsolt Jóri J.István
Csizmazia Zoltán Horváth Béla

- A két akadémiai bizottság együttes ülése feltétlen hasznos és folytatandó 
cselekmény.

- A környezetvédelem speciális, de jelentős problémaköre a művelés és a 
gépesítés összhangjának megteremtése. Napjainkban külön nehézséget jelent a kis- 
parcellák gépesítésének és főleg kémiai növényvédelmének megoldatlansága.
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- Az állattartó telepek hígtrágya kezelése és kijuttatása az állati hullák, vala
mint a kommunális hulladék feldolgozása megoldatlan, gyors segítség szükséges.

- A környezetvédelmi szabályozás mikroszintű, helyi-egyedi érdekeltségi rend
szerét ki kell dolgozni.

- Az erőgépek talaj- és emissziós kártételét, különösen a használt (import) 
traktorokét meg kell előzni, ill. csökkenteni kell.

- Az energia célú növénytermelés európai tapasztalatait és az ausztriai öko
pont rendszert célszerű lenne adaptálni.

- Az egyes technológiai elemek gépesítési megoldásait a tájtermelés szem
pontjai szerint célszerű értékelni, prognózist készíteni.

A vita tapasztalatainak hasznosítása érdekében a jövő évi MTA-AMB kutatási 
tanácskozás kerek-asztal témái közé célszerű felvenni:

- a barázdában járó traktorok agrotechnikai-energetikai-környezetvédelmi ha
tásának elemzése;

- a szántás jövőbeni szerepének értékelése;
- állattartó telepek - egyéni állattartás környezetvédelmi előnyei-hátrányai té

maköröket.

A vita során érintett témák feldolgozására és a témakör legfontosabb teendőit 
tartalmazó rövid, a kormányzat számára jelzés értékű anyag összeállítására ad hoc 
bizottság jött létre. (Csermely Jenő, Karai János, Neményi Miklós, lóri J.István).

A második napirendi pont keretében Szendrő Péter, az agrártudományi egye
temek géptani tanészéki kollektívája képviselőjének felvetésére a bizottság elnöki dön
tés alapján kooptálta a kaposvári, szarvasi, hódmezővásárhelyi, gyöngyösi főiskolák 
képviselőit.

10.2.1.5. 1994. június 2.-án Szolnoki Mezőgép Vállalat, Szolnok

A vitaülés napirendjén a következő témák szerepeltek:
1. A gépbemutató megtekintése

2. Rövid szakmai tájékoztató
Előadó: Dr.Sziráki András

3. Mezőgazdasági és élelmiszeripari gépek, berendezések fejlesztése és gyár
tástechnológiai korszerűsítése

Előadó: Holics Sándor, IKM

4. Egyéb kérdések

A gépbemutató megtekintését követő délutáni vitaülés megkezdése előtt Di- 
mény Imre kiegészítette a napirendet az MTA rendkívüli közgyűlésével kapcsolatos 
teendők megbeszélésével.
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A második napirendi pont keretében a bizottság meghallgatta Sziráki András 
beszámolóját a Szolnoki Farm-Show eseményeiről ill. a Szolnoki Mezőgép Vállalat 
helyzetéről. Az elmúlt évek piacvesztését (92-93-ban 1 milliárd Ft FÁK) követően 3 
éves reorganizációs programot indítottak, amelyeknek keretében 750 fős létszámcsök
kentést hajtottak végre. Négy kisebb egységet eladtak, így a továbbiakban a szolnoki, 
törökszentmiklósi és a tószegi gyárakra támaszkodva kísérelik meg az új piacok meg
hódítását (Spanyolország, Olaszország, USA).

A vállalat jövőbeni sorsát kedvezően befolyásolhatja a GATE-val és FMMI- 
vel közösen beadott célpályázatok kedvező elbírálása, ill. a privatizációs program si
keres megvalósítása.

A harmadik napirendi pont vitájában a következők vettek részt:
Szendrő Péter Karai János Hajdú József
Dimény Imre Antos Gábor Sziráki András
Neményi Miklós Fülöpp Géza Tóth László

A napirendi pont előadója rövid áttekintést adott a mezőgazdasági gépgyártás 
közelmúltbeli változásairól. A 70-es években 45 000 fővel a mezőgépgyártás az ipari 
termelés 5 %-át teljesítette. A 80-as években az 5 %-ot már csak 18 000 fő produkálta, 
mégpedig a következő megoszlás szerint: 60 % hazai, 30 % KGST, 10 % tőkés.

A 90-es évekre a T-22 és T-3 tárcaprogramok befejeződtek és ez a beruhá
zások súlyos visszaeséséhez vezetett (1985: 25,9 milliárd Ft, 1992: 2,2 milliárd Ft). A 
mélypontnak 1993 tekinthető, amikor a 118 mező- és élelmiszeripari cég 32 %-a csőd
be ment.

A kedvezőtlen helyzeten az 1992-es iparpolitikai koncepció megvalósítása se
gíthet, amely szerint a mezőgépipart 2010-ig fenn kell tartani. Ennek egyik lehetséges 
módja a vállalatok privatizációja, amely tavaly 50 cégnél már meg is történt.

A 90-es évek fejlesztési lehetőségei erősen korlátozottak, mivel az 1991-ben 
indult OMFB pályázati rendszer feltételei túl szigorúak, végrehajtása pedig lassú.

1991-93-ban a mezőgép- és élelmiszeriparban összesen 46 pályázatot fogadtak 
el 167 millió Ft összegben. A nehéz helyzetet észlelve a kormány 1993. nyarán nemzeti 
célprojektet hirdetett meg. A felhívásra 73 pályázat érkezett, amelyek között 500+200 
(IKM külön keret) millió Ft kerül szétosztásra. A pályázatok 20-25 %-a élelmi
szeripari, a többi mezőgépgyártási érdekeltségű. A 10-50 millió Ft nagyságrendű pá
lyázatok mintegy 90 %-a gyártmányfejlesztés, csak a maradék technológia fejlesztés.

A tájékoztatót követő vita főbb észrevételei a következők:
- a magyar mezőgazdaságnak szüksége van erős mezőgépiparra;
- az üzemekben lévő mezőgazdasági technika elavult, az átlagéletkor több 

mint 10 év;
- a pótalkatrész gyártás különösen fontos, feltétlen támogatandó;
- a kormányzat adjon lehetőséget a kárpótlási jeggyel történő gépvásárlásra 

lehetőleg 100 % értéken;
- a Mezőgazdasági Fejlesztési Alap átdolgozásánál meg kell szigorítani a fel

tételeket, oly módon, hogy az segítse a hazai gépgyártást.
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10.2.1.6. 1994. szeptember 21. Bábolna Rt, Bábolna

Az ülés napirendjén a következő témák szerepeltek:
1. A gépbemutató megtekintése
2. Tájékoztatás a Bábolna Rt agrár-műszaki tevékenységéről 

Előadó: Varga-Sabján László
3. Tájékoztató az IKR Rt agrár-műszaki programjáról 

Előadó: Antos Gábor
4. Egyéb kérdések
A gépbemutató megtekintését követő délutáni ülésen napirend előtt Tibold 

Vilmos tájékoztatta a bizottság tagjait Dimény Imre akadémikus tiszteletbeli doktorrá 
avatásáról a Gödöllői Agrártudományi Egyetemen. A tájékoztató keretében méltatta 
Dimény Imre életútját s főleg a bizottságunk élén eltöltött sikeres 18 évet.

A második napirendi pont keretében elhangzott beszámoló főbb gondolatai a 
következők voltak:

- Bábolna a magyar mezőgazdaság egyik fejlesztő központja kíván lenni, amely 
összekötő láncszemként tevékenykedik Kelet és Nyugat között. (Pl. a FAK-ban 30 
000 ha területen használják az IKR Bábolna közös technológiáját).

- Az állattenyésztés fejlesztése érdekében új hibridek hazai bevezetését és 
elterjesztését végzik (Arbor acres, Bábolna Shaver, Bábolna Seghers).

- A bábolnai vállalat legutóbbi, a jövőt meghatározó eredményei:
- 1991 átalakulás részvénytársasággá
- 1994 profiltisztítás - számos Kft-t felajánlottak privatizációra az AV Rt részére. 

A genetika, az élelmiszeripar és a takarmányipar azonban nem kerül privatizációra.
A beszámolót követő vitában a következők vettek részt:

Dimény Imre Hajdú József
Tóth László Jóri J.István

A harmadik napirendi pont keretében rövid tájékoztatás hangzott el az IKR 
Rt-től és a Bábolnai Nemzetközi Gazdanapok szervezéséről és hatásáról. Az IKR 
Rt-nek 260 tagja és 320 részvényese van. Az 1990-92-es időszak mélypontját követő 
reorganizációs program eredményeként létrehozott profil centrumokkal a 92-94-es 
időszakban megkezdődött a felemelkedés.

A beszámolót követő vita (résztvevők Lakatos Csaba, Szendrő Péter, Dimény 
Imre, Husii István, Lelkes János, Balogh Csaba) a Bábolnai Nemzetközi Gazdanapok 
szervezési irányelvéről folyt. A résztvevők a zárt, klubszerű szervezés megváltoztatását 
és nyitottá alakítását kezdeményezték (pl. Bábolna-Szekszárd - Nádudvar rotáció
vagy a rendszerközpontok bemutatói mellett egy központi független rendezvény (AG- 
ROMASEXPO, Budapest, AGRI-MECH, Gödöllő).

A negyedik napirendi pont során Husti István ismertette akadémiai felolvasó 
ülésének tematikáját, amelyet kisebb módosítási javaslatokkal a bizottság elfogadott. 
Bizottságunk titkára Jóri J.István tájékoztatót adott a második félév munkatervéről. 
Tóth László felhívta a figyelmet az 1995. évi Gödöllői Tudományos Napokon való 
előadástartás lehetőségére. Az ülés befejezéseként Antos Gábor meghívta bizottsá
gunkat az 1995. évi rendezvényre, amelyet köszönettel elfogadtunk és munkaterv 
összeállításánál figyelembe veszünk.
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10.2.1.7. 1994. október 6. (Felolvasó ülés) MTA, Budapest

A Magyar Tudományos Akadémia Elnöki Tanácstermében tartott felolvasó 
ülésnek egyetlen napirendi pontja volt.

A mezőgazdasági műszaki fejlesztés néhány összefüggése hazánkban.
Előadó: Dr.Husti István
A mintegy ötvenperces program során az előadó a műszaki fejlesztési hely

zetelemzést követően mondandóját a következő csomópontok közé szervezte:
- a műszaki fejlesztés terminológiai értelmezése (definíciós mátrix)
- a műszaki fejlesztés és a környezet kapcsolata
- a technológia fejlesztés alternatívái a mezőgazdaságban és ezek műszaki 

fejlesztési következményei.
A felolvasó ülést elnökünk zárszavával fejeztük be, amelynek alapján az elő

adás rövidített változatát az Agrártudományi Osztály beszámolójában közre bocsátjuk.

10.2.1.8. 1994. október 19. GATE, Gödöllő

Az ülés napirendjén a következő témák szerepeltek:
1. A mezőgazdasági gépfenntartás időszerű kérdései 
Előadó: Dr.Janik József
2. Egyebek
Az első napirendi pont vitájában a következők vettek részt:

Patkós István 
Lelkes János 
Csermely Jenő 
Soós Pál 
Hajdú József 
Tóth László 
Szendrő Péter

Tibold Vilmos 
Kovács János 
Jeszenszky Zoltán 
Neményi Miklós 
Szüle Zsolt 
Mészáros György 
Jóri J. István

Dimény Imre
A napirendi pont témáját összefoglaló előterjesztés szerzői kollektívája nevé

ben az előadó adott rövid tájékoztatást, amelyet követően széles körű vita bontakozott 
ki. A szakmai vita főbb észrevételei és megállapításai a következők voltak:

- szükséges-e és ha igen akkor a gépek berendezések mely területére, ill. 
milyen jelleggel a kötelező ellenőrző vizsgálat;

- állami központi támogatást csak azok a gépek, berendezések kaphassanak, 
amelyek rendelkeznek valamilyen szakmai ellenőrző vizsgálat pozitív eredményével, 
mivel azok alapján viszonylag jó megközelítéssel becsülhetők a gépfenntartási követ
kezmények;

- külön figyelmet igényelnek az erdészeti gépek, amelyek helyzete bizonyos 
késéssel követi a mezőgazdasági gépesítési problémákat;

- fokozott figyelmet kell fordítani, sőt szabályozni célszerű a használt mező
gazdasági gépek forgalmazását, mert ezek hatása a gépfenntartásra kiszámíthatatlan;

- a mezőgazdasági gép-berendezés forgalmazás jogi szabályozását célszerű 
lenne felülvizsgálni és összhangba hozni a Mezőgazdasági Kamara működésével;
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- a mezőgazdasági gépfenntartás helyzetét kedvezően befolyásolhatja az FM 
most szervezendő műszaki osztályának jövőbeni tevékenysége;

- a mezőgazdasági gépfenntartás jövőbeni helyzetét meghatározóan befolyá
solhatja a felsőoktatás és az információs rendszer jelenlegi átszervezése.

A vita eredményeinek összefoglalásaként a bizottság a következő álláspontra jutott:
- a mezőgazdasági gépfenntartás helyzete drámaibb annál mint amit az elő

terjesztés mutat;
- a mezőgazdasági változások következményeihez igazodó gépfenntartási 

rendszert ki kell dolgozni;
- az előterjesztés és a vita gondolatait rendszerbe foglaló tájékoztató össze

állítást kell készíteni az FM részére (Ad.hoc bizottság: Janik József, JJajdú József, Jóri 
J.István, Csermely Jenő},

- a gépfenntartás helyzetéről beszámoló tematikus anyagot kell előkészíteni, 
a Mezőgazdasági Technika című folyóirat számára;

- a téma jelentőségére tekintettel célszerű azt felvenni a jövő évi munkatervbe.
A második napirendi pont keretében
- elnökünk kifejtette pozitív véleményét a legutóbbi akadémiai felolvasó ülés

ről, ill. beszámolt az Akadémia rendkívüli ülésén történtekről;
- Lelkes János javasolta bevenni a jövő évi munkatervbe a május végi szarvasi 

tudományos ülésszak programját. Bizottságunk a javaslatot elfogadta;
- a jövő évi munkaterv összeállításához 1994. november 15-ig várjuk tagjaink 

javaslatát;
- Szendrő Péter bejelentette a Mezőgép Tanszékek Szövetségének (Kollégiu

mának) megalakulását és egyúttal javasolta a témáról egy akadémiai vitanap munka
tervbe állítását. Bizottságunk a javaslatot elfogadta és egyúttal kooptálta a következő
Mezőgép Tanszék vezetőket: 

Dr.Láng Zoltán 
Dr. Wachtler István 
Dr.Takátsy Tibor 
Dr.Bertók János 
Fodor Dezső

Kertészeti és Élelmiszeripari Egyetem 
Agrártudományi Egyetem, Gödöllő 
PANNON Agrártudományi Egyetem 
Agrártudományi Egyetem, Debrecen 
DATE ÁTFK

10.2.1.9. 1994. december 8. KÉÉ, Budapest

Az ülés napirendjén a következő témák szerepeltek:
1. A mezőgazdasági-élelmiszergazdasági infrastruktúra helyzete
Előadó: Dr.Husti István - Dr.Hajdú József
2. Mezőgazdasági műszerek és automatikák hazai gyártásának lehetőségei 
Előadó: Dr.Fekete András
3. Egyebek
A napirendi pontok tárgyalása előtt vendéglátóink nevében dr. Deák Tibor 

rektor üdvözölte bizottságunk megjelent tagjait és rövid tájékoztatást adott a KÉÉ 
aktuális eredményeiről és gondjairól. (Doktori akkreditáció, kreditrendszerű képzés, 
habilitáció, egyetemközi integráció, Universitas.)
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Az első napirendi pont vitájában a következők vettek részt:
Dimény Imre Tóth László
Kocsis Károly Sziráki András
Sitkéi György Csermely Jenő

A napirendi pont témáját összefoglaló írásos előteijesztéshez - amelyet a vitaülés 
előtt a résztvevők megkaptak - a szerzők nevében Hajdú József fűzött rövid kiegészítést. 
Ezt követően elnökünk felkérésére Kocsis Károly adott rövid tájékoztatást az AGRO-21 
kutatási program témakörünkhöz kapcsolódó tevékenységeiről. Beszámolója végén javas
latot tett a kutatási program 1995. elején történő közös kiértékelésére.

A beszámolókat követően - az idő rövidsége miatt - részletes vitára nem, csak 
néhány hozzászólásra és kiegészítésre került sor. Ezek főbb gondolatait a következők 
szerint lehet összefoglalni:

- a szakképzési infrastruktúrán belül a szakember ellátottság számszerűleg 
megfelelő, de a minőséggel és a szemlélettel problémák vannak, ezért a humán erő
források fejlesztésére nagyobb hangsúlyt kell fektetni;

- a mezőgazdasági termelő infrastruktúrák egyes elemeit (csomópontjait) a 
95. évi munkaterv keretében célszerű lenne részletesen kidolgoztatni;

- meg kell keresni a csatlakozási lehetőségeket a kormány modernizációs 
programjához és ennek során kell meghatározni a műszaki-fejlesztés prioritásait, pre
ferenciáit. Ezen keresztül lehetőség adódhat az infrastrukturális fejlesztések pénzügyi 
alapjainak megalapozására.

A beszámolók és a vita tapasztalatai alapján bizottságunk - az előterjesztést el
fogadva - a jövő évi munkatervbe (februári - márciusi időszak) beiktatja a témakör meg
vitatását az AGRO-21 program, valamint az OMFB felmérések felhasználásával.

Az anyag torlódásra és az idő rövidségére tekintettel a második napirendi pont 
szerinti téma megvitatását elhalasztottuk, arra a 95. évi munkatervben visszatérünk.

A harmadik napirendi pont keretében:
- Sziráki András beszámolt a Szolnoki Mezőgép Vállalat export sikereit elis

merő nemzetközi díj elnyeréséről. Ez alkalomból bizottságunk gratulált és további 
sikereket kívánt.

- Dimény Imre tájékoztatást adott Dr.Lakos László földművelésügyi miniszter 
bizottságunkhoz küldött köszönő, elismerő leveléről, amelyet HA mezőgazdasági gép
fenntartás időszerű kérdései" témakörben megküldött állásfoglalásunkkal kapcsolat
ban kaptunk.

10.2.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

10.2.2.1. A tudományos továbbképzés helyzete

Az MTA Agrár-Műszaki Bizottsága 1994. március 24-én tartott ülésén Szend- 
rő Péter előterjesztése alapján megtárgyalta a tudományos továbbképzés helyzetét. A 
téma aktualitását az adta, hogy az új Felsőoktatási Törvény életbelépése óta az egye
temek által adományozható doktori (Ph.D.) oklevél minősül tudományos fokozatnak. 
A Magyar Tudományos Akadémiáról szóló Törvény elfogadását követően a Tudo
mányos Minősítő Bizottság (TMB) a kandidátusi fokozat megszerzése céljából már 
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nem fogad újabb aspiránsokat. Ezzel a korábbi akadémiai fokozatok közül a tudo
mány kandidátusa új eljárásban már nem szerezhető meg, a tudomány doktora fokozat 
helyett akadémiai doktor elnevezéssel tudományos cím létesül. Az átmeneti időszak
ban az Akadémián megkezdett cselekmények befejezhetők, de a Felsőoktatási Tör
vény lehetőséget ad arra is, hogy azok a TMB aspiránsok, akik 1993. szeptember 1. 
előtt egy évvel vagy azt követően belföldi ösztöndíjasként kezdték meg tudományos 
továbbképzésüket, az egyetemeken folytassák tanulmányaikat.

Ph.D. képzés és tudományos minősítés néhány általános kérdése

A minősítés új helyzete nem érte váratlanul a felsőoktatást, már a törvény 
elkészítési időszakában megalakult az Országos Akkreditációs Bizottság, amelynek 
feladata az egyetemek által benyújtott doktori programok elbírálása és jóváhagyása 
volt. Az egyetemeken ezzel párhuzamosan ún. doktori tanácsokat hoztak létre, ame
lyeknek nagy szerepe volt a pályázatok benyújtásának koordinálásában, a programok 
akkreditálása után pedig szakbizottságaikkal munkamegosztásban egyebek mellett a 
tudományos minősítésben a ”kis” TMB-hez hasonló feladatot is ellátnak. Munkájuk 
része többek között a programok felügyelete, és a minősítési eljárás nemzetközi szín
vonalának megőrzése. A doktori tanácsok munkáját segítő operatív szakmai bizottsá
gok funkciója országosan nem egységes, azonban általában az akadémiai osztály-szak
bizottságok mintájára szerveződtek.

A doktori (Ph.D.) képzésben magyar és külföldi állampolgárok egyaránt részt 
vehetnek, ha doktori képzés tudományterületének megfelelő (MSc ekvivalens) diplo
mával és az előírt nyelvismerettel rendelkeznek. A képzés, illetve a fokozat megszer
zésének lehetséges formái: a nappali és levelező képzés, valamint az önálló doktori 
cselekmény. A nappali és a levelező képzésre jelentkezők felvételi vizsgát tesznek, 
amelynek eredménye alapján a Doktori Tanács (DT) dönt a pályázat elfogadásáról 
vagy elutasításáról. Az önálló cselekményekre pályázók ugyancsak a Doktori Tanács 
által irányított habilitációs eljáráson esnek át. A javaslattevő mindkét esetben a DT 
illetékes Szakmai Bizottsága.

A nappali (ösztöndíjas) képzés a fiatal (30 éven aluli), friss diplomával vagy 
néhány éves gyakorlattal rendelkező pályázóknak jelent alternatívát. A nappali képzés 
szervezettsége programonként változó, de minden esetben jelentős számú tantárgy 
felvételét és abszolválását jelenti, továbbá a képzés része a külföldi tanulmányút, és 
a témavezető irányításával végzett kutatómunka is. Az idegen nyelvtudás továbbra is 
a kandidátusival azonos szintű követelmény. A levelező képzés elvileg mindé 35 éven 
aluli, és az általános feltételeknek megfelelő diplomás előtt nyitva áll. Gyakorlatilag 
azonban csak az oktatási vagy kutatási területeken dolgozók számára elérhető, akik
nek a munkahelye biztosítja a témájukkal kapcsolatos kutatómunka feltételeit. A le
velező hallgatók a nappali képzésben részt vevőkkel azonos számú tantárgyat kötele
sek abszolválni, de az előadások látogatása helyett csak az előírt konzultációkon kell 
megjelenniük.

Az önálló doktori cselekmények végzése hasonlít leginkább a korábbi TMB 
gyakorlathoz. Erre azok jelentkezhetnek, akiknek többéves eredményes tudományos 
tevékenysége (publikációk, citációk, stb.) bizonyíték és garancia arra, hogy alkalmasak
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a fokozat megszerzésére. A tudományos tevékenységet a Doktori Tanács a szakbi
zottságok bevonásával ún. habitus vizsgálat keretében értékeli. Az önálló cselekmé
nyekre jelentkezők mentesülhetnek a kötelező vizsgák vagy egy részük letétele alól, 
és benyújthatják a disszertációjukat vagy téziseiket.

Az értekezést a tanulmányok befejezése után közvetlenül vagy néhány éven 
belül kell benyújtani. A benyújtott értekezések bírálatáról, nyilvános vitára bocsátá
sáról, és a védés lebonyolításáról a Doktori Tanács dönt.

A tudományos minősítés áthelyezése az egyetemekre nemcsak szervezeti, ha
nem jelentős tartalmi változásokat is eredményezett. Itt említhető a szervezett képzés 
erősödése, ami elsősorban a kötelezően vagy fakultatívan felveendő tantárgyak 
mennyiségében és azok óraszámában nyilvánul meg. A fokozat szerzés követelmény
rendszere a szélesebb tárgyi tudás megszerzése irányába tolódott el. Egyelőre kérdéses 
azonban, hogy ez miként hat majd a dolgozatok tudományos értékére.

A nappali képzés jelenlegi feltételei elsősorban a fiatalabb korosztályok szá
mára elfogadhatóak. A szerény ösztöndíjak ugyanis a nappali képzésből szinte teljesen 
kizárják azokat a tehetségeket, akik néhány évet a gyakorlatban töltöttek és már eg
zisztenciát teremtettek, de sajnos azokat is, akik megfelelő anyagi háttér nélkül kény
telenek megkezdeni diplomás életüket és még a családalapítás gondjai is rájuk nehe
zednek.

Ph.D. képzés az agrár-műszaki felsőoktatásban

Az érintett agrárfelsőoktatási egyetemek, úgymint a Debreceni Agrártudomá
nyi Egyetem, a Gödöllői Agrártudományi Egyetem, a Kertészeti és Élelmiszeripari 
Egyetem, a Pannon Agrártudományi Egyetem és a Soproni Erdészeti és Faipari Egye
tem, illetve a Budapesti Műszaki Egyetem Gépészmérnöki Kar, több doktori prog
ramját is akkreditálták. Ezeknek részét képezik agrár-műszaki programok is. Annak 
ellenére, hogy kimondottan agrár-műszaki képzés a felsoroltak közül csak négy egye
temen folyik, agrár-műszaki témájú alprogramok valamennyi intézményben találhatók.

A felmérések alapján, agrár-műszaki témában 6 alprogramot fogadott el az 
Országos Akkreditációs Bizottság, de ezenkívül még 3 alprogramban találhatók a tu
dományterülethez tartozó témák. Az elmúlt év őszén valamennyi helyen megkezdő
dött a képzés.

Állásfoglalás:

1. Az MTA/AMB megnyugvással vette tudomásul, hogy az agrár-műszaki te
rületen működő Ph.D. programok a jövőben is biztosítják a színvonalas tudományos 
továbbképzés feltételeit.

2. Az átmeneti helyzetben a bizottság albizottságot hozott létre a korábban 
benyújtott és nyilvános vitára bocsátott kandidátusi értekezésekkel kapcsolatban rá
háruló feladatok megoldására.

3. A bizottság felhívja a mezőgazdasági műszaki alprogramokban részt vevő 
bizottsági tagok és munkatársak figyelmét a kölcsönös tájékoztatásra, egyúttal a té
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makiírások, felvételi vizsgák, feladatterv javaslatok jóváhagyása, a különböző vizsgáz
tató és bíráló bizottságok összeállítása során felajánlja szakmai segítségét.

4. Javasolja a követelmények egységesen igényes meghatározását és betartá
sát. A nappali és a levelező képzés mellett kiemelten szorgalmazza az önálló cselek
mények kezdeményezését a megfelelően eredményes kutatói előélettel rendelkezők 
részére.

10.2.2.2. Az MTA Agrár-Műszaki Bizottság januári K+F Tanácskozásának ta
pasztalatai

A Magyar Tudományos Akadémia Agrártudományok Osztálya, Agrár-Műsza
ki Bizottsága 1994. januárjában 18. alkalommal rendezte meg Kutatás-Fejlesztési Ta
nácskozását a korábbi évekhez hasonló metodikával és tematikával.

A tanácskozás 5 szekcióban folyt.

Angol, német, ukrán, orosz, lengyel, cseh és szlovák intézmények munkatársai 
is szerepeltek előadásaikkal.

A bemutatott 156 témából 70 előadásként hangzott el.

Korábban többen szemükre vetették a rendezőknek, miért nem változtatják 
meg a tanácskozás tematikáját és formáját. A bizottság a tapasztalatokat évente meg
vitatta és a szükséges korrekciókat elvégezte, ezek nem voltak lényegesek, feltehető, 
hogy a külső személyek a kisebb változtatásokat nem tudták érzékelni.

A tanácskozáson megjelent személyek-, a témák- és a témakörök száma ál
talában a mezőgazdaságban lejátszódó folyamatoktól függ. Amikor a mezőgazdaság
ban igen jelentősek voltak a beruházások, gyakran 200-250 témakör is szerepelt. Az 
elmúlt néhány évben a beruházási lehetőségek visszaestek, az üzemek sem rendeltek, 
fejlesztő kutatómunkát, s ez a tanácskozás előadásain is érezteti hatását. A legjellem
zőbb, hogy a témák száma, megcsappant. Ez nem hiba, de több témánál csak kisebb 
mérvű előrehaladást lehet tapasztalni.

1994. évben a bizottság a környezetgazdálkodás műszaki-technológiai össze
függéseire, a mezőgazdasági termékfeldolgozásra, a szaktanácsadásra, valamint az új 
vállalkozási formák kialakulására koncentrált, természetesen mindezekre a gépesítés 
tükrében.

A tanácskozás fórumot adott a kutatóknak, hogy az egész éves munka után 
beszámoljanak eredményeikről egymásnak és a megjelent gyakorlati szakembereknek. 
Itt nyílik lehetőség arra, hogy a fiatal, kezdő lépéseiket tevő kutatók bemutatkozzanak, 
doktoranduszok, aspiránsok elmondhassák, hogy egy év alatt milyen eredményeket 
értek el a szűkebb témájukban.

Egyik legfontosabb cél volt, hogy a gyakorlati szakemberek új ötletekkel tá
vozzanak el, amelyek közvetlenül felhasználhatók a gazdaságukban, vagy az általuk 
irányított vállalatoknál. Leginkább visszaesés e területen van.
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Szakmai jellegű tapasztalatok

Az előadások között két eltérő irányzat élesen megkülönböztethető. Az egyik 
a gazdálkodás intenzivitásának fokozásával törődik, ennek lehetőségeit, módszereit 
kutatja, s végez fejlesztő munkát, amíg a másik a gazdaság egyszerűsítését, extenzivi- 
tását tartja szem előtt, olyan gazdálkodási formát keres, amely a jóval korábbi hagyo
mányos gazdálkodáshoz hasonló, igen alacsony tőkefelhasználással működik, de meg
elégszik egy alacsonyabb termelési eredménnyel is. Természetesen mindkét megoldást 
igényes szinten, a jövedelmezőség és a minőség figyelembevételével vizsgálják.

Környezetgazdálkodással foglalkozó több előadó is megállapította, hogy a me
zőgazdasági technikának nemcsak a termelés kiszolgálását, hanem a környezet meg
óvását is szolgálnia kell. A terméket előállító eszközrendszer is feleljen meg a nem
zetközi normáknak.

E célok elérésének sok akadálya van, s az akadályok elhárításához stabilizálni 
kell a birtokszerkezetet, a tulajdonviszonyokat, de a műszaki fejlesztést is jelentőseb
ben kell támogatni, a támogatáshoz megfelelő jogrendszerre és fejlesztési forrásokra 
van szükség.

Olyan műtrágyaszórók szükségesek, amelyek differenciált kijuttatásra alkal
masak. A fejlesztések célja, hogy a gépek alkalmasak legyenek a műtrágya mennyiség 
olyan ütemű változtatására, ahogy a táblákon változik a tápanyag igény.

A mezőgazdaságban szükséges igen nagy mennyiségű növényvédőszer tárolá
sa, szállítása és felhasználása igen nagy mennyiségű göngyöleget igényel. Ezek további 
sorsa okoz gondot. Javaslatok születtek a göngyölegek szállításával, tárolásával kap
csolatban, de a lehetőségeket is taglalták a begyűjtés, a tisztítás, az újrafelhasználás 
és alkalmanként az ártalmatlanítás területén.

Az állattartás környezetterhelése, különösen a nagyüzemi állattartásban je
lentős. Gondok jelentkeznek a kisebb gazdaságokban, a falvakban, az egyéni gazda
ságokban tartott állatok környezetében is. Olyan kísérleti technológiákról számoltak 
be, amelyben növekvő mélyalommal és speciális önetetők alkalmazásával a négyhó
napos sertéshizlalás alatt nem termelődik hígtrágya és trágyát se kell az istállóból 
elszállítani, miközben a trágya minősége javul és a szalma is jó minőségű szerves 
trágyává érlelődik.

Egyes témáknál megfigyelhető a fejlesztésig elvitt kutatás, de egyre több az 
elméleti jellegű, ahol a kutatók szimulációval, modellezéssel igyekeznek eredményeket 
elérni. E kutatásokban magas színvonalú az elméleti munka, de a kutatók alacsony 
tőkefelhasználással dolgoznak, ami jelzi, hogy egyre kevesebb pénz áll rendelkezésre. 
A modellezések kevesebb ráfordítással végezhetők el, viszont az eredményekről mégis 
be lehet számolni a szakmai közvélemény előtt, s a nemzetközi konferenciákon is.

Öntöző berendezések vizsgálatánál megállapították, hogy ha szabályozó mű
szerekkel is ki vannak egészítve és jó a beállításuk, az öntözés talajszerkezet károsító 
hatása kiküszöbölhető és elkerülhető. Ehhez műszert is ajánlanak, amellyel vizsgálják 
a talaj telítődését és a vízbeszivárgást.

Környezetgazdálkodással kapcsolatban publicitást nyertek a vegyszermentes 
növényvédelmi eljárások, az alkalmazási lehetőségek. A gyomnövények elleni véde
kezésben a mechanikus és a termikus eljárások jelentős fejlesztésen mentek át.
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Elméleti kutatások jelentős része a fizikai jelenségeket kívánja biztosabban, 
megfoghatóbban a fejlesztők részére leírni. A különböző magok száradási tulajdon
ságaival, a magok hő- és anyagtranszport folyamataival, villamos jellemzőivel a me
zőgazdasági termények pl. a dohánylevelek színvizsgálatával, és egyes anyagok fagyás
pontjaival foglalkoztak, stb. Ezen anyagjellemzők meghatározása segíti elő, hogy a 
folyamatok mérhetők, és a jellemzőik alapján műszerezhetők legyenek, majd az au
tomatizáláson is túljutva, egyes folyamatok robotizálhatóvá válhassanak. A digitális 
képfeldolgozás alkalmazása a mezőgazdaságban igen nagy perspektíva előtt áll. Tipi
kus alkalmazási területe lehet a mezőgazdasági termények geometriai analízise (a 
sérülések megállapítása, osztályozás és válogatás).

Sok előadás hangzott el a munkaszervezéssel, és a döntéselőkészítéssel kap
csolatban. A vállalkozó méretű tehenészeti telepek gépesítési problémáiról szóló be
számolóban megállapítást nyert, hogy az 50-100 tehenet tartó egyéni vállalkozók ugyan 
látszólag eredményesen gazdálkodtak, 1 liter tejen 1-3 Ft eredményt produkáltak, de 
csak azon esetben, ha a lekötött tőkére számítható kamatot nem vették figyelembe. 
Ami annyit jelent, hogy ha valaki hitelből kívánja a termelést finanszírozni, annak 
nincs esélye profit termelésére.

A mezőgazdasági termékfeldolgozással foglalkozó szekciókban az előadások 
főként a termékek minőségi paramétereit tűzték a vizsgálódásuk központjába. Újszerű 
szárító, tároló rendszerek vizsgálatáról számoltak be, amelyeknél a béltartalom kevés
bé sérül a folyamatok során.

Beszámoltak az olajos magvak préselésénél szerzett tapasztalatokról. Megha
tározták a présgépek optimális paramétereit.

Külön szekció foglalkozott a szaktanácsadással és az új gazdálkodási formák
kal. Az új vállalkozási formákban alapvető cél, hogy a mezőgazdasági eszközkihasz
nálás növekedjen. A gépek és berendezések árai állandóan növekednek, a termelési 
költség csak úgy mérsékelhető, ha a gépeket és eszközöket maximálisan kihasználják. 
Elemezték a nyugat-európai országokban létrejött vállalkozási formákat a gépi bér
vállalkozásokat, az ún. gépköröket és még lehetne sorolni néhányat.

A szaktanácsadással kapcsolatos kerekasztal vitában a különböző területek 
képviselői elmondták a véleményüket, a gondjaikat és a jelen lévő hallgatóság is élt 
vélemény kifejtési lehetőségével. A szaktanácsadás magyarországi bevezetése érdeké
ben igen nagy erőfeszítések vannak. A lépések ígéretesek, de számos probléma is 
felmerült. Ezek közül a legjellemzőbb, hogy az egyetemek, kutatóintézetek közvetle
nül nem vehetnek részt a szaktanácsadásban, hanem háttér intézményekként, infor
mációs bázisokként állnak rendelkezésre. Mindenesetre a folyamat elindult és várha
tóan kisebb-nagyobb buktatókon át, de eredményre vezet.

Összességében a tanácskozás színvonala megfelelő volt. A szervezésben és a 
lebonyolításban lényeges hiba nem merült fel.

A szekció elnökök jól ellátták feladatukat. A Hungárián Agricultural Engine- 
eringben megjelenő előadásokra a javaslatok nagyrészt beérkeztek.
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10.2.2.3. A magyar szántóverseny-mozgalom helyzete

Az MTA-AMB megvitatta a hazai szántóverseny-mozgalom fejlődését a múlt 
század közepétől napjainkig. Megállapította, hogy a verseny-mozgalomnak fontos sze
repe volt a műszaki fejlesztésben, a szántási kultúra elterjesztésében és ez a szerep 
a következő időszakban sem változik, sőt, a nemzetközi kapcsolatok révén inkább 
elmélyül. Kiemelkedő szerep juthat a szántó emberek közötti versengésnek, ha a ren
dezvények hagyományosan általános és speciális gépkiállításokkal is kiegészülnek.

Hosszú vita után az AMB ajánlásai
- Szakmailag támogatja ezeket a versenyeket, egyetért alapvető célkitűzéseivel 

és azzal, hogy a versenyeket szakmai bemutatók rendezésével bővítsék;
- a mezőgazdasági gépek elterjedésében, okszerű használatában egyéb gépek 

(darálók, fejőgépek, stb.) versenyeinek rendezését is támogatja;
- a versenyek során az emberi tevékenység megítélését tartja elsődlegesnek, 

ezért a kisebb (2-3 vasú) ekék versenyeit részesíti előnyben;
- a nemzetközi kapcsolatok várható erősödése miatt is célszerűnek tartja egy

ségesen a Világ Szántó Szövetség (WPO) által kidolgozott és alkalmazott versenysza
bályzat alkalmazását, az ágyekék és váltvaforgató ekék versenyein egyaránt;

- felkéri a GTE, a MAE, az Agrárszövetség vezetőit és tagságát, nem külön
ben a gépek gyártásában-forgalmazásában érdekelt szerveket, hogy - anyagilag is - 
támogassák a különböző szintű hazai és nemzetközi versenyek rendezését;

- kiemelten szükségesnek tartja az AMB a pénzforrások hiánya miatt meg
szakadt WPO kapcsolatok újrafelvételét, illetve a világversenyekbe való fokozatos be
kapcsolódást a nemzetközi tapasztalatok közvetlen hasznosítása érdekében;

- felkéri az OMFB-t, hogy a mecenatúra-pályázatokban - miután itt közvetve 
műszaki fejlesztésről van szó - támogassa a magyar részvételt a nemzetközi rendez
vényeken;

- felkéri az illetékes társadalmi szervezeteket, hogy a részben még meglévő 
és működő Szántóverseny Bizottság szervezeti hovatartozásáról megfelelő döntéseket 
hozzanak.

10.2.2.4. Nyugat-Dunántúl környezet és tájvédelmének műszaki kérdései

A vitaülésre dr. Neményi Miklós az MTA AMB tagja, az MTA Veszprémi 
Területi Bizottság Agrártudományi Szakbizottságának titkára és Dr. Dr.h.c.Varga János 
az MTA Veszprémi Területi Bizottság Agrártudományi Szakbizottságának elnöke 39 
oldalas tanulmányt készített, amelyet Neményi Miklós ismertetett.

A vitaanyag részletesen elemzi a külföldi, elsősorban az ausztriai példákat. 
Vizsgálja, hogy 1. az ottani tapasztalatokat hogyan lehet Magyarországon hasznosítani, 
továbbá, hogy 2. az Ausztriában beindult programokhoz Nyugat-Dunántúl milyen mó
don kapcsolódhatna.

Különösen az un. ökopont-rendszert elemezték a szerzők, amellyel az osztrák 
termelőket az állam a környezetkímélő termelésre igyekszik kényszeríteni, hiszen en
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nek alapján dotálja a termelést. Másrészt a biomassza ill. az alternatív hajtóanyagok 
felhasználásának ausztriai tapasztalatait mutatja be a tanulmány.

Részletes tájékoztatást ad a vitaanyag a növénytermesztés ill. az állattenyész
tés agrotechnikai háttere és a környezetvédelem kapcsolatáról. Külön kiemeli azokat 
a lehetőségeket, amelyeket az agrotechnika kínál az egyéb károsító hatások mérsék
lésére, esetleg megszüntetésére.

Végül áttekintést adnak a szerzők a környezetbarát energiaforrások felhasználá
sának ill. kihasználásának lehetőségeiről a régió adottságainak figyelembevételével.

A vitaindító után számos hozzászólás egészítette ki az írásbeli előterjesztést.

A vita alapján a következő javaslatok születtek:

- A tanulmányt ki kell egészíteni a vitában elhangzott javaslatokkal és doku
mentumként kell kezelni.

- Meg kell vizsgálni az ausztriai "ökopont” rendszer hazai bevezetésének le
hetőségeit.

- Elemezni kell környezetkímélő nagyüzemi állattartó telepek kialakításának 
szempontjait. Az egyes régiók adottságainak megfelelő állattartó épület (telep) típus
terveket kell készíteni.

- Komplex elemzést kell végezni a talajkárosító hatásokról, ezen belül a ta
lajtömörítő műveletekről (pl. barázdában járó erőgép tömörítő hatása).

- Előtérbe kell helyezni a tájba illő gazdálkodást.
- Mind a növényvédő, mind a tápanyagvisszapótló gépek rendszeres környe

zetvédelmi vizsgálatait el kellene végezni.
- Központi támogatást kell nyújtani a lejtős területeken történő szálastakar

mány termelés gazdaságos gépeinek megvásárlásához.
- Elő kell segíteni, hogy Nyugat-Dunántúl bekapcsolódhasson az ausztriai 

RME hajtóanyag és a faforgács ill. egyéb melléktermékek tüzelésén alapuló központi 
hőszolgáltatást biztosító programokba.

- Átfogó programot kell kidolgozni a Kisalföldön ill. a Szigetközben a szél
ül. a napenergia mezőgazdasági hasznosítására, valamint a meglévő termálkutak ha
tékonyabb, gazdaságosabb kihasználására.

10.2.2.5. A mezőgazdasági műszaki fejlesztés néhány összefüggése.*

* A tanulmány a Magyar Tudományos Akadémián, 1994. október 6-án rendezett felolvasó ülés 
anyaga alapján készült.

írta: Dr.Husti István a mezőgazdasági tudomány kandidátusa 
(tanszékvezető egyetemi docens, GATE)

1. Bevezetés

Nem mai a felismerés, hogy nehéz helyzetekben különösen fontosak a jövőre 
vonatkozó döntések. A magyar mezőgazdaság ma nincs könnyű helyzetben. Égetően 
szükség lenne a koncepciózus fejlesztésre, s az ennek irányt és feltétel-rendszert adó, 
átgondolt agrárpolitikára.
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A nyilvánvaló gondok tünetei több területen érzékelhetők:
- A korábbiakhoz viszonyítva az utóbbi években drasztikusan csökkent az ága

zat bruttó kibocsátása.
- A termelést, illetve annak fejlesztését szolgáló erőforrások fokozatosan apad

nak, jelentős tőkefelélési folyamat tanúi vagyunk.
A termelőberuházások alaposan visszaestek.
- Korábban nem tapasztalt foglalkoztatási feszültségek keletkeztek.
- Hazánk egyes régióiban a gondok oly mértékig halmozódtak, hogy regionális 

válságövezetek, ún. depressziós körzetek jöttek létre, nem utolsósorban a mezőgazdál
kodás ellehetetlenülése miatt.

Szakmai körökben tudott, hogy a gondok nem teljesen új keletűek, nem fel
tétlenül kapcsolódnak a rendszerváltással szükségszerűen együtt járó változásokhoz. 
Ez azonban a tények szempontjából majdhogynem közömbös.

Jelen tanulmány legfőbb célja, hogy a magyar mezőgazdaság új növekedési 
pályára állításához néhány gondolatot közreadjon, abban a reményben, hogy tovább
gondolásukkal, megvitatásukkal elősegíthetik az ágazat válságból való kilábalását.

2. A műszaki fejlesztés értelmezése
A magyar gazdaság szereplői között egyre nagyobb a vállalkozók aránya. A 

közreműködésükkel tevékenykedő vállalkozások sikere - a klasszikus szakmai előfel
tételeken túl - döntően attól függ, hogy két kulcsterületen képesek-e versenytársaik 
megelőzésére. Ez a két terület a marketing és az innováció. (Mindkét tevékenység
rendszer középpontjában a piac áll, s mint ilyenek piacgazdasági körülmények között 
valóban perdöntőek lehetnek.)

Témánk szempontjából az innovációval érdemes röviden foglalkozni. A ma 
már klasszikusnak számító Schumpeter-i értelmezés az innováció lényegét a termelési 
tényezők új kombinációjából jelöli meg, melynek elindítója, motiválója a versenygaz
daságra jellemző piaci kényszer, közvetlen következménye pedig a korábbi egyensúlyi 
viszonyok érdekkonfliktusokkal járó felbomlása.

A műszaki fejlesztéssel összefüggésben érdemes utalni arra, hogy az "innová
ciós-lánc" koncepció az alapkutatásoktól az értékesítésig terjedő munkafázisokat fogja 
át, s ehhez kapcsolódva az innovációs folyamat funkcionális kapcsolódásának szintjei:

- az új tudományos ismeretek,
- a műszaki fejlesztés,
- a termékelőállítás, gyártás és
- a gazdasági növekedés.
E kapcsolatrendszerben tehát a műszaki fejlesztés sajátos "híd" az új tudo

mányos ismeretek és a termékelőállítás folyamatai között.
A mezőgazdasági innováció megvalósulása leginkább a műszaki fejlesztés té

nyezőinél követhető nyomon. Az elmúlt évek, évtizedek során számos hazai és külföldi 
szerző adta a műszaki fejlesztés fogalmának definícióját. Többségük a fejlesztés 
összetettségét hangsúlyozva felhívta a figyelmet a komplexitás jelentőségére, s arra, 
hogy az eredményes műszaki fejlesztés velejárója a gazdálkodás hatékonyságának ja
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vulása. Jóllehet a definíciók számos közös vonással bírnak, azonban nem kellően 
egyértelműek a termelési tényezők kombinációs lehetőségeinek kihangsúlyozásában.

Álláspontom szerint a mezőgazdasági műszaki fejlesztés olyan folyamatos, 
komplex, következetes és céltudatos innovációs tevékenység, amely mennyiségi és mi
nőségi változásokat okozva kihat a mezőgazdasági termelés alapelemeire (termőföld
re, munkaerőre, termelési eszközökre), s eredményeként a korábbiaknál magasabb 
színvonalon, egyúttal hatékonyabban tudunk termelni. A definícióhoz tartozó mátrix- 
modell a termelési tényezők kombinációs lehetőségeit még inkább érzékelteti. (1. ábra)

3. A környezeti kapcsolódások szerepéről

A szakmai közvélemény egyetért abban, hogy a műszaki fejlesztés olyan mik- 
roszintű kategória, mely számottevő makroszintű, kapcsolódásokkal rendelkezik. E kap
csolódások forrása az, hogy a mezőgazdasági vállalkozások (is) adott társadalmi - gaz
dasági - politikai környezetbe-ágyazottan működnek.

Á különböző környezeti kapcsolódások egy lehetséges modelljét a 2. ábrán 
mutatjuk be. (2. ábra)

A műszaki fejlesztés környezeti elemei közül - a természeti tényezők deter
mináló szerepének elfogadásával és a piaci kihívások elsődlegességének jelzésével - 
csupán 2 témakört érintek a továbbiakban.

3.1. Az infrastruktúra
Általános (s egyben statikus) felfogás szerint az infrastruktúra olyan gazdasági 

feltételrendszer, amelynek elemei közvetlenül nem vesznek részt a termelési folyama
tokban, azonban közvetve befolyásolják a termelést, annak fejlesztési lehetőségeit. 
Általában egy adott nemzetgazdaság infrastrukturális fejlettsége hűen tükrözi, hogy 
mennyire adottak a gazdasági fejlesztés lehetőségei.

Témánkkal összefüggésben fontos, hogy:
- az infrastruktúra a mezőgazdasági termelés szektorsemleges feltétele, több 

ponton az infrastrukturális elemek biztosítják a kapcsolatot a K+F szféra és a mező
gazdálkodás között;

- az infrastrukturális elemek hiányában (vagy a nem megfelelő működés ese
tén) az élelmiszergazdasági vertikum megszakadhat, aminek makro- és mikro-gazda- 
sági szinten egyaránt beláthatatlan következményei lehetnek;

- a klasszikus minimum-törvény hatásrendszerében a rendellenes működési 
feltételek közepette az infrastrukturális elemek könnyen dominánssá válhatnak.

A mezőgazdaság infrastrukturális környezetéhez több, önállóan is működő
képes rendszer tartozik. Ilyenek pl.: közlekedés, hírközlés, bankrendszer, kereskede
lem, de a kört kissé tágítva idesorolható a jogrendszer és a szakképzés rendszere is.

Alig vitatható, hogy a strukturálisan átalakuló magyar mezőgazdaság műszaki 
fejlesztése különböző módon és mértékben feltételezi, illetve igényel a felsorolt ele
meket. (Belátható, hogy pl. az ágazati célokhoz igazodó financiális technikák eltérő 
jelentősége visszahat a bankrendszer ez irányú szerepére, tevékenységére is.)

Fontos még arra utalni, hogy - a mezőgazdasági műszaki fejlesztés társadalmi 
beágyazódásából adódóan - a fejlesztési teendők kitűzésekor az infrastruktúra komp-
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lex, innovatív fejlesztésére (vagy fejlettségi állapotára) legalább akkora figyelmet kell 
fordítani, mint az alapfolyamatok fejlesztésére. Más oldalról: az infrastruktúra álla
pota, fejlesztésének irányai alapvetően érintik a mezőgazdasági műszaki fejlesztés le
hetőségeit, teendőit.

Az infrastruktúrát, s annak meghatározó elemeit olyan idődinamikus műsza
ki-gazdasági kategóriaként értelmezem, amely a mezőgazdasági fejlesztési, termelési és 
értékesítési folyamatokkal ok-okozati kapcsolatba hozható. Ebből eredően: az infrast
ruktúra elemeinek minősítésekor minden esetben az említett folyamatok céljainak való 
megfelelést kell értékelni} Ennek hangsúlyozása azért fontos, mert az infrastruktúrával 
kapcsolatos döntések nemcsak a tudományos felelősség szempontjából jelentősek, ha
nem a makroszintű élelmezési helyzetet is determinálják.

3.2. A társadalmi-politikai törekvések szerepe

A mezőgazdaság műszaki fejlesztését alapvetően befolyásolja az "elöljáró" poli
tikai-gazdasági környezet magatartása, az agrárágazathoz való viszonya. Könnyen belát
ható ugyanis, hogy amennyiben a műszaki fejlesztés nem öncélú, hanem szigorúan előírt 
gazdasági céljai vannak, akkor ezen célok "komolysága" közvetlen kapcsolatba hozható 
az agrárágazat célkitűzéseinek komolyságával. Ilyen alapon a műszaki fejlesztés társadalmi
gazdasági feltételeit alapjaiban determinálják a társadalmi-politikai célkitűzések

Ma már történelem, hogy a rendszerváltást megelőző 25-30 évben időről-idő
re napvilágot láttak olyan agrárpolitikai stratégiák, fejlesztési programok, vagy pro
jektek, amelyek az agrárgazdaság egy-egy részterületének koncentrált fejlesztését cé
lozták meg. Ezen programoknak a vitatható érdemeik közül feltétlenül említést érde
mel az, hogy szinte demonstrálták a hatalom szándékát, törekvéseit a mezőgazdaság 
fejlesztésével kapcsolatban. A sokat bírált "pántlikázott pénzek" is azt forszírozták, 
hogy az adott programhoz tapadó beruházási-fejlesztési kedv erősödjék a mezőgaz
dasági termelő szférában.

Az elmúlt néhány esztendő legfőbb gondja éppen az, hogy nem voltak követ
kezetesen egyértelműek a hatalom, az elöljáró politikai-gazdasági környezet agrárpo
litikai szándékai.

A váltakozó hevességgel fellángoló politikai csatározások oly mértékig bizony- 
talanították el a mezőgazdasági termelés fejlesztésében érdekelteket, hogy több terü
leten a fejlesztés-képtelenség folytán egyértelmű leépülések tanúi lehettünk. És ami 
a konkrét gondokon túlmutat: a bizonytalanodások sora igen sokat ártott a mezőgaz
daság nemzetgazdasági presztízsének, az agrárgazdaság társadalmi megbecsültségé
nek. Márpedig e tényezők (még ha gyakran szubjektivek is) a mezőgazdaság műszaki 
fejlesztés legelemibb feltételei közé tartoznak.

Szólni kell arról, hogy az agrárpolitikai törekvések sorában volt egy olyan elem, 
amely az elmúlt évek során szinte mindig tetten érhető volt, ez pedig a gazdasági 
szerveződések befolyásolásának szándéka.

A társadalmi-politikai törekvések uszályában egyértelmű prioritást kapott a 
magántulajdonon alapuló farmgazdasági rendszer kialakításának igénye - nemegyszer 
kellő szakmai megalapozottság hiányában (legalábbis ami a műszaki fejlesztés elemeit 
illeti).



298

A műszaki fejlesztés szempontjából az az alapvető, hogy ez a koncepció a 
termelési színvonal és az azt dominánsan meghatározó technológiai és műszaki bázis 
kialakításával, fejlesztésével (vagy a meglévő visszafejlesztésével) mit céloz meg. Cél-e 
a termelési színvonal olyan szintre való leszállítása, ahol a gazda (és családja) a létmi
nimumot képes kigazdálkodni, vagy cél az elért színvonal megőrzése, netán emelése 
egy fejlett farmgazdasági vertikum kiépítése végett?

Az ilyen - és hozzájuk hasonló - alapkérdések tisztázása után kerülhet sor a 
valós szakmai kérdések megfogalmazására.

Ezután következhet a műszaki fejlesztés tartalmi - taktikai - stratégiai körvo
nalazása. Nem volna baj, ha az alapvető célok és feltételek tisztázása során az érzel
mek helyett/mellett az értelem kapná a fő szerepet.

4. A technológia-fejlesztés lehetőségei

Számos tényező indokolja, hogy a műszaki fejlesztés szemszögéből a techno
lógiafejlesztéssel foglalkozunk. Közülük a legfontosabb, hogy a vállalkozások keretei 
között folyó műszaki fejlesztés elemei a "gyakorlati vizsgát" általában a technológiákba 
épülve teszik le.

A praktikus technológiafejlesztésnek nem lehet célja az új K+F eredmények 
mindenáron való alkalmazása. A technológiafejlesztés céljainak kitűzésekor általában 
a következő elemek érdemelnek figyelmet:

- a felhasználható/felhasználandó inputok meghatározott szintje (szélső eset
ben minimuma);

- az előállítható/előállítandó outputok meghatározott volumene (szélső eset
ben maximuma);

- a jövedelmezőségi elvárások;
- a környezetvédelmi szempontok.
Belátható, hogy:
- a K+F háttér által kínált eredmények közül azok számíthatnak a termelők 

érdeklődésére, amelyek az említett célok valamelyikének (netán egyidejűleg többnek 
is!) a teljesülését elősegítik,

- egy technológián belül a felsorolt célok egyidejű érvényesítésének nincs reá
lis esélye, ezért döntő ez ügyben a kompromisszum-keresés.

A jelenlegi helyzetben a kompromisszum-keresés három főirányát látom meg
valósíthatónak hazánkban.

Részletes kifejtés nélkül ezek a következők:
A./ A lehető legnagyobb terméktömeg előállítása (azaz az outputok maximá

lása), háttérben hagyva a takarékossági és jövedelmezőségi szempontokat, s vállalva 
a környezetvédelemmel és a minőséggel kapcsolatos problémákat.

B ./ Áttérés a teljesen vegyszermentes gazdálkodásra, prioritást adva (minden 
máshoz képest) az egészség- és környezetvédelmi szempontoknak.

C./ Az előzőek "közé" sorolható alacsony ráfordítású technológiák alkalma
zása, amelyek az inputokkal való takarékosságnak, a jövedelmezőségnek (és bizonyos 
fokig a környezetvédelemnek) rendelik alá az outputok nagyságát.
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5. Összegzés

A műszaki fejlesztést, mezőgazdaságunk nemzetközi versenyképessége szem
pontjából kulcsterületnek tekintem.

E tanulmány terjedelmi korlátái nem teszik lehetővé a sokrétű és sokirányú 
téma alaposabb feldolgozását. A tanulmány legfőbb üzenete: a mezőgazdasági műszaki 
fejlesztés egy sor makro- illetve mikroszintű kívánalom és feltétel sodrásában kell, 
hogy új lendületet vegyen.

Meggyőződésem, hogy a tanulmányban érintetteken túl jó néhány olyan te
rület van még, amelyek ok-okozati összefüggésbe hozhatók a mezőgazdasági műszaki 
fejlesztéssel.

E sorból csupán két tényezőt nyomatékosítok: meggyőződésem, hogy mező
gazdaságunk hosszabb távú műszaki fejlesztése nem képzelhető el az állami szerep
vállalás és a tulajdonosi érdekeltség nélkül.

Úgy ítélem meg, hogy hazánk gazdasági felemelkedése nem képzelhető el egy 
kiszámíthatóan működő, versenyképes mezőgazdaság nélkül. Ezért pedig sokat tehe
tünk egy a "helyén lévő", koncepciózus műszaki fejlesztéssel.

10.2.2.6. A mezőgazdasági gépfenntartás időszerű, kérdései

Az MTA-AMB megvitatta a Janik József vezette kollektíva által készített ta
nulmányt és a következő megállapításokat tette:

A magyar mezőgazdaság átalakítása alapvető változásokat idézett elő a tulaj
doni-, birtok- és üzemi struktúrában. Az ágazatban korábbinál nagyobb szerephez jutott 
a magántulajdon és a birtokszerkezetben megnőtt a kisebb méretű egységek száma. A 
termőföld jelentős része magántulajdonba került, a korábbi nagyüzemek átalakultak és 
az utódszervezetek túlsúlya mérséklődött. Mintegy 70 000-re nőtt a magángazdaságok 
száma az elmúlt időszakban. A tulajdonviszonyok hosszabb időszakot felölelő rendezet
lensége, az új tulajdonosok tőkeszegénysége, valamint a mezőgazdasági termékek piaci 
árviszonyai vagyonfelélő és nem gyarapító magatartást motiváltak.

A felsorolt általános jellemzők a gépüzemfenntartás területén a következő 
főbb változásokat idézték elő:

- gyakorlatilag megszűnt a gépek tervszerű hiba-megelőző karbantartása, ja
vítása, műszaki méréseken alapuló állapotfelmérése, kampányidőszakok előtti szem
léje, amely nagymértékben hozzájárult a gépek biztonságos üzemeltetéséhez;

- az üzemfenntartási tevékenység zömében a már meghibásodott, üzemkép
telen gépek javítására hibaelhárításra terjed ki;

- a meglévő javítóműhelyek kapacitásának kihasználása mintegy 50 %-ra tehető;
- a javító-és szerviz- szakemberek 40-50 %-a más területeken helyezkedett el, 

illetve egy részük munkanélkülivé vált. Különösen nagy volt a leépülés a magasabban 
kvalifikált szakemberekből és irányítókból;

- a mezőgazdasági üzemeknek, vállalkozásoknak általában nincs pénzük a 
gépállomány megkívánta gépüzemfenntartás finanszírozására, de különösen nincs a 
területfejlesztésre;
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- a mezőgép forgalmazók között megszaporodtak az ideiglenes vagy jogutód 
nélküli "kereskedelmi cégek", amelyek minőségileg kifogásolható új vagy használt gé
peket forgalmaznak megfelelő műszaki garancia és javító-karbantartó szolgáltatási 
háttér nélkül, ennek gondjait is az erősen leépült üzemfenntartási tevékenységnek kell 
viselnie;

- a pótalkatrészigények legtöbbször ad-hoc jelleggel jelentkeznek, a beszer
zések a pénzügyi likviditástól függenek, ami a készletezést teszi igen bizonytalanná és 
ennek következtében hosszabb időt igényel adott esetben a hibás gépek kijavítása, 
amely növeli a termelésből kiesett időket.

A kedvezőtlen tendenciák megállítása egyre sürgetőbb és halaszthatatlanabb, 
mivel a jelenlegi elöregedett és csak lassan megújuló gépállománnyal egyre kevésbé 
végezhetők el a termelési feladatok megfelelő szolgáltatási háttér nélkül.

Megítélésünk szerint a felsorolt negatív hatásokat csökkenteni lehetne olyan 
direkt vagy indirekt szabályozásokkal, amelyek a javítóműhelyek rendeltetésszerű 
hasznosítását segítenék elő, ill. a gépkereskedelem területén a piaci versenylehetősé
gek mellett kellő jogvédelmet biztosítana a gépeket vásárló termelőknek és ugyanak
kor kellő felelősségvállalást írna elő a gépgyártók, a gépkereskedők, illetve javító-szol
gáltatók számára. Ennek az alapelvnek megfelelően kellene felülvizsgálni a jelenlegi 
jogszabályozást és ahol szükséges a megfelelő módosításokat elvégezni.

A gépüzemfenntartás területén jelentkező problémák megoldása érdekében 
az alábbiakat javasoljuk:

- kedvezmények adásával is elősegíteni a volt állami gazdaságok, termelőszö
vetkezetek, valamint az erdőgazdaságok javítóműhelyeinek privatizációját abból a cél
ból, hogy a korábban kiépített javítókapacitás egy része rövid időn belül ismét a me
zőgazdasági gépek javítását szolgálhassa, és azok bázisán egy-egy település műszaki 
szolgáltató centruma alakuljon ki;

- a vásárlói jogbiztonság megerősítését, amelyek a gépek forgalmazóitól meg
követeli a szükséges garanciát, az alkatrész utánpótlást és a szervízellátást;

- kellő jogbiztonság létrehozását a javításokat igénylők védelmébe is a szol
gáltatókkal szemben, hogy a felületes és kifogásolható műszaki színvonalú javításokat 
végző vállalatokat felelősségre lehessen vonni;

- az egyes mezőgazdasági gépekre vonatkozó környezetvédelmi és közleke
désbiztonsági előírások betartásának ellenőrzését, szigorítását, ezáltal kiszűrhetők az 
elavult és korszerűtlen technikai megoldások a piacról;

- az állami támogatás rendszerének a versenyeztetésre történő alapozását úgy, 
hogy a (kamat) támogatást csak olyan berendezések kaphassanak, amelyek megfelelő 
technikai színvonalúak és biztosított a termék utógondozási háttere;

- a mezőgazdasági gépek műszaki vizsgálati rendszerének visszaállítását, amely 
növelné a vásárlók biztonságát és a gépgyártók, valamint a forgalmazók felelősségét;

- az import útján bejövő használt gépek szigorú műszaki ellenőrző vizsgálatát, 
mert a korlátozás nélküli behozatal növeli az amúgy is elöregedett, korszerűtlen és 
drágán üzemben tartható gépek arányát;

- a gépüzemfenntartás és az azzal kapcsolatos szaktanácsadás alternatív meg
oldásainak kidolgozását célzó kutatások, továbbá az ajánlható módszerek elterjeszté
sének támogatását.
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10.2.2.7. A mezőgazdasági/élelmiszergazdasági infrastruktúra helyzete

A Husti-Hajdú szerzőpáros által készített előterjesztés megvitatása után az 
MTA-AMB a következő ajánlásokat fogadta el:

Az agrárgazdaság teljesítőképességének - utóbbi időben tapasztalható - csök
kenése jelentős mértékben visszavetette a termelést kiszolgáló infrastruktúrák fejlő
dését is. Az ezt megelőző időszakban az infrastruktúrafejlesztés csak követő jellegű 
lehetett a szűkös pénzügyi források miatt, ugyanakkor napjainkra az infrastrukturális 
elmaradásból származó ellentétek egyre inkább kiéleződtek. Az infrastruktúrák fej
letlensége sokszor gátolja már az agrárszféra strukturális átalakulását és hátráltatja a 
privatizációs folyamatokat is. A mezőgazdaság fejlődésében csak akkor következhet
nek be érdemi változások, ha az infrastruktúrák együtt fejlődnek a termeléssel, azaz 
jut elkülönített forrás infrastrukturális fejlesztésre is.

A mezőgazdasági termelést kiszolgáló infrastruktúrák főbb fejlesztési feladatai:
• A közlekedési infrastruktúra javításához a mezőgazdaság kiépített útháló

zatának bővítése, az útsűrűség növelés és a meglévő úthálózat felújítása szükséges. A 
szállítások minőségi fejlesztése a teljes szállítójármű-park megújítását igényli.

• A villamosenergia-ellátásban a hálózatnak és vételezési lehetőségeknek a 
vállalkozásokhoz és az áramfelhasználás igényeihez történő folyamatos igazítása je
lenti a feladatot. Ezen túl a kis-teljesítményű falusi áramellátó rendszerek felül
vizsgálata és átalakítása is követelmény.

• A mezőgazdasági telephelyek tiszta és egészséges ivóvízzel történő ellátá
sának javítása, a közműhálózatok igénybevételével és a helyi törpe vízművek rekonst
rukciójával. A csőkutak kiváltása mélyfúrású kutakkal. A különböző eredetű szenny
vizek (kommunális, ipari, technológiai stb.) szakszerű tárolása, tisztítása és környezet
barát elhelyezése.

• A tárolási infrastruktúrák fejlesztése során prioritást célszerű biztosítani a 
kereskedelmi célú tárolóknak. Elsősorban a gabonasilók és a hűtőtárolók kapacitását 
indokolt növelni, de a meglévő csarnoktárolók jobb kihasználására is gondot kell for
dítani. Az alacsony kihasználtságú műtrágya-tárházak és telepek nemzetgazdasági célú 
hasznosítása is megoldást keres (kereskedelmi, ipari célra!). A kisgazdaságok tárolási 
infrastruktúrája szinte teljes egészében kiépítésre vár.

• A hírközlési és informatikai infrastruktúra területén jelentős fejlesztések 
indultak el és ennek eredményeként már ma is érzékelhetően nőtt a telefonsűrűség 
és minőségi változások következtek be a távközlési szolgáltatásokban (fax, rádiótele
fon, stb.). A privatizáció révén előnyösebb helyzetbe került a vidéki telefonfejlesztés 
is. Felgyorsulni látszik a vonal- és csomagkapcsolt adathálózatok fejlesztése is (faxi- 
mile, teletex, videotex, minitex), amely újabb információs bázisok elérését teszi lehe
tővé és új minőséget nyit az adatátvitelben. A számítógép-ellátottság (PC-sűrűség) 
csökkenő irányt vett az üzemi szférában és a magánvállalkozók körében is csak lassú 
növekedés tapasztalható. Az új távközlési szolgáltatások és számítástechnikai alkal
mazás ösztönzése nélkül elképzelhetetlen a technológiai fejlődés és a piaci alkalmaz
kodás javítása.

• A jelenlegi pénzügyi infrastruktúra nem kedvező a mezőgazdasági termelés 
számára. Az utóbbi időben szűkült a hitelkínálat, romlottak a hitelezési kondíciók. A 
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kisgazdaságok körében korlátozott mértékben a Mezőgazdasági Fejlesztési Alap eny
hített a kamatterheken. Kedvezőbb megoldás csak a régóta beharangozott agrárbank
hálózat létrehozásától, a hitelkínálat bővülésétől és hitelkondícióknak az ágazat igé
nyeihez történő igazításától várható. Ez ügyben szükségesek a kormányzati lépések.

• Az agrártermelést befolyásoló infrastruktúrák közül kétségtelenül a legfej
lettebb a szakképzési infrastruktúra, ennek tudható be, hogy az agrárágazat szakem
ber-ellátottsága kifejezetten jónak mondható. Az elmúlt időszakban a középfokú szak
képzés gyorsabban, az agrár-felsőoktatás valamivel lassabban alkalmazkodva a mező
gazdaságban zajló változásokhoz, képes felvállalni az új termelési struktúra képzési-, 
továbbfejlesztési feladatait és részt kér magának a szaktanácsadási ismeret-bővítésből 
és infrastrukturális feladatokból is.

A mezőgazdasági termelés fejlesztése a jövőben csak az infrastruktúrák fej
lesztésével harmóniában képzelhető el. Csak a mainál jobb infrastrukturális ellátottság 
mellett képzelhető el minőségi fejlődés az élelmiszer-alapanyag előállításban és az 
exportban.

10.2.3. A bizottsági üléseken elhangzott előadások

A tudományos továbbképzés helyzete.
A magyar szántóverseny-mozgalom helyzete.
Az agrár-műszaki kutatás helyzete.
Nyugat-Dunántúl környezet és tájvédelmének műszaki kérdései.
A mezőgazdasági műszaki fejlesztés néhány összefüggése hazánkban
A mezőgazdasági gépfenntartás időszerű kérdései
A mezőgazdasági/élelmiszergazdasági infrastruktúra helyzete

10.2.4. A bizottság rendezvényei

K+F Tudományos Tanácskozás, 1994. január 18-19., Gödöllő.

10.2.5. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

Közös vitaülés az MTA Veszprémi Területi Bizottsága, Agrártudományi Szak
bizottságával (1994. május 18., Veszprém).

10.3. ÁLLATORVOSTUDOMÁNYI BIZOTTSÁG

10.3.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.3.1.1. 1994. január 24-27.

Az MTA Állatorvostudományi Bizottsága 1994. január 24-27. között tartotta 
az 1993. évben végzett állatorvostudományi kutatások beszámolóit. A beszámolók so
rán 6 szekcióban összesen 135 beszámoló hangzott el, amelyeket többnyire rövid vita, 



303

illetve megbeszélés követett. A beszámolók anyaga, rövid formában, 1994-ben a Ma
gyar Állatorvosok Lapjában megjelent.

10.3.1.2. 1994. február 23-án

NAPIREND:
1. ”Az állattenyésztés és az állategészségügy helyzete Szabolcs-Szatmár-Bereg 

megyében” c. munkabizottsági anyag (készítette Hajdú Bertalan ig. főállatorvos) szak
mai véleményezése

Előterjeszti: Dohy János akadémikus, az ad hoc bizottság elnöke

2. ”Az élelmiszerhigiénia és a húsvizsgálat helyzete, valamint
fejlesztési követelményei az Európai Unió (EU) szabályozása tükrében”
Előterjeszti: Sass Barnabás az állatorvostudomány kandidátusa, az ad hoc bi

zottság elnöke

3. Bejelentések, indítványok.

Az ülésen megjelentek a bizottság tagjain kívül az állandó meghívottak, to
vábbá az élelmiszerhigiéniai albizottság tagjai.

Az ülést a bizottság elnöke vezette. Az ülésnek két meghirdetett napirendi 
pontja volt. A bizottság mindkettőt megtárgyalta, s az előterjesztésben foglaltakat a 
vitában elhangzottakkal kiegészítve elfogadta. Az egyes napirendi pontokkal kapcso
latban az alábbi érdemi észrevételek hangzottak el.

1. Az állattenyésztés és az állategészségügy helyzete Szabolcs-Szatmár-Bereg 
megyében (készítette Hajdú Bertalan igazgató főállatorvos). Az ebből az anyagból ké
szített javaslatot Dohy János akadémikus ismertette (az előterjesztés mellékelve).

- Az előterjesztés a megye állategészségügyi helyzetének javítására több olyan 
intézkedést javasol, amelyeket már a ma is hatályban lévő jogszabályok előírnak. Mi 
az oka, hogy ezeket az állategészségügyi szabályokat (nyershús árúsításának tilalma a 
piacokon, marhalevél szabályszerű alkalmazása stb.), nem tartják be? Hogyan áll a 
megyei laboratóriumok helyzete (Mészáros János).

- Az állományok felszámolásakor, illetve csökkentésekor a minőséget 
kell(ene) szem előtt tartani. A kivágás szolgálja a minőség javítását (eddig nem ezt 
tette). A még meglévő magokat (tenyészállományok, szakemberek, feldolgozó üze
mek) meg kell menteni (Bodó Imre).

- Mi az oka, hogy az anyag a kettőshasznosítású szarvasmarhát javasolja a 
hús-, illetve a tejhasznosítású helyett (Rafai Pál).

- A magánszektort kellene jó pozícióba hozni, megfelelő fajták, hitel, eszközök 
vásárlási lehetőségek biztosításával (Bokori József).

- Az előterjesztést a bizottság tagjai között előzetesen körözni kellett volna. 
Látta-e az anyagot az FM (Tuboly Sándor).

- A megyében a lakosság 50-60 %-a mezőgazdaságból él. 1989-hez képest 
1993 végére a szarvasmarha- és a juhállomány az eredetinek 1/3-ára, a sertés a felére, 
a brojler csirke az 1/10-ére esett vissza. A határok megnyitásával és a nyomor miatt 
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a megye helyzete igen sokat romlott. Jogszabályi hiányosság is van (1 kg nyers húst 
minden turista behozhat) a marhalevél jelenlegi formájában, főként az egyedi megje
lölés hiánya miatt kijátszható. Az állategészségügyi laboratóriumok munkája leszűkült 
(az élelmiszeripar tönkrement, az üzemi laborokat csaknem mindenütt bezárták), a 
munka zöme élelmiszerhigiénia, fertőző betegség diagnosztikát korábban sem csinál
tak, most sem. A tenyészállományok kiárusítása (és levágása) folyik, leukózissal fer
tőzött állományokat széthordanak magántulajdonba stb. A tehéntartást preferálni kell 
(van vágóhíd, tejfeldolgozás). A szarvasmarha-állomány 50 %-a háztáji ill. magán, a 
takarmányozási lehetőségek miatt a zöm magyartarka. Az előterjesztésben foglaltak 
figyelembe vétele, az FM és a megye által alapot adna a mezőgazdaság területén az 
előrelépéshez (Hajdú Bertalan).

2. Az élelmiszerhigiénia és a húsvizsgálat helyzete, valamint a fejlesztés kö
vetelményei az Európai Unió szabályozása tükrében (előterjesztette Sass Barnabás, a 
szöveg mellékelve).

- Az EU-ban speciális minőségbiztosítási rendszer működik, ezt nekünk is át 
kell vennünk. A minősítésben a határterületeket meg kell tartani (mikrobiológia, ra
diológia, maradékanyagok) (Sass Barnabás).

- A maradékanyagok kimutatását végző hazai laboratóriumokat akkreditálni 
kell, szükség van egy koordináló intézetre is (Várnagy László).

- A követelmények szigorodnak, tudjuk mit vár a világ tőlünk, de a mai gya
korlat katasztrofális, több mint 1000 vágóhídunk van jelenleg. Fontos a laborok akk
reditálása, ez nemzetközileg is elfogadott legyen. Fontos az információs rendszer. Kb. 
30 millió Ft hiányzik az O. Élelmiszervizsgáló Intézet számlájáról, mint ki nem fizetett 
vizsgálati díj (Pigler József).

- A jogszabályok megvannak, csak be kellene tartani (Bíró Géza).
- A vágóhídi adatokat tudja meg a termelő, a visszajelzés és a szaktanácsadás 

fontos (Rafai Pál).
- Az állat tulajdonosának a vágás előtt közölnie kell(ene) minden fontos ada

tot az eljáró állatorvossal (kezelések, alkalmazott gyógyszerek stb). Együtt kell a hús
vizsgálati technika és a laboratóriumi vizsgálatok eredménye (Bálint Tibor).

- Meg kellene szigorítani egyes, a maradékanyagok szempontjából kritikus 
gyógyszerek forgalmazását és alkalmazását. A visszavezetést lehetetlenné teszi az 
egyedi azonosítás hiánya. A termelő az állatot a kereskedőnek adja el, az adja tovább 
a vágóhídra, az eredeti tulajdonos nem azonosítható. A maradványanyagok ellenőr
zése a tételek töredékére terjed csak ki (Szigeti Sándor).

A bizottság az előterjesztés anyagát, a kiegészítésekkel együtt megküldi az 
FM-nek.

3. Egyebek
- A bizottság elnöke röviden ismertette a bizottság által az állategészségügyi 

törvényről adott véleményt.
- Értékelte az 1994. január 24-27. között tartott kutatási beszámolók tapasztalatait, 

s kérte, hogy az egyes szekciók beszámolóit a szekció elnökök mielőbb küldjék meg.
- Az albizottságok végezzék a dolgukat önállóan, szükség esetén az anyagokat 

a bizottság is megtárgyalja.
- Tájékoztatást adott az Akadémia májusban tartandó közgyűléséről.
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- A következő ülés egyik napirendi pontja lesz, áprilisban, a harmonizáció az 
állatorvosi laboratóriumi diagnosztika (egyes, bejelentési kötelezettség alá vont fertő
ző betegségek) területén.

I.sz. melléklet 
Előterjesztés

az MTA Állatorvostudományi Bizottsága ülésére 
(1994. február 23.)

Dr. Hajdú Bertalan: ”Az állattenyésztés és az állategészségügy helyzete Sza- 
bolcs-Szatmár-Bereg megyében” c. elaborátuma (lezárva 1993. szeptember 10-én) - 
35 oldalas helyzetelemzéssel (+ mellékletek) - reális képet rajzol a vizsgált területről 
és felvázolja a jelenlegi kritikus helyzetből való kilábalás feladatait, a szakemberek 
elképzeléseit.

Az ad hoc bizottság tagjai (Bartha Adorján, Bodó Imre, Bokori József, Rafai 
Pál, Tanyi János) - elismeréssel adózva dr.Hajdú Bertalan és munkatársai végzett mun
kájának, javaslataikat a következőkben összegezték:

- Minden rendelkezésre álló eszközzel gátat kell vetni az értékes állatál
lományok létszáma drasztikus csökkenésének!

- Mind a tenyésztési- nemesítési, mind a tartási és takarmányozási feltételek, 
módszerek, rendszerek vonatkozásában messzemenően figyelembe kell venni és ki 
kell aknázni a megye sajátos viszonyait (gyepterületek stb.).

- A magángazdaságokat "helyzetbe kell hozni” - ehhez a kialakítandó "falu
gazdász” hálózatot is megfelelő információkkal kell ellátni.

- Meg kell akadályozni a feldolgozó iparok további leépülését, sőt gondos
kodni kell azok rekonstrukciójáról. A melléktermékek okszerű hasznosítása is hozzá
járul a takarmánybázis növeléséhez és a termékelőállítás gazdaságosságához.

- A "minőségi tenyésztést” a még meglévő törzstenyészetek megmentésével - 
az állattenyésztési fejlesztési alapok és az Állattenyésztési Törvény adta lehetőségek 
kiaknázásával - erőteljesen támogatni kell.

- A fajtakérdést is a piaci (értékesítési, feldolgozási stb.) viszonyok döntik el 
a jövőben, ezért pl. a sertéshús minőségének javítása - ezáltal a sertésállomány piac
képessége - érdekében be kell vezetni a minőség szerinti átvételt.

- Az állattenyésztő egyesületek (tenyésztőszövetség) progresszív törekvéseit 
támogatni kell. Az állattenyésztés és az állategészségügy együttesen dolgozzon azon, 
hogy a marhalevél a tenyésztési nyilvántartások és a nemesítés szempontjából is hasz
nos eszközként szolgáljon. Az inszeminátorok szakszerű, lelkiismeretes munkája 
ugyancsak meghatározó jelentőségű a minőségi állattenyésztésben.

- A vizsgált térségben a lakosság megélhetésének szinte egyetlen reális lehe
tősége a mezőgazdaság, ezen belül is főként az állattenyésztés. Mindenképpen támo
gatni kell tehát a piacorientált, a munkanélküliség enyhítését is szolgáló állattenyész
tést, esetleg országosan irányított célszerű kvótarendszer segítségével is. Fel kell ké
szülni az 1996. évi EXPO által kínált lehetőségek (turizmus stb.) kiaknázására.
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- A megye jól szervezett állategészségügyi tevékenységében elengedhetetlen 
a ”törzsgárda” megmentése, fokozott megbecsülése. Az igen nehéz körülményeket 
jelentő szomszédsággal rendelkező ”pajzsmegyét” járványvédelmi szempontból is ki
emelt fontosságú területként kell kezelni és támogatni!

- Az állategészségügyi helyzet stabilizálása és további javítása adminisztratív 
rendszabályokkal is segítendő. így:

a/ az ukrán és román határon az élő állatok forgalmán túlmenően a nyershús 
és a húskészítmények forgalmát is fokozottan kell ellenőrizni.

b/ A piacokon nyershúst árusítókkal szemben határozottan fel kell lépni (az 
áru elkobzása, büntetés kiszabása stb.).

c/ Az állatvásárokon az állatok eredetét közhitelű okmányokkal (marhalevél) 
igazolni, ezt pedig ellenőrizni kell.

d/ Nem szabad korlátozni a fertőző betegségek gyors és pontos felismerésére 
szolgáló diagnosztikai módszerek hatékony alkalmazását.

e/ A nagyjelentőségű fertőző betegségek előfordulásáról az állategészségügy 
szakembereinek megfelelő tájékoztatást kell kapniuk.

f/ Az FM tájékoztató értekezletein indokolt a véleményt adó intézetek részvétele.
- A határátkelőhelyek és az állatforgalom fokozott ellenőrzése nemcsak elen

gedhetetlen, hanem munkaerő-igényes feladatrendszert is alkot, így fontos tényező 
lehet a munkanélküliség csökkentésében is.

- Új munkahelyeket lehetne teremteni azáltal is, hogy ismét üzembe állítanák 
az eddig jól működött laboratóriumokat, feldolgozó üzemeket, bevonnák az állator
vosokat a takarmánygazdálkodásba, a takarmányminőség ellenőrzésébe, a mellékter
mék-feldolgozó üzemek szervezésébe és a környezetvédelmi feladatok megoldásába.

- Az állatorvosok fokozott bevonása a prevencióba és a szaktanácsadásba, az 
Állatorvostudományi Egyetemtől is igényli a korszerű továbbképzés és átképzés feltételeit.

- Szorgalmazni kell, hogy az új állategészségügyi törvény biztosítsa az állat
egészségügyi szolgálatnak azt a jogot is, hogy ellenőrizhesse az újonnan létesítendő 
állattartó telepek terveit és megvalósítását állatvédelmi, környezetvédelmi, etológiái 
és környezethigiéniai szempontokból is.

- A hagyományos húsvizsgálat mellett meg kell teremteni az állati termékek 
integrált állategészségügyi minősítésének feltételeit. Erre annál inkább szükség van, 
mert számos helyen a telepek tőkeerős, de szakképzettséggel nem rendelkező tulaj
donosok kezére jutnak!

- Az állatorvosok rendszeres továbbképzésének szükségességét az új állattartó 
létesítmények - remélhetően törvényben is előírt - minősítésének igénye, valamint az 
állati eredetű élelmiszerek integrált minősítése is aláhúzza.

A Magyar Tudományos Akadémia Állatorvostudományi, valamint Állatte
nyésztési és Takarmányozási Bizottsága a jövőben is arra törekszik, hogy tanácsokkal, 
korszerű információkkal, továbbképző előadásokkal és publikációkkal segítse a megye 
állattenyésztésének és állategészségügyének szükségszerű fejlesztését.



307

2.sz- melléklet 
Az élelmiszerhigiénia és a húsvizsgálat helyzete, valamint fejlesztési követelményei

az Európai Unió (EU) szabályozásai tükrében
az MTA Allatorvostudományi Bizottsága Elelmiszerhigiéniai Albizottságának az 

elaboratum tervezete

Az élelmiszerhigiéniának, mint - biztonsági diszciplínának - alapvető feladata 
úgy a hazai, mint a nemzetközileg integrált élelmiszerbiztonság szolgálata. Ezen te
vékenység meghatározó elemét a húsvizsgálat és a kapcsolódó speciális ellenőrző 
rendszerek működtetése képezik.

A szakszerű, rendszeres élelmiszerhigiéniai diszciplína és annak a gyakorlata 
az elmúlt évszázad végétől folyamatosan alakult ki. Ez, azon a felismerésen alapult, 
hogy az állati eredetű termékeknek - elsősorban a húsnak - az előállítási gyakorlata 
és forgalma, valamint az ezzel kapcsolatos állatkereskedelem komoly köz- és állat
egészségügyi kockázat forrása lehet. Ezen rizikó-faktorok minimalizálását szolgálja az 
ún. ny-európai típusú húsvizsgálat (Western European Meat Inspection = WEMI) és 
annak a folyamatos korszerűsítése.

A WEMI alapkoncepciója az, hogy valamennyi állatot úgy a vágás előtt, mint 
utána - a szakma szabályai szerint - megvizsgálnak. Az eljárás első részében (ante- 
mortem) az állatokat, az előzményi adatok figyelembevételével kontrollálják: a nyil
vánvalóan beteg és a betegségre gyanús állatokat pedig még a vágás előtt elkülönítik.

A vágást követő (post-mortem) vizsgálat során a húsvizsgálat szabályai szerint 
értékelik az egészségügyi és állategészségügyi biztonsággal összefüggő kórbonctani el
változásokat.

A húsvizsgálattal és azt megelőző élőállat ellenőrzéssel nem vagy csak nehe
zen felderíthető, rejtetten előforduló kórokok felderítésére, a korrekt diagnózis érde
kében az élelmiszerhigiénikus állatorvos kiegészítő jellegű laboratóriumi vizsgálatokat 
is végeztet. A fentiekből következik, hogy a tradicionális post-mortem vizsgálat a fo
lyamat legmunkaigényesebb és legköltségesebb része.

Az 50-es éveket követően az állattenyésztésben alapvető változások követ
keztek be (állományok koncentrációja; speciális termelési irányok követelményeit ki
elégítő vérvonalak alkalmazása; korszerű betegségmegelőző programok, gyógyszerek 
és hozamfokozó szerek bevezetése, majd pedig a hormonális hatású, az idegrendszerre 
ható, valamint a közvetlen közegészségügyi veszélyt előidéző egyes szerek igénybevé
telének a tilalma stb.). Ezzel párhuzamosan a vágóhidak és technológiáik polarizáló
dása (kis, közép és nagy kapacitású vágó- és feldolgozó üzemek) is bekövetkezett, 
mindez az élelmiszerhigiénia és ezen belül a húsvizsgálat fejlődésére is szükségszerűen 
visszahat.

Az élelmiszerhigiéniai ellenőrzés és a húsvizsgálat szervezeti- és eljárás-rend
jét törvények és rendeletek szabályozzák és foglalják egységes keretbe. Ez biztosítja 
az egyes tevékenységi irányok működési feltételeinek a meghatározását, annak fej
lesztési lehetőségeit és az egyéb szabályokat érintő kapcsolódásokat. A vonatkozó 
szabályozások kidolgozásánál egyik alapkövetelmény azok nemzetközi egyenér
tékűségének (konformitás) a biztosítása; erre hazánknak, mint az EU társult, majd 
pedig reménybeli tagjának fokozott figyelmet kell fordítania! A korszerű, ”eurokon- 
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form” húsvizsgálati szabályozás - teljes körű átvétele és alkalmazása - a hazai köz
egészségügy és az állategészségügy szolgálatára, az élelmiszerhigiénia szakmai meg
becsültségének a biztosítására, valamint a húsexportunk élelmiszerbiztonsági megíté
lésére - kedvező hatást gyakorol.

A fejlődés eredményeként, a kiegészítő mikrobiológiai vizsgálat kiteljesedését 
követően fokozatosan kialakult és nemzetközileg is elismertté vált a hazai maradék
anyag (reziduum) vizsgálat szervezettsége és eredményei. Mindez speciálisan képzett 
szakembereket és korszerűen felszerelt laboratóriumi tevékenységet, valamint széles 
körű nemzetközi együttműködést is megkövetel.

A nemzetközi előírások és hazai eredmények, illetve tapasztalatok, valamint 
diagnosztikai okok miatt bizonyos változtatásra van szükség a húsvizsgálat jogi és gya
korlati kérdéseiben. Ez egyaránt szolgálja úgy a húsvizsgálati rendszer továbbfejlesz
tését, az ”eurokonform” előírásrendszer teljes körű bevezetését, mint a húsvizsgálat 
megbízhatóságának a növelését.

A hazai jogszabályalkotást az az alapvető törekvés jellemezte és vezérelte, 
hogy a fentiekben vázolt elveknek és azok gyakorlati követelményeinek figyelembe
vételével határozza meg az állati eredetű élelmiszerek higiéniai vizsgálatát és ellen
őrzését, kiemelten a húsvizsgálatra vonatkozó szabályokat. Ez jellemezte már a 
100.000/1938. sz. FM rendeletet, majd az 1/1964. (1.18.) sz. FM-Élm.M-EüM és a 
jelenleg érvényben lévő 30/1981. (XII.30.) sz. MÉM-SZEM együttes rendeletben fog
laltakat. Az ellenőrzési terület fejlődésének és szélesedésének az eredményeként szak
mailag kapcsolódó, különálló jogszabályok is megjelentek, szükségszerűen az élelmi
szerelőállítás műszaki-higiéniai követelményeinek a meghatározása céljából (6/1972. 
(VI.12.) sz. MÉM-EüM, 10/1979. (VI.16.) sz. MÉM, 3/1989. (III.12.) sz. MÉM- 
SZEM). A fenti szabályozásokat összefogó legmagasabb szintű jogforrás az Állat
egészségügyről szóló 1981. évi 3.sz. törvényerejű rendelet és az Élelmiszerekről szóló 
1976. évi IV. törvény. A kiegészítő (mikrobiológiai és a maradékanyag toxikológiai) 
vizsgálatok rendjét, valamint azok eredményeinek közegészségügyi szempontú érté
kelését - a tudományos fejlődésének az eredményeit tükröző módon módosított - nép
jóléti minisztériumi és FM-NM közös rendeletek szabályozzák. Ezek részletes felso
rolásától a jelen összeállításban eltekintünk.

A jelenlegi állapot úgy jellemezhető, hogy az élelmiszerelőállítás, az állati ere
detű élelmiszerek higiéniai vizsgálatának és ellenőrzésének (nevesült húsvizsgálat) ak
tuális és ma is érvényben lévő jogszabályai tartalmilag megfelelnek az Európai Unió 
Irányelveinek (72/462 Direktíva), valamint az USA Húsvizsgálati Törvényben foglal
taknak, illetve életbeléptetésükkor követték ezek szakmai iránymutatásait. így - kisebb 
indokolt kiegészítésekkel - az ellenőrző külföldi hivatalos eljárások során egyenér
tékűnek bizonyultak. Megállapítható, hogy a szakmai szabályozásaink - tartalmi szem
pontból - tudományosan megalapozottak és a folyamatos jogszabályi karbantartás 
mellett követni tudták az élelmiszerhigiéniai szabályozásnak a nemzetközileg elfoga
dott elvárásait.

A hivatkozott szakmai jogszabályaink szerkezeti szempontból - az EU-har- 
monizáció követelményeit figyelembe véve - a közös piaci szabályozástól eltérést mu
tatnak. Ugyanis ezek az EU-direktivák azonos keretben tárgyalják az állati eredetű 
élelmiszerelőállító üzemek higiéniai követelményeit, jóváhagyási és ellenőrzési félté
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teleit, valamint a vágóállatok húsvizsgálatára vonatkozó előírásokat, valamint az ehhez 
kapcsolódó mikrobiológiai és kémiai-toxikológiai vizsgálati bírálati követelményeket. 
Az EU-n kívüli egyes fejlett országokban is törvényalkotási tendencia, hogy tartalmilag 
és szerkezetileg is átveszik a közösségi szabályozásokat. Hazánkban messzemenően a 
fent említett eljárás követése okszerű és kívánatos; ez, az 1994. február 1-jétől érvé
nyes társult tagsági viszony és annak a töretlen továbbfejlesztése érdekében szükség
szerű igény. Ebben az összefüggésben is rá kívánunk mutatni arra, hogy az EU-nak 
a reziduum-vizsgálati, valamint a maradékanyag tolerancia-határértékeket megadó 
egészségügyi szabályozásai szinte évenkénti fejlesztés képét mutatják, szorosan kap
csolódva tehát az alaptevékenységhez, az egységes húsvizsgálati direktívákhoz.

Külön is hangsúlyozni szükséges, hogy az állati eredetű élelmiszerek nemzet
közi forgalmában meghatározó kritérium az élelmiszerhigiéniai szolgálat megfelelő 
felügyeleti és intézkedési jogkörének az olyan biztosítása, amely valamennyi munka
társát feladatainak a hatékony ellátására jogosítja fel. Példaként megemlíthető, hogy 
az elmúlt évek során Nagy Britannia Mezőgazdasági, Halászati és Élelmiszeripari Mi
nisztériuma (MAFF) - követve a Brüsszeli Szakmai Bizottság útmutatását - a korábbi 
széttagoltságot megszüntetve, az egységes Állategészségügyi Szolgálat részeként mű
ködő, egységes hatósági szervezet formájában megalapította a Brit Húshigiéniai El
lenőrző Szolgálatot (Meat Hygienic Inspection Service). Ugyancsak jogi és szervezési esz
közökkel is törekedni kell arra, hogy a vágóállat tartási helyéről származó információk 
(állomány minősítés, egészségi állapot, alkalmazott állatgyógyászati készítmények, elvég
zett diagnosztikai és egyéb előzetes vizsgálatok) döntési helyzetében minél hatékonyabban 
segítsék a húsvizsgáló állatorvost; ezért is nélkülözhetetlen a szemléletében és működési 
alapfeltételében is egységes állategészségügyi szolgálat fenntartása.

A fentiekben hivatkozott, - az EU-közösség igényeit is kielégítő - államigaz
gatási elvek a gyakorlatban hosszú távon csak akkor valósíthatók meg, ha az egységes 
állategészségügyi szolgálat keretében bevezetésre kerül e tevékenység korszerű, EU- 
konform állami finanszírozási rendje.

Mind a hazai államigazgatás eszközei, mind pedig a nemzetközi segélyprog
ramok igénybevételével kívánatos az élelmiszerhigiénikus állatorvosok eddig is folya
matos szakmai képzésének az intenzívebb folytatása, nemzetközivé tételének a lépés- 
ről-lépésre történő bevezetése; ez hozzájárulhat ahhoz, hogy a magyar élelmi
szerhigiénikus állatorvosok az EU tagállamaiban tapasztalatokat szerezhessenek.

Az EU-konform élelmiszerbiztonsági munka végzéséhez szükséges egy olyan 
hatósági jogkörrel is rendelkező, szakmai koordináló intézet kijelölése, amely euro- 
szinten - az USDA FSIS+ utasításait is figyelembe véve - integrálni képes az általános 
húsvizsgálat, az exportellenőrzés és a kapcsolódó speciális laboratóriumi (mikrobio
lógia, radiológia, reziduum-toxikológia) vizsgálatok országos szakmai rendszerét és 
ezek nemzetközi kapcsolatait.

Kívánatos hazánk fejlett húshigiéniai tradícióit reprezentáló élelmi
szerhigiéniai kirendeltségeknek és a hozzájuk tartozó laboratóriumoknak a lépésről- 
lépésre történő fejlesztése.

+ = United States Department of Agriculture
- Food Safety Inspection Service
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Az egységes állategészségügyi szolgálatban működő laboratórium-hálózat a nem
zetközileg is elfogadott működtetésének egyik alapfeltétele az, hogy a már évtizedek óta 
kialakított ellenőrző (kör)-vizsgálati rendszerét fokozatosan európai szintre emelje.

Az állatgyógyászati készítmények forgalombahozatali engedélyének a kiadá
sakor - a meglévő gyakorlatot továbbfejlesztve - fokozott figyelmet kell fordítani az 
élelmiszerbiztonság követelményeinek a maradéktalan betartására és élelmi
szerhigiéniai szakértők konzultálására.

A nemzetközi követelmények alapján, egyes betegségek húsvizsgálati elbírá
lását, a 30/1981. (XII.30.) MÉM-EüM sz. rendeletben - az alább felsorolt módon szük
séges módosítani:

a) A gümőkór és a borsókakór elbírálásánál a jelenlegi "fogyasztásra feltételesen 
alkalmas” elbírálás alá tartozó esetekben "fogyasztásra alkalmatlan”-ná kell változtatni.

b) A Q-láz, a toxoplazmózis és a nyulak vérzéses megbetegedése esetében a 
"fogyasztásra feltételesen alkalmas” elbírálást "fogyasztásra alkalmatlan” kategóriába 
kell sorolni.

c) A sarcosporidiosis "csekélyebb tápláló- és élvezeti értékű” elbírálását "fo
gyasztásra feltételesen alkalmas”-ra kell módosítani.

d) Egyértelműen és kivétel nélkül fogyasztásra alkalmatlanná kell minősíteni a 
húst, ha a kiegészítő laboratóriumi húsvizsgálat során szalmonellák kerültek kimutatásra.

e) Az állati szervezetben maradékanyag felhalmozódásra - specifikus kór
bonctani elváltozások hiányában - csak előzményi adatok alapján lehet következtetni, 
kivéve a hozamfokozó szer implantáció esetét.

f) Ezért az egészségre káros vegyi anyagok maradék (residuum) és a fogyaszt- 
hatóság kérdéseit indokolt újra szabályozni és a következők szerint rendszerbe foglalni. 
Egészségre ártalmas vegyi anyag jelenléte miatt a vágást átmenetileg meg kell tiltani:

- minden olyan esetben, amikor tiltott szert alkalmaznak, vagy ennek gya
núja fennáll,

- ha a megengedett szer(ek)re és gyógyszer készítmény(ek)re megállapított 
élelmezés egészségügyi várakozási idő nem telt el,

- ha ártalmas vegyi anyagok (nehézfémek, nyomelemek, mikotoxinok, peszti- 
cidek és egyéb xenobiotikumok jelenléte a tolerancia szintjét (MRL)+ meghaladó, 
tehát az ember egészségét veszélyeztető mértékben valószínűsíthető,

- különleges vizsgálat igénye jelentkezik a húsvizsgálat alkalmával - szigorított 
módszer, vagy forma alkalmazása, emelt mintaszám - ha az állati testben vegyi anya
gok felhalmozódásának alapos gyanúja áll fenn.

A maradékanyag előfordulása esetén a hús fogyasztásra alkalmatlan legyen:
- a vonatkozó rendeletekben foglalt, az ember egészségére káros kémiai 

szennyezők jelenlétekor, az egészségügyi jogszabályban meghatározott mértéken felüli 
mennyiségben,

- ha az izomzatból:
- bármiféle antibakteriális gátlóanyag mutatható ki,

+ = Maximai Residue Limit
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- a szulfametazin és egyéb szulfonamidok mennyisége az egészségügyi 
jogszabályban meghatározott mértéket meghaladja,

- ártalmas vegyianyaggal (pl. nehézfémek, nyomelemek, peszticidek és egyéb 
xenobiotikumokkal) történő mérgezettség esetén, ha laboratóriumi vizsgálattal az 
izomzatban az egészségügyi jogszabályban meghatározott mérték felett mutatható ki.

g) Abban az esetben, amikor a vágóállat húsát hőkezelt készítmény előállítására 
kívánják felhasználni, ha antibiotikum maradvány csak a májból és veséből mutatható ki.

h) Mindezeket a változtatásokat nem elegendő csupán ”az állati eredetű élelmi
szerek élelmiszerhigiéniai vizsgálatának és ellenőrzésének szabályzatában” megfogalmazni 
és megjeleníteni, hanem a megfelelő állampolgári fegyelem érdekében és a szankcionál
hatóság miatt az Állategészségügyi Törvény szövegével is összefüggésbe kell hozni.

Összeállították az Elelmiszerhigiéniai Albizottság tagjai:
Dr.Sass Barnabás elnök, dr.Hajós Ádám titkár, dr.Bíró Géza, dr.Horváth Zol

tán, dr.Kovács József, dr.Kovács Sándor, dr.Százados Imre, dr.Tili Sándor.
Dr. Horváth Zoltán és dr. Kovács József tagok egyes részkérdésekben külön 

véleményüket fejtették ki.

10.3.1.3. 1994. április 19.

NAPIREND:
1. Az egzotikus betegségek diagnosztizálásának helyzete és fejlesztési köve

telményei az Európai Unió előírásainak tükrében
Előterjeszti: Tekes Lajos az előkészítő ad hoc bizottság vezetője

2. A baromfi-salmonellosis elleni védekezés irányelvtervezetének véleményezése 
Előterjeszti: Nagy Béla a salmonella Albizottság elnöke

3. A sertéshús-minősítés Közös Piac-i szabványának érvényesítése hazánkban 
Szóbeli tájékoztatót adnak: Fésűs László az állatorvostudományok doktora 
Pigler József főosztályvezető helyettes

4. Bizottságunk 1994. évi munka tervének pontosítása
Előterjeszti: Varga János bizottsági titkár

5. Bejelentések, indítványok

Az MTA Állatorvostudományi Bizottságának 1994. április 19-i ülését a bizott
ság elnöke vezette. Megjelentek a bizottság tagjai, továbbá az élelmiszerhigiénia és a 
salmonella albizottság tagjai.

ad 1. Az egzotikus betegségek fontosak, meg kell szervezni e területen is a 
továbbképzést. Alapítványt hoztak létre a sertéspestis megelőzésére, kórjelzése, illetve 
a védekezés érdekében (Tuboly Sándor). A diagnosztikai helyzet az egzotikus beteg
ségek területén igen rossz, ami megdöbbentő. EK-pénz is kell hozzá. A potenciálisan 
fontos 4-5 betegségre kell felkészülni (Bokori József). Meg kell teremteni a diagnosz
tika személyi és tárgyi feltételeit (gyakorlott emberek, megfelelő diagnosztikumok 
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(Varga János). 1984-től kezdve a diagnosztikai intézetek háttérbe szorultak, végter
mék-specifikus volt a szemlélet. Az állami szolgálat karcsúsítása túl jól sikerült. Az 
EU megkívánja az elégséges diagnosztikai hálózatot. Önálló hatósági szolgálat kell 
(kb. 300 állatorvos). Elsőbbséget élvez a 6 diagnosztikai intézet. A diagnosztikai háttér 
nélkülözhetetlen és ezt ellenőrzik is. Az élelmiszerhigiéniai szolgálat a húsminősítés 
feladatával nem tud megbirkózni. A diagnosztikában az szkf. a sertés- és baromfipestis 
a legfontosabb. A Phare programból pénz is lesz műszerre és működtetésre is. Fontos 
az intézetek közötti munkamegosztás (csak az maradjon az országos intézetben, ami 
más országokban is oda tartozik). A legfontosabb bejelentési kötelezettség alá tartozó 
betegségekre vonatkozóan járványvédelmi terv és training is kell (Nagy A.). Gyakor
latilag valamennyi egzotikus betegség behurcolható, az állatforgalom igen széles. Ázsi
ából is jön be pl. ló. Kell a training. A Phare-tól megkapjuk a műszereket, de nincs 
pénz az épületre, emberre. A diagnosztikumok beszerezhetők. Az intézeteket meg 
kell erősíteni, ha az igazgatás biztos lábakon akar állni (Tekes Lajos).

ad 2. Bevezetőben Nagy Béla megköszönte az albizottsághoz beküldött véle
ményeket, azokat a Grátz-ban tartott WHO salmonella-értekezlet tapasztalataival 
együtt beépítették az anyagba. A mentesítés maradjon kiterjesztve a tenyész- és a 
tojóállományokra egyaránt, és egyelőre a S. typhimuriumra és a S. enteritidis-re (Nagy 
Béla). Miért csak e két fajt vonták be, ne kezeljük az állományokat antibiotikummal. 
Mi a helyzet a szerológiai diagnosztikával? A végleges módosított anyagot is lássuk 
(Tanyi János). Ne kezeljünk antibiotikumokkal, jobb lenne a kompetatív gátlás hasz
nálata (Sas Barnabás). A tervezetben sok olyan pont van amely keresztülvihetetlen, áru
termelő tojóállományokban mit teszek, ha a bélsárminta pozitív, ettől a tojás még nem 
biztos, hogy fertőzött, mentesítési tervet hiába készít az állomás, nem tudja kivitelezni, 
vagy ha végre is hajtja, az állomány nem lesz mentes, legfeljebb a sokadik utógeneráció. 
A mentesítési, gyérítési programot csak ajánlásként szabadna közzétenni (Varga János). 
A takarmányok ellenőrzése is fontos (Bemáth Sándor). A szabályozást és a munkát el kell 
kezdeni. Ne csak az állategészségügyi intézetek végezzék a vizsgálatokat. Akkreditálni kell 
a laborokat. A termelőket meg kell győzni, hogy saját érdekük a mentesítés, ehhez saját 
laboratóriumaikat is vegyék igénybe. Be kell kapcsolni a megyei állomások laborjait is. 
Az utolsó minősítést az állategészségügyi intézetek végezzék (Nagy Béla). A kutatásra is 
jusson pénz, preferálni kellene a mentesség elérését, az érdekelt gazdaságokat (Bokori 
József). A salmonellosis óriási közegészségügyi gond. 1992-ben 12 500 bejelentett salmo- 
nellosis volt, ebből a betegek 24 %-át kórházban ápolták. Örül, hogy a kérdés az állat
egészségügyben eddig eljutott (Szentgáli E.). N vizsgálatokba az étkezési tojást és a vágó
hidakat is be kellene vonni, tisztázva azt is, mikor, milyen igazolást adhat ki az állatorvos 
a vevőnek (Kovács Jenő). A salmonellosis elleni védekezésben valamennyi érdekelt terü
letet be kell vonni és erre is kell adni javaslatokat: a közegészségügy szerepe (kereskede
lem, konyhai feldolgozás) étkezési tojás termelés (gyűjtés, fertőtlenítés, tárolás), takar
mánykeverők (technológiai leírás, minőség), tartástechnológia az üzemekben, keltetők 
működése. Mindezeket le kell írni (Mészáros János).

ad 3. A húsminősítést előíró rendelet megjelent (FM értesítő 1994. 6.sz. Ma
gyar Közlöny 26.sz. 9/1994.sz. rendelet). A húsminősítés az állategészségügyi szolgálat 
feladata lesz. A minőség az ár alapja. A termelőnek olyan hízót kell előállítani, amilyet 
a húsipar kér. Megvan az Europ (E.U.R.O és P kategória) minősítési rendszer. Az 
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E-ben 55 % vagy ennél több a színhús. AzR a garantált ár, 80 Ft/kg ennél, 10-15 
%-kal több az U. 20-25 %-kal az E. O és P kategóriát büntetik. Aki nem tud minőségi 
húst termelni az kiesik. A minősítés a műszeres mérés (fettométer) alapján történik. 
Pápán 17 699 levágott sertésből 24 % R. 40 % U és 20 % E volt. Pietrinnel javítani 
lehet a színhús mennyiséget, de sok a lágy, PSE hús. Magyarországon minden jó fajta 
itt van, a tartást, a takarmányozás és a vágás körülményeit kell javítani (Fésűs Lajos).

A rendelet megjelent, 1995-től végre kell hajtani. Az állategészségügyi szol
gálat feladata a húsminősítés. Országos Hús- és Tejminősítési Felügyelőség jött létre. 
A főfelügyelet szervezi a minősítést, tőle kérhető felülvizsgálat kifogás esetén. Ingye
nes az egész. Nincs pénz a minősítés elvégzéséhez. A marhát is minősíteni kell a 
rendelet megjelenése utáni 3 éven belül. Sok kis vágóhíd marhát is vág (Pigler József). 
A húsminőség helyzete ma rosszabb, mint ahogy azt jelenleg ismerjük (Rafai Pál). 
Tűzzük napirendre a sertéstartás, - takarmányozás kérdéseit (Mészáros János).

ad 4. A bizottsághoz több javaslat érkezett az egyes megtárgyalandó kérdé
sekről. Ezeket a következő ülésen a bizottság megvitatja és a további programját 
eszerint állítja össze.

Az egzotikus betegségek diagnosztizálásának helyzete és a fejlesztés 
követelményei az Európai Unió előírásainak tükrében

Az egzotikus betegségek fogalma alatt a továbbiakban a Nemzetközi Járvá
nyügyi Hivatal (Office International des Epizooties, Paris) listáján felsorolt betegsé
geket értjük.

Ezen betegségek diagnosztizálása az Országos Állategészségügyi Intézet (OÁI) illetve 
részben az Állatgyógyászati Oltóanyag- és Takarmányellenőrző Intézet (ÁOGYI) feladata.

Az OÁI jelenlegi épületének tervezése az 1960-as évek végén, az épület át
adása 1978-ban történt. Az egzotikus betegségek diagnosztizálására szolgáló un. zárt 
laboratórium kialakítását az akkori helyzetnek megfelelően úgy tervezték, hogy az 
ország számára legsúlyosabban számításba jövő fertőző betegség a ragadós száj és 
körömfájás (rszkf) diagnosztizálása akkor nem az OÁI hanem a Phylaxia feladata volt. 
Ez a feladat az 1980-as években került az OÁI-hez, a diagnosztikai munkát végző 
személlyel együtt, de a Phylaxiában (Zászlós utca) működő rszkf laboratórium tovább
ra is ellátta a diagnosztizáláshoz szükséges antigénekkel és időnként standard savókkal 
az OÁI-t. A Phylaxia Zászlós utcai rszkf vakcinatermelő részlegének bezárását köve
tően az OÁI kapta meg az ott tárolt törzseket és a szükséges diagnosztikumok ter
melése is az OÁI-re hárult volna.

A diagnosztikai feladatok átcsoportosítása ugyanakkor nem vonta maga után a 
zárt laboratóriumnak a megnövekedett követelményeknek megfelelő rekonstrukcióját. A 
laboratóriumban annak megépítését követően semmilyen átalakítás nem történt.

A járványok előfordulásának ritkulásával a laboratórium kihasználtsága csök
kent. A fokozatos létszámcsökkentések eredményeként a laboratóriumnak nem volt 
állandó személyzete. A virológiái osztály munkatársai felváltva végezték a felmerült 
diagnosztikai munkát. A diagnosztikumok termelése viszont az erősen csökkentett lét
szám mellett meghaladta az osztály munkatársainak erejét.
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Az évek során kialakult diagnosztikum hiányról az intézet vezetése több al
kalommal tájékoztatta az illetékes minisztériumi vezetőket, de 1993-ig a diagnoszti
kum beszerzésben sem történt előrehaladás.

Az EU-nak az exportálandó állatok rszkf elleni ellenanyagokra történő vizs
gálatára vonatkozó előírása és ezt követően az OAI-ban nyugat-európai szakértők 
által tett többszöri látogatás (W.H.G.Rees: Animál Health and Quality Discovery Mis- 
sion, Budapest, February 1994) hívta fel a figyelmet az egzotikus betegségek diag
nosztizálásával kapcsolatos hiányosságokra. (Járványboncoló, a zárt laboratórium 
megfelelő műszerezettségének, a szükséges személyi feltételeknek illetve a diagnosz
tikát végzők megfelelő referencia laboratóriumokban végzett trainingjének hiánya.)

1993-ban az OAI saját bevétele terhére kb. 4 millió Ft-os beruházást (átadó 
autokláv) eszközölt a zárt laboratórium biztonságosabb működtetésének biztosítására, 
azonban az ennek ellenére a jelenlegi formájában sem kialakítását, sem pedig műsze
rezettségét tekintve nem elégíti ki az EU előírásait.

A műszerezettség fejlesztésére az OAI a PHARE program keretében Ígéretet 
kapott a megfelelő pénzügyi fedezet biztosítására, de az elengedhetetlenül szükséges 
rekonstrukciók (járvány boncoló, zárt laboratórium) illetve a személyi feltételek biz
tosítására jelenleg nincs megfelelő pénzügyi fedezet.

Az egyes betegségek vizsgálatával kapcsolatos OIE (illetve EU) előírások és 
lehetőségek az OÁI-ben:

RSZKF

Antigén kimutatás/virus kimutatás
Előírás OÁI

CF CF módszerhez kontroll antigén elfogyott
(O,A,C) be kell szerezni

ELISA ELISA: reagensek kis mennyiségben vannak
Pirbrightból, módszer kidolgozás alatt.

izolálás primer borjúvesén, IBRS-2, BHK
(sejtvonalak régiek)

Ellenanyag kimutatás:
ELISA ELISA: reagensek kis mennyiségben vannak

Pirbrightból, módszer kidolgozás alatt.
VN IBRS-2-n, ill. primer borjúvese kultúrán

referens pozitív savó elfogyott,

Be kell szerezni: kontroll antigéneket CF-hez, 
ELISA-hoz reagenseket, 
BHK, IBRS-2 sejtvonal 
referens pozitív savókat, 

SAT 1,2,3 Asia 1 törzs nincs.
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VESICULAR STOMATITIS

Antigén/virus kimutatás:
izolálás (tyúkembrió, sejtkultúrák, sem vírustörzzsel, sem
kísérleti állat) egyéb diagnosztikummal
azonosítás: CF, VN, ÁGID, (ELISA), EM nem rendelkezünk

Ellenanyag kimutatás:

CF, VN, (ELISA)

Antigén/virus kimutatás:

izolálás
(azonosítás:CF, ELISA, 
counter imm. elfő, VN)

Ellenanyag kimutatás:

VN
ELISA

SVD

IMRS-2 izolálás 
(azonosítás VN) 
referens pozitív savó 
elfogyott.

VN IBRS-2 sejtvonalon

KELETI MARHAVÉSZ

Be kell szerezni: referens pozitív savó, 
ELISA reagensek, 
IBRS-2

Antigén/virus kimutatás:

primer sejten (borjú vese) 
sejtvonalon (VERŐ) 
azonosítás: ÁGID, DIEF

Ellenanyag kimutatás:

sem vírustörzzsel, sem 
egyéb diagnosztikummal 
nem rendelkezünk

VN
ELISA
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KISKÉRŐDZŐK PESTISE

Antigén/virus kimutatás: 
izolálás: VERŐ sejtvonal, 
negatív juh, kecske sejtkultúra 
CIEF, ÁGID, (IFA, ELISA, EM)

Ellenanyag kimutatás:

sem vírustörzzsel sem 
egyéb diagnosztikummal 
nem rendelkezünk

CIEF, ELISA, IFA, VN, HÁG

LUMPY SKIN DISEASE

Antigén/virus kimutatás:

izolálás (primer borjú/bárányvese sem vírustörzzsel sem
tyúkembrió CAM) egyéb diagnosztikummal
azonosítás: H-E festés, EM, IFA, VN nem rendelkezünk

Ellenanyag kimutatás:

IFA, VN

RIFT VÖLGYI LÁZ

Antigén/virus kimutatás:

izolálás: sejtkultúrák, direkt kimutatás 
lenyomatból IF, 
azonosítás: IF, VN, ÁGID, ELISA ,

sem vírustörzzsel sem 
egyéb diagnosztikummal 
nem rendelkezünk

Ellenanyag kimutatás:

ELISA, VN, IF, HÁG, CF

BLUE TONGUE
24 szerotipus

Antigén/virus kimutatás:
izolálás, csirke embrióban, 
v. fogékony juhban (sejtkultúrában) 
azonosítás: IF, IFA, PAP, EIA

nincsenek reagensek

Ellenanyag kimutatás: 
(VN, CF)
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ÁGID ÁGID (csoportspecifikus)
pozitív savó: OÁI-be készült, 
antigén: BT4 szerotip., 
izolátumból (török) AGID-nál 
Epidemie Heam. Dis of Deer - 
(EHD) pozitivitást is kihoz 
a BT antigén.

Indir. ELISA, comp. ELISA

JUH ÉS KECSKEHIMLÓ
Virus/antigén kimutatás:

izolálás (azonosítás zárvány alapján) primer sejtkultúra van 
IF, EM

Ellenanyag kimutatás:

IF, VN, ÁGID sem virustörzzsel, sem egyéb
reagensekkel nem 
rendelkezünk.

Be kell szerezni: referens virustörzs, 
referens pozitiv savó, 
differenciál diagnosztikához referens parapox 
(contagions pustular dermatitis) virustörzs 
és pozitív savó.

AFRIKAI LÓPESTIS 
(9 szerotipus)

Virus/antigén kimutatás:

izolálás: BHK-2, VERŐ, 
egér, tyúkembrió sem virustörzzsel, sem

egyéb diagnosztikummal nem 
rendelkezünk

azonosítás: CF, ELISA, IF, 
serotyp: HÁG, plakk redukció (VN)

Ellenanyag kimutatás:

ELISA, CF, ÁGID, VN
CF: csoportspecifikus ellenanyag 
kimutatására általánosan használt.
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AFRIKAI SERTÉSPESTIS

Virus/antigén kimutatás: 
izolálás (buffy coat) 
azonosítás: diff. diagn. 
sertéspestis vírusból szimultán 
sp. ellen immunizált 
és fogékony állaton fertőzés, 
direct IF
Ellenanyag kimutatás:

sertésből buffy coat
azonosítás: direct IF lenyomatból 
szimultán oltás AOGYI-ban

ELISA, indirect IF, counter elfő
Be kell szerezni: direct IF-hez konjugátumot 

(ELISA reagensek?) 
referens pozitív savó

KLASSZIKUS SERTÉSPESTIS

Virus/antigén kimutatás:

direct IF criostat metszetből 
direct IF sejtkultúrából 
IBRS-en

direct IF criostat metszetből 
direct IF sejtkultúrából PK-15 v.

Ellenanyag kimutatás:

FAVN, NPLA, ELISA ELISA
Be kell szerezni: referens törzset, 

PK 15 és IBRS-2 
(konj. folyamatosan, ELISA folyamatosan)

PATHOGEN MADÁRINFLUENZA

Virus/antigén kimutatás:

izolálás tyúkembrióban 
meghatározott ÁGID ”A” 
virusantigénnel (csop. spec) 
szerotipizálás H1-H14 és N1-N9 
monospecifikus savókkal
ICPI
KA: pathogenitás

virusizolálás embrióban 
ÁGID ”A” csoport specifikus 
antigénnel



319

Ellenanyag kimutatás:

ÁGID ”A” csoportspecifikus ÁGID ”A”
antigénnel
HÁG: tipizáláshoz HÁG: 1-7 szerotipus

Beszerezni: a többi szerotipusba tartozó törzset
(ref. pozitív savó).

NEWCASTLE BETEGSÉG

Virus/antigén kimutatás:

izolálás tyúkembrióban ua.
identifikálás HÁG ua.
pathogenitás ICPI, MDT (mean deth time), ua.
IVPI ua.

Beszerezni: referens pozitív savókat.

RAGADÓS TÜDŐLOB

Baktérium/antigén kimutatás

Direkt kimutatás: Kenet 
May-Grünwald-Giemsa 
festése, IFAT, ÁGID, Precipitáció 
izolálás
azonosítás: Növekedés gátlási próba, IF

Ellenanyag kimutatás

sem baktérium 
törzzsel, sem 
reagensekkel nem 
rendelkezünk

CF, ELISA, Agglutináció

A Európai Unió előírásainak teljesítéséhez megvalósítandó intézkedések

OÁI: 1. Járványboncoló kialakítása
2. A zárt laboratórium rekonstrukciója (szennyvíz rendszer, levegő 

szűrés, átadó autokláv, öltöző-fürdő)
3. A laboratórium(ok) megfelelő műszerekkel való ellátása
4. Megfelelő létszám biztosítása a feladatok ellátására

Ahhoz, hogy az OÁI referencia laboratóriumi tevékenységét maradéktalanul 
elláthassa a fenti betegségek tekintetében, a rutin diagnosztikai munkával való leter
heltségét enyhíteni kellene az alábbi módon:
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A betegségek élőcsirás antigén használatát nem igénylő szerológiai (vírusszero- 
lógiai) felmérő, ellenőrző, az adás-vétellel, exportelőkészítéssel, a betegség elterjedtsé
gével kapcsolatos, valamint az immunállapot megítélését szolgáló vizsgálatokat min
den intézet a területi elv alapján végezze el a:

ragadós száj és körömfájás
SVD
klasszikus sertéspestis esetében.
A madárinfluenza és a Newcastle betegség esetén a kórokozó izolálását és 

azonosítását valamennyi intézet a területi elv alapján végezze el és az OÁI-ban csak 
az izolált törzsek tárolása és újraazonosítása történjen.

ÁOGYI: Megfelelő állatház kialakítása az egzotikus betegségek 
kórokozóival végzendő állatkísérletekhez.

Az anyagot összeállító ad hoc bizottság:
Elnök: Dr.Tekes Lajos, Tagok: dr. Gajdács György, dr.Gönye Sándor, dr.Pálfi 

Vilmos, dr.Sághy Erzsébet, dr.Soós Tibor, dr.Tanyi János, dr. Varga János.

A HÁZITYÚK TENYÉSZÁLLOMÁNYOK ÉS AZ ÁRUTOJÁST ELŐÁLLÍTÓ 
ÁLLOMÁNYOK SALMONELLOSISA ELLENI VÉDEKEZÉS IRÁNYELVEI

(AJÁNLÁS)

Az Állategészségügyről szóló 1981. évi 3. TVR. és a többszörösen módosított 
6/1981. (IV. 12.) MÉM sz. rendelet 27. paragrafus (1) bekezdése alapján a házityúk 
(Gallus domesticus) tenyészállományok, valamint az ötezer tojónál több, egyfajtájú 
állatot számláló árutojást termelő állományok Salmonella-fertőzöttsége elleni védeke
zés irányelvei - az Európai Közösség 92/117/EEC sz. irányelveivel és idevonatkozó 
WHO ajánlásokkal összhangban - az alábbi ajánlás formájában kerülnek kiadásra.

A baromfi Salmonella-fertőzöttség elleni védekezés a S. gallinarum/pullo- 
rum, a S. enteritidis és a S. typhimurium kórokozókra vonatkozik.

A baromfitífusz (S. gallinarum/pullorum) elleni védekezésről, a mentesség 
ellenőrzéséről a 28/1981. (XII. 30.) MÉM sz. rendelettel kiadott Állategészségügyi 
Szabályzat intézkedik.

A baromfiban paratífuszt (emberben ételfertőzést) előidéző salmonelláktól 
(jelenleg: S. enteritidis, S. typhimurium) való mentesség elősegítését és fenntartását 
az alábbi irányelvek szolgálják.

A laboratóriumi vizsgálatokra vonatkozó mintavételi és módszertani eljáráso
kat az 1. és 2.sz. melléklet tartalmazza. A 3. sz. melléklet a Salmonella meghatározá
sára szolgáló kísérőirat minta. A Asz. melléklet a baromfi Salmonella-mentességi iga
zolás formanyomtatványa.

I. Általános szempontok

A védekezésben való részvétel önkéntes.
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A részvételi szándékot a megyei állategészségügyi és élelmiszer-ellenőrző ál
lomáson (továbbiakban:állomás) előzetesen be kell jelenteni. A minősítés szervezése 
és a mentesség feltételeinek ellenőrzése az illetékes állomás irányításával végzett ha
tósági feladat.

A bejelentő gazdaság, szövetkezet, kft, stb. (a továbbiakban: gazdálkodó) az 
állomástól kapott nyolcjegyű kódszám alapján azonosításra kerül. A kódszám alkal
mazása biztosítja, hogy a vizsgálatra küldött anyag egészen az állatok tartási helyéig 
azonosítható legyen. (A kódszám első két jegye a megyét, a második kettő a gazdál
kodót, a következők a telepet és az utolsó kettő az ólat jelöli.)

A védekezés, a laboratóriumi vizsgálat - egyelőre - bakteriológiai vizsgálato
kon alapul. Szükség esetén ezek kiegészíthetők szerológiai (Salmonella typhimurium, 
Salmonella enteritidis specifikus LPS vagy flagellaris ELISA, különböző agglutinációs) 
vizsgálatokkal is.

A védekezés baromfiállományok esetében ellenőrző és minősítő vizsgálato
kon, keltetők esetében ellenőrző vizsgálatokon alapszik.

A laboratóriumi vizsgálatok díjkötelesek.
Az ellenőrző vizsgálatok közül azokat, amelyek nem élő állatok vagy hullák 

vizsgálatát jelentik, bármely akkreditált laboratórium elvégezheti.
Élő állatok vagy hullák vizsgálata - más betegségek előfordulásának megálla

pítása miatt is - kizárólag állategészségügyi intézet (továbbiakban: intézet) feladata.
Hivatalos minősítő vizsgálatot intézetek vagy olyan, arra alkalmas állomási 

laboratóriumok végezhetnek, amelyek ez irányú működését az FM Állategészségügyi 
és Élelmiszer-ellenőrzési Főosztály által kijelölt intézet rendszeresen ellenőriz.

II. Fogalom meghatározások

Akkreditált laboratórium
Bármely állategészségügyi laboratórium, amely
- a -szükséges szakmai és technikai feltételekkel rendelkezik;
- működését kérelem alapján az FM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőr

zési Főosztálya engedélyezte;
- és működését az FM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőrzési Főosztály 

által kijelölt intézet rendszeresen ellenőrzi.

Ellenőrző vizsgálat
Az l.sz. melléklet I. pontjában leírt vizsgálat sorozat. Célja az állomány, a 

keltető Salmonella-fertőzöttségre történő folyamatos, rendszeres ellenőrzése.

Hivatalos minősítő vizsgálat
Az 1. sz. melléklet II. pontjában leírt kétszeri vizsgálat, amely alapján az ál

lomány Salmonella-fertőzöttségtől való mentessége hivatalosan megállapítható. Ab
ban az esetben végezhető, ha a minősítés időpontjáig végzett ellenőrző vizsgálatok a 
Salmonella-fertőzöttség szempontjából negatív eredményűek voltak.
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Salmonella-fertőzöttségtől mentes állomány
A tojástermelés, keltetés szempontjából mentesnek kell tekinteni azt a baromfi 

állományt, amelyben a hivatalos minősítő vizsgálatok negatív eredményre vezettek.
Salmonella-fertőzöttségtől mentes keltető

A keltetés szempontjából mentesnek kell tekinteni azt a keltető üzemet, 
amelyben az ellenőrző vizsgálatok negatív eredményre vezettek.
S. enteritidis/typhimuriummal fertőzött állomány

Fertőzött az az állomány, amelyben bármelyik ellenőrző vagy hivatalos minősítő 
vizsgálat során az állatok szerveiből a baktériumok jelenlétét kétséget kizáróan igazolták. 
S. enteritidis/typhimuriummal fertőzött keltető üzem

Fertőzött az a keltető üzem, amelyben az ellenőrző vizsgálatok alkalmával a 
baktériumok jelenlétét bármilyen mintából (környezeti minta, befulladt tojás, meco- 
nium, állatok szervei stb.) kétséget kizáróan igazolták.

III. A minősítés feltételei

A mentesség megállapítására és az igazolás kiadására a hivatalos minősítő 
vizsgálatokat (l.sz. melléklet II.) a kerületi főállatorvos felügyeletével vett minták 
alapján intézetek vagy állomási laboratóriumok végzik.

A kérdéses állományra, keltetőre vonatkozó mentességi igazolást a baromfi 
tartási helye szerint illetékes állomás adja ki

a) a baromfitífuszra vonatkozó korábban idézett jogszabályok,
b) a paratifuszra elvégzett, ellenőrző (l.sz. melléklet I.) és hivatalos minősítő 

(l.sz. melléklet II.) vizsgálatok kedvező eredményei, valamint
c) a külön irányelvekben leírt üzemi, technológiai és környezeti feltételek fi

gyelembevételével.
A kiadott igazolás visszavonásig, de legfeljebb a tenyész-, illetve termelési 

időszak végéig érvényes.

IV. Szükséges teendők a fertőzöttség megállapítása esetén

Pozitív S. gallinarum/pullorum eredmény esetén a 28/1981. MÉM sz. rende
let 64., 65. paragrafusa szerint kell eljárni.

Pozitív S. enteritidis vagy S.typhimurium eredmény esetén intézetben vég
zett vizsgálattal kell az állatok fertőzöttségének tényét megerősíteni, és annak mérvé
ről az l.sz. és 2.sz. mellékletben írottak szerint megggyőződni.

A fertőzött napos tenyészállomány sorsáról a gazdálkodó dönt. Lehetséges 
eljárások pl.: lefojtás, antibiotikumos, probiotikus kezelés.

A fertőzött növendék-, vagy árutojás-termelő-, illetve tenyészállomány vágó
hídi feldolgozása zárt vágással történjen (lásd: a későbbiekben kiadásra kerülő vágó
hídi szállítási és feldolgozás higiéniai irányelveket).

Nagy értékű, bármely korú tojástermelő állományra, valamint tenyész- 
állományra és ezek utódaira vonatkozóan antibiotikumos kezeléssel egybekötött pro
biotikus (competitív antagonista) baktérium-készítmény alkalmazása, esetleg vakciná- 
zás javasolt. Tenyészállatok eladása előtti, vagy bakteriológiai vizsgálat előtti antibio
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tikumos kezelés ellenjavallt. Az ilyen módon (két héten belül) végzett kezelést a ve
vővel, illetve a vizsgáló laboratóriummal tudatni kell.

A fertőzött állományokból származó tenyésztojásokat javasolt a keltetőből 
eltávolítani és ajánlatos csíramentes feldolgozásukról gondoskodni. Amennyiben ez 
nem lehetséges - a helyileg illetékes állomás felügyelete mellett - gondoskodni kell a 
tojások szigorított higiénével végzett keltetéséről és az állomány fertőzöttségének le
hető legnagyobb mérvű csökkentéséről.

A fertőzött állománytól származó árutojás vagy keltetőbe nem szállított te- 
nyésztojás feldolgozásáról (pl.: hőkezelés) a gazdálkodó gondoskodik az állomás ja
vaslata alapján.

A fertőzött állomány elszállítását követően az épületet külön gondossággal 
kell takarítani, szigorított módon kell fertőtleníteni, takarmányt eltávolítani és ezek 
hatékonyságáról laboratóriumi vizsgálattal meggyőződni. (Lásd: a későbbiekben ki
adásra kerülő üzemi technológiai ajánlások.)

A fertőzött keltető és a keltető gépek fertőtlenítését illetően ugyancsak a 
későbbiekben kiadásra kerülő üzemi technológiai ajánlások az irányadók.

V. Adatszolgáltatási kötelezettség

Az 1. és 2.sz. mellékletek szerinti vizsgálatok eredményeként bármely mintá
ból megállapított S. gallinarum/pullorum, S. enteritidis/typhimurium fertőzöttség, ilL 
szennyezettség előfordulását a vizsgáló laboratórium köteles az illetékes Állomásnak 
bejelenteni. A vizsgálatok számáról és eredményéről a vizsgáló laboratórium az FM 
által kijelölt intézménynek is rendszeres, időszakos adatszolgáltatást nyújt.

l.sz. melléklet

TENYÉSZÁLLOMÁNYOK, ÁRUTOJÁST TERMELŐ ÁLLOMÁNYOK 
S.ENTERITIDIS ÉS S.TYPHIMURIUM FERTŐZÖTTSÉGÉRE IRÁNYULÓ

VIZSGÁLATOK RENDJE

(MINTAVÉTEL)

Általános követelmények

1. A minták mielőbb, lehetőleg hűtve kerüljenek a vizsgáló laboratóriumba. 
Amennyiben a mintavétel és feldolgozás között 6 óránál több idő telik el, javasolt a 
környezeti mintákat tízszeres mennyiségű 1 %-os peptonvízben (elődúsítóban) tartani 
és szállítani. A kisérőiratban a kódszámot mindig fel kell tüntetni.

2. A mintaküldés alkalmával jelezni kell a keltetett tojások vagy csibék, ba
romfi két héten belüli bármely természetű antibiotikumos kezelésének idejét, ható
anyagát és módját.

3. Ezen melléklet I., II. fejezeteiben írott vizsgálatok során Salmonella-nak mi
nősülő izolátumokat (mintánként legalább egyet) szerotipizálás céljából az Országos Élel
miszervizsgáló Intézet Salmonella Laboratóriumába kell küldeni. (3.sz. melléklet).
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4. A mentesítésbe vont baromfitelepeken és keltetőkben dolgozókat munkába 
álláskor majd később akkor, ha közöttük hasmenéses megbetegedés fordul elő vagy 
a baromfi állományban, keltetőben Salmonella fertőzöttseg kerül megállapításra, az 
illetékes humánegészségügyi laboratóriumban ellenőriztetni kell. A vizsgálat díjköte
les, kivéve ha azt a dolgozó megbetegedése miatt kell elvégezni.

L ELLENŐRZŐ VIZSGÁLAT

A) A tenyész- és árutojást termelő állományok vizsgálata

1. A napos állatokat szállító dobozok bélsárral szennyezett papírbélését (szállít
mányonként legalább 5 dobozból gyűjtött, összesen 25 g) és utihullákat (hatvanig vala
mennyit) kell Salmonella kimutatás céljából a 2.sz. mellékletben írottak szerint vizsgálni.

2. A napos állatok Salmonella mentességét az első ötnapi hullák (60-ig va
lamennyi, de minimum 20) vizsgálatával a 2.sz. mellékletben írottak szerint kell el
lenőriztetni.

3. Maradékanyagokra (antibiotikumokra) irányuló vizsgálatot utihullák és az 
első három napban elhullott csibék esetén javasolt végezni a 2.sz. melléklet szerint.

4. A tojásrakás előtt négy héttel, majd kb. 24 hetes korban bélsár minták 
(egy-egy épületből 6 x 10 g friss bélsárminta együtteséből képzett hat elegyminta) 
vizsgálatát kell elvégezni a 2.sz. melléklet szerint. Ezenkívül minimum három ventil
látorból vagy annak tetejéről gyűjtött, összesen 10 g pormintát, továbbá 3 x 30 g alom
mintát és/vagy három lehetőség szerint az istálló teljes hosszában végigvitt ”húzott 
tamponmintát”  kell vizsgálni.x

x A "húzott tampon” (”drag swab”) előzetesen 1 %-os peptonvízzel benedvesített, kb. 10 x 10 cm-es 
többrétegű steril sebészeti géz (vagy szivacs lap) vagy ennek megfelelő, minél nagyobb felületen áthú
zott anyag.

A tojástermelés idején a tamponmintát a tojófészek aljából kell venni. Az 
alomminták esetében a 30 g gyűjtött mennyiség legalább öt részmintából álljon.

5. Ezt követően a fentiek szerinti vizsgálatokat háromhavonként, de minimum 
egyszer, legalább a vágás előtt 4-6 héttel el kell végezni. Ezenkívül javasolt, hogy a 
telepről egyéb célból diagnosztikai vizsgálatra az intézetbe küldött baromfi hullák ese
tében salmonellák kimutatására irányuló vizsgálatokat is végezzenek.

B) A keltető vizsgálata

A csibék leszedésekor, legalább havonta vagy minden harmadik keltetéskor 
gyűjtött 60 befulladt tojást vagy ugyanennyi kelésgyenge csibét és az alábbiak szerinti 
keltetői hulladékot (csibeport) kell vizsgálatra küldeni.

A befulladt tojásokat az Állategészségügyi Szabályzatban rögzítettek szerint 
kell gyűjteni és vizsgálatra küldeni.

A keltetői hulladékot a következők szerint kell gyűjteni:
- minimum öt bújtató ládájából gyűjtött, összesen 25 g-nyi elegyminta (a búj

tató ládák bélésének meconiummal fedett darabkái) és
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- egy, 25 g-nyi, lehetőleg három gépből gyűjtött keltetői hulladék (csibepor 
és tojáshéj) minta.

A fenti vizsgálatokon kívül negyedévenként a keltető általános higiénés álla
potát "húzott tamponokkal”, tojáshéj vizsgálattal is ellenőrizni kell.

II. HIVATALOS MINŐSÍTŐ VIZSGÁLAT

Állományok minősítése

A tenyészidőszak kezdetén kétszer, kb. 16 hetes korban, majd 20-24 hetes 
korban kell végezni a következők szerint:

Az állományokból friss bélsármintákat kell gyűjteni és az intézetbe vagy állo
mási laboratóriumba küldeni. Egy baromfi istállóból (épületből) 6 elegymintát (min
den egyes elegyminta 6x10 g bélsárminta együtteséből álljon) kell jelzéssel (kóddal) 
ellátva beküldeni.

Ezenkívül az épület mindkét oldalán, minimum három ventilátorból vagy annak 
tetejéről gyűjtött, összesen 10 g-nyi pormintát és 3 x 30 g-nyi alommintát vagy a padozat 
teljes hosszát képviselő három "húzott tamponmintát” is vizsgálni kell mindkét alkalommal.

Pozitív S. enteritidis vagy S. typhimurium eredmény esetén a szóbanforgó 
istállóban intézeti vizsgálattal kell az állatok fertőzöttségének tényét megerősíteni és 
szükség esetén annak mérvéről meggyőződni. E célból épületenkénti 500-as létszám 
felett 60 madarat (elsősorban hullát vagy selejtet) kell vizsgálatra küldeni. A labora
tóriumban a madarakat ötösével lehet egy-egy mintaként kezelni (máj-, vakbél-mintát 
véve minden állatból és petefészket is a tojókból).

Keltetők minősítése

A minősítés az ellenőrző vizsgálat (ezen melléklet I. B.) eredményén alapszik, külön 
minősítő vizsgálat nincs. Amennyiben a keltető ellenőrző vizsgálatát nem intézet vagy állo
mási laboratórium végzi, a hivatalos minősítéshez szükséges vizsgálatot három havonta a 
területileg illetékes intézetben, vagy állomási laboratóriumban is el kell végeztetni.

2.sz. melléklet

TENYÉSZÁLLOMÁNYOK, ÁRUTOJÁS TERMELŐ ÁLLOMÁNYOK ÉS 
KELTETŐK S.ENTERITIDIS ÉS S.TYPHIMURHJM FERTŐZÖTTSÉGÉRE 

IRÁNYULÓ VIZSGÁLATOK MÓDSZERE

(VIZSGÁLATI MÓDSZER)

1. Bújtatóláda és szállító doboz bélésének vizsgálata

A naposbaromfi szállítására szolgáló dobozok béléséből (legalább 5 dobozból) 
gyűjtött, 25 g meconiummal és bélsárral szennyezett bélésanyagot kell egy mintaként 
feldolgozni. A mintákat vizsgálatig légmentesen záró műanyag zacskóban kell tárolni.
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Elődúsítás: a mintát 225 ml, 1 %-os peptonvízzel (ISO 6579 szerint) 30 má
sodpercig felrázni és a minta meconium-, ill. bélsár-szennyezettségétől függően 37 
C-on 6-18 óráig inkubálni.

Dúsítás: ezt követően az elődúsító 0.1 ml-ét 10 ml-nyi Rappaport-Vassiliadis 
(RV) szelektív dúsítóban (41,5 C-on 24-48 ó) inkubáln^ ISO 6579.sz. szabvány szerint.

Kioltás: 24 ó és 48 ó inkubálás után ”brillantzöld/fenolvörös” (BzFv) agarra 
(ISO 6579) és/vagy módosított Drigalsky agarra (Msz 3640/8) melyeket 37 C-on 20-24 
óráig inkubálunk.

2. Napos baromfihulla (vagy élő napos baromfi) vizsgálata

Öt csibe máját, szikzsákját és bélcsatornájából állatonként és szervenként egy- 
egy 0,1 g-nyi darabot egy gyűjtőmintaként kell kezelni. Dúsítás (10 x-es mennyiségű 
RV-ban) és kioltás mint 1. pontnál, ISO 6579 szabvány elveit alapulvéve.

3. Növendékek és tojótyúkok vizsgálata

Öt állat májának, petefészkének, vakbél mintájának egy-egy.g-nyi darabját 
felaprítva kell egy mintaként feldolgozni, a fenti 1. és 2. pont szerint, 10 x-es 
mennyiségű RV-ban, majd kioltásokkal (1. fent) vizsgálni.

4. Befulladt tojás (embrió) vizsgálata

A befulladt embriókat sterilen kell kibontani és azok szikanyagából kb. 0,1 
g-nyit (vagy 100 ul-nyit) (5 embrió = egy minta) ISO 6569 szerint, RV dúsítóban, 
majd BzFv vagy módosított Drigalsky agarra kioltással, (vagy csak direkt kioltással) 
lehet salmonellák-ra vizsgálni. Ugyanezen elv alapján 5-5 embriót is fel lehet dolgozni.

5. Antibakteriális maradékanyag kimutatás

Elő vagy elhullott napos (1-5 nap) baromfi esetében antibakteriális gátlóanyag 
maradék kimutatást a májból és/vagy izomból agar diffúziós eljárással kell kimutatni.

A módszer elve: előzőleg lefagyasztott és megfelelő nagyságúra (1 x 1 x 0,5 
cm, azaz kb. 0,5 g-nyi) kivágott mintákat ráhelyezni az előzőleg 2 mm réteg vastag
ságúra kiöntött és B. subtilis BGA törzs spóra-szuszpenzióval beoltott pH 6.0 és 8.0-as 
agartáptalajok felületére (Takács-féle zselatinos alapagar).

Sulfonamidok kimutatása érdekében harmadik lemeztáptalajként a módosí
tott Müller-Hinton (pH 7,2) agart kell használni trimetoprim (5 ug/ml) kiegészítéssel. 
A szövetnedv fokozatos diffúziója érdekében a vizsgálatra elkészített Petri-csészéket 
előbb 2 órára hűtőbe 4-10 C-ra kell helyezni, majd 18-24 órán át 32 C termosztátban 
inkubálni. A spóraszuszpenziót az agartáptalajokban 104/cm-re kell beállítani. A minta 
antibakteriális maradék anyagra nézve pozitív, ha a minta körül a gátlási zóna 2 mm 
vagy ennél nagyobb. Az esetleges nem specifikus gátlás dializáló hártya használatával 
kiküszöbölhető. Figyelembe kell venni, hogy "gátló hatást” koccidiosztatikumok is 



327

okozhatnak, továbbá, hogy fluoroquinolonok esetében a negatív eredmény nem mérv
adó (további részletek az illetékes laboroknak kiadott módszertani útmutatóban).

6. Bélsárminták és baromfi szervek vizsgálata

Bélsárminta gyűjthető Wasserman csőbe (1 cső = kb. 10 g friss bélsár). A 
bélsár és felaprított szerv elegymintákat alaposan össze kell keverni. Ezeket 1:10 
arányban RV dúsítóhoz adva ISO 6579 szerint (41,5 C, 2 x 24 ó) kell inkubálni, BzFv- 
re és/vagy módosított Drigalsky agarra naponta kioltani és mintánként 5 salmonella 
gyanús telepet biokémiailag, majd - ha kell - szerotípusra (pl.: SEFEX, C.V.L. ”kit”-el) 
vizsgálni, illetve vizsgáltatni.

7. A por-, keltetői hulladék-, alom és a "húzott tampon”-minták vizsgálata 
elődúsítással az 1. pontnál írottak értelemszerű alkalmazásával történik.

3.sz. melléklet

SALMONELLA SZEROTIPIZÁLÁSI KISÉRÓIRAT

Címzett: Országos Élelmiszervizsgáló Intézet
1095 Budapest, IX., Mester utca 81.

Beküldő:

Beküldött baktériumtörzsek jelzése:

Származási hely: Kódszáma:
Gazdaság:
Üzem: 
Istálló: 
Keltető:

Minta megjelölése________________
Bélsár........... ..........................................
Takarmány.............................................
Kloáka....................................................
Szervek...................................................
Naposcsibe (n).....................................
Utihulla..................................................
Befulladt tojás.......................................
Meconium (doboz)..............................
Csibepor................................................
Húzott tampon.....................................
Alom......................................................
Por.........................................................
Egyéb.....................................................

Mintavétel helye...........................................  
Áru-tojástermelő..........................................  
Broiler-végtermék........................................  
Szülő (Broiler v. tojó)...................................  
Nagyszülő (Broiler v.tojó)...........................  
Pedigree........................................................  
Keltető..........................................................  
Egyéb............................................................
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Beküldött törzscsoportonként egy-egy lapot kérünk kitölteni félreérthetetle
nül megjelölve, hogy melyik mintavételből, mely törzsek származnak.

Dátum: ........................................
Aláírás

Eered mény közlés:

Aláírás

KITÖLTÉSI ÚTMUTATÓ

a Salmonella szerotipizálási kísérőirathoz

1. A beküldő egyéb utalás híján azonos az értesítendővei.
2. A származási helynél a megyei Állategészségügyi és Élelmiszervizsgáló Ál

lomástól kapott kódszámot, valamint az állattartó nevét, címét (helység, telep) kell 
feltüntetni.

3. A minta megjelölése rovatban a minta jellegének megfelelő sorba kerül az 
izolátum sorszáma.

4. A mintavétel helyénél a pontos megjelölés, megnevezés szükséges, pl. a 
keltetőhelység jelölése, száma, a higiénés mintáknál a padozat, doboz, raklap stb. fel
tüntetése és ezt követi ismét az izolátum sorszáma.

4.sz. melléklet

”....................Állategészségügyi és Élelmiszer Ellenőrző Állomás”

Székhely, cím

Baromfi Salmonella-mentességi igazolás

Hivatalosan igazolom, hogy a.......................................................................... (állattartó)
....................................... telepén tartott................................. fajtájú...................................
(nagyszülő, szülő, árutojás termelő) baromfi állománya (Gallus domesticus) a(z) 
................................ Állategészségügyi Intézetben, a.............................................. Megyei 
Állategészségügyi és Élelmiszer Ellenőrző Állomás laboratóriumában, a(z) 
..........................  akkreditált laboratóriumban (a nem kívánt rész törlendő) elvég
zett minősítő vizsgálatok alapján salmonellosistól (S. enteritidis, S. typhimurium) és 
baromfitífusztól (S. gallinorum/pullorum) mentes.
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Ezen igazolás a visszavonásig, de legfeljebb a tenyészidőszak végéig érvényes.

Kelt,....................................

igazgató-főállatorvos

Az igazolást kapják:
1) Állat-tulajdonos
2) Hatósági állatorvos...............
3) Kerületi főállatorvos.............
4) Irattár

10.3.1.4. 1994. június 8-a.

NAPIREND:

1. Bizottságunk őszi üléseinek programja és azok előkészítői
Előterjesztő: Varga János az állatorvostudomány kandidátusa, a bizottság titkára

2. Az akadémiai tudományos bizottságok jövőbeni szerepe
Vitabevezetőt tartanak: Láng István az MTA rendes tagja, elnöki tanácsadó 

Mészáros János az MTA rendes tagja, elnök

A bizottság az ülést a Földművelésügyi Minisztérium I. emeleti tárgyalóter
mében tartotta. Az ülést a bizottság elnöke vezette. Az ülés napirendjén két kérdés 
megvitatása szerepelt.

Ad 1. A bizottság a megtárgyalni javasolt kérdéseket az alábbiak szerint fo
gadta el.

- Az európai húsminősítési rendszer és kapcsolt részei (Rafai Pál, Bíró Géza, 
Fekete Sándor, 1994 december).

- Az állatorvos képzés és az állatorvos továbbképzés helyzete és jövője (Frenyó 
V.László, Huszenicza Gyula, Kutas Ferenc, 1994 november, az állatorvos minősítettek 
fóruma elé).

- A halegészségügyi szolgálat feladata és lehetőségei a megváltozott tulajdon
viszonyok és az Európai Unió követelményei mellett (Molnár Kálmán, 1995 eleje).

- Az élőállat és állati eredetű termékek importjának állategészségügyi felté
telei (Állategészségügyi... Főosztály, 1995 eleje).

- A fertőző betegségek intézeti diagnosztikájának helyzete, figyelemmel a ha
zai igényekre és az EU követelményeire (Tekes Lajos, 1995 eleje).

A fentieken kívül a bizottság terveiben szerepel az állategészségügyi oktatás 
helyzete az agrártudományi egyetemeken megtárgyalása, továbbá egy a takarmányok 
mikroelemtartalmára vonatkozó anyag előadása, felolvasó ülés keretében.
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ad 2. Az Akadémia jellege a jövőben megváltozik, az Akadémia, mint köz
testület 200, szavazati joggal rendelkező személlyel kibővül. A szakbizottságokat a 
minősítettek választják, de mások is meghívást kaphatnak. Fontos, hogy a bizottságok 
milyen feladatokat állítanak maguk elé a saját szakterületükön. Ki kell dolgozni a 
tudományos teljesítmény mérésének a kritériumait, fontos a publikáció, de nem egye
düli. Az akadémia doktora fokozatot továbbra is az Akadémia adja. A Doktori Ta
nácsot decemberben választják meg. Ezután röviden ismertette az Akadémia ügyrend
jét ez év végéig (Láng István).

A bizottságnak számos feladata van, közülük a fontosabbak: az állatorvostu
domány szakkérdéseiben való állásfoglalás, az akadémiai beszámolók rendszere, a 
saját tudományterület időszakonkénti áttekintése (az első 1964-ben volt, majd 1974- 
ben és 1985-ben, mindegyiknek megvolt a maga szakmai jelentősége és előnyös kö
vetkezménye), 1995-ben is el kellene végezni a helyzetelemzést és ezzel is alátámasz
tani egy, az OTKA és az OMFB közötti K+F program indítását. Az állatorvos minő
sítetteket fokozottabban be kell vonni a munkába és ennek megfelelően törődni is 
kell velük. Felolvasó ülések, állatorvos-tudományos napok, az Állatorvos Társaság 
munkájának a figyelemmel kísérése és segítése, az egyetem dolgainak a műsorra tű
zése, a kutatóhelyekkel való foglalkozás, szakmai munkájuk értékelése ha kérik' stb. 
(Mészáros János).

A bizottság fontos, eddig is segítette a szakma fejlődését. Az Akadémia Dok
tora cím és a Ph. D. között nincs hierarhikus kapcsolat. A Ph.D.-t szerzők fiatalok 
lesznek, máris érezhető féltékenység velük szemben. Az Akadémia tartsa fenn az Aka
démia Doktora címet, amit az egyetemek saját szabályaik szerint figyelembe vesznek vagy 
nem. Az egyetemeket sokan fogják vizsgálni, akkreditálni kell minden egyetemet, ebben 
döntő a tudományos tevékenység, nem kell újabb bizottsági vizsgálat. A pályázás folya
matos teljesítményellenőrzés, e miatt sem kell újabb vizsgálat. (Frenyó V.László).

Jó lenne a helyzetelemzés. Az egyetem saját maga számára évente elkészítette 
az értékelést, ez alapul szolgálhatna. (Huszenicza Gyula).

A kutatóhelyek felmérésére jó az akadémiai beszámoló, de a bizottság érté
keljen is, ezzel segítene, bár nem biztos, hogy az értékelésnek lenne befogadó közege. 
(Kassai Tibor).

Mit igényel a főosztály a bizottságtól, váré szakmai állásfoglalást. (Mészáros János).
A főosztály munkatársainak stratégiai és napi feladatai is vannak. Szakmai 

véleményt főképp a fertőző betegségek és az élelmiszerhigiénia területén igényel. Fel
merült egy magyar tulajdonú oltóanyag, biológikum termelő vállalat alapítása, e téren 
is vár bizottsági véleményt. (Nagy Attila).

Mi az Akadémia Doktora cím értelme, tudományterület megjelölése nélkül, 
fontos a követelményrendszer, maradjunk igényesek (Kutas Ferenc).

A kritériumrendszer legyen egységes más tudományágakhoz viszonyítva is. 
(Sipkovits László).

Igényesség, egységes követelményrendszer, nincs hierarchia a fokozatok kö
zött. Az Akadémia a doktori fokozatot előfeltételnek fogja tekinteni a levelező tag
sághoz, a Ph.D kelleni fog az akadémiai doktori címhez. A bizottság értékelési fel
adatához: nem szabad értékelési monopóliumot adni senkinek, de bezárkózni sem 
szabad. Az értékelést össze kell kötni az Akkreditálási Bizottság értékelésével (Láng István).
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A bizottság a véleményét nem akarja ráerőltetni senkire sem, ha az FM kéri, 
szívesen segít. A helyzetelemzés az agrárkutatások jövő évi akadémiai beszámolójához 
is kell. A szempontokat előre megadnánk, a munkát el kellene indítani (Mészáros 
János). A bizottság tagjai egyetértettek azzal, hogy a munkát kezdjük el.

3. Egyebek
A bizottságnak két személyt kell jelölnie az Akadémia rendkívüli közgyűlésére 

az Agrártudományok Osztálya keretén belül. A két jelölt Nagy Béla és Kutas Ferenc. 
A bizottság mindkettőjük jelölésével egyetértett.

Elkészült az új akadémiai alapszabály 1-es számú változata. A bizottság az 
elnököt felhatalmazta, hogy e tervezetről, a bizottság néhány tagját a munkába be
vonva, a bizottság nevében június 28-ig véleményt adjon.

10.3.1.5. 1994.október 4. Az MTA Állatorvostudományi Bizottságának és Állat
tenyésztési és Takarmányozási Bizottságának együttes ülése.

Az ülés tárgya:
1. Az Állattenyésztési Teljesítményvizsgáló Kft, Gödöllő tőgyegészségügyi te

vékenységéről és fejlesztési terveiről.
2. Közérdekű bejelentések.

Állattenyésztési Teljesítményvizsgáló Kft gödöllői központi tejvizsgáló laboratóriuma

A gödöllői központi tejvizsgáló laboratórium végzi az ország összes ellenőrzött 
tehenétől havonta vett tejminták vizsgálatát. 1994. évre 680 tenyésztő gazdasággal 260 
000 tehénre vonatkozóan kötöttünk szerződést a teljesítményvizsgálat végzésére. A 
laboratórium 3 nagy teljesítményű Combifoss és 3 Milkoscan-605 készülékkel dolgozik 
a beltartalmi és a szomatikus sejtszám-vizsgálatok ellátására. A béltartalomra vizsgált 
minták száma évi több mint 2,5 millió, szomatikus sejtszámra 1,8 millió. A laborató
rium kifogástalan működéséhez a metodikai, a technikai és a személyi feltételek biz
tosítva vannak.

Mintavétel, mintaszállítás

A havi befejések alkalmával váltakozó (esti, illetve reggeli) tejmintavétel tör
ténik. Az automatikus mintavételhez a Tru-Test FV készülékek beváltak, de a szük
ségletnek még csak 30 %-át elégítik ki.

A tejminták bronopol-lal tartósítottak. Az ország bármely részében postára 
adott minták másnap helyszínre szállítva, megfelelő minőségben, a laboratóriumba 
megérkeznek és még aznap vagy másnap vizsgálatukat elvégzik.

A befejési tejminták szomatikus sejtszámának rendszeres meghatározása

Immár 12 éve annak, hogy 1982-ben az állattenyésztő vállalatoknál - Katona 
dr munkája nyomán és személyes közreműködésével - bevezették a befejési tejminták 
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szomatikus sejtszámának meghatározását és erre alapozva egy tőgyegészségügyi, tej
higiéniai program kialakítását.

E vizsgálatok megalapozása a Laborscale-Analyser-készülék tejvizsgálatra va
ló fejlesztésével, a vizsgálati metodika kidolgozásával, a tőgynegyedenkénti és egyedi 
tejminták illetve állomány-elegytej sejtszám-meghatározásával történt. Az így létrejött 
Somatic-02 Medicorral kapott szomatikus sejtszámeredmények és egyéb mastitis-diag- 
nosztikai módszerek együttes értékelése következett (Laborscale-Analyser-, Coulter 
Counter-, Fossamatic-180-as sejtszámmeghatározás, mastitest próba, Whiteside-pró- 
ba, Kováts-féle csőpróba, elektromos vezetőképesség, Masticheck-vizsgálat, a tej klo- 
rid-ion tartalmának meghatározása Katona-féle HDK-próbával).

A szomatikus sejtszám-vizsgálatok pontosságának ellenőrzése céljából 1982- 
ben bekapcsolódtunk a Nemzetközi Tejgazdasági Szövetség (IDF) szervezte körvizs
gálatokba a Coulter-féle illetve a Fossomatic-metodikával; ez azóta is folyamatos, 
évente egyszer vagy kétszer ismétlődik.

Az állattenyésztő vállalatok tejvizsgáló laboratóriumai közül elsőnek a nyí
regyházi, majd a gödöllői, szolnoki, győri, debreceni laborban indult meg a Laborsca- 
le-Analyser-es vizsgálat. Ezzel egyidőben a mezőhegyesi üzemi és a hódmezővásárhe
lyi főiskolai laborban is megindítottuk e vizsgálatokat. A jelzett laboratóriumokban e 
módszerrel 1988-ig mintegy 600 000 tejmintát vizsgáltak és értékeltek.

Eközben kutatási beszámolók, szimpoziumi előadások, tanulmányok, mód
szertani tanfolyamok és bemutatók, vizsgálati szabványok készültek és igazolták a vizs
gálati módszer és gyakorlati alkalmazásának előnyeit, lehetőségeit, mind hazai, mind 
külföldi fórumokon.

Előterjesztést tettünk 1987-ben a MÉM Állategészségügyi és Élelmi
szerhigiéniai Főosztálya számára a tejtermelés-ellenőrzési tejminták szomatikus sejt
számvizsgálatáról és a vizsgálatra alapozott tőgyegészségügyi programról. Ennek egy 
válaszlevélen kívül további következménye nem lett.

A tejvizsgálatok koncentrálása

A kis teljesítményű vállalati tejvizsgáló laborokat 1988-ban megszüntették és ki
alakították a budapesti (Remény utcai) és a gödöllői laboratóriumot. Ezeket korszerű 
tejvizsgáló készülékekkel (Milkoscan 605, Fossomatic 360, Combifoss) szerelték fel.

Gazdasági megfontolásból a két laboratóriumot egyesítették és 1992. május 
1-től Gödöllő - Nagyremetén működik tovább. (Nyugat- és észak-európai országokban 
a nagyobb számú ellenőrzött tehénállomány tejmintáit szintén csak egy vagy két la
boratóriumban vizsgálják.) Ez időtől kezdve a vizsgálatok szervezésében, az eredmé
nyek értékelésében számítógépes módszereket dolgoztunk ki és alkalmaztunk.

Jelentős esemény volt a számítógépes mastitis ellenőrző rendszer kialakítása 
a szomatikus sejtszám-eredmények a vizsgáló készülékekbe beépített számítógépes 
program segítségével - a beltartalmiakkal együtt - mágnes-lemezre kerülnek: ezek a 
házi számítóközpontban a befejéskor használt kézi számítógép (Psion-Organizer II) 
adattárolójában rögzített ládaszámhoz, tejminta-számhoz a tehén azonosító számát 
megkapják és a számítógép a kidolgozott program szerint rendezi, listázza az ered
ményeket.
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A vizsgálati eredmények közlése

A vizsgálati eredmények közlése a tejtermelő gazdasággal a tehén azonosító
jára (az emelkedő krotália-számra) rendezett listán standard listákon, számítógépes 
telepirányítás esetén mágneslemezen történik.

Legújabban a gödöllői laboratórium vizsgálati eredményeit egy automatikus 
modemrendszer az éjszakai órákban telefonon a vidéki AT Kft Állomások számító
gépeire továbbítja, ahol a következő nap feldolgozzák és postázzák.

A listák sejtszám-csoportjai a nyerstej-szabvány sejtszám-kategóriáival jórészt 
egyeznek. Az egyes listákon a tehenek azonosító száma emelkedő számsorban, mellette 
a tehén tartózkodási helyének (istállójának, termelési csoportjának) jelzése és a sejtszám 
(ezerben) található. A tömörített standard lista a legutolsó befejési tejminta sejtszám 
eredményét tartalmazza, a részletes standard listán pedig a tehén folyamatban levő laktá- 
ciója során meghatározott minden egyes szomatikus sejtszám-eredmény fel van tüntetve.

A standard listák összesítése a hét sejtszám-kategóriájú standard lista adatait 
foglalja össze, mégpedig az egyes listákra került tehenek egyed-számát, azok fejési 
átlagát, tejük mennyiségét kg-ban és arányát %-ban. Egy oszlopban az azonos cso
portban levő tehenek megoszlási adata található a fejt tehénállomány %-ában, egy 
másik oszlopban ugyanezen tehenek átlag sejtszáma (ezer/cm3-ben) olvasható. Az 
összesen sorban a fejt és sejtszám szerint értékelt tehenek száma (db), az állomány 
fejési átlaga, a fejt tej mennyisége és legvégül az állomány elegytej szomatikus sejt
száma, súlyozott átlaggal kifejezve található.

A szomatikus sejtszám-eredmények értékelése

A szomatikus-eredményeknek ez az összsítő csoportosítása főként a nagyobb 
- néhány százas létszámú - tehenészetekben a gazdák, a tehenészeti szakvezetők szá
mára megkönnyíti az adatok kezelését, az állomány áttekintését. Az ő feladatuk, hogy 
a milliós sejtszámú tejet termelő teheneket elkülönítsék, azok külön fejéséről gondos
kodjanak. Ezt a tejet az értékesítendő tejhez ne keverjék hozzá, hanem helyben, állati 
takarmányozásra fordítsák. Minthogy a nagy sejtszám hátterében levő szubklinikai 
vagy klinikai mastitis kezdetben csak egy, legfeljebb két tőgynegyedre terjed, helyszíni 
vizsgálattal (istálló-próbákkal: mastitest-próba, dosyl-próba, Whiteside-próba stb.) 
meg kell állapítani, hogy a nagy sejtszámot előidéző folyamat fennáll-e és melyik tőgy
negyedre vonatkozik?

Az ilyen tehenek fejőséhez használjuk a "fehér köcsög"-öt (top-milk'), amely 
a nagy sejtszámú tejet felfogja. A jelzett teheneknél a vizsgálatot a szubklinikai illetve 
a klinikai mastitis diagnosztizálásáig folytatjuk, ami a további teendőket meghatározza.

A standard listák összesítője az egyes tehéncsoportok fejési átlagáról is tájé
koztat és legtöbbször meggyőzően mutatja a sejtszám emelkedésével összefüggésében 
a tejhozam csökkenését.

Az egyes csoportokba került tehenek gyakorisági megoszlása (%) alapján il
letve az állomány elegytej sejtszáma szerint figyelemmel kísérhetjük a vizsgált tehén
állomány tőgyegészségügyi helyzetét és a havonta ismétlődő befejési eredményeken 
keresztül annak időbeni változásait. Számos tehenészet éveken keresztüli eredményeit 
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vizsgálva azt találtuk, hogy a mastitisek gyakoriságát leginkább jelző megoszlási %- 
érték (az 1 millió fölötti sejtszámú tehenek arányszáma) kisebb-nagyobb ingadozással 
azonos, vagy közel azonos tartományban maradt vagy- főként ebben az évben - kissé 
növekedett.

Több száz standard lista-összesítő értékelésével egy-egy tehénállomány elegy- 
tejének sejtszáma és az 1 millió fölötti sejtszámú egyedi tejek gyakorisági 5-a közötti 
összefüggéseket elemeztük. Az eredményeket táblázatban mutatjuk be. Ennek alapján 
az azonosítóra rendezett sejtszám lista összesítőjének adataiból az állomány elegytej vár
ható sejtszámát, minőségi osztályát is meg lehet állapítani, illetve megfordítva a nagy sejt
számú, minden bizonnyal mastitises tehenek valószínű arányszámára az állomány elegytej 
sejtszámából következtethetünk. Értékelésünk szerint ezek az összefüggések legalább szá
zas létszámú és ennél nagyobb tehenészetre vonatkozóan érvényesek.

A sejtszám listák összesítőit tanulmányozva megállapíthatjuk, hogy a milliós 
sejtszámú tehenek gyakoriságának növekedése szorosan összefügg a százezer alatti 
sejtszámú tehenek csökkenésével. E csoportbeli tehenek gyakorisága szélesebb hatá
rok között ingadozik. Gyakoriságuk látványos csökkenése valószínűsíti, hogy olyan kül
ső tényezők hatnak az adott tehénállomány egészére, amelyek közismerten tőgygyul
ladást kiváltók vagy fokozok. Ugyanakkor az 500 ezer és 1 millió közötti sejtszámúak 
arányszáma alig változik.

A tőgyegészségügyi helyzet a szomatikus sejtszám-eredmények tükrében

A fentebb említett összesítő listák kiemelt adatai alapján készült az 1992. és 
1993. évi megyei és országos összesítésünk, amely így áttételesen az általános tőgy
egészségügyi helyzetet tükrözi.

Az összesítés adatai alapján megállapítható,hogy az értékelt tehenészeti tele
pekre illetve tehenekre vonatkozóan a tőgyegészségügyi helyzet kedvezőtlen. Közép
értékben a tehenek 17-18 %-ának volt az egyedi elegyteje 1 millió fölötti sejtszámú, 
tehát biztosan szubklinikai vagy klinikai mastitisesek.

Az egyes tehenészetekben a mastitisek gyakorisága azonban rendkívül szét
húzott: a milliós sejtszámú tehenek gyakorisága 10 % alatt volt a telepek 21,2 illetve 
13,5 %-ában és ugyanakkor 20 % fölött volt a telepek 37,3 illetve 43,1 %-ában. Külön 
említést érdemel, hogy 30 % fölött volt a milliós sejtszámú tehenek gyakorisága a 
telepek 10,3 illetve 14,8 %-ában.

Az egyes megyék tehenészeti telepeinek tőgyegészségügyi helyzete nem na
gyon különbözik egymástól, mégis kiemelhetjük Fejér megyét, ahol az AT Kft által 
ellenőrzött tehénállományok 95 %-a szomatikus sejtszámra is vizsgált és ahol viszony
lag kedvezőbb volt a tőgyegészségügyi helyzet.

A jelenlegi tőgyegészségügyi helyzetet befolyásoló tényezőkről

Ha a vizsgálati eredményeket kiegészítjük az ellenőrzött tehenészetekben 
szerzett közvetlen tapasztalatokkal és az AT Kft területi igazgatók, az állomásvezetők 
és a befejést végző szarvasmarha termelésellenőrök megfigyeléseivel, a jelenlegi or
szágos tőgyegészségügyi helyzetet nem tekinthetjük megnyugtatónak.
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A tőgygyulladások kiváltásában, fenntartásában vagy elősegítésében közreját
szó rendkívül sok tényező közül néhányat, - úgy tűnhet, hogy fontossági sorrendben 
- emelünk ki, amelyek a különböző tulajdonú tehenészetekben egyaránt jelen vannak 
és hatnak:

- az idült gyógyíthatatlan mastitises tehenek selejtezésének, elkülönítésének 
elmaradása, vagy igen késedelmes végrehajtása miatt a fertőző gócok szaporodnak a 
tehénállományokban;

- a klinikai tőgygyulladásos esetek nem szakszerű gyógykezelésének gyakori 
magyarázata a hatékony gyógyszerek drága volta, másutt a várakozási idők be nem 
tartása miatti aggodalom az oka, hogy a kezeléseket kisebb gyógyszeradagokkal vég
zik, esetenként teljesen mellőzik;

- a laboratóriumi mastitis-diagnosztikai vizsgálatok számának katasztrofális 
csökkenése, a laboratóriumok profil-változása és a vizsgálat költségessége (vizsgálati 
díj, mintavétel, mintaszállítás stb.) következtében;

- a szubklinikai tőgygyulladás jelentőségének nem ismerése, a szomatikus sejt
szám hibás értelmezése nem tartozik a ritka esetek közé;

- a mastitist elősegítő vagy súlyosbító környezeti tényezők sokaságával lehet 
találkozni:

- a fejési technikai berendezések elhasználódott volta;
- a rendszeres és szakszerű fejőgép-szervíz hiánya;
- a fejési higiénia kifogásolható színvonala;
- a fejés utáni tőgybimbó-kezelés elmarad vagy csak kozmetikai hatású szereket 

használnak, nem ritka a hatékony készítmények félrevezető reklámozása, miszerint ezek 
maguk is jelentősen csökkentik a mastitiseket és a tej szomatikus sejtszámát;

- kötött vagy kötetlen tartású istállókban hónapokig tartó szinte teljes alom
szalma - hiány és egyéb tartási hibák;

- a takarmányozási hibák, a következményes anyagforgalmi zavarok, - beteg
ségek és a mastitisek összefüggéseinek vizsgálata, üzemi feltárása még a jövő feladatai 
közé tartozik; ehhez kívánunk hozzájárulni a befejési tejminták karbamid tartalmának 
vizsgálatával és a fehérje tartalommal összevetett értékelésével;

- egyes tehenészetek szétválásakor, a tehénlétszám kényszerű csökkentésekor 
a tőgybeteg tehenek számbavétele alig történik meg, pedig ezek teje a ma érvényes 
tejszabvány szerint csak osztályon kívüli literenként 8-10 forint értékű, legfeljebb állati 
t a ka r m á ny ozá s r a a 1 ka 1 ma s.

Mindezek ellenére számos olyan tehenészetet regisztrálunk havonta ismétlő
dő vizsgálatainkban, amelyek tőgyegészségügyi helyzete nemzetközi összehasonlítás
ban is kiválónak mondható. Ezek titkait is kutattuk és titok helyett példásan együtt
működő, képzett szakemberek (állattenyésztő, állatorvos, agrár-gépész) "jó gazda gon
dosságával" végzett munkájára leltünk.

A gödöllői A T Kft laboratórium és a nyerstej-minősítő laboratóriumok vizsgálati ered
ményeiről

A vizsgált tehénállományokban termelt tej minősége és a háttérben lévő tőgy
egészségügyi helyzet az utóbbi években tehát nem javult, inkább romlott. Ezzel a 
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megállapítással látszólag ellentmondásban van a nyerstej minősítő laboratóriumok vizs
gálati eredménye. Az igen jelentős eltérésnek számos oka lehetséges annak ellenére, 
hogy laboratóriumaink vizsgálati metodikája rendszeresen összehangolt.

Egyes tejtermelő üzemek tehénállományukat a befejési tejminták vizsgálati 
eredményei alapján csoportosítják és a nagy sejtszámú tejet takarmányozási célra 
hasznosítják. Másrészt gyakori eset, hogy a nyerstej-minősítési minták vétele olyan 
napszakban történik, amikor az összes tehenet még nem fejték ki. Ezek és egyéb okok 
miatt egy-egy tehenészet tőgyegészségügyi helyzetét a befejési tej minták szomatikus 
sejtszámeredményei alapján lehet reálisan meg ítélni.

Nagyon fontos, hogy a monitor rendszerű szomatikus sejtszám-vizsgálatra 
alapozott tőgyegészségügyi programot minden tehenészet számára alakítsák ki és az 
abban való előrehaladást a fentebb csoportosított sejtszám értékek gyakoriságával 
ellenőrizzék.

Áttekintés az ÁT Kft állategészségügyi, tej higiéniai tárgykörű fejlesztési terveiről

1. A tejmérésre és részarányos minták vételére hazánkban és nemzetközileg 
is bevált Tru-Test tejmérők állagmegőrző, illetve felújító, hitelesítő és típusváltó fej
lesztése igen fontos feladatunk (költség-előirányzat évi 20 millió Ft).

2. A befejési tejminták rendszeres, teljes körű vizsgálata és erre alapozott 
tőgyegészségügyi, tejhigiéniai program kialakítása. A jelzett feladat megvalósításához 
állattenyésztő-, állatorvos-, műszaki-, ökonómiai vállalkozókkal, illetve intézményekkel 
a tárgyalásokat megkezdtük, hogy a már 12 évvel ezelőtt kidolgozott programot meg
valósíthassuk.

3. A teljesítmény-vizsgálat és benne a szomatikus sejtszám eredmények sok
oldalú feldolgozására, tárolására, kezelésére és az operatív információ gyors vissza- 
áramoltatására saját számítóközpont fejlesztése a meglévő hardver- és szoftverbázis 
szükségszerű bővítésével. A szarvasmarha-ágazatban működő tenyésztésszervezési és 
termelésirányítási rendszerek tapasztalatainak, eredményeinek felhasználásával, a jel
zett rendszerek fejlesztőivel kooperációban kívánunk tovább lépni.

4. A jelenlegi és a fejlesztési tervben szereplő tejvizsgálatok eredményeinek 
felhasználása tőgyegészségügyi, tejtermelési, takarmányozási, anyagforgalmi, tenyész
tési és genetikai kutatásokban, az AT Kft munkatársainak közreműködésével.

Ezek közül különösen fontosnak ítéljük meg a jelenlegi és a jövendő tenyész
bikák értékelését a mastitis-fogékonyság illetve mastitis-rezisztencia tekintetében, to
vábbá a bikanevelő tehenek rendszeres tőgyegészségügyi értékelését. Számos ország
ban a bikakatalógusokban ez az értékmérő már évek óta szerepel'. Az AT Kft birto
kában levő óriási mennyiségű rendszeres és objektív vizsgálati adat a többi említett 
kutatási terület számára is igen nagy segítséget adhat.

5. A teljesítmény-vizsgálat alatt levő tehénállomány tőgyegészségügyi helyze
téről rendszeresen információt nyújthatunk az állategészségügyi szolgálat számára.

6. A tehenek takarmányozási hibáinak jelzése a befejési tejminták fehérje- és 
karbamid tartalma alapján.

Egyes fejlettebb tejgazdaságú országokban a tejtermelés-ellenőrzési gyakorlatban 
a tejvizsgálati programot a tehenek helyes takarmányozásának megítéléséhez bővítették.
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A tennelt tej fehérje-tartalmának és a karbamid-tartalmának együttes értékelé
sével a takarmány-adagok energia- illetve fehérje-tartalmára, ezek elégtelenségére vagy 
fölöslegére lehet következtetni. Ezáltal a tejtermelés gazdaságosságát folyamatosan elle
nőrizni, befolyásolni lehet. A két összetevő mennyiségi viszonyai alapján a takarmányozás 
aktuális helyzete megítélhető. (Herzog H./1993/: Schweizer Braunvieh, /ll/ 3-5).

A modern, nagy teljesítményű (dán, francia, amerikai) tejvizsgáló készülékek 
a tej minták eddig vizsgált béltartalmán kívül a karbamid-, a citromsav-, az idegen víz- 
és az összes szárazanyag-tartalom meghatározására is képesek az óránkénti vizsgált 
mintaszám csökkenése nélkül. Svájci, holland, német, dán, svéd szakirodalmi beszá
molók szerint ezek a vizsgálatok az említett országok tejtermelés-ellenőrzési gyakor
latában néhány év óta beépültek és így tejtermelési szaktanácsadásukat szélesítették.

A gödöllői laboratóriumban legalább egy ilyen készülék beállítását tervezzük. 
A tárgyban eddigi pályázataink sajnos még nem vezettek eredményre. (A jelzett ké
szülék beszerzési ára 35-40 millió Ft; amely csupán a már amortizálódott, túlzottan 
elhasznált Milkoscan 605-ös kiváltását szolgálná.)

7. Az ÁT Kft szervezeti felépítése, korszerű számítógépes helyszíni, labora
tóriumi vizsgálatokkal kapott eredmények értékelése, feldolgozása, tárolása önálló fej
lesztéssel, csupán vállalati források felhasználásával jött létre, miközben a többi állat
tenyésztő vállalat csődbe ment. Ez a jelenlegi szervezet és működési programja nem
zetközi összehasonlításban is mintaszerű (az ICAR - Teljesítményvizsgálatok Nemzet
közi Tanácsának Kongresszusa, Ottawa - Kanada, 1994).

A környező országok törzskönyvezési, teljesítményvizsgáló szervezeteiket en
nek mintájára alakítják ki (Szlovákia, Csehország, Románia, Lengyelország, Szlovénia). 
Az USA, Hollandia, Németország, Dánia, Uj-Zéland és más fejlett tejgazdaságú országok 
törzskönyvi ellenőrzési elveinek és gyakorlatának ismeretében tevékenységünket a gazda
ságos termelés elősegítésére fejleszteni kívánjuk "management information" által, ami a 
tehén állomány laktációs termeléséről, a szomatikus sejtszámról, a reprodukciós helyzetről 
és aktuális teendőiről, az ellenőrzött tehénállomány genetikai értékeléséről stb. nyújt te
henenként, havonta megfelelően rendszerezett adatokat és értékelést.

8. A vázolt fejlesztési elképzelések egyúttal egy országos tőgyegészségügyi 
program bázisát is tartalmazzák a rendszeresen végzett szűrővizsgálatok alapján és 
központi adatbázis által értékelt eredményekkel.

Gödöllő, 1994. szeptember 15.

Az összefoglalót készítette az Előkészítő Bizottság:
Lejtényi György
Dr. Mészáros Gyula
Dr.Katona Ferenc
Dr.Bozó Sándor
Dr.Kégl Tamás
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10.3.1.6. 1994. október 19.

NAPIREND:
1. A halegészségügy helyzete és feladatai különös figyelemmel az Európai 

Közösség rendszabályaira
Előterjesztő: Molnár Kálmán az állatorvos-tudomány doktora, az előkészítő 

bizottság elnöke
2. Vita, határozati javaslat
3. Egyebek
4. Tájékoztató a TEHAG tevékenységéről és a telep megtekintése 
Bemutatja: Garádi Péter a TEHAG igazgatója
5. Kötetlen beszélgetés a halegészségügyről-fehérasztal mellett.

A halegészségügy helyzete és feladatai különös figyelemmel 
az Európai Közösség rendszabályaira

Napjainkban az akvakultúra a legdinamikusabban fejlődő termelési ágak egyi
ke. Az intenzitásra jellemző, hogy Norvégia az utolsó 10 év alatt meghúszszorozta, 5 
000-ről 100 000 t-ra emelte lazactenyésztését. Az akvakultúrában megtermelt bioló
giailag kifogástalan fehérje jelentőségén túlmenően nem elhanyagolható annak mun
kahelyeket teremtő ill. megtartó szerepe sem.

Amíg a haltenyésztés színvonala és volumene világszerte növekszik, nálunk a 
80-as évek közepétől hanyatlásnak indult. A tógazdasági haltermelés a 70-es évek 
végén és a 80-as évek elején volt a csúcsponton, amikor is rekordként 24 000 ha-on 
termeltek halat, és a megtermelt hal mennyisége elérte a 45 000 tonnát évente. Je
lenleg a működő tóterület mindössze 20 000 ha, és ezen csupán 20 000 t halat ter
melnek. A fogyasztás szempontjából ehhez számíthatjuk a 360 000 horgász által kifo
gott 4 000 tonnányi halat is. A szorító hazai piaci problémák (hiány az ivadék- és a 
tenyészanyag-utánpótlásban, magas takarmányárak, csökkenő fizetőképes kereslet 
stb.) mellett az EGK ill. az EU megalakulása óta az export is megnehezült mind 
minőségi, mind állategészségügyi vonatkozásban. Ahhoz, hogy a halászat és a hal
egészségügy a fokozottabb követelményeknek megfelelhessen, az akadályozó tényezők 
felismerése és fokozatos megszüntetése elengedhetetlen. A tennivalók annál is inkább 
halaszthatatlanok, mert az 1994. évi I. törvény kötelezővé teszi a jogharmonizálást az 
EU-val, különös tekintettel az állategészségügy és a növényegészségügy területén.

1 ./ A haltenyésztés és a halegészségügy jelenlegi helyzete és jellegzetességei

A./ Haltenyésztés
Magyarországon a haltenyésztés a ponty és növényevő halak extenzív tenyész

tésén alapul, s ez egységesen háromnyaras üzemformában többhektáros tavakban tör
ténik, ahol az állategészségügyi beavatkozások lehetősége minimális.

Járulékos halként tógazdaságokban harcsa-, süllő-, esetenként compótenyésztés folyik.
Ipari jelleggel, főként export-célra megindult az angolna és az afrikai harcsa te

nyésztése, és próbálkozások vannak a tokfélék és hibridjeik tenyésztésének felfuttatására.
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Néhány gazdaságunknak jelentős bevétele van a nyugatra exportált csukaiva
dékból, valamint a félintenzív technológiával tenyésztett díszhalakból, főként az arany
halból és koipontyból.

B/Halegészségügy
Az állatorvosi kar szervezett részvétele a halegészségügyben 35 éves múltra 

tekint vissza. Az 1950-es évek végén és az 1960-as évek elején indult meg Magyaror
szágon az a rendszeres diagnosztikai munka és kutatás, amely hamarosan partnere 
lett az akkor a világ élvonalába tartozó magyar haltenyésztésnek.

A dr.Buza László nevével fémjelzett halegészségügyi szolgálat fokozatosan úr
rá lett a haltenyésztés intenzifikálásából adódó nehézségeken, s kontrollálni tudta azo
kat a betegségeket (daxtylogyrosis, darakór, hasvízkór), melyek korábban jelentős 
veszteségeket okoztak. Ekkor került kidolgozásra a Mezőgazdasági és Élelmezésügyi 
Minisztérium Állategészségügyi és Élelmiszerhigiéniai Főosztálya által jóváhagyott un. 
állategészségügyi technológia MA halhústermelés állategészségügyi irányelvei" címen. 
Ez az anyag még ma is igen hasznos információkat tartalmaz.

A hatvanas és hetvenes években a magyar halegészségügyi szolgálat a világ 
élvonalába tartozott. Az élvonal közelébe való kerülés azonban nem annyira a hazai 
kutatás fejlettségéből, mint inkább a nyugati országok haltenyésztésének fejletlensé
géből adódott. Ponty vonatkozásában pozíciónk ma sem rossz, ez azonban abból ered, 
hogy a fejlettebb országokban a kutató és diagnosztikai munka gyakorlatilag szinte 
csak a lazacféléket érinti. Megjegyzendő azonban, hogy ezen a területen ott igen je
lentős a fejlődés, és különösen virológiái téren az ismeretek megközelítik az egyéb 
állatfajoknál szerzetteket. A Közös Piac által kidolgozott ajánlásokat és szabályokat, 
amely a ponty vonatkozásában kizárólag a ponty tavaszi virémiájának kórokozóját 
említi, a fenti tények tükrében kell értékelni.

A nyugati állategészségügyi rendszabályok átvételének nehézsége a pontyos 
és pisztrángos tógazdaságok különbözőségéből adódik. Míg a kis területű, jól izolált 
pisztrángos gazdaságokban a rendészeti intézkedések jól foganatosíthatók, a termé
szetes vizekkel közvetlen kapcsolatban álló pontyos tógazdaságokban ezek jórészt 
megvalósíthatatlanok, s például a "mentesítés" fogalma egy gyakorlatilag kivitelezhe
tetlen elképzelés. Amikor tehát az Európai Unió követelményeit figyelembe vesszük, 
s azt a magyar halegészségügyi rendszabályokhoz adaptálni kívánjuk, mindig gondolni 
kell arra, hogy azok csak részben valósíthatók meg.

Diagnosztikai munka:
A termelés csökkenését a laboratóriumi diagnosztikai vizsgálatok iránti igény 

visszaesése is jellemzi. Amíg 1983-ban az Országos Állategészségügyi Intézetben 5325 vizs
gálatot végeztek halmintákon, 1993-ban mindössze 1614-et. Az előbbi időszakban a Hál
ás Méhkórtani Osztály létszáma 10 főből állt, s ebben 4 állatorvos tevékenykedett, 1993- 
ban mindössze 2 állatorvos és 1 asszisztens látja el a hal- és méhbetegségek vizsgálatát.

/I gyógyszeres beavatkozások lehetőségei:
Nagyobb tavakba kihelyezett halak gyógykezelésére általában csak gyógytá- 

pokat etetnek (baktériumos fertőzöttségek leküzdésére antibiotikum-keverékek; 
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galandférgességek ellen devermines táp). Kisebb tavakban egysejtűek ellen a mala- 
chitzöldet, külső élősködő férgek és rákok ellen a szerves foszforsavésztereket alkal
mazzák fürdetések formájában.

Preventív kezelések az őszi és tavaszi lehalászáskor, Sietve az ivadék áthalá- 
szásakor jönnek szóba.

A kezelésekre használt anyagok többsége nem gyógyszer, nincs regisztrálva. 
Közülük a leggyakrabban alkalmazott organofoszfátok a peszticidek, a malachitzöld 
a festékanyagok közé tartozik. Alkalmazásuk általános és nélkülözhetetlen, de aggá
lyos és egyes országokban tiltott is. A szabályok szigorúan vett betartása esetén Ma
gyarországon a halaknál gyógykezelés elméletileg nem végezhető. Az egyébként nyil
vánvalóan jó hatású és veszélytelen gyógyszerek regisztrálása a felhasznált volumen 
kicsinysége miatt az előállítók részéről nem várható.

Halegészségügyi kutatás:
Kutatási vonalon az általános kórtani és parazitológiai ismeretek megfelelnek 

a követelményeknek, ugyanakkor bakteriológiai és virológiái munka kutatási szinten 
nem folyik, és félő, hogy a támasztott feltételeknek a diagnosztikai munka sem kapa
citás sem ismeretanyag tekintetében nem fog megfelelni.

Nem állatorvosi jellegű, de a halkórtannal kapcsolatos kutatás folyik a Szar
vasi Haltenyésztési Kutató Intézetben, ahol immunológiai vizsgálatokat végeznek, és 
a nem megfelelő környezeti tényezők okozta stress hatását tanulmányozzák.

2 ./ Alkalmazkodás az Európai Közösség halegészségügyi előírásaihoz

A./ Az Európai Közösség bizottsága 1993-ban egy alaputasításban és több 
módosítással fogalmazta meg az Unió országai közötti és egy harmadik országból 
történő hal és haltermék importjának követelményeit. A rendelkezések három listát 
állítottak fel, melyekbe a legfontosabb halbetegségeket sorolták.

Az Official Journal of the European Communities-ben a halbetegségekről és a 
fogékony halfajokról 1991.2.19-én megjelent lista, valamint ennek 1993.7.19-i módosítása 
felsorolja azokat a betegségeket, amelyek a Közös Piac országaiba való import esetén 
különös fontossággal bírnak. Ezen listán döntő mértékben salmonida halak, kagylók és 
rákok valamint azok vírusos, bakteriális és parazitás betegségei találhatók.

B ./ Általános feladatok a halexportot illetően
A halegészségügyi munkában alapelveknek kell elfogadni azt, hogy minden 

esetben kötelességünk az exportfeltételek teljesítése.
a./ Ezek a feltételek a pontyfélék vonatkozásában nem reálisak, és csak mó

dosítások után valósíthatók meg. Könnyebbségnek lehet azonban tekinteni, hogy az 
exportot korlátozó betegségek között csupán egy pontybetegség, a tavaszi virémia 
szerepel, s az is a könnyebben teljesíthető 3. listán.

b./ Pisztráng esetében tennivalóink elhanyagolhatók, hiszen pisztrángtenyész
tésünk jelentéktelen.

c./ Csuka, tokfélék, afrikai harcsa, sügérfélék, angolna és díszhalak esetében 
viszont teljes mértékben figyelembe veendők.
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d./ Törekednünk kell arra, hogy export-import vonatkozásában a díszhalak 
essenek a tenyésztett haszonhalakkal azonos elbírálás alá, de legalább is a ponttyal 
és haszonhalainkkal közel rokon halakra vonatkozzanak szigorúbb megkötések.

e./ Lehetséges exportunkat illetően csak a csuka fertőzöttsége érdemel figyel
met. Ez a hal ugyanis hordozója lehet a viral haemorrhagic septicaemia valamint az 
infectious haemopoetic necrosis vírusának. A hazánkban található két kis pisztráng
gazdaság export-tevékenységet nem folytat, a listán szereplő betegségektől mentes. 
Mentességüknek megóvása igen fontos, mert egy esetleges fertőződés nyomán csuka- 
és egyéb halexportunk kerülhet veszélybe. Egyéb halaink illetve betegségek vonatko
zásában csak az általános rendelkezések irányadók. A Magyarországot érintő ponty
betegségek közül a tavaszi virémia a harmadik kategóriába tartozik, ezért a mellék
letben ismertetett szigorú rendszabályok arra nem vonatkoznak.

f./ Vizsgálni és deklarálni kell a ponty tavaszi viraemiáján kívül a bejelentési 
kötelezettség alá tartozó betegségek listáin szereplő bántalmaktól való mentességet. 
1987-ben a vírusos pisztrángbetegségektől való mentesség deklarálása már megtörtént.

C./ Új halbetegségek behurcolásának megakadályozására javasolt rendszabályok
Import-rendszabályaink legyenek azonosak a közöspiaci követelményekkel. 

Ezen felül a következő szigorításokat javasoljuk:
a./ Magyarországon jelenleg nincs egyetlen olyan pisztrángbetegség sem, 

amely a közöspiaci korlátozásokat maga után vonná. Ezt az állapotot meg kell őrizni, 
ezért bármely élő pisztrángféle behozatalát meg kell tiltani, illetve azt csak külön 
elbírálás után engedélyezni.

b.6 A felfutóban lévő toktenyésztésünk a meggondolatlan és ellenőrizetlen 
importok következtében veszélyeztetve van. Ilyen halak importját csak megfelelő szak
ember véleményezése után szabad engedélyezni.

c./ El kell kerülni újabb pontybetegségek behurcolását. Ennek lehetősége két 
oldalról is lehetséges. Pontytenyésztők állományfrissítés céljából gyakran hoznak be 
halakat fertőzött területekről, másrészt a díszhal kategóriába sorolt koiponty a leg
utóbbi ideig akadálytalanul és ellenőrizetlenül áramlott be az országba. Kiemelten 
kezelendő a ponty Myxobolus toyamai és Thelohanellus kitaui betegsége valamint az 
amur vírusfertőzöttsége.

3./ A halegészségügy javításához szükséges intézkedések

AJ Halszállítások az országon belül
Az országon belül a betegségek előfordulása egységes. Régióra jellemző be

tegségek alig akadnak. Mentes, mentesítés alatt álló stb. gazdaságok nincsenek, ezért 
az általános halegészségügyi rendszabályok betartásával az országon belül a halak 
szállítását nem kell korlátozni. A kivételt ez alól a szabály alól az angolna képezné, 
az anguillicolosis ugyanis jelenleg a Dunántúlraexit korlátozódik.

BJ Betegségek megelőzése és gyógyítása
Feltétlenül gondoskodni kellene egy ektoparaziták ellen hatékony gyógyszer

ről a malachitzöld kiváltására, illetve mivel ennek esélye minimális, a malachitzöld 
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korlátozott, korosztályos alkalmazásának szabályozásáról (azaz meghatározandó, hogy 
milyen korosztályok, mennyi ideig kezelhetők).

Vizsgálni kell a szerves foszforsavészterek tógazdasági alkalmazhatóságának 
lehetőségét. Ezek a vegyszerek kiválóan beváltak, de mint peszticidek alkalmazásuk
nak regisztrálás híján akadálya van. 8

A malachitzöld és a trichlorphon pótolhatatlan, a tógazdasági technológiához tar
tozó gyógyszerek. Nélkülük jelenleg gazdaságos haltenyésztés nem képzelhető el. Amíg 
végleges döntés nem születik, javasoljuk a két vegyszer korlátozott alkalmazását, ami hasz
nálhatóságukat a hároméves üzemforma első évére, az ivadék korosztályra korlátozná.

Cl A diagnosztikai munka és halegészségügyi felügyelet javítása
Javasoljuk a halak, különösen a balatoni fajok, egészségi állapotának moni- 

torizálását, és a veszélyeztető tényezők feltárásához szükséges komplex kutatások fel
tételeinek megteremtését.

Szükségesnek látszik a posztgraduális szakemberképzés, legcélszerűbben sza- 
kállatorvos-képzés formájában. Ez mind a laboratóriumi szakemberek képzését, mind 
a hatósági feladatokat ellátó állatorvosokat biztosítaná.

Visszaállítandó a hatósági állatorvos ellenőrzési kötelezettsége a halkeltető 
állomások, valamint az ivadékot rendszeresen eladó üzemek keltetője, ívó és ivadék
nevelő tavai vonatkozásában.

Az ad hoc bizottság tagjai:
Molnár Kálmán (elnök)
Szakolczai József
Csaba György
Baska Ferenc
Békési László
Visnyei László
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’ANNEX A
LISTED DISEASES/PATHOGENS OF FISH, MOLLUSCS AND CRUSTEACEA

1 2

Disease/pathogen

LIST I

Susceptible species

Fish
Infectious salmon aneamia (ISA) Atlantic salmon (Salmo salar)

LIST II
Fish
Viral haemorrhagic septicaemia (VHS)

Infectious haematopoietic necrosis (IHN)

Molluscs
Bonamia ostereae
Marteilla refringens

LIST III
Fish
Infectious pancreatic necrosis (IPN) 
Spring viraemia of carp (SVC) 
Bacterial kidney disease (BK.D) 
(Renibactcrium salmonidarum) 
Furunculosis (Acromonas salmonicida) 
(Enteric redmouth disease) (ERM) 
(Yersinia ruckeri)
Gyrodactylus salaris

Crustaceans
Crayfish plaguc (Aphanomyces astaci)’

Salminid species,
Grayling (Thymallus thymallus);
Whitefish (Coregonus spp.);
Pike (Esox lucius);
Turbót (Scophthalmus maximus);
Salmonid species
Pike fry (Esox lucius)

Fiat oyster (Ostrea edulis)
Fiat oyster (Ostrea edulis)

To be specified in the programme referred to in 
Articles 12 and 13’
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10.3.1.7. 1994. december 1. Tudományos fórum a tudományos minősítéssel ren
delkező állatorvosok részére

s
NAPIREND:
1. Beszámoló az MTA rendkívüli közgyűléséről és az elfogadott alapszabály

nak a minősítettekre ("a doktorokra")és a doktori címre vonatkozó rendelkezéseiről.
Tartják: Kutas Ferenc az állatorvostudomány doktora, egyetemi tanár, 

Nagy Béla az állatorvostudomány doktora, intézeti igazgató, 
a rendkívüli közgyűlés választott képviselői.

2. Vita
3. Tájékoztató az Allatorvostudományi Egyetem továbbképzési koncepciójáról 
Tartják: Frenyó V. László az állatorvostudomány kandidátusa, rektor és

Huszenicza Gyula az állatorvostudomány kandidátusa, rektorhelyet
tes.

4. Vita
5. Bejelentések, javaslatok.

Az Állatorvostudományi Egyetem posztgraduális képzési rendszerének az Európai 
Közösség kívánalmai szerinti átalakítása

Program-tervezet 
(Vitaanyag)

1. Szervezési formák

A közelmúltban elfogadott felsőoktatási törvény szellemének megfelelően a 
posztgraduális képzésnek egyetemünkön is két fő területe van: a PhD-egyenértékü (un. 
tudományos) doktori képzés, és a korábban diplomát szerzett állatorvosok különböző 
szintű tovább- és/vagy átképzése.

A tudományos doktori képzés mind az alap- és alapozó tárgyakat, mind pedig az 
alkalmazott állatorvos-tudományokat felöleli. Mivel a képzési formát számos egyéb egye
temi dokumentum bemutatja, e helyütt csupán a posztgraduális képzés egyéb területeivel 
valamilyen módon interferáló vonatkozásait (pl. doktori tanfolyamok) részletezzük.

Az állatorvos-további átképzés az alap- és alapozó tárgyak éppen még elégséges 
mértékű áttekintésén túl elsősorban az alkalmazott állatorvos-tudományok területén 
folyik. Alapvetően két formáját tartjuk indokoltnak megkülönböztetni: (1) a szélesebb 
értelemben vett állategészségügyi szolgáltatásokat végzők (továbbiakban: gyakorló ál
latorvosok) továbbképzése, illetve (2) az egyes speciális munkaköröket betöltő szak
emberek (pl. az állategészségügyi szakigazgatásban, diagnosztikai intézetekben, labo
ratóriumokban és az élelmiszeriparban, élelmiszer forgalmazásban dolgozók) számá
ra, a munkakörük jellegéből fakadó, annak betöltéséhez szükséges, különleges isme
retanyag elsajátítását lehetővé tevő (továbbiakban: professzionális) tanfolyamok.

A gyakorló állatorvosok továbbképzésének három szintje lehetséges: (1) az 
egyszerű továbbképző tanfolyamok (továbbiakban céltanfolyamok), (2) az előbbiek 
részletesen előre megtervezett sorozatán alapuló, a korábbi magyar hagyományoknak 
megfelelő, de mind szervezési, mind pedig tartalmi vonatkozásaiban megreformált 
szakállatorvos-képzés és a (3) specialista állatorvos képzés.
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Az egyetem által koordinált továbbképzés további kívánatos és lehetséges, de 
nem a Továbbképzési Központ által szervezett formája a különböző tudományos ren
dezvények (un. akadémiai beszámolók, kongresszusok, szimpóziumok, a továbbiakban 
egységesen: szimpóziumok) látogatása. A Továbbképzési Központ szerepe ezesetben 
csupán a szükséges információk továbbítása.

A felsorolt továbbképzési formák megkülönböztetése és elkülönített tárgya
lása az eltérő szervezési és finanszírozási lehetőségek miatt indokolt. Szükséges, hogy 
a továbbképzés új rendszere az eddigieknél jobban támaszkodjon az egyetem nem
zetközi kapcsolatrendszerére (nemzetközi részvétellel zajló rendezvények). A külön
böző továbbképzési formák jellegét és alapvető jellemzőit az 1. táblázat részletezi.

1.1. A tudományos doktori képzés egyes, a gyakorló állatorvosok továbbképzéséhez 
kapcsolódó vonatkozásai

A tudományos szakember-utánpótlás bázisául szolgál PhD-egyenértékű (un. 
tudományos) doktori képzés megindítását lehetővé tévő akkreditációs eljárás idején 
intézményünk célul tűzte ki, hogy megvalósítja a képzés egyetemen belüli, szervezett 
formáját. Ennek során egy előzetesen egyeztetett tanterv szerint haladva hallgatóink 
előbb egységes, általános irányú, a későbbiekben pedig egyedi tanterven alapuló szak
irányú képzésben részesülnek. A szakirányú képzés alapvetően az egyetemünk vezető 
oktatói és kutatói által meghirdetett fakultatív tárgyak egy részének kötelező felvételét 
jelenti, így meghatározó mértékben egyetemünkön belül történik. Mindezeket más hazai 
intézményekben, illetve külföldön elvégzett speciális doktori tanfolyamok, illetve ott kutató 
munkával töltött rövidebb-hosszabb (max. 6 hónapos) periódus(ok) egészít(het)ik ki.

Mivel időközben nyilvánvalóvá vált, hogy a fakultatív tantárgyak, illetve más 
intézmények által rendezett doktori tanfolyamok választéka hallgatóink számára sok 
esetben korántsem elégséges, bizonyos témakörökben a jövőben indokolt saját szer
vezésű doktori tanfolyamokat is indítani. Ezek megrendezése azonban - különösen je
lentős számú külföldi előadó részvétele esetén - költséges vállalkozás, amelyhez szá
mos járulékos forrás, köztük pályázatok, szponzorok igénybevétele is szükséges. Az 
egy főre eső költségek jelentősen csökkenthetők, ha ezen doktori kurzusok térítés 
ellenében (1) a PhD-képzésben részt nem vevő érdeklődő állatorvosok (pl. specialis
ták, szakintézeti alkalmazásban állók stb.), (2) más hazai orvosi és agrárfelsőoktatási 
intézmények szakirányú tevékenységet végző doktoránsai, illetve (3) a környező or
szágok állatorvosi és agrárfakultásainak PhD workerei számára is nyitottak. Utóbbiak 
részvételét a bécsi, brünni, budapesti, kassai és ljubjanai állatorvosi fakultások közel
múltban megalakult regionális szövetsége (VETNEST) is megkönnyíti.

Az alábbi, a szakterület számos neves képviselőjét előadóként felvonultató, 
térítés ellenében bárki által látogatható nemzetközi szintű doktori kurzus szervezésére 
már történtek kezdeti lépések:

- Klinikai és szaporodásbiológiai endokrinológia
- Állattenyésztési és szaporodásbiológiai biotechnológia
- Mikrobiológiai és molekuláris biológiai biotechnológia.
Elengedhetetlenül szükséges azonban, hogy az elkövetkező két- két és fél 

évben további hasonló kurzusok is meghirdetésre kerüljenek.
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1.2. Professzionális tanfolyamok
Egyes, állatorvosok által (is) betöltött munkakörökben a feladatok ellátásához 

szükséges speciális ismeretanyag az alapképzésben nem, vagy nem kellő részletezéssel 
kerül ismertetésre. Más esetekben a vonatkozó (pl. laboratóriumi, állatházi) gyakorlati 
ismeretek elégtelenek, vagy pedig a változó társadalmi elvárások és/vagy gazdasági 
környezet indokolja a további ismeretszerzést. Mindezekre természetesen egyéni 
és/vagy munkahelyi szervezésben is sor kerülhet, a gondolkodásmód és az alkalma
zandó módszerek egységesítése azonban jogosulttá teheti az egyetemi szervezésű tan
folyami képzést is.

A professzionális tanfolyamok rendszerint több féléven át tartóak és vizsga
kötelesek. Tananyaguk kialakításában törekszünk az európai equivalenciákra. Egyes 
esetekben elképzelhető, hogy ezen tanfolyamok a későbbiekben másoddiploma elnye
résére irányuló képzési formává váljanak (pl. mikrobiológus, toxikológus képzés). Pro
fesszionális tanfolyamaink szervezésében, lebonyolításában támaszkodunk a Buda
pesti Egyetemi Szövetség (BESZ), valamint hazai és külföldi társintézményeink szak
embereire, valamint meglevő infrastruktúrális hátterére is. Egy előzetes igény-felmé
rést követően az alábbi képzési irányokra kezdtük meg a fölkészülést:

- Mikrobiológus laboratóriumi állatorvos (4-6 féléves; egy általános képzési 
szakaszt követően bakteriológusi, virológusi, szerológusi, valamint élelmiszer-mikrobi- 
ológusi szakosodás lehetőségével).

- Toxikológus (4-6 féléves; egy általános képzési szakaszt követően ipari, il
letve élelmiszer- takarmány és klinikai szakosodás lehetőségével)

- Laboratóriumi állatok tenyésztése, tartása, takarmányozása és betegségei, 
valamint kísérleti célú használatuk alapelvei (1-2 féléves; együttműködők Dept. of 
Laboratory Animál Science, Faculty of Vet. Med., Utrecht)

- Állategészségügyi igazgatási szakemberképzés
- Elelmiszerhigiéniai szakemberképzés
A felsoroltak közül legalább az első 3 területen a kezdő lépéseket már 1995. 

évben meg kívánjuk tenni.

1.3. A gyakorló állatorvosok folyamatos továbbképzésének alapjai: céltanfolyamok
A gyakorló állatorvosok egyetemünkön folyó továbbképzésének alapjaként a jö

vőben az egy-egy gondolatkörre koncentrált, azokat lehetőség szerint problémaorientált 
módon feldolgozó, tematikailag lazán egymáshoz kapcsolódó rövid (1-3 napos) céltanfo
lyamokat, illetve azok sorozatát tartjuk számon. Egyes, főként metodikai alapok elsajátítását 
célul tűző tanfolyamok természetesen lehetnek ennél hosszabbak is, illetve kiegészülhetnek 
hosszabb-rövidebb (rendszerint egyéni, vagy kiscsoportos) klinikai/laboratóriumi gyakorlat
tal. Az 1995. év első félévének programját mellékeljük. A céltanfolyamok sorozatát úgy kell 
- lehetőleg több évre előre - megtervezni, hogy (1) alkalmasak legyenek az egy-egy kérdéskör 
iránt érdeklődő állatorvosok továbbképzési igényének a kielégítésére, de emellett (2) - mint 
egy tematikailag és didaktikailag egymáshoz illeszthető tanfolyam-sorozat egy-egy önálló, 
önmagában is érthető és érdeklődésre számot tartó egysége - lehetőleg képezzék részét 
valamelyik szakirányú (szakállatorvosi, specialista) képzési iránynak is. (3) Kívánatos továb
bá a 3-5 évenkénti, kiszámítható visszatérő jelleg (ennyi évre tehető ugyanis a szerzett 
ismeretek új képzést indokolttá tevő "elavulásának" az ideje).
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A folyamatos továbbképzési kötelezettségnek a majdani állatorvosi kamarai 
törvényben történő megjelenése esetén a jövőben egy-egy (lehetőleg a tananyag elsa
játításának fokát ellenőrző vizsgát is magában foglaló) céltanfolyam teljesítését az 
egyetem előre meghatározott számú továbbképzési pont (un. credit) adásával ismeri 
el. az elérhető pontok számát az egyetem és a kamara együttesen határozza meg. 
Célszerű, hogy azok tükrözzék az adott tanfolyam óraszámát és a tananyag elsajátí
tásának mértékét is. Szükséges azonban már most is hangsúlyozni, hogy (1) tovább
képzési pontok nem csupán az egyetem által szervezett céltanfolyamok elvégzésével sze
rezhetők (javasolt egyéb pontszerzési lehetőségek: kongresszusi részvéte], társaságok, 
kamarák által rendezett hosszabb-rövidebb továbbképzések, referált folyóiratban 
megjelent publikációk stb.), illetve (2) az egyetem által rendezett továbbképzések (ter
mészetesen alacsonyabb credit érték mellett) vizsgakötelezettség nélkül is látogathatók. 
Az így vizsgakötelezettség nélkül gyűjtött pontok elegendőek lehetnek a majdani ka
marai törvényben kodifikálandó önálló praxisjog fenntartásához, nem számítanának 
bele azonban az egyetem által szervezett, bizonyítvánnyal, diplomával elismert maga
sabb rendű postgraduális képzési formák (szakállatorvosi és/vagy specialista képzés) 
feltételrendszerébe.

Kívánatos, hogy egy-egy tanfolyam rendezésének joga - az alapképzés fakul
tatív tárgyaihoz hasonlóan - a tudományos minősítéssel rendelkező vezető (későbbi
ekben: habilitált vezető) oktatókat illesse meg, és egyben kötelezettségként beépüljön 
követelmény rendszerünkbe. Az egyetemnek a mindenkori illetékes rektorhelyettese ál
tal vezetett továbbképzési központja csupán a rendezvények összehangolását segíti, 
illetve azok technikai és adminisztratív lebonyolításában működik közre. Az illetékes 
rektorhelyettes, illetve a Továbbképzési Központ mellett egy, a szaktanszékek képvi
selőiből és legalább 50 %-ban külső szakemberekből (különböző érdeklődési és mun
katerületű gyakorló állatorvosok, élelmiszerhigiénikusok, laboratóriumi és igazgatási 
szakemberek, a legfontosabb társkutatóintézetek, esetleg gyógyszergyárak reprezen
tánsai, továbbá a Földművelésügyi Minisztérium Allategészségügyi-és Elelmi- 
szerhigiéniai Főosztályának a képviselője) álló tanácsadó bizottság létrehozása látszik 
indokoltnak (személyi összetétel: Id. 2. táblázat). Ennek feladata, hogy több évre előre 
javaslatot tegyen a megrendezendő tanfolyamok témáját, esetleg előadóit illetően (ter
mészetesen időről-időre felmerülhetnek rövid távon aktuálissá váló témák is). A tan
folyamok szakmai tartalmának kialakítására ezt követően az illetékes rektorhelyettes 
kéri fel a tanfolyamvezetőket. Feladatuk - társtanszékek, társintézmények, külső szakem
berek szükség szerinti bevonásával - a címszavas tematika, illetve a részletes tanterv elké
szítése, továbbá az előadók, gyakorlatvezetők munkájának az összehangolása. Az egyetem, 
illetve az egyes tanszékek meglevő, vagy jövőbeli kapcsolatai alapján lehetőség nyílik a 
tanfolyamokon neves külföldi előadók alkalmankénti foglalkoztatására is.

1.4. Szakállatorvos és/vagy specialista képzés
A továbbképző tanfolyamok, céltanfolyamok rendjének több évre előre tör

ténő meghirdetése lehetővé teszi azokból tematikailag-didaktikailag összefüggő egy
ségek (un. clusterek) kialakítását.

Ha a jelölt (1) az egy képzési irányt megtestesítő cluster valamennyi tanfo
lyamát (összesített óraszám kb. 200400 óra) igazolható módon teljesítette, (2) azok 
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anyagából levizsgázott, (3) megszerezte az előre meghatározott minimálisan szükséges 
összesített credit értéket, (4) továbbá eleget tett az előírt gyakorlati követelmények
nek, egy komplex államvizsga sikeres teljesítése után megkaphatja a speciális isme
retanyag elsajátítását igazoló bizonyítványt (certificate). (Ennek a megszerzéséig a gya
korlati képzés aránya nem haladja meg a jelenlegi - pl. a klinikus szakállatorvosi sza
kon folyó - mértéket. így viszonylag olcsón, nagyobb számú szakember továbbképez
hető, akik a jövőben esetleg a szakállatorvosi címet is viselhetik, ennek érvényessége 
azonban csak Magyar országra korlátozott, és nem azonos a nemzetközi érvényű spe
cialista állatorvosi címmel).

A bizonyítvánnyal (certificate) rendelkezők közül azok a legkiválóbbak, akik 
ezt igénylik, és megfelelő szintű (angol) nyelvismerettel is rendelkeznek, saját munkájuk 
mellett egyéni tanterv alapján egy-egy szűkebb szakterületen az illetékes szaktan- 
székiek), kliniká(k) ill. a szakterületet képviselő, korábban már specialista címet szer
zett szakemberek irányításával tovább bővíthetik ismereteiket. A további elméleti kép
zés azonban ez esetben már elsődlegesen az előírt, vagy ajánlott szakirodalom egyéni 
tanulás formában történő áttanulmányozását jelenti, ami folyamatos konzultációkkal 
és bőséges, 1-2 éves gyakorlati képzéssel) (egyénileg előírt helyeken teljesítendő kli
nikai, üzemi és/vagy laboratóriumi gyakorlatok) párosul. A képzési irány sikeres zá
róvizsga esetén egy, a szakterületileg illetékes European College/Association által is 
elismert, hazánk Európai Közösségbe való felvételét követően egész Európára érvé
nyes specialista diploma elnyerésével zárul. A képzés formai elemeinek, vizsga- és 
egyéb követelményeinek emiatt egyeznie kell a szakterületileg illetékes European Col- 
lege-ok előírásaival.

Mivel az Európai Közösség ajánlása a szükséges felügyeleti-szervezési mo
dellre vonatkozóan is tartalmaz konkrét javaslatokat, szükséges, hogy az előbbiekben 
létrehozni javasolt Továbbképzési Tanácsadó Bizottság egyszersmind az állatorvosi 
specializációt koordináló területként (Coordinating Commitee fór Veterinary Speciali- 
sation) is működjön. Az EC-ajánlás alapján a megindítani kívánt specialista-képzési 
irányok mindegyikének saját Felügyelő Bizottsággal kell rendelkeznie. A hazai sajátos
ságokon alapulóan napjainkban ezeknek célszerűen (1) a Továbbképzési Tanácsadó 
Bizottság 2-3 szakterületileg illetékes képviselőjéből, (2) az egyetemen az adott disz
ciplínát képviselő 2-3 elismert oktatóból, (3) az Fm és/vagy a kamara képviselőjéből, 
illetve (4) a Magyar Állatorvos Egyesület illetékes szakmai társaságának reprezentán
saiból kell állnia. (Ez nem jelenti azt, hogy egy-egy Supervisory Committee tagjainak a 
száma több lenne kb. 5 főnél, hiszen a szóba jöhető személyek pozícióiban lényeges mér
tékű átfedés lehetséges.)/! Felügyelő Bizottságok feladata lenne egy-egy képzési irány konkrét 
tanfolyami - tantervi részleteinek a kidolgozása, és az európai equivalenciákkal történő har
monizációja, a szakterületileg illetékes európai és világszövetségekkel, college-okkal való 
kapcsolattartás, illetve a program végrehajtásának a felügyelete.

A specialista állatorvosok képzése során is élni kívánunk az egyetemünkkel 
szoros kapcsolatban álló külföldi (mindenekelőtt az utrechti) testvér-fakultások ta
pasztalataival, és az általuk nyújtott lehetőségekkel.

Néhány olyan szakterület, ahol a specializáció iránt megítélésünk szerint meg
van, vagy a közeljövőben elképzelhető a valós társadalmi igény, és reményeink szerint 
biztosíthatók a képzés személyi és technikai előfeltételei is:
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- kisállatgyógyászat (elkülönített belgyógyászati, sebészet-szemészeti és der- 
matológiai irányulással)

- lógyógyászat (esetleg elkülönített belgyógyászati-sebészeti-sportorvostani, il
letve szaporodásbiológiai irányulással)

- gazdasági haszonállat praxis I.: emlősök (kérődző, sertés)
- gazdasági haszonállat praxis II.: baromfi, tenyésztett vadmadár
Az egyes (esetleg további) specializációs irányokat illetően várjuk szaktanszé

keink, szakmai társaságaink, illetve a Kamarai Szövetség véleményét és javaslatait.
Az egyes képzési irányok tantervi szintű kidolgozásának, illetve egyes nem

zetközileg is jól ismert hazai szakemberek specialistaként történő elismertetésének 
jelen ajánlás elfogadását, és a szükséges szervezeti struktúrák felállítását követően 
haladéktalanul meg kell indulnia. Az európai értelemben vett specialista képzés hazai 
rendszerének kialakulása azonban ezzel együtt is hosszabb előkészítést, legalább 5-6 
évet igénylő folyamat lesz.

Az igen nagy költségigény és a rendkívül magas nemzetközi követelmények 
miatt véleményünk szerint hazai körülmények között évente legfeljebb egy-két diplomával 
elismert specialista képezhető (egyféle, a PhD képzéshez sok vonásban hasonló, de nem 
tudósokat, hanem a jövő gyakorlati szakembereinek élvonalát produkáló elitképzés).

2. Szervezeti háttér
Mint arról már említést tettünk, a tanfolyami rendszer szakmai alapját a tan

székek, klinikák egy-egy vezető oktató személye körül kialakult munkacsoportjai je
lentenék. Az adott tanfolyamot koordináló vezető oktatótól elvárható, hogy igyekez
zen más munkacsoportokat, külső szaktekintélyeket is bevonni a munkába. (A speci
alista képzés keretében ezt részére a képzési irányt felügyelő bizottság elő is írhatja).

Háttérbázisul szolgál a mindenkori illetékes rektorhelyettes személye mellett 
működő Továbbképzési Tanácsadó Bizottság, illetve a specialista képzés keretében az 
egyes irányulások Felügyelő Bizottságai, melyeknek tagjait a rektor kéri föl (összetétel 
és feladat: Id. előbb), továbbá szervezési ügyekben a korábbi Továbbképzési Osztály 
szerepét átvevő Továbbképzési Központ.

Hogy a Továbbképzési Központ folyamatos üzemeltetése (az adminisztratív 
személyzet egymást helyettesítésének lehetősége) létszámbővítés nélkül megoldható 
legyen, célszerűnek látszik a korábbi Továbbképzési Központ, és a Kutatásszervezési 
Referatúra összevonása. Az új, célszerűen talán Kutatásszervezési és Továbbképzési 
Központ nevet viselő egységet az illetékes rektorhelyettes vezeti.

Tagjai: 1 fő állatorvosi végzettségű, idegen nyelvtudással rendelkező tovább
képzési és kutatási titkár

2 fő adminisztrátor (teljes munkaidejű)
1-2 fő kisegítő (részfoglalkoztatott).
Az egység feladatai:
- kutatásszervezési és pályázati ügyek intézése
- a Tanulmányi Csoport feladataihoz hasonló tevékenység végzése a poszt

graduális képzés mindkét fő területén (a tudományos doktori képzés területén ezen 
adminisztratív tevékenységét a Doktori Tanács elnökével összehangoltan kell, hogy 
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végezze: kívánatos ezért, hogy a központot vezető rektorhelyettes hivatalból egyben 
a Doktori Tanács titkára is legyen).

- a tanfolyami rendszerű továbbképzés valamennyi, nem szakmai jellegű szer
vezési kérdése és lebonyolítása.

A feladatok végrehajtásához a jelenlegi Továbbképzési Osztály teljes felújí
tása (építészet, bútorzat, irodatechnikai infrastruktúra), valamint a tanterem oktatás
technikai infrastruktúrájának rekonstrukciója szükséges.

1. táblázat
A tanfolyam jellegű, szervezett továbbképzés jövőbeni lehetséges formái

A tanfolyam jellege A tanfolyam célja és jellemzői

1. Céltanfolyam: Egy-egy szerv, szervrendszer elváltozásait, vagy egy konk
rét megbetegedés (csoporto)t tárgyaló 1-5 napos tanfo
lyam. Ha az előadásoktól elkülönülő része (pl. klinikai 
vagy laboratóriumi gyakorlat, gyakorlati bemutató céljára 
szolgáló tanulmányi kirándulás) is van, azt külön jelez
zük. Egyes esetekben az elméleti és gyakorlati rész egy
mástól elkülönítetten is látogatható, ez esetben a terve
zett tanfolyam díjat is megbontva közöljük.

2. Professzionális tanfolyam: Egy-egy speciális munkakör (pl. toxikológus, bakterioló
gus, virológus, élelmiszer-mikrobiológus, stb.) betöltésé
hez szükséges ismereteket összegző, rendszerint több fél
éven át zajló tanfolyam sorozat.

3. Doktori tanfolyam: Alapvetően a PhD-egyenértékű doktori képzés céljait 
szolgáló, minden esetben VETNEST szinten megrende
zendő, angol nyelvű tanfolyam, amely azonban térítés el
lenében bárki által 
látogatható.

4. Szimpózium: Egy-egy körülhatárolt témakör, kutatási terület jelenlegi 
állását összegző, esetenként gyakorlati bemutatóval (pl. 
módszertani jellegű laborgyakorlatok) is kiegészített ren
dezvény.

5. Nemzetközi részvétellel zajló rendezvény: Az 1..2. és 4. kategóriába sorolt, nemzetköziként megje-
lölt rendezvényekre külföldi (rendszerint az egyetemünk
kel partneri viszonyban levő társintézményeinket képvi
selő) előadók meghívását is tervezzük. Előadásaik ma
gyar nyelvre fordításáról gondoskodunk.
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2. táblázat:
A Továbbképzési Tanácsadó Bizottság felkért tagjai

Név Munkahely Szakterület

Kültagok:
Dr.Bozzai László

Dr.Bucsi László
Dr.Dankó Gyula kandidátus

INTERVET képviselet, 
Budapest

Gödöllő
Nyírbéltelek

Dr.Déry János

Dr.Fehérváry Tamás főov.h.
Dr.Gelencsér József ig.főáo. 
Dr.Gönye Sándor ig.főáo.

Dr.Gráf Zoltán

Dr.Harrach Balázs kandidátus
Dr.Horváth Erzsébet 
Dr.Kálmán Imre főáo.

Dr.Kégl Tamás c.e.docens

Dr.Kovács Sándor

Dr.Molnár Rezső igazgató 
járványvédelem)
Dr.Molnár Zoltán igazgató

Dr.Muravölgyi László főáo.

Dr.Porkoláb László ügy.ig.

Hortobágy

FM
Tolna m. Áeü.Áll.
Szombat helyi ÁEÜI Intézet

Budapest

MTA Áo.tud.Kutatóintézet
Pharmavel, Budapest
Bólyi Mg. Kombinát

Veszprém

O.Élelmiszervizsg. Intézet

Vasm.-i Áeü. Állomás

Bács-Kiskun m.Áeü.Áll.

Komáromi Mg. Kombinát

Szabolcs m.-i Állatkórház Kft

Dr.Rengei Antal
Dr.Sass Barnabás ig.,kandid.
Dr.Sárközi Péter vczérig.kand.
Dr.Sebestyén Gyula ig.,kand.
Dr.Sümeghy László főáo.

Szeged
O. Élelmiszervizsgáló Intézet
SANOFY-Phylaxia
GYEL
Mezőhegyesi Ménesbirtok Rt.

Dr.Százados Imre főáo.o.e.doc.
Dr.Tanyi János ig.,kandid.
Dr.Tckes Lajos ig.,kandid.
Dr.Wcingart Ágnes
Dr.Winter Gábor
Kamarai Szövetség hivatalos képviselője

Pécs, Vágóhíd 
Debreceni Áeüi Intézet
O.Ácüi Intézet
Budapest
Budapest

(gyógyszerforgalmazás, 
külföldi gyógyszer
gyárak képviselete) 
(vegyesprofilú magánklin.) 
(gazdasági haszonállat 
praxis, vegyes profil, 
magángyakorlat)
(gazdasági haszonállat praxis: 
vízi bfi,hal; nagyüzemi és 
magángyakorlat)
(áeüi. igazgatás, járványvédelem) 
(áeüi. igazgatás, járványvédelem) 
(diagnosztika: anyagforgalmi és 
hiánybetegségek, toxikológia) 
(kisállat magánklinika, egzotikus 
állatok)
(virológia)
(gyógyszerforgalmazás) 
(gazd.haszonállat praxis:Szm., 
sertés, ló, bfi; nagyüz. gyak.) 
(gazd.haszonállat praxis: kérőd
zők, bfi; nagyüzemi és magángy.) 
(élelmiszerhigiénia, élelmiszer
mikrobiológia)
(áeüi. igazgatás, gyakorlati

(áeüi. igazgatás, gyakorlati 
járványvédelem)
(gazd. haszonállat praxis: szem., 
sertés; nagyüzemi gyakorlat) 
(gyógyszerforgalmazás, állatkórh. 
praxis-szervezés, állatkórházi 
nagyállat praxis)
(kisállat magánklinika) 
(élelmiszerit.-minőség/biztonság) 
(gyógyszerellátás)
(gyógyszerellcnőrzés, toxikológia) 
(gazd.haszonállat praxis: szm., 
sertés, ló; nagyüzemi gyakorlat) 
(élelmiszerhigiénia-húsvizsgálat) 
(diagnosztika:fcrtőző betegségek) 
(diagnosztika:fertőző betegségek) 
(kisállat magánklinika)
(kisállat magánklinika)
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Egyetemi oktatók: 
Dr.Fekete Sándor 
Dr.Felkai Ferenc 
Dr.Fodor László 
Dr.Laczay Péter 
Dr.Magdus Melinda 
Dr.Rafai Pál 
Dr.Rusvai Miklós 
Dr.Szenczi Ottó 
Dr.Szita Géza 
Dr.Tóth József 
Dr.Veresegyházi Tamás 
Dr.Vetési Ferenc 
Dr.Visnyei László

egyetemi tanár (kandidátus) 
egyetemi docens (kandidátus) 
egyetemi docens (kandidátus) 
egyetemi docens (kandidátus) 
egyetemi adjunktus (kandid.) 
egyetemi tanár (kandidátus) 
egyetemi adjunktus (kandid.) 
egyetemi tanár (kandidátus) 
egyetemi adjunktus (kandid.) 
egyetemi tanár (kandidátus) 
egyetemi docens (kandidátus) 
egyetemi tanár (kandidátus) 
egyetemi docens (kandidátus)

(Takarmányozástan) 
(Kisállat-rendelő) 
(Járványtan-bakterológia) 
(Gyógyszertan) 
(Belgyógyászat) 
(Állathigiénia) 
(Járványtan-virológia) 
(Szülészet-szap. biológia) 
(Élelmiszerhigiénia) 
(Sebészet) 
(Élettan-Biokémia) 
(Kórbonctan) 
(Igazgatás-igazságügy)

Az Állatorvostudományi Egyetem 1995. év első félévi továbbképzési programja

Irányulások: 1. Kedvtelésből tartott állatok (koordinátor:dr.Magdus Melinda)
2. Ló (koordinátor: prof.Tóth József-dr.bodó G.)
3. Gazdasági haszonállat fajok (koordinátor: dr.Huszenicza Gyula)
4. Baromfi, tenyésztett vadmadár (koordinátor: prof.Vetési Ferenc)
5. Élelmiszerhigiénia (koordinátor: dr.Szita Géza)
6. Fajokhoz nem kötődő témakörök. Aeü.igazgatás (koordinátor: dr.Visnyei László)

1. irányulás: Kisállat (koordinátor: dr.Magdus Melinda)

Kód, cím Bázisintézmény Jelleg 
tanfolyamvezető

Tervezett
Időtartam Tanfolyam-
Időpont díj

Különleges állatok tenyésztése, 
takarmányozása és betegségei:

tanfolyam 
blokk

1.1.1. Kedvtelésből tartott madarak 
tenyésztése, táplálása és 
fontosabb megbetegedései

Rendelőintézet 
dr.Felkai Ferenc

1 nap 
(márc.10.) 
péntek

3.000.-Ft

1.1.2. Kedvtelésből tartott kisrág- 
csálók táplálása, szaporítása 
és fontosabb betegségei szombat

dr.Felkai Ferenc
dr.Fekete Sándor

1 nap 
(márc.ll.)

3.000.-FI

1.1.3. Kedvtelésből tartott hüllők, 
kétéltűek táplálása, szaporo
dása és fontosabb betegségei

dr.Felkai Ferenc
dr.Janisch Miklós

1 nap 
(márc.12.) 
vasárnap

3.000.-Ft

1.1.4. Lakásban tartott egzotikus 
(állatkerti) emlősök táplálása, 
szaporodása és fontosabb 
betegségei

dr.Felkai Ferenc
dr.Gráf Zoltán

1 nap 
(márc.13.) 
hétfő

3.000.-Ft

Megjegyzés: Az 1.1.1.-1.1.4. blokkba sorolt egységek felvehetők egyben is, 4 napra

Röngenológia: tanfolyam

lO.OOO.-Ft!

1.2.1. Állatorvosi röntgenológiai alap
ismeretek (röntgenkészülékek 
használatára feljogosító, 
vizsgaköteles tanfolyam)

ANTSZ blokk
Sebészet,
Továbbképzési Központ 
dr.Tóth József

5 nap
(márc.27-31.)

9.000.-Ft
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1.2.2. Röntgen- és ultrahang
diagnosztikai módszerek a 
kisállat-praxisban

dr.Tóth József
dr.Vörös Károly

3 nap 
(ápr.3-5.)

10.000.-Ft

Megjegyzés: Az 1.2.1. és 1.2.2. blokkba sorolt egységek felvehetők egyben is, 17.000.-Ft!
További 3x1 nap klinikai gyakorlat, külön beosztás szerint.

1.3. Kisállat kardiológia Belgyógyászat Cél
tanfolyam

5+2x1 nap 
(febr.d6-10.)

12.000.-Ft
dr.Vörös Károly

Megjegyzés: ebből 2x1 nap klinikai gyakorlat, külön beosztás szerint.

1.4. A kedvtelésből tartott állatok Takarmányozástan
táplálása és klinikai dietetikája dr.Fekete Sándor

Cél
tanfolyam

1 nap 
(jun.2.

4.000.-Ft

1.5. A kutya és macska bőrgyógyászati Belgyógyászat
betegségei dr.Magdus Melinda

Cél
tanfolyam

2+2x1 nap
(máj.18-19.)

10.000.-Ft

Megjegyzés: Ebből 2x1 nap klinikai gyakorlat, külön beosztás szerint

1.6. A kutya és macska fertőző betegségei Belgyógyászat 
és gyógykezelésük aktuális kérdései dr.PappLászló
és gyógykezelésük aktuális kérdései dr.Tuboly Sándor

Cél
tanfolyam

2 nap 
(jun.6-7)

10.000.-Ft

1.7. A kutya és macska szaprodás- Szülészet
biológiája, mesterséges terméke- dr.Zöldág László
nyítése és ivarszervi betegségei

Megjegyzés: Ebből egy nap klinikai gyakorlat, külön beosztás szerint

1.8. A HSÁVÁ 4. országos konferenciája:
A kutya és a macska nephrourológiai dr.Magdus
megbetegedései és gyógykezelésük Melinda
Nemzetközi részvétellel. A Klinikus
Társaság tagjai számára

Cél
tanfolyam

Konferencia 
(ápr.28-29.)

2+1 nap 
(ápr.18-19.)

2 nap

12.000.-Ft

1.9. Kisállat klinikus szakállatorvos Továbbképzési
képzés,IV.félév Központ
További 5 nap gyakorlati képzés

1.10. Akadémiai beszámolók
Klinikai kutatások

Szakállatorvos 
képzés

5 nap 
(febr. 13-17.) 1

5 nap
(jan.26.)

30.000.-Ft

2. irányulás: Ló-postgraduális képzés (koordinátor: dr.Tóth József - dr.Bodó Gábor)

Kód, cím Bázisintézmény, Jelleg 
tanfolyamvezelő

Tervezett
Időtartam Tanfolyam-
Időpont díj

továbbképzés + 2.1. céltanfolyam 
sikeres teljesítése esetén lehetséges)

2.1. A ló szaporodásbiológiája,

2.2.

meddősége és ivarszervi Szülészet Cél- 3 nap 8.000.-Ft
betegségei. A modern diagnosz- dr.Huszcnicza Gy. tanfolyam (jan.30-febr.l.)
tikai és terápiás módszerek
alkalmazásának alapjai
Lovak szaporodásbiológiai gondo- Szülészet Cél- 5 nap 6.000.-Ft
zásának és mesterséges terméke- dr.Huszenicza Gy. tanfolyam (feb.-jun.)
nyitésének a gyakorlata 2-3 fős csoportokban,
(részvétel csak a dec.1-3. külön kiírás szerint
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gyógykezelése

2.3. A lovak kólikás megbetegedéseinek Belgyógyászat Cél 1 nap 4.000.-Ft

2.4.

diagnosztikája és a gyógykezelés 
lehetőségei (elkülönítő kórjelzés, 
terápia)
Klinikai kutatások

dr.Vörös Károly

AOTE

tanfolyam

Akadémiai

(május 25.)

1 nap

2.5.
beszámoló
Lovak légzőszervi és vérkeringési Belgyógyászat Cél

(jan.26.)
2 nap

betegségeinek diagnosztikája és dr.Vörös Károly tanfolyam (jun.22-23.) 6.000.-Ft

3.i rányulás: Gazdasági haszonállat fajok (emlősök) 
(koordmátox-.dr.Huszenicza Gyula)

biológiai gondozása dr.Solti L.-dr.Szenci O.

Kód.cím Bázisintézmény, 
tanfolyamvezető

Jelleg Tervezett
Időtartam 
Időpont

Tanfolyam
díj

3.1. Egyes fontosabb takarmány
ártalmak, hiánybetegségek 
szaporodásbiológiai követ
kezményei nőivarú haszon
állatokon

Takarmányozástan- 
Szülészet,dr.Fekete 
S.-dr.Huszenicza Gy.

Cél
tanfolyam

3 nap 
(febr.20-22.)

8.000.-Ft

3.2. A szarvasmarha tőgygyulla- Szülészet-Élelmiszer-
dása (kórtan, kórhatározás, higiénia,
terápia) és az ellene való dr.Huszenicza Gy.-
védekezés. A higiénikus tej- dr.Szita G.

t ermelés alapjai

Megjegyzés: A rendezvény részben a MAGYOSZ által támogatott

Cél
tanfolyam 
(nemzetközi 
részvéttel)

3 nap 
(máj. 15-17)

5.OOO.-Ft

3.3. A szarvasmarha nemi működé
sének zavarai és szaporodás-

Szülészet, 
dr.Huszenicza Gy.-

Cél
tanfolyam

2+1 nap 
(márc.6-8.)

8.000.-Ft

Megjegyzés: Egy nap gyakorlati bemutatóval egybekötött tanulmányi kirándulás

4. irányulás: Baromfi, tenyésztett vadmadár (koordinátor: dr. Vetési Ferenc)

Megjegyzés: Ebből egy-egy nap bemutatóval egybekötött tanulmányi kirándulás

Kód, cím Bázisintézmény, 
tanfolyamvezető

Jelleg Tervezett
Időtartam, 
időpont

Tanfolyam 
díj

4.1. A coccodiosis terápiájának 
aktuális kérdései

Megjegyzés: Gyógyszergyári támogatással

Parazitológia 
dr.Varga J.- 
dr.Kobulej T. Céltanfolyam

1 nap 
(máj.24.)

4.2. A baromfi- és tenyésztett 
vadmadár fajok szaporodás
biológiája és mesterséges 
termékenyítése

Szülészet 
dr.Solti L.

Céltanfolyam 2+1 nap 
(ápr.24-26.)

12.000.-Ft
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5. irányulás: Élelmiszerhigiénia (koordinátor: Dr.Szita Géza')

Kód, cím Bázisintézmény Jelleg Tervezett
tanfolyamvezető Időtartam Tanfolyam-

Időpont díj

5.1. Korszerű húsvizsgálat Élelmiszerhigiénia Prof. 3 nap 8.000.-Ft
dr.Biró Géza (máj.29-31.)

6. Fajokhoz ne kötődő témakörök: Áeü.igazgatás, Állatvédelem 
(koordinátor: dr.Visnyei László)

részvétellel)

Kód, cím Bázisintézmény, Jelleg Tervezett
tanfolyamvezető Időtartam, 

időpont
Tanfolyam- 
díj

6.1. A humán táplálkozás Takarmányozástan,
kérdései dr.Fekete S.

Céltanfolyam 
(máj.26.)

1 nap 3.500.-Ft

6.2. Az állatorvos kártéríté- Áeü. igazgatást.,
si felelőssége dr.Visnyei L.

Megjegyzés: a Providencia Biztosító által támogatott rendezvény

Céltanfolyam 2 nap 
(márc. 16.-17.)

3.000.-Ft

6.3. Állatgyógyászati gyógy- Gyógyszertan-
szerkincs és marketing MAGYOSZ
(tendenciák a gyógyszer- dr.Semjén G.-
fejlesztésben és forgal- dr.Sárközi P.
mazásban)

Megjegyzés: a MAGYOSZ által finanszírozott rendezvény

Céltanfolyam 
(nemzetközi 
részvétellel)

3 nap 
(máj.3-5.)

6.4. Háziállatok babesiák Parazitológia
okozta megbetegedései dr.Varga I.

Szimpózium 
(nemzetközi

1 nap
(máj.22.)

3.000.-Ft

10.3.1.8. 1994. december 6. Az MTA Allatorvostudományi Bizottságának mun
kacsoportja és az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottsága együttes ülése

NAPIREND:
1. A tőgyegészségügyi helyzet javításának genetikai és környezeti feltételei
Ülésünk folytatása az 1994. október 4-én Gödöllőn "Az Állattenyésztési Tel

jesítményvizsgáló KFT (Gödöllő) tőgyegészségügyi tevékenységéről, fejlesztési tervei
ről és a hazai tőgyegészségügyi helyzet" c. anyagról tartott együttes megbeszélésnek.

2. Vita, amelyről közös bizottsági állásfoglalás készül.
3. Bejelentések, javaslatok.
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l.sz- melléklet 
Javasolt vitakérdések

- A masztitisz-rezisztenciára, ill. -fogékonyságra vonatkozó tenyészértékbecs- 
lés időszerűsége és lehetőségei a hazai holstein-friz típusú tehénállományokban.

Milyen információkat hasznosítsunk a tenyészértékbecslésben?
Milyen mutató(k) formájában közlendő az eredmény?
Milyen szelekciós index(ek) alkalmazása lehet célravezető?
A szomatikus sejtszám csökkentésére irányuló szelekció megítélése, lehetőségei.
- További (eddig nem vagy alig értékelt) tőgy-morfológiai tulajdonságok meg

ítélésének szükségessége és lehetősége a küllemi bírálatok keretében (vagy azonkívül) 
- a masztitisz-rezisztencia fokozása végett.

- A fejési sebesség (gépi fejhetőség) rendszeres mérésének indokai és lehe
tőségei - tőgyegészségügyi szempontból megítélve.

- A fejési tecnológia fejlesztésének lehetőségei és feladatai, különös tekintettel 
a tőgy száraz előkészítésére, a fejés előtti és utáni bimbó-fertőtlenítés módszereinek 
értékelésére.

- Az ún. automatikus fejési rendszerek térhódításának várható hatásai a masz- 
titisz-gyakoriságra és a különböző tőgygyulladás-formák megjelenésének és károkozá
sának mértékére.

- A tehén szervezetének legyengülését okozó, ezáltal masztitiszre hajlamosító 
anyagforgalmi (és egyéb) betegségek kiküszöbölésének lehetőségei a takarmányozási 
gyakorlat javításával, különös tekintettel az ellés körüli időszakra.

- Az istállók klimatikus viszonyainak, belső környezetének, az állatok elhelye
zési körülményeinek optimalizálása kötött és kötetlen tartási rendszerekben.

- Az "animal welfare" és a környezetvédelem követelményeinek figyelembe
vétele és érvényesítése - a tőgyegészség-védelem aspektusából értékelve.

Az élő Salmonella Vakcina baromfi-salmonellosis elleni 
alkalmazásával kapcsolatos elvi állásfoglalás

Az MTA Állatorvostudományi Bizottságának oltóanyag albizottsága- és Sal
monella albizottságából felkért illetékesek egyöntetű állásfoglalása szerint - a barom
fiállományaink Salmonella fertőzöttségének széles körű elterjedtségére és annak hu
mán-egészségügyi jelentőségére való tekintettel - egyéb módszerek fontosságának 
hangsúlyozása mellett - a védekezésben a lényegesen csökkentett virulenciájú élő Sal
monella vakcinák alkalmazásának lehetősége is kipróbálható.

Az ilyen vakcinák alkalmazhatóságának közegészségügyi szempontból való 
megítélésére elfogadott nemzetközi kritériumrendszer nincsen. A jelenleg engedélyez
tetésre benyújtott egyetlen ilyen vakcina a Zoosaloral-H "Dessau" vakcina, melynek 
törzsére vonatkozóan a leghosszabb időre visszanyúló kedvező közegészségügyi ta
pasztalatok vannak.

A szóban forgó vakcinát a fenti okok miatt kísérleti célból javasoljuk enge
délyeztetni az alábbi feltételekkel:
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1. A kipróbálást meghatározott ideig, kijelölt területen és állományokban, meg
felelő szakmai és laboratóriumi kontroll mellett (pl: ismert Salmonella fertőzöttségű szü
lőállományokban) javasoljuk. Ezeket szerológiailag baromfitifusz keresztreakció-, majd a 
vágóhídon Salmonella hordozás-, ill. kontamináció szempontjából javasolt ellenőrizni.

2. Az engedély kiadása előtt egyeztetni kell a kísérleti alkalmazás köz
egészségügyi feltételeit (pl: a vakcina törzs átadása az OKI-nak markerek és fág-tipus 
ellenőrzése céljából, valamint a vakcinát alkalmazó és a vakcinázott állományból szár
mazó élelmiszert fogyasztó személyek ellenőrzése, törzsmeghatározás, tipizálás).

Ezen kísérleti időszak tapasztalatai alapján nemcsak erről a vakcináról, ha
nem általában az élő Salmonella vakcinák alkalmazhatóságának kritériumairól is to
vábbi részismereteket szerezhetünk, arra az időre amikor majd esetleg a jelenleginél 
ígéretesebb (pl: S.enteritidis) vakcina is kísérleti alkalmazásra kerül.

Oliser László, Sólyom Ferenc és Bertók Lóránd "Javaslat egy Magyar 
Oltóanyagtermelő Intézet létesítésére" c. 1994. március 21-én kelt beadványát az 

MTA Állatorvostudományi Bizottságának Oltóanyag Albizottsága megtárgyalta, és 
véleményét az alábbiakban foglalja össze:

•re ÓV.

1. Valóban kívánatos lenne, ha az eladásra most meghirdetett multinacionális 
Phylaxia Sanofi Oltóanyagtermelő Rt. mellett egy többségi hazai tulajdonú, és a ma
gyar állategészségügy befolyása és felügyelete alatt működő oltóanyagtermelő intézet 
létesülne, amely követné az 1912-ben Köves professzor által alapított, és a közelmúltig 
a magyar állategészségügy érdekeit szolgáló Phylaxia hagyományait. Egy ilyen intézet 
állami támogatással történő létrehozása azonban napjainkban nem reális igény.

2. Sajnálattal állapítjuk meg, hogy az Oliser László és társai által benyújtott 
javaslat olyan gondatlanul lett összeállítva, hogy az sem szakmai, sem pénzügyi, sem 
kereskedelmi szempontból nem bírálható el.

Fenti véleményünket csak néhány példával támasztjuk alá:
- Az újonnan létesítendő intézmény esetleges szakmai résztvevőjeként általuk 

felsorolt magyar kutatók közül, az aláírókon kívül, senkinek nem volt tudomása neve 
szerepeltetéséről.

- Megfelelő dokumentáció hiányában a javaslatban szereplő külföldi cégek 
együttműködési szándéka nem ítélhető meg.

- A piaci tervezés alapjai nincsenek megjelölve (legalább a jelenlegi éves hazai 
vakcina forgalmat, s abban a különböző cégek által előállított termékek részesedését 
be kellett volna mutatni).

- A javaslat készítői szemmel láthatóan olyan alapvető fontosságú kategóriák je
lentésével sincsenek tisztában, mint például a regisztrált vakcina és a regisztrált vakcina
törzs közötti különbség. Ennek következtében a pénzügyi tervezés, a várható kiadások és 
bevételek összesítése teljesen megalapozatlan, s mint fentebb említettük, értékelhetetlen.
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3. A beadvány egyik kísérőlevelében (Kiegészítések Vakcinatermelő Intézet 
létesítésére vonatkozó tanulmányunkhoz) megemlítik, hogy az Fm Phare Irodája részéről 
dr.Takács Imrétől támogatási ígéretet kaptak. Albizottságunk álláspontja az, hogy a szűkös 
Phare keretből, elsősorban az országos állategészségügyi diagnosztikai hálózat korszerű
sítésének, és az ÁOGYI támogatásának mindenképpen prioritást kell adni.

4. Az Oltóanyag Albizottság kívánatosnak tartaná, ha a javaslattevők esetleges 
további előkészítő munkájukban az ÁOGYI szakmai tanácsaira támaszkodnának, 
hogy reális alapokon nyugvó, értékelhető tervezet készülhessen. Az alaphelyzet a Sa- 
nofi döntése (ti. hogy az állatgyógyászati egységeit eladni szándékozik) miatt úgyis 
alapvetően megváltozott. Hogy ebben a helyzetben a "régi" Phylaxia és a Seromed 
külföldi partnerekkel reális fejlesztési elképzelést tud-e kidolgozni, arról csak annak 
megismerése után lehet nyilatkozni.

Összefoglalva véleményünket, még egyszer hangsúlyozzuk, hogy a javaslat ér
tékelhetetlen, s ezért nem tudjuk támogatni.

10.3.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

10.3.2.1. ”Az egzotikus, bejelentési kötelezettség alá vont fertőző betegségek kór
jelzésének helyzete és a fejlesztés követelményei az Európai Unió előírásainak a tükrében” 
című előterjesztésről

Az MTA Állatorvostudományi Bizottsága 1994. április 19.-én tartott ülésén meg
tárgyalta a Tekes Lajos elnökletével létrehozott ad hoc bizottság előterjesztését. A Nemzet
közi Állategészségügyi Hivatal a listáján szereplő egzotikus fertőző betegségek kóijelzésének 
hazai helyzetéről, és azzal kapcsolatban az alábbi állásfoglalást alakította ki:

Az előterjesztés reálisan értékelte az egzotikus fertőző betegségek kórjelzése 
terén kialakult hazai helyzetet. Abban sajnálatosan tükröződik a hazai diagnosztikai 
szolgálatnak a 80-as évek közepe óta tartó háttérbe szorítása, a csak a végtermékre 
irányuló diagnosztikai munka, pedig annak elsőrendűen szolgálnia kell a köz
egészségügyi és környezetvédelmi szempontokat is. Helyzetünk annál is inkább nehéz, 
mert az Európai Unió kritikusan vizsgálja a diagnosztikai szolgálat működését és elő
írja az egyeztetett módszerek használatát.

Az egzotikus fertőző betegségekre vonatkozó diagnosztikai vizsgálatok előírás 
szerinti végzéséhez és ezáltal az élő állat, illetve állati eredetű termékek exportjának 
a biztosításához szükséges feltételek megteremtése állami feladat.

Az Európai Unió állategészségügyi előírásainak a teljesítése és a hazai állat
állomány állategészségügyi biztonsága érdekében a bizottság az alábbiakat javasolja:

1. Az A-listában szereplő fertőző betegségekre vonatkozóan az Országos Ál
lategészségügyi Intézet saját anyagi eszközeiből mielőbb szerezze be a szükséges diag- 
nosztikumokat (antigéneket, immunsavókat, vírustörzseket, sejtvonalakat stb.) és fo
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lyamatosan tartsa azokat olyan állapotban, hogy egy esetleges behurcolás vagy export 
előírás esetén a szükséges diagnosztikai vizsgálatok azonnal elvégezhetők legyenek. 
Elsősorban az Európai Unió által forszírozott fertőző betegségek diagnosztizálási le
hetőségét kell minél előbb megteremteni.

2. Ahhoz, hogy az Országos Állategészségügyi Intézet az egzotikus fertőző 
betegségek kórjelzését el tudja végezni, az ajánlott diagnosztikai módszerekkel lépést 
tartson és ezenkívül a bejelentési kötelezettség alá vont fertőző betegségek terén ma
radéktalanul elláthassa, az intézet szakember állományát központi keretből, növelni 
kell (4-5 szakember munkába állítása és ezek begyakorlása megfelelő referencia la- 
boratóriumokban).A fenti okok miatt csökkenteni kell az Országos Állategészségügyi 
Intézet rutin diagnosztikai munkával való terheltségét úgy, hogy az egyes fertőző be
tegségek (pl. a ragadós száj- és körömfájás, az SVD, a klasszikus sertéspestis) élőcsírás 
antigén használatát nem igénylő szerológiai felmérő, ellenőrző, adás-vétellel, expor
telőkészítéssel, a betegség elterjedtségével kapcsolatos, valamint az immunállapot 
megítélését szolgáló vizsgálatokat minden intézet az általa ellátott területen maga vé
gezze. A Newcastle-betegség és a madárinfluenza esetén a kórokozó izolálását és 
azonosítását ugyancsak valamennyi intézet a területi elv alapján végezze és az Orszá
gos Állategészségügyi Intézetben csak az izolált törzsek tárolása és esetleg szükségessé 
váló további vizsgálata történjék. Itt kell kialakítani a számítógépes nyilvántartás egy
ségesített módszerét és ezeknek az adatoknak központi tárolását is.

Az egzotikus betegségek biztonságos kórjelzése érdekében, központi keretből, 
a lehető legrövidebb időn belül el kell végezni az alábbi munkákat az Országos Ál
lategészségügyi Intézetben:

- megfelelően izolálható járványboncoló kialakítása;
- a jelenleg is meglévő zárt laboratórium rekonstrukciója (szennyvíz rendszer, 

levegőszűrés, átadó autokláv beépítése, öltöző-fürdő létesítése);
- a zárt laboratórium megfelelő műszerekkel való ellátása.
4. Ugyancsak központi forrásból megfelelő állatházat kell kialakítani az Ál

latgyógyászati Oltóanyag- és Gyógyszerellenőrző Intézetben, az egzotikus betegségek 
kórokozóival szükség esetén végzendő állatkísérletekhez.

A 3. és 4. pontban javasoltak megvalósítása nagyon sürgős, mert egy nemzet
közi ellenőrzés a jelenlegi helyzetet nagyon elmarasztalja. Ezért az átalakítás tanul
mánytervét és költségvetési tervét a két érintett intézettől minél előbb be kellene kérni 
és a szükséges lépéseket haladéktalanul megtenni.

5. A bizottság ajánlja az Országos Állategészségügyi Intézetben egy operatív 
járványügyi csoport kialakítását annál is inkább, mert e feladatok hatékonyabban és 
gyorsabban láthatók el, ha kikerülnek a közvetlen minisztériumi irányítás alól.
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10 .3.2.2. A hazai állatorvostudományi kutatások gyakorlatban hasznosítható 
eredményei (1990-1993).

Előterjesztő: Mészáros János

Bevezetés

Az MTA Állatorvostudományi Bizottsága eddig háromszor (1963, 1973, 1983) 
elemezte a hazai állatorvostudományi kutatások helyzetét és terjesztett elő időszerű ja
vaslatokat. Ezeket megtárgyalta az Agrártudományok Osztálya és az MTA Elnöksége is. 
A hozott elnökségi határozatok mindig lendületet adtak a további kutatásoknak.

A korábbi kedvező tapasztalatok és az utókor iránti felelősségtől is vezettetve 
bizottságunk hasonló helyzetelemzést készít az utóbbi 10 évről is. Ezt megelőzendő - 
a mezőgazdaságra és ezen belül az állattenyésztésre vonatkozó kormányzati elképze
lések véglegesítése előtt - most a hazai állatorvosi kutatásoknak a gyakorlatban hasz
nosítható, 1990-1993-ban közölt eredményeit foglaljuk össze. Ezt számos megközelí
tésben lehetne elvégezni, mi főleg a Magyar Állatorvosok Lapjában közölt, eredeti ku
tatásokon vagy megfigyeléseken nyugvó cikkeket vettük alapul, mivel a gyakorló állator
vosok legnagyobb részéhez e lapban megjelent szakközlemények jutnak el.

Azokról a korábban végzett alapkutatásokról nincs most módunk számot ad
ni, amelyek megalapozták a gyakorlatban is hasznosítható eredményekkel járó 1990- 
1993. között végzett kutatásokat. A "műfajból" következik továbbá, hogy nem mutat
hatjuk itt be az elmúlt 3 évben született alapkutatási eredményeket sem.

A lehetséges szerkezeti formák közül az állatfajonkénti tagolás látszott célsze
rűnek. A nem egy állatfajra vonatkozó kutatási eredményeket diszciplínák szerinti cso
portosításban ismertetjük. Állatfajon belül a (baktérium-gomba-vírus okozta) fertőző, 
majd az un. nem fertőző betegségek sorrendjét követjük. Az Összefoglaló a kutatások 
főbb irányait és eredményeit foglalja össze. Ezt követően a Részletes rész az eredmé
nyek iránt mélyebben érdeklődőknek szól.

Összefoglaló
A címnek megfelelő, mellékelt tételes beszámolóból összefoglalás és kiemelés 

céljából az alábbiakat kívánjuk röviden ismertetni.

Szarvasmarha
Rendszeres vizsgálatok történtek a fertőző rhinotracheitis (IBR) hazai elter

jedtségére, az eddig ismert légzőszervi megbetegedéseken túl a vetélésben és szaru- 
hártyagyulladásban játszott szerepére, továbbá az állományokban a fertőzöttség aktív, 
vagy megnyugodott formájára vonatkozóan. Ezek alapján elemezték egy országos 
mentesítési akció lehetőségeit s erre vonatkozóan az MTA Állatorvostudományi Bi
zottsága ajánlást dolgozott ki. A mentesítést elősegítendő hazai ELISA kittet állítottak 
elő. Ugyancsak ELISA módszert dolgoztak ki egy, egyébként nehezen vizsgálható ví
rus, a respiratory syncytial (RS) vírus okozta fertőzöttség gyorsabb és megbízhatóbb 
kimutatására.
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Sertés
A gyakorlat számára legtöbb eredmény az Aujeszky-féle betegség molekuláris 

epidemiológiája és a vakcinák védőértékének pontosabb meghatározása területén szü
letett. Kiderült, hogy országrészenként jól elkülöníthető genomszerkezeti változatok 
ismerhetők fel s ennek alapján a fertőzöttség forrása az eddiginél jóval nagyobb biz
tonsággal kimutatható. A fertőződés elleni tökéletesebb védelem céljából olyan kísér
leti vakcinát állítottak elő, mely a vadvirusnak nemcsak megbetegítő képességét, ha
nem a sertésben való megtelepedését is megakadályozza.

Szaporodásbiológiai vonatkozásban fontos megállapítás, miszerint a szabad
ban élő sertések paraméterei (visszaivarzás, progeszteronszint) kedvezőtlenebbek a zárt 
tartáshoz képest. Megállapították, hogy a zárt tartásban a termékenyítést követő szérum- 
progeszteron vizsgálatra építve a sertéstartás gazdaságossága jelentősen fokozható.

Baromfi
A ludak petevezető, ill. phallusgyulladása hátterében a mycoplasmák szerepét 

megerősítő adatokat nyertek és M. cloaceae okozta heveny keratoconjunctivitist ész
leltek kislibákban. A baromfipestis virus különböző változatainak egyes járványokban 
játszott szerepére monoclonalis ellenanyagok segítségével mutattak rá: megállapítot
ták pl. hogy 1984-ben hazánk déli és Jugoszlávia északi részén a baromfipestis vírusnak 
legalább 3 féle változata fordult elő, többnyire az országhatár mindkét oldalán, szinte 
egyidőben. A virus elleni immunizálás hatékonyságának növelése érdekében egy hazai 
apatogén virustörzsből (NDV6/10) VITAPEST néven szabadalmazott és forgalmazott, 
az addiginál szélesebb körben és aeroszolban is használható vakcinát állítottak elő.

Hal
Körültekintő differenciáldiagnosztikai és parazitológiai vizsgálatokkal megál

lapították, hogy az 1991-92 évi tömeges balatoni angolnapusztulás nem más, mint az 
Aguillicola crassus fonálféreg okozta úszóhólyaggyulladás, melynek hátterében a halak 
és a féreg köztigazdáinak feldúsúlása állt. A kutatók javaslatára - egyéves késéssel - 
bevezetett gyérítés egyértelműen kedvező eredményre vezetett.

Kedvtelésből tartott állatok
Elsősorban ló, eb, macska egészségügy területén születtek diagnózist és gyógy

kezelést előrevivő új klinikai és gyógyszer-alkalmazási eredmények, melyek részletes 
felsorolása a mellékletben található.

Élelmiszer-egészségügy, takarmányozás és környezetvédelem
A már 1968-ban betiltott klórozott szénhidrogének folyamatos és széles körű 

monitorozásának eredményeként tudjuk, hogy élelmiszereinkben két nagyságrenddel 
a WHO/FAO határértékek alatt vagyunk. Növekvő figyelmet kell viszont fordítani a 
különböző antibiotikumok- és egyéb kemoterápiás szerekre, melyek több intézet rész
vételével végzett széles körű kiürülésdinamikai vizsgálataival meghatározták, ill. szük
ség esetén módosították azok élelmezésegészségügyi várakozási idejét.

A nagy tejhozamú tehenek takarmányozásában újabb lehetőségeket jelente
nek a bendő mikroorganizmusok által nem hasznosítható, de az állatban metioninná 
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alakuló metionin-származékok. Az értékesülést előnyösen befolyásolják a metionin 
hydroxi-analógok és U-vitamin. A hazai kifejlesztésű U-vitamin a tojótyúkok termelési 
és állategészségügyi mutatóit is kedvezően befolyásolta.

Széles körű vizsgálatok történtek a takarmányok kadmium, nitrát és mikoto- 
xin szennyezettségére vonatkozóan. Összefüggést mutattak ki a talaj kadmium terhe
lése és vegyhatása, ill. a termelt növények kadmiumtartalma és nitráttartalma között. 
A magas nitráttartalom miatt legveszélyesebb növényfajokat 24 faj vizsgálatával meg
határozták. Felhívták a figyelmet a növényi eredetű takarmányok titán tartalmának 
növekedésére is.

A sertéstakarmányok korábbi években észlelt gyakori (14-18 %-os) ochratoxin 
szennyezettségével összhangban a tárgyidőszakban, jellegzetes kórszövettani elválto
zások és a toxin kimutatása alapján hízósertésekben ochratoxin-A toxikózist állapítot
tak meg. A baromfitakarmányok trichotecén toxin (pl: T2) tartalmára visszavezethető 
tojásterméketlenséget, embrióelhalást (pl: pulykánál) és a kelési százalék lényeges 
csökkenését állapították meg és igazolták kísérletesen.

Részletes rész

1. Szarvasmarha-egészségügy
1.1. Módszert dolgoztak ki a Leptospira hardjo izolálására. A fertőzöttség elter

jedésére korábban a Dunántúlon végzett vizsgálatokat ország keleti megyéiben folytatták. 
Itt az állományok 63 %-a bizonyult 1-2 vagy több Leptospira fajjal fertőzöttnek. Leggya
koribb a L.gripothyphosa, majd a L.hardjo fertőzöttség volt. Összefoglalták a védekezés le
hetőségeit, ajánlva a fenti két Leptospira fajból készült bivalens vakcina használatát.

1.2. Széles körű vizsgálatok alapján meghatározták a jelen időszakban a tőgy- 
gyulladást okozó baktériumok előfordulási gyakoriságát és az egyes törzsek antibioti
kum érzékenységét, ami a korábbiakhoz képest romlott. A tőgygyulladások különböző 
szakaszaiban értékelték az állomány tőgyegészségügyi helyzetének megítélésére és a 
tej minősítésére leginkább alkalmas "mastitis markerek" használhatóságát.

1.3. Hazánkban első esetben írták le és reprodukálták a borjak Micropoly- 
spora nemzetségbe tartozó actinomyceták okozta allergiás tüdőgyulladását, amelyet 
több országban az un. "farmer’s lung" egyik kórformájának tartanak.

1.4. Összehasonlító vizsgálatokkal bizonyították a ceftiofur-Na hatékonyságát 
a borjak baktériumos eredetű légzőszervi betegségeiben. E megbetegedések és az elhul
lások számát az adott gazdaság borjaiból izolált P. haemolytica, P.multocida és para- 
influenza 3 törzsekből készített telepspecifikus vakcinákkal is csökkenteni tudták.

1.5. A szarvasmarha vérsavók rendszeres vizsgálatával megállapítható a fer
tőző rhinotracheitis vírus (IBR) vetélésben játszott szerepe és az állomány fertőzött- 
ségének aktív vagy megnyugodott állapota, mely utóbbi előfeltétele az előtérbe került 
mentesítésnek. Ennek lehetőségeit elemezték, s kezdeményezték az országos mente
sítés megindítását, amit az MTA Allatorvostudományi Bizottsága állásfoglalásával is 
támogatott. A mentesítést segíti, hogy a fertőzöttség kimutatására hazai ELISA kittet 
állítottak elő, amely alkalmas az ellenanyagoknak mind a vérsavóból, mind az egyedi, 
mind az elegytejből való kimutatására. Megállapították, hogy az IBR vírus már a 2 
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hónaposnál fiatalabb borjakban 40 %-os morbiditással járó kötő- és szaruhártya gyul
ladást okozott.

1.6. A tüdőgyulladást okozó respiratory syncytial (RS) vírus ellenanyagainak 
kimutatására ELISA módszert dolgoztak ki, ami sokkal gyorsabb és olcsóbb, mint a 
körülményes vírusizoláláson alapuló eddig használt módszer. Segítségével a rendelke
zésre álló vakcinát célzottabban és hatékonyabban lehet alkalmazni.

1.7. Mivel a 2 hónapos borjakban a maternális ellenanyagok szintje már je
lentősen csökken vagy meg is szűnik, az addig a szabadban, egyedi ketrecekben tartott 
borjak vakcinázásiprogramját úgy kell megtervezni, hogy mire azok a növendék istálló 
csoportjaiba kerülnek, bennük a megfelelő ellenanyagszint kialakuljon.

1.9. A gyomorbélférgekkel fertőzött szarvasmarhákban a kezelés csaknem tel
jesen megszüntette a fertőzöttséget. A kezelt állatok testömeggyarapodása 18-25 %- 
kai haladta meg a kezeletlen kontroliokét.

1.10. A ketonuriával jelentős mértékben terhelt szarvasmarhaállományokban 
végzett vizsgálatok alapján alakították ki a "ketonuriás index" fogalmát, ami az állo
mány minősítésére alkalmas. Az index nemcsak az energiahiánnyal és annak követ
kezményeivel terhelt állományokban használható, hanem pl. a gyógyszer-hatékonysági 
vizsgálatok értékelésére is.

1.11. A nagyhozamú holstein-friz állományokban célszerű a ketonuria rend
szeres vizsgálata legalább az ellés napján és 4-5 nap múlva. A korán felismert esetekben 
a KETOGIN (EGIS) infúzió és pulvis a külföldi készítményekhez hasonló eredmé
nyességgel vehető igénybe.

1.12. Az elhúzódó ellések folytán a borjakban keletkező asphyxia megfelelő 
pufferterápia hiányában acidózishoz vezet. A sav-bázis egyensúly meghatározása tám
pontot ad az elléskori segélynyújtás módjának megválasztásához.

1.13. A tehén termékenyülését követő 23-34. napok között végzett ultrahang
vizsgálat megbízhatóan és pontosan jelzi a korai vemhességet. Lényegesen egyszerűbb 
és pontosabb adatokat ad, mint progeszteronszint meghatározásán alapuló módszer.

1.4. Nagy tejhozamú teheneknek célszerű a takarmányban a mikroorganiz
musok által nem hasznosítható, de az állatban metioninná alakuló metionin-szárma- 
zékokat adagolni. E folyamatban a metionin-hidroxi analógoknak, az oltógyomorban 
lebomló polisztirollal védett metioninnak és az U-vitaminnak potenciáló szerepe lehet.

1.15. A lizingyártás során nagy mennyiségben keletkező PROTOFERM 
(CMS) tehenekkel és hízóbikákkal naponta 2x0.5, az üszőkkel naponta 0.4-0.6 I. 
mennyiségben előnyösen etethető.

1.16. A tenyészbikajelöltek szaporodásbiológiai állapota egy adott tartási és ta
karmányozási viszonyok között élő populáció egyedein a herekörméret és a hormon
kezelésre adott tesztoszteron-válasz (az életkortól és a testtömegtől függő változó sta
tisztikai megbízhatósággal) előre jelezhető.

1.17. Ha tehénállományban a létszámhoz képest feltűnően növekszik az ivar- 
zók száma, gondolni kell a fitoösztrogének zavartkeltő szerepére és alapos klinikai 
vizsgálat alá kell vetni az egyedeket és elemeztetni az etetett takarmányt. A takarmány 
renden szárítása és silózása csökkenti ezt a veszélyt.
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2. Sertésegészségügy
2.1. Hazai sertésállományainkban 1988. végéig az A. pleuropneumoniae 1. és 

2. szerotípusai okozták a tüdőgyulladást. Újabban ezek mellett gyakran izolálhatok a 
3., a 7., a 9. és a 11. szerotípusok is. Szerotipizálásra alkalmasnak és a korábban 
használt módszereknél érzékenyebbnek találták a koagglutinációs próbát. A törzsek 
antibiotikum rezisztenciájában jelentős változások következtek be, ezekre felhívták a 
gyakorlat figyelmét.

2.2. A torzító orrgyulladás okozta károk mérséklésére élő, avirulens B. bron- 
chiseptica törzsből vakcinát állítottak elő és kombinált kezelési módszert alakítottak 
ki a fialó kocák és malacaik fialás előtti és utáni kezelésére. A kezelések a klinikai 
tüneteket enyhítették, de a fertőzöttség nem szűnt meg. A hazai fejlesztésű új gyógy
szer a VETRICIN (EGIS) nemcsak a torzító orrgyulladás, hanem más baktériumos 
betegség ellen is hatékonynak bizonyult.

2.3. Az Aujeszky-féle betegség vírusával (AYV) korábban végzett hazai alap
kutatások folytatásaként e témában kiterjedt, gyakorlati eredményű kutatások folytak. 
A vírus DNS-ét restrikciós enzimekkel vizsgálva jól elkülöníthető genomszerkezeti 
változatok ismerhetők fel. Ezek lehetővé teszik a molekuláris biológiai alapon nyugvó 
járványtant nyomozást. E módszerrel meghatározható a vírus behurcolásának legvaló
színűbb forrása és módja.

Módszert dolgoztak ki az AYV elleni vakcinák értékelési módjára, s megál
lapították, hogy az élővírusos vakcinák szokásos adagjaival nem alakítható ki a vírusnak 
az orrnyálkahártyán való bejutását megakadályozó védettség. Ilyen mértékű immuni
tást az inaktivált vakcinák közül is csak egyesek képesek kiváltani.

Az AYV-sal fertőzött 63 gazdaságban hagyományos és a diszkriminatív (I.gl) 
ELISA-val felmérték a fertőzöttség jellegét. A fetőzöttség mértékéből, a literekből 
vagy a negativitásból a fertőzöttség aktív vagy megnyugodott voltára lehet következtetni. 
Ez a mentesítés módjának kialakítása szempontjából alapvető fontosságú. Az AYV-tól 
való mentesítés lehetséges hazai módozatait széles körben alkalmazták, változó siker
rel. Általában nagy nehézség, hogy a mentesítés rendkívüli fontossága ellenére azt 
kellő anyagi ösztönzők nem segítik.

2.4. Megállapították, hogy a zárt légtérben tartózkodó vagy a szabadban élő 
sertések szaporodásbiológiai paraméterei eltérnek. Zárt légtérben sokkal több a vissza- 
ivarzó vagy az ivarzást követő 22. napig szérumprogeszteron vizsgálattal kimutatható 
"üres" kocák száma, mint szabad tartásban. Zárt tartásban a kocasüldők később érik 
el a pubertást. A nem vemhesült, de vissza nem ivarzó kocasüldők petefészkében a 
többszöri ovuláció jeleit figyelték meg. Zárt tartásban a termékenyítést követő 22. 
napon végzett szérumprogeszteron vizsgálat eredményének figyelembevétele gazda
sági haszonnal járhat.

2.5. A GnRH hazai előállítású hormon (OVURELIN, Reanalja sertéseknek 
a választást követő 48. órában adva gátolta az elválasztás indukálta ivarzást. A válasz
tást megelőző 21. napon végzett kezelést követő első szabályos ciklus végén a termé
kenyítés vemhességet eredményezett.

2.6. 80-100 kg-os hízósertésekben a tünetek és a kórszövettani elváltozások 
alapján első esetben állapítottak meg ochratoxin-A toxikózist. A vesékből és a vérsa
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vóból kimutatott toxin a feltevést alátámasztotta. A korábbi években a vizsgált takar
mányok 14-18 %-ában volt ochratoxin-A kimutatható.

3. Juhegészségügy
3.1. Megállapították,, hogy hazánkban a kosok bakteriális genitális fertőzöttségét 

legtöbbször a B. ovis, a H. ovis és az A. semmis okozzák. Tisztázták e betegségek 
kórtanát, a diagnosztikai módszereket és a veszteségek csökkentésének a lehetőségeit. 
Az utóbbi különösen a bárányszaporulat szempontjából jelentős.

3.2. Az 5-6 hetes bárányokban eddig le nem írt, mycoplasmák okozta agy bu
rok-gyulladás eseteit, a talált kóros elváltozásokat és a diagnosztika lehetőségeit ta
nulmányozták.

3.3. Hazai kecskeállományokban is igazolták a P.haemolytica okozta tüdő-és 
középfülgyulladás, vetélés, tőgygyulladás előfordulását és eredményes gyógykezelésé
nek lehetőségét.

3.4. A maedi\visna vírussal fertőzött kosok heréjében kimutatott szövettani 
elváltozások, valamint a fertőzött állományokban a csökkent fogamzási arány és a 
kisebb produktivitás alapján feltételezhető, hogy a vírus az ondóval is terjed. A szero- 
lógiai diagnózis annál biztosabb, minél idősebb állatok vérsavóját vizsgálják.

3.5. Egy juhállományban szokatlanul súlyos formában lezajlott Aujeszky-féle be
tegség járványtan! elemzése és vírusizolálások alapján (szemben az eddigi felfogással) úgy 
látszik, hogy talán a vírusnak juhok közötti mérsékelt terjedésével is számolni kell.

3.6. Az utóbbi időben külföldön nagy hangsúlyt kapott scrapie és bovin spon- 
gioform encephalopathia (BSE) hazai előfordulását - USA együttműködésben - nem 
sikerült megállapítani. Ez annál inkább fontos volt, mert a scrapie-t 1964-ben hazánk
ban két(később emiatt kiirtott) juhállományban megállapították.

3.7. Több éves tenyésztő munkával gyomorféreg fertőzéssel szemben ellenál
ló, ill. fogékony juhvonalakat állítottak elő. E vizsgálatok a genetikai rezisztenciának 
a védekezésben való felhasználására irányulnak.

3.8. Rendszerbe foglalták a juhtartás rekonstrukciójának állategészségügyi fel
tételeit. Ezt követően időszerűvé teszi a korábbi nagyüzemi juhtelepek egy részének 
kisebb egységekké való átépítését, kapcsolatban az egy járványtan! egységnek felfog
ható nyájnagyság csökkenésével.

4. Nyúlegészségügy
4.1. Tekintettel a 80-as évek második felének járványai által okozott óriási 

károkra a nyitlak vírus okozta vérzéses betegsége patogenezisének pontosabb megisme
résére 450 mesterségesen fertőzött nyúlban részletes kórbonctani, kórszövettani és 
elektronmikroszkópos vizsgálatokat végeztek. Ebből kiderült, hogy a betegség lényege 
degeneratív jellegű elváltozás és vérkeringési zavar, amelyhez gyulladásos folyamatok nem 
csatlakoznak. Azt is megállapították, hogy a nyulak ugyan már 27-34 napos korban is 
eredményesen fertőzhetők, de a súlyos kórkép csak ennél idősebb nyulak fertőzése után 
alakul ki. Igazolták a szopós és elválasztott nyulak tünetmentes átvészelését.
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4.2. Paszta formájában a nyulak szájüregébe juttatott szalinomicin alkalmas a 
háztáji nyúlállományok coccidiosisainak kezelésére, mivel ott a takarmányban történő 
adagolás körülményes volna.

4.3. Megállapították, hogy a ketonuriássá váló éhező vemhes anyanyulak má
jában. olyan jellegű súlyos zsíros infiltráció alakul ki, mint a ketosisos juhokban. így a 
nyulak a juhketosis tanulmányozásának modelljeként használhatók.

4.4. A nyulak ivarzásának szinkronizálására a prosztaglandin tartalmú hazai 
ENZAPROST (Chinoin) a külföldi készítményekkel azonos hatásfokkal használható.

5. Baromfi-egészségügy
5.1. Külföldi és hazai tapasztalatok alapján összefoglalták a baromfisalmonel- 

losis járványtan!, kórtani, diagnosztikai vonatkozásait és felvázolták a védekezés lehe
tőségeit. Az anyaggal kapcsolatban állástfoglalt az MTA Áo.Bizottsága is. Ennek alap
ján az FM kiadta a védekezés irányelveit. Ez szakmailag jól megalapozott, de állami 
támogatás hiányában eredményessége kétséges.

5.2. A tojóludak petevezető-és a gúnárok phallusgyulladása gyakran előforduló 
eseteinek 60-70 %-ából sikerült mycoplasmákat izolálni nemcsak a nemiutakból, ha
nem a belsőszervekből is. Leírták a betegség járványtanát és kórbonctanát. A kórképet 
mycoplasmákkal reprodukálni tudták.

5.3. Első esetben állapították meg, hogy a M.cloacale libákban heveny kera- 
tokonjuntivitist okozhat, esetükben 30 %-os morbiditással. A szövődményes esetek vak
sághoz vezethetnek. Az izolált törzzsel csak napos libákban tudták kórképet repro
dukálni, más fajú napos baromfiban nem.

5.4. 3-4 hetes libákban 15-25 %-os morbiditással és 3-8 %-os mortalitással 
járó mycoplasmosist állapítottak meg, évenként növekvő gyakorisággal. Ismertették a 
betegség klinikai tüneteit, kórbonctani és kórszövettani elváltozásait, és a veszteségek 
mérsékelhetőségét.

5.5. A hazánkon bizonyos rendszerességgel átvonuló baromfipestis járványok 
pontosabb nyomon követésének dokumentálására monoklonális ellenanyagokat állí
tottak elő. Ezekkel megállapították, hogy 1984-ben hazánk déli és Jugoszlávia északi 
részén a baromfipestis vírusnak legalább 3 féle ugyanazon változata fordult elő az 
országhatárra tekintet nélkül.

A baromfipestis elleni hatékonyabb immunizálás céljából az NDV\1() jelű, 
apatogén baromfipestis törzsből VITAPEST néven szabadalmazott vakcinái állítottak 
elő, amely kereskedelmi forgalomba került. A vakcinával még aeroszol formájában is 
bármely korú baromfi vakcinázható már a keltetőben is. A baromfipestis elleni védő
képességet nem befolyásolja a Marek-féle betegség elleni immunizálás vagy/és a fer
tőző bronchitis elleni H120 törzsből készült aeroszolban vagy sprayben egyidejűleg 
adott vakcina.

5.6. A másik legnagyobb veszteségeket okozó vírusos baromfibetegség a fer
tőző bronchitis ellen szakszerűen immunizált tojók csibéi csak egyhetes korukig állnak 
ellen a kötőhártyán át végzett mesterséges fertőzésnek, de a légcsőfertőzést nem tud
ják kivédeni. Ezért napos és 3 hetes korban célszerű immunizálni.
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5.7. 2-7 hetes barbari kacsákban 10-60 %-os mortalitással járó, parvovírus 
okozta betegség járványtanát, tüneteit, kórtani elvátozásait írták le. A veszteségeket a 
libák Derzsy-féle betegsége elleni vakcinával és szérummal csak mérsékelni tudták. 
Ennek okát a kacsákból és a libákból izolált parvovírusok eltérő molekuláris biológiai 
szerkezetében látják.

5.8. Hazánkban először állapították meg a pulykák vírusos rhinotracheitisét, az 
onkovírus okozta reticuloendotheliosisát (ezt nemzetközileg elsőként libákban is) és a 
csirkék vírus okozta anaemiáját. Leírták e betegségek járványtanát, tüneteit, kórtanát 
és a diagnosztizálás lehetőségeit.

5.9. Broyler-és tojótyúkállományokban először jelentkezett zúzógyomorfekély részle
tes klinikai tüneteit és kórbonctani elvátozásait írták le. Az állományok takarmányában 2 
%-nyi halliszt volt, amelynek nagyobb adagjaival a kórképet reprodukálni lehetett.

5.10. A leendő tömőlibák felnevelhetők zöld lucerna ad libitum etetésével és 
16 % nyersfehérjét tartalmazó olyan takarmánnyal, amely 1 MJ metabilizálható ener
giára számítva 0.94 % lizint és 0.85 mg metionint-cisztint tartalmaz. A zúzógyomor 
tömege nagyobb lett, mint az abrakon nevelt ludaké. A ludak vérében és májában 
nőtt az A- és az E-vitamintartalom.

5.11. A cereáliákra (főként búzára és árpára) alapozott brojlerhizlalás ered
ményessége javítható ^-glükamáz enzimek takarmányba keverésével. A fitáz alkalma
zása csökkenti a környezet foszfor terhelését.

5.12. A hazai kifejlesztésű U-vitamin (Reanal) a tojótyúkokkal a 26. tojóhéttől 
300 mg/tak.kg.-ban etetve növelte a tojástermelést, csökkentette az egy tojásra eső 
takarmányfogyasztást, az elhullások számát, javította a kelési eredményt.

5.13. Különböző adagokban T2 mycotoxin-tartalmú takarmányok etetésére nö
vekedett a terméketlen tyúktojások száma, lényegesen csökkent a tojáshozam és a 
keltethetőség. A T2 toxikózis miatt elhalt pulykaembriók és selejt pipék aránya 2.5- 
ször több volt, a keltethetőség 20 %-kal csökkent a kontrollokhoz képest.

5.14. Nemzetközileg is elsőként igazolták, hogy a penészes alom a húscsirkékben 
elhullásra vezető sfachyobotrytoxicosist okoz. Leírták a betegség kórbonctanát és kórszö
vettanát. A penészes alomból izolált Stachybotrys chatarum gomba toxint termelt.

5.15. A baromfitartás csökkenő gazdaságosságának hátterében a genetikai ké
pesség realizálásához szükséges környezeti feltételek hiánya vagy nem megfelelő színvo
nala áll. A telepek rekonstrukciójakor ezek javításának módját rendszerbe foglalták.

5.16. Számítógépes programot dolgoztak ki a baromfitelepek részére gazdasági 
és állategészségügyi mutatók nyerése és elemzése céljából. A veszteségek okainak 
ilyen módon történő feltárása segít a brojlernevelés gazdaságosabbá tételéhez szük
séges tennivalók meghatározásában.

6. Halegészségügy
6.1. Az angolnák 1991. évi balatoni tömeges elhullását úszóhólyaggyulladás 

okozta. Kórbonctani, kórszövettani, bakteriológiai, toxikológiai és virológiái vizsgála
tokkal az Anguillicola crassus fonálférgen kívül más oktani ágenst kimutatni nem si
került. A férgek és köztigazdáik szokatlanul nagy feldúsulását környezeti tényezők 
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okozták. Már 1991. őszén javasolták az angolnák gyérítését, amihez többéves késéssel 
kezdtek hozzá.

6.2. Először állapították meg hazánkban a pisztráng Yersinia ruckeri okozta 
vörösszájbetegségét. Ivadékokban 35-40, növendékekben 8-10 %-os veszteséget oko
zott. Hajlamosító tényezőnek tartják az etetett haltáp T2-toxin tartalmát.

7. Kedvtelésből (is) tartott állatok egészségügye
7.1. A hazai ménesekben sem esik mindig egybe a hivatalos és a biológiai 

értelemben vett tenyészszezon kezdete. Ezért a tüszőnövekedés kezdetét ill. az első 
tüszőrepedést befolyásolni képes gyógyszerekkel és fénykiegészítéssel (16:8 világos:sö- 
tét) valamint a modern meddőség diagnosztikával az év korai időszakában a vemhe
sülő kancák aránya növelhető.

7.2. A kancák vérnyomása a Doppler-féle ultrahangos módszerrel érzékenyeb
ben mérhető, mint a hallgatódzásos eljárással. A vérnyomás adatai az állat aktuális 
keringési és általános állapotáról nélkülözhetetlen tájékoztatással szolgálnak. A. flexi
bilis endoscopia jól alkalmazható diagnosztikai módszer a lovak légúti betegségeinek 
vizsgálatára. Lehetővé teszi eddig fel nem ismert kórképek diagnosztizálását is.

7.3. Elsőként írták le, hogy a M.canisszal vagy a M.bovigenitalummal fertőzött 
szukákban gyakori a méhgyulladás, a vetélés, a kölykök elhullása. A fertőzöttség ter
jedésében a pároztatásra terelődött a gyanú.

7.4. Hazánkban is egyre inkább számolni kell a Malassezia pachidermalis okoz
ta bőr- és középfülgyulladással. Az utóbbi ellen OTEX néven hatékony fülcseppet állí
tottak elő. A bőrgyulladás gyógykezelését az előzetes laboratóriumi vizsgálat eredményétől 
függően antimikotikus, antibiotikumos és atkaellenes szerekkel célszerű végezni.

7.5. Ismertették a macska Chlamydia psittaci okozta kötő-és szaruhártya gyul
ladásának hazánkban először diagnosztizált esetét.

7.6. A parvovírusos bélgyulladásban szenvedő kutyák centrális vénás nyomásá
nak értéke és a vízforgalom aktuális értéke között lényeges összefüggést találtak. E 
módszer lehetővé teszi a pótlandó folyadék mennyiségének pontos meghatározását is.

7.7. Jelentős számú (521) emlődaganatos kutya esetét elemezve a nemicik
lussal feltételezett összefüggésben egy tavaszi és egy őszi gyakorisági csúcsot találtak. 
A WHO felkérésére végzett évtizedes adatgyűjtés a csernobili katasztrófa előtt és 
után nem volt különbség az esetek évenkénti számában.

7.8. A kétdimenziós ultrahangvizsgálat jól alkalmazható a kisállatok belgyógyá
szati vizsgálatára. Ismertették az egyes szervek normál és kóros ultrahangleletét. Na
gyon jól használható pl. a kutyák pyometrájának felismerésében, mert mérhető a 
folyadék mennyisége és jelzi a genitáliák kóros elváltozásait is.

7.9. A kutyák egyes szívbetegségeinek diagnosztizálásában nagy előrelépést 
jelent az echokardiografia alkalmazása. A szív egyes részeinek morfológiáján kívül a 
szív működéséről is információkat ad.

7.10. Nagy klinikai anyagon regisztrálták a kutyák leggyakoribb fogrendelle
nességeiben a röntgen diagnosztika lehetőségeit. Rendszerbe foglalták az egyes fog
rendellenességek röntgenleletét.
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A továbbiakban azokat a kutatási eredményeket ismertetjük diszciplínák 
szerint, amelyek nem egy állatfajra vonatkoznak

8. Parazitológia
8.1. Országos felmérést készítettek az állati parazitózisok hazai elterjedtségé

ről. A felmérés 68 parazitás bántalomról szolgáltatott adatokat, amelyek közül 20 
általánosan, 25 közepes gyakorisággal, 23 pedig ritkán fordul elő. A felmérés ered
ményei segítik az egyes parazitózisok gazdasági jelentőségének megítélését és a vé
dekezés ésszerű megalapozását.

8.2. Országos vizsgálatot végeztek az állattartó telepekről begyűjtött házi légy 
populációk inszekticid szerekkel szembeni ellenálló-képességének megállapítására. Az 
eredmények alapján javasolták az imágóellenes ill. lárvaellenes készítmények rotáci
óban vagy kombinációban való alkalmazását.

8.3. A legyek elleni védekezés környezetbarát, biológiai módszereinek kuta
tása keretében vizsgálták egy hazánkban is előforduló légyfaj (Hydrotaea aenescens) 
lárváinak a házi légy lárvákkal szembeni ragadozó képességét.

9. Takarmányozástan
9.1. A toll-, a vér- és csontliszt két ill. három komponensű aminosav összeté

tele optimalizálható olyan egyszerű grafikus modell alapján, amely a keverési arány 
függvényében az aminosavindexeket tünteti fel.

9.2. A Na-butirát 0.17 %-os arányban a hízósertés és a nyúl takarmányhoz 
keverve a bélflóra egyensúlyának fenntartását eredményezve alkalmas lehet egyes test
idegen, additív anyagok kiváltására.

9.3. Pozitív összefüggés mutatható ki a talaj kadmiumterhelése, vegyhatása és 
a talajon termelt növények kadmiumtartalma között. A talajok savanyosodásával nő 
azok nitráttartalma. Magas a vizsgált növények mycotoxintartalma. Elemezték a kad- 
mium, a nitrát és a mycotoxinok humánegészségügyi vonatkozásait.

9.4. Nitráttartalomra 24 féle növényt vizsgáltak meg, és meghatározták a leg
inkább veszélyes fajokat. A levelek kevesebb nitrátot tartalmaznak, mint a szár. Ezt 
a betakarítás idejének tervezésekor és az etetésnél figyelembe kell venni.

9.5. A növényi eredetű takarmányokban azok bór és réztartalmával azonos, 
1-40 mg/kg titántartalmat határoztak meg. Ezt a szintet jelentősen befolyásolja a talaj 
kontaminációja, alumínium-, vas- és sziliciumtartalma.

9.6. Hazai szénáink mintegy felének optimális a kéntartalma, negyedének 
több, negyedének kevesebb. Adott esetben a takarmány kéntartalmát vagy kiegészí
téssel vagy kénben szegény takarmánykomponensek adásával lehet optimalizálni.

9.7. A kevés bázikus anyagot tartalmazó szilázsok etetésével jelentősen csök
ken a bélcsatornában a salmonellák kolonizációja.

10. Élelmiszerhigiénia
10.1. A nyers, érleléssel, szárítással tartósított élelmiszerek 30 %-ában, a 

nyers, füstölt kolbászok 65 %-ában találtak L.monocytogenest, ha a mintákat 25 g 
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vizsgálati anyag dúsításával vizsgálták. A kimutatott baktériumok száma azonban ala
csony volt, így a fogyasztó számára kis valószínűséggel jelentenek veszélyt.

10.2. Meghatározták, hogy a mastitisek kezelésére használt antibiotikumok 
milyen hígításban mutathatók ki a tejkészítmény érését zavaró mennyiségben. A kór
okozók antibiotikum érzékenységének ismeretében a kis hígításban is kimutathatókat 
célszerű előnyben részesíteni, különösen elegytej esetében.

10.3. A már 1968-ban betiltott klórozott szénhidrogének országos monitorizá- 
lása 1971 óta folyik. Ma hazánkban ezek a szerek az élelmiszerekben közel két nagy
ságrenddel alacsonyabb szinten vannak jelen, mint amit a hazai és nemzetközi 
(WHO\FAO) szabályozás határértékként előír. A balatoni halakból sem mutathatók 
ki az ember egészségét veszélyeztető mértékben.

10.4. Több intézet együttműködésében számos új antibiotikum, és kemoterá- 
piás-szer kiürülés-dinamikai vizsgálatával meghatározták azok élelmezés-egészségügyi 
várakozási idejét. Ezeket az értékeket az izomzatra, a májra, a tojásra, esetenként a 
tejre is megadták. Rámutattak, hogy mivel a pontyok gyógykezelésére gyakran hasz
nált OTC kiürülése a vízhőmérséklettől függ, a FAO által előírt 40 ill. 80 napnál 
hosszabb várakozási idő betartása indokolt.

11. Gyógyszerhatás, toxikózisok
11.1. Rendszerbe foglalva cikksorozatban ismertették a baktériumok, a para

zitás és a protozoonok elleni szerek megengedhető adagjait és részletesen ismertetik a 
szóba jöhető mellékhatásokat és azok kórtanát.

11.2. Nagy gyakorlati jelentősége folytán tanulmányozták az ionofór antibio
tikumok, egyes kemoterápiás szerek és a monenzin, valamint az antioxidáns szerek 
közötti toxikus kölcsönhatást. Ezek közül kiemelik a kreatinfoszfokináz aktivitás nö
vekedésének diagnosztikai jelentőségét. Az izomgyengeség és a mozgászavarok kiala
kulásában a perifériás idegek működészavara is jelentős szerepet játszik.

11.3. A gyakorlatban véletlenül tízszeres szeléntúladagolás következtében az 
érintett állatcsoportok 15-70 %-a elhullott, máj-, vese-, és szívizomelfajulás valamint 
kisagyödéma következtében. A kórképet mesterségesen is elő lehetett állítani. A sze
lén LD50 értékét 9.7 mg\ttkg.-ban határozták meg.

Az eredményeket közlő lap bibliográfiai adata, a kutatási eredmények szerzőn- 
kénti és intézetenkénti csoportosítása az MTA Ao. Bizottságánál rendelkezésre áll.
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io.4. Állattenyésztési és takarmányozási bizottság

10.4.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.4.1.1. 1994. március 22.

Napirend:
1. A GATE Állattenyésztési Intézete Szaporodásbiológiai Tanszékének be

mutatása, továbbá kötetlen eszmecsere a szaporodásbiológiai oktatás és kutatás időszerű 
kérdéseiről (együttműködés a graduális és Ph.D. képzésben, a szaporodásendokrinológia 
jelentősége a kutatásban, munkamegosztás és együttműködés a kutatásban).

2. Egyebek

A napirendi pontok vitája:
ad.l. Az ülést dr.Dohy János, az MTA levelező tagja, a bizottság elnöke ve

zette. Elnökként, s mint a vendéglátó intézet igazgatója üdvözölte a bizottság tagjait, 
továbbá a szaporodásbiológiai tudományok megjelent prominens képviselőit, majd fel
kérte prof.dr.Péczely Péter tanszékvezetőt bemutatkozó előadásának megtartására.

Péczely professzor előadásában kitért a tanszékkel kapcsolatos tényekre, to
vábbá tervekre és a távolabbi jövő elképzeléseire. A folyó programok ismertetése során 
az oktatás és kutatás helyzetéről számolt be, majd munkatársai, dr.Hargitai Csaba, Kissné 
Do Thi és Fancsovics Péter (Ph.D. hallgató) beszéltek saját munkájuk egyes fejezeteiről. 
Ugyancsak ismertették együttműködéseiket hazai és külföldi társintézetekkel.

A beszámolót követő vita bevezetőjeként, prof.dr.Sajgó M., a kar dékánja üd
vözölte a megjelenteket és beszélt a diszciplínák közötti kapcsolat fontosságáról és 
örömmel állapította meg, hogy a Szaporodásbiológiai Tanszék megalakítása az egye
temi tevékenység egy új irányának megindulását jelenti. Bögre prof, arra emlékezett 
vissza, hogy 20-30 évvel ezelőtt miként szerveződött a szaporodásbiológiai oktatás. 
Becze, majd később Haraszti professzor is kifejtette, hogy milyen fontos szerepe van 
a szakmai és emberi megbékélésnek az egyetemek társtanszékei között és milyen nagy 
jelentőségű lenne, ha az átoktatás és áthallgatás lehetőségei tisztázódnának, továbbá, 
ha a jegyzetíró munkaközösségek együtt dolgoz(hat)nának. A gondolatkört tovább 
bővítve Sajgó dékán úr meghívta a társegyetemek szaporodásbiológiai oktatóit egy 
közös beszélgetésre az oktatás és jegyzetírás egyeztetéséről. A vita folytatásában részt
vevők {Mihók S., Huszenyicza Gy., Bokori J., SteflerJ., Perjés J., Bogenfürst F., és mások) 
az oktatási rendszerekről, és benne a szakirányulásokról beszéltek. Annak a vélemé
nyüknek is hangot adtak, hogy célszerű lenne az egyetemi jegyzetekhez ISBN számot 
szerezni, mert így a jegyzet ”kézirat”-ból ”tankönyv”-vé válhatna. Külön volt szó olyan 
speciális szaporodásbiológiai oktatási feladatokról, mint pl. a hal-, a lúd és más ba
romfifajok szaporodásbiológiája. Szó volt a biotechnológia és a szaporodásbiológia 
kapcsolatáról. Flink Ferenc előterjesztésében szó volt az állattenyésztési törvény kö
vetkezményeiről a szaporodásbiológiával kapcsolatban, így többek között a genetikai 
hibák szűréséről, az embrióátültetésről, valamint az inszeminátor-képzésről, továbbá 
az embrióátültetéssel kapcsolatos ismeretek posztgraduális oktatási feladatairól.
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A vitát Péczely prof, foglalta össze és válaszolt a feltett kérdésekre. Zárszóként 
Dohy akadémikus megköszönte a vita résztvevőinek aktivitását és felhívta a figyelmet 
arra, hogy egyes kérdésekre (pl. inszeminátor-képzés) egyetemi szinten is vissza kell térni.

ad.2. A közérdekű bejelentések között először Dohy akadémikus elmondta, 
hogy a ”Magyar Tudomány”-ban, Láng István akadémikus egy vitaindító cikke 10 kér
dést tesz fel, amire az érdekeltek válaszát is kéri. Ma az MTA-nak 120 állandó bi
zottsága működik, s a cikk ezek munkájával kapcsolatos. Válaszlevelében kifejtette 
véleményét, de kéri, hogy a bizottság tagjai is tegyék meg ezt.

A továbbiakban beszámolt arról, hogy elkészült dr.Hajdú Bertalan: ”Az állat
tenyésztés és az állategészségügy helyzete Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében” c. el- 
aborátumáról az ad hoc bizottság jelentése és kapcsolatos javaslatai. A jelentés meg
tárgyalására a bizottság vissza fog térni.

Ugyancsak Dohy akadémikus szólt arról, hogy a tapasztalatok szerint a GA- 
TE-n, az angol nyelvű képzés általában magasabb színvonalú, mint a magyar nyelvű 
és véleménye szerint ezt a különbséget ki kell egyenlíteni, hogy a hazai hallgatók tu
dásszintje is minél magasabb legyen. Elmondta továbbá, hogy a GATE-AKI "Intézeti 
Hírek”-et, a GATE Továbbképzési Intézete pedig ”Ph.D. Newsletter”-t fog kiadni.

Fésűs László bejelentette, hogy az ÁTK ez évi Tudományos Napja-it Csire 
Lajos és Urbányi László emlékének szenteli. 100 éve született Bíró Gyula professzor 
és róla a PATE Mosonmagyaróvár és az ÁTK közös tudományos ülésszakon fog meg
emlékezni.

Bokori professzor újból felhívta a figyelmet a ”hazai impakt faktor” ügyére, és 
szeretné ha előrelépés történne ebben, ehhez kéri a bizottság aktív közreműködését.

10.4.1.2. 1994. május 5.

Napirend:
1. Agrártudományok Osztálya részére, a takarmányozási kutatási eredmé

nyekről készült összefoglaló megtárgyalása

2. Egyebek
A napirendi pontok vitája:
Az ülést dr.Dohy János, az MTA levelező tagja, a bizottság elnöke vezette. 

Üdvözölte a jelenlevőket, majd megemlékezett a közelmúltban elhunyt prof.dr.Márkus 
Józsefről, az állatorvostudományok kandidátusáról, aki többek között hosszú évekig 
volt a bizottság elődjének aktív tagja.

ad.l. Dohy akadémikus bevezetőként ismertette, hogy a bizottság az MTA 
Agrártudományok Osztályának részére tájékoztatás jelleggel összefoglaló anyagot ké
szít az elmúlt néhány év kutatási eredményeiről. Két anyag készül az egyik az állat
tenyésztési-, a másik a takarmányozási kutatásokat foglalja össze. Köszönetét fejezte 
ki Holdas Sándornak és Schmidt Jánosnak, a mezőgazdaságtudomány doktorainak, az 
anyag összeállításáért és a tárgyalásra való előkészítéséért. Az anyagok részben kikül
désre kerültek, részben pótlólagosan sor kerül erre, kérve a bizottság tagjait, hogy 
tegyék meg észrevételeiket. A válasz elmaradását egyetértésnek tekinti. A bizottsá
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gunk elnöke annak a reményének adott kifejezést, hogy a végleges anyag az új kor
mányzat illetékesei, illetve a Parlament Mezőgazdasági Bizottsága elé is el fog kerülni.

A bizottsági tagjai megvitatták a takarmányozási anyagot és különösen a le
geltetéssel kapcsolatos eredmények (ide értve a legelőgazdálkodással foglalkozó té
mákat is) helyének és terjedelmének meghatározása váltott ki élénk vitát. Ezen túl
menően kifejezett kérés volt annak hangsúlyozása, hogy a kutatásra fordítható pén
zösszegek aránytalanul és jelentősen csökkentésre kerültek valamennyi témában. A 
bizottság egyetértett abban is, hogy a gyakorlatnak átadható eredményeket kell kö
zölni az anyagban, ezt azonban kiterjesztett értelmezéssel, azaz, hogy pl. az alapku
tatások eredményeinek átadása az alkalmazott kutatásnak, vagy az alkalmazott kuta
tási eredmények átadása az innováció részére, vagy bármelyik eredmény átadása az 
oktatás részére, az mind így értelmezendő.

Befejezésül Dohy János elnök megköszönte a bizottság tagjainak aktivitását 
és kérte, hogy észrevételeiket a legsürgősebben közöljék, mert a végleges anyagot 
május 17-én le kell adni.

ad.2. Elsőként Vinczeffy prof, ismertette azt az anyagot, mely a "Gondolatok 
az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Szakbizottság Gyepgazdálkodási Műhe
lyének tevékenységéhez” címet viselte. Kéri a bizottság tagjainak észrevételeit június 
közepéig. A bizottság a javaslatot előzetesen elfogadja és felkéri a műhelyt, hogy az 
ősszel megrendezendő első bizottsági ülésen mutatkozzék be, mint a szakbizottság 
hivatalos állandó bizottsága.

Ezekután dr.Dohy János, a bizottság elnöke tett bejelentéseket:
- A Magyar Közlöny 44. számában megjelent az akadémiai törvény.
- A Tudománypolitikai Bizottság javaslatot dolgoztat ki az egyetemek (tan

székek) értékelésére, ezért mindenkinek javasolja, hogy gyűjtse azon saját citációit is, 
amelyek SCI-n kívül esnek.

- Az Akadémiai Értesítő 4. számában elnökségi határozat jelent meg, egy 
olyan akadémiai bizottság létrehozásáról, amelyik az intézeteket fogja értékelni.

- Láng István akadémikus vitaindító cikkére (Magyar Tudomány, 1994. 
2.szám) elkészült egy válasz, ami hamarosan meg fog jelenni.

- Ismertette az MTA közgyűlésének a bizottságot érintő napirendjét.
- Bejelentette, hogy megjelent az MTA Agrártudományok Osztálya múlt évi 

tájékoztatója.
Dr.Bodó Imre kérte a bizottságot, hogy kísérelje meg a Világkiállítás állati 

eredetű élelmiszer ellátásának, illetve az ehhez szükséges alapanyag biztosításának 
problematikáját illetékes helyen felvetni. Dr.Wittmann Mihály tájékoztatta a bizottsá
got, hogy ez irányban már történt kezdeményezés, de erre vonatkozóan nem lévén 
valóságos koncepció, erről senkivel sem lehetett tárgyalni. Dr.Dohy János elnök szerint 
erre a kérdésre a bizottságnak még vissza kell térnie, majd az ülést bezárta.

10.4.1.3. 1994. június 17.

Napirend:
1. Az MTA újjáalakuló közgyűlésére (1994. október) delegálandó bizottsági 

tagok megválasztása titkos szavazással;
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2. az állattenyésztési és takarmányozási kutatásokat összefoglaló anyag kiegészítése;
3. egyebek.
ad.l. Az akadémiai törvény életbelépésével az MTA októberi közgyűlésére 

minden osztály, erre az egy ülésre szóló mandátummal, minősített tudományos szak
embereket delegál. Az Agrártudományok Osztályának elnöke, szakbizottságonként, 
2-3 fő ajánlását kéri, összesen 19 főt delegálhat. Dr.Dohy János akadémikus, a bizottság 
elnöke bejelentette, hogy az előbbieknek megfelelő ajánlást, a bizottság tagjai végzik, 
titkos szavazással. A szavazatszedő bizottság tagjainak Szajkó Lászlót és Szűcs Endrét 
javasolta, amit a jelenlévők elfogadtak. A szavazás eredménye: Fésűs László és Iván- 
csics János 10-10 szavazat, Bedő Sándor 8 szavazat. A szavazás eredményét a bizottság 
titkára faxon azonnal közölte az MTA Agrátudományok Osztályával.

Dr.Dohy János felkérte Bodó Imrét és Fésűs Lászlót, hogy július 31-ig készítse 
el a levelező tagokról szóló javaslatot és azt Kovács Jánossal, az MTA Agrártudomá
nyok Osztályának titkárával pontosítsa.

Ugyancsak Dohy akadémikus beszélt arról, hogy célszerű lenne létrehozni egy 
akadémiai kutatócsoportot, melyet ő már kezdeményezett is, hiánypótlásként arra való 
tekintettel, hogy az MTA keretében nem működik az állattenyésztés tudományával 
foglalkozó intézet.

ad.2. Az MTA Agrártudományok Osztálya 1994. június 1-i ülésén megvitatta 
az állattenyésztési és takarmányozási kutatási eredményeket tartalmazó összeállítá
sunkat. Az osztály a munkát elismerte és megköszönte, de kérése alapján azt ki kell 
egészíteni, egyrészről létszám és finanszírozási adatokkal, másrészről pedig közölni 
kell az új fajták, szabadalmak listáját is. Ugyancsak kérése az osztálynak, hogy a bi
zottság az anyagot koncentrálja még jobban és az 2-5-6 oldalnál ne legyen több. Az 
észrevételeket és a kiegészítéseket június 30-ig kell a bizottság elnökének megküldeni.

A vita során a bizottság tagjai és a kutatóhelyeket képviselő meghívott ven
dégek kifejtették véleményüket, amiben alaptételként fogalmazták meg a "létszám-fi
nanszírozás -feladat” hármas összefüggéseinek feltárását. Javaslat hangzott el arra vo
natkozóan is, hogy a végleges anyag elkészítésénél vegyék figyelembe az AIOSZ által 
készített anyag adatait is. Szakály Sándor külön is kérte annak kiemelését, hogy a 
vállalati kutatóhelyek sok esetben semmiféle központi támogatásban nem részesülnek. 
Ugyancsak javaslat hangzott el arra nézve, hogy a véglegesített két anyagot hozza le 
az Állattenyésztés és Takarmányozás is.

ad.3. - Szakály Sándor megerősítette korábbi meghívását a bizottság részére, 
amit dr.Dohy János elnök köszönettel elfogadott és előreláthatólag az október első 
felében esedékes ülés Pécsen lesz.

- Dohy János elnök bejelentette, hogy megkapták az akadémiai törvényre épü
lő MTA Alapszabály tervezetét, amire az osztálytagoktól is írásos véleményt kérnek. 
Schmidt János ezzel kapcsolatban kérdezte, hogy mi lesz a folyamatban lévő TMB 
ügyekkel, amire a válasz egyelőre az, hogy bizonytalan, feltehetően 1997. végéig kell 
lezárni a jelenleg folyamatban lévő ügyeket.

- Szalay István (KATKI) megköszönte a kibővített bizottsági ülésre szóló meghí
vást és ő is meghívta a bizottságot, hogy tartsa egy ülését intézetükben. A bizottság a 
meghívást köszönettel elfogadta, és előreláthatólag a jövő év elején látogat Gödöllőre.
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- Bodó Imre felvetette az állattenyésztés Expo bemutatkozásának kérdését, 
amivel kapcsolatban a bizottság véleménye, hogy ez kiadványokkal, élő állat bemuta
tóval, esetleg vágott állatok kiállításával lenne célszerű.

10.4.1.4. Második félév
A bizottság munkatervének megfelelően tartotta üléseit a második félévben. 

Az MTA Állatorvostudományi Bizottságával október 4-én, az Állattenyésztési Telje
sítményvizsgáló Kft. (Gödöllő) székházában, december 6-án pedig az Állatorvostudo
mányi Egyetemen együttes ülést tartott a tőgyegészségügy hazai helyzetének megtár
gyalására. Az első ülésen a Kft. tevékenységét és fejlesztési terveit, valamint sokoldalú 
kapcsolatait a gyakorlattal és az egyéb vizsgálóhelyekkel, míg a második ülésen a 
tőgyegészségügyi helyzet javításának genetikai és környezeti feltételeit vitatták meg 
(1.1. és 2. melléklet). Az üléseken elhangzottak alapján „Bizottsági Állásfoglalás” ké
szül (az állásfoglalás első részét az l.sz. melléklet tartalmazza, a második rész elké
szülése 1995. januárjában várható).

- A bizottság elfogadta és bizottságunk elnöke, Dohy János akadémikus, az 
MTA Agrártudományok Osztálya részére előterjesztette javaslatainkat az FM és az 
Agrártudományok Osztálya között megkötendő együttműködési megállapodás meg
valósításában való részvételre. (3.sz. melléklet).

- Elkészült az 1995. évre szóló munkaterv, melyet a bizottság 1995. február 
2-án fog véglegesíteni.

- Elfogadta Vinczeffy Imre professzor előterjesztését (4.sz. melléklet) a Gyepgaz
dálkodási (ad hoc) Munkabizottság megalakulásáról és következő évi munkatervéről.

- A bizottság újból tárgyalta és megerősítette azt a korábbi elhatározását, 
hogy foglalkozni kell a hazai impakt faktor kialakításának kérdésével. A felkért mun
kacsoport (Szűcs E. és Regiusné Dr.Mőcsényi ÁJ) által előkészített anyagot, az 1995. 
évi első ülésén fogja megvitatni, és dönt a további teendőkről.

l.sz.. melléklet 
Emlékeztető

az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottságának, továbbá 
Állatoivostudományi Bizottságának 1994. október 4-i Gödöllő-Nagyremetén tartott 

kihelyezett üléséről

Napirend: megbeszélés a hazai tőgyegészségügyi helyzetről, az Állattenyész
tési Teljesítményvizsgáló Kft. (Gödöllő) tőgyegészségügyi tevékenységéről és fejlesz
tési terveiről.

Dr.Mészáros János akadémikus, a két bizottság elnöke nevében üdvözölte a 
jelenlévőket. Bejelentette, hogy eredetileg két téma megtárgyalásáról volt szó, melyek 
közül az egyik az állattenyésztési-genetikai helyzet áttekintését jelentette volna, ezt 
azonban egy későbbi időpontra halászijuk. A másik téma a tőgyegészségügyi helyzet 
áttekintése. Elsőként vendéglátóinknak, Lejtényi György és Szász Ferenc igazgató urak
nak adta meg a szót.

Lejtényi György, a Kft. igazgatója egészítette ki az átadott, táblázatokkal és 
ábrákkal kiegészített szöveges anyagot, melyből alapvetően kiemelendő, hogy jelenleg 
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440 ezerre becsülhető a tehénlétszám (benne 28 ezer húshasznú), melyek közül 260 
ezer áll tenyésztési ellenőrzés alatt és közülük 175 ezer tehén tejének szomatikus 
sejttartalmát rendszeresen ellenőrzik. Ezen túlmenően fontos, hogy a Kft. állami tá
mogatást nem kap, bevételét csak a szolgáltatások díja fedezi és félő, hogy egy eset
leges, de szükséges díjemelés csökkenteni fogja az ellenőrzött tehenek számát.

Szász Ferenc a Mesterséges Termékenyítési Rt. igazgatója beszámolt a házi
állatok mesterséges termékenyítésének jelenlegi helyzetéről. Beszélt az ivadékvizsgálat 
fontosságáról, de megjegyezte, hogy alapvető finanszírozási nehézségek miatt ezt a 
tevékenységet be kell fejezniük. Jelenleg mintegy 600 ezer adag sperma, kb. 300 
Ft/adag áron áll rendelkezésre.

Mészáros akadémikus, mint az ülés levezető elnöke, megköszönte a tájékoz
tatást és az átadott írásos anyagot, majd megnyitotta a vitát. Rendkívül széles körű 
intenzív vitában a kérdéskörnek elsősorban és természetszerűen az állategészségügyi 
megelőzési és gyógyítási aspektusai kerültek előtérbe. A hozzászólók egyetértettek 
abban, hogy a tőgyegészségüggyel a jelenleginél hatékonyabban kellene foglalkozni, 
ugyanis a mezőgazdaság átalakulásának kedvezőtlen következményei e téren is meg
állapíthatók. Amiben le nem zárható véleménykülönbség alakult ki, az a tejtermelésben 
érdekelt partnerek feladata a tőgyegészségüggyel kapcsolatos tevékenységgel. A Teljesít
ményvizsgáló Kft. szomatikus sejtszámvizsgálatával csak figyelemfelkeltő (diagnosztikai) 
szerepre vállalkozhat (lévén, hogy havonta egyszer, egyedi "tőgy-elegytej" mintákat vizsgál), 
a tejipar a populáció átlagát jelentő elegytej mintákat vizsgál és ennek alapján szankcionál, 
míg az állategészségügy (intézetek, megyei állomások, helyi állatorvosok, stb.) feladata a 
megelőzés és a gyógyítás elősegítése. Természetesen szintén egyetértés volt abban, hogy 
a masztitisz és a nyerstej minőségét meghatározó szomatikus sejttartalom két különböző 
dolog, jóllehet az utóbbi, az esetek többségében az előbbi következménye. A masztitisz 
összetett kóroktanú betegség, melynek leküzdése nem kizárólag gyógyszer kérdés. Szükség 
lenne arra, hogy a jelenleginél több termelést szervező rendszer vállalja fel a probléma
körrel való komplex foglalkozást.

Zárszavában, az elnöklő Mészáros János akadémikus a vitával kapcsolatos elé
gedettségének adott hangot és az MTA bizottságok, valamint az egész szakma nevé
ben köszönetét mondott az Állattenyésztési Teljesítményvizsgáló Kft.-nek eredményes 
és hasznos tevékenységéért, valamint a tőgyegészségügy fejlesztése érdekében tett erő
feszítéseiért. Megjegyezte, hogy úgy tűnik a nyerstej ellenőrzése szervezetileg viszony
lag rendben van, bizonyos adatok rendelkezésre állnak, a nagy kérdés hogyan lehetne 
ezeket úgy felhasználni, hogy az általános tőgyegészségügyi szituáció lényegesen ja
vuljon. Különösen nehézzé teszi e cél elérését, az a valószínűsíthető tény, miszerint a 
törzskönyvi állományok (az egész állatlétszám valamivel több, mint fele) jobb képet 
mutatnak, mint az ellenőrizetlen populációk. Általában tudomásul kell venni,, hogy a 
nyerstej minőségét EK előírások szabályozzák, ehhez alkalmazkodnunk kell, aminek 
pontos előírásait a Codex Alimentarea fogja tartalmazni. Az ülés elnöke bejelentette, 
hogy a vita alapján összeállított bizottsági javaslat utólag fog elkészülni.

Dohy János akadémikus szintén megjegyzéseket fűzött az elhangzottakhoz, 
melynek bevezetéseként megköszönte a nagyon produktív és aktív vitát, továbbá ja
vasolta, hogy az ülésen átadott tájékoztató anyag előkészítő bizottsága kiegészülve a 
két bizottság titkáraival, továbbá dr.Brycll Endrével és dr.Tóth Péterrel, október köze
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péig állítsa össze a két bizottság együttes javaslatait és ezt a tevékenységet Katona 
Ferenc dr. organizálja. Bejelentette, hogy a megkezdett munkát együttes ülés kereté
ben folytatjuk, mégpedig december 6-án, kedden, az Állatorvostudományi Egyetemen. 
Az elképzelések szerint erre az ülésre kérdéscsokrot állítunk össze azokról a témákról, 
amelyeket meg kellene beszélni és ezeket a meghívóval együtt tagjainknak kiküldjük, 
hogy azokra az ülésen választ kaphassunk.

A javaslatokat a jelenlevők elfogadták, s Mészáros János akadémikus az ülést 
bezárta.

2.sz- melléklet
Emlékeztető

az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottságának, továbbá 
Állatorvostudományi Bizottságának 1994. december 6-i együttes üléséről 

(Állatorvostudományi Egyetem)

Az ülés tárgya: A tőgyegészségügyi helyzet javításának genetikai és környezeti feltételei 
A résztvevőknek előzetesen megküldött vitakérdések.

Dohy János akadémikus a két bizottság elnöke nevében üdvözölte a jelenle
vőket és bejelentette, hogy az együttes ülés a gödöllői ülés szerves folytatása. Az ülé
seken elhangzottakról egy-egy "állásfoglalás" készül, melyet megkap az MTA Agrár
tudományok Osztálya, illetve az Állattenyésztés és Takarmányozás c. folyóirat.

ad. 1. A témakörhöz a jelenlevők közül 11-en szóltak hozzá és két írásban 
beadott vélemény is érkezett. A vitának, amellett, hogy csaknem valamennyi részlet
kérdésre kitért, két fő tendenciája emelhető ki. Az egyik a tehenek egységes nyilván
tartásával, míg a másik a szomatikus sejtszám monitoring adatainak felhasználásáról 
a tenyészérték-becslésben foglalkozott. Ezzel kapcsolatosan többen szóvá tették, hogy 
több bikakatalógusban szomatikus sejtszámérték is található. A vitában elhangzott, 
hogy a gyakorlatnak szüksége lenne egy könnyen kezelhető speciális index, egy egy
szerűsített mutató bevezetésére és alkalmazására, de ennek kialakítását sok bizony
talanság nehezíti. Végül is úgy tűnt és ez volt a javaslat, hogy előbb koncentrálni 
kellene az adatbázisra (ez jelentené a management információt) és utána megpróbál
kozni az egyszerűsített mutatók kialakításával.

ad.2. A kérdéskörhöz hatan szóltak hozzá, illetve adtak írásos véleményt. Kü
lönböző észrevételek mellett javaslatként fogalmazódott meg, hogy szükséges lenne a 
műszeres tőgyvizsgálatok felújítása, de mindemellett különösen az, hogy az érintettek 
szisztematikusan, alapvetően tenyésztési szempontok alapján foglalkozzanak a masz- 
titisszel, illetve a masztitisszel kapcsolatos valamennyi adat és tapasztalat felhaszná
lásával a genetikai munkában.

ad.3. Tizenkét hozzászólás hangzott el és a hozzászólók a tartási- takar
mányozási vonatkozások különböző szempontjairól szóltak. Igény merült fel egy kor
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rekt, a masztitisz szempontjából optimalizált tartásrendszer leírására. Itt elsősorban a 
szakmai felkészültségnek és a technológiai fegyelemnek, mint emberi tényezőknek 
beruházást nem igénylő fontosságáról esett szó.

ad.4. A témakörrel kapcsolatban Wittmann M. felhívta a figyelmet arra,hogy 
az állatnak biztosítani kell a nemzetközi normáknak megfelelő tartási viszonyokat, fel 
kell készülni az állatvédelmi előírások betartására. Javasolja az ezzel kapcsolatos fel
adatok felmérését és egy erre vonatkozó anyag összeállítását.

Az előre megjelölt napirend befejezése után a vita tovább folyt és igényként 
merült fel annak megfogalmazása, hogy mi a feladat a tőgyegészségügy érdekében az 
állattenyésztés lehetőségeit figyelembe véve, illetve többek között mit kell tenni, mi 
tanácsolható, szabad-e rezisztencia nemesítéssel foglalkozni, stb. stb. Ezekre a kérdé
sekre válaszként Mészáros akadémikus ismertette az előző ülés alapján készült bizott
sági állásfoglalásban foglalt javaslatokat, Dohy akadémikus pedig javasolta egy közös 
masztitisz albizottság létrehozását. A jelenlevők megállapodtak abban, hogy a bizott
ság tagjait januárban kijelölik, de Dohy akadémikus ettől függetlenül felkérte Bozó 
Sándort, Iváncsics Jánost és Gundel Jánost, hogy az ülés alapján készítsék el a bizottság 
ajánlásainak második részét.

Befejezésül előbb Mészáros akadémikus, majd az elnöklő Dohy akadémikus 
megköszönte valamennyi résztvevőnek az aktív vitát, a két ülést eredményesnek mi
nősítette, mint olyat, amelyik az oktatásnak, a kutatásnak, ezeken belül a genetikának, 
a takarmányozás és tartástechnológiának valamint az állategészségügyi technológiák
nak egyaránt segítséggel szolgált. Örömmel üdvözölte a közös masztitisz albizottság 
létrehozását. A kedvező tapasztalatok alapján Dohy akadémikus javasolta, hogy a jövő 
évben az MTA Állatorvostudományi-, Biotechnológiai- és az Állattenyésztési és Ta
karmányozási Bizottsága együttes ülést tartson a géntérképezés helyzetéről.

A javaslatot a jelenlevők elfogadták és Dohy akadémikus az ülést bezárta.

3.sz. melléklet 
Javaslatok

az MTA Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottsága részvételére az 
Agrártudományok Osztálya és az FM között megkötendő együttműködési 

megállapodás megvalósításában

- Az Állattenyésztési Törvény végrehajtásának elősegítése, a korrigálandó, ill. 
továbbfejlesztendő intézkedésekre vonatkozó javaslatok kidolgozása.

- Közreműködés a takarmányozásra, az állatvédelemre, az állategészségügyre és 
a környezetvédelemre vonatkozó törvények előkészítésében, majd megvalósításában.

- Az Európai Unió állattenyésztéssel és takarmányozással kapcsolatos rende
letéinek, szabványainak, módszertani előírásainak szükségszerű adaptációjában kez
deményező, aktív közreműködés.
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- Az országos törzskönyvezési, termelésellenőrzési, teljesítményvizsgálati és 
tenyésztés-tervezési, valamint - szervezési rendszer folyamatos korszerűsítésében - az 
Európai Unióban megvalósuló fejlődéshez igazodó - szakértői részvétel.

- Az állatnemesítést szolgáló hazai génbázisok (törzstenyészetek, hibrid-bá- 
zistenyészetek, mesterséges termékenyítést szolgáló apaállatok) minőségének fejlesz
tésében szakértői közreműködés.

- A tenyésztőmunka nemzetközi integrációjának fejlesztésében aktív közre
működés.

- A takarmánygazdálkodás, a takarmányozási technológiák racionális fejlesz
tésében kezdeményező részvétel.

- A "környezetbarát" és "állatbarát" - egyúttal költségtakarékos - állattartási rend
szerek, technológiák megvalósításában és elterjesztésében aktív szakértői közreműködés.

- A minőségi állati termékelőállítást és a piacképességet hatékonyan szolgáló 
árrendszer (incl. tejárrendszer!) kialakításához javaslatok kidolgozása.

- Referencia-üzemek, demonstrációs farmok, mintagazdaságok létrehozására 
és működtetésére javaslatok kidolgozása.

- Közreműködés a szaktanácsadás országos rendszerének kialakításában.
- Új tudományos eredmények, továbbá meghonosítandó külföldi tapasztalatok 

közkinccsé tétele előadások, bemutatók, konzultációk és publikációk segítségével.
- A fenntartható mezőgazdasági fejlődés feltételrendszerének kidolgozásához 

javaslatok előterjesztése és azok megvalósításában aktív és sokoldalú közreműködés.

4.sz- melléklet
Prof.dr. Vinczeffy Imre bizottsági tag beszámolója a "Gyepgazdálkodási 

Munkabizottság" megalakulásáról és az 1995. évben tervezett munkájáról

A gyepgazdálkodás vezető szakembereivel való megbeszélés alapján az MTA 
Állattenyésztési és Takarmányozási Bizottságának 1993. XII. 15.-i ülésén javasoltuk a 
fenti bizottság keretein belül egy „Gyepgazdálkodási Munkabizottság,, létrehozását. 
A javaslatot a bizottság elfogadta és megalakult a munkabizottság, amelynek tagja: 
(név és tud. fokozat)

Bodó Imre D.Sc. Gundel János C.Sc.Iváncsics János D.Sc.
Stefler József C.Sc Szűcs Endre C.Sc. Vinczeffy Imre D.Sc.
bizottsági tagok.
Meghívott, nem bizottsági tagok:
Barcsák Zoltán C.Sc.Dér Ferenc C.Sc.Gere Tibor D.Sc.
Mihók Sándor C.Sc.Mucsi Imre C.Sc.Nagy Géza C.Sc.
Szücsné Péter Judit C.Sc.
A bizottsági tagok és a meghívottak támogatják a természetes - és ezen belül 

a legeltetéses - állattartás irányzatát és közreműködési szándékukat jelezték.
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Külön öröm, hogy a bizottság elnöke, Dohy János akadémikus figyelemmel 
kíséri a munkabizottság törekvéseit, munkáját.

A Gyepgazdálkodási Munkabizottság munkaterve 1995. évre:
- „A gyepgazdálkodás és ökológia kutatási kérdései” címmel vitaindítót tart 

Prof, ’t Mannetje (Wageningen), az EGF (Európai Gyepgazdálkodási Szövetség) elnö
ke, amelyet vita követ. A programra március lO.-e körül kerül sor Budapesten a ME- 
TESZ székházban a MAE Gyepgazdálkodási Szakosztályának közreműködésével. A 
meghívót időben küldjük.

- Legeltetéses állattartás címmel vitanap keretében elemezzük a témakör kü
lönböző részeit. A vitára szánt anyagot május végére várjuk, előzetes fölkérés alapján. 
Vitanap novemberben.

5.sz. melléklet 
Összefoglaló értékelés

az Agrártudományi "A" alszekció üléséről (X. 1.)

Az ülésen - amelyen kb. 30 fő vett részt - Szabó Miklós, Szabóné Willin Er
zsébet, Dankó Gyula, Sárvári Mihály és Szabóné Csalló Klára tartotta meg a program
ban meghirdetett előadását. Nagy sajnálatunkra - és alig érthető módon - azonban 3 
előadás nem hangzott el, mert az előadók nem jelentek meg (jóllehet egyikük az 
épületben tartózkodott...)!

Az elhangzott előadások mindegyike nagy figyelmet keltett, mert időszerű és 
jelentős témát színvonalasan ismertetett. Az előadásokat követő vita élénk és alkotó
szellemű volt.

Ebből megállapítások és javaslatok:
- Az őszi búzafajták alkalmazkodóképességét folyamatosan és kiterjedten ér

tékelni kell a jövőben is, törekedve az eltérő ökológiai és ökonómiai feltételekhez és 
a minőségi igényekhez való rugalmas alkalmazkodásra.

- A lúd-árutermelésben jelentős tartalékok rejlenek, ezeket
- az ökológiai gazdálkodás keretében is - ki kell aknázni.
- A malacok kenőcsös bőrgyulladásának megelőzésében és kezelésében jelen

tős szerepük van az esszenciális zsírsavaknak.
- A fajtaspecifikus agrotechnikát széles körben kell alkalmazni a búzatermesztésben (is).
- A kukoricatermesztés eredményességét jelentősen fokozhatja a fajtaspecifi

kus agrotechnika széles körű alkalmazása.
- A bükkönyfélék nemesítése és termesztése újra előtérbe kerülő feladat, 

amelynek megvalósítása Szabolcs egyes körzeteiben különösen időszerű.
A vitában nagy hangsúlyt kapott, hogy a mezőgazdasági termelés nemzetgaz

daságilag szükséges fellendítése sürgetően írja elő a genetikai-ökológiai-ökonómiai fel
tételrendszer harmonikus fejlesztését, a gyakorlatban is igazolt kutatási eredmények 
gyors és széles körű bevezetését az átalakuló mezőgazdaság üzemeibe, kis- és nagy
gazdaságaiba egyaránt. Ennek érdekében széles körben publikálni kell a mértékadó 
eredményeket. Előnyös lenne, ha a jövőben titkár segítené a szekcióelnök munkáját 
(technikai feltételek biztosítása stb.).
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10.4.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

10.4.2.1. Gondolatok az MTA Állattenyésztési Szakbizottság gyepgazdálkodási 
műhelyének tevékenységéhez

Az a tény, hogy számtalan állatfaj a legelőn alakult ki az evolúció során és 
legnagyobb részük ma is ott él és táplálkozik, joggal kelti fel a legelő iránti figyelmün
ket. Néhány gondolat talán jobban jelzi a legelő szerepét az állattartásban (az általá
nos szakmai kérdések keretében a saját gondjainkra összpontosítva).

A Kárpát-medence legelői igen gazdagok növényi fajokban. Magyarország te
rületén több mint 2500 virágos növény közül 1100 a gyepekben található (Soó-Jávorka 
1951). Nagy fajszámukkal három növénycsalád tűnik ki: a fészkesek, a fűfélék és a 
pillangósok (együtt 354 fajjal!). Mivel gyepeink növényzetének 50 %-a gyógyhatású, 
még jelentősebbnek tarthatjuk a hatásukat. Nem ok nélkül volt Magyarország fél Eu
rópa húsellátója a lábonhajtott állataival.

Közismert, hogy a szántót a gyep feltörésével hozta létre az ember. Minél 
jobb volt a gyep, annál jobb szerkezetű lett a szántó talaja. Az egyszerű kertészek ma 
is gyepkockákba vetik a legigényesebb növényeiket. A hazai és a nemzetközi kísérletek 
és üzemi megvalósításuk sora igazolja a gyepek és a fűkeverékek talajszerkezetjavító 
hatását. A szerkezetükben leromlott talajok, a bányameddők, a szennyezésekkel tönk
retett szántók, a szántóföldi művelésre alkalmatlan lejtők gyepesítéssel rendbe tehetők 
néhány év alatt. Az így megjavítható terület több mint fél millió ha. Gyepesítéssel 
szennyezett környezet helyett biológiailag élő, az állatok és az ember igényét kielégítő 
legelőkhöz jutunk és egyúttal megoldódik a talajvédelem is.

Ma már ismertek azok a termesztési módok, amelyek vegyszerektől mentes 
legelőt biztosítanak és lehetővé teszik a nagy biológiai értékű állati termékek gazda
ságos termelését. Állattenyésztésünk célja az embereknek állati termékkel való ellá
tása. Ha ez a legeltetés bekapcsolásával gazdaságosabb és jobban megoldható, akkor 
tere van a legeltetéses állattartásnak. A gyepek jelenlegi 0,3-0,5 számosállatot eltartó 
képessége fokozatosan 1-2,5 sz.á/ha növelhető a gyepek szakszerű művelésével és le
geltetéses hasznosításával.

Számtalan vizsgálat bizonyítja a jól kezelt gyepek kiváló tápértékét. A legelő 
friss növényeinek kiváló vitaminkészlete, az állatok igényét mindig kielégítő aminósav 
gyűjteménye, a nagy fehérjetartalom megemésztéséhez szükséges rost állandó készen
léte biztosítják a legelő jószág ütemes fejlődését, gazdaságos gyarapodását, a tej, a 
hús, a gyapjú és a bőráruk olcsó temelését.

A legeltetéses állattartás gazdaságosságát növeli az a lehetőség, hogy az álla
tok nem igényelnek költséges épületet; teljesen szabadon is jól érzik magukat, de az 
eső és szélvédelem javítja közérzetüket és termelésüket. Célszerű karámos színek ki
alakítása jó megoldásként járul hozzá az állatok jó termeléséhez.

A változatos természeti tényezők a növényvilág ökotípusait alakítják ki folya
matosan (bár egy emberi életben nem érzékelhető módon). Ezért a legelőn élő állatok 
mindig a "naprakész” életterük termékeit fogyasztják. A természeti tényezők lassú, 
de folyamatos változásai és az azt követő növényzet "alkalmazkodása” mindig bizto
sítja az állatok életterének mozgékony egyensúlyát.
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Elképzelhető, hogy a növényzet számára kedvező hatások (pl. hő-csapadék 
aránya, a levegő páratartalma, a napsütés, a levegő mozgása) az állatoknak is kedvező. 
Érdekes lehetne ezek élettani hatásának a megismerése.

Azon már túl vagyunk, hogy a legelőn létrejött állat igényli a mozgást, leg
jobban kedveli a mozgás közbeni evést: a legelést. (A legelési munka fogalmának csak 
akkor lenne létjogosultsága, ha az ember az étkezését étkezési munkának mondaná, 
ami nyakatekert gondolatmenet). Egyelőre még nem ismerjük azokat a kedvező ha
tásokat, amelyek az állatok életét befolyásolják, amelyek megteremtik az állatok "ott
hon- és biztonságérzetét”, kedvező hatásúak az ivari életükre, szaporaságukra, ivadé
kaik felnevelésére és termékeik termelésére.

Az elmúlt évszázadban három esetben "majdnem” jutott valami a legelő kér
désére is. Tapasztalataim alapján tudom, hogy a negyedik sem lenne jobb. Megoldás
nak érzem egy sokszakmájú műhely - önkéntes alapon való - megalakulását, amelyhez 
a társulok jeleznék néhány sorban csatlakozásuk pontját.

10.4.2.2. Összefoglalás a gyakorlatnak átadható állattenyésztési kutatási eredmé
nyekről. (Mivel az állásfoglalást megvitatta és elfogadta az MTA Agrártudományok 
Osztálya, a véglegesített szöveg a 8.5.4. pontban olvasható.)

10.4.2.3. Az Állattenyésztési Teljesítmény vizsgáló KFT, Gödöllő (ÁT KFT) tőgy- 
egészségügyi tevékenységéről, fejlesztési terveiről és a hazai tőgyegészségügyi helyzetről

1. Az AT KFT tőgyegészségügyi tevékenységről
Az előkészítő bizottság az ülés tárgyáról a szakbizottság részére összefoglalót 

készített, amit a meghívottak az ülés előtt 10 nappal kézhez kaptak. Az ülés résztvevői 
a helyszínen egy terjedelmesebb háttér-anyagot is kaptak, ami az AT Kft szervezeti 
és működési vázlatát, továbbá a tőgyegészségügyi tevékenységgel kapcsolatos tudo
mányos, gyakorlati, továbbképzési dolgozataiból, tájékoztatóiból, körleveleiből egy vá
logatást tartalmaz.

A bizottság az írásos anyagokat, Lejtényi György AT KFT ügyvezető igazgató 
szóbeli kiegészítéseit értékelve megállapítja, hogy az AT KFT - önálló fejlesztéssel, 
csupán vállalati források felhasználásával jött létre; - szervezeti felépítése és működési 
programja nemzetközi összehasonlításban is mintaszerű (ICAR-Kongresszus, Ottawa- 
Kanada, 1994); - a szarvasmarha-tenyésztés jelenlegi szervezetében, a törzskönyvezés 
érdekében egyedülállóan, széles körben végzi az ellenőrzött tehenek teljesítmény-vizs
gálatát és a tej összetételének meghatározását. Ezt a tevékenységet és a tevékenységet 
végző szervezetet erősíteni szükséges.

A szomatikus sejtszám meghatározásával, az ellenőrzött tehenek 70 %-án havi 
rendszerességgel végzett vizsgálataival a tőgygyulladások elleni védekezés megalapo
zása és a termelői tej minőségének jobbítása terén - az ilyen tevékenység iránti igény 
felkeltésével és kielégítésével - úttörő szerepet vállalt. A befejési tejminták szomatikus 
sejtszám-vizsgálata 12 évvel ezelőtti bevezetése, ennek jelenben is folytatott metodikai
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és szervezési fejlesztése, az eredmények tőgyegészségügyi, tejhigiéniai értékelése Ka
tona Ferenc dr. munkájának eredménye, ezért a bizottság elismerését fejezi ki.

A bizottság kiemelten értékeli az ÁT KFT számítógépes mastitis ellenőrző 
rendszerének kialakítását, a sejtszám-eredmények standard-listás illetve mágneslemezes 
közlését. így az egyes tehenek és az egész állomány tőgyegészségügyi helyzete, a havi 
rendszerességgel végzett vizsgálatok eredményeinek összevetésével követhető. A listák 
összesítői a különböző sejtszámcsoportba került tehenek fejési átlagát is tartalmazzák, 
ezáltal a szomatikus sejtszám és a tejhozam negatív összefüggését is bemutatják.

Az összefoglalóban közölt eredmények alapján meggyőző a bizottság számára, 
hogy az egyedi elegytej szomatikus sejtszámának értékelésében a milliós sejtszámú tejeket 
kell mindenekelőtt figyelembe venni, mert e tehenek egyes tőgynegyedé(i)-ben - korábbi 
vizsgálatok tanúsága szerint - főként szubklinikai, ritkábban klinikai mastitis áll fenn.

Ebből az anyagból a bizottság kiemelendőnek tartja egy-egy tehenészet elegy- 
tejének sejtszáma és az 1 millió fölötti sejtszámú egyedi tejek gyakorisága közötti 
összefüggések elemzését. A bemutatott táblázatok szerint az állomány elegytej sejt
számából a minden bizonnyal mastitises tehenek valószínű számára lehet következ
tetni és megfordítva, ezek gyakoriságából a tanktej sejtszám szerinti minőségére.

A bizottság figyelemre méltónak ítéli az összefoglalóban a szomatikus sejt- 
számeredmények tükrében bemutatott tőgyegészségügyi helyzetet, a róla készült 1992. 
és 1993. évi megyei és országos összesítéseket, továbbá a jelenlegi tőgyegészségügyi 
helyzetet befolyásoló kedvező és kedvezőtlen tényezőket.

A befejési tejminták vizsgálata alapján megállapított állomány elegytej sejt
száma és a nyerstej-minősítő laboratóriumok vizsgálati eredménye közötti látszólagos 
ellentmondás a vitában tisztázódott és megerősítést nyert, hogy egy-egy tehénállomány 
tőgyegészségügyi helyzetét az összes fejt tehén tejmintáinak szomatikus sejtszám-eredmé- 
nyei alapján lehet reálisan megítélni.

A bizottság egyöntetű véleménye, hogy az ÁT KFT-ben alkalmazott, - a mo
nitor rendszerű szomatikus sejtszám-vizsgálatra alapozott - tőgyegészségügyi progra
mot minden tehenészet számára alakítsák ki, mind a tőgygyulladás elleni védekezés 
mind pedig a jó minőségű tej értékesítése érdekében. Ez képezze alapját a szűrővizs
gálattal pozitívnak mutatkozott teheneknél elvégzendő további mastitis-diagnosztikai 
vizsgálatoknak és minden további intézkedésnek.

2. Az ÁT KFT tejvizsgálati, tőgyegészségügyi fejlesztési terveiről
A befejési tejminták teljes körű és rendszeres szomatikus sejtszám-vizsgálatát 

a bizottság helyesli és azt is, hogy az ÁT KFT az erre alapozott tőgyegészségügyi, 
tejhigiéniai programjának kiszélesítését tervezi. Ez utóbbihoz kapcsolódó üzemi, te
nyésztési, tartási, fejés-technológiai stb. teendőkre külső vállalkozókkal, intézmények
kel kooperációt szervez.

Az ÁT KFT tenyésztési, teljesítmény-vizsgálati, laboratóriumi eredményeinek 
feldolgozására, kezelésére saját számító-bázisának fejlesztését tervezi. A bizottság ezt 
a tervet támogatja annál is inkább, mert tudomása van arról, hogy a szarvasmarha
tenyésztési országos adatbázist kezelő vállalat időközben magánszemélyek tulajdoná
ba került. A szükséges források biztosításával kialakítandó saját kezelésű adatbázis 
óriási mennyiségű tenyésztési, termelési, tejvizsgálati stb. adatállományával - bizonyos 
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tekintetben nyílt adatbázisként is - korszerű feltételeket teremthet a szarvasmarha- 
ágazat hazai oktatási és kutatási feladatainak megvalósításához.

A bizottság helyesli, hogy az AT KFT tevékenységét külföldi tapasztalatok 
alapján "management information" által a gazdaságos termelés elősegítésére fejlesz
teni kívánja oly módon, hogy a tehénállomány laktációs termeléséről, a szomatikus 
sejtszám-adatairól, reprodukciós helyzetéről, genetikai értékeléséről stb. havonta te
henenként és összesítve megfelelő értékelést nyújt.

A vázolt fejlesztés egy országos tőgyegészségügyi program bázisát is tartal
mazza a rendszeresen végzett szűrővizsgálatok alapján és a központi adatbázis által 
értékelt eredményekkel. Az AT KFT kifejezte készségét, hogy az állategészségügyi 
szolgálat számára az ellenőrzött tehénállományok tőgyegészségügyi helyzetéről rend
szeresen információkat adjon.

Az ÁT KFT az ellenőrzési tej minták vizsgálati programját bővíteni kívánja, 
hogy a tej fehérje-tartalmának és karbamid-tartalmának együttes értékelésével a te
henek egyes takarmányozási hibáit jelezni és így bizonyos anyagforgalmi zavarok le
hetőségére utalni lehessen. Több európai országban ezek a vizsgálatok a tejtermelés
ellenőrzési gyakorlatba beépültek. A bizottság a jelzett fejlesztési tervet helyesli és 
ebben a tárgykör specialistáinak együttműködését javasolja.

3. A hazai tőgyegészségügyi helyzet értékelése; javaslatok hatékony mastitis-elleni 
program megvalósítására

A bizottság megvitatta az ellenőrzött tejtermelő tehenészetek tőgyegészségü
gyi helyzetét és a teljesítmény-vizsgálat tőgyegészségügyi vonatkozásait, valamint a 
hozzá kapcsolódó produkciós betegségek, anyagforgalmi zavarok, tej higiéniai problé
mák jelentőségét. A bizottság megállapítja, hogy a tejtermelő tehénállományok tőgy
egészségügyi helyzete kedvezőtlen; a tehénlétszám nagyfokú csökkenése miatt az 
összes termelt tej mennyisége is jelentősen esett és ebben a mastitisek miatti tejvesz
teség is szerepet játszott. Ezt sokkal szélesebb körben kellene tudatosítani. Jelenleg 
a megtermelt tejnek - nagy átlagban - 15-20 %-a forgalomba nem (volna) hozható a 
milliós szomatikus sejtszám miatt. Ezért a lakosság érdekében is szükséges a tejmi
nősítés rendszerének fokozott fejlesztése.

Az előbb vázolt helyzet szervezett védekezés hiányában, komplex tőgyegész
ségügyi program nélkül, évtizedek óta egy helyben van, sőt fokozatosan romlik.

Az Állattenyésztési Teljesítményvizsgáló KFT laboratóriumában történő szomati
kus sejtszám-meghatározás, egyéb úton el nem érhető monitoring szerepet tölt be és mint 
ilyent a bizottság a kialakítandó tőgyegészség-megőrző programba beépítendőnek tartja. 
Ezért a bizottság javasolja, hogy az ÁT KFT vizsgálati eredményeiről az Állategészségügyi 
Állomásokat rendszeresen tájékoztassa és ennek feltételét az érintettek dolgozzák ki.

A bizottság megállapítja, hogy a mastitis-diagnosztikai laboratóriumi vizsgá
latok tárgyi és személyi feltételei (Állategészségügyi Intézetek, Állategészségügyi Ál
lomások laboratóriumai) biztosítva vannak, de e munka hatékonyságát bakteriológu
sok képzésével javítani szükséges.

A bizottság javasolja, hogy az Állatorvostudományi Egyetem a mastitis téma
körben hatékony oktatási, továbbképzési programot alakítson ki és a mastitis kutatás 
hazai bázisát hozza létre.
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Fontos feladatként jelöli meg a bizottság, hogy az agrártudományi egyetemek, 
főiskolák oktatási, továbbképzési programjában a szarvasmarhatenyésztés illetve az állat
egészségtan témakörben a mastitis elleni korszerű védekezés hangsúlyosan szerepeljen. 
Az állatorvosi és az állattenyésztési kutatásokban a mastitis megelőzésére, kártételeinek 
csökkentésére vonatkozó témák prioritást és hatékony támogatást kapjanak.

Gondoskodni kellene az ÁT KFT teljesítményvizsgálati laboratóriumi ered
ményeinek tudományos feldolgozásáról és interdiszciplináris értékeléséről.

A bizottság álláspontja szerint a tőgyegészségügyi helyzet jobbítása a tejipar 
eminens érdeke, ezért a Tejipari Vállalatok Szövetségétől, a Magyar Tejgazdasági 
Kísérleti Intézeten keresztül, a tőgyegészségügyi kutatáshoz-fejlesztéshez hathatós tá
mogatást várunk.

A bizottság szükségesnek tartja külföldi tapasztalatok alapján, a National 
Mastitis Council-hoz hasonló szakértői testület: az MTA Állatorvostudományi és Ál
lattenyésztési Bizottsága keretében közös mastitis albizottság létrehozását a témakör
ben dolgozó elismert szakemberek részvételével, hogy a mastitis tárgykör aktuális kér
déseiben, a nemzetközi kutatási eredmények felhasználásával állást foglaljon és a gya
korlati munkában alkalmazandó komplex programot kidolgozza.

A bizottság felhívja a figyelmet arra, hogy a nemzetközi szervezetek közül a 
Nemzetközi Tejgazdasági Szövetség (IDF) és ennek mastitis-bizottsága a tagországok 
vonatkozó tevékenységét kitűnően összefoglalja és javaslataival irányítja. Az IDF Ma
gyar Nemzeti Bizottságában mastitis-specialistáknak is intenzíven dolgozniok kellene.

10.4.3. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényeken

A bizottság egyes tagjai külön megbízás, illetve meghívás alapján vettek részt 
különböző MTA, MAE, egyetemi és kutatóintézeti rendezvény munkájában.

- Dolly János akadémikus vesz részt a Lakos László miniszter felkérésére szer
veződött, a magyar agrárgazdaság fenntartható fejlődési koncepciójának elkészítésére 
szerveződött „Fenntartható Fejlődés Munkacsoport” munkájában és rendezvényein.

10.4.4. A bizottság kapcsolatai a hazai és külföldi szervekkel

A bizottság rendszeres kapcsolatot tart az MTA és a MAE különböző szer
veivel és együttműködik velük. A bizottság együttműködik az MTA Szabolcs-Szatmár- 
Bereg megyei tudományos testületével, továbbá az MTA Állatorvostudományi Bizott
ságával.

- A bizottság több tagja aktívan részt vesz az EAAP (Európai Állattenyésztők 
Szövetsége) vezetésében és munkájában.
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- Bizottságunk több tagja felkérést kapott és aktívan közreműködik a Hor
vátország Tudományos és Technológiai Minisztériumának jövőbeni tudományos pro
jektjeiben.

- Bizottságunk több tagja vesz részt a DAGENE (a Duna-völgyi országok 
génmegőrző szervezete) munkájában. A szervezet legutóbbi ülésén, 1994. szeptembe
rében, Zágrábban, nagyobb magyar küldöttség szerepelt előadásokkal és poszterekkel. 
A következő értekezlet 1996-ban, Romániában lesz.

10.4.5. A bizottság egyéb tevékenysége

A bizottság elnöke Dohy János akadémikus ad hoc bizottságot vezetett és 
ennek során dr.Hajdú Bertalan: ”Az állattenyésztés és az állategészségügy helyzete 
Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében” c. elaborátuma alapján előterjesztést készített az 
MTA illetékes bizottságai részére.

Részben a bizottsági munka alapján, ugyancsak Dohy János akadémikus ref
lexiókat fogalmazott meg Láng István akadémikus korábban megjelent vitaindítójára. 
(Lásd a Tájékoztató 9.3. pontját!)

A bizottság által, az állattenyésztési és takarmányozási kutatások eredményeiről 
készített elaborátumokat az MTA Agrártudományok Osztálya, 1994. június 1-i ülésének 
anyaga tartalmazza. (Lásd a 8.2.4. pontot!)

A bizottság elnöke Dohy János akadémikus folyamatosan részt vesz az MTA 
Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei tudományos testületének munkájában. A testület Ag
rártudományi „A„ szekciója 1994. október 1-jén tartott ülést, melyről az összefoglaló 
értékelést az 5.sz. melléklet tartalmazza.

- A bizottság örömmel üdvözölte a „Tejgazdaság - Tudomány és Gyakorlat” 
c. új formában és új szerkesztésben megjelenő szakmai-tudományos folyóiratot, mely
nek tanácsadó szerkesztőbizottságában a bizottság több tagja is részt vesz.

10.5. ERDÉSZETI BIZOTTSÁG

10.5.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.5.1.1. 1994. január 18.

Napirendi pontok:
1. A hazai erdők egészségi állapotának megvitatása, a bizottság ezzel kapcsolatos 

feladatainak megtárgyalása.
A témával kapcsolatban dr. Varga Ferenc, dr.Tóth József és Csóka Péter adott 

átfogó tájékoztatást.
A vitában résztvettek: dr.Solymos Rezső, Csóka Péter, dr.Kosztka Miklós, dr.Já- 

ró Zoltán, dr.Mátyás Csaba, dr.Magyar János, dr.Somogyi Zoltán, dr.Führer Ernő, dr.Ma- 
rosvölgyi Béla, dr.Kovács Jenő.

A vita során elhangzott, hogy a tájékoztatókból hiányzott a nemzetközi 
összehasonlítás, és szükség van mind a nemzetközi szervezetek, mind a hazai szak
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emberek, mind a társadalom részletes tájékoztatására. Célszerű ezért tudományos 
ülésszakot szervezni, ahol be kell számolni a jelenlegi helyzetről és meg kell fogal
mazni a kutatás és a gyakorlat ez irányú teendőit. Felmerültek a globális felmelege
désnek, a levegőszennyezettségnek stb. erdővédelmi vonatkozásai.

A bizottság úgy foglalt állást, hogy dr.Tóth József, dr.Varga Ferenc és Csóka 
Péter vizsgálják meg a felvetett javaslatokat és készítsenek előterjesztést a legközelebbi 
ülésre. Egyetértés volt abban, hogy a tervezett nagy rendezvény anyagait egy infor
matív ”fehér könyv”-ben célszerű megjelentetni. A rendezvényt egy sajtótájékoztatóval 
kell összekötni.

2. Az 1993. szeptember 7-i ülésen hozott döntés alapján alakuló munkabizott
ságok tevékenysége.

MTA Erdészeti Bizottsága 
munkabizottságai

Genetika, nemesítés szaporítóanyag munkabizottság
Elnöke: Dr.Gergácz József
Tagok: Dr.Tóth Béla, dr.Bach István, dr.Zsombor Ferenc, dr.Kapusi Imre, Gab- 

nai Ernő, dr. Ujváriné Jármay Éva

Faterméstan és erdőfelújítási munkabizottság
Elnöke: Dr. Rédei Károly
Tagok: Béky Albert, Horváth Dénes, dr. Kapusi Imre, dr. Koloszár József, dr. Mé

száros Károly, dr. Papp Tivadar, ijj. dr. Sólymos Rezső, dr. Somogyi Zoltán, Spiegl János

Erdőtelepítés, termőhely munkabizottság
Elnöke: Dr. Führer Ernő
Tagok: Dr. Göbölös Antal, dr. Járó Zoltán, dr. Majer Antal, dr. Márkus László, 

Móró Ferenc, dr. Szodfridt István, dr. Tóth Béla

Erdőhasználati, erdészeti gépesítési és erdőfeltárási munkabizottság
Elnöke: Dr. Kosztka Miklós
Tagok: Dr. Herpai Imre, dr. Kovács Jenő, dr. Marosvölgyi Béla, Fábián Gábor, 

dr. Horváth Béla, dr. Pető József, dr. Rumpf János, dr. Viharos Zsolt, Wágner Tibor

Erdészeti politika, ökonómia, erdőrendezési munkabizottság
Elnöke: Dr. Király Zoltán
Tagok: Dr. Dobroszláv Lajos, Halász Aladár, Halász Gábor, dr. Lett Béla, dr. Magas 

László, dr. Márkus László, dr. Mészáros Károly, dr. Sólymos Rezső, Szabados János

Vadgazdálkodási munkabizottság
Elnöke: Dr. Kőhalmy Tamás
Tagok: Dr. Führer Ernő, dr. Koloszár József, dr. Sólymos Rezső, dr. Szontagh 

Pál, dr. Bencze Lajos, dr. Faragó Sándor, dr. Galamb Gábor, dr. Nagy Emil, dr. Rácz 
Antal, dr. Sugár László, dr. Tóth Sándor
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Fafeldolgozási munkabizottság
Elnöke: Dr. Németh József
Tagok: Dr. Molnár Sándor, dr. Hargitai László, dr. Szabadhegyi Győző, Nyárs 

József, Dessewffy Imre

Erdővédelmi és természetvédelmi munkabizottság
Elnöke: Dr. Varga Ferenc
Tagok: Dr. Bartha Dénes, dr. Csóka György, dr. Pagony Habért, dr. Szontagh 

Pál, dr, Tóth József, dr. Traser György

A munkabizottságok vezetői megtették javaslatukat. '

3. Az Erdészeti Bizottság és az MTA regionális szervezetében működő erdészeti 
szakbizottságok kapcsolatának megvitatása.

A regionális szakbizottságok vezetői:
VEAB - Dr. Herpay Imre,
MAB - Dr. Kovács Jenő,
SzAB - Dr. Rédey Károly és
DAB - Dr. Tóth Béla adtak rövid tájékoztatást. ‘
A bizottság szükségesnek tartja az információcserét, az együttműködés külön

böző formáit: kihelyezett együttes ülések stb.
4. Egyebek:
a.) Vadászati Enciklopédia kiadása.
Dr.Kőhalmy Tamás adott tájékoztatást a könyv kiadásának állásáról.
Ismertette a tartalmát, a szerzőket, a munka jelenlegi állását.
Az Erdészeti Bizottság egyetért a könyv kiadásának időszerűségével, szüksé

gességével és a megjelentetését támogatja.
b.) Dr.Sólymos Rezső javasolta, hogy az ÉRTI, EFE és a FAKI adjon tájé

koztatást a bizottságnak az erdészeti kutatások irányairól.
A bizottság és a három intézmény vezetője a javaslattal egyetért, amelynek 

megvalósítása kb. a májusi ülésre tervezhető.

10.5.1.2. 1994. május 16.
1. Tóth József szóbeli előterjesztésének megvitatása alapján a bizottság ”Er- 

deink egészségi állapota- helyzet értékelés és kilátások” előzetes címmel f.év október 
ill. november hónapban tudományos előadássorozatot tervez, melynek szervező bi
zottsága: Varga F., Tóth J., Csóka P. és Vájná L. A rendezvény egynapos lesz, arra az 
MTA Várban lévő üléstermét jelölték ki. Az ülésen az előterjesztett 9-10 témakörből 
hangzanak el előadások. Az előadók személyének véglegesítése és felkérése a szervező 
bizottság feladata. Az előadások írásos formában készítendők el, mintegy 0,5 ív ter
jedelemben, kiadásuk előkészítésével Tóth Józsefet bízta meg a bizottság. A mintegy 
5 íves kiadvány szponzorálására az FM ill. KTM illetékes szerveit meg kell keresni.

2. A bizottság meghallgatta és megvitatta Sólymos Rezső, valamint Király Lász
ló előadásait a tartamosság, az erdők fakészlet- és növedékviszonyai témában. A nö- 
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vedék és fakészlet adatok pontosságáról és módszertani kérdéseiről Halász Gábor, 
Bán István és Fadgyas Kálmán tartott korreferátumot. Az előadásokat élénk vita kö
vette, hozzászóltak: Magyar János, Király László, Szontagh Pál, Kovács Jenő, Koloszár 
József, Herpay Imre, Sólymos Rezső és Somogyi Zoltán. A bizottság a vitában elhang
zottak lényegét külön határozatban foglalta össze.

3. Az elnök tájékoztatást adott a két ülés közötti időszak fontosabb esemé
nyeiről. Bejelentette, hogy Járó Zoltán tudományos munkássága elismeréséül akadé
miai díjban részesült f.hó 8-án, az MTA közgyűlésén. Közölte, hogy a május 2-re 
szervezett Erdészfórum MTA Erdészeti Bizottsági támogatása ügyében folytatott te
lefonos felmérés eredménye 3 támogató, 8 elutasító és 1 tartózkodó állásfoglalás volt. 
Emiatt a bizottság nevében kitért a szervezés ill. védnökség vállalása elől.

4. Kovács János tájékoztatást adott az akadémiai közgyűlés határozatairól, 
valamint az akadémiai törvény fontosabb tudnivalóiról.

5. A bizottság megállapodott abban, hogy a következő ülésre szeptemberben 
kerüljön sor, amelynek témája az erdészeti rt-k működése, illetőleg az állami erdészet 
helyzete az új kormányzati környezetben, továbbá a tudomány és a kutatás helyzete 
az egyetemen és a kutatóintézetekben.

6. Elnöki javaslatként felmerült, hogy egy későbbi ülésen a tartamosság - fenn
tartható fejlődés erdészeti értelmezését érdemes volna megvitatni, és az erdei öko
szisztémák fenntarthatósága mint téma, alkalmasnak tűnik egy következő ülésszak 
vezértémájaként.

7. Az elnök előterjesztette a munkabizottságok összetételét és tájékoztatta a 
munkabizottságok vezetőit, hogy a tagokat saját hatáskörben kérjék fel, ahol erre még 
eddig nem került volna sor.

8. A bizottság az ülés végén testületileg köszönetét fejezte ki Halász Gábor 
főigazgatónak a rendezvény kiváló megszervezéséért.

10.5.1.3. 1994. december 19.

Napirendi pontok:
1. A nagyrendezvény előkészítése (Az erdők egészségi állapotával kapcsolatos 

kutatások tízéves összegzése).
A napirendi pont előadója Dr.Tóth József tud. osztályvezető (ÉRTI) volt.
A vitában részt vettek: Dr. Bondor Antal, Dr. Németh József, Dr. Sólymos Re

zső, Dr. Marosvölgyi Béla, Dr. Somogyi Zoltán, Dr. Kovács Jenő, Dr. Király László, Dr. 
Herpai Imre, Dr. Koloszár József, Dr. Koszt ka Miklós, Dr. Rédei Károly, Dr. Varga Ferenc, 
Dr. Márkus László, Dr. Járó Zoltán, Dr. Pagony Hűbéri, Dr. Führer Ernő.

X konferencia előzetes, a szervező bizottság által elkészített programját az 
ülésen mindenki kézhez kapta. Az eddig beérkezett 33 előadásból max. 15 hangozhat 
el az egynapos rendezvényen, ezenkívül 9-12 - a konferencia címének megfelelő tar
talmú és elfogadható színvonalú - tanulmány szövege jelenhet meg a konferenciáról 
készítendő kiadványban.

Széles körű vita alakult ki, hogy a rendezvény egy vagy kétnapos legyen-e, ha 
egynapos, akkor legyenek-e szekciók.
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A bizottság úgy foglalt állást, hogy egynapos rendezvény legyen, szekcióülések 
nélkül. A szakmát foglalkoztató kérdések megvitatására a bizottság ősszel egy másik 
konferenciát szervez. Az előadóknak most a konferencia címéhez szorosan igazodva 
kell előadásaikat felépíteni.

Az operatív bizottság feladata az elhangzottaknak megfelelően átalakítani a 
programot. A konferencia helyszíne az Akadémia Díszterme, időpontja március 2., 
10 óra 30 perc. A rendezők között fel kell tüntetni az MTA Erdészeti Bizottságát, az 
ERTI-t és az EFE-t.

2.Az 1995. évi munkaterv készítése
A bizottság 4 vagy 5 ülést tervez 1995-re. Az elsőn a munkaterületét érintő 

(erdő-, természet- és környezetvédelmi) törvény-tervezeteket vitatná meg, a másodi
kon az erdészeti kutatóhelyek beszámolóit a kutatás helyzetéről, a harmadikon a fa
hasznosítás kérdéseit, a negyedik az őszi nagyrendezvény lenne és ezeken kívül - az 
eddig elkészített anyagok megismerése után - ki kellene dolgozni az erdészeti politikát.

3. Egyéb kérdések, tájékoztatás
Megalakult a Vadgazdálkodási Munkabizottság, amelynek alakuló rendezvé

nyéről készült jegyzőkönyvet átadták a bizottság titkárának.
A bizottság májusi üléséről szóló jegyzőkönyvet megkapta Tardy János, a 

KTM helyettes államtitkára, aki kérte, hogy az erdők egészségi állapotával és a fenn
tartható ökoszisztémákkal kapcsolatos témákban a két szervezet dolgozzon együtt.

10.5.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

10.5.2.1. Határozatok a hazai erdők hozamszabályozásának kérdéseiről

1. A bizottság egyhangúlag állást foglalt amellett, hogy a megváltozott gazda
sági és politikai feltételek mellett is elengedhetetlen a teljes üzemtervezettség vívmá
nyának a fenntartása. Megállapította, hogy a hozamszabályozás eddig alkalmazott 
módszerei, a kidolgozott fatermési táblák az erdőgazdálkodással szemben támasztott 
eddigi követelményeknek megfeleltek és nem maradtak el az Európában másutt elért 
színvonaltól. A hozamszabályozás pontosságának fokozása, a pontosság növelése 
azonban további metodikai fejlesztést igényel.

2. A fakészlet- és növedékmeghatározási módszereket a legújabb tudományos 
eredmények figyelembevételével a megváltozott tulajdoni és igazgatási viszonyokhoz 
kell igazítani.

3. Tovább kell folytatni a megkezdett elemzéseket a tényadatok, valamint az 
aktualizált adatok összehasonlítása területén, a munkát az elegyes állományokra is ki 
kell terjeszteni.

4. Az ERSz álatal megkezdett nagy területű erdőleltározás koncepciója és me
todikája megfelel a korszerű követelményeknek, annak operatív bevezetése szükséges. A 
munkát célszerű fúrásos növedékvizsgálatokkal is kiegészíteni. A jelentős kutatótevékeny
séget igénylő munkába kívánatos bevonni az EFE és az ÉRTI szakembereit is.

5. Az ÉRTI által létrehozott hosszú lejáratú fatermési kísérletek igen értékes 
adatbázist képviselnek, azok fenntartása és megfelelő számítógépes feldolgozása fon
tos eleme a hazai erdőállományok fatermő képessége megítélésének.
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10.5.3. A bizottság ülésein elhangzott előadások

1994. január 18-i ülésen
Dr.Varga F.: Erdeink egészségi állapotát leginkább befolyásoló tényezők
Dr.Tóth J.: Erdeink egészségi állapota az ÉRTI kísérleti területei és a 16 x 

16 km-es mérőháló adatai alapján
Csóka P.: Erdeink egészségi állapota (fajok és károsítok szerint)
1994. május 16-i ülésen
Dr.Solymos R.: Fenntartható fejlődés-tartamosság-erdészeti politika
Dr.Kiráfy L.: Fakészlet- és növedékmeghatározás jelenlegi helyzete és feladatai
Dr.Bán I.: Növedékmegfigyelés az ERSz monitoring hálózatában

10.5.4. A bizottság rendezvényei

Előkészítés alatt áll az MTA Várban lévő üléstermében egy rendezvény ”Er- 
deink egészségi állapota - helyzetértékelés és kilátások” címmel, f.év október/november 
hónapban. A szervező bizottság tagjai: Dr.Varga Ferenc, Csóka Péter, dr.Tóth József, 
dr.Vajna László.

10.5.5. A bizottság közreműködése más testület rendezvényén

1994. május 2-án Kecskemét mellett tartott Országos Erdészeti Fórumon a 
bizottság részéről dr.Király L. adott vitaindító ismertetést az ágazat átalakulásával kap
csolatos kérdésekről.

1994. május 21-én az Elnökségi Környezettudományi Bizottság nyilvános köz
gyűlésén Dr.Mátyás Cs. ”Egy megújítható erőforrás hasznosításának évszázados tanulsá
gai” címmel tartott előadást az erdőgazdálkodás szabályozásának kérdéséről.

10.5.6. A bizottság kapcsolata hazai és külföldi szervekkel

Az állami erdőterületekből történő privatizálás lefolytatásával összefüggésben 
a bizottság kapcsolatba lépett az FM Erdészeti Hivatalával, az AV RT Erdészeti port
foliójával, valamint a Kárpótlási Hivatallal. A bizottság által támogatott, dr.Mátyás Cs. 
által kezdeményezett "Central European Forestry” c. nemzetközi erdészeti folyóirat 
előkészítése során 12 középeurópai kutatóintézet ill. egyetem jelezte részvételi szán
dékát (pl. bécsi Boku Egyetem, prágai, zólyomi, ljubljanai).

10.5.7. Egyéb tevékenység

Információs kiadvány előkészítése a magyar erdők egészségi állapotáról, 5 ív 
terjedelemben (megjelenés 1994. novemberében).



392

10.6. KERTÉSZETI BIZOTTSÁG

10.6.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.6.1.1. 1994. május 30.

Napirend: A tudományos minősítés helyzete és jövője a kertészeti tudomány 
területén

Előterjesztők: Dr. Papp János a mezőgazdasági tudomány doktora, a TMB 
Növénytermesztési Szakbizottság titkára,

Dr. Nyéki József a mezőgazdasági tudomány doktora, a TMB 
szakreferense.
A tanácskozás munkájában a Kertészeti Bizottság tagjain kívül résztvett dr. 

Szabó János az MTA rendes tagja, a TMB elnöke és dr. Balázs Sándor az MTA rendes 
tagja a TMB plénumának tagja, dr. Sáringer Gyula az MTA levelező tagja a PANNON 
Agrártudományi Egyetem rektora és dr. Vámagy László a Mezőgazdasági Kar dékánja.

A tudományos minősítés 1994-ig működő rendszere alapján 1950-ben vették 
fel az első ösztöndíjas aspiránsokat a kertészet területén. Kezdetben munkásság ered
ményei alapján adományozták a tudomány kandidátusa tudományos fokozatot. A tu
dományos ösztöndíjat és fokozatot szerzők többsége az 50-es és 60-as években az 
egyetemekről került ki, majd a tudományos minősítésbe a kutatóintézetek munkatár
sai is bekapcsolódtak. Szerény mértékben lehetőség nyílt külföldön is a kelet-európai 
országokban tudományos fokozat szerzésére kertészeti témákban.

1993. december 31-i állapot szerint az agrártudományok területén a tudo
mányos fokozattal (mezőgazdaság kandidátusa és mezőgazdaság doktora) rendelkező 
kertész szakemberek aránya 13,1 %. A tudományok doktora fokozattal 28 fő, a tudo
mányok kandidátusa fokozattal 83 fő rendelkezik a kertészeti tudomány területén. A Ker
tészeti Bizottság véleménye szerint a tudományos minősítettek aránya a kertészet területén 
nem reprezentálja a kertészetnek a nemzetgazdaságban betöltött szerepét.

Az egyes kertészeti alágazatokban a tudományos minősítettek száma és aránya 
egyaránt kedvezőtlen. A gyógynövénytermesztés területén egyáltalán nincs a mezőgaz
dasági tudomány doktora fokozattal rendelkező szakember. A táj- és kertépítészet te
rületén 1 fő, a dísznövénytermesztés ágazatban 2 fő a mezőgazdasági tudomány dokto
rainak száma. Az említett ágazatokban a mezőgazdasági tudomány kandidátusainak szá
ma is alacsony. A kertészeti ágazatok közül a gyümölcstermesztés területén kedvező a 
mezőgazdasági tudomány doktorainak (13 fő) és kandidátusainak száma (34 fő), amely 
a kertészetben tevékenykedő minősítettek 42.4 %-át teszi ki.

Kedvezőnek tekinthető, hogy a táj- és kertépítészet területén 20 a nappali és 
levelező tudományos ösztöndíjasok száma, és a tudományos minősítésben eljárás alatt 
lévő jelölt száma 21 fő.

Az előterjesztést követő vitában részt vett Szabó János, Balázs Sándor, Nyéki 
József, Csepregi Pál, Kozma Pál, Cselőtei László, Balogh István.
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A Kertészeti Bizottság megállapításai:
1. Nagyon hiányzik egy törvény a tudományos minősítésről.
2. Nem volt indokolt a tudományos képzés drasztikus átalakítása, mert a nyu

gati minták azonnali bevezetésének nincsenek meg a feltételei hazánkban.
3. Három év alatt a PhD ösztöndíjasokból nem lesz tudós.
4. Az alkalmazott tudományterületen dolgozók számára nem lehet a legfon

tosabb mérce a publikációs jegyzék és a citációs index.

Fontosabb albizottsági ülések:

10.6.1.2. Kertészeti Bizottság Gyümölcstermesztési Albizottsága
1994. február 3. Budapest KÉÉ.

Napirend: A gyümölcstermesztési kutatás helyzete.
Előadók: Hrotkó Károly, Kállai Tamásné, Sass Pál

10.6.1.3. A Kertészeti Bizottság Zöldségtermesztési Albizottság

Napirend: A zöldségtermesztés fajta és vetőmagellátottsága.
Előadó: Kristóf Lászlóné
A magyarországi zöldségtermesztés helyzete.
Előadó: Bittsánszky János

10.6.1.4. Kertészeti Bizottság Dísznövény termesztési Albizottsága
1994. április 22. Budapest KEE

Napirend: 100 éves a KÉÉ Budai Arborétuma
Előadó: Schmidt Gábor

10.6.1.5. 1994. szeptember 14. Újfehértó GYDFKV Állomása

Napirend:
1. A gyümölcstermesztésünk és kutatásunk helyzete és fejlesztése, tekintettel 

ÉK-Magyarországra.
Előadó: Dr. Pethó Ferenc
Korreferátum: Dr. Inártsy Ferenc
2. A Kutató Állomás bemutatása
Előadó: Dr.Bubán Tamás
Az első napirendi ponthoz hozzászóltak Cselőtei László, Gyúró Ferenc, Papp 

János, Nyéki József, Sass Pál, Csepregi Pál.
Az ülésen a bizottság "Ajánlást" fogadott el.
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10.6.1.6. 1994. december 6-án A Kertészeti Bizottság Zöldségtermesztési Albizott
sága

Napirend:
A zöldségtermesztés gépesítésének helyzete és nehézségei.
Előadó: Karai János a műszaki tudomány doktora
Az előadást követő vitában részt vett Balázs Sándor, Bittsánszky János, Zatykó 

Ferenc, Balogh, István.

10.6.1.7. 1994. november 2-án
X Kertészeti Bizottság társrendezője a volt Növényvédelmi Bizottság és a 

Nemesítési Bizottság szervezésében megrendezett ülésnek.
Napirend:
A biotikus stressz rezisztencia időszerű kérdései.
Előadók:

Balázs Ervin
Klement Zoltán
Mesterházy Ákos
Szentesi Árpád

10.6.2. A bizottság állásfoglalásai

10.6.2.1.
1. Az albizottságok tekintsék át tudományterületükön a tudományos tovább

képzés és minősítés helyzetét és feladatait.
2. Állítsák össze azoknak a tudományos témáknak a jegyzékét, amelyek pri

oritást érdemelnek a tudományos továbbképzésben az ezredfordulóig. Az agro- és 
fitotechnikai témákat újra fel kell venni kutatási programjainkba.

3. A választási ciklus alatt egy alkalommal kerüljön sor a kertészet területén 
dolgozó tudományos minősítettek összehívására a kertészeti tudomány időszerű kér
déseinek megbeszélése céljából.

4. A Kertészeti Bizottság állítsa össze működési területén a tudományos mi
nősítettek névsorát, fontosabb bibliográfiai adataik feltüntetésével, amely tudományos 
szakértői kataszterként is szolgálhat a jövőben.

10.6.2.2. A Kertészeti Bizottság Gyümölcstermesztési Albizottságának határoza
tai, javaslatai

1. A nemzetközileg, nemzetgazdasági- és tudományos szempontból elismert 
hazai gyümölcstermesztést nagy elődeink Okályi Iván, Molnár Mátyás, Porpáczy Aladár, 
Probocskai Endre, Fejes Sándor, Maliga Pál és munkatársai, illetve utódaik alapozták 
meg, az 1920-30-as évektől napjainkig. Az elért eredmények (új fajták, pl. a világhírű 
öntermékenyülő meggyek stb.) intenzív gyümölcsültetvények, stb. megőrzése és fej
lesztése, mint nemzeti, tudományos és gazdasági értékeknek, az utódok napjaink fe
lelőssége és feladata.
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2. A gyümölcstermesztési kutató bázisok fenntartását, fejlesztését javasoljuk az ag
rár-felsőoktatási intézményekben és a Gyümölcs és Dísznövénytermesztési Kutató Fejlesztő 
Vállalatnál, (GYDKFV). A G YDKFV-t költségvetési intézményként javasoljuk, átszervezni 
és fejleszteni a kutatási feladataik, a tudományos és a nemzetgazdasági érdekek alapján.

3. A tudományos kutatás támogatási, pályázati rendszerének felülvizsgálatát, 
korszerűsítését javasoljuk.

4. A szaktanácsadás intézményrendszerének és módszereinek korszerűsítését 
javasoljuk a termelésfejlesztés érdekében. A szaktanácsadók háttér, bázis intézményei 
az egyetemek és kutatóintézetek.

10.6.2.3. Ajánlás a gyömölcstermesztés, kutatás és oktatás fejlesztésére

A MTA Kertészeti Bizottsága 1994. 09. 14.-én a GYDKFV Újfehértói Kutató 
Állomásán rendezett, kihelyezett ülésén és a Gyümölcstermesztési Albizottság 1994. 
10. Oó.án megtartott kibővített ülésén a gyümölcstermesztési kutatással, fejlesztéssel 
és az oktatással kapcsolatban az alábbi ajánlásokat fogalmazta meg:

1. A gyümölcstermesztés nemzetgazdasági jelentőségét a 22 milliárd Ft bruttó 
termelési értéke, a mezőgazdasági növénytermesztésből 10-12 %-os részesedése és a 
magas biológiai értéke, illetve foglalkoztatási eltartóképessége határozza meg.

1.1. A gyümölcstermesztésen belül az alma több, mint 50 %-os részesedése, 
a magas területi koncentrációja egyes megyékben, különösen Szabolcs-Szatmár-Bereg 
megyében súlyos közgazdasági és politikai feszültségek forrása.

1.2. A gyümölcstelepítés üteme erőteljesen lelassult, a termőültetvények elö
regedtek, így a termelőalapok nagymértékben lecsökkentek.

1.3. Az előző évtizedekben kiépített szerény gyümölcstermesztési infrastruk
túrát - osztályozó, feldolgozó és tároló kapacitást - nem rendeltetésszerűen haszno
sítják és az állagmegóvásuk sem megoldott.

1.4. A gyümölcskereskedelem, különösen az export nagymértékben visszaesett.
1.5. A kutatás és oktatás átszervezése, a költségvetési támogatás minimumra 

lecsökkentése a fenti tényezőkkel együtt a gyümölcságazat minden területén válság
helyzethez vezetett.

2. A gyümölcstermesztés jelenlegi válsághelyzetének oldásához, illetve meg
szüntetéséhez ajánlásaink a következők:

2.1. A gyümölcsösök telepítésének támogatása kedvezményes hitelkonstrukcióval.
2.2. Termelői érdekeltségű, piacorientált árufeldolgozó központok létesítése.
2.3. A piackutatás és a marketing tevékenység szervezett és dinamikus fejlesztése.
2.4. A statisztikai adatszolgáltatás intézményesített rendszerének visszaállítá

sa, illetve korszerűsítése.
2.5. A gyümölcskutatás támogatása, a kutatóbázisok vállalati formáról újra 

költségvetési intézményekké való visszaállítása.
2.6. Az oktatás és a szaktanácsadás kiemelt támogatása.
Budapest, 1994. október 20.
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10.6.2.4. A zöldségtermesztés gépesítésének helyzete és nehézségei

A gépesítés kialakulása
E század közepéig a mezőgazdaság gépesítésére a mesterek munkája a jel

lemző. A konyhakerti zöldségtermesztésben uralkodó volt a kis vagy zömmel kis par
cellás termesztés, amely nem igényelte a termelékenyebb eszközrendszer használatát. 
A nagyüzemi termesztés kialakulásával és a konzervgyárak létesítésével elindul a na
gyobb tömegigény, amely kihatott a termesztő felületre és a gépesítésre is. A szükséges 
talajművelő gépek, mint teljes felületi művelést végzők ui. rendelkezésre álltak. A 
vetést a merítővályús gépek viszonylagosan tág határok közötti állíthatósága megol
dotta, kézzel palántáztak. A sorközöket kézi-, tolókapákkal, vagy később fogatos ka
pával művelték. A tolókapákat és a fogatos kapákat a mankós ekék mintájára kisebb 
lakatosműhelyek is előállíthatták, mert ezekre nem kellett a bonyolult gyárthatóságú 
kormánylemez.

A hatvanas évektől a hazai igények mellett erőteljes export lehetőség kínál
kozott, ami lendületet adott a jóval szélesebb bázison dolgozó magyar mezőgépipar
nak. Nagy lökést jelentett, hogy a hazai ipar a KGST részére több kertészeti gép 
gyártását vállalta. Lendületbe jött a fejlesztő munka, a publikációs tevékenység és 
egymásután komoly eredmények születtek. Ekkor több talajművelőgép, vetőgép, ül
tetőgép, de főleg betakarítógép gyártása indult. Nagy segítséget jelentett a tőkés gépek 
behozatalának lehetősége, ill. adaptálása. Ebben az időszakban oldódott meg a para
dicsom, a zöldborsó, a zöldbab, a fűszerpaprika, a vöröshagyma, az uborka, a gyökér 
és levélzöldségek gépesítése. Részben külföldi segédlettel jó kezdeményezések történ
tek a saláta, a káposzta és a csemegekukorica betakarításának és feldolgozásának 
gépesítésére.

A nyolcvanas évektől bizonyos megtorpanás következett, aminek egyik oka, 
hogy csökkent a szubvenció a hazai termésátlagok és árak pedig nem fedezték a vi
szonylag drága gépvásárlások költségeit, de negatívan hatott a KGST-ben tömörült 
országok fegyelmezetlensége. A megállapodással ellentétben az országok többsége 
szintén kezdett zöldségbetakarító gépeket gyártani. Ekkor a fejlesztés megtorpanásá
nak eredményeként abbahagytuk az addig háromévenként rendezendő kertészeti gé
pesítési kongresszusokat, úgy gondoltuk átmenetileg.

A nyolcvanas évek végétől a gépfejlesztés és a vizsgálat szinte teljesen meg
szűnt, a gyártott gépek darabszáma csökkent, vagy teljesen leállt. A minőségi köve
telmények növekedése miatt a gépek kiszorultak a termelésből.

A rendszerváltás negatívan értintette mind a keletkezőfélben lévő kis-, mind 
a megmaradt nagyüzemeket. Átmenetileg a gépek iránti kereslet teljesen leállt, és az 
alapvető talajművelő gépeken kívül ismét uralkodóvá vált a kézi eszközökkel végzett 
munka. Ezt elősegítette a megnövekedett munkanélküliség és a tápanyagutánpótlás 
visszafogása miatt csökkenő termésátlagok.

A gépesítés színvonalát a nagyüzemekben a túlkoros gépek használata, a kis
üzemekben pedig a nagyüzemesítést megelőző időkből maradt talajművelő és vető
gépek újbóli használatbavétele jelentette. A nagyüzemek által nem használt, vagy se
lejtezett alkatrészekből, részegységekből születtek ugyan átmenetileg használható gé
pek, de ez a gépesítés színvonalát nem növelte. Megkezdődött a nyugati országokból 
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a használt gépek importja, rendszerint olcsón, vagy ócskavas áron. E törekvés nem 
minden esetben elmarasztalható, mert vannak gépek, amelyeknél bizonyos részegységek 
egy emberöltőig is kitartanak. Pl. ekekeret, permetezőgép tartály, keret járószerkezet stb. 
Ha ezeket ellátták új alkatrésszel pl. kormánylemezzel, szántóvassal, új szivattyúval, a 
felújított gép az újjal azonos szinten még évekig dolgozhat meghibásodás nélkül.

Ilyen módszerrel áthidalható a jelenlegi géphiányos helyzet, de ezekkel a gé
pekkel megnőtt a hazai géptípusok száma, amely alkatrész utánpótlási gondokat okoz 
és bekerült az országba egy sor szakértelem nélkül vásárolt géproncs, amely itthon is 
legfeljebb ócskavas áron értékesíthető.

1993-94 évben határozottan lendületbe jött a mezőgép piac. Ezt elsősorban az ál
lami kölcsönök, másodsorban az olcsóbb távolkeleti és keleti gépek megjelenése segítette.

Élénkült a traktorpiac, azután a talajművelő és a vetőgép és lényegesen nőtt 
a kereslet a takarmánytermesztéssel összefüggő gépek iránt. Néhány nyugateurópai 
cég kooperációs gyártást, vagy leányvállalatot szervezett, ami szintén hozzájárult a 
minőségibb gépellátáshoz és a munkaerő részbeni lekötéséhez.

A zöldség talajművelésben elsősorban a szántóföldi termesztésben használa
tos és bevált „Rau Combi” rendszerű gépeket gyártják, vagy ennek a variánsait. Ez azt 
jelenti, hogy marad a szántás a vetés előtti gyomirtással egybekötött talajlazítás és a vetés, 
vagy a palánta ültetés. Ennél a műveletek száma három, ami nagyobb talajtömörítést 
energiafelhasználást jelent és munkabérben is komolyan terheli az üzemeket.

A fejlettebb országokban az un. redukált művelést kezdik alkalmazni. Ez gya
korlatilag szintén az ekére épül, esetleg a tárcsára. Ezt követi a talajmaró és a kapcsolt 
vetőgép. A kötöttebb talajokon a maró előtt, de egy menetben esetleg középmély 
lazítót járatnak. A lazább talajokon pedig a maró is helyettesíthető boronával, vagy 
véső alakú fogakkal felszerelt kultivátorral.

A modern vetőgépek általában pneumatikusak, ezeknél jól beállítható a mag
mennyiség, nem olyan érzékenyek a sortávolságra és a légáramot keltő ventilátor a 
TLT-ről üzemeltethető. Ilyen típusú vetőgépeket Mosonmagyaróvár is készít, nagyobb 
mértékű elterjedésükkel azonban még sokáig nem számolhatunk.

A speciális aprómag vetőgépek szintén rendelkezésre állnak, bár jelenleg 
ezekre nincs kereslet.

A száraz palánta ültetőgépekből még legegyszerűbb és legolcsóbb a rugalmas 
tárcsás megoldás. A tápkockás palántákhoz viszont az olasz Mas gyártmányú „Speed” 
jelű gép. Ez háromsoros kivitelben készül, érdemes lenne behozatni, vagy esetleg ko
operációban gyártani néhány szerkezeti elemét és összeszerelést vállalni. Ez a gép 
alkalmas hengeres, szögletes tápkockák, továbbá gumók, hagymák, gyökerek stb. ül
tetésére 60 mm-es méretig. Pótalkatrészként öntöző, granuláló, trágyázó sorjelölő és 
növényhordozó keretet is tartalmaz.

Egyébként is érdemes lenne az olasz gépfejlesztéseket szakembereinknek job
ban figyelemmel kísérni, mert a kertészeti kultúrák gépesítésében komolyan élre tör
tek. Az ültetőgépek csoportjában említhető meg, hogy rendelkeznek fóliát talajra fek
tető és egyúttal palántázó, fóliaalagút fektető géppel, valamint ezeket felszedő egysé
gekkel. Továbbá gyök-gumós növények ültetésére alkalmas gépek és eszközök egész 
tömegével. Ezekre a gépfejlesztésekre azért is érdemes koncentrálni, mert szerkeze
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tileg viszonylag egyszerűek, könnyűek és olcsóbbak, pl. az amerikai, vagy a német 
berendezéseknél.

A tápanyagutánpótlás a terület egészére terítve hazai gépekkel megoldható. 
A növények táplálása a sorban, vagy a gyökérzónában már nehezebb feladat. A meg
oldás itt a külföldi bevált gépek és rendszerek behozatala, ill. adaptálása lenne. Nem 
lehet kizárni egy-egy zöldséges régióban a társulások megalakítását, amelynek feladata 
lehetne a vetőmag, a műtrágya és a szükséges gépek beszerzése.

Az öntözés technikai feltételei szintén kielégíthetők. Hazai és külföldi beren
dezések fölös kínálattal rendelkezésre állnak. Itt a hangsúly a fedett termesztést nem 
számítva inkább a gazdaságosságon van és ehhez a legmegfelelőbb módszer megvá
lasztásán. A zöldségtermesztésben a termésátlagok és a minőségi előírások egyaránt 
követelik, hogy az öntözött felület növekedjék.

A növényápolás gépi eszközei a legváltozatosabbak. A privatizáció kibonta
kozásának eredménye, hogy ismét több kézi eszköz, toló-húzó kapa, valamint fogatos 
kapa került elő színesítve és kiegészítve a korábbi növényápoló gépparkot. A jelenlegi 
félig függesztett kultivátorokkal 30-80 cm között minden sortávolság művelhető, tehát a 
gyökérzöldségtől a kukoricáig. A biztonsági sáv művelésére több próbálkozás közül egyik 
sem vált be igazán, a gyomirtószerek ára pedig olyan mértékben emelkedett, hogy még 
mindig a leggazdaságosabb a kézi kapálás. Az említett kultivátorokhoz adapterként töl
tögető-, sorvédő és vezető tárcsa is felszerelhető. A művelhető sorok száma 2-12 között 
változik, mindig páros számként, hogy egyenletesen terhelje a keretet.

A növényvédelem az a terület, amely talán a legtöbbet fejlődött az utóbbi 
évtizedekben. A II. világháború előtti években a szőlőn és a gyümölcsösön kívül a 
permetezés szinte ismeretlen volt. Még az uradalmak sem nagyon alkalmazták. Ma a 
hobbi kertek egyik alapgépének számít a permetező. Az ellátás minden vonatkozásban 
kielégítő a kis és a nagy teljesítményű gépek is rendelkezésre állnak. Inkább az jelent 
problémát, hogy a 90-es évek előtti két európai hírű növényvédelmi gépgyárunk is 
munka nélkül tengődik. A betakarítógépek nagyüzemi változatai közül a zöldborsó- 
és a zöldbabszedő gépek dolgoznak. Figyelemre méltó, hogy a többféle borsóbetaka
rító gép ellenére főleg a nagyüzemi gazdaságainak ismét elővették, ill. érdeklődtek a 
kaszálva aratógépek iránt, mert az alternáló kaszák a sorok közötti emelővel ellátva 
jól használhatók. A levélzöldség konzervipari, vagy szárítás céljára a meglévő kaszál- 
va-rakodó gépekkel szintén betakarítható. A répafélék és a hagyma kiemelése mély
lazító, vagy egyszárnyú féloldalas lazítókkal megoldható. A paprikánál, a paradicsom
nál és az uborkánál a kézi leválasztás és gyűjtés az általános. Ezt egészítik ki a kü
lönböző szedőedények, a szállítás esetleg a rakodás a rekeszek és ládák tömbösítésével 
rakodólapon villás emelővel ellátott traktorral szintén megoldható. Pillanatnyilag a 
zöldségek betakarítására talán a leggazdaságosabb megoldás a kihelyezett konténeres. 
Ennél a konténer célszerűen a tartályláda, amelyeket villás emelővel kocsira rakva 
szállítanak további kezelésre, vagy feldolgozásra. A folyamatos szállítás és ezzel 
összehangolt szedés miatt külföldön olyan alacsony rozsdamentes acélkereteket ké
szítenek, amelyre egy tartályláda elhelyezhető. A keretet egy tengelyű gumikerekek 
támasztják alá, a nyomtávolság pedig kisebb a traktorénál. A keret viszonylag hosszú 
rúdja elől-hátul lehetővé teszi a kocsik akár 180°-os elfordulását. A 6-10 db kocsi 
összekapcsolásával a sorok között a tartályládák egész sorát lehet kihelyezni. A szedők 
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a kísérletek szerint 30 %-kal nagyobb teljesítményt elérve dolgoznak és a traktor is 
jobban kihasznált, mint a villásemelővel dolgozó.

Összefoglalásként megállapítható, hogy
1 ./ A kis és a kisegítő gazdaságok gépellátásában megoldott a pázsit nyírás, 

az öntözés és vízellátás, valamint a növényvédelem; a többi folyamatnál részmegol
dások, ill. segédeszközök állnak rendelkezésre.

2 ./ Hazánkban a kis eszközök és gépek gyártása terén olyan nagy a lemaradás, 
hogy a hazai gyárak nem is biztathatok hasonlók készítésére. Bedolgozásra esetleg 
alkatrészek gyártására azonban érdemes lenne törekedni.

3 ./ A nyugaton alkalmazott multimot rendszerben a motor teljesítménye nem 
egyformán elégséges a kapcsolt munkagépek üzemeltetésére.

4 ./ Hiányzik a rendszerből a villamos motoros üzem,amely a hálózattal ellátott 
területeken csöndes és abszolút környezetbarát üzemet tenne lehetővé.

5 ./ A hazai szerszámok árai- bár minőségben messze elmaradnak a nyugati 
cégek termékeitől - nagyjából a nyugati árakat közelítik.

6 ./ Gyáraink az új nyugati fejlesztésű gépek adaptálása helyett ott folytatják, 
ahol kvázi 1985-ben abbahagyták a termelést, nem fejlesztenek.

7 ./ Gépgyáraink nagy többségében az anyagköltség 40-60 % körül, a munka
bér pedig 15-20 % körül mozog, tehát acélt árulunk munka helyett.

8 ./ Gépgyáraink termékeik árának meghatározásakor egymás árszínvonalát 
figyelik és az alatt igyekeznek meghatározni gépeik árát, de nem olyan mértékben, 
hogy az lényegesen emelhetné a termelés felfutását.

9 ./ Hazánkban mindenki gyárt mindent elv érvényesül, nincs kooperáció, nincs 
tipizálás, nincs bedolgozás, nem kísérik figyelemmel a szabványosítást, ami pedig a 
részegységek árszintjét lényegesen leszoríthatná. Ez a legfőbb akadálya, hogy a nem
zetközi kooperációban nagyobb részt vállaljunk.

10 ./ Hihetetlen mértékben csökkent a könyv és a folyóirat kiadásunk. Az új 
tulajdonosok nem jutnak megfelelő szakanyagokhoz. Javasolni kellene a két újságíró 
szövetségnek, hogy szorgalmazzák lapjaiknál kertművelés, vagy hasonló című rovat 
indítását. Ebben az új gazdálkodókat, kertművelőket megtanítanánk az új eljárásokra 
és vázolnánk a jövő lehetőségeit. Tudatosítani kellene, hogy a piacszerzők és szervezők 
mellett jól képzett termelők is kellenek a zöldségtermesztésben, mert ha ez az elv 
nem érvényesül, nem lesz mit eladni. Ennek a szemléletnek tükröződnie kellene az 
oktatás minden szintjén.

11 ./ Az Európai Közösség leendő tagjaként, foglalkozni kellene a közös piaci 
helyzettel, szabványokkal előírásokkal, a magam részéről megfontolandónak tartanék 
a németekkel közös folyóirat kiadását is.

12 ./ Sajnálatos módon a termelés és a nagybani piac egyre jobban elszigete
lődik egymástól. Az értékesítés időzítésében és az esetleges üzemen belüli feldolgo
zásban a termelő alig ismeri a körülményeket, még kevésbé tud a várható feladatra 
felkészülni és a technikai feltételeket megtervezni.
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10.6.3. A bizottság ülésein elhangzott előadások

Az aszály hatása a szőlőre és a borra. Az aszálykár mérséklésének lehetőségei 
a szőlőtermesztésben.

Előadó: Diófási Lajos
a mezőgazdasági tudomány doktora
A Szőlőtermesztési Albizottság elnöke

Korreferáló: Csepregi Pál
a mezőgazdasági tudomány doktora

10.7. NÖVÉNYNEMESÍTÉSI BIZOTTSÁG

10.7.1. A bizottsági ülés napirendjei

1 0.7.1.1. 1994. január 14.

Napirend:
a/ Az I. Növénynemesítési Tudományos Napok (MTA 1994. I. 11-12) konfe

rencia értékelése. Előterjesztő: Heszky László a bizottság elnöke, aki sikeresnek mi
nősítette a rendezvényt, melyen több mint 400 hazai, illetve szomszédos országban 
dolgozó magyar nemesítő vett részt, 32 előadással és 121 poszterrel. A rendezvény 
egyértelműen bizonyította a hazai növénynemesítési kutatások nemzetközi színvonalát 
és súlyát az agrártudományokon belül. A hozzászólók megerősítették ezeket a meg
állapításokat és állást foglaltak a konferencia rendszeres megrendezése mellett.

b/ Az 1994. évi munkaterv megvitatása. Előterjesztő Heszky László elnök. Az 
előterjesztést követően a bizottság az alábbi munkatervet fogadta el:

- A bizottság a Magyar Növénynemesítők Egyesületével közösen az I. félév
ben, a Gyümölcs és Dísznövény Fejlesztő Vállalat RT-nál szervezi meg az 1994. évi 
Nemesítő Vándorgyűlést.

- A bizottság kihelyezett ülésen, a Pannon Agrártudományi Egyetemen tartja 
következő ülését, melynek fő témája, a burgonyakutatások helyzetének és eredmé
nyeinek áttekintése lesz.

- A bizottság a II. félévben közös vitaülést szervez a Növényvédelmi és Ker
tészeti Bizottságokkal együtt, biotikus stresszrezisztencia témakörben.

- A bizottság az év II. félévében előkészíti a II. Növénynemesítési Tudo
mányos Napok konferenciát, melyre a tervek szerint az MTA-n 1995 januárjában 
kerül sor.

c/ Az 1994. évi Fleischmann-díj szavazás előkészítése. Előadó Bócsa Iván aka
démikus, a bizottság tiszteletbeli elnöke. A bizottság elfogadta, hogy a beérkező ja
vaslatok alapján Bócsa Iván, Bálint Andor és Heszky László - a Magyar Nemesítők 
Egyesülete véleményének figyelembevételével - tesz javaslatot az FM-nek az 1994-ben 
kitüntetendő személyekre.
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1 0.7.1.2. 1994. június 17. A bizottság ülésére a Magyar Növénynemesítők 
Egyesületével közösen szervezett vándorgyűlésen került sor.

Napirend:
a / GYDFV RT Gyümölcs és Dísznövény nemesítési munkájának bemutatása.
1 / Az elnöki megnyitó (MNE) után Dr. Kállay Tamásné, az érdi állomás igaz

gatója mutatta be a GYDFV RT tevékenységét. A gyümölcs és dísznövény nemesítés 4 
kutatóállomáson folyik (Budatétény-Érd-Szarkás, Újfehértó, Fertőd és Cegléd). A 300 
fős összlétszámból 35 diplomás kutató (nemesítő). Az intézet nemesítési, agrotechni
kai, génbanki tevékenységében a következő fajok szerepelnek:

- alma, naspolya, birs, kajszi, szilva, cseresznye, meggy;
- dió, gesztenye, mandula, mogyoró;
- szamóca, málna, fekete-piros ribiszke, tüskétlen szeder, szedermálna;
- dísznövények.
A nemesítési, alapkutatási, vírusmentesítési és génbanki tevékenység kiemel

kedő értékű a hazai és európai kertészeti kultúra szempontjából. Alapvető gond az 
állami támogatás csökkenése, esetleg teljes hiánya, ami veszélyezteti a genetikai ér
tékek ("Hungarikumok") megőrzését.

b/ Az állomások képviselőinek beszámolói felvillantották a közel húsz gyü
mölcsfajban végzett kutatások eredményeit.

- A GYDFV RT Budatétényi Központjának érdi és szarkási állomásain a dió 
(keresztezéses nemesítés, késői kihajtás, fagyállóság), mandula (tájfajtaszelekció), 
gesztenye (tájfajtaszelekció), mogyoró (fajtaszelekció, adaptációs kutatások) fajokban 
születtek értékes eredmények, fajták, technológiák. A meggy és cseresznyenemesítés 
az öntermékenyülő fajták bevezetésével, a minőség és rezisztencia növelésével úttörő 
munkát végzett.

- Az újfehértói kutató állomáson az alma (honosítás, klónszelekció, varaso- 
dás-rezisztencia vizsgálatok), - a birs és naspolya (fajtaszelekció, adaptációs kutatások) 
csonthéjasok (öntermékenyülő meggyfajták nemesítése), bogyósok (köszméte klónsze
lekció, fajtafenntartó nemesítés) kutatása hozott jelentős eredményeket. Nagy értéket 
képvisel az 1120 fajtát, vonalat, tájfajtát fenntartó és értékelő génbanki gyűjtemény.

- A fertődi kutató állomás a bogyósgyümölcsűek nemesítésének, alapozó ku
tatásának nagy tradíciókkal rendelkező központja. A szamóca (szárazságtűrés, hűtői
pari minőségjavító nemesítés, rezisztencia, szomatikus kiónok rezisztencia és ploidia- 
vizsgálatai, fajhibridek), málna (minőség, hozam, ellenállóképesség-fokozó nemesítés, 
faj- és nemzetséghibridek), szedermálna (nemzetséghibridek), feketeribiszke (fajta
hibridek, rezisztencia, öntermékenyülő, ribiszke x köszméte hibridek), pirosribiszke 
(hosszúfürtű, bőtermő, ipari-gépibetakarítású típusok), tüskétlen szeder (fagyállóság, 
hibridek) kultúrákban számítanak világszínvonalú nemesítő helynek.

- A ceglédi kutató állomás a kajszi és szilva kutatások központja. Eredményes 
munka folyik a tájfajta- és fajtaszelekció, a keresztezéses nemesítés, az alanykutatás, 
klónszelekció területén. A kutatás kiterjed a termőrügyek fagytűrésére, virágzásbioló
gia, a termékenyülés, a béltartalom és a vírusellenállóság területeire. Értékes munka 
folyik a csonthéjasok vírusmentes alanynemesítése és nevelése terén is.
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c/ A kutatói beszámolókat tenyészkerti szemle követte, ahol a cseresznye és 
meggynemesítés (habitus, szín- és ízminőség, rezisztencia, koraiság) eredményeit mu
tatták be.

1 0.7.1.3. 1994. június 22.

Napirend:
a/ A burgonyakutatás helyzete és eredményei a PATE-n (előadások kivonatát 

lásd a 10.7.3. pontban):
1. A burgonyakutatás helyzetének összefoglaló értékelése {Dr.Horváth Sándor 

tudományos főmunkatárs, osztályvezető)
2. A burgonyanemesítésünk eredményei és célkitűzései {Dr.Lönhárd Miklós 

tudományos munkatárs)
3. A biotechnológia alkalmazása a hazai burgonyanemesítésben {Polgár Zsolt 

intézeti mérnök)
4. Új módszerek a burgonya fajtafenntartó nemesítésében {Dr.Horváth Sándor 

tudományos főmunkatárs, osztályvezető)

b/ Az akadémiai törvény és végrehajtásával kapcsolatos feladatok.
Előterjesztő: Bócsa Iván akadémikus

1 0.7.1.4. 1994. november 2.

Napirend:
1/ Vírus rezisztencia {Balázs Ervin biológiai tudomány doktora)
2/ Baktérium rezisztencia (Klement Zoltán akadémikus)
3/ Gomba rezisztencia {Mesterházy Ákos mezőgazdasági tudomány doktora)
4/ Rovar rezisztencia {Szentesi Árpád biológiai tudomány doktora)
A témafelvetések alapját, a kompatibilis gazdapatogén kapcsolatokban felis

mert rezisztencia, genetikai és biokémiai hátterének tanulmányozása képezte. Az elő
adások tematikája is ezt a célt szolgálta; a rezisztencia, a rezisztenciára utaló tünetek, 
a rezisztencia tünetek kialakulásában lejátszódó folyamatok értelmezése.

Kiemelt hangsúlyt kapott a kórokozó-gazda kapcsolatban a felismerést, a re
akciókat motiváló szignál fizikai, biokémiai megközelítése (kommunikáció). Új értel
mezésben tárult fel a rovarrezisztencia, ahol - a vírus, baktérium és gomba gazda-pa- 
togén kapcsolatokkal szemben - rovaretológiai szempontok is bonyolítják a reziszten
cia rendszerek vizsgálatát és gyakorlati alkalmazását. Érdekes terület a vírus-rovarre- 
zisztencia kapcsolat (kórokozó vagy vektorrezisztencia).

Az előadások bizonyították az előadók kiváló felkészültségét, a hazai alapku
tatások nemzetközi színvonalát. Az előadásokat követő viták a gazdapatogén kapcso
latok értelmezésén kívül a rezisztencianemesítés lehetséges útjait világították meg. 
Nyilvánvalóvá vált, hogy a klasszikus nemesítési módszerek (fajta, faj, nemzetség hib
ridek) mellett sürgető feladat a molekuláris genetikai megközelítés - a gén izolálás, 
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gén transzformálás, transzgénikus növények előállítása, szántóföldi tesztelése, stb. - a 
molekuláris növénynemesítés anyagi és erkölcsi támogatása.

10.7.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

A Növénynemesítési Bizottság - a Magyar Növénynemesítők Egyesületének 
véleményét kikérve - 4 főre tett javaslatot a Földművelésügyi Minisztériumnak a Fle- 
ischmann Díj 94 kitüntetettjeire. Ezek közül hárman, 1994. augusztus 20-án meg is 
kapták a Díjat. E három személy eredményeit az alábbiakban mutatjuk be:

Dr. Erdei Péter búzanemesítő
(mezőgazdasági tudomány doktora, a GKI ny.igazgatója)
Dr. Erdei Péter tudományos segédmunkatársként került a Gabonatermesztési 

Kutatóintézet jogelődje, a Délalföldi Mezőgazdasági Kísérleti Intézet Növénytermelési 
Osztályára.

1963-ban a Gödöllői Agrártudományi Egyetemen "Tarlóművelési kísérletek 
délalföldi csernozjom talajon" címmel védte meg egyetemi doktori disszertációját. Ezt 
követően 1965-ben sikeresen védte meg "Az intenzív őszi búzák agrotechnikájának 
tanulmányozása a Délalföldön" c. kandidátusi disszertációját.

Kutatási területe az aestivum és durum búzák agrotechnikája, fajtaelőállító 
és fajtafenntartó nemesítése. Hosszú kutató pályafutása alatt, az intézetben előállított 
és fenntartott valamennyi búzafajta agrotechnikájának kidolgozásában résztvett, ill. 
vezetőként az ezekkel kapcsolatos kutatásokat irányította.

Előállított négy aestivum és egy durum búzafajtát, s egy durum búzafajtának 
társnemesítője. Ezek közül kiemelkedik a GK Öthalom javító minőségű őszi búza, 
amely évek óta a vetésterület mintegy 1/5-ét teszi ki. A durum búza hazai meghono
sításának egyik résztvevője. Ugyancsak ő a kezdeményezője a búza fajtaspecifikus 
termesztés technológia kidolgozásának. Kutatási eredményeiről több száz előadásban, 
közel 80 tudományos és szakmai cikkben számolt be, népszerűsítő cikkeinek száma 
megközelíti a 30-at. Szakmai tevékenységét társszerzőként könyvben ill. négy könyv
részletben is összefoglalta.

1989-ben "Búzanemesítés- és termesztés" cím alatt összeállított tézisekkel si
keresen elnyerte a mezőgazdasági tudomány doktora fokozatot. Ugyancsak 1989-ben 
címzetes egyetemi tanár lett, a Debreceni Agrártudományi Egyetemen.

Dr. Janovszky János fűnemesítő
(mezőgazdasági tudomány kandidátusa, OKI osztályvezetője)
Jelenlegi munkahelyén, az Öntözési Kutató Intézetben 1964. év óta dolgozik. 

1968-ig a gyep agrotechnikai és hasznosítási témák kutatásában vett részt. E téma
körből írta egyetemi doktori értekezését, "A regenerációs idő és a műtrágyázás 
összefüggésének vizsgálata öntözött ősgyepen" címmel, melyet 1970. évben "summa 
cum laude" minősítéssel védett meg.

1968. évtől a gyepnövények nemesítése és vetőmagtermesztése témakörben 
végzi kutatómunkáját. Napjainkig hazánkban 9 takarmányfű fajtáját és 7 parkfű faj
táját, külföldön 3 fajtáját minősítették. Fűfajtái és fajtajelöltjei 4 világrész 26 országá
nak 201 kísérletében szerepelnek a világ legjobb fajtáival, szép eredménnyel. A fű
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magtermesztési kutatásainak eredményeit összegző technológia (állami elismerés éve 
- 1979) gyakorlati alkalmazásával, az elmúlt 10 évben a fűfajok átlagában számított 
területegységre eső termésátlag országosan 347 kg/ha-ra emelkedett.

E témakörben készítette el és védte meg (1983) a "Termesztési tényezők ha
tása a magyar rozsnok és a réti csenkesz szemtermésére, valamint terméselemeire" c. 
kandidátusi értekezését.

Kutatási eredményeit 63 szakcikkben, könyvrészletben és tanulmányban, va
lamint számos bemutatón, ankéton, hazai és külföldi előadásokon tette közzé. A gya
korlattal szoros kapcsolatot tart. Kutatási eredményeit valamennyi gyep és pázsitgaz
dálkodással foglalkozó üzem hasznosítja.

Dr. Magassy Lajos répanemesítő
(mezőgazdasági tudomány kandidátusa, SES-BETA Kft. ny.igazgatója)
1953-ban prof. Sedlmayr Kart irányításával kezdett el Sopronhorpácson a cu

korrépával foglalkozni, ahol aspiránsként ismerkedett a cukorrépa biológiájával, ge
netikájával. 1960-ban védte meg "A cukorrépa (Béta vulgáris L.) szaporodásbiológiája" 
című kandidátusi értekezését. Az aktív, elmélyült munka eredményeként mint tudo
mányos munkatárs, tudományos főmunkatárs, tudományos osztályvezető, intézeti igaz
gatóhelyettes, majd mint igazgató tevékenykedett a cukorrépa-nemesítés és a termesz
téstechnológiai kutatások területén. 1977-ben a Mezőgazdasági és Élelmezésügyi Mi
niszter a Szolnoki Cukortermelési Kutató Intézet főigazgatójává nevezte ki. 1989. de
cember 31-én a Sopronhorpácsi Répatermesztési Kutató Állomás igazgatójaként kérte 
nyugdíjazását.

Kutatómunkája kezdetén a répanemesítés elméleti alapjainak továbbfejlesz
tésével kapcsolatos virágzás- és megtermékenyülésbiológiai kutatásokat végezte, majd 
kiterjesztette a nemesítés módszereinek továbbfejlesztésére és egyes tulajdonságok 
öröklődésének vizsgálatára. Kutatásai során a heterózis, poliploidia, hímsterilitás, bel
tenyésztés, fajhibridizáció és mutáció problémáit vizsgálta. Az 1960-as évek elejétől 
kezdve egyre inkább résztvett a cukorrépa-nemesítés új fajtaelőállító munkáiban. Töb
bek között neve fémjelzi a K 46 (1972), a VITOLA (1983), a DÁMA (1984), a KATA 
(1989), HUNOR (1993) fajtákat. Biológusként, genetikusként közel 100 publikációja 
- köztük számos idegen nyelven -jelent meg.

10.7.3. A bizottság ülésein elhangzott előadások

A Növénynemesítési Bizottság három ülésén hangzottak el előadások. Ezek 
közül e pontban csak a június 22-i keszthelyi ülésen elhangzottakat ismertetjük. A 
június 17.-i ülés GYDFV RT munkájának bemutatására 10.7.1.2. pontban, a november 
2.-i Kertészeti Egyetem-i ülésnek előadásai a Növényvédelmi Bizottság munkájának 
ismertetésénél olvashatók.

10.7.3.1. A burgonyakutatás helyzete
Dr. Horváth Sándor (tudományos főmunkatárs osztályvezető)
1987 óta 5 burgonyafajta részesült állami minősítésben. Minősített fajtáik egy

re inkább megfelelnek azon nemesítési célkitűzésnek, hogy a betegségekkel - elsősor
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bán vírusokkal - szembeni rezisztencia jó gumó formával, az igényeknek megfelelő 
beltartalmi és felhasználási értékkel párosuljon. Fajtáik elterjesztése érdekében ki
emelt kutatási feladatuknak tekintették - egy viszonyaik között is - jól működő fajta
fenntartási rendszer kidolgozását.

Az agrotechnikai, tárolási és virológiái kutatásaik elsősorban a fajtafenntartási 
rendszer kidolgozására, a fajták értékmérő tulajdonságainak objektív meghatározásá
ra irányultak. Nemzetközi szinten is figyelemre méltó eredményeket értek el az in vitro 
növények felnevelésében, a primér gumók fiziológiai sajátosságainak feltárásában, a kis- 
gumók termőképességét befolyásoló tényezők kutatásában. Új módszereket vezettek be 
az in vitro szaporítóanyagok vírusmentesítésében és a vírusdiagnosztikában.

További nemesítési munkáikban - a genetikai bázisukban meglévő értékek 
megtartásával - az élelmiszeripari minőség javítását, nematóda, varasodás, a fitoftóra 
és más gombabetegségek, esetleg rovarkártételek elleni rezisztencia fokozását tartot
ták fontosnak. E munkában a hagyományos genetikai és nemesítési módszerek mellett 
egyre szélesebb körben alkalmazzák a különböző biotechnológiai eljárásokat.

Célkitűzéseiket csak széles körű hazai és nemzetközi együttműködéssel tudják 
megvalósítani. Neves hazai kutatóintézetek mellett - mint az SZBK és GMBK - 4 
világrész 10 országában vannak élő kapcsolataik.

10.7.3.2. Burgonyanemesítésünk eredményei, célkitűzései
Dr. Lönhárd Miklós (tudományos munkatárs)
A burgonyafajtákkal szembeni sokirányú igények figyelembevételével neme

sítésükben az elmúlt időszakban a leromlást okozó vírusok elleni rezisztenciák kiala
kítására helyezték a hangsúlyt. Géneket építettek be a nemesítési alapanyagokba vad
fajokból, (S.acaule, S.andigenum, S.demissum, S.sotolinferum). Ezen a bázison állítot
ták elő az Őszi rózsa, Ciklámen, Sarolta, Kánkán, Szászorszép és White Lady fajtákat. 
Ezek a fajták és az országos fajtakísérletekben most vizsgált fajtajelöltek, igazolták jó 
leromlás ellenállóságukat, egyéb tulajdonságaikban hasonlóak a termesztett fajtákhoz. 
A genetikai bázis szélesítésére további fajok (S.spectabilae, S.vemei, S.spegazzinii, 
S.chacoense, S.megistacrolobum) hibridjeivel végeztek és végeznek keresztezéseket, ál
lítanak elő speciális kombinációkat. így egyes vonalaikban két vadfajból származó Y- 
vírussal szembeni immunitásgént, másokban fitoftórával szembeni főgéneket és minor 
géneket építettek össze egyéb rezisztenciákkal. Az ilyen vonalakat a nálunk legjobb 
termőképességű, vagy minőségű külföldi fajtákkal keresztezik, a jövőbeni fajták kivá
lasztásához. A több faj génjeit hordozó vonalakkal végzett munka számos genetikai 
kérdés tudományos vizsgálatának igényét veti fel.

10.7.3.3. Biotechnológiai módszerek alkalmazása burgonyanemesítésben
Dr. Polgár Zsolt (intézeti mérnök)
A nemzetközi kutatási irányzatokkal összhangban elkezdődött a biotechnoló

giai módszerek alkalmazása a nemesítői gyakorlatban. Ennek keretében alakult ki 
szoros munkakapcsolat az MTA Szegedi Biológiai Központja, a Gödöllői Mezőgaz
dasági Biotechnológiai Központ és a PATE Burgonyakutatási Osztálya között. Az 
MTA SZBK kutatói a burgonya X-vírus (PVX) köpenyfehérjét kódoló génnel transz
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formált burgonya növényt és szomatikus hibrideket állítottak elő, amelyek jellemzé
sében ők is részt vesznek. A GMBK-ban pedig jelenleg folynak más vírusokkal és 
burgonyabogárral szemben ellenálló növények előállítására irányuló olyan kísérletek, 
melyekhez szintén kapcsolódnak. Az MTA-SZBK Növényélettani Intézetében - az 
ottani tapasztalatokra alapozva - két keszthelyi nemesítésű kultúr burgonya vonal és 
a Solanum brevidens vad burgonyafaj közti szomatikus hibrideket állítottak elő. El
végezték a hibridek morfológiai, fertilitási jellemzését, Ervinia caratovora bakteriális 
megbetegedéssel szembeni rezisztencia vizsgálatát. Az értékes genetikai állományú 
vonalakat bevonták a hagyományos nemesítési programjukba, jellemzésüket jelenleg 
is folytatják. A jövőben a hagyományos nemesítési módszereket kiegészítve az új, bi
otechnológiai eljárások egyre nagyobb helyet fognak elfoglalni fajtafenntartó és új 
fajtát előállító nemesítésükben.

10.7.3.4. Új módszerek a burgonya fajtafenntartásban
Dr. Horváth Sándor (tudományos főmunkatárs, osztályvezető)
A burgonyánál sokkal nagyobb a szaporító anyag minőségének termésre gya

korolt hatása, mint a magról szaporított növényeknél. Leromlásra hajlamos fajtáknál 
a terméscsökkenés az évi 20-30 %-ot is elérheti. A fajták termőképessége csak haté
kony fajtafenntartó-nemesítéssel és ahhoz kapcsolódó szaporítási rendszerrel tartható 
fenn. Az in vitro tömegszaporításra építve új fajtafenntartás minden olyan elemét, 
amely biztonságos kontrollt jelent a homogenitás és egészségi állapot megőrzésében. 
Merisztéma laboratóriumukban évente fajtánkból mintegy 200 ezer vírusmentes in 
vitro növényt állítanak elő, melyből izolált növénynevelőkben mintegy 400-500 ezer 
primér és szekunder gumó takarítható be. Amennyiben a fajtafenntartást egy jól mű
ködő üzemi vetőgumószaporítási rendszer követi, úgy ebből az alapanyagból 20-30 
ezer hektárra lehet előállítani magas biológiai értékű vetőgumót.

10.7.4. A bizottság rendezvényei

A Növénynemesítési Bizottság - a Magyar Növénynemesítők Egyesülete és a 
MAE Genetikai Szakosztálya támogatásával szervezte meg az I. Növénynemesítési Tu
dományos Napokat, a Magyar Tudományos Akadémián (1994. január 11-12). A kon
ferencián 32 előadás hangzott el és 121 poszter került bemutatásra a nemesítési alap
anyagok előállítása és vizsgálata a biotikus és abiotikus stresszrezisztencia és az új 
minősített növényfajták 93 témakörében. A résztvevők száma meghaladta a 400-at. A 
konferencia anyag kiadvány formájában megjelent, ezért e helyen csak a fontosabb 
plenáris előadásokat mutatjuk be.

10.7.4.1. Molekuláris növénynemesítés, lehetőség és valóság
Heszky László (biológiai tudomány doktora, tanszékvezető egyetemi tanár, 

GATE Gödöllő)
Az előadás során egy új fogalmat, kutatási irányt, "a molekuláris növényne

mesítést" kívánta bemutatni, amely még nemzetközileg sem nevezhető általánosan 
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elfogadottnak. Célja volt bebizonyítani, hogy mennyire téves az a szemlélet, amely ezt 
a növénynemesítés egy újabb "divatirányzatának" tekinti.

A növénynemesítés konvencionális módszerei a fenotípusból indultak ki és 
abból próbáltak következtetni az egyes alapanyagok vagy fajták genetikai értékelésé
nél. Ennek megfelelően a nemesítés legtöbb lépése növényszinten történt, távol a 
tulajdonságok tényleges információját hordozó molekulától. A molekuláris nemesítés 
alapvető szemléletváltozásokat igényel a klasszikus módszerekhez képest.

A molekuláris növénynemesítés a DNS-ből indul ki és a génekben tárolt in
formáció megismerésével és módosításával kívánja a kívánt fenotípust elérni, illetve 
a génekből kiindulva értelmezi a fenotípust és magyarázza az öröklődést. A moleku
láris genetika és -biológia módszerei sokat fejlődtek az elmúlt évtizedben. Ma már - 
ha nem is olcsón - de a nukleinsavakkal és fehérjékkel kapcsolatos molekuláris mód
szerek egész arzenálja áll a kutatók rendelkezésére [pl. DNS izolálás, szekvenálás, 
klónozás, PCR, r.hasítás, elektroforézis, hibridizáció (Southern-, Western-, Northern-, 
immuno-, in situ-, RFLP, RAPD stb.]. Ezek a technikák ember/nemesítő közeibe hoz
ták a megközelíthetetlennek vélt - genetikai információt hordozó - molekulát.

A növénynemesítési alkalmazás fontosabb területei:
• kultúrfajok genomjának molekuláris analízise
(genetikai térképezés, RFLP-térképezés, molekuláris polimorfizmus, szekve

nálás, stb.)
• molekuláris markerekre alapozott szelekció,
(fehérjék, izoenzimek, RFLP, RAPD, QTL és egyéb nukleinsav markerek)
• genetikai transzformáció, transzgénikus növények
(biotikus és abiotikus stresszrezisztencia kialakítása, egyedfejlődés és anyag

csere módosítása, növények mint bioreaktorok, molecular farming, stb.)

Részesei vagyunk annak a fantasztikus folyamatnak, melynek során a biológia 
mint tudomány az empíriától eljut a racionalitásig. E szintáttörő változás elérte a 
praktikus növénynemesítést is. Az előadásban eddigi sikerekről és lehetőségekről 
adott egy - megközelítőleg teljes - képet, a Mendeli dominanciaviszonyok molekuláris 
magyarázatától, a legújabb - emberi fehérjéket, műanyagot, állati antitesteket stb. ter
melő - transzgénikus növényekig.

10.7.4.2. Génizolálási és transzformációs stratégiák a fajták versenyképességének 
javítására

Dudits Dénes (az MTA levelező tagja, igazgató MTA SZBK, Szeged)
A sikeres növénynemesítési munka eredményeként állandóan növekszik a ter

mesztésben lévő fajták teljesítőképessége. Ezzel párhuzamosan kiéleződik a piacokért 
folytatott harc, amely előnyt biztosít a speciális igényeket kielégítő tenyészanyagoknak. 
Napjainkban különös jelentőséget kap a környezetvédelmi szempontok figyelembevé
tele és a kémiai anyagok felhasználásának csökkentése. A termesztés és a piac olda
láról megfogalmazott követelmények megvalósításához adnak alapot az újonnan ki
fejlesztett molekuláris és sejtbiológiai módszerek. Az utóbbi években komoly előre
haladás történt az agronómiái szempontból fontos gének izolálásában. A megközelí
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tések széles skáláját használják fel fontos fehérjéket kódoló DNS szakaszok azonosí
tására.

Külön kísérletezést igényel a megfelelően szabályozott kifejeződést biztosító 
regulátor szekvenciák izolálása. Az előadás áttekintést adott a legújabb eredmények
ről és bemutatott néhány transzgénikus növényt, amelyeket idehaza állítottak elő. A 
jelenleg rendelkezésre álló gének megváltoztatott összetételű fehérje, illetve keményí
tő szintézisét biztosítják. Az utóbbi évek kutatásai nyomán már gyakorlatilag vala
mennyi fontos gazdasági növényünk esetében mód van az idegen gének beépítésére. 
Jelenleg világszerte intenzíven folyik a transzgénikus növények szántóföldi értékelése. 
A lehetséges kockázati tényezők felmérésére az OMFB támogatásával egy magyaror
szági kísérleti program van folyamatban. Ennek előzetes eredményeit szintén röviden 
összefoglalta az előadás. Alapul véve a nemzetközi fejlesztési irányokat megbízhatóan 
prognosztizálható, hogy a transzgénikus tenyészanyagok a jövőben növekvő szerepet 
töltenek majd be a fajtaelőállító munka sikerességében. Ennek előzetes eredményeit 
szintén röviden összefoglalta az előadás.

10.7.4.3. Biotikus és abiotikus stressz elleni nemesítés időszerű kérdései
Bócsa Iván (az MTA levelező tagja, kutató professzor, GATE Kompolt)
A biotikus stresszek közül az előadás foglalkozott a gomba és vírusrezisztencia 

nemesítésénél elért szerény eredmények okaival, a génforrások hiányával, ugyanakkor 
ismertette az eredményeket, azok genetikai alapjait, ugyancsak hazai és külföldi vi
szonylatban. A bemutatott eredmények a gabonafajokon kívül a napraforgóra, bur
gonyára és egyes takarmánynövényekre vonatkoztak.

Az abiotikus stresszek közül a fagy- és télállóképesség genetikáját, az e téren 
elért hazai és külföldi rezisztencia nemesítési eredményeket és azok nehézségeit mu
tatta be, elsősorban gabonafajoknál. A szárazságtűrés, mint abiotikus stressz az utóbbi 
évtizedben kapott nagyobb hangsúlyt hazánkban, ezért annak élettani-genetikai alap
jaival, tesztelési módszereivel, termésveszteségek becslési eljárásaival, újonnan beve
zetett növényélettani mutatóival ismertette meg az előadás érintőlegesen az érdeklő
dőket, szintén elsősorban gabonafajoknál és szójánál.

10.7.4.4. Minősített növényfajták ’93
Bódis László (főigazgatóh. Országos Mezőgazdasági Minősítő Intézet, Budapest) 
A növényfajták állami minősítését a 4/1988/IV.26./ MÉM sz. rendelet szabá

lyozza. A Mezőgazdasági Minősítő Intézet a kisparcellás fajtakísérletek és a beltar- 
talmi vizsgálatok eredményei alapján előterjesztést készít a Fajtaminősítő Tanács ré
szére, amely szervezet a nemesítő jelenlétében lefolytatott nyilvános vita után, zárt 
ülésen hozza meg döntését és terjeszti a miniszter elé jóváhagyásra.

A nemesítők munkájának eredménye a minősítéssel kerül hivatalosan is elis
merésre.

A Fajtaminősítő Tanács szekciói évente 2-3 alkalommal üléseznek, az előter
jesztések számától függően. A munka hatékonysága érdekében a tanács több szekci
óban működik (szántóföldi, zöldség, szőlő-gyümölcs, erdészet, dísznövény, állatte
nyésztés). Az egyes szekciók szakértő tagjainak száma: 15 fő.
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1993-ban a tanács 4 szekciója ülésezett, volt amelyik több alkalommal is, mivel 
a tanács feladatai közé tartozik a fajták minősítésén túl az egyes metodikai kérdések 
tárgyalása is és az abban való állásfoglalás, ami az intézet szakmai tevékenységét is 
orientálja.

Az 1993. évi tanácsüléseken előterjesztésre került és minősítést nyert:
88 szántóföldi növényfajta, amelynek zöme kukorica, búza és cukorrépa volt.
18 zöldségnövény fajta, a legtöbb minősítés a paprika, paradicsom és uborka 

fajtákból adódott.
13 gyümölcs fajta, alma, kajszi és bogyósgyümölcsűek.
27 dísznövény, elsősorban rózsa, gerbera, szárazkötészeti virágfajták és dísz

cserjék.
Az összes minősített fajták száma: 151, ami emelkedő tendenciát mutat, je

lezve a hazai és külföldi nemesítés eredményességét, ugyanis 1990-ben 113, 1991-ben 
87, 1992-ben 122 fajta nyert állami elismerést.

10.7.5. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

10.7.5.1. A Növénynemesítési Bizottság résztvett - a Magyar Növénynemesítők 
Egyesülete által rendezett - 1994. évi Növénynemesítési Vándorgyűlés szervezésében 
és lebonyolításában, mely 1994. június 17-én volt a Gyümölcs és Dísznövénytermesz
tési Kutató Intézet Rt. Erd-i telepén.

10.7.5.2. A Növénynemesítési Bizottság részéről Bócsa Iván és Heszky László 
vett részt a Degen Árpád emlékére, az MTA-n március 29-31 között rendezett tudo
mányos ülés szervezésében. A bizottság tagjai közül - a növénynemesítés és vetőmag
termesztés kapcsolatrendszere témakörben - Bállá László, Bedő Zoltán és Frank József 
tartottak előadást.

10.7.6. A bizottság kapcsolatai a hazai és külföldi szervezetekkel

10.7.6.1. A Növénynemesítési Bizottság szoros kapcsolatot alakított ki a Föld
művelésügyi Minisztériummal, a növénynemesítésben kiváló eredményeket elért ku
tatók részére kiírt Fleischmann-díj odaítélésében. 1994-ben a Növénynemesítési Bi
zottság négy személyre tett javaslatot, melyek közül három, Erdei Péter, Janovszky 
János és Magassy Lajos részesült e kitüntetésben.

10.7.6.2. A Növénynemesítési Bizottság részéről Kertész Zoltán tagtársunk - 
mint nemzeti képviselő - tartja a kapcsolatokat az Európai Növénynemesítők Szövet
ségével (EUCARPIA). A szövetség következő kongresszusa 1995. augusztusában lesz 
Finnországban.

10.7.6.3. A Növénynemesítési Bizottság részéről Heszky László tagtársunk vesz 
részt a Földművelésügyi Minisztérium Növénytermesztési Szakértő Munkabizottságában, 
illetve az Országos Fajtaminősítő Tanács Növénytermesztési Szakbizottságában.
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10.7.6.4. A Növénynemesítési Bizottság szoros kapcsolatot alakított ki a Ma
gyar Növénynemesítők Egyesületével, melynek elnöke Bállá László és elnökségének 
több tagja egyben bizottságunk tagja is. Együttműködésre alapozva került megrende
zésre 1994-ben a Növénynemesítési Tudományos Napok Konferencia az MTA-n, il
letve a Növénynemesítési Vándorgyűlés Érden. Kidolgozásra és elfogadásra került a 
Növénynemesítők Etikai kódexe is.

10.8. NÖVÉNYTERMESZTÉSI BIZOTTSÁG

10.8.1. A bizottsági ülések napirendjei

10 .8.1.1. 1994. február 16.
Napirend: 1) Informatika szerepe a növénytermesztésben 

Előadó: Hamos Zsolt
2) Komplex agroklimatológiai modell az őszi búza 

produktivitásának jellemzésére 
Előadó: Varga-Haszonits Zoltán

3) Egyéb bizottsági ügyek
Előadó: Győiffy Béla

10.8.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

1) A bizottság állást foglalt a "Növénytermesztési Tudományos Napok" meg
rendezésében, elfogadta a növénytermesztési napok szervezésének alapelveit (tartalmi 
változatok, szervezési kérdések, tudományos és szervezési bizottságok) és meghatá
rozta a tudományos rendezvénnyel kapcsolatos további teendőket.

2) A bizottság támogatja az Agro 21 elnevezésű programot és több bizottsági 
tag részt vesz annak kidolgozásában.

3) A növénytermesztési kutatásokban behatóan kell foglalkozni a fenntartható 
növénytermesztés módozataival.

A növénytermesztési kísérletek, különösen a tartamkísérletek fontos kutatási 
adatokat szolgáltatnak a növénytermesztési technológiák fenntarthatóságáról. E kísér
leti adatok egyúttal nélkülözhetetlenek a növényi szimulációs modellekhez is. Napja
ink fő kihívása a fenntartható növénytermesztés tanulmányozása növényi szimulációs 
modellekkel. Ehhez fontos lépés a növényi növekedési modellek és a talajmodellek 
összekapcsolása, s ily módon pl. vetésforgó modellek kifejlesztése. Ahhoz, hogy e ki
hívásnak eleget tehessünk, a kísérleti adatoknak jól megtervezett tartamkísérletekben 
végzett kutatásokból kell származni. A térbeli vagy regionális analízisekhez elenged
hetetlen a növényi modellek összekapcsolása a geográfiai információs rendszerrel 
(GIS). A növénytermesztési kutatás és fejlesztés fontos feladata a helyspecifikus tech
nológiák (nemzetközi megnevezései: site specific management, variable rate techno- 
logy, computer aided farming, precision farming system) tudományos megalapozása.

4) Bizottságunk több tagja részt vesz a feltételezhető klímaváltozáshoz kapcso
lódó növénytermesztési kutatásokban és a gyakorlati teendők meghatározásában.
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10.8.3. A bizottsági üléseken elhangzott előadások

10.8.3.1. Az MTA Növénytermesztési Bizottságának és az MTA Biometriai és 
Biomatematikai Bizottságának 1994. február 16-i közös ülésén elhangzott előadások:

(a) Az informatika szerepe a növénytermesztésben
Előadó: Hamos Zsolt

Az informatika, illetve ezen belül a kutatást, tervezést és gazdálkodást segítő 
döntéstámogató módszerek, a matematikai modellezés, egyre meghatározóbb szere
pet játszanak az agrárgazdaságban, a természeti folyamatok leírásában, a gazdálkodás 
feltételeinek a kialakításában.

Az agrárökológiai információs rendszer, s az erre épülő térinformatikai rend
szer ma már egyre nagyobb szerepet kap a tájtermelés terén folyó kutatásokban, a 
szaktanácsadás informatikai hátterének a kialakításában, valamint a nemzetközi ke
retekben folyó, a klímaváltozással összefüggő vizsgálatokban, amelyek célja a termő
földhasználat változásainak feltárása különböző klimaszenáriók esetén.

A mezőgazdaság alkalmazkodóképességének vizsgálata keretében elért ered
mények rámutatnak a kockázatelemzés fontosságára a termékszerkezet, a tájtermelés 
kialakításakor, valamint a termőhelyek terméspotenciáljának az értékelésekor. Ezeket 
a megállapításokat az aszállyal összefüggő eredmények is alátámasztották.

(b) Komplex agrometeorológiai modell az őszi búza produktivitásának jellemzésére 
Előadó: Varga-Haszonits Zoltán

A kísérletek eredményei azt igazolták, hogy a növények és a meteorológiai 
tényezők közötti alapösszefüggések dekádidőszakokra is hasonló függvényekkel írha
tók le, mint rövidebb időszakokra. Az őszi búza növekedési folyamatainak a termikus 
időben történő lejátszódása dekádadatok alapján is nyomon követhető, s növekedési 
folyamatonként különböző függvények formájában megadható. A sugárzási, hőmér
sékleti és talajnedvességi dekádadatok alapján meghatározott hatásfüggvényekkel a 
biomassza növekedés folyamatosan számítható. így az őszi búzára gyakorolt meteo
rológiai hatások dekádonként elemezhetők.

Az agrotechnikai tényezők és a meteorológiai tényezők terméshozamra gya
korolt hatásának szétválasztásánál az agrometeorológiában korábban nem használt 
olyan módszert alkalmaztak, amely a termés előrejelzésnél is képes figyelembe venni 
az agrotechnika hatását. A kapott eredmények azt mutatják, hogy adott éghajlati vi
szonyok mellett az agrotechnika átlagosan mintegy 90 %-ban képes befolyásolni az 
őszi búza terméshozamait.

Az agrotechnikai és meteorológiai tényezők szétválasztásának eredményeként 
lehetőség nyílt a meteorológiai tényezők termésre gyakorolt együttes hatásának meg
határozására is. Ezeket a hatásokat a komplex meteorológiai hatásindexszel (KMHI) 
fejezték ki. A legnagyobb pozitív irányú meteorológiai hatás következtében az őszi 
búza terméshozama 35 %-kal haladja meg az agrotechnikai szintnek megfelelő hoza
mot. A legnagyobb negatív irányú eltérés ugyancsak 35 %-os volt.

10.8.3.2. A Növénytermesztési Bizottság a Debreceni Agrártudományi Egye
temmel együttműködve 1994. szeptember 13-án Manninger G. Adolf tudományos em
lékülést rendezett a tudós halálának 40. évfordulóján.
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10.8.4. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

10.8.4.1. Bizottságunk közreműködött a Debreceni Agrártudományi Egyetem 
által 1994. november 29-én szervezett brit-magyar tudományos szemináriumon. A sze
minárium témája: "Növény és környezete, - új tudományos eredmények bevezetése 
az oktatásba".

A szeminárium két részből állt: az első részben angol és magyar növényter
mesztési professzorok tartották meg előadásaikat, majd utána különböző szekciókban a 
debreceni egyetem doktoranduszai tartottak rövid, angol nyelvű előadásokat kutatási té
májukról. A szeminárium hasznosnak bizonyult, különösen azért, mert a fiatal doktoran- 
duszok és az oktatók lehetőséget kaptak angol nyelvű szabad előadások gyakorlására.

Bizottságunk részéről Győtffy Béla tartott előadást, illetve elnökölt egyik szekcióban.

10.8.4.2. A Növénytermesztési Bizottság a Debreceni Agrártudományi Egye
temmel együttműködve szeptember 13-án Manninger G. Adolf tudományos emlékülést 
rendezett, a tudós halálának 40. évfordulóján.

Bevezető előadásában Győtffy Béla Manninger G. Adolf munkásságát méltat
ta, majd Ruzsányi László Manninger G. Adolf debreceni tevékenységét ismertette, Bocz 
Ernő a növénytermesztés kiemelkedő professzorára emlékezett. Az emlékülés további 
előadásai Manninger munkásságának időszerűségéről szóltak, a búzatermesztésben és 
a talajművelésben (Kovács Gábor, Kiss József, Bedő Zoltán, Neszmélyi Károly, Pepó 
Péter, Ragasits István, Sárvári Mihály, Győri Zoltán, Nyíri László, Erdei Péter, Birkás 
Márta, Nagy János).

Az előadók közül nyolcán bizottságunk tagjai. Az alábbiakban közreadjuk 
Győrffy Béla akadémikus előadását.

Manninger G. Adolf munkásságának méltatása

Négy évvel ezelőtt Székesfehérváron tartott búzatanácskozáson méltattam 
Manninger G. Adolf munkásságát. Az értekezlet búzatanácskozás volt, ezért döntően 
búzával kapcsolatos munkásságát méltattam. Hadd ismételjek néhány gondolatot az 
akkori előadásomból:

Surányi írta 1939-ben: "Az az egyszerű helyzetjelentés, hogy Magyarország 
búzatermő területének már 80-85 %-a jóminőségű búzával, legnagyobb részben Bán- 
kutival van bevetve, rengeteg munka, tudás, lelkesedés és küzdés eredménye". Az, 
hogy Surányi János 1939-ben ezt írhatta, abban döntő érdeme van Manninger G. Adolf
nak. Manninger 1928-ban állított be először kísérletet, Bánkuti búzával. Ugyanezen 
év őszén kiváló gyakorlati szemmel és érzékkel meglátta a Bánkuti 1201-es értékét 
és megkezdte ennek szaporítását.

1929-ben megindította búzacsatáját, és többek között a következőket írja: 
"..Be akartam bizonyítani, hogy Dunántúlon is tudunk megfelelő búzaféleség megvá
lasztásával intenzív viszonyok között is a Tiszavidék búzáihoz hasonló minőségű búzát 
termelni anélkül, hogy termésünk csökkenne. Én a Bánkuti, vagy hozzá hasonló ne- 
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mesítvényeket tartom arra hivatottnak, hogy a magyar búza hírnevét ne csak az Al
földön, hanem a Dunántúlon is visszaszerezzük."

Manninger István írta visszaemlékezéseiben, hogy 1931-ben a bekövetkezett 
emlékezetes rozsdakár miatt kitűnőnek Ígérkező termés máról-holnapra tönkrement, 
alig néhány mázsát arattak holdanként. A Bánkuti fájták azonban rozsdaellenállónak 
bizonyultak.

Emlékezetébe idézi, hogy alig múlt 10 éves, amikor kocsival bejárta édesap
jával több baranyai község határát. Amerre a szem ellátott,mindenütt csak sötét, rozs
dabarna búzaföldeket lehetett látni. Emlékszik arra a belső megindultságra, amely 
édesapja arcán akkor tükröződött, tudta, hogy a megtörtént bajon közvetlenül segíteni 
már nem lehet. De a jövőre nézve megtalálta annak módját, hogy ilyen katasztrófa 
ne következzék be még egyszer. Manninger G. Adolf világosan látta, hogy a Bánkuti 
búza csatát nyert ugyan, de a jó fajta önmagában nem elegendő. Csak egyik tényezője 
a nagy és jó termésnek. A talaj sekélyműveléséről írott könyvében a feladatokat a 
következő 6 pontba sűríti:

1) Helyes gazdálkodás a talaj vizével
2) Jó vetésforgó és jó gyökérforgó
3) Humuszgazdálkodás
4) A helyi viszonyokhoz legjobban alkalmazkodott nemesített növényfajták
5) Pillangósok és hüvelyesek termesztése nagy területen
6) Intenzív növényápolás
Megjegyzi, ha e 6 követelmény közül egy is hiányzik, a növény csak csökken

tett termést adhat.
Azért foglalkoztam Manningemek a Bánkuti búza elterjesztésében betöltött 

szerepével, mert ez kevésbé ismert a mai szakmai közvélemény előtt.
Manninger G. Adolfot mezőgazdáink leginkább úgy ismerik mint a sekélymű

velés hazai apostolát. Gondoljuk meg: Manninger működésének idején az uralkodó 
felfogást a gazdák szentírásként vallották, "ahány szántás, annyi kenyér". Búzatermesz
tésben ezen a tarlóbuktatást követő keverő, majd a vetőszántást értették. Ezen csak 
annyi változott, hogy Baross a sorrendet megfordította, a tarlót mélyen szántotta és 
későbbiekben sekélyen.

Manninger a vitás kérdésekben a bousengaulti felfogást vallotta, hogy vitás 
kérdésekben a növényt kell megkérdezni. Idézet: "Az egész kérdéskomplexust vég
eredményben mind a tudomány, mind a gyakorlat szempontjából a kísérletekben el
vetett növények dönthetik csak el növekedésükkel, fejlődésükkel és termésükkel."

A talaj sekélyművelése, ezen belül az őszi búza sekély talajelőkészítése nem
csak Manninger fellépése idején, a ’30-as években számított eretnek gondolatnak, ha
nem még az ’50-es évek elején is. Emlékezetes 1982-ben tartott talajművelési vita, 
ahol a sekélyművelést és annak hazai úttörőjét, Manninger G. Adolfot is a vádlottak 
padjára ültették.

Egy-két mondatot idézek először a hivatalos referátumból:
"Az akkori szakemberekre - de a maiakra is - különösen Manninger G. Adolf 

munkáinak volt legnagyobb hatása. A felszabadulás előtti közleményeiből kitűnik, 
hogy a harmincas években határozottan a kapitalizmusból kisarjadt sekélyszántási el
mélet mellett foglalt állást. Eredményeit ennek az elméletnek az alátámasztására igye
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kezett felhasználni. Fő munkája a búza előtt nyári sekély talajművelés, de kiállt álta
lában a mélyszántás ellen is."

Még egy-két idézet a hivatalos referátumból: "A harmincas években... A mély
szántás szükségtelenségének és a sekély talajművelésnek az elmélete a Szovjetunióban 
is jelentkezik. Különösen Tulajkov és Csajanov voltak ezeknek az elméleteknek a hir
detői. Ezek az elméletek ebben az időszakban a kolhozellenes, gépállomásellenes, 
kulákcsoportoknak voltak támaszai. A sekélyszántás elméletének hívei éppen a szo
cialista mezőgazdaság fejlődésének legnyíltabb ellenségei voltak, akik főleg azért aján
lották 8-10-15 cm mélységig a sekélyszántás bevezetését, hogy késleltessék a kolhozok 
gépesítését és fokozzák a kolhozföldek elgyomosodását. A Szovjetunióban azonban 
hamar felismerték ezeket a romboló törekvéseket."

Mérhetetlen károkat okozhat az, ha szakmai kérdések politikai kérdésekkel 
keverednek és csak zárójelben jegyzem meg, hogy a Szovjetunióban Csajakov, Tulaj
kov és társaik a sztálini megtorlások áldozatai lettek.

Sajnos nemcsak a hivatalos referátum, hanem több hozzászólás hasonló hang
nemben ítélte el a búza sekély talajelőkészítését..... sekély talajművelési rendszerek a 
kapitalista mezőgazdaság velejárói és maradványai..."

"E merőben új célok és feltételek megkövetelik a régi céloknak megfelelően 
a régi viszonyok között kialakult nézetek, agrotechnikai eljárások kritikai felül
vizsgálatát Manningemél, Kreybignél és Kemenessynél."

"... azok a kimagasló termelési eredmények, amelyeket ....a kora őszi mély
szántás és a viljamszi talajművelés egyéb eljárásainak alkalmazásával értek el, élenjáró 
termelőink őszi és tavaszi vetésű növényeknél, megsemmisítve minden sekélyműve
lésre vagy fordítás nélküli mélyművelésre vonatkozó okoskodást."

"Manninger és Kreybig máris elmaradtak az élettől, és a fejlődés rohamában 
még inkább elmaradnak, mert szocialista rendünk erősödésével csak szaporodni fog
nak ezek az elméletüknek ellentmondó eredmények."

Szerencsére a politikával összekevert talajművelési nézeteknek Nagy Imre 
1953-as kormánya véget vetett. 1953 nyarán a kormányprogram mezőgazdasági vonatko
zásainak kidolgozására Nagy Imre az akkori Vörös Csillag Szállóba összehívta a vezető 
mezőgazdasági szakembereinket. Ma is hálás vagyok a sorsnak, hogy ebben a vitában 
mint fiatal kutató részt vehettem és Nagy Imrének beszámolhattam az ott folyó vitákról.

Manninger G. Adolf megérhette, hogy a szakmai közvélemény egyértelműen 
szembefordult az 1952-es talajművelési vitával és könyvének bevezetőjében büszkén 
idézi azt a minisztériumi álláspontot, hogy rendszerét az ésszerűség határain belül 
országosan be kell vezetni.

Ha később a hatvanas években történtek is olasz és jugoszláv példára hivatkozva 
őszi búza alá mélyművelési próbálkozások, ezeknek legtöbbje kudarccal végződött.

Manninger talajművelésről vallott felfogásában és kutatásaiban újszerűén kö
zelítette meg a kultivátor és a henger használatát.

Számos tanulmányában ma is helytállóan elemzi a henger nyári használatának 
fontosságát.

Manninger után nagyon sok szélsőséges tan terjedt el a talajművelésről. Men
nél mélyebb, annál szocialistábbtól a "minimum tillage"n keresztül a "zero tillage"-ig. 
20 éven át tartamkísérletben tanulmányoztam a talajművelési rendszereket és a mi-
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nimum tillage különböző változatait és a direktvetés módozatait. Végül a klasszikus 
elvekhez jutottam vissza, az alkalmazkodó talajműveléshez, Manningerhez hasonlóan 
a merev talajművelési dogmák elvetéséhez.

Nagy érdeklődéssel figyelem debreceni és gödöllői kollégáim talajművelési 
kutatásait, ahol igyekeznek összekapcsolni az orombavetést a mulcsirozást és ennek 
különböző talajművelési változatait. Érdemes ebben az irányban folytatni a kutatáso
kat, mert megítélésem szerint ezek hozhatnak a gyakorlatban is használható talajmű
velési eljárásokat, és hasznosan kiegészíthetik az eddigi módszereinket.

Messze vezetne, ha össze akarnám foglalni azt a gazdag életutat és tanulságokat, 
melyet Manninger G. Adolf munkássága a ma kutatóinak és mezőgazdáinak jelent.

Említettem, hogy Manninger G. Adolfot mezőgazdáink úgy tartják számon 
mint a búza sekély talajelőkészítésének hazai megalapozóját. Manninger G. Adolf 
munkásságában valóban a talajművelés központi helyet foglalt el. Emellett Manninger 
G. Adolf kiváló gazda, kiváló növénytermesztő és kiváló kutató is volt egy személyben.

Manninger G. Adolf munkásságából, kutatásainak interdiszciplináris jellegét 
szeretném kiemelni. Manninger mellett ebben a korban voltak más kiváló gazdák és nö
vénytermesztők is. Manninger azáltal tudott kortárs növénytermesztői közül kiemelkedni, 
mert magához tudta vonzani kora legkiválóbb mezőgazdasági kutatóit. Elég csak Fehér 
Dánielre, Kogutovicz Károlyra és Kreybig Lajosra hivatkozni. 1938-ban jelent meg a Falu 
Gazdaszövetség kiadásában "A szántóföld okszerű művelése, kapcsolatban a talaj életével, 
vízgazdálkodásával, és a magyar kiimával". A könyvet Manninger G. Adolf Kreybig La
jossal, Kogutovicz Károllyal és Fehér Dániellel együtt írta. Fehér Dániel a talajélet kutatá
sának hazai és nemzetközi úttörője foglalkozott a talajélet jelentőségével. Kogutovicz Ká
roly a könyvben az éghajlat és a mezőgazdaság sajátosságait elemezte. Kreybig Lajos a 
talaj és a növény kapcsolatával, különös tekintettel a víz- és nitrogéngazdálkodásra. Man
ninger G. Adolf a talajművelés, talajélet és a tápanyaggazdálkodás összefüggéseivel. A 
továbbiakban idézni szeretném a könyv néhány fontosabb megállapítását.

Kogutovicz gondolataiból az alábbiakat tartom ma is aktuálisnak: "Az új hon
foglalást, a legnagyobb átalakulást az indítja meg, aki a mi aszályos éghajlatunk alatt 
a magyar gazdát megtanítja arra, hogyan lehet okszerű talajműveléssel azt a vizet amit 
az ég adott, a növénytenyészet idejére megtakarítani."

Összefoglalásként megállapítja: "A magyar éghajlat teljesen elüt a szomszédos 
országok éghajlatától. A magyar gazdának, ha boldogulni akar, számolnia kell az ég
hajlati jelenségekkel, amelyek számos előnyt jelentenek, de a gazdákat sokszor nehéz 
feladatok elé állítják."

Fontos szabályként állapítja meg: "Az éghajlat és időjárás mostohaságával 
felvett küzdelemben óvakodjék az általánosítástól. Tartsa szem előtt mindig, hogy ami 
a dunántúli talajra érvényes, az nem áll az alföldi talaj esetében".

Fehér Dániel a talajélet változásait elemzi a talaj hőmérsékletétől és víztar
talmától függően.

Rendkívül érdekes a könyvben, ahol Fehér Dániel évenként vizsgálja 1930-tól 
1936-ig parlagon hagyott terület fontosabb kémiai és biológiai változásainak paramétereit 
és azoknak havonkénti alakulását foszfor, kálium, nitrát és nitrátnitrogén-tartalom tekin
tetében, a talajélet, a talajlélegzés, össz’baktériumszám - külön az aerobbaktériumok szá
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mát, külön az anaerob baktérimok számát, nitrogénkötő baktériumokat, nitrifikálókat, 
denitrifikálókat, talaj humusztartalmát, víztartalmát, és az R-érték változását.

A parlagon hagyott terület mellett hasonló részletességgel vizsgálja Fürgédén 
Manninger kísérleteiben ugyanezen paramétereknek a változását, különböző vetésfor
gókban.

Kreybig Lajos részletesen elemzi a talaj vízforgalmát. Kreybig adatai jó egye
zést mutatnak Rotmistroff adataival. Kreybig igazolja Manninger kísérleti és Kerpely 
vizsgálati adatait. Manninger munkásságából ki kell emelnünk a henger nyári alkal
mazásának gyakorlati megfigyelésből kiinduló tudományos megalapozását.

Ma, amikor a tudományterületeken belül nagyon erős a specializálódás, mind 
kevesebben vannak, akik a részadatok szintetizálására vállalkoznak. Másrészről gya
kori, hogy akik a szintetizáláshoz nyúlnak, nem folytattak egzakt kísérleteket, hiányzik 
a kísérletes tapasztalatuk. Manninger nagysága abban van, hogy amikor a növényter
melés nézőpontjából szintetizálja az egyes tudományterületek hazai és nemzetközi 
adatait, ugyanakkor ő maga is elmélyült, alapos kísérleteket végez. A már idézett 
könyvben írja: "Amióta a nyári szántás nélküli talajművelésre áttértem, magam is fog
lalkoztam a kérdés tudományos részével". Kísérletekben elemzi, 1932 és 1933-ban a 
búza minőségét az előveteménytől függően. Különböző előveteményektől függően 
vizsgálja a talaj nitrátdinamikáját. Elővetemény vizsgálataiban igen nagy gondot fordít 
a talaj vízdinamikájára. Munkájában gyakran hivatkozik Dojarenkóra, aki hasonló kí
sérletekkel foglalkozott Oroszországban.

A könyvvel kapcsolatban engedjenek meg egy személyes megjegyzést: Sze
rencsésnek mondhatom magamat, mert a ’40 és évek első felében még középiskolás 
koromban a kezembe került a Hoffer gyár által küldött "A tarlótól a magágyig" c. 
könyv és nagyon megragadott. Egyetemista koromban Kreybig Lajos szemináriumain, 
Surányi előadásai mellett Manninger nézeteinek a talajművelésről e könyvben leírt 
gondolatai alakítottak. És hadd tegyem hozzá, hogy tartósan, mert ezek óvtak meg 
attól, hogy akár az ’50-es évek elején, akár a ’60-as években a talajművelés kérdésében 
meg tudtam maradni azok mellett az alapelvek mellett, amiket Gyárfás, Surányi, Krey
big és Manninger lefektetett. Ezt elősegítette egy gyakorlati tapasztalatom: A háború 
alatt fiatalon, 16-17 éves koromban egy nyáron át egy Hoffer lánctalpas traktorral 
kellett dolgoznom. A könyv hatására apámat nagy nehezen rávettem, hogy búza alá 
hadd készítsem elő a talajt tárcsázással. Igen nagy lett ifjonti büszkeségem, amikor 
mák után a tárcsával előkészített búza adta a legjobb termést.

Manninger munkásságához visszatérve, ma már elmondható, hogy a családi 
hagyomány felhasználásával eredményesen fejlesztette tovább a Oer/uíh-hagyatékot 
és példát adott arra, hogy miként lehet az alapokat megőrizve új gondolatokkal és 
eredményekkel gazdagítani szántóföldi növénytermesztésünket.

Manninger G. Adolf a háború után a Magyar Agrártudományi Egyetem, Deb
receni Osztálya, Növénytermesztési Tanszékének lett a vezetője, utána pedig a Deb
receni Kutató Intézetnek az igazgatója. Mindig figyelemmel kísértem a debreceni nö
vénytermesztő kollégák munkásságát. Igen nagy öröm volt számomra, hogy debreceni 
kollégáim méltóan folytatták Manninger G. Adolf munkásságát. Példamutató volt te
vékenységük, ahogy a növénytermesztési kutatásokat összekapcsolták az agrokémia, 
a meteorológia és a talajélet kutatásával. Eredményesen fejlesztették tovább Kerpely 
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majd Manninger munkásságát a talaj vízforgalmára vonatkozóan, az elővetemény 
összefüggésében. Különösen kiemelendő munkásságuk a növények harmonikus táp
anyag- és vízellátására vonatkozóan. Úgy gondolom, hogy a debreceni növénytermesz
tési kutatások méltó helyet vívtak ki maguknak hazai növénytermesztésünkben, és 
örömmel látom, hogy az ifjú generáció is színvonalasan folytatja a kor követelménye
inek megfelelően a növénytermesztési kutatásokat.

10.8.4.3. A Növénytermesztési Bizottság részt vett a Szegedi Akadémiai Bi
zottság (SZAB) által szervezett tudományos megbeszélés megrendezésében 1994. ok
tóber 12-én a SZAB Székházban (Szeged). A rendezvény témája: "Mit kérdezne Ön 
dr. Kis Zoltántól, a Földművelésügyi Minisztérium államtitkárától". A tudományos 
megbeszélésen, amelyet dr. Dimény Imre akadémikus vezetett, a Növénytermesztési 
Bizottság több tagja részt vett.

10.8.5. A bizottság kapcsolatai hazai és külföldi szervekkel

Kezdeményezői voltunk az Európai Agronómiái Társaság (European Society 
fór Agronomy) megalakulásának. Részt veszünk az European Journal of Agronomy 
szerkesztésében. A bizottság több tagja részt vett az European Society fór Agronomy 
3. kongresszusán 1994. szeptember 18 és 22 között Abano-Padova-ban.

Részt veszünk az European Weed Research Society közreműködésével 1995- 
ben Budapesten megrendezendő IX. Nemzetközi Tudományos Szimpózium megtar
tásában "Challenges fór Weed Science in a Changing Europe" témakörben.

10.9. NÖVÉNYVÉDELMI BIZOTTSÁG

10.9.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.9.1.1. 1994. március 8.
Az ülés témája a Felsőoktatási törvény és ennek hatása volt az egyetemi ok

tatásra. Dr. Sáringer Gyula akadémikus, bizottságunk elnöke (Pannon Agrártudományi 
Egyetem, Keszthely) ismertette a posztgraduális képzéshez benyújtandó akkreditációs 
pályázatok rendjét, az elfogadott pályázatokat. A törvény életbelépésével megkezdő
dik a magyarországi egyetemek akkreditációja is, amely majd a képzés színvonala 
szerint minősíti és rangsorolja a felsőoktatási intézményeket. Az egyetemek akkredi- 
tációjának folyamata 1998-ban zárul. Az előadáshoz kapcsolódóan dr. Klement Zoltán 
akadémikus vázolta az Országos Akkreditációs Bizottság működését, a pályázatok el
bírálásának szempontjait. Az ezredforduló növényvédelmi problémái c. tanulmányt dr. 
Gáborjányi Richard (MTA Növényvédelmi Kutatóintézete, Budapest) ismertette, majd 
annak írásos anyagát vitára bocsátották. Az összeállítás később az "Agro-21" Füzetek
ben (Az agrárgazdaság jövőképe 1994, 3: 70-83) jelent meg.
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10.9.1.2. 1994. június 21.
Az MTA Növényvédelmi Kutatóintézetében tartottunk vitafórumot, s e fórum 

általános következtetéseit foglaltuk össze a mellékelt memorandum formájában, s jut
tattuk el az Akadémia és a Földművelésügyi Minisztérium döntéshozóinak, az agrár
egyetemek és kutatóintézetek vezetőinek, bizottságunk tagjainak. A vitafórumon dr. 
Győrffy Béla akadémikus (MTA Mezőgazdasági Kutató Intézet) a növénytermesztés 
jelenlegi gondjairól és lehetőségeiről szólt. Beszámolt a talaj szerkezet és tápanyagel
látottság jelenlegi helyzetéről, a műtrágyák felhasználásának elmúlt évtizedben tapasz
talt csökkenéséről és ennek várható negatív következményeiről. Vita elsősorban a 
növénytermesztési módok, az agrárolló tágulása és a földtulajdon-változás hatásaival 
kapcsolatban alakult ki. Dr. Király Zoltán akadémikus (MTA Növényvédelmi Kutató
intézete, Budapest) a növényvédelmi kutatás helyzetét elemezve hangsúlyozta az el
lentmondást a termésbiztonság és minőségi elvárások gyakorlati kívánalmai, valamint 
a környezetvédelem megváltozott követelményei között. Kiemelte, hogy a kémiai nö
vényvédelem elsődleges szerepének megmaradása mellett az gyakorlatilag minőségé
ben alakul át, teret adva a biológiai védekezésnek és az integrált növényvédelmi mód
szerek bevezetésének. Dr. Seprős Imre előadása elsősorban a növényvédelem gyakor
lati kérdéseivel volt kapcsolatos, ezen belül is hangsúlyozva az integrált védekezési 
módok kialakításának fontosságát, a kórokozók és kártevők biztonságos előrejelzésé
nek kérdését. Megoldási javaslatai között a szakemberképzés és a szaktanácsadás re
formja voltak a legjelentősebbek. A hozzászólások elsősorban az egyetemi graduális 
és posztgraduális képzést érintették, örömmel említve a Pannon Agráregyetemen 
megindult növényorvos képzést is. A kiadott memorandum visszhangja alapján két
ségtelenné vált, hogy a további közös célok megvalósításához újabb javaslatokat is 
figyelembe kell venni.

10.9.2. A bizottság állásfoglalása a tudományterületet érintő kérdésben

A növényvédelem mai helyzete és legfontosabb feladatai az ezredfordulóig

A mai helyzet
A növényvédelem jelenlegi helyzetére jellemző a több évtized során kialakult 

és nemzetközileg is elismerten magas színvonalú, alapvetően a kémiai növényvédelmet 
preferáló

- növényvédelmi irányítás
- országos, állami növényvédelmi szolgálat
- növényvédelmi kutatás
- növényvédelmi oktatás
- növényvédelmi szaktanácsadás és
- növényvédelmi gyakorlat
mélyreható átalakulása. Ezt az átalakulást alapvetően a politikai rend

szerváltás és az ezzel összefüggő, a mezőgazdaság alapjait (tulajdonviszonyok) is át
rendező, jelenleg is zajló folyamatok határozzák meg. Az átalakulás - pozitív hatásai 
mellett - számos válságjelenséget is eredményez. Az MTA Növényvédelmi Bizottsága 
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feladatának tekinti, hogy a legfontosabb tennivalókra felhívja a figyelmet, még akkor 
is, ha egyes területek nem is tartoznak szakmai kompetenciájába. Különös figyelmet 
és a döntéshozó szervek részéről intézkedést igénylő területek:

- az országos növényvédelmi szolgálat nem megfelelően szabályozott működése, 
- a növényvédelemmel kapcsolatos hazai kutatási háttér kritikus helyzete, 
- az átalakuló, többszintű növényvédelmi szakképzés ellentmondásos, színvo

nalában helyenként jelentős eltéréseket mutató állapota,
- a szaktanácsadás átfogó szabályozásának hiánya, a kémiai növényvédőszerek 

forgalmának és felhasználásának meggyengült állami ellenőrzése.

Válságjelenségek, kihívások
A hazai mezőgazdaság nehéz, átalakuló helyzetben van. Tulajdon- és terme

lési viszonyaira a kettősség jellemző. A részben megmaradt termelőszövetkezetek és 
a kialakuló farmergazdaságok anyagi gondokkal, értékesítési nehézségekkel és telje
sítmény-zavarokkal küzdenek, a működőképesség határán vannak. Az agrártermelés 
visszaesett. Az élelmiszertermelés ugyanakkor stratégiai fegyver maradt, amelynek fej
lesztése egy agrárjellegű országban létkérdés. A mezőgazdaság kettős kihívás előtt áll: 
egyrészt fokozni kell a termelést a hazai szükségletek maradéktalan ellátása érdekében, 
ami egyben politikai kérdés, másrészt minőségileg kell átalakulnia ahhoz, hogy az Eu
rópai Gazdasági Közösség export normáinak eleget téve versenyképes termékekkel 
jelenjen meg a Nyugat-Európa-i piacokon. Mindezeknek a kihívásoknak csak úgy lehet 
eleget tenni, ha fokozzuk a mezőgazdaság támogatását, ezen belül a növényvédelem 
színvonalának fejlesztését, a tudományos kutatómunkát és az oktatást. Jelenleg a me
zőgazdaság fejlesztésére Európaszerte a szűklátókörűség és tudományellenesség jel
lemző, amely egyrészt nem veszi figyelembe azt, hogy ötven éven belül a mezőgazda
sági termelést kétszeresére kell emelni, hiszen a világ népessége is kétszeresére nö
vekedik, másrészt nem látja a parasztság nemzetmegtartó erejét. Ugyanakkor megfe
lelő fejlesztések és fejlettség esetén hazánk mezőgazdasága eséllyel versenghet a 
piacokért nemcsak Európában, hanem az egész világon is.

A támogatás legfontosabb területei
A növénytermelés a kémiai növényvédelmen alapuló, de környezetbarát ter

mesztési módok nélkül nem valósítható meg. Jelenleg legfontosabb gond a kedvezőbb 
talajállapot visszaállítása és a talajerózió elleni helyes talajművelés, a tájnak megfelelően 
differenciált tápanyagutánpótlás kérdése, a helyes vetésterület arányok kialakítása. Jelentős 
feladat a növényvédőszereket kijuttató géppark megújítása, mert a jelenlegivel az okszerű 
és kis mennyiségű szer kijuttatása nem lehetséges. A növénytermesztés a megfelelő 
mennyiséget és minőséget az agrárkemizálás nélkül nem tudja végrehajtani. A peszticidek 
és műtrágyák ésszerű és más, nem kémiai módszerekkel történő integrált felhasználása, a 
betegségek és kártevők megjelenése modern előrejelzésének megoldása, a szabályozott 
szaktanácsadás megszervezése, a növényvédőszerek forgalmazásának fokozott állami el
lenőrzése, a növényvédelem gyakorlatának legfontosabb kérdései.

Az európai szabványok bevezetése, a minőség állandó és fokozott ellenőrzése 
és védelme nélkül az agrárexport nem valósítható meg. Minőségellenőrző laboratóri
umoknak, a karantén szolgálatnak fel kell készülnie minden új feladat (pl. mikotoxinok 
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kimutatása, vírusmentes szaporítóanyagok ellenőrzése, karantén kártevők stb.) meg
oldására, a kutatásnak pedig új diagnosztikumok készítésére és a kimutatási eljárások ja
vítására.

A növényvédelmi kutatások alapvető feladata a természeti és emberi környe
zet védelmét figyelembe vevő integrált védekezési módszerek elveinek és gyakorlatá
nak kimunkálása, a kártevők és kórokozók biológiájának jobb ismerete, olyan ter
mesztési rendszerek kidolgozása amelyekkel a fenntartható növény termesztés megold
ható. A környezetkímélő növényvédelem legfontosabb eszköze a rezisztenciára neme
sítés, értve alatta nemcsak a hagyományos, hanem a biotechnológiai módszerek alkal
mazását. Kívánatos a biológiai védekezési módszerek fokozottabb fejlesztése, a meg
levő nemzetközi eredmények gyorsított bevezetése. A kémiai növényvédelem feladata 
olyan szűk hatásspektrumú, kis mennyiségben használható új típusú peszticidek (mik- 
roherbicidek, szelektív rovarölőszerek, feromonok, új formulációk) előállítása, ame
lyekkel a környezeti terhelés csökkenthető.

Az agrár kutatóintézetek a gazdasági csőd szélén állnak, az alaptevékenység 
ellátása sem biztosított, ugyanakkor jogos az igény, hogy európai szintű kutatómunkát 
végezzenek. Hiányzik egy átgondolt, egységes koncepció megfogalmazása és követke
zetes támogatása. A támogatás differenciálásának elvét figyelembe véve egy, minisz
tériumoktól független Agrárkutatási Alap létrehozásával a kutatóintézetek és az egye
temi tanszékek működőképessége megmenthető lenne.

A mezőgazdaság közeli és távlati fejlesztésének kulcsa az egyetemek és a velük 
szoros kapcsolatban álló kutatóintézetek kezében van. Az egyetemeknek a növényvé
delmi szakemberképzés, a szaktanácsadás feladatán kívül alapkutatási és posztgradu
ális képzési feladatokat is el kell látniuk. Ezek az új elvárások váratlanul, felkészület
lenül érték az egyetemeket, amelyek jelentős gazdasági segítség nélkül még a jelenlegi 
feladatokat is csak nehezen tudják ellátni. A kemikáliák felhasználásával összefüggés
ben erősödtek a környezetvédelemmel és a termékek béltartalmának minőségével 
összefüggő követelmények. A megváltozott igényekhez igazodó, korszerű szemléletű, 
mély agrokémiai és növényvédelmi ismeretekkel rendelkező - növényorvos - képzés 
beindítása szükségszerű és elengedhetetlen feladat.

Feladatok az ezredfordulóig
Megállapítjuk, hogy a mezőgazdaság jelenlegi helyzetéből megoldást csak a 

mezőgazdasági termelés, ezen belül a növényvédelem fokozott anyagi támogatása, szín
vonalának emelése jelenthet, amely a kormányzati szervek részéről kiemelt segítséget 
igényel, esetleg más területek rovására is. E területen legfontosabb feladataink:

1. Az állami növényvédelmi szolgálat helyzetének stabilizálása, jogi szabályo
zása, működésének az európai normatívákhoz való igazítása.

2. A növényvédelmi kutatás hazai bázisai helyzetének felmérése, méreteinek, 
struktúrájának és hatékonyságának meghatározása és a működés anyagi hátterének 
biztosítása.

3. A növényvédelmi szakképzés - tiszteletben tartva az egyetemek autonómi
áját - teljes vertikumának áttekintése és összehangolása, irányelvek kidolgozása abból 
a célból, hogy a különböző szintű képzési formák megfeleljenek a kialakulóban levő, 
a magángazdálkodásra épülő növénytermesztés igényeinek.
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4. A jelentős társadalmi és környezeti veszélyforrást képező növényvédőszerek 
forgalma és felhasználása állami ellenőrzésének az európai normáknak megfelelő 
megszigorítása.

5. Az átalakulás nehéz éveiben - ha kell állami támogatással - meg kell erő
síteni a növényvédelmi szaktanácsadást.

6. A növényvédelem hosszabb távú fejlődését meghatározó és a korszerű is
meretekre épülő átfogó kutatási koncepció kidolgozása, prioritások meghatározása. 
Állást kell foglalni a kémiai és a nem kémiai védekezés, az integrált növényvédelem 
kérdéseiben, kerülve részben a politika által motivált esetenként szélsőséges nézeteket 
("zöldek", különböző "bio-" irányzatok).

7. Fokozni kell az erőfeszítéseket a környezetkímélő új eljárások kutatása, 
valamint az új külföldi eredmények adaptálása területén.

10.9.3. A bizottsági üléseken elhangzott előadások

10.9.3.1. A fenntartható mezőgazdaság növényvédelme

Bevezetés

A hazai növényvédelem jelenlegi átalakulási folyamata egyaránt érinti a több 
évtized során kialakult és nemzetközileg is elismerten magas színvonalú

- növényvédelmi irányítást
- országos, állami növényvédelmi szolgálatot
- növényvédelmi kutatást
- növényvédelmi oktatást
- növényvédelmi szaktanácsadást és
- növényvédelmi gyakorlatot.
Az átalakulás - pozitív hatásai mellett - számos válságjelenséget is eredmé

nyez. Mind a megmaradt termelőszövetkezetek, mind a kialakuló farmergazdaságok 
anyagi gondokkal, értékesítési nehézségekkel és teljesítményzavarokkal küzdenek, 
gyakran a működőképesség határán vannak. Az agrártermelés visszaesett. Az élelmi
szertermelés ugyanakkor stratégiai ágazat maradt, amelynek megtartása és fejlesztése 
létkérdés. A mezőgazdaság kettős kihívás előtt áll: egyrészt mennyiségileg tervezhető 
szinten biztosítani kell a hazai szükségletek maradéktalan kielégítését, másrészt mi
nőségileg kell átalakulnia ahhoz, hogy az Európai Gazdasági Közösség normáinak ele
get téve versenyképes termékekkel jelenjen meg a Nyugat-Európai piacokon. Ezeknek 
a kihívásoknak csak úgy tehetünk eleget, ha javítjuk a növényvédelem tudományos 
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kutatómunkájának, oktatásának és gyakorlatának színvonalát. Megfelelő fejlesztések 
esetén ugyanis hazánk mezőgazdasága eséllyel versenghet a piacokért nemcsak Eu
rópában, hanem az egész világon.

A fenntartható mezőgazdaság kívánalmainak maradéktalanul eleget tevő nö
vénytermelés az integrált növényvédelem elvén alapuló, de környezetbarát termesztési 
módok nélkül nem valósítható meg. Jelenleg legsúlyosabb gond a kedvező talaj állapot 
visszaállítása és a talajerózió elleni helyes talajművelés, a tájnak megfelelően diffe
renciált tápanyagutánpótlás kérdése, a helyes vetésterület arányok kialakítása. Komoly 
feladat a növényvédőszereket kijuttató géppark megújítása, mert a jelenlegivel az ok
szerű és kis mennyiségű szer kijuttatása nem lehetséges. A növénytermesztés a meg
felelő mennyiséget és minőséget agrárkemizálás nélkül nem tudja biztosítani. A pesz- 
ticidek és műtrágyák ésszerű és más, nem kémiai módszerekkel történő integrált fel
használása, a betegségek és kártevők megjelenése modern előrejelzésének megoldása, 
a szabályozott szaktanácsadás megszervezése, a növényvédőszerek forgalmazásának 
fokozott állami ellenőrzése a növényvédelem gyakorlatának legfontosabb kérdései. Az 
európai szabványok bevezetése, a minőség állandó és fokozott ellenőrzése és védelme 
nélkül sikeres agrárexport nem valósítható meg.

A növényvédelmi kutatások alapvető feladata a természeti és emberi környe
zet védelmét figyelembe vevő integrált védekezési módszerek elveinek és gyakorlatá
nak kimunkálása, a kártevők és kórokozók biológiájának jobb ismerete, olyan ter
mesztési rendszerek kidolgozása amelyekkel a fenntartható növénytermesztés meg
oldható. A környezetkímélő növényvédelem legfontosabb eszköze a rezisztenciára ne
mesítés, értve alatta nemcsak a hagyományos, hanem a biotechnológiai módszerek 
alkalmazását. Kívánatos a biológiai védekezési módszerek fokozottabb fejlesztése, a 
meglévő nemzetközi eredmények gyorsított bevezetése. A kémiai növényvédelem fel
adata olyan szűkhatásspektrumú, kismennyiségben használható új típusú peszticidek 
(mikroherbicidek, szelektív rovarölőszerek, feromonok, új formulációk) előállítása, 
amelyekkel a környezeti terhelés csökkenthető. A kemikáliák felhasználásával össze
függésben erősödtek a környezetvédelemmel és a termékek béltartalmának minősé
gével összefüggő követelmények. A megváltozott igényekhez igazodó, korszerű szem
léletű, mély agrokémiai és növényvédelmi ismeretekkel rendelkező növényorvos-kép
zés beindítása szükségszerű és elengedhetetlen feladat.

A mezőgazdaság jelenlegi helyzetéből megoldást csak a mezőgazdasági ter
melés, ezen belül a növényvédelem fokozott anyagi támogatása, színvonalának eme
lése hozhat, amely a kormányzati szervek részéről kiemelt segítséget igényel.

Kemikáliák szerepe a mezőgazdaságban

A mezőgazdasági termelésben kártevők által okozott veszteségek történelme 
egyidős az emberiség történelmével. Ókori és újkori történelmünk számos, nagy ka
tasztrófát okozó kártevő inváziót ír le rozsdajárványoktól és sáskajárásoktól kezdve 
a burgonyavészig, melyek éhinséggel sújtották a lakosságot. Megbízható felmérések 
szerint a kultúrnövényeket károsító élő szervezetek napjainkban világszerte, átlagosan 
mintegy 35 %-kal csökkentik a mezőgazdasági terméshozamokat. Ebből az állati kár
tevők, elsősorban a rovarok 14 %, a mikroorganizmusok, ezek között is főleg a gom
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bák 12 %, és a gyomnövények 9 % termésveszteséget okoznak. A növényvédelem 
feladata, hogy kiküszöbölje ezt a káros hatást, biztonságossá tegye a termelést.

Napjainkban a növényvédelem jövőjének az a legfontosabb kérdése, hogy 
alapvetően kémiai jellegű marad-e, vagy rátér egy új útra - amelyet nagyon sokan 
kívánnak - és vegyszermentessé válik? Úgy tűnik, még éveken, évtizedeken át egyen
súlyozni kell a kémiai és nem kémiai növényvédelmi módszerek között. A kémiai 
növényvédelmet teljes egészében nélkülözni naivitás lenne.

Az élelmiszertermelés óriási sikere, amit a század eleje óta folyamatosan elért, 
alapvetően két tényezőnek köszönhető:

(1) a kemizálásnak (azaz a műtrágyák és növényvédőszerek alkalmazásának) és
(2) a genetikai ismeretek növénynemesítési alkalmazásának.
Ezt a tényt nem szabad figyelmen kívül hagyni, amikor a túlzásba vitt kemi- 

zálást kárhoztatjuk. Tárgyilagosan vizsgálnunk kell a pazarló növényvédőszer haszná
lat károsságát, de nem feledkezhetünk meg arról, hogy színvonalas hazai élelmiszer
ellátás és jelentős export csak úgy képzelhető el, ha arányos mértékben ugyan, de 
továbbra is használunk műtrágyákat és növényvédőszereket!

Megállapításunkat két fontos tényező is alátámasztja:
(A) Az élelmiszerexporttal jelentős mennyiségű tápelemet (pl. foszfort stb.) is 

exportálunk külföldre, amit vissza kell pótolnunk. A visszapótlás csak istállótrágyával, kom- 
poszttal stb. nem valósítható meg, vagyis műtrágyák alkalmazására is szükség van.

(B) Az mindenki előtt nyilvánvaló és könnyen érthető, hogy az ember- és 
állatorvoslásban nem mondhatunk le teljesen a gyógyszerekről (más szóval a kemizá- 
lásról). Ha ez így van, akkor az is igaz, hogy a növények védelme és gyógyítása sem 
nélkülözheti a növényvédőszereket. Arra azonban törekednünk kell, hogy amennyire 
lehet, visszaszorítsuk a felhasznált peszticidek mennyiségét.

Az elmúlt évtizedekben a növényvédelem a betegségek, rovarkártételek és a 
gyomok által előidézett károk gyógyításában, illetőleg leküzdésében óriási sikereket 
ért el. Sajnos, az ún. "high input" mezőgazdaság, tehát az intenzív mezőgazdálkodás 
bizonyos veszélyekkel jár. A peszticideknek, a növényvédőszereknek van ún. non-tar- 
get (tehát nem célra irányuló) hatásuk, amely káros. Káros az emberi szervezetekre, 
káros lehet a magasabb rendű állatokra, az élő és élettelen környezetre is. Napjaink 
tehát a kémiai növényvédelmi kutatást és felhasználást kettős kihívás elé állították. 
Amellett, hogy maradéktalanul eleget kell tennie a mezőgazdasági termelés bizton
ságát garantáló feladatainak, csak olyan anyagokat alkalmazhat, melyek az emberre 
és a természetes környezetre nincsenek káros mellékhatással. A növényvédelmi kuta
tás és a gyakorlat e két, külön-külön is igen nehezen teljesíthető követelményrend
szernek csak rendkívüli erőfeszítések árán tehet eleget.

A növényvédőszerek gyártása, forgalmazása és felhasználása folyamatos el
lenőrzés mellett történik. Az elmúlt évtized során a növényvédőszereket előállító gyá
rakban jelentős változás ment végbe a termékekkel kapcsolatos társadalmi és környe
zetvédelmi felelősséggel kapcsolatosan, ugyanis az elmúlt években a peszticidekkel 
szemben támasztott követelmények jelentős mértékben megváltoztak, s így azok gya
korlati alkalmazása is jelentős változáson ment keresztül. Napjainkban a kezelések 
számát már nem csak a termelésbiztonság szabja meg, hiszen ez elkerülhető gazdasági 
veszteségek forrása is lehet, s így feleslegesen terheli növényvédőszerekkel a környe



424

zetet. A termékek szelektivitásának növelése a hatékonyság növekedésével jár együtt, 
lehetővé téve a területre eső peszticidterhelés csökkentését. Emellett, a jelenleg hasz
nált szerek kevésbé mérgezőek, mint a korábbiak voltak.

Kitekintés az ezredforduló kémiai növényvédelmére

Napjainkban a növényvédelem jelentős átalakuláson megy keresztül. A kémiai 
növényvédelem oly módon változik, hogy biztonságosabb, rugalmasabban kezelhető, 
más technológiákkal könnyebben kombinálható és a környezetre egyre kevésbé ve
szélyes anyagok kerülnek forgalomba, amelyek ugyanakkor aktívabbak és olcsóbban 
előállíthatok lesznek.

Egyre fontosabbá válik mindazon lehetőségek felderítése és felhasználása, 
amelyek a kémiai növényvédelmen kívül rendelkezésünkre állnak. E téren a biológiai, 
ezen belül is a genetikai adottságok jobb kihasználása, valamint az agrotechnikai le
hetőségek maximális figyelembevétele a döntő. A kémiai védekezésre már csak akkor 
kell, hogy sor kerüljön, ha az egyéb lehetőségek már kimerültek. Növénynemesítésen és 
agrotechnikán alapuló védekezés eddig is volt, ezek szerepe azonban a jövőben megnő. 
A kémiai növényvédelem elveszti monopolhelyzetét, a növényvédelembe egyre inkább 
integrálódnak a környezetkímélő biológiai és agrotechnikai védekezési módok. A leglé
nyegesebb maga az a szemléletváltozás lesz, amely a környezet fokozottabb védelmét he
lyezi előtérbe, nemcsak az ember egészségére helyezve a hangsúlyt, hanem a természeti 
környezetnek, mint egésznek a fenntartását és megóvását tűzte ki célul.

A megváltozott szemléletmód felhasznál minden eddigi és távlati lehetőséget 
a növénytermesztés és ezen belül a növényvédelem reformálásában. A hagyományos 
növénynemesítéssel rezisztens fajták előállítása ma a legolcsóbb és a természet meg
óvása szempontjából legfontosabb módja. Fogékony populációkat csak kémiai úton 
védetté tenni vagy nem, vagy csak igen komoly áldozatok árán lehetséges. Hasonló
képp a kártevők fejlődésmenetének, biológiájának ismeretében tökéletesebbé válik 
az előrejelzés, a felesleges kémiai kezelések elkerülhetők, de kiküszöbölhetők azok a 
káros hatások is, amelyeket a kémiai kezelés az adott ökoszisztéma összetételében 
okoz, vagy a biodiverzitás csökkenését idézik elő. Ez utóbbi kérdés főleg a környe
zetvédelem területére esik. Megnyugtatóak azonban azok a törekvések, amelyek a 
biodiverzitás megóvásával és figyelési rendszerének kidolgozásával kapcsolatosak.

A felhasznált kemikáliák mennyisége

Magyarországon az elmúlt évtizedekben sok növényvédőszert használtunk. 11 
kg peszticidet alkalmaztunk hektáronként, ami nagyjából 5 - 5 és fél kg-os aktív ha
tóanyag-mennyiségnek felel meg. Ez eléggé magasnak mondható: a nyugat-európaival 
közel azonos, az amerikai átlagokat pedig meghaladja. Ez a növényvédőszer meny- 
nyiség nyilvánvalóan nemkívánatosán sok, ezt a szakemberek mindig is elismerték. A 
probléma azonban az volt a múltban, hogy a nagyüzemi gazdálkodás miatt tökéletes 
biztonságra kellett törekedni, ennek következtében sokkal több növényvédőszert kel
lett kiszórni, kipermetezni, mint amennyire szükség volt. Ehhez járult még az, hogy 
az előrejelzés, tehát a rovargradációk, a növényi betegségek, mikroorganizmusok tér- 
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jedésének előrejelzése sajnos nem fejlett, gyermekcipőben jár. Emiatt tehát sok nö
vényvédőszert kellett használnunk, mondhatjuk nyugodtan, hogy fölöslegesen. Hogyan 
lehet ezen változtatni? Nagy kihívással állunk szemben. Ma minden európai kormányzat 
határozottan leszögezi azt, hogy a kémiai növényvédelmet vissza kell szorítani. Jól tudjuk 
azonban, hogy a kémiai növényvédelem és a mezőgazdaság kemizálása előfeltétele a nagy 
termésátlagoknak. A "high-input", az intenzív mezőgazdaság magas terméseredményeket 
biztosít. Ennek előfeltétele az intenzív műtrágya- és növényvédőszer (peszticid) használat. 
A túlzott használat miatt azonban feltétlenül vissza kell szorítani a kémiai növényvédelmet, 
kérdés azonban, hogy hogyan. Tudniillik nem elég a kívánalmat megfogalmazni, azt is 
tudnunk kell, hogy hogyan szeretnénk azt végrehajtani.

Vizsgáljuk meg, hogy a gyomok szabályozását illetően milyen lehetőségek áll
nak rendelkezésünkre. Szeretnénk hangsúlyozni, hogy ma és az elmúlt kb. 20 évben 
Magyarországon az összes növényvédőszer 60 %-a herbicid, azaz gyomirtószer volt. 
Svédországban, Amerikában az összes peszticidnek 80 %-a gyomszabályozószer. Jól 
tudjuk, hogy biológiai védekezéssel, szántóföldön gyomokat nem lehet irtani, legfel
jebb középkorinak tekinthető módszerekkel (kapálással). A nem kémiai növényvéde
lem tulajdonképpen utópia, és az is marad legalább 5-10 évig. Mérsékelni azonban 
lehet a növényvédőszerek dózisait, s ezek között a herbicidekét is. Foszfolipid adju- 
vánsok segítségével 25-30 %-kal mérsékelhető a kijuttatott herbicid mennyiség. Az 
ammonium-nitráttal kevert herbicidek dózisa is csökkenthető. A nemzetközi konszer
nek nagy kutató laboratóriumai újabban olyan hatékonyságú gyomszabályozó szereket 
hoztak forgalomba, amelyek 10 g alatti mennyiségben alkalmazhatók hektáronként, 
toxicitásuk pedig kisebb, mint a közönséges konyhasóé.

Hazánkban a legtöbb növényvédőszert a 80-as évek első felében alkalmazta 
a mezőgazdaság, és a felhasználás 1985-ben érte el a maximumát (mintegy 5 kg/ha 
átlagos kijuttatott mennyiséggel). Ebben a gyomirtószerek aránya mintegy 50 % volt. 
1991-re a felhasznált növényvédőszer hatóanyag 2,6 kg/ha lett, 1992-ben már csak 2,3 
kg/ha volt. A csökkenés több, egy irányba ható összetevő eredőjének tekinthető. Ré
szint a gazdasági nehézségek fokozódása és a mezőgazdaságot ért társadalmi átalakulás 
következményeként állt be a változás, de szerephez jutott a hatékonyabb szermegválasztás 
is, amennyiben a szelektívebb és kisebb dózisokban is hatásos szerek kerültek előtérbe. 
A peszticidfelhasználás jelentős csökkenése környezetvédelmi szempontból örvendetesnek 
mondható. A vegyszeres védekezés elmaradása miatt azonban fenyegető járványok ala
kulhatnak ki, esetleg élelmiszereink mikotoxinokkal fertőződnek, a csapadékos évek pedig 
a gyomok robbanásszerű elterjedését okozhatják.

Az elkövetkező időszak várhatóan kikényszeríti a növényvédőszerek racionális 
használatát, mely - ellentétben a korábbi gyakorlattal - nem lehet túlzó, elsősorban a 
műtrágyák, növényvédőszerek magas árai, illetve a kijuttatás magas költségei miatt. 
A felhasználás során az ökonómiai és a környezetvédelmi, ökológiai szemlélet együt
tesen lesz meghatározó. Figyelmet érdemel azonban a kis- és nagygazdaságokban ér
vényesülő mezőgazdasági kultúra és szaktudás között jelenleg megtalálható óriási 
szintkülönbség, ami minden bizonnyal problémákat okoz a szerfelhasználás körül is.

Magyarországon nincs számottevő baj a kemizálás eszközeinek felhalmozódá
sával, sem a vizekben, sem a talajokban, sem az élelmiszerekben. Ezt a Földművelé
sügyi Minisztérium munkatársai által végzett vizsgálatok egyértelműen igazolják. E 
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tekintetben számos fejlett országban (pl. Hollandiában, vagy az Egyesült Államokban, 
Kaliforniában) lényegesen súlyosabbak a problémák. Kedvező helyzetünk annak kö
szönhető, hogy a Földművelésügyi Minisztérium szakemberei már évtizedek óta igen 
óvatosak voltak a növényvédőszer-engedélyezést illetően, és azt is elérték, hogy a 
nagyüzemi növényvédelmet szakmérnökök irányítsák.

Jelenleg veszélyesen kevés a hazánkban felhasznált kemikália. Ennek a jelen
legi "visszafejlődésnek" a mezőgazdasági birtokrendszer átalakulásának bizonytalan
ságai mellett főleg az agrárolló hihetetlen mérvű szétnyílása az oka. Ez annyit jelent, 
hogy a mezőgazdaságban használt kemikáliák ára az agrártermékek árához képest 
megfizethetetlenül magasra emelkedett. Agrárközgazdász szakértők szerint ilyen mér
tékű agrárolló az újabb kori magyar történelemben még nem fordult elő. Ezen vál
toztatni kell, mégpedig nyilván nem a mezőgazdasági termékek árának növelésével, 
hanem a műtrágyák és peszticidek árának támogatásával. Ezt a terhet a magyar gaz
daságnak ki kell bírnia, mert különben az agrárválság egyre súlyosabbá válik! Egy 
példa: a földek gyomosodása különösen veszélyes lehet akkor, ha csak egy kissé is 
csapadékosabb lesz a vegetációs időszak alatt az időjárás (azaz tavasszal és nyáron). 
Az is veszélyeket rejt magában, hogy a múlt években sorozatosan elmulasztottunk a 
betegségek és növényi kártevők ellen védekezni. Bármikor ránk köszönhet egy-egy 
nem várt járvány vagy rovar-gradáció.

Biogazdálkodás

A kemizálás időszaka (azaz a század eleje) előtti időkben az európai földmű
ves évszázadokon át a biogazdálkodási formát alkalmazta. A kérdés tehát valójában 
az, hogy visszatérhetünk-e ehhez a gazdálkodási formához, amely nyilvánvalóan kör
nyezetkímélő volt, de az önellátó gazdálkodást jellemezte és nem az árutermelő gaz
dálkodást, ahol a nyereség kényszer óriási mértékű. Ezt a tényt a jószándékú, ám nem 
teljesen elfogulatlan környezetvédők néha elfelejtik. A tárgyilagos szakértők, akik 
ugyancsak környezetvédelmi érzésűek, jól tudják, hogy a nem kémiai, ún. biogazdál
kodás vagy szerves gazdálkodás ("organic farming"), alternatív gazdálkodás stb. első
sorban a hobby-farmokon lehetséges. Itt ugyanis nem szempont a jövedelmezőség, a 
kielégítő élelmiszer-ellátás vagy az exportra termelés.

Az MTA Növényvédelmi Kutatóintézetében nagyon alapos vizsgálatok foly
nak a tekintetben, hogy miként lehet jó herbicid hatású vegyületeket közönséges nö
vényfajokból izolálni. Ma ugyanis a nagyközönség, sajnos nem mindig megokoltan, de 
a mesterséges anyagokat kívánja természetes anyagokkal helyettesíteni. A természetes 
anyagokkal szemben ugyanis nagyobb a bizalom, a mesterséges anyagokról sokan azt 
hiszik, hogy föltétlenül mérgezőek és nagyon károsak emberre, állatra és a környezetre 
egyaránt. Ez nem mindig helytálló. Ennek ellenére az egész világon terjed a természetes 
anyagok felhasználása. Kollégáink megvizsgáltak összesen 184 növényfajt, hogy extraktu- 
maik vajon bírnak-e valamilyen gyomirtó hatással, és ezek közül 25 valóban gyomszabá
lyozó hatást mutatott. Az eljárás pillanatnyilag szabadalmi elbírálás alatt van.

Mit tehetünk a fertőző növényi betegségek ellen, hogy visszaszorítsuk a kémiai 
növényvédőszereket? Egyelőre nem sokat, bár kísérletek, próbálkozások történtek. A 
trichoderma fajok, például, amelyek a talajban élnek, és amelyek rendkívül erőteljes 
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antagonista hatással bírnak olyan talajlakó gombákkal szemben, amelyek növényi be
tegségeket idéznek elő, nagy jelentőségűeknek tűnnek. Amerikában fedezték fel 1935- 
ben, illetve 36-ban a penicillin fölfedezése előtt. A vegyületet tisztították, és tisztított 
állapotban antagonistaként alkalmazták Fusarium fajok, Verticillium fajok, Rhisokto- 
nia, stb. ellen. A kutatás annak idején befejeződött, valami miatt nem volt praktikus, 
így nem folytatták ezeket az érdekes kísérleteket. Most azonban a Trichoderma ku
tatás a reneszánszát éli, mert remény van arra,, hogy a gomba produktumaival jól le 
tudjuk küzdeni a veszedelmes Fusarium, Verticillum, Rhisoktonia, stb. fajokat, a szán
tóföldön és a kertészetben egyaránt.

Előrejelzés

Az előrejelzés rendkívül fontosságú. Ennek segítségével ugyanis le tudjuk 
csökkenteni a kémiai védekezések számát, ill. meg tudjuk határozni azt, hogy pl. egy 
alma ültetvényben a növényi kártevők természetes ellenségei mikor rajzanak, s ez 
alatt az idő alatt nem permetezünk, egyszerűen kihagyjuk a védekezést, akkor ezzel 
megóvjuk a természetes ellenségeket, a hiperparazitákat és ragadozókat, és ezzel tu
lajdonképpen egyfajta nem-kémiai növényvédelmet hajtunk végre.

Rovarhormonok

A rovarok ellen rengeteg igen veszélyes, emberre is káros hatású inszekticidet 
permetezünk ki. Újabban megnövekedett a kívánalom a tekintetben, hogy ha nem 
tudunk biológiai védekezést megvalósítani - ami igen nehéz a legtöbb esetben - akkor 
legalább olyan inszekticideket használjunk, amelyek sem állatokra, sem emberre nem 
veszélyesek. Ilyenek pl. a rovar hormon analógok. Ilyen vegyületet sem növény, sem 
állat, sem ember nem szintetizál, tehát e szervezetekre nem is hatnak e hormonok 
ill. hormon analógok. E vegyületeket jelentős sikerrel lehet, legalábbis kísérletekben, 
kísérleti szinten, rovarkártevők leküzdésére alkalmazni. Ferómon típusú termékek el
őállítása és forgalmazása már hazánkban is megtörtént, és ezek alkalmazásával nem 
csak a káros rovarpopuláció csökkenthető, de esetenként megvalósítható az adott faj 
előrejelzése is. A rovarok viselkedését befolyásoló kémiai anyagok bevetése is napi
renden van. Ezek a próbálkozások azonban csak kísérleti stádiumban vannak, kutatási 
szinten állnak, és sajnos drágábbak, mint a közönséges növényvédő szerek alkalma
zása, úgyhogy egyelőre igazi áttörést nem várhatunk.

Biológiai védekezés

A biológiai védekezés elsősorban a rovarok ellen igen jó hatású. A Bacillus 
thuringiensis ravarkárosító baktériummal értek el sikereket. E baktérium toxikus fe
hérjét termel, mely igen sok rovar fajt károsít, azaz horizontális hatású. Ezt a bakté
riumot különlegesen sikeresen alkalmazták erdészeti kártevők ellen, de szántóföldi 
kártevők ellen is. E toxikus fehérjének a génjét izolálták, és beépítették pl. gyapot
növénybe, mely így maga termel rovarölő hatású fehérjét. Ez az első transzgénikus 
növény, amelyet biotechnológiai módszerrel állítottak elő, s amely Dél-Amerikában 
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már termesztésben van. Ez a biológiai növényvédelem nagyszerű példája. Ezen kívül 
azonban jelentős sikerekről nem tudunk. Azt is meg kell jegyeznünk, hogy a Bacillus 
thuringiensis ellen ugyanúgy kialakult rezisztencia, mint ahogy bármely kémiai növény
védőszer ellen. Naivitás tehát abban reménykednünk, hogy ha biológiai eszközt hasz
nálunk védekezésre, akkor rezisztencia ezen biológiai tényező ellen nem fog kialakul
ni. Az elmúlt egy-két évben a rezisztencia megjelent Amerikában, a Hawai-i szigete
ken, Indonéziában, Thaiföldön stb.

Annak ellenére tehát, hogy ma már kereskedelmi forgalomba is kerültek ilyen 
készítmények, a kérdéskör nagy része még csak alapkutatási programokban szerepel. 
Előrejelzések egybehangzó megállapítása szerint az agrobiológiai szerek a közeljövő
ben a piac kis hányadát képviselik csupán. Számuk és felhasználási területük azonban 
várhatóan bővül, mivel alternatívát nyújtanak a szintetikus peszticidekkel szemben. A 
Bacillus thüringiensis alkalmazásával kapcsolatos kísérletek már évtizedes, köztük ha
zai kutatásokra tekinthetők vissza. Üvegházi termesztésben már elterjedten használják 
a ragadozó rovarokat, a levéltetveket pusztító fürkészdarazsakat. Nemzetközi kísér
letek folynak a baculovirusok mezőgazdasági felhasználására, hogy ezzel is csökkent
sék az inszekticidek mennyiségét.

Növénynemesítés

Az igazán hatásos, és leginkább környezetkímélőnek tekinthető növényvédel
mi eljárás a növénynemesítés lenne. A rezisztens növények előállítása a növényneme- 
sítők régi törekvése. A magyar növénynemesítők igen szép sikereket értek el a búza 
rozsda- és a lisztharmat-rezisztencia kialakítását illetően. Ez azonban rendkívül mun
ka- és időigényes folyamat, és itt is előfordul, hogy a rezisztensnek talált növényfajta 
előbb-utóbb fogékony lesz. Ha tehát mi egy lisztharmat-rezisztens fajtát elterjesztünk 
egy országban, akkor ott körülbelül a tapasztalatok szerint 6-8 év múlva kialakul a 
rezisztencia, vagyis a rozsda és a lisztharmat olyan biotípusai, olyan rasszai terjednek 
el, amelyek a korábban rezisztens növényt is megfertőzik. A növénynemesítés 
klasszikus módja a szelekció. A második a keresztezéses növénynemesítés, amely már 
valódi növénynemesítésnek fogható föl. A legutóbbi évek biotechnológiai kutatásai 
pedig a növénynemesítés tárházát új lehetőségekkel egészítették ki. Növényvírusok 
köpenyfehérjéjét kódoló génszakaszokat kultúrnövényekbe ültetve számos esetben ke
resztvédettségen alapuló rezisztenciát értek el, s más hasonló távlati lehetőségek nyíl
tak a vírusbetegségek elleni biotechnológiai védekezésben. A gomba- és baktéri
umkártevők ellen ilyen védekezési mód kialakítása még nem történt, alapkutatások 
azonban e téren is intenzíven folynak. így, a baktériumfertőzések és gomba-parazita 
kölcsönhatások jobb megismerésével, a kórokozó génszerkezetének és működésének 
feltárásával azonban ezen a területen is az ezredfordulóra áttöréssel számolhatunk. 
Növényekből kártevők elleni rezisztencia-géneket még nem azonosítottak, így a kö
zeljövőben még nem várható ezek felhasználása a biotechnológiai növénynemesítés
ben. Rovarrezisztens transzformált növényeket azonban állítottak már elő (lásd fent), 
és eredményeket értek már el egyes gyomirtószer-rezisztens növényfajták biotechno
lógiai előállításban is.
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A biotechnológiai növényvédelem az ezredforduló jelentős módszere és al
kalmazott tudományága lesz, amely olyan esetekben is hozhat sikert, amelyekben a 
hagyományos növénynemesítés nem vezethet eredményre.

Kormányzati intézkedések

A magyar növényvédelem az elmúlt néhány évtizedben kiválóan működött. 
A jelenlegi kormányzat nagyon fontosnak tartja azt, hogy integrált növényvédelmi 
programokat valósítsunk meg. Ekkor biológiai, művelési és kémiai módszereket in
tegrálunk és együttesen alkalmazzuk elsősorban a gyümölcsösökben és a zöldségkul
túrákban. A múltban, kb. 8-10 év óta, nem volt akut mérgezési probléma Magyaror
szágon (kivéve az öngyilkossági kísérleteket). Növényvédőszerrel nem történt halálos 
mérgezés, és ez nagyon nagy eredmény. Sokan nem veszik tekintetbe, hogy a Növény
védelmi Állomások eredményes munkálkodásának következtében, a növényvédelmi 
kultúra elterjedésével elmaradtak az akut mérgezések. A kanadai és amerikai növény
védők közösen megneveztek 12 rossz növényvédőszert, a "piszkos tizenkettőt" ame
lyeket nem szabad a jövőben használni, mert ezekről kiderült hogy mérgezőek. Ezek 
közül a magyar mezőgazdaságban 11 -et soha nem használtunk. Viszont a közeljövőtől 
bizonyos értelemben félni kell, hiszen a magán, a hobby farmerek és a hobby kertészek 
gazdaságában vagy a háztájiban sajnos kialakulnak a növényvédelmi házi "gyógyszer
tárak". Azt is büszkén mondjuk, hogy a világon elsőként alakítottunk ki egy Balaton 
körüli biztonsági gyűrűt, ahol nem szabad műtrágyát vagy növényvédőszert tárolni, 
illetőleg használni. E tekintetben világviszonylatban is az elsők között vagyunk. A föld
művelésügyi kormányzat legújabb rendelkezése szerint, aki környezetkímélő növény
védelmet folytat, és ezt bizonyítani tudja, az földadó kedvezményben részesül? Megint 
azt lehet mondani, hogy Európában ez kivételes helyzet, ami a környezetvédelemnek 
a pártolása igen magas szinten. Igen jó jel, hogy Magyarországon mintegy 3000 "nö
vényorvos" működik, s ezek közül 1400 növényvédelemmel foglalkozik. A növényorvos 
képzés új alapokon napirenden van.

Biodiverzitás

A környezetvédők aggodalmai néha túlzottak. Hallottuk, hogy a növényvédő
szerek alkalmazása következtében bizonyos fajok kipusztulnak. Annak idején Carson 
híres könyve, a "Silent Spring" (Néma Tavasz) is ezt hirdette. Az MTA Növényvédelmi 
Kutatóintézetében 10-éves szabadföldi kísérlet folyt kukoricásban és alma kultúrában. 
Az eredmény: egyetlenegy faj sem tűnt el. Még az igen erős kémiai növényvédelmi 
beavatkozás következtében is csak időlegesen tűntek el káros, közömbös és hasznos 
rovarfajok, és meglepően gyorsan helyreállt az egyensúly. Ezt a figyelemre méltó vizs
gálatot tekintetbe kell venni akkor, amikor a kémiai növényvédelem környezeti hatá
sait értékeljük. A kémiai növényvédelmet összhangba kell hozni a biológiai vagy a 
műveléssel kapcsolt növényvédelemmel, azaz, egyensúlyozni kell a kémiai és a nem 
kémiai növényvédelem között.
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Integrált növényvédelem

Az integrált növényvédelem (IPM) gyakorlatának megvalósítása napjaink le
gidőszerűbb kihívása, hiszen csak ennek segítségével egyesíthetjük ismereteinket a 
kártevők és kórokozók elleni védekezésben. Az IPM szisztematikus megvalósítása a 
kémiai módszerek alkalmazásának egyértelmű csökkenését eredményezi, bár megha
tározó eleme a kémiai növényvédelem marad. Az ökoszisztéma beható ismerete, a 
betegségek és kártevők megbízható előrejelzése és matematikai modellezése, a helyes 
agrotechnikai eljárások alkalmazása, a harmonikus tápanyagellátás és növényápolás 
együttesen segítséget nyújt a kémiai kezelések szereinek, időpontjának és dózisainak 
optimális kiválasztásához.

Összefoglalás

A Világbank előrejelzése szerint a Föld lakosainak száma 2030-ig 50 %-kal 
nő, és eléri a 8,5 milliárdot. Az egy főre jutó mezőgazdasági terület, mely harminc 
évvel ezelőtt még fél hektár volt, harminc év múlva várhatóan egyötöd hektárra csök
ken. Ez a népességrobbanás olyan világméretű élelmezési problémát vet fel, amelynek 
jó részét a mezőgazdaságnak kell megoldania, az elosztási, kereskedelmi stb. viszo
nyok megváltoztatása mellett. A népélelmezési gondok elvileg megoldhatóak lennének 
világméretekben is, ha ki tudnánk küszöbölni azokat a termésveszteségeket, amelyet 
a kórokozók, kártevők és a gyomnövények okoznak.

Magyarországon az ezredfordulóra megváltozik a mezőgazdasággal foglalko
zó népesség aránya és ezzel párhuzamosan átalakul a mezőgazdasági termelés szer
kezete is. Ez azt jelenti, hogy a gazdaságok az intenzívebb formára térnek át, azaz, a 
mezőgazdasági termelés és feldolgozás hazánkban is fokozott mértékben válik ipar
szeréivé. E változások szükségszerűen eredményezik az iparszerű növényvédelem fenn
maradását és szükségszerű fejlődését. A változó termékszerkezet kihat a növényvé
delmi módszerek választékára is. A termésbiztonság, a minőségi és ugyanakkor ipar
szerű termelés elképzelhetetlen a kémiai növényvédelem fenntartása nélkül.

Az új kémiai növényvédőszerek kutató-fejlesztő munkájában egyértelmű ten
denciák érvényesülnek: a munka nem-célszervezetekre kevésbé ható, hatástartamában 
szabályozott, hatóanyagok szintézisére irányul. Az új növényvédőszerek engedélyez
tetéséhez szükséges vizsgálatok spektruma bővül.

A termésbiztonság és a magas termésátlagok elérésére a növényvédelem a 
közeljövőben még fontosabb szerepet tölt be mint napjainkban. Emiatt a növényvé
delem az egyre éhesebb világ élelmiszerszükségletének biztosításában várhatóan egyre 
fontosabb szerephez jut, ám ennek megfelelően át is alakul. Hagyományos, peszticidek 
használatán alapuló formája a rendszerszemléletre épített gyakorlatnak adja át helyét. 
Az új gyakorlat a növény-kártevő viszonyt nem elkülönülten kezeli, hanem az agroö- 
koszisztéma további tényezői - azaz, az éghajlati, a helyi földrajzi, valamint a káros 
és hasznos élő szervezetekből álló biológiai tényezők - kölcsönhatásainak függvényé
ben. A rendszerszemlélet elősegíti a peszticidek használatát elkerülő növényvédelmi 
módszerek alkalmazását, mivel magában foglalja a betegségek és kártevők előrejel
zését, az ezeknek ellenálló kultúrnövények nemesítését, a biológiai és mechanikai 
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növényvédelmi eljárásokat és új, peszticid-takarékos gépek működtetését. E módszerek kö
rültekintő, egyensúlyozó alkalmazásánál eredményesebb, megbízhatóbb, gazdaságosabb és 
a környezetünket kevésbé terhelő növényvédelmet - mai ismereteink alapján - nehéz elkép
zelni. A jövő új gyakorlatának kialakítása azonban nem valósítható meg igen szerteágazó, 
idő- és munka - és költségigényes kutató- és fejlesztőtevékenység nélkül. Ennek eredménye
ként azonban a növényvédelemben már a közeljövőben megszűnhet a peszticidek jelenlegi 
meghatározó szerepe, és több területen lehet igazi alternatíva a biogazdálkodás.

A fenntartható mezőgazdaság - mely hosszútávon is biztosítani tudja a ter
mészeti környezet megóvását - sokak számára egyet jelent a teljesen vegyszermentes 
"klasszikus" gyakorlat, az ún. "low-input" mezőgazdaság megvalósításával. Létezik 
azonban a "high-input" típusú (azaz jelentős mértékben vegyszerfüggő) fenntartható 
mezőgazdaság is, bár ennek gyakorlati megvalósítása igényes előkészítő munkát igé
nyel. Biztosítani kell ugyanis, hogy az alkalmazott vegyszerek ne okozzanak környezeti 
elváltozásokat. Úgy véljük, Magyarország számára a high-input mezőgazdaság jelenti 
a követendő gyakorlatot. Ennek elsősorban az az oka, hogy viszonylag kicsi az a föld
terület, mely low-input típusú fenntartható mezőgazdaságra alkalmas. A vegyszermen
tes növényvédelem jelentős kockázatokat hordoz, mivel az élő és élettelen környezet 
hatásaitól igen erősen függ. Emiatt kevésbé tervezhető, az előállított termékek minő
sége beltartalmi értéke változó, esetenként baktérium- és gombafertőzők emberre és 
melegvérű állatokra mérgező másodlagos termékeivel szennyezett.

10.9.4. A bizottság rendezvényei

10.9.4.1. Növényvédelmi Tudományos Napok
1994. február végén került sor a MAE Növényvédelmi Társaság, az FM Nö

vényvédelmi Főosztálya és az MTA Növényvédelmi Bizottsága közös szervezésében 
a Növényvédelmi Tudományos Napok előadássorozatának megtartására. Ez a már 
történelmi hagyományokkal rendelkező szakembertalálkozó a negyvenedik alkalom
mal került megrendezésre. A nagy érdeklődéssel kísért rendezvény bevezető plenáris 
ülésén az MTA Agrártudományok Osztályának tagjai is megjelentek. A bevezető el
őadást dr. Balázs Ervin tartotta a molekuláris virológia legújabb eredményeiről. Külön 
kihangsúlyozta a vírusok elleni biotechnológiai védekezés lehetőségein belül azokat a 
hazai eredményeket, amelyeket a vírusok köpenyfehérje génjeinek felhasználásával 
értek el a transzgenikus növényekben. A szekcióüléseken összesen 124 előadás hang
zott el. Az agrozoológiai szekcióban 44 előadás foglalkozott új kártevők megjelené
sével vagy elterjedésével, a biológiai védekezés lehetőségeivel, az agrobiotópok 
összetételével és az integrált védekezési lehetőségekkel. A növénykórtani csoportban 
a 41 előadás témái elsősorban az új kórokozók megjelenésével, biológiai védekezési 
lehetőségekkel és biotechnológiai kutatási eredményekkel voltak kapcsolatosak. A 
gyombiológiai és gyomirtási szekció előadásai elsősorban az új készítmények alkal
mazhatóságát vizsgálták. Ndr.Lehoczky János emlékülés keretében 15 előadással tisz
telegtek volt kollégái, tanítványai és barátai kiváló pályatársuk emlékének.
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10.9.4.2. A biotikus stressz rezisztencia időszerű kérdései
1994 őszén különleges rendezvény megtartására került sor. Az MTA Növény

termesztési-, Kertészeti- és Növényvédelmi Bizottsága közös vitaülést rendezett "A 
biotikus stressz rezisztencia időszerű kérdései" címmel. A november 2.-án tartott ren
dezvény házigazdája a budapesti Kertészeti és Élelmiszeripari Egyetem volt. Dr. Bálint 
János dékán úr köszöntötte a három akadémiai bizottság tagjait. Az elnöki megnyitó 
beszédet dr. Heszky László (Agrártudományi Egyetem, Gödöllő) tartotta, aki hangsú
lyozta a rokon tudományterületek hasonló problémáinak közös megoldását, a közös 
gondolkodás és együttműködés kialakításának fontosságát, dr. Balázs Ervin (Mezőgaz
dasági Biotechnológiai Kutatóközpont, Gödöllő) a vírus-, dr. Klement Zoltán akadé
mikus (MTA Növényvédelmi Kutatóintézete, Budapest) a baktérium-, dr. Mesterházi 
Ákos (Gabonatermesztési Kutatóintézet, Szeged) a gomba- és dr. Szentesi Árpád 
(MTA Növényvédelmi Kutatóintézete, Budapest) a rovarrezisztencia kialakításáról 
tartott vitaindító előadást. A kiváló összefoglaló előadásokat élénk vita követte, amely 
a legfontosabb aktuális növénynemesítési problémáktól a mezőgazdasági kutatás vál
ságáig terjedt. Utólagos véleményekből azonban egyértelműen kitűnt az ilyen-, tágabb 
érdeklődésre is számot tartó vitafórumok szükségessége.

10.9.5. A bizottság egyéb tevékenysége

A bizottság néhány tagját dr. Láng István akadémikus olyan összeállítás elké
szítésére kérte fel, amely a növényvédelem helyzetét és feladatait ismerteti a fenn
tartható fejlődésű mezőgazdaság kialakításában.

Az MTA Növényvédelmi Bizottság gyakorlati céljai között a 41. Növényvé
delmi Tudományos Napokra való felkészülés szerepel. Jövő évi terveink elsősorban 
a mezőgazdasági kutatás és az egyetemi szakemberképzés közös kérdéseivel, valamint 
a kutatóintézetek és az egyetemi tanszékek szövetségével kapcsolatosak. Vitatémáink 
között szerepel a doktoranduszképzés és a habilitáció feltételrendszerének biztosítása 
és az egységes követelményrendszer kialakítása is.

10.10. TALAJTANI, AGROKÉMIAI ÉS ÜZEMI VÍZGAZDÁLKODÁSI BIZOTTSÁG

10.10.1. A bizottsági ülések napirendjei

10.10.1.1. 1994. április 19-én

Az ülés felkért előadói Kósa Lajos FM főosztályvezető, Fekete Attila ügyvezető 
igazgató, Német Sándor igazgatóhelyettes és Várallyay György bizottsági elnök voltak.

Az ülésen a bizottsági tagokon kívül a meghívott előadók, valamint további 
meghívott szakértők is részt vettek.

Kósa Lajos az államilag támogatott és szabályozott szaktanácsadás helyzetét 
elemezte. Megállapította, hogy a működő szaktanácsadás túlszakosodott és a szántó
földi növények termesztésére orientált. Szükségesnek tartja termelést segítő kiadvá
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nyok megjelentetését, amit messzemenően támogatnak. Hasznosnak ítélte meg de
monstrációs farmok létesítését is.

Fekete Attila az elmúlt évtizedek műtrágyázási gyakorlatáról, a kialakult hely
zetről, a kedvezőtlen tendenciákról adott ismertetést.

Németh. Sándor a Vas megyei tapasztalatokat ismertette, valamint szólt az 
elvégzett kalibrációs vizsgálatokról.

Várallyay György a műtrágyafelhasználás szempontjaiban beállt változásokról, 
a minőség és a környezetvédelmi szempontok előtérbe kerüléséről, a maximálisan 
elérhető termés háttérbe szorulásáról szólt. Ismertette a TAKI-ban kidolgozott mű
trágyázási szaktanácsadási módszer lényegét.

A hozzászólók közül Búzás Istvánná a díjmentesen hozzáférhető adatokról, 
valamint a falugazdák tevékenységéről szólt. Várallyay György hiányolta, hogy az új 
földtulajdonosok nem kapták meg a szükséges információkat földjeikről. Stefanovits 
Pál hiányolta a szaktanácsadás állami ellenőrzését. Búzás István és Sarkadi János a 
kalibrációs kísérletek szükségességét hangsúlyozták.

A hozzászólók és előadók között a legnagyobb vita az adatok tulajdonjogáról 
és hozzáférhetőségéről alakult ki. A vitaülés az alapelvek és további teendők tisztá
zásának, pontosításának igényével zárult.

10.10.1.2. 1994. december 19.
Napirend:
A Magyarországon folyó szabadföldi tartamkísérletek helyzetének megvitatása. 
Bevezető előadást Debreczeni Béláné tartott.
A vitában résztvettek: Fekete József, Füleky György, Kádár Imre, Blaskó Lajos, 

Sarkadi János, Loch Jakab, Németh Tamás, Szalóki Sándor, Kovács Géza, Szegi József, 
Máté Ferenc, Pécsi Mária, Ligetvári Ferenc, Filep György, Rajkai Kálmán, Petrasovits 
Imre, Debreczeni Béláné, Várallyay György.

Határozatok:
1. A szabadföldi tartamkísérletek az ország nélkülözhetetlen, pótolhatatlan és igen 

nagy tudományos értéket képviselő nemzeti kincsének tekintendők, amelyek a jövő számára 
feltétlenül megőrzendők. Egyaránt ilyen értéket jelentenek jelenleg az ország 9 helyén az 
országos egységes műtrágyázási kísérleti hálózat keretében, valamint az egyetemek és ku
tatóintézetek kísérleti telepein de nem a hálózat keretében folytatott kísérletek.

2. Az ország nemzeti kincseinek megőrzése állami feladat, ezért a szabadföldi 
tartamkísérletek fenntartása és működtetése, - a korábbi évtizedekhez hasonlóan - 
csak központi állami költségvetésből történhet, célszerűen az FM koordinálásával. Bi
zottságunk ennek érdekében javaslatot terjeszt az FM illetékesei felé.

3. A kísérletek szakmai jövőjének meghatározása érdekében egy multidisz
ciplináris szakmai bizottságot kell létrehozni, amely kidolgozza a kísérletek új, a kor
szerű tudományos-gyakorlati-társadalmi elvárásoknak megfelelő, a fenntartható fejlő
dés által megfogalmazott új kérdésekre is tudományosan megalapozott válaszokat le
hetővé tevő koncepcióját. Javaslatot tesz az új kísérleti célokra, a kísérletek korsze
rűsítésére, s megfogalmazza azok vizsgálati-kutatási irányait, prioritásait. Bizottságunk 
e javaslatokat következő ülésén vitatja meg.
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4. A tartamkísérletek szakmai kérdéseinek megvitatása mellett tisztázni kell 
a kísérleti (vagy a kísérleti eredményekből származó) adatok, azokból létrehozott vagy 
jövőben kialakítandó adatbázisok hozzáférhetőségének, felhasználhatóságának szabá
lyait, etikai vonatkozásait is.

5. A bizottság tagjai 1995. január 31-ig írásban is javaslatot tehetnek a tar
tamkísérletekkel kapcsolatos elképzeléseikről és a Szakmai Bizottság tagjaira vonat
kozóan. A javaslatokat a bizottság titkárának kell megküldeni.

6. Az ülésen elhangzottak, valamint a határidőre írásban beérkezett javaslatok 
alapján a bizottság vezetése részletesen és sokoldalúan indokolt "Szakmai Memoran
dumot" állít össze az illetékes döntéshozók részére a szabadföldi kísérletek fenntar
tását és korszerű (sok szempontú, multidiszciplináris) működtetését biztosító, az ada
tok széles körű felhasználhatóságát lehetővé tevő, megfelelő színvonalú finanszírozás 
érdekében.

7. E "Szakmai Memorandum" megvitatását és - egyetértés esetén - széles körű 
szaktársadalmi támogatását javasoljuk egy 1995. nyár eleji országos ankét vezértémá
jaként. Az ankétot a MAE Talajtani Társaság és bizottságunk közös rendezvényeként 
tervezzük.

Kecskés Mihály bejelentette, hogy 1995. júliusában tudományos tanácskozást 
szervez az MTA Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Bizottsága homoktalajok kutatása 
témakörben. Meghívta a bizottságunkat, hogy ez alkalomból rendezze kihelyezett ülé
sét Nyíregyházán. A bizottság a meghívást elfogadta.

10.10.2. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

A bizottság részt vett dr.Pecznik János egyetemi tanár, a mezőgazdasági tu
dományok doktora 80. születésnapja alkalmából, 1994. április 5-én tartott tudományos 
ülés szervezésében. A Gödöllői Agrártudományi Egyetemen tartott ülésen Sajgó Mi
hály dékán elnökölt, Füleky György Pecznik János életét és munkásságát, Raátz Elemér 
Pecznik János tanári tevékenységét, Latkovics Györgyné Pecznik Jánosnak a magyar tudo
mányban betöltött szerepét ismertette. A meghitt hangulatú ülés fogadással zárult.



435

11. AZ OSZTÁLY ÁLTAL IRÁNYÍTOTT OSZTÁLYKÖZI 
TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGOK MUNKÁJA, HATÁROZATAI

ÉS ÁLLÁSFOGLALÁSAI 1994-BEN

11.1. AGRÁRTÖRTÉNETI ÉS FALUSZOCIOLÓGIAI BIZOTTSÁG

11.1.1. A bizottsági ülések napirendjei

11. 1.1.1. 1994. május 17.

Napirend:
/. Elnöki köszöntő
Andorka Rudolf üdvözölte az új, illetve részben új összetételű bizottságot, 

azokat, akik a következő 3 évre bizalmat kaptak.
II. Átalakuló mezőgazdaság - megváltozó agrártársadalom
Előterjesztő: Romány Pál
A tanulmány - amelyet a bizottsági tagok a meghívóval együtt kaptak meg - 

Romány Pál a közelmúlt és a jelen mezőgazdasági viszonyaira vonatkozó vizsgálódá
sait tartalmazza. (Az írás időközben a Magyar Tudomány 1994. évi 6. számában szé
lesebb nyilvánosságot is kapott.) A bizottság tagjai megvitatták a helytálló, illetve az 
árnyalandó, esetenként jobban kiemelendő részeket. Összességében hasznosnak, a je
lenkori agrárátalakulás folyamatát segítőnek találták, s a vitában kifejtett legfőbb né
zetek összefoglalására kérték meg a bizottság alelnökét és titkárát. (Lásd l.sz. mel
lékletben)

A tanulmányhoz hozzászóltak, nézeteiket kifejtették: Lőkös László, Orosz Ist
ván, Sárkány Pál, Varga János, Fecske Mihály, Orbán Sándor, Szakács Sándor, Fekete 
György, Elek Sándor, Andorka Rudolf.

III. Felmérés a mezőgazdasági értelmiség helyzetéről és annak várható szerepe a 
falu polgárosodásában f

Előterjesztő: Sárkány Pál
Az előadó kérdőíves felmérésen alapuló, az OTKA által támogatott vizsgá

lódásait a bizottság támogatja, s a kérdőíveken a bizottság nevét feltüntetendőnek 
tartja. Meggyőződése ugyanis, hogy a mezőgazdasági értelmiség helyzetének ismerete 
nélkül elképzelhetetlen a mezőgazdaság és a magyar falu átalakulásának folyamatát 
megismerni, netalán befolyásolni.

7K Az Agrártörténeti Szemle munkája
Előterjesztő: Szakács Sándor
A folyóirat a bizottság szerkesztésében, egy szűkebb körű operatív szerkesztő 

bizottság közreműködésével jelenik meg. Szakács Sándor felelős szerkesztő tájékoz
tatta a bizottság tagjait a folyóirat pénzügyi helyzetéről, s egyben kérte, hogy a bizott
ság tagjai is mindent tegyenek meg a színvonalas művek számának szaporításáért.

V. A bizottság előtt álló feladatok
A bizottság elfogadta Andorka Rudolf elnök javaslatát, amely szerint még eb

ben az esztendőben, feltehetően november hónapban a bizottság és a Budapesti Köz
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gazdaságtudományi Egyetem konferenciát rendez faluszociológiai témakörben. A kon
ferencia célja a témában dolgozók számára lehetőség biztosítása legújabb kutatási 
eredményeik ismertetésére, illetve az együttgondolkodás fórumának megteremtése. A 
bizottság megbízta Elek Sándort, Harcsa Istvánt és Gyenei Mártát a rendezvény előké
szítésével.

l.sz. melléklet

Vita és hozzászólások az MTA Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottságban

A bizottság májusi ülésén került megvitatásra Romány Pál dolgozata. Lőkös 
László rámutatott, hogy Romány tanulmánya eredetileg a Gödöllői Agrártudományi 
Egyetemen hangzott el, ahol a hallgatók azt kedvezően fogadták, s a témával kapcsolatban 
számos kérdés is felmerült. Ezekre egy következő előadásban lehetne visszatérni.

Sárkány Pál véleménye szerint ez az első objektív vizsgálat, amely az elmúlt 
időszak agrárviszonyainak változását elemzi.

Fekete György a modellekkel kapcsolatban jegyezte meg, hogy Romány Pálnál 
a modellképzés ismérvei nem eléggé egyértelműek. így a tanulmányban szereplő mo
dellek számát akár szaporítani is lehetne. S felvetette, kérdezte, hogy a szerző által 
képzett modellek miként kapcsolódnak, kapcsolódhatok mások modellizációjához.

Nagyobb vita a körül alakult ki, hogy mikor és hogyan kezdődött a magyar 
mezőgazdaság Romány Pál által is vázolt válsága, a magyar "sikerágazat” kimerülése. 
Itt mindenképpen látni kell - vélekedett Varga János -, hogy a nyolcvanas években 
megkezdődött, majd egyre gyorsuló válság kezelését a szocialista vezetés nem vállalta. 
Ezért 1989-re súlyos helyzet alakult ki. Ez és a rendszerváltással szükségessé váló 
tulajdoni váltás a korábbi mezőgazdasági politikával való szakítást eredményezte. A 
kérdés az, hogy a mezőgazdaság visszaesése mennyiben az említett szakításból és 
mennyiben a korábbi nehézségekből következik. Varga János véleménye szerint a 
problémák alapvetően az 1989 előtti időszakból származnak.

Orosz István véleménye szerint helytelen volt mind a megelőző időszakban, 
mind az elmúlt négy évben a mezőgazdaság problémáját elsősorban ideológiai alapon, 
nem pedig gyakorlati szempontok szerint megközelíteni. Ezen helytelen megközelí
tésből következett például az elmúlt időszakban a belső piac jelentős részének elvesz
tése, a magyar mezőgazdaság hazai bázisának beszűkülése. Varga Jánost kérdezte ar
ról, hogy ha az 1989. évi állapot csőd volt, akkor napjainkban, amikor az állatállomány 
erősen csökkent, francia tejet iszunk, a belső piac egyharmadával esett vissza, vajon 
milyen szavakkal jellemezhető a magyar mezőgazdaság.

Romány Pál ismételten rámutatott, hogy a magyar mezőgazdaság napjainkban 
nehéz helyzetben van. Erre utal az általános leértékelődés, például a kézieszközök, 
az igaerő megjelenése stb. Degradálódott a falu, az agrártársadalom, s nehéz lesz 
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ebből a helyzetből - az ország közvéleményének ismeretében - kiemelni. Súlyos gondot 
okoz a paraszti jövedelmek, az egész falusi jövedelemstruktúra lerombolása is. Nem
hogy kiegyenlítődnének, hanem végérvényesen elszakadnak egymástól a városi és a 
falusi jövedelmek.

Fecske Mihály a dolgozat erényének tartotta, hogy abból egyértelműen kitű
nik: milyen forrásokból is "táplálkozott” a "sikerágazat”. Azaz a sikerek óriási ráfor
dításokkal jártak. Nagy, nyugati méretű volt az input, és ahhoz képest az output 50-60 
%-kal alacsonyabb. Továbbá arra is rámutatott: mint ahogyan a magyarországi nagy
üzemek nem voltak teljesen a sztálinista kolhozokkal azonosak, úgy a nyugati farmer
gazdaságot sem lehet hazánkban egy az egyben megvalósítani.

Szakács Sándor szerint a nagy változás lehetőségekor ismét elmulasztották 
egyeztetni a különböző nyomáscsoportok, pártok álláspontját a közvetlen termelőkkel, 
így megint az ún. agrárpolitikusok rögeszméjének a megvalósítására került sor - a 
kívánatos és ésszerű egyeztetések helyett. Mindenekelőtt azt kellene megvizsgálni (és 
erre szívesen vállalkozna), hogy mibe került az országnak az ötvenes-hatvanas évek, 
illetve mibe kerül a kilencvenes évek agrárpolitikája.

Elek Sándor hozzászólásában azt elemezte, hogy a magyar mezőgazdaság át
alakulása, a modern, piaci igényeknek való megfelelése a korábbi, "evolúciós” fejlő
déssel nem lett volna megoldható. Ezért volt szükség az egykori mezőgazdasági poli
tikával való szakításra, így a mezőgazdasági termelés támogatásának régi gyakorlatával 
is. Az átalakulás mégis nehéz helyzetet teremtett, mert - az ország anyagi helyzetéből 
következően is - nem érvényesültek megfelelően a szociális szempontok, a falusi né
pesség megtartásának feltételei.

A bizottság elnöke, Andorka Rudolf úgy látta, hogy ezt az eszmecserét foly
tatni kell. Javasolta, hogy a bizottság még az idén ősszel tartson tudományos ülést 
(kb. 50-100 részvevővel) a kérdés megvitatására.

Orbán Sándor írásban fejtette ki a Romány Pál dolgozatával kapcsolatos vé
leményét. Kiemelte azt a tényt, hogy a magyar mezőgazdaság a világ élvonalába került, 
továbbá: a falu népe jól élt (fürdőszoba, autó, kerítés, síremlék stb.) és: hazai fogyasz
tásunk rendjén volt.

Úgy vélte, hogy a felrajzolt modellekben a történelmi és az üzemi fogalmak 
keverednek. Továbbá Romány figyelmen kívül hagyta a piac kérdését, a tagosítás 
problémáit, a falun keletkezett új ellentéteket (amelyekhez képest a csinált kulákkér
dés amolyan ”búzaszentelői körmenet” volt).

A vita összefoglalóját készítette: Szakács Sándor és Oroszt Sándor

11. 1.1.2. 1994. szeptember 21.
I. Elnöki köszöntő
Andorka Rudolf üdvözölte a bizottság tagjait.
II. Bizottság összeállítása az 1945. évi földreform 50. évfordulójáról történő 

megemlékezésre
Előterjesztő: Szakács Sándor
Az Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottság egyben az 1945. évi földre

form emlékbizottsága. A Magyar Agrártudományi Egyesület, a bizottság és Debrecen 
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város rendezi 1995. márciusában a megemlékezést, amelyre Debrecenben kerül sor. 
Elsősorban tudományos vitaülés lesz, amelynek fővédnöki tisztére Göncz Árpád köz
társasági elnököt, védnököknek pedig Kosáry Domokost, az MTA elnökét, Lakos Lász
ló földművelésügyi minisztert és Debrecen város polgármesterét kérik fel.

A bizottság fenti döntése a következő hozzászólók véleményének figyelembe 
vételével alakult ki: Romány Pál, Orbán Sándor, Sárkány Pál, Elek Sándor, Papp Imre, 
Urbán László és Gyenei Márta.

A tudományos ülés előkészítésére operatív bizottság alakult, amelynek elnö
ke: Romány Pál, tagjai: Marillay Vilmos, Oroszi Sándor, Papp Imre és Urbán László. 
Az operatív bizottság munkáját felügyeli: Szakács Sándor.

A bizottsági ülésen döntés született a felkérendő előadók köréről is, akik mind 
a tudományos kutatókat, mind a földosztásban egykor részt vevőket képviselik. A 
felmerült nevek (nem végleges, nem lezárt jegyzék): Orbán Sándor, Gunst Péter, Pö- 
löskei Ferenc, Somlyai Magda, Pál József, Győtffy Béla, Szakács Sándor, Kopácsi Sándor, 
Orosz István, Fehér István, Strasszer Erzsébet, Márton János, Fazekas Béla, Gyenes Antal, 
Somodi István, Bognár József

A MAE főtitkára, Marillay Vilmos vállalta, hogy az egyesület a felkérésekben, 
a címjegyzék összeállításában, a postázásokban tevékenyen közreműködik.

Az ülésre meghívandók névsorára a bizottság tagjai, illetve az operatív bizott
ság folyamatosan tesz javaslatot.

III. Egyéb ügyek
Sárkány Pál tájékoztatta a bizottságot a mezőgazdasági értelmiség helyzetére 

vonatkozó felmérés állásáról.
Szakács Sándor az idénre tervezett agrárpolitikai, faluszociológiai konferencia 

előkészületeiről, kért információt. Elek Sándor és Gyenei Márta elmondta, hogy a ren
dezvényre novemberben fog sor kerülni.

Szakács Sándor az Agrártörténeti Szemle helyzetéről tartott tájékoztatást. A 
kiadvány folyamatos megjelentetése biztosított, bár elég kevés kézirat érkezett be. A 
bizottság hozzájárult a szerzői honorárium 6 ezer Ft-tól 10 ezer Ft-ig terjedő, a felelős 
szerkesztő által esetről esetre történő megállapításához úgy, hogy az átlagban 8 ezer 
Ft legyen.

A bizottság úgy határozott, hogy a továbbiakban az Agrártörténeti Szemle 
pénzkezelése a Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetemen történik, s felelős ki
adója Andorka Rudolf, a bizottság elnöke, az egyetem rektora lesz.

A bizottság rendezvénye

1994. november 28-29.

"Rendszerváltás és következményei falun" agrártörténeti és faluszociológiai 
konferencia

az MTA Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottsága, a Budapesti Közgaz
daságtudományi Egyetem Szociológiai Tanszéke és a Magyar Szociológiai Társaság 
Faluszociológiai Szakosztálya rendezésében, a Budapesti Közgazdaságtudományi 
Egyetemen.
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A november 28-i plenáris ülésen elhangzott előadások (elnök: Andorka Rudolf). 
Andorka Rudolf: Társadalmi változások a 90-es években a magyar falvakban 
Cseh-Szombathy László: Falusi családok működésének változása 
Csáki Csaba: A magyar agrárpolitika a rendszerváltás időszakában 
Szakács Sándor: Az agrárpolitika ára
Enyedi György: Magyar faluhálózat átalakulása
A november 28-29.-Í szekcióüléseken elhangzott előadások:

I. szekció: Átalakuló mezőgazdaság
Harcsa István: Parasztgazdaságok és mezőgazdasági vállalkozók
Kovách Imre: Mezőgazdasági tulajdonváltás társadalmi hatásai
Kovács Teréz: Térségi sajátosságok a földkárpótlásnál
Kuczi Tibor: Kikből lesznek a mezőgazdasági vállalkozók?
Felkért hozzászólók: Juhász Pál, Módos Gyula, Romány Pál, Szakái Ferenc

II. Szekció: Társadalmi problémák falun
Bánlaky Pál: A falu társadalmának átalakulása
Timár Judit: Szuburbanizálódó falusi települések
Szpindisz Ildikó: Falusi munkanélküliek
Szoboszlai Zsolt: Közép-Tisza vidék falvai
Mezei István: Falusi társadalom Borsod-Abaúj-Zemplén megyében
Pál László: A Dabas-szindróma
Eger György: Határmenti falusi társadalom
Csanády András: Határon túli falusi társadalom
Szerafin József: Szociális földalap

III. szekció: Vidékfejlesztés
Kulcsár László: Magyar vidékfejlesztés és az Európai Unió politikája 
Faluvégi Albert: Az elmaradt térségek szociológiai sajátosságai
Kovács Dezső: Falusi turizmus - a családi gazdálkodás és az átalakuló mező

gazdaság lehetséges diverzifikációs módja
Madarász Imre: Kisvállalkozások és az önkormányzat a falusi helyi társadalomban
Káposzta József: Átalakult földhasználati rendszerre alapozott új vállalkozási 

formák szerepe a vidékfejlesztésben
Guitprechtné Molnár Erzsébet: Zalai kistérség válságkezelésének tapasztalatai

11.2. BIOMETRIAI ÉS BIOMATEMATIKAI BIZOTTSÁG

11.2.1. A bizottsági ülések napirendjei

11.2.1.1. 1994. II. 16-án a Növénytermesztési Bizottsággal közös ülésen 
Hamos Zsolt Az agrárinformatika a növénytermesztésben és
Varga Haszonits Zoltán Komplex agroklímatológiai modell az őszi búza pro

duktivitásának jellemzésére címmel tartott előadást, amit vita követett. Az előadás 
felhívta a figyelmet többek között az Agroökológiai Integrált Információs Rendszer 
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szolgáltatására, amit azóta több intézmény GATE, DATE, FM, PATE, MÉMI használ 
az oktatásban és kutatásban. Az ülésen széles körű vita bontakozott ki a szimulációs 
modellek használatában rejlő lehetőségekről is.

11.2.1.2. 1994. VI. 3O.án a bizottság megvitatta
- az MTA Alapszabálytervezetét,
- a bizottság által gondozott nemzetközi kapcsolatok helyzetét,
- a kiemelten kezelendő témákat, a tervezett szakmai rendezvényeket.
A Nemzetközi Biometriai Társaság (NBT) magyar tagszervezete az NBT Ma

gyar Régiója, amely a BBB-re épült rá, s a tagdíjat az MTA fizeti.
A Magyar Régió elnöke Hamos Zsolt, s a bizottság tagjai az NBT-nek is.
Az együttműködés az NBT-vel nagyon szoros, amit az NBT-beli magyar kép

viselet is mutat.
Az NBT főtitkára Baráth Csabáné a BBB titkára.
Az NBT Council tagjai Fischer János és Hamos Zsolt.
A Biometrics szerkesztőbizottsági tagja Racskó Péter.
A JABES (Journal of Agriculture Biology and Environmental Statistics) szer

kesztőbizottsági tagja Hamos Zsolt.
Az NBT-vel közösen tervezzük egy Közép Kelet-Európai Régió létrehozását 

magyar koordinációban, amely elősegítené a térség szorosabb kapcsolódását az NBT- 
hez. Jelenleg szervezett formában csak Magyarország tagja az NBT-nek.

1995-ben Magyarország szervezi az EN+IN (Environment and Informatics) 
konferenciát, amelynek elnöke Láng István, a programbizottság társelnöke Hamos 
Zsolt, a szervezőbizottság elnöke Racskó Péter. A bizottság támogatja az EN+IN-t, s 
részt vállal tudományos programjának szervezésében.

A BBB a Magyar Biológiai Társaság Biometriai Szakosztályával és az NBT 
Magyar Régióval közösen rendszeresen előadó üléseket szervez a biometriai alkal
mazások különböző területeiről.

1994. első félévében szervezett tudományos ülések a következők voltak:
1 .28. Aktuális problémák a biometriában. Előterjesztő és vitavezető 

Hajtman Béla
11 .25. Láng Zsolt

Idősorok analízise I.
III .25. Láng Zsolt

Idősorok analízise II.
IV .22. Jánosi István

A Bayes féle becslés és hipotézisvizsgálat sajátosságai
V .20. Vargha András

MINIST AT statisztikai programcsomag bemutatása.
A legnagyobb érdeklődés jelenleg az orvosi alkalmazások (DNS, rák, AIDS 

stb.) biometriai kutatásai iránt van. A bizottság is tervezi egy a DNS szekvenciákkal 
összefüggő előadássorozat szervezését.

Felkért előadó Tusnády Gábor.
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11 .2.1.3. Az aktuális kérdések megtárgyalására 1994. II. félévében külön bi
zottsági ülést nem rendeztünk, miután azok jellege szélesebb körű megvitatást igé
nyelt. A kérdések megvitatására tudományos előadóülések keretében került sor, biz
tosítva ezzel a bizottság működésének viszonylag szűk szakterületén kívül más tudo
mányterületek bevonását is.

Tekintettel arra, hogy a legnagyobb érdeklődés jelenleg nemzetközi szinten 
is az orvosi témák iránt van, az előadóülések az orvosi biometriához tartozó témákkal 
foglalkoztak.

Az agrárbiológia területén elsősorban a postgraduális oktatásban értünk el 
eredményeket.

1. Előadói ülések
Az előadóüléseket a Magyar Biológiai Társaság Biometriai Szakosztályával 

ill. a Nemzetközi Biometriai Társaság Magyar Régiójával közösen rendeztük.
1. Előadói ülés: 1994. október 28.
Az egészségügyi informatika nemzetközi és hazai helyzete: 
Vitaindító előadást tartott: Simon Pál.
2. Előadói ülés: 1994. december 9.
A klinikai biostatisztika helyzete.
Vitaindító előadást tartották: Hoffman Artúr, Jánosi István, Pazonyi Ilona.
Az üléseken egyetlen napirendi pont került megtárgyalásra: további új kuta

tási témakörök.

2. Postgraduális tanfolyamok
A bizottság 1992-ben részletesen foglalkozott a biometria-biomatematika gra- 

duális oktatásának kérdéseivel.
Határozatot hozott arra vonatkozóan, hogy szorgalmazni kell különböző szak

területekhez kapcsolódóan a biometriai témák fokozott művelését, első lépésként a 
PhD hallgatók módszertani oktatásán keresztül.

Ennek érdekében neves külföldi professzorok részvételével egyhetes angol
nyelvű tanfolyamokat szerveztünk az agrár-témakörökben dolgozó PhD hallgatók ré
szére. A tanfolyamokon fiatal oktatók ill. kutatók is részt vettek.

1. Postgraduális tanfolyam. 1994. március 19-26.
Generalized Linear Model: Complete experimental designs.
Külföldi előadók: J.J. Trachfort (Franciaország)

2. Postgraduális tanfolyam. 1994. október 10-14.
Generalized Linear Model: Incomplete experimental designs.
Külföldi előadó: J.J. Claustriaux (Belgium)

A következő tanfolyamot 1995. február 20-24. között kívánjuk megrendezni, 
D. Rasch professzor (Hollandia) részvételével.
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11.3. MARKETING BIZOTTSÁG

11.3.1. A bizottsági ülések napirendjei

11.3.1.1. 1994. január 27.
A bizottság megvitatta a tudományágunkban folyó PhD képzés helyzetét. A 

vitaindítót Berács József és Bauer András kandidátusok tartották, akik beszámoltak a 
Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetem PhD képzéséről.

A PhD program egyik vonulata alapozó, alternatív és fakultatív tárgyak meg
határozott időn belüli elvégzését írja elő a hallgatók számára. Az alapozó, látókörbő
vítő tantárgyak közé tartozik a Marketing I. A szemináriumi munkára, kutatási mű
helyvitákra, irányított egyéni tanulásra épülő alternatív (specializációs) tárgyak célja, 
hogy a hallgató eredeti kutatási eredmények elérésére legyen képes. Ezek között a 
Marketing II. szerepel. A fakultatív tárgyak egyrészt hiányosságok pótlására, másrészt 
a kutatási témához közvetlenül nem kapcsolódó, de hasznosnak ítélt ismeretek meg
szerzésére irányulnak. A 6 szemeszteres programot a 4. szemesztertől kezdve kutatási 
fórum egészíti ki, amelyen a hallgatók bemutatják társaiknak kutatási témájukat. A 
képzés szerves részét képezi a valamely külföldi egyetem oktatási rendszerébe történő 
bekapcsolódás is. A külföldi tanulmányút során a hallgatók legalább egy tárgyat hall
gatnak, illetve a vonatkozó szakirodalmat dolgozzák fel.

A PhD program másik vonulata a kutatási tevékenység, melynek során a hall
gatók elkészítik értekezésüket. A résztvevők munkáját egy hazai és egy külföldi témave
zető felügyeli, akik a hallgatók képzési programjának kialakításától a kutatási terv kidol
gozásán át az értekezés elkészítéséig irányítják és ellenőrzik a hallgató szakmai előreha
ladását. Az értekezést a programba való belépéstől számított 5. év végéig kell benyújtania 
és megvédenie a hallgatónak. Az értekezést idegen nyelven kell elkészíteni.

A PhD program harmadik vonulata az oktatási-kutatási tevékenységben való 
szervezett részvétel. Az első két évben legfeljebb heti négy, a harmadik évben heti 
nyolc óra lehet a kötelező terhelés. Az oktatandó, kutatandó témák konkrét tartalmát 
a témavezető tanszéke, kutatócsoportja alakítja ki.

Az előadók jelezték továbbá azokat a nehézségeket, amelyek a program be
indulását kísérik:

- az egymásra épülő szintek tantárgystruktúrája még nem épült ki;
- a képzés financiális forrásai nem állnak rendelkezésre, különösen proble

matikus a külföldi képzés;
- a tutorok díjazása, illetve a PhD hallgatók oktatásba történő bekapcsolása 

az anyaintézetben sokszor nem megoldható.
A hozzászólók közül többen a rendszer intézményes tisztázatlanságaira, az 

átjárhatóság, akkreditáció problémáira hívták fel a figyelmet.
Néhányan a harmincas és negyvenes generáció Phd képzésbe való bekapcso

lódásának lehetőségei után érdeklődtek és tettek javaslatot.
Lehota József, a Gödöllői Agrártudományi Egyetemen folyó PhD képzésről, 

míg Székely Géza a Kertészeti Egyetemen kialakulóban lévőről számolt be. Mindkét 
intézményben egy nagyobb diszciplína-blokk részét képezi a marketing PhD képzés.
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Tomcsányi Pál professzor elnöki összefoglalójában jelezte, hogy a közeljövőben 
az összes felsőoktatási intézményben folyó PhD képzést át kell tekintenünk. A tutorok 
révén bizottságunk tagjainak is be kell kapcsolódni a képzésbe, illetve kutatóhelyek kere
sésével (biztosításával) kell a képzésben részt vevő hallgatók segítségére sietnünk.

Ezen a bizottsági ülésen szerepelt még Szabó-Pelsőczi Miklós javaslata a ter
melői és fogyasztói árak eltérő növekedésének vizsgálatára, illetve az MTA IX. osz
tályával kialakított együttműködés szorosabbá tételének formáira.

11.3.1.2. 1994. április 28. A Földművelésügyi Minisztériummal, a Szegedi Aka
démiai Bizottság Mezőgazdasági Szakbizottságával - mint rendezőszervvel - és az 
MTA Agrárközgazdasági Bizottságával közösen tartott nyilvános vitaülés tárgya 'A 
termőföld értékelése és ára" volt. A rendezvényre a SZAB szegedi székházában került 
sor 80 meghívott részvételével.

Stefanovits Pál akadémikus, osztályelnök vezette a vitát. Elnöki megnyitójában 
kiemelte, hogy föld árának a tulajdonváltás korában különösen nagy a jelentősége, és 
az új becslő módszereknek a termelési érték mellett a környezet- és tájvédelmi, tu
risztikai stb. szempontokat is figyelembe kell vennie.

Szűcs István a mezőgazdasági tudomány doktora bevezető előadásában az 
agroökopotenciál kihasználásából kiindulva, a közgazdasági vonatkozásokat elemezte. 
A földterület a társadalmi lét alapja, a termelés tárgya és eszköze, "tercier" szerepében 
az ipartelepek, lakóterületek stb. helyét képezi. Hasznosításában azonban a mezőgaz
daság részesedése túlnyomó: 89 %. Áttekintette a földértékelés módszereit, majd fel
tárta a földpiac sajátosságait, amit a helyhezkötöttség, a stabil érték, a megélhetést 
nyújtó jelleg és a mobilitás szűk lehetősége jellemez. A közgazdasági problémák a 
jövedelmezőség köré csoportosíthatók.

Számadó József FM osztályvezető az értékelő módszerek hiányára utalt, és 
arra, hogy ezek előfeltételét képezik a földpiac kialakulásának. 40 éven át nem volt 
piaci forgalom. A földértékelő szakemberek képzése sürgős feladat. A föld ára szabja 
majd meg a bérleti díjak árszintjét is.

Burgemé Gímes Anna professzor asszony a földértékelés és kataszter össze
függéseiből indult ki. A múlt századból örökölt kataszter a járadék elven alapult. A 
kataszter nem csak az adózás, hanem földforgalom és környezetvédelem szempont
jából is fontos. A 100 pontos újabb értékelési módszert (amihez hasonlót Csehország
ban, Bulgáriában és Romániában is alkalmaznak) ki kell egészíteni pénzbeli érték
becsléssel. A nyugati országokat követve egyszerű módszerekre kell törekedni,mert 
az értékelést 4-5 évenként felül kell vizsgálni.

Soós János az OTP Ingatlan Rt. vezérigazgatója a földforgalom hitelproblé
máiról számolt be, a piaci forgalom szabályozottsága mellett szólt, és adatbank létre
hozását javasolta.

Tomcsányi Pál akadémikus, az MTA Marketing Bizottság elnöke - mint egyet
len hozzászóló - az elnöklő Stefanovits Pál akadémikus azon megállapításához kap
csolódott, hogy a földminőség és érték között szoros az összfüggés. Felvetette, hogy 
mind a természeti, mind az ökonómiai tényezők paraméterei alapján a marketingben 
alkalmazott komplex hasznossági index segítségével reálisabbá volna tehető a földér
tékelés, különösen a kritikus határértékek figyelembevételét könnyítve meg.
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Sass Pál a mezőgazdasági tudomány doktora, a SZAB Mezőgazdasági Szak
bizottság elnöke - a rendező szervek nevében is - értékelte a tanácskozás időszerűsé
gét, sokoldalúságát, a kinyilvánult nagyfokú érdeklődést, és legnagyobb nemzeti kin
csünk a föld értékelésének és forgalmazásának sürgős szabályozására hívta fel az il
letékesek figyelmét.

11.3.1.3. 1994. október 12. A Szegedi Akadémiai Bizottság Mezőgazdasági 
Szakbizottsága rendezésében, az MTA Marketing, Agrárközgazdasági, Kertészeti és 
Növénytermesztési Bizottságainak közreműködésével került sor a Szegedi Akadémia 
Bizottság székházában - Sass Pál professzor, a SZAB Mezőgazdasági Szakbizottságá
nak elnöke kezdeményezésére - egy eddigiektől eltérő vitaülésre, amelyen a résztve
vők kérdéseket tehettek fel Kis Zoltán úrnak, az FM politikai államtitkárának.

Az ülésen- amelyet Dimény Imre akadémikus vezetett - megjelentek mind a 
négy közreműködő akadémiai bizottság akadémikus elnökei, Burger Kálmán akadé
mikus, a SZAB alelnöke, Kozma Pál, Balázs Sándor és Király Zoltán akadémikusok. 
Több, mint 100 bizottsági tag és meghívott vett részt a rendkívül élénk három órás 
"meghallgatáson". Több, mint tíz - néha kisebb hozzászólással kiegészített kérdés 
hangzott el - amelyekre az államtitkár úr (aki szakértőivel érkezett) kizárólag maga 
és azonnal, széles körű tájékozottsággal közvetlen hangon válaszolt.

Sass Pál reggeli falurádióban elhangzott, tudományszervezéssel kapcsolatos 
kérdésére válaszolt először - az elnök kívánságára -, bevezető előadásnak beillő formában. 
Ebben elsősorban a kutatások pénzügyi támogatásának nehézségeit ecsetelte, hangsúlyoz
va, hogy a szaktárca beleszólását a mezőgazdasági kutatások és az agrárfelsőoktatás irá
nyításába a jelenlegi eltorzult helyzet korrekciójával meg kívánják erősíteni.

Győtffy Béla akadémikus termelés és tulajdonjog elszakadására utaló kérdé
sére a termelők tulajdonszerzésének elősegítésére való törekvését hangsúlyozta.

Kozma Pál akadémikus kérdésére "Mit ér a tudomány ha magyar?" (amit a 
kérdező bővebben is kifejtett), arra a jelenségre hívta fel a figyelmet, hogy érdekte
lenség mutatkozik a tudományos eredmények gyakorlati alkalmazása terén, a padlás
ról szedik össze a vetőmagot. A tárca támogatást csak a kiváló minőség irányában 
kíván adni a jövőben.

Sípos Aladár akadémikus a jövedelmezőség, az importliberalizálás és az export
támogatás kérdését vetette fel. A válasz az egységes támogatási rendszerről, az import 
lefölözésének lehetőségéről, a kereskedelem agrárkamarákba való bevonásáról szólt.

Dinya László professzor, a Szegedi Élelmiszeripari Főiskola főigazgatója az egy
séges élelmezéspolitika kidolgozását vetette fel, amivel a válaszadó egyetértett és egy szak
értő testület megszervezéséről szólt, amiben a kérdező közreműködését is kérte.

Frank József Gabonakutató Intézet főigazgatója, az Agrárosztály tanácskozó 
tagja, intézetének - és általában az agrárkutatásnak - súlyos anyagi problémáira hívta 
fel a figyelmet, az államtitkár egyebek közt a források átrendezésére utalt válaszában.

Tomcsányi Pál akadémikus mezőgazdasági értékesítő szövetkezetek szüksé
gességével és az agrárpiaci intézményrendszer korszerűsítésével kapcsolatban feltett 
kérdésére adott válasza a szövetkezés mellett foglalt állást, a vertikális szervezésre, 
az árrés csökkentésére, az ipari, kereskedelmi és termelői érdekek kamarák és tér- 
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méktanácsok keretében való összehangolására, és ismételten a tárca - és az egész 
ágazat - társtárcákkal szembeni kiszolgáltatottságának megszüntetésére utalt.

Több további kérdés inkább szűkebb kört érintő konkrét gondokról szólt, 
emlékeztetőnkben inkább csak a bizottságunk piaci tárgykörét érintőket említettük 
meg. Az egész vitából arról győződhettek meg a megjelentek, hogy az agrárpiac vo
natkozásában a tárca érzi beavatkozási feladatának fontosságát, nem kíván "szélsősé
gesen liberális" magatartást követve a mezőgazdaság kiszolgáltatott piaci helyzete fe
lett szemet hunyni.

Dimény Imre akadémikus zárszavában nagyra értékelte a vita élénkségét, a kér
dések időszerűségét és a kapott válaszok magas színvonalát. Kihangsúlyozta az ilyen "for
mabontó", újszerű rendezvény megszervezésének érdemét. Mint ahogy azt vitavezetése 
közben is aláhúzta, a tudomány - minden pártpolitikától mentesen- mindig kész ismere
teivel, a mezőgazdaságunk érdekében tett intézkedések sikerét előmozdítani.

11.3.1.4. 1994. november 2. Bizottságunk az 1994-ben kandidátusi fokozatot 
szerzett fiatal szakemberek számára fórumot kíván biztosítani, s így első menetben 
három oktató (kutató) ismertette röviden értekezését, amit a résztvevők megvitattak.

Orosdy Béla a JPTE adjunktusa a marketing makro-mikro vetületeit dolgozta fel 
értekezésében. Szóbeli előadásában az árucsere történeti fejlődésének mozzanatain ke
resztül mutatta be a marketing funkciómódosulását, információközvetítő szerepét. Az 
eredmények mellett beszélt kétségeiről és a további kutatásra váró területekről is.

Kapitány Zsuzsa a hazai gépkocsipiac mozgásának modellezésére vállalkozott 
értekezésében. A hiány és a túlkínálat szimptómáival jellemezhető piaci jelenségek ok
okozati összefüggéseinek feltárásán túlmenően a jelölt elsősorban az értekezés benyújtása 
óta eltelt időszak eredményeit, problémáit elemezte. Bemutatta, hogy a gépkocsi eladók 
és vásárlók a mindenkori állami beavatkozások hatására (kivédésére) cselekszenek, s a 
gépkocsi forgalomban a hatósági intézkedések jelentik a "töréspontokat".

Németh Márta értekezése a marketing egyik kommunikációs síkjának, a Public 
Relations-nak elméleti kérdéseivel foglalkozott. A szerző előadásában a hazai P.R. 
gyakorlatban fellelhető sajátosságokkal foglalkozott, kiemelve a P.R-nek a társadalmi 
felelősséghez illetve a profitorientációhoz való újszerű kötődését.

A résztvevők elsősorban a marketing makró-leágazásáról, a gépkocsi iránti 
vásárlói attitűdökről illetve a marketing-kommunikációs versus önálló P.R-ről vitáztak 
a szerzőkkel. A Fiatalok Fóruma rendezvényt a jövőben folytatni kívánjuk, hiszen az 
újabban tudományos fokozatot szerzett fiataloknak ez a megmérettetési lehetőség a 
tudományos közéletbe történő bekapcsolódás első lehetősége.

11.3.1.5. 1994. november 17. A "marketing mint tudományág" témakörben ko
rábbiakban tartott rendezvényeink folytatásaként, bizottságunk szűk körű angol nyelvű 
megbeszélést tartott az MTA Tudós Klubban, amit J. N. Uhl PhD, a Purdue University 
professzora "New Development and Needs in Marketing Theory" (A fejlődés új iránya 
és igények a marketingelméletben) címen vezetett be.

Uhl professzor, aki két hónapja vendégtanár a Budapesti Közgazdaságtudo
mányi Egyetemen, és szoros kapcsolatban áll a GATE-el is, bevezetésként megálla
pította, hogy véleménye szerint meglepően magas szintű marketing oktatással talál
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kozott hazánkban, a nyugati tapasztalatokat már korán átvettük és alkalmazzuk. A 
marketingtudomány és gyakorlat azonban messze áll egymástól. A magyaroknak ki 
kell alakítani sajátságos viszonyaiknak megfelelő marketinget, mind a privát mind a 
társadalmi (public) szinten, gyakorolva a "social-marketing", a fogyasztói érdekvéde
lem és az emberi jogok érvényesítését is.

Magyarország bekapcsolódott az egységes világgazdaságba (global economy), 
de annak marketingelveit még nehezen alkalmazzák. A határok feloldásával a határon 
túli igények figyelembevétele szükséges. Felvetődött,hogy a nyugat-európai marketing 
inkább verseny- mintsem fogyasztóorientált. A verseny átmenetileg hátrányos a gyen
gébb félre nézve. Egyoldalúan a külföldi tőke beáramlásában bízunk, de ennek az a 
feltétele, hogy saját erőnkből kell előbb kezdeményezni, az vonzza majd a befektető
ket. Nehezíti a körülményeket az is, hogy a gazdag országok marketingje, nem alkal
mazható a szegény országokban.

A vállalati stratégia az lehet, hogy megtalálva a megfelelő célszegmenst, job
bat kell nyújtani mint mások. Nemcsak a termék minőségéről van szó, hanem a ter
mékről alkotott fogyasztói véleményről is. A csomagolás, a márka-imázs terén van 
tennivaló, általában a hozzáadott értéken, ami a kiegészítő hasznosság keretébe tar
tozik inkább. A kis jövedelműek igényeit kell célba venni, anélkül, hogy ez az "igény
telenség" szembetűnő legyen.

A versenyképesség alapja az emberi tényező. A globalizálódás nemcsak a 
piacon, hanem a képzésben is megnyilvánul. A 21. század menedzsere más lesz mint 
a mostani. Az információ technikája gyorsan fejlődik, az igények és módszerek változása 
is felgyorsul. Az egyetemi képzés csak alapot ad, az egész élet folyamán történő szakmai 
továbbképzés a megoldandó feladat. A siker azon múlik, hogyan hasznosítjuk a világ tu
dását, és mennyire tudjuk kreativitásra nevelni szakembereinket, hogy a piaci réseket fel
ismerjék, ami a kis országok számára a leginkább sikeres marketing stratégia.

A kötetlen élénk vitában különösen Kürthy Pál, Fekete Pál és Székely Géza 
vetett fel problémákat, tett fel kérdéseket, amelyekre vendégünk a fent leírtakat fej
tette ki.

113.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

Bizottságunk a Földművelésügyi Minisztériummal való együttműködés konk
rét témaköreire tudományterületünkön az alábbi ajánlást tette:

1. Az agrártermékek versenyképességének növelése.
1.1. A hazai termékek védelmében kifejthető kommunikáció (reklám és PR 

a vámintézkedések mellett). 1.2. A termékek "nevesítése", a minőség "szavatolása" 
(márkák bevezetése, állami minősítő jel alkalmazása, a származási hely oltalma stb.). 
1.3. A betakarítás utáni technológia fejlesztése és kiterjesztése valamennyi ágazatra.

2. A mezőgazdaság jövedelmezőségének fokozása a termelői árak növelése, 
a fogyasztói árak csökkentése mellett.

2.1. A belföldi élelmiszer fogyasztási és vásárlási szokások elemzése, igényei 
az olcsóbb árfekvésű választékokban. 2.2. Az agrárszféra behatolása a kiskereskede
lembe (szövetkezeti bolthálózatok, direkt marketing stb.). 2.3. Az elektronikus piac
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alkalmazása (tőzsdepótló megoldások, árverések stb.). 2.4. Vertikális áregyeztetés az 
élelmiszeriparral a nyersanyagminőség érvényesülése érdekében.

3. A kockázat csökkentése az értékesítés biztonságának növelésével.
3.1. A társult és közösségi mezomarketing szervezetek kialakításának lehető

ségei. 3.2. A terméktanácsok piaci és szakmai munkájának korszerűsítése; az Agrár
piaci Rendtartás fejlesztése. 3.3. Termékszervezetek és mezőgazdasági nagyüzemek 
piaci stratégia tervezésének módszertani előkészítése.

Az osztályelnökség kívánsága szerint e témakörökre részletes információs 
anyagot dolgozhatunk ki.

11.3.3. A bizottsági üléseken elhangzott előadások

A vitaüléseken elhangzott előadásokat a vitaülések napirendjének bemutatá
sánál ismertettük.

11.3.4. A bizottság rendezvényei

Önálló rendezvényünk a Fiatalok Fóruma-ként elindított kandidátusi fokoza
tot szerzett fiatal szakemberek bemutatkozása volt.

11.3.5. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

Bizottságuk - mint már jeleztük - a Szegedi Akadémia Bizottság Mezőgazda
sági Szakbizottságával, az MTA Agrárközgazdasági Bizottságával, az MTA Kertészeti, 
a Növénytermesztési Bizottságával szervezett közös rendezvényeket. Ezenkívül köz
reműködött a Magyar Marketing Szövetség felkérésére a marketing szakképesítési 
követelményeinek kialakításában.

11.3.6. A bizottság kapcsolatai hazai és külföldi szervezetekkel

Bizottságunk folyamatos kapcsolatot tart fenn a Magyar Marketing Szövet
séggel és a szövetség oktatók klubjával.

11.4. MEZŐGAZDASÁGI BIOTECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG

11.4.1. A bizottsági ülések napirendjei

1 1.4.1.1. 1994. február 28.
Az ülés napirendje:
- Bay Zoltán Alkalmazott Kutatási Alapítvány Biotechnológiai Kutató
Intézetének tevékenysége;
(előadó: Dr.Nemcsók János igazgató);
- Tájékoztató a VIII.Biotechnológiai Kongresszus előkészítéséről
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(e\őadó:Dr. Nyeste László egy.tanár); 
- egyebek.

Az ülésen jelen volt 22 fő bizottsági tag, hárman kimentésüket kérték.
Dr.Nemcsók János előadásában ismertette a Bay Zoltán Alapítvány létrejöt

tének körülményeit és általános célkitűzéseit. Elmondta, hogy az alapítványt az OMFB 
1991-ben hozta létre a német Frauenhofer Alapítvány mintájára az alkalmazott ku
tatás és az üzleti szféra "összehangolására”. Jelenleg három intézet működik Szege
den, Miskolcon és Budapesten az egyetemek szellemi kapacitására alapozva. Az ala
pítványt kuratórium irányítja, amelynek elnöke dr.Pungor Ernő akadémikus. Az ala
pítvány 1,8 milliárd forintból gazdálkodik, amelyet a költségvetés, a KMFA, illetve 
banki és önkormányzati támogatás biztosít.

Az általános bevezetést követően az előadó részletes tájékoztatót adott az 
alapítvány Szegedi Bitechnológiai Kutató Intézet feladatairól, költségvetéséről és ed
digi tevékenységéről. Az intézet fő kutatási profilja:

- kinetikai diagnosztikumok előállítása;
- kommunális ipari szennyvízkezelés korszerű lehetőségei;
- genetikailag manipulált mikroorganizmusok kutatása;
- környezetkímélő technológiák és biokonverziós eljárások fejlesztése.
Az előadást követő vitában Holló János, Biacs Péter, Homok. László, Nyeste 

László és Hoschke Ágoston szólt hozzá, illetve tett fel kérdéseket.
A második napirend előadója dr. Ny este László ismertette az Európai Biotech

nológiai Szövetség eddigi tevékenységét, a szövetség 11 munkabizottságának magyar 
képviselőit és a munkabizottságok tevékenységi köreit.

Ezt követően az előadó beszámolt a 2-3 évente megrendezésre kerülő Euró
pai Biotechnológiai Kongresszus soron következő rendezvényének (1995, Nizza) fő 
szekció programjairól. Bejelentette, hogy az EBSZ elnöksége 1994. évi firenzei ülésén 
elfogadta a magyar javaslatot és a VIII. Európai Biotechnológiai Kongresszust Buda
pesten rendezik meg. A szervező bizottság soron következő ülése 1995. szeptembe
rében lesz Budapesten.

Az ülésen dr.Biacs Péter tájékoztatót adott az 1995. évi Budapesten tartandó 
9. Élelmiszertudományi és technológiai Világkongresszus szervezési tevékenységéről 
és tudományos programjáról.

Az ülés végén a bizottság két határozatot hozott:
a) Rendszeresíti a kapcsolatot a Bay Zoltán Alapítvány Biotechnológiai Ku

tató Intézetével (projektjavaslatok, pályázatok, részvétel a kutatómunkában).
b) A bizottság, az MTA Biomérnöki Bizottságával együttműködik a VIII. 

EBK szervezési tevékenységében. Megkeresi a potenciális társegyesületeket. Egyhan
gúlag támogatta a kongresszus elnökségére tett javaslatokat:

elnök: Holló János
szervező bizottsági elnök: Nyeste László 
tudományos bizottsági elnök: Venetiáner Pál.
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1 1.4.1.2. 1994. november 16.
Az ülés napirendje:
- Mire valók a biológiai adatbázisok?

(A biotechnológia számítógépes adatbankja)
Előadó: Pongor Sándor (ICGEB-Trieste-MBK-Gödöllő)

- A Budapesten rendezendő Európai Biotechnológiai Konferencia (1997) 
szervezésével kapcsolatos kérdések.

- A szakbizottság jövőbeni feladataival kapcsolatos kérdések.
- Egyebek.
Az ülésen 19 fő bizottsági tag volt jelen, öten kimentésüket kérték.
Pongor Sándor a biológiai adatbázisokról és a biológiai informatikáról tartott 

előadásában ismertette a molekuláris biológiai számítógépes adatok ábrázolásának fő 
kérdéseit, különös tekintettel a hazai kutatásokra. A bioinformatika tágabb értelem
ben a biológiai, ezen belül elsősorban a molekuláris biológiai adatok, a fehérje- és 
DNS-szekvenciák, szerkezetek számítógépes vizsgálatának tudományága. A genom- 
szekvenálási programok és az automatikus szekvenálási módszereknek köszönhetően 
ezek az adatbázisok exponenciálisan növekednek, használatuk ma már csak a nem
zetközi számítógéphálózatok révén lehetséges. Magyarország - a térség országai közül 
elsőként - bekapcsolódott az EMBnet európai bioinformatikai hálózatba, így a hazai 
kutatók térítésmentesen férhetnek hozzá az adatbankokhoz az EMBnet magyar al
központja, az MBK révén. A biológiai számítóközpontok alapfeladata szekvencia
adatbankok és az analízisükhöz szükséges programcsomagok naprakész fenntartása, 
de - mint azt az európai hálózat fejlődése is példázza - legtöbbjük valamely területre 
szakosodva kutató-fejlesztő tevékenységet is végez. A magyar központ, együttműködve 
az ICGEB trieszti intézetével, a fehérje szerkezet-funkció kutatások számítógépes 
módszereivel foglalkozik, fehérjék funkcionális doménjeinek adatbankját hozta létre, 
valamint elektronikus postán alapuló automatikus analízis szolgáltatást (e-mail ser- 
ver-t) is üzemeltet, amely a szekvenciák funkciós részeinek predikciójára szolgál. Új
szerű lehetőséget jelentenek a közérdekű információk terjesztésére szolgáló rend
szerek. Az MBK e területhez a "Biosafety" adatkönyvtár fenntartásával járult hozzá, 
amely a genetikailag módosított organizmusok környezeti kibocsátásának szabályait 
és a kapcsolódó laborbiztonsági előírásokat tartalmazza.

A fenti témakörben az előadónak megjelent fontosabb publikációi a követ
kezők:

Pongor, S. et al. (1985) Proc.Natl.Acad. Sci, USA, 82, 366
Pongor, S. (1987) Methods in Enzymology, 154, 366
Pongor, S. (1988) Natúré, 323, 24
Hegyi, H. és Pongor, S. (1992) Computer applications in the Biosciences, 3, 371 
Pongor, S. et al. (19949 Nucleic Acids Rés., 22, 3610
Az előadást követő vitában Holló János, Dudits Dénes, Sík Tibor és Balázs 

Ervin kért szót.
A második napirendi pont keretében a bizottság meghallgatta Balázs Ervin 

beszámolóját a VIII. Európai Biotechnológiai Konferencia tudományos programelő
készítő tevékenységéről. A Tudományos Programbizottság alakuló ülését Venetianer
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Pál elnökletével 1994. december 8.-án tartja. A Programbizottság munkájában a Me
zőgazdasági Biotechnológiai Szakbizottság öt tagja vesz részt: Balázs Ervin, Dudits 
Dénes, Hoschke Ágoston, Sík Tibor és Szentirmay Attila.

Az elfogadott határozat értelmében a szakbizottságunk tagjai tevékeny sze
repet vállalnak a témakörjavaslatok előterjesztésében, a szekciók munkájában és a 
kongresszuson való részvételben (poszterek, esetleges előadások).

11.4.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

- A bizottság elnöke körlevélben tájékoztatta a tagokat Láng István aladémi- 
kus ”Az Akadémia tudományos bizottsági hálózatáról” c. vitaanyagáról. A tagokkal 
történt konzultáció alapján az az állásfoglalás született, hogy a tagok a hálózat szer
kezetével és működésével kapcsolatos javaslataikat egyénileg közvetlenül Láng István 
akadémikusnak küldjék meg.

- A bizottság tagjai az MTA közgyűlésére szóló delegálás ügyében faxon tettek 
javaslatokat a tudományterület képviseletére. A bizottság elnöke a három legtöbb 
szavazatot kapott szakembert terjesztette fel az Agrártudományok Osztályára a Me
zőgazdasági Biotechnológiai Bizottság képviseletére.

11.4.3. A bizottság rendezvényei

A Mezőgazdasági Biotechnológiai Bizottság az MTA Agrár Osztálya és az 
UNESCO támogatásával Növénybiotechnológiai tanfolyamot rendezett augusztus 15- 
29-e között a Mezőgazdasági Biotechnológiai Központban. A tanfolyamon mintegy 30 
fiatal szakember vett részt a régió országaiból. A kurzus 3 napos elméleti oktatással 
kezdődött, amelyen 18 külföldi és hazai szakember tartott előadást a fenti témakör
ben. Ezt követte a gyakorlati képzés, amelyet Gödöllőn az MBK laboratóriumaiban 
tartottak.
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12. AZ MTA SZEGEDI AKADÉMIAI BIZOTTSÁGA 
MEZŐGAZDASÁGI SZAKBIZOTTSÁGÁNAK RENDEZVÉNYE

A szakbizottság 1994. április 28-án vitaülést tartott. A vitaülés címe ”A ter
mőföld értékelése és ára” volt. A rendezvény szervezésében részt vett még az MTA 
Agrárközgazdasági Bizottság és a Marketing Bizottság, valamint az FM Földügyi és 
Térképészeti Főosztálya, a Mezőgazdasági Főosztálya és a Térségi-Gazdasági Főosz
tálya. Az ülés Szegeden a SZAB Székházában volt, amelyen kb. 80 fő vett részt.

A vitaülést Stefanovits Pál akadémikus az MTA Agrártudományok Osztály
ának elnöke nyitotta meg. Elmondta, hogy a nemzetgazdaság jövője szempontjából 
meghatározó kérdés, hogy a földnek valós ára legyen.

Különösen fontos ez a privatizáció és az új tulajdoni szerkezet kialakulása 
idején. Az aranykorona értékelés már sok tekintetben korrekcióra szorul. Ezért a 
termőföld értékelése nagyon indokolt. A termőfunkció mellett legalább azonos 
súllyal kell latba esnie környezetvédelmi, tájvédelmi, turisztikai stb. szempontoknak is.

Ezért nagyon fontos feladatnak tartja a talajértékelés újbóli, illetve a már 
megkezdett munka befejezését. Ezt minél hamarabb el kellene végezni.

Ezután következett Szűcs István előadása, amely a földértékelés közgazdasági 
vonatkozásait részletezte. Mindjárt az elején elmondta, hogy az ország ökológiai szem
pontból kitűnő adottságokkal rendelkezik, tehát az ökopotenciálja jó. Ezt a jó agro- 
ökopotenciált csak korszerű technológiával lehet kihasználni.

A föld funkcióit három nagy csoportba sorolta:
1. A társadalmi lét alapja (ennek nincs értéke)
2. A termelés tárgya és eszköze (ásványi vagyon, termőföld stb.)
3. Tercier szerep (ipari telepek, lakások helye stb.)

A föld jelenlegi magyarországi hasznosítási arányairól elmondta:
Mezőgazdasági 89 %
Ásványi vagyon 0,2 %
Vízfelület 1,8 %
Ipari objektum 0,7 %
Település 6,6 %
Rekreáció 0,7 %
A nemzeti vagyont 6 500 milliárd Ft-ra becsüli, amelyből az ásványi erőforrás 

34-35 % és a termőföld 64-65 %.
A termőföld minőségét tekintve 25 % igen jó, 41 % közepes és 21 % gyenge. 

Megállapítása szerint ez utóbbin nem szabad termelést folytatni. Elmondta még, hogy 
a föld értékelését az egyén és a társadalom is folytonosan végzi.

A föld ökológiai értékelése - genetikus értékelés és mintateres értékelés (kb. 
70 000 mintatér). Régen az aranykorona volt az értékelés alapja. Ez ökológiai, öko
nómiai elemeket is tartalmazott. Az új módszernél 1-100-ig van talajértékszám. Ebben 
a besorolásban a talajok 13-78 között voltak. Földértékelés gazdasági alap. Elmondta, 
hogy az OTP Ingatlanértékesítő RT. is kialakított egy értékelési rendszert. Megálla
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pításuk szerint a rendszer igen sokrétű és sok a közgazdasági kérdéstől függő prob
léma.

Ezután az előadó néhány értékelési módszert mutatott be.
- Helyettesítési módszer.
- A tényezők parciális módszere stb.
Miben fejezhető ki a föld értéke:
- pontszám (pl. aranykorona);
- földjövedelem (1 éves jövedelem);
- földárban (Ft-ban);
- természetes egységben (pl: gabonaegységben).
Ezeket a különböző értékeket is rendszeresen korrigálni kell. Részben az inf

láció, részben az egyéb változásokat figyelembe véve.
A földpiac egy sajátos piac:
- térbeli kötöttség jellemzi, mindig adott helyhez kötött;
- vagyonmegőrző képessége van (nagyon stabil az értéke);
- tartós megélhetési garancia;
- földpiac a terület csak kisebb részét érinti.
A föld átruházások 25 % mg. föld. Csak 3-5 %-a tulajdonosi változás aránya 

a földmozgásban.

Miért érdemes tőkét fektetni a földbe?
- átlagprofit céljából;
- függetlenség miatt;
- primőr termék áttranszformálható;
- vagyonérték megmarad.
A földhasználati díj befolyásolja a gazdálkodás szintjét.
A föld minimális használati ára:
- N év alatt mennyi jövedelmet tud megtermelni.
- N év múlva mennyit fog érni a megvásárolt föld.

Fontos a kereseti földár meghatározása:
- jövedelem szerepe;
- növekedés üteme;
- adókulcs;
- időszak;
- diszkontkamatláb;
- jelenlegi földár;
- a földár éves változási üteme.
A jelenlegi földár 9 000 - 1 600 000,-Ft/ha között mozog. 1913-ban 190 napi 

bér volt egyenlő 1 ha értékével, most 14 napi átlagbérrel egyenlő. Ez nem reális.

Ezután Számadó József az FM osztályvezetője fűzött rövid kiegészítőt az előa
dáshoz.

Előadásában a földről, mint felépítményről szólt. Megállapítása szerint a tár
sadalom még nem reagált a föld szabad értékesíthetőségére. Jelenleg nincsenek 
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földértékelő szakemberek, sem középszinten, sem felsőszinten. Az ingatlan egy külön 
tudomány. Ezért feltétlen fontos lenne az oktatásban erre specializált szakembereket 
képezni. A teljes ingatlanforgalmat hozzáférhető adatbankban kell összegyűjteni.

Minden településen kell, hogy földértékelő szakember legyen és csak ezek 
adhatnak értékelést.

Termőföld esetén az elmúlt 40 év alatt nem volt piaci forgalmi mozgás. 1992- 
93-ban a piaci mozgás a licitálással megindult. Az 1 ha föld értéke 5 000,-Ft/ha és 24 
millió Ft/ha között mozgott. Ezek irreális szélsőségek. Az országos átlag 17 000,-Ft/ha. 
Ez is abszurd nagyon alacsony.

Magyarország is csatlakozott a Helsinki Ingatlan Értékelő Társasághoz. Célja 
az oktatás megindítása, illetve egy adatbank létrehozása. A bérleti alapon történő 
földértékelés bevezetéséhez legalább 5-10 év kell. Addig a piac beáll közel reális ér
tékekre. Szükség lenne egy kalkulatív módszerre is.

Megítélése szerint az értékelő rendszernek most kell kiépülnie, hogy mire a 
piac kialakul, a rendszer működjön.

A következő referáló Burgemé Gímes Anna volt.
Ő elsősorban a földértékelés és a kataszterezés kapcsolatáról beszélt. Elmondta, 

hogy a kataszterezés a múlt században alakult ki és a járadékelméleten alapult.
A földpiac szabályozott piac és kicsi a piaci mozgás, ezért feltétlen szükség 

van becslésre.

A kataszterezésre több okból szükség van:
- magántulajdonosoknak;
- a közigazgatásnak;
- a környezetvédelemnek;
és adóztatási célból is.
Az országban a 70-es években kezdtek újra foglalkozni a földértékelés prob

lémakörével.
A volt szocialista országok közül 100 pontos természetbeni föld bonitálási 

módszert vezettek be Bulgáriában, Csehországban, Romániában.
Az előadó a jelen állapotról a következő összefoglalást adta. Rövid időn belül 

kialakul a földpiac. Feltétlen új föld kataszterezés kell. Az új tulajdoni változást is új 
értékelésen kell vezetni. Az 1-100 pontos bonitálást feltétlen be kell fejezni, és azt ki 
kell egészíteni pénzbeli értékeléssel.

A fő cél a nyugat-európai rendszer közelítése. A kataszterezési módszer olcsó 
és gyors legyen. A kialakult értékeket 4-5 évente karban kell tartani. A föld piacról 
és a földárakról pontos statisztika készüljön, amely hozzáférhető adatbankokban gyűl
nek össze. Ehhez megfelelő szintű földilleték kell.

Ezzel előadását zárta.
Az utolsó referátumot Soós János az OTP Ingatlan RT. vezérigazgatója tar

totta. Elmondta, hogy a banki hitelek kapcsán kényszerültek a földértékeléssel fog
lalkozni. Meglátásuk szerint a földpiac jelenleg 50-60 milliárd Ft értékű. Ez elég nagy, 
hogy anyagi áldozatok árán is kialakítsunk valamiféle értékelési rendszert. Megítélése 
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szerint is szakembereket kell képezni, adatbankot kell létesíteni. A piacot szabályozott 
rendszerben kell üzemeltetni és feltétlen etikusnak kell lennie.

Elmondta, hogy az előtte szólókkal messzemenően egyetért. A bankjuk anya
giakat kíván áldozni, hogy az értékelő rendszer mihamarabb kiépüljön, mert csak így 
lát lehetőséget 5-6 éven belül valós piac működtetésre,amely az országnak feltétlen 
érdeke.

A vita megkezdése előtt Stefanovits Pál összefoglalta az elhangzottakat. El
mondta, hogy számos törvény megalkotása halaszthatatlan a földértékeléshez. Meg
ítélése szerint a minőség és az érték között is szoros összefüggés van.

Az előadásokhoz egyetlen kiegészítés hangzott el Tomcsányi Pál részéről. Fel
vetette, hogy a földet is paraméterezni kellene az értékeléshez, mind a természeti 
tényezőknél, mind az ökonómiai tényezőknél. Úgy látja, ha ezt meg lehetne tenni, 
objektívebbé válhatna az értékelés.

Végül Sass Pál a Mezőgazdasági Szakbizottság elnöke szólt. Elmondta, hogy 
nagyon időszerű problémát tárgyaltunk meg.

Az előadók sokrétűen és alaposan elemezték a fontos kérdéseket, sok gon
dolatot ébresztettek a hallgatóságban. Kérte, hogy az illetékesek továbbra is tartsák 
elsőrendű feladatnak nagy nemzeti kincsüknek - a termőföldnek - megőrzését, s for
galmazásának mielőbbi megnyugtató rendezését.
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13. KÖNYV- ÉS FOLYÓIRATKIADÁS HELYZETE 1994-BEN

Klement Zoltán 
az MTA rendes tagja 

az osztály könyvfelelőse

Könyvkiadás:
A IV. osztályhoz tartozó szakkönyvek kiadása 1994-ben az anyagi gondok 

ellenére zökkenőmentesen folyt. A következő könyvek jelentek meg az Akadémiai 
Kiadó gondozásában:

1. Osztálytájékoztató
2. Borsos János
3. Debreczeni Béla- 

Debreczeni Béláné

Dohánytermesztés
Trágyázási kutatások 1960-1990

4. Szujkóné Lacza Júlia

5. Tomcsányi Pál
6. Galó Miklós, 

Harangozó László, 
Szalay István

7. Bócsa Iván és mts.-ai

Coriandrum sativum
(Magyarország Kultúrflórája 64.)
Koods analysis and product strategy in marketing 
Nádbetakarítás nagy teljesítményű gépekkel 
(Mezőgazdasági Műszaki Fejlesztés Tudományos 
Kérdései sorozat)
A tarka koronafürt (Magyarország Kultúrflórája sor.)

Az 1995-re az osztály által elfogadott könyvek kiadásának előkészítése folyamato
san, rendben megtörtént, a magyar és angol nyelvű kéziratok az Akadémiai Kiadóban belső 
szerkesztés alatt vannak. Az alábbi művek kiadásának biztosítottak a pénzügyi feltételei:

1. Osztálytájékoztató
2. Nyéki József, 

Soltész Miklós
Flórái biology of temperate zone fruit tree and 
small fruits

3. Szendrő Péter
4. Velich István, 

Unk János
5. Husii István

Szálas zöldtakarmányok szecskázása
A bab (Magyarország Kultúrflórája sorozat)

A termelőberendezések kihasználásának 
alapkérdései a mezőgazdaságban (Mezőgazdasági 
Műszaki Fejlesztés Tudományos Kérdései sorozat)

Folyóiratkiadás:
A három acta (Acta Agronomica, Acta Phytopathologica és Acta Veterinaria) 

anyagi támogatottsága az 1995. évre megoldott.
Nívódíj:
1994-ben az Akadémiai Kiadó Nívódíjában részesültek:
1. Fazekas Tamás, A magnézium forrásai és jelentősége az

Selmeczi Béla és élővilágban
Stefanovits Pál szerk.

2. Kozma Pál A szőlő biológiája és termesztése I-II.
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14. A MAGYAR PARAZITOLÓGUSOK TÁRSASÁGÁNAK 
1994. ÉVI MUNKÁJA

Kassai Tibor
az állatorvostudomány doktora, egyetemi tanár 

elnök

Az MPT kezdeményezésére, illetve közreműködésével 1994-ben a következő 
tudományos rendezvényekre került sor.

Március 31-én a Magyar Országos Állatorvos-Egyesület Klinikus Társaság Ló 
Szekciójával, a Magyar Lovas Szövetséggel és a Bábolna RT-al közös rendezésben 
országos érdeklődéssel kísért tudományos ülést tartottunk Bábolnán a "Lovak para- 
zitózisai és az ellenük való védekezés" témakörben. Öt összefoglaló szakelőadás sze
repelt a programban (közülük az egyik anyaga megjelent a Magyar Állatorvosok Lapja 
1995. évi januári számában is, 50. 21-23.)

Május 26-án a közvéleményt is élénken foglalkoztató hazai kullancshelyzet 
áttekintésére szerveztünk Kaposváron, szintén országos jellegű tudományos ülést. A 
rendezvényen elhangzott előadások témaköre a közvetlen állategészségügyi vonatko
zások mellett kiterjedt a kullancs közvetítette betegségek hazai járványtani helyzetére 
és közegészségügyi vonatkozásaira is.

Társaságunk a Szegeden, 1994. november 16-17-én megrendezett jubileumi 
tudományos ülés keretében emlékezett meg megalapításának 30 éves évfordulójáról. 
Az ülés programja (12 előadás és 12 poszter) átfogó képet adott a hazai állatorvosi, 
orvosi és zoológiái parazitológia területén folyó munka újabb eredményeiről. Az el
nökség beszámolójában elhangzottakból kitűnt, hogy az MPT kezdeményezéseivel, 
tudományszervező munkájával fontos hajtóerőt jelentett a szakterület hazai és nem
zetközi előbbre vitelében, valamint a kutatás és a gyakorlati parazitológiai tevékenység 
számára egyre mostohábbá váló körülmények negatív hatásainak az enyhítésében. Er
re a szerepére a jövőben még nagyobb szükség lesz. (Kassai Tibor és Matskási István-. 
30 éves a Magyar Parazitológusok Társasága. Parasitologia Hungarica, 27. 89-93. 
1994.) Szerény jubileumi rendezvényünk alkalmul szolgált arra is, hogy társaságunk 
kifejezést adjon annak a törekvésének, miszerint erősíteni kívánja a közte és a vele 
korábban szorosan együtt működött külföldi testvérszervezetek közötti kapcsolatokat, 
amelyek az utóbbi években kétségkívül meglazultak. Meghívásunknak eleget téve ren
dezvényünkön részt vettek a bolgár, a lengyel, a német, a román, a szerb, a szlovák 
parazitológiai társaságok küldöttei és a Parazitológusok Európai Szövetsége képvise
lője is. A cseh, a horvát, az osztrák és a szlovén testvérszervezetek képviselői akadá
lyoztatásuk miatt hiányoztak a vendégek sorából.

Múlt évi beszámolónkban szóltunk az MPT elnökségének arról a kényszerű 
döntéséről, hogy megszünteti a Parasitologia Hungarica c. folyóiratát, amely 26 éven 
át sikeresen szolgálta szerepét: a hazai parazitológiai kutatás eredményeinek elsősor
ban a külföld felé történő publikálását. 1994. január 13-ai ülésén az elnökség újra 
napirendre tűzte a Parasitologia Hungarica kérdését, s alapos vita után, korábbi ál
láspontját megváltoztatva, végül is a lap további kiadása mellett döntött. Megállapodás
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született arról, hogy a lap az 1994. évi 27. kötetétől kezdődően az MPT és a Magyar 
Természettudományi Múzeum közös kiadványaként jelenik meg, s a kiadás költségeit 
a társkiadó intézmények egyenlő arányban viselik. A lap szerkesztését továbbra is 
Kovácsné Murai Éva és Gubányi András végzi, akiket munkájukban egy újjászervezett, 
10 szakemberből álló tanácsadó testület segíti.

Az elnökség arról is határozott, hogy az MPT csatlakozik a Magyar Országos 
Állatorvos-Egyesület égisze alatt társult szakmai társaságokhoz. E lépésünktől isme
retterjesztő munkánk hatósugarának a kiterjesztését várjuk anélkül, hogy a csatlakozás 
csökkentené az MPT önállóságát.

Társaságunk tagjainak a törökországi Izmirben 1994. október 10. és 14. között 
megrendezett VIII. Parazitológiai Világkongresszuson való részvételét az MPT részint 
társasutazás szervezésével, részint anyagi támogatással segítette.

Az MTA Agrártudományok Osztálya Állatorvostudományi Bizottsága szerve
zésében sorra került 1995. januári beszámolók keretében az 1994. évi parazitológiai 
és halkórtani (halparazitológiai) kutatások eredményeiről 15 előadás hangzott el.










